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СЛОВО ДО ЧИТАЧІВ

Автор книжки, яку тримаєте в руках, доктор Богдан Гав- 
рилишин попросив мене написати кілька слів на вступі його 
автобіографії. Я  відразу і дуже радо згодився сповнити його 
прохання. Власне, чому для мене велика честь та радість 
зробити це —  хочу вам, шановні читачі, пояснити.

Уважаю великою честю називати себе знайомим або, 
навіть ще більше, другом Автора. Мав я нагоду зустріти 
його понад сорок років тому, а ще раніше довідатись про 
нього від дуже поважних людей. Те, що чув від інших, і той, 
кого мав нагоду запізнати особисто, цілковито виправдали 
мою до нього пошану.

Мою пошану до Богдана Гаврилишина поділяє багато 
осіб, які живуть і перебувають на дуже поважних стано
вищах у  багатьох країнах на п ’яти континентах. Були в ми
нулому й живуть сьогодні українці, яких світ знає, твори 
яких читають, з якими радо спілкуються та досягнення 
яких подивляють дуже визначні люди, і то в дуже різних 
ділянках суспільного життя в науці й мистецтві. До них 
треба зарахувати Богдана Гаврилишина. Преважливо тут 
підкреслити, що життя автора та героя цієї книжки поча
лось, як часто кажуть поети, “під бідною стріхою в укра
їнському селі”. Хто читатиме цю книжку, довідається 
дуже багато про історію українського народу в другій поло
вині X X  та в перших роках X X I ст. Особливо про тих укра
їнців, яких доля змусила покинути рідний край, але Боже 
провидіння їх туди повернуло. Серед дуже трудних і непри
хильних обставин Богдан не подався, не заломився, а дуже 
жертвенною та послідовною працею здобув великі успіхи. 
Все це згадано в книжці —  не для самохвальби, а як доказ 
того, що людина, яка належно оцінює таланти, одержані
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від Бога, та послідовним зусиллям їх використовує, може по
долати безліч перешкод, а життєві труднощі обернути на 
щоденні перемоги.

Навіть якщо шановний читач ще не відкрив дальших 
сторінок, йому вже, напевно, ясно, що зустрічає людину, яка 
є дуже сумлінним працівником. Власне, бажання й уміння 
працювати над розвитком самого себе та на користь ближ
ніх —  це таємниця великого успіху, зображеного на сторін
ках цієї автобіографії. Хотів би ще додати один елемент, 
який Богдана Гаврилишина робив шанованим співробітником 
багатьох високопоставлених осіб. Ідеться про його здат
ність аналізувати суспільні й економічні течії. Пізнавши 
осягнення Автора, з великою увагою будете читати останні 
розділи. Ціла книга як історія однієї людини захоплює і за
становляє читача. Дуже вартісним є те, що автор не зами
кає розповіді на собі (Богу дякувати, він ще дуже живий та 
діяльний), a запрошує читача серйозно подумати: А що 
дальше? Що може статися? і Що ми, читачі, можемо й по
винні зробити?

Блаженніший Любомир ГУЗАР, 
екс-глава Української Греко-Католицької Церкви



алишашсь
українцем



НА ШЛЯХУ 
Д О  НОВОГО СВІТУ

24 серпня 1947 року в Бременгавені я швидко піднявся 
на борт великого вантажного судна, на якому, здава
лося, не було жодного члена команди, вийшов сходами 
на палубу й поглянув на море. Вперше у своєму житті, 
дивлячись на Захід, побачив морські простори аж до 
обрію. Я прямував до Нового Світу, залишаючи позаду 
старий, який не мав вікових зморшок, проте все ще за
гоював шрами, залишені війною. Все довкола в руїнах, 
особливо у Німеччині — результат численних “килимо
вих бомбувань”. Навіть завали ще не повністю розчис
тили. Країни та їхні народи були виснажені тою страш
ною війною. В той час я не дивися назад, а думав про 
майбутнє у Новому Світі, що здавалося таким багатоо- 
біцяючим. У порівнянні з Західною Україною, яка була 
частиною Австро-Угорської Імперії, а пізніше під по
льською адміністрацією між двома світовими війнами, 
Канада була для мене країною мрій.

У Німеччині, в таборі для біженців, мене найняла 
компанія “Abitibi Power and Paper” (Абітібі Пауер енд 
Пейпер) на працю лісоруба у Канаді. Компанія виготов
ляла папір з волокон деревини. Для цього потрібно було 
зрубати багато дерев, очистити їх від гілля, розрізати на 
колоди довжиною вісім футів, скласти їх у корди 8x4x4 
фути, щоб потім сплавити річкою до найближчої заліз
ничної станції чи прямо на паперову фабрику.

Сотні молодих українців найнялися для вирубки лісу 
в Північному Онтаріо. Необхідними якостями для цієї
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роботи були: трохи м’язів та мало в голові. Я, як і багато 
моїх українських одноплемінників, не розмовляв англій
ською мовою, тому був миттєво прийнятий на роботу.

Кораблі під назвою “Свобода”, побудовані у вели
кій кількості протягом Другої світової війни, признача
лися для транспортування американських солдатів до 
Європи, а по її закінченні використовувалися для пере
везення іммігрантів до Північної, а деякі — до Південної 
Америки. Звісно, це були не вишукані лайнери. Ми 
спали у гамаках, вишиковувались у чергу за їжею та до
тримувалися майже військової дисципліни. їжа була 
краща, ніж у таборі для біженців, та набагато краща за 
ту, яку давали у робочих таборах Німеччини, де впро
довж року чи довше жила більшість із щойно найнятих 
лісорубів. Кожна вібрація мотора наближала нас до Но
вого Світу. Вечорами, стоячи на палубі та дивлячись на 
море, уявляв, що я перебуваю у зачарованому світі. 
Небо було чисте, світив місяць, а його відображення у 
грайливому морі здавалося стежкою з діамантів. Ця мі
сячна доріжка ніби вказувала на Захід, до чудового май
бутнього.

Я мріяв про це майбутнє у Новому Світі, навіть бу
дував деякі плани, що робитиму, коли закінчиться кон
тракт лісоруба. Ці чудові мрії почали пробуджувати 
також спогади про минулі два десятиліття: деякі з них 
були щасливі, проте більшість я бажав би стерти з моєї 
пам’яті. Однак спогади відмовлялися щезати...



ЧАСТИНА І

БУРХЛИВА МОЛОДІСТЬ

П ерш і 2 0  р о к ів
Найперші чіткі спогади належать до четвертого року 
мого життя. Вони позначились на моїй долі, взаєминах 
та навіть сформували деякі цінності у подальшому. 
Я народився в селі Коропець на річці Дністер, останнім 
з чотирьох дітей у родині бідних селян, що володіла по
ловиною гектара землі. Мій батько мав шість класів ос
віти, мати — чотири. Ми жили у двокімнатній хатині, 
зробленій з глини й соломи та вкритій солом’яною стрі
хою. Насправді ми займали одну кімнату з цегляною піч
кою, в якій було одне велике ліжко, стіл та пара вузьких 
лавок. Я спав за піччю, яка не особливо використову
валася в літній час, але вабила приємним теплом взимку. 
Долівка у нашій кімнаті була глиняна. Суботніми вечо
рами мама мазала її глиною, розведеною з водою, щоб 
вона була чиста й свіжа. Друга кімната використовува
лась для зберігання інструментів, заготівель, картоплі та 
яблук на зиму.

Мій батько воював у складі австрійської армії під 
час Першої світової війни й побував у Чехословаччині, 
Австрії та навіть у Північній Італії. Він помітив, що 
люди в тих країнах живуть набагато краще, і пов’язував 
це з вищим рівнем освіти, ніж той, який був у нас у Га
личині (Західна Україна). Він прийшов до висновку, що 
має зробити все, щоб його діти мали змогу отримати 
найвищу можливу освіту. З Чехословаччини батько при
віз насіння хмелю, який використовували для виготов
лення пива. У головному місті Галичини Львові була 
велика броварня, проте вона мусила імпортувати хміль
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Родина Гаврилишиних (дід та баба, батько і мати, три мамині сестри, мої брат 
Михайло і сестра Катруся). Коропець, 1920 р.

з-за кордону. Мій батько зайняв насінням хмелю майже всі пів гектара 
землі, що викликало велике здивування і навіть насмішки односельців. 
До часу, коли я народився у жовтні 1926-го, батько вже продав кілька 
врожаїв хмелю та збирав гроші для придбання наділу землі біля міста 
Бучач, маючи на умі, що діти змогли б закінчити хоча б повну середню 
школу (гімназію).

Батько був підприємливою людиною, тому в партнерстві з єврей
ським торговцем і власником м’ясарні купував свиней та експортував 
їх до Данії. Саме з цим партнером пов’язані мої перші чіткі спогади. 
Якось батьків партнер, великий і життєрадісний чолов’яга, прийшов до 
нашої хати, сказав гучне “добрий день!”, поплескав мене по плечах, 
двома пальцями щипнув за щоку та дав десять грошей (польська мо
нета). Пізніше я з’ясував, що на ці гроші можна купити содову з мали
новим сиропом і морозиво. Та щипок був дуже болючий, тому моя 
перша асоціація з грошима також була болючою. Можливо, тому гроші 
для мене ніколи не були чимось привабливим, хоча в подальшому житті
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вони виявились необхідними й корисними 
та навіть дозволили мені робити деякі 
добрі діла.

У 1930 р. мій батько купив близько 10 ге
ктарів землі за три кілометри від Бучача та 
один кілометр від маленького села Жиз- 
номир. З кількома друзями й парою робіт
ників він звів там будинок, цього разу чо
тирикімнатний, з погребом, зроблений з 
вирубаного пористого каміння кольору 
слонової кістки. Одного разу він взяв мене 
з собою на будівельний майданчик. З ціка
вості (яка й дотепер лишилася ключовою 
рисою мого характеру) я виліз по драбині 
аж до верхівки будинку, коли ніхто не ди

вився. Гордо оглянув усе навколо, оступився і впав на землю, усіяну 
дрібним камінням. Я майже змусив себе прийти до тями. Замість спів
чуття отримав гарного прочухана від батька, проте це не зупинило мене 
від прагнення досліджувати все, що мене цікавило.

Після того, як ми переїхали до нашого нового будинку, в мене з’яви
лось непереборне бажання піти до школи. Школа була у сусідньому селі 
й туди приймали хлопців та дівчат, яким виповнилося сім років. Мені 
ще не було й п’яти, але я так набридав із цим, що нарешті батько пере
конав директора школи прийняти мене. Вони, певно, сподівалися, що за 
кілька днів мені стане нудно і я припиню ходити до школи. Мені й справ
ді стало нудно через занадто повільне викладання. Гадаю, навчання було 
дуже легким для мене і залишилось таким протягом усього життя.

Люди у селі були дуже бідні. За їхніми стандартами, наша родина 
була заможна. Багато селян працювали на нашій фермі під час збору 
врожаю, адже в ті часи все збирали вручну. Мати посилено піклувалась 
про мене, тому що я був малий та мав слабке здоров’я. Зазвичай вона 
робила мені бутерброди, щоб я брав їх до школи. Після усіх важливих 
церковних свят ці бутерброди вона робила з білого пухкого хліба з до
машньою копченою шинкою. Пригадую, як у школі, коли я вперше на 
перерві відкусив бутерброд, усі мої однокласники дивилися на мене 
заздрісними голодними очима. Я одразу ж віддав їм два своїх бутер
брода, які було розділено на рівні маленькі частини, щоб кожен скуш
тував бодай трошки. Очі дітей засвітились. Цей досвід сформував моє 
розуміння того, що ділитися чи іноді просто щось віддавати приносить

Батько — Дмитро Гаврилишин. 
Бучач, 1939 р.
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набагато більше задоволення, ніж споживати самому або тримати 
тільки для себе.

У житті Жизномира протягом травня місяця в церкві щовечора від
бувалася служба, яка називалася “маївка”. Ця служба була дуже ра
дісна, під час неї співав не тільки хор, а й усі присутні в церкві. Прихо- 
жани прикрашали церкву весняними квітами — бозом*. їхній чудовий 
аромат ще більше підсилював святковість служби. Це була єдина цер
ковна служба, яку я любив. Ще приємнішою її робило те, що дівчата й 
молоді жінки, повертаючись із роботи у полях, прямували до церкви та 
співали пісень у маленьких групах. Здавалося, що це був один великий 
хор, голоси якого доносилися звідусіль. Вони співали з любов’ю до 
Бога, до людей, з любов’ю до життя.

Однак одразу після служби зазвичай починалась невеличка війна 
між хлопцями з двох частин села, розділених церквою. Вважалося, що 
це гра, проте ця гра була надто брутальна. Вони били один одного ве
ликими палками, іноді навіть користувалися “спеціальною зброєю”, 
такою як великий болт, прив’язаний до тонкого дроту. Траплялося, що 
деякі хлопці зазнавали важких ушкоджень. Парадоксальним у цій си
туації було те, що хлопці ховали свою “зброю” за стінами, які оточу
вали церкву, а в церкві на службі поводились як маленькі янголятка. 
Я ніколи не міг збагнути цього парадоксу.

Після трьох років навчання у жизномирській школі, коли я достат
ньо окріпнув для того, щоб навіть взимку ходити за три кілометри, 
батько записав мене до школи у місті Бучач, в якій містилась і почат
кова школа, й гімназія. Мені було радісно та водночас сумно. Радісно, 
тому що потім я навчатимусь у гімназії, а сумно, бо, зважаючи на мій 
вік, я мав повторно піти до третього класу. Викладання знову здалось 
мені нудним. Під час уроків я часто був непосидючий і неслухняний. Зі 
всіх предметів я мав найвищі оцінки, а за поведінку — “незадовільно”. 
Час від часу директор школи відправляв мене додому, де мене сильно 
карав мій брат Михайло (старший за мене на тринадцять років), який 
потім ішов до директора і молив прийняти мене назад до школи. Єди
ним спасінням для мене в цій школі був учитель математики, який знав, 
як мотивувати школярів, принаймні найрозумніших із них. Він писав 
на дошці завдання й казав, що той, хто знає розв’язання, може підбігти 
до дошки і написати його. В більшості випадків змагання відбувалося 
між мною та єврейським однокласником, який був навіть менший та

Боз, без — бузок. (Прим. ред.)
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кволіший за мене. У перервах більші хлопці обзивали нас та іноді ви
писували нам кілька болючих стусанів. Компенсацією за ці образи було 
те, що ми вважалися кращими учнями класу.

До найважливіших подій польського періоду я відношу два пласто
вих (скаутських) таборування у Карпатах в Остодорі неподалік від не
величкої річки Лімниця — це близько двох кілометрів ходу від села 
Підлюте, літньої резиденції митрополита Андрея Шептицького, голови 
Української католицької церкви та опікуна Пласту. Початок мого до
вічного пластунства відбувся завдяки моєму братові Михайлу. Хоча в 
батька щодо мене були великі амбіції, він рідко говорив зі мною й лише 
раз сказав: “Бог дав тобі трохи таланту і твій обов’язок — його вико
ристати”. Він зробив висновок, що я добре навчатимусь у школі, й ні
коли не перевіряв і не цікавився тим, що і як я вчив і розвивав. Саме 
тому брат став моїм другим батьком. Влітку 1937-го Михайло записав 
мене до мого першого пластового табору. Він приїхав зі Львова, де на
вчався в університеті, привіз мені пластовий однострій, рюкзак, необ
хідне обладнання, перед цим записавши мене до одномісячного табору. 
Він переконав маму відпустити мене самого у довгу подорож до табору, 
назустріч чудовим пригодам.

Саме в цьому першому таборі я навчився дисципліни, дізнався, як 
бути хорошим членом команди, та пережив кілька справжніх пригод, 
таких як ночівля у колибі на вологому сіні та лише чашка гарячої води 
на вечерю. Це сталося так: одного ранку ми вирушили в одноденну 
пішу мандрівку, перейшли річку й піднялися на верхівку гори. В обід 
погода раптом змінилась і почалася сильна злива. Ми мусили спуска
тися вниз по слизькому камінню та стежках. Коли дісталися річки, то з 
жахом побачили, що вода в ній піднялася, зруйнувала дерев’яний місток 
та віднесла його уламки разом із поваленими деревами. Ми провели 
вечір у старій хатинці з дірявою стелею, а після “вечері”, що складалася 
з чашки гарячої води з кількома зернятками вівсянки у ній, спробували 
заснути на мокрому сіні, трусячись від холоду. Наступного ранку, коли 
вода спала, ми перейшли річку вбрід і повернулися до табору, де на нас 
вже чекав гарячий шоколад та хліб із маслом. Ми були дуже втомлені, 
але почувалися справжніми героями.

Найважливішим, що я осягнув у таборі, була сама суть Пласту: при
сяга, правильна поведінка пластунів, наприклад — робити щодня добре 
діло, зрозумів, як бути слухняним хлопцем, але в деяких ситуаціях — як 
бути лідером. Вечорами ми сиділи біля ватри, захоплено дивились на
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відблиски полум’я і не менш захоплено слухали невеличкі історії, які 
розповідали наші виховники, про історію України, про її славні, а також 
принизливі періоди, про стан і потреби нашого суспільства, сподівання 
впродовж століть здобути незалежність та про необхідність, коли ми 
виростемо, служити нашому суспільству.

Пласт було створено 1912 року в Західній Україні, коли вона ще на
лежала до Австро-Угорської імперії, лише за сім років після того, як 
Баден-Пауел започаткував молодіжний скаутський рух. У 1930 р. Поль
ща оголосила Пласт нелегальною організацією, але він і далі існував, 
організовував табори завдяки протекції митрополита Шептицького. 
Той був родом з української шляхти, яку в минулому було полонізовано. 
Через багато поколінь граф Андрей повернувся до свого коріння, став 
українським патріотом, хоча його брат лишився поляком і навіть служив 
генералом у польській армії. Шептицького високо шанували, він був 
надзвичайним моральним авторитетом. Багато страждав, його заслали 
в Сибір, потім у нього паралізувало ноги, але морально митрополит ли
шився дуже сильним. Польська влада не насмілювалася втручатись у те, 
що він робив. Будучи багатим, він віддавав землю й будівлі Пласту та 
став його покровителем. Коли я був у таборі, Шептицький перебував у 
своїй літній резиденції у сусідньому селі Підлюте, тому нам надзвичайно 
поталанило відвідати його. Він благословив кожного з нас по черзі, ска
зав кілька слів та пильно подивився у вічі. Мені здалося, що він справді 
побачив мою душу, хоча в його очах світилася лише доброта. Пізніше в 
житті я зустрічав визначних особистостей, проте дуже мало людей на
близились до цього старого чоловіка з довгою білою бородою, прику
того до інвалідного візка, при цьому справжнього гіганта духу.

Коли я повернувся додому, була неділя з її приємними заняттями. 
Вранці батько запрягав коней, ми їхали до Бучача, йшли до церкви, де 
разом з хором співали усі прихожани. Я був непосидючий під час служби, 
адже вона була не надто цікава, але після служби батько пригощав мене 
содовою з малиновим соком та ріжком морозива. Коли ми повертались, 
мати готувала звичний недільний обід, завжди дуже смачний. Після обіду 
влітку ми зазвичай виходили на веранду. Михайло, який був на канікулах 
після навчання у Львівському університеті, грав на мандоліні, а мама, яка 
мала чудовий голос, співала; всі інші підспівували, створюючи справжній 
сімейний хор. У перервах між співами мати, яка знала напам’ять Біблію 
та Кобзар, цитувала Біблію або читала поеми Шевченка, нашого поета 
“відродження”, який для нас, українців, був і досі є другим Богом. На
стрій був святковий та піднесений і всі ми почувалися щасливими. Чудові
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Сестра Катруся з чоловіком С. Тарасевичем. 
Бучач, 1938 р.

Мама і сестра Катруся. Бучач, 1944р.

спогади. Це були найщасливіші 
моменти моєї юності.

Після вечері наші сусіди, 
батькові друзі збиралися в 
нашій кухні й батько розпові
дав їм про країни, які він бачив 
під час Першої світової, про 
різні мови, які чув, про спосіб 
життя у Західній Європі. Те, як 
мій батько розказував історії, 
було справжнім мистецтвом. 
Сусіди захоплено слухали його, 
так само і я. У цей час я мав 
спати в кімнаті поряд із кух
нею, але тихенько прочиняв 
двері, притуляв вухо та дослу
хався до оповідей батька, мрію
чи про далекі краї. Саме тоді я 
почав цікавитись відкриттям 
та дослідженням широкого сві
ту. Цікавість посилилася за кіль
ка років, коли майже кожної 
суботи ранком я сідав на поїзд 
і їхав за 30 кілометрів до Чорт- 
кова, де жила моя старша одру
жена сестра Катруся. Там брав 
книжку з її бібліотеки, починав 
її читати після обіду і зазвичай 
дочитував до кінця пізно вно
чі. Додому я повертався ран
нім поїздом у неділю. Найбіль
ше мені подобались книжки, 
написані німецьким письмен
ником Карлом Маєм. В них 
розповідалося про дальній За
хід, про арабські та багато ін
ших країн. Я читав їх (у польсь
кому перекладі), а бажання ко
лись побачити ці країни ставало
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недосяжною мрією. Навряд чи я знав у той час, що Карл Май написав 
усі свої книги у Ернстхалі, його рідному містечку в Німеччині, й ніколи 
не виїжджав за її межі.

Відповідно до Версальської угоди, Польща мала керувати справами 
Галичини, одначе польський уряд намагався повністю долучити її до 
складу польської держави й бажав асимілювати українців, як і інші 
“меншини”. Уряд Пілсудського пишався славним минулим Польщі, 
проте дуже грубо поводився з меншинами. Поляки палили українські 
православні церкви на Волині й навіть створили концентраційний табір 
“Береза Картузька”, де ув’язнювали як українських націоналістів, що 
мріяли про незалежну Україну, так і комуністів, таких як Адам Шафф, 
марксистський філософ з Варшави, котрого я зустрів десятиліттями піз
ніше серед членів Римського Клубу.

Пам’ятаю дві речі, які показували некомпетентність, пафосність і 
водночас слабкість польської влади. На початку 30-х рр. було видано 
закон, згідно з яким у кожному селянському маєтку обов’язково мав 
бути окремий надвірний туалет — дерев’яний та вибілений усередині, 
для дотримання санітарних умов. Селяни, однак, звикли здійснювати 
свої фізіологічні потреби деінде, бо за їхньою філософією, “що прийшло 
з землі, в землю має й піти”. Новозбудовані туалети використовували 
для зберігання глиняних горщиків з молоком, де з молока збирали вер
шки, з яких селяни потім виготовляли масло, і кисле молоко, з якого 
робили білий сир. Цей закон став приводом для багатьох підпільних 
карикатур і жартів, у яких уряд виглядав посміховиськом.

Але серйознішою і трагічнішою була військова слабкість Польщі. 
Перед тим, як Німеччина напала на неї у вересні 1939-го після підпи
сання пакту Молотова-Ріббентропа, між Німеччиною та Польщею то
чилася пропагандистська війна. Я дуже добре пам’ятаю вислів голов
нокомандуючого польської армії: “Нехай німці зачеплять хоча б ґуд
зика на формі нашого солдата — тоді за два тижні ми будемо в Берліні”. 
Рівно за два тижні німецькі танки перетнули кордон Польщі. Польська 
кавалерія з шаблями наголо з надзвичайною відвагою атакувала танки. 
Так, з надзвичайною відвагою, проте без жодного ефекту. Кавалеристів 
скосили кулемети, встановлені на танках. А ще за кілька днів до нашої 
ферми прибула машина з польськими пілотами, які втікали до Румунії, 
сподіваючись дістатися Великобританії. Вони влаштувалися на ніч у 
нашій стодолі. Вранці я дивися, як пілоти збиралися до від’їзду. Раптом 
побачив дещо неймовірне: на відстані близько п’яти кілометрів від
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нашої ферми над залізничним мостом пролітав німецький розвідуваль
ний літак. Двоє польських офіцерів вихопили свої пістолети й почали 
стріляти у літак та вигукувати: “Бандити!, Вбивці!” Який трагічний мас
карад! То вже пізніше у Канаді я прочитав, що багато пілотів втекли за 
кордон з літаками і що генерал Сікорський, який очолив уряд в екзилі, 
зорганізував стотисячну армію, яка боролася проти німецької армії на 
всіх фронтах поруч британців.

Зважаючи на всі ці фактори, я гаряче ненавидів Польщу та усе поль
ське. Однак щасливий, що під владою комуністів польський народ 
прийшов до тями, став набагато реалістичнішим. У 1980-х вони знову 
довели велику мужність, але й показали мудрість рухом “Солідарність”, 
який пізніше неабияк вплинув на розвал Радянського Союзу. З часом 
історичні вороги Польща та Україна примирились і Польща стала не
замінним стратегічним партнером незалежної України, її адвокатом у 
здобутті членства в Європейському Союзі, незважаючи на те, що сама 
Україна надто повільно розвивалась для того, щоб відповідати вимогам 
такого членства.

Ч ингізхан  п ов ер таєть ся
За кілька днів після того, як поїхали польські пілоти, 

якось я вибіг з хати і побачив через дорогу метрів за 30 від нас кавале
рію, яка мчала у напрямку Бучача. Багато наїзників були з Центральної 
Азії, у шапках з великою червоною зіркою, які називали будьонівками 
(на честь відомого маршала), їхали вони на невеличких конях, які, зда
валося, зовсім не мали животів. Я читав про зруйнування Києва армією 
Батухана, онука Чингізхана, у 1240 році, тому першою в голові промай
нула страшна думка: “Це нова версія навали Чингізхана”. Таким було 
моє перше враження від того, що мало б бути армією Радянського 
Союзу з визволення Галичини від польської окупації.

Невдовзі почалися драматичні зміни. Для нової влади мій батько 
став “куркулем” (так називали заможних селян), а тому — “ворогом на
роду”. Ворогів народу засуджували до виселення в Сибір. Ми жили у 
постійному страху, чекаючи своєї черги. У школі я навчився співати з 
симульованим ентузіазмом пісні, присвячені славі “батька Сталіна”. Як 
хорошому учню мені казали, що я — частина квітучого майбутнього 
Радянського Союзу. Повертаючись додому, я знову ставав ворогом
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народу. Процедура депортацій була така: ввечері 
на залізничну станцію в Бучачі приїжджав потяг з 
великою кількістю вагонів для худоби. Агенти 
НКВД розсіювались по найближчих селах, нака
зували деяким селянам запрягти коней у вози, 
потім стукали у двері сімей, призначених на де
портацію, повідомляли їм, що ті мають годину на 
збір найнеобхіднішого, вантажили їх у вози, суп
роводжували до потягу та заштовхували у вагони 
для худоби. Потяг відходив до світанку й усі ро
били вигляд, що таких речей як депортація до Си
біру не існувал°. Радянський Союз стверджува^  Б р а р т ™ ш Л 9 40 Р. 
що депортація — це тільки нацистська пропа
ганда. Коли люди в Бучачі бачили, що прибував товарний потяг, вони 
швидко розповсюджували цю новину по навколишніх селах для того, 
щоб бодай хтось із тих, хто підозрював, що він потрапив до списку, міг 
сховатись і таким чином пропустити цю чергу депортацій.

Коли нам передавали новину про можливість депортації, батько і я 
вночі ховалися в різних місцях. Влітку чи восени можна було сховатись 
у стозі сіна, а взимку ховався у стайні наших сусідів, без їхнього відома. 
Мій найкращий друг Місько, з яким навіть взимку ми щодня разом хо
дили до школи через засніжені поля, не знав, що я ховався в їхній стайні. 
Щоб не змерзнути, спав коло корів. Одної ночі десь опівночі почув не
самовиті плачі. Я зрозумів, що моїх сусідів прийшли депортувати, не
зважаючи навіть на те, що вони не мали жодних причин підозрювати, 
що були у списку. Я затуляв рот руками, щоб не скрикнути. Ця ніч за
карбувалась у пам’яті як один з найболючіших моментів мого життя. 
Вранці повернувся додому, швидко поснідав, пішов до школи вже сам 
і в класі “радісно” співав одну з тих героїчних радянських пісень, хоча 
в душі плакав.

Ми й далі жили зі страхом, що рано чи пізно прийде наша черга. Це 
передчуття перетворилося на впевненість після чергової драми. Мого 
старшого брата Славка, який навчався в академічній гімназії у Львові, 
заарештували у жовтні 1940 р. разом із п’ятдесятьма вісьмома іншими 
молодими людьми, включаючи кількох учнів середніх шкіл, студентів уні
верситету та пару старших людей. Братові було 17, а наймолодшою за
арештованою стала 16-річна дівчина. Якимось чином ми дізналися, що 
всі вони зазнавали катувань від офіцерів НКВД, які намагалися видавити 
з юнаків зізнання про речі, яких ті не робили. Після того як радянські оку-
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панти ліквідували різні українські громадські інституції та навіть комер
ційні кооперативи, вони планували провести публічний судовий процес 
над заарештованою молоддю, щоб дати зрозуміти всьому населенню, 
що будь-яка організація, гурток чи просто окремі особи, які не були 
зразковими радянськими громадянами і могли захищати та відстою
вати українську мову та культуру чи просто мріяти про незалежність 
України, будуть ліквідовані. Однак у зв’язку з тим, що тортури не до
помогли вибити жодних зізнань про “неправильні вчинки”, у березні 
1941-го відбувся закритий судовий процес. Про його перебіг та вироки 
ніде не з’явилося жодної згадки. Лише чотирма десятиліттями пізніше 
дівчина, яку заарештували з рештою групи та засудили на смертний 
вирок, проте вона якимось чином змогла утекти і потому жила у Нью- 
Йорку, написала книгу, назвавши її просто “П ’ятдесят дев’ять”. Вона 
згадала імена усіх заарештованих, описала тортури й написала про ре
зультати судового процесу. Дві третини було засуджено на смерть, одну 
третину — до десяти років важкої праці та позбавлення усіх громадян
ських прав.

Я прочитав цю книгу, проте не знав, що сталося з моїм братом. 
Лише 1993 року, коли був співголовою наради на тему безпеки України, 
в якій брали участь кілька українських і американських генералів най
вищого рангу, я запитав у генерала Євгена Кириловича Марчука, який 
до проголошення незалежності України був головою КГБ Української 
Радянської Соціалістичної Республіки, чи міг би він знайти в архівах 
протокол судової справи за березень 1941 р. у Львові. Наступного дня 
він приїхав на конференцію спізнено й підштовхнув мені сіру теку. Н а
магаючись продумати свій виступ та все ще будучи співголовою наради, 
я зазирнув у папери. Там був список імен усіх засуджених. Я швидко по
глянув на результати судового процесу та прочитав лаконічне повідом
лення, що Мирослава (Славка) Дмитровича Гаврилишина було засуд
жено до 10 років важкої праці й що він помер у 1944-му. Пізніше про
читав документ повність і побачив, що всі члени групи були звинувачені 
та засуджені за одне й те саме: створення осередків Організації україн
ських націоналістів (ОУН). Можливо, для кількох заарештованих таке 
відповідало дійсності. Для більшості ж це були вочевидь сфабриковані 
звинувачення.

Це відбувалося напередодні Різдва. Я повернувся до Швейцарії від
святкувати його з дітьми й онуками. Не хотілося псувати радість свята 
оголошенням таких жахливих новин. Моя внутрішня напруга була тоді 
настільки велика, що це викликало хворобу — аритмію серця.
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Н ім ецьке 'зв іл ьн ен н я"
У червні 1941 р. я поїхав до Львова, щоб побути кілька 

днів з родиною мого старшого брата Михайла (Міська), його дружи
ною та однорічним сином. Наступного дня до нас приєднався мій друг 
Влодько, брат дружини Міська. Раптом Михайла забрали до Червоної 
армії. Ми не знали, де він і куди його направили. Два дні потому я 
проходив неподалік головної вулиці Львова. Усі навколо були збуд
жені, а потім я побачив прохід німецької армії. “Прохід” у цьому ви
падку — не те слово. Вони, як на параді, їхали на військових машинах, 
у танках, з кількома мотоциклістами на чолі колони. Усі танки й ма
шини здавалися абсолютно новими, гарно наполірованими. Моїм пер
шим враженням було те, що це не звичайна армія, а одна велика вій
ськова машина.

Багато людей привітно махали німецьким солдатам. Вони думали, 
що німці прийшли звільнити нас від російської окупації. Гадаю, неба
гато українців у той час читали книгу Гітлера “Main Kampf” (“Моя бо
ротьба”). Хоча в 15 років я вже сформувався політично, теж не чув про 
існування цієї книги. Під час радянської окупації ми були цілковито ізо
льовані від зовнішнього світу. Тоді ж подумав, що принаймні ми були 
врятовані від депортації до Сибіру.

Вітальний настрій швидко розвіявся, бо ми опинились без харчів, 
як, мабуть, і більшість жителів міста, адже під час радянської окупації 
видавали щоденні харчові пайки й було неможливо запастися їжею. 
В перший день у нас ще було трохи кави, цукру і я знайшов кілька хліб
них крихт. На другий день та протягом наступних двох їсти й пити нам 
було абсолютно нічого. Найбільше занепокоєння викликав однорічний 
Юрко, бо його не годували материнським молоком, а купити звичайне 
було неможливо.

Після трьох голодних днів до нас прийшла селянська жінка і про
дала нам півлітра молока. Я був сам з дитиною у квартирі. Дружина 
Міська намагалася знайти мого брата, а Влодько дізнався, що німці 
дещо реформували уклад життя у місті й, можливо, в пекарнях можна 
купити трохи хліба. Вдома мама майже напихала мене їжею, це мене 
зіпсувало. Я був дуже перебірливий в їжі й серед речей, які любив, мо
локо було на останньому місці. Однак коли в той день узяв до рук 
пляшку молока, руки почали тремтіти. Я відчув непереборне бажання 
випити його одним ковтком. Якимсь дивом опанував себе, підігрів мо
локо, але перед тим як налити його у пляшечку з соскою спробував 
чайну ложку. Смак тієї рідини був райський. Нічого до і після, хоча
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потім я бував у кількох найкращих ресторанах світу, не здавалося мені 
таким смачним.

За кілька годин прибіг Влодько і сказав, що в кілометрі від нашого 
помешкання продають хліб. Черга була довга, і він стояв у ній вже 
більше трьох годин, проте навіть не наблизився до магазину. Влодько 
прийшов наглянути за дитиною, тому я мав змінити його в черзі з на
дією купити буханець хліба. Простоявши у черзі більше чотирьох 
годин, врешті купив півкілограма. Коли я біг додому, не зміг опиратися 
запаху свіжоспеченого хліба й відкусив від нього невеличкого шматка. 
З того дня всі мої антипатії в їжі повністю зникли і я з великим апетитом 
їв усе, що було доступно.

Радянські служби безпеки за кілька днів до втечі на схід катували, 
по-звірячому калічили та врешті вбивали усіх в’язнів. Німці, прибувши 
до Львова, в перші ж дні відкрили в’язниці та відшукали здебільшого в 
підвалах знівечені тіла в основному українських націоналістів. Вони 
найняли місцевих працівників для того, щоб витягнути тіла і викласти 
їх у дворах в’язниць. Була спека, тіла швидко розкладались і сморід був 
жахливий. Я досі пам’ятаю це, бо ми разом з Влодьком пішли до цен
тральної тюрми Львова, сподіваючись, що нам поталанить потрапити 
всередину і, можливо, знайти серед інших тіло мого брата Славка. Во
рота в’язниці були зачинені, тому ми спробували перелізти через мур. 
Дісталися майже його верхівки, проте були змушені спуститися, бо смо
рід був справді нестерпний.

Десь на третій день після прибуття до Львова гестапівці стали роз
шукувати євреїв різного віку, вишиковували їх в лінійку і змушували йти 
вулицею до центральної в’язниці. Німецькі солдати крокували з обох 
боків вулиці, аби жодний єврей не втік. Люди ж осторонь споглядали, 
як євреїв вели до в’язниці. Мета цих вистав була очевидна. Під час ра
дянської окупації 1939-1941 рр. деякі євреї, хоч і не тільки вони, співпра
цювали з НКВД, доносили на українських активістів як у містах, так і в 
селах. Німці хотіли викликати ненависть місцевого населення до євреїв.

Коли я спостерігав за цим “парадом”, стався неймовірний випадок: 
чоловік з протилежного тротуару підбіг до літнього єврея і почав бити 
його по голові своєю палицею. Звук ударів дерев’яною палицею по го
лові був вкрай моторошний. Один з німецьких офіцерів (не впевне
ний — був він офіцером СС чи Вермахту) підбіг до того чоловіка, ви
рвав з рук палицю, переламав її через коліно та відкинув вбік. У гляда
чів цього видовища вирвалося мимовільне “Ах!” Я не знаю, що сталося 
з тим офіцером опісля. Чи його ув’язнили, піддали трибуналу, розстрі-
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ляли? Ця подія була однією з тих, які вплинули на мої ставлення та пе
реконання: зрозуміло, що не всі німці були злими за своєю природою. 
Офіцер, який діяв інстинктивно, був порядною людиною. Цілковито 
ясно, що немає нації чи етнічної групи, в якій всі люди були б погані, 
як нема й таких, де всі були б добрими.

За кілька днів провід ОУН оголосив про незалежність України та 
сформував уряд на чолі з прем’єр-міністром Ярославом Стецьком. Вони 
не просили дозволу заздалегідь й навіть не поінформували про це ні
мецьке керівництво. Реакція не забарилась. Всі члени кабінету міністрів 
були заарештовані й заслані до концентраційного табору у Заксенхау- 
зені. Звістка про це дуже швидко поширилася серед населення. Для нас 
це стало болючим усвідомленням реальності. Ми зрозуміли, що визво
лення України й інших захоплених народів не було метою війни Німеч
чини проти Радянського Союзу. Якби Гітлер виграв війну, ми, слов’яни, 
були б перетворені на рабів. Як “нижча раса” (Untermenschen) ми б 
мали доступ лише до базової освіти, достатньої для того, щоб бути ком
петентними робітниками, які б підкорялись жорсткій дисципліні й були 
позбавлені будь-яких громадянських та політичних прав. Від самого по
чатку німецькі окупанти брутально ставились до місцевого населення. 
Запаси їжі безжально реквізували, організували нову поліцію, євреїв 
відшукували й відправляли до концентраційних таборів, у газові ка
мери. Таким було “остаточне розв’язання єврейської проблеми”, яке ви
гадали нацисти: просто винищити всіх євреїв.

Після тижневої відсутності мій брат Місько повернувся додому. Під 
час перших кількох тижнів війни з боку Червоної армії не було майже 
жодного опору. На деяких частинах фронту цілі дивізії перейшли на сто
рону німців. Вони не знали, що замість перегрупування, переозброєння 
та відправлення на боротьбу проти “росіян” німці відправлятимуть їх 
на захід, саджатимуть за колючий дріт у відкритому полі. Вони потер
пали від голоду й спраги, а тих, хто вижив, пізніше транспортували до 
таборів для військовополонених. Більшість радянських солдатів у паніці 
тікали на схід, часто залишаючи військове обладнання і навіть щойно 
призваних солдат, в яких не було часу вдягти військову форму, не ка
жучи вже про який-небудь вишкіл. Мій брат був одним з тих щаслив
чиків, яких завербували до Червоної армії, проте, втікаючи, залишили.

У вересні 1941-го німецька окупаційна влада дозволила відкрити 
лише десять середніх шкіл (гімназій) на території всієї Галичини та час
тини Волині з населенням у більш ніж 6 мільйонів людей. Мені пощас-
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тило бути прийнятим до однієї з тих шкіл у Чорткові поблизу Терно
поля. Це була гімназія з хорошими викладачами та класичним на
вчальним планом, який охоплював латинську і старогрецьку мови, 
предмети з природничих та соціальних наук і навіть релігію. Саме вчи
тель релігії, монах-василіянин отець Дирда виявився для мене найціка
вішим серед усіх вчителів. Він викладав догматику і апологетику. Ко
рисним було те, що замість того, щоб розказувати нам про різні догми 
так, щоб ми сліпо приймали їх як “остаточну правду”, він заохочував 
нас ставити йому запитання, щоб розширити межі нашого розуміння, 
й тільки після того, як ми справді розуміли раціональне підґрунтя будь- 
якої догми, ми мали її прийняти. Він був єдиним вчителем, з яким ми 
могли спілкуватись не тільки в класі, а й після занять, коли найдопит- 
ливіші з нас супроводжували його більше кілометра до монастиря. 
Отець Дирда також очолював парафію та диригував гімназійним 
хором, який був і церковним хором. Він навіть брав нас, учасників 
хору, в концертні тури до цікавих місць Галичини, зокрема до Львова, 
співати для митрополита Української католицької церкви Андрея 
Шептицького в його резиденції.

Отець Дирда відвідував також наші змагання з атлетики й іноді 
брав участь у деяких із них. Але найважливішим було те, що під час 
його недільних проповідей у церкві у віці 16-17 років я почув про Сокра
та, Арістотеля, Вольтера та Жана-Жака Руссо. Отець Дирда допоміг ме
ні “легітимізувати” моє бажання бути вільною людиною, тобто самому
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судити, що добре, а що погано, що приймати, а що відкидати, що роби
ти, а що не робити. Так само важливо й те, що він допоміг мені розви
нути мою “інтелектуальну інфраструктуру”, важливість якої я зрозумів 
тільки пізніше.

Доля змусила мене пройти через п’ять різних систем освіти п’ятьма 
різними мовами. Польська, українська та російська, українська та ні
мецька — за відповідних окупаційних режимів, притому, що середню 
школу я закінчив у таборі для біженців у Німеччині; англійська — під 
час навчання на ступінь бакалавра й магістра в університеті в Канаді; 
французька — для здобуття докторського диплома в Женеві. У мене 
було багато різних вчителів на цих стадіях моєї освіти, деякі з них були 
чудовими, більшість — посередніми. Отець Дирда був тим, хто вплинув 
на мене найбільше.

Три роки, проведені в Чортківській гімназії, були дуже важливі для 
мене ще з однієї причини. На початку першого року навчання, у зрілому 
юнацькому віці 15 років, я закохався в мою однокласницю Дарку. Ко
хання було глибоке і щире, але суто платонічне. Як будь-який хлопець у 
такому віці, я відчував сильний сексуальний потяг, однак, враховуючи ви
ховання та власні переконання про те, що було правильним, не міг дозво
лити собі навіть подумати про секс, коли думав про Дарку. Дівчат, яких 
любили, не торкалися. Дівчину можна було обожнювати, захоплюватися 
нею, “піднести її на п’єдестал”, але не думати про те, що у неї під спідни
цею. Дарка була маленька, струнка, мала гарне обличчя і великі голубі
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очі, гарно заплетене біляве волосся. Вона чудово грала не фортепіано. 
На перервах між уроками ми обмінювались парою слів, а після школи 
я проводжав її додому. Після того як її мати запрошувала нас переку
сити та випити чаю Дарка зазвичай сідала за фортепіано і грала, а я за
чаровано її слухав. Вона відкрила мені класичну музику. До того часу 
я знав народні й релігійні пісні, проте не чув Шопена, Брамса, Шуберта. 
Вона грала свої улюблені композиції цих композиторів, але, будучи, на
певно, так само закоханою в мене, як і я в неї, грала дуже емоційно. Так 
вона виражала свої почуття, про які не наважувалася сказати словами. 
Ці “рандеву” в неї вдома були надзвичайними. Я подобався її батькам, 
бо був хорошим учнем, допомагав Дарці з навчанням, коли потрібно, 
але в основному тому, що вони здогадувались про мої шляхетні почуття 
до їхньої дочки.

Ми ще не встигли закінчити сьомий клас (з восьми), коли лінія 
фронту стала зміщуватися до Чорткова. Прагнучи закінчити хоча б сім 
класів, я перейшов до гімназії в Дрогобичі, бо це було далі на захід і там 
жив мій дальній дядько. Дарка зі своєю родиною також переїхала далі 
на захід і одного дня ми зустрілися в Дрогобичі. Обоє інтуїтивно відчу
вали, що життя може розділити нас і ми не зможемо більше побачитись. 
Це був чудовий літній день, удвох прогулювалися полем, коли опини
лись у затишному місці, де квіти огортали нас своїми духмяними аро
матами. Ми сіли, з ностальгією поговорили, обережно поцілувались. 
На мій подив, Дарка лягла на траву і я зрозумів чому. Вона запропону
вала мені найдорожчий прощальний подарунок — себе. Досить неро-
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зумно в ту мить мені подумалось, що я “шевальє”, який має захищати 
честь своєї коханої, навіть у хвилини її слабкості.

Після війни ходили чутки, що Дарка померла за жахливих обста
вин. Після майже чотирьох десятиліть я отримав листа від її доньки, яка 
узнала мою адресу і написала, що вона з матір’ю відвідає Варшаву. Во
на написала мені, тому що мати розповідала їй про мене дуже гарні речі. 
Я відповів на листа, а у наступному дочка Дарки натякнула, що вони 
можуть відвідати мене в Києві. Це було в 1989 р., коли я вже приїздив 
туди щомісяця. Вона прийшла з матір’ю до мого готельного номера. 
Коли я відчинив двері, кілька секунд був у стані шоку: Дарка була ста
рою жінкою, зовсім не схожою на той образ, який зберігся у моїй пам’яті. 
В її очах я, певно, також мав вигляд старого чоловіка, а не її коханого 
Данка, якого вона пам’ятала. Однак, як це часто буває з давніми дру
зями, завжди легко згадати часи, після яких спілкування перервалось. 
Коли гості зручно влаштувалися, моїм першим запитанням було: “Дар- 
ко, пам’ятаєш нашу останню зустріч? Чи не вважаєш, що я повівся по- 
дурному?” Вона відповіла без вагань: “Так, абсолютно”. Ми говорили 
про наше життя за останніх кілька десятиліть. Я розповідав їй, що коли 
десь у світі робив щось таке, що вражало інших, скрізь казав, що я ук
раїнець і що найталановитіші люди залишились в Україні. Я був пере
конаний, що належав до другої категорії талановитих українців. Це ка
зав щиро, тому що вважав, що принаймні один хлопець у нашому класі 
був більш обдарований, бо знав латинську й  старогрецьку мови наба
гато краще, ніж я. Тому запитав у Дарки: “Як ти вважаєш, Мілтон (так 
звали того хлопця) був більш обдарованим, ніж я?” Вона відповіла дещо 
з гумором, викликавши в мені приховане розчарування: “То правда”. 
Обоє розуміли, що Мілтон краще знав латину та старогрецьку не тому, 
що був більш обдарований, а скоріше тому, що його батько викладав у 
нас ці предмети. Ми розійшлися з почуттям, що залишились чесними 
одне з одним, навіть якщо це завдало болю, й  більше не зустрічались. 
Вона мала родину та своє життя, а я мав своє. Не було ані мети, ані ба
жання поновлювати жодних стосунків між нами.

Моє навчання й емоційне життя на початку 40-х пересікали суворі 
політичні реалії. Німецька окупація ставала все більше й більше бру
тальною. У відповідь на це було створено підпільний рух опору. До 
1942 р. він був уже добре структурованим. Виникла Українська головна 
визвольна рада (УГВР) як громадський орган для контролю за під
пільною армією, яка називалась Українська повстанська армія (УПА), 
а також для встановлення контактів з опозиційними рухами в інших
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радянських республіках і налагодження певних відносин із західними 
країнами. УГВР відправляла емісарів за кордон, щоб поінформувати 
деякі уряди, що УПА створена для боротьби проти німецької окупації, 
але продовжувала боротьбу проти радянської армії, коли та знов оку
пувала Україну 1944 року.

У 1943 та 1944 рр. на Західній Україні склалася неймовірна ситуація. 
В той час як німці контролювали всі великі міста й основні транспортні 
шляхи, УГВР та ОУН разом з УПА володіли рештою території. Вони 
встановлювали адміністрацію, збирали податки, підтримували школи, 
навіть мали гарних шкільних інспекторів. Наприкінці 1944-го УПА від
ступила до Карпатських гір, звідки здійснювала напади на частини Чер
воної армії, поліцейські установи і так далі. Жодної підтримки з-за кор
дону не було. Зброю та амуніцію, яку вони мали, здобували тільки під 
час боїв. Сільське населення забезпечувало УПА їжею, ризикуючи тим, 
що їхні хати буде спалено. На піку популярності УПА нараховувала 
близько 200 000 бійців. Частковим підтвердженням цієї неймовірної 
кількості була угода, укладена у 1949 р. між Радянським Союзом, Чехо- 
словаччиною та Угорщиною про те, що десять дивізій армій цих трьох 
країн вступлять у боротьбу проти УПА.

Західні країни робили вигляд, що не знають, чи й не хотіли знати 
про цю ситуацію. Після Ялтинської угоди і спільної перемоги у війні 
вони сподівались на мирні та дружні відносини з Радянським Союзом. 
Вони не хотіли суперечити Сталіну. Тому 1951 р. УПА послала 1000 
своїх солдатів, які пробилися через Чехословаччину, прямуючи до Ав
стрії. Лише 330 воїнів УПА дійшли до Відня. Більшість було вбито на 
шляху або захоплено в полон. Тих, хто вижив, уважно вислухали у Цен
тральній розвідковій агенції у Відні, проте жодних заходів з боку захід
них держав не було застосовано, адже будь-яка дія з їхнього боку могла 
призвести до серйозних конфліктів з Радянським Союзом, можливо, на
віть до військової конфронтації.

Я був надто юний і надто кволий для того, щоб мене прийняли до 
УПА. Однак, якось у досить незначний спосіб працював для УПА 
бодай один день. У липні 1944-го я був у Славську, в Карпатах. Рештки 
німецької дивізії “Галичина” перевозили поїздом з Бродів після нищів
ної поразки, ймовірно до Угорщини, де їх мали перегрупувати, пере
озброїти та відправити назад воювати проти радянської армії. Німці 
створили цю дивізію 1942 року, пообіцявши, що використовуватимуть 
її тільки на Східному фронті. Більшість із тих, хто вступив до цієї дивізії, 
діяли за інструкціями ОУН, сподіваючись, що там їх добре витренують,
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озброять, а коли з’явиться можливість, вони приєднаються до УПА й 
воюватимуть проти німців чи проти “червоних”. Все це було досить на
ївно. Влітку 1944-го кілька німецьких дивізій опинились у “підкові” в 
Бродах, оточені радянськими військами. Щоб врятувати своїх солдатів, 
німецькі генерали вирішили витягти їх звідти і натомість послати диві
зію “Галичина” на передбачуване знищення. Тих, хто вижив і відступав, 
вивозили потягом в напрямі Угорщини.

Коли потяг зупинився у Славську, я з моїм другом Влодьком про
ходили вагонами, пропонуючи освіжаючі напої та пошепки промов
ляючи: “Якщо ви хочете приєднатися до УПА, можете вийти з потяга, 
піти наліво, сховатися в лісі, а як потяг поїде, ми відведемо вас до най
ближчої військової частини повстанців”. Наша місія була захоплююча, 
проте погано закінчилась. Нас зловили німці й ми отримали щось на 
зразок “запрошення” до Німеччини, від якого було важко відмовитись. 
Потім був майже цілий рік важкої праці, жорсткої дисципліни, поганої 
їжі й жодного “світла в кінці тунелю” до травня 1945-го, коли війна за
кінчилась. Чи варто детально описувати ті останні дев’ять місяців “ні
мецького раю”? Навряд. Там не було нічого, що я бажав би згадувати, 
до того ж я був молодий, тому намагався перетворювати навіть небез
печні й важкі життєві ситуації на просто неприємні пригоди, надіючись, 
що ці пригоди гарно закінчаться.

У Н ім еччині
Справжні ж пригоди почалися незадовго до закінчення 

війни. В останні кілька місяців гітлерівського режиму доля звела разом 
нас, трьох молодих хлопців з України. Мені було вісімнадцять, Ромкові 
Трачу сімнадцять, а Любкові Детиняку лише шістнадцять. За старшин
ством я був лідером, хоча Ромко більше думав та планував, що нам по
трібно робити, а Любко був безтурботним шибайголовою, який шукав 
пригод та був готовий робити будь-що небезпечне. Коли ми почули на
ближення бомбардування та канонад із Західного фронту, вирішили 
спробувати втекти з нашого табору та піти якомога далі на захід. Ми 
не хотіли знову бути “визволені” росіянами, як це було у 1939 р. Одної 
ночі спакували наші нечисленні речі та, попередньо простеживши, де 
стояли охоронці, тихо вислизнули з табору. Коли наблизилися до 
мосту, то захололи від страху. Пара німецьких солдатів охороняли
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його. Ми вже чули, що в ті останні кілька тижнів війни німецькі солдати 
без роздумів вішали чи розстрілювали тих, хто викликав підозру і не 
мав жодної офіційної причини перебувати там, де його піймали.

Переходити міст було б самогубством. Спробувати переплисти річку 
в одежі та з рюкзаками було також надто ризиковано. З важким серцем, 
перелякані до смерті, ми повернулись до табору. Удача була на нашому 
боці. Нам вдалося повернутися до своїх ліжок. Дехто з молодих людей 
неподалік від нас чули, що ми повернулись, але дали зрозуміти, що ні
чого не скажуть про нашу спробу втекти. За кілька днів, навіть знаючи, 
що наше життя висить на одній волосинці, ми зробили другу спробу, 
скориставшись метушнею у таборі та пересуванням військ поблизу. 
Потім ішли вночі, намагаючись уникати основних шляхів і ховаючись 
удень. Ми дісталися до високого східного берега річки, яка, як потім ді
знались, називалася Лех. З іншого її боку доносились постріли важкої ар
тилерії і танків. Було зрозуміло, що ми дійшли до лінії Західного фронту. 
Ми виглянули з-за дерев і побачили маленький будинок за дорогою, по 
якій ходили та їздили на невеликих військових машинах німецькі сол
дати. Скрізь панував безлад. Солдати вже не воювали — вони втікали.

Ми не знали, що робити далі. Подумали, що будиночок, може, по
кинутий. Його власники, певно, втекли подалі від лінії фронту. Вночі 
відправили Любка перевірити це. Будинок таки був порожній. Тоді ми 
тихо наблизились до нього і почали шукати, як можна потрапити все
редину. За неймовірної щасливої припадковості ключ від будинку був 
захований над вхідними дверима. Ромко навпомацки знайшов його у 
темряві. Ми тихо зайшли, зняли взуття і, прощупуючи шлях, наштовх-
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нулися на сходи, які вели у підвал. Ми спустились у нього й тільки там 
запалили сірника, щоб оглянутись.

Пошепки домовилися залишитись у підвалі хоча б на ніч, поки не 
почуємо, що лінія фронту вже на нашій стороні річки і ми на відвойо
ваній американцями території. Дуже боялися, що нас знайдуть та схоп
лять німці, тому розробили план. Коли ми втекли з табору робітників і 
прямували на захід, знайшли кілька покинутих військових форм та три 
пістолети, залишені солдатами, які, певно, дезертирували. На всяк ви
падок ми забрали ці пістолети з собою. На щастя, старший син моїх су
сідів в Україні, яких депортували до Сибіру, навчив мене не тільки 
грати на гітарі, а й одного разу з великою таємністю показав пістолет і 
навчив, як ним користуватись.

Ми вирішили, що кожен з нас по черзі буде стояти на варті біля 
вхідних дверей, тоді як двоє інших спатимуть у підвалі, поки не почують 
стук по підлозі. Тоді вони повинні якомога швидше підбігти до вхідних 
дверей. Ми піднялися сходами і спробували, як стоятимемо у трикут
нику й стрілятимемо один в одного, якщо якісь солдати почнуть ламати 
двері. Ми мали стріляти одночасно по моїй команді. Я мав застрелити 
Ромка, він — Любка, а Любко — мене. Нам здалося, що це буде краще, 
ніж бути повішеними чи по-звірячому вбитими німцями.

Коли стояли в цій позиції, ми почули важкі кроки кількох людей. 
Безсумнівно, це були німецькі солдати. Чи знали вони, що ми в будинку, 
чи намагалися сховатись самі? Ми захололи від страху, хоч були мак
симально сконцентровані. Солдати кілька разів погрюкали у двері. Ми 
тримали наші пістолети, готові на мою команду застрелити один од
ного, але, на щастя, солдати вилаялись та пішли. Ця ніч була не най- 
спокійнішою в нашому житті.

Зранку сонячні промені пробилися крізь віконниці. Не було чути 
канонад. Ми сиділи на підлозі, міркуючи, що робити далі. Раптом знову 
почули кроки, що наближались до будинку, і голоси: це були чоловік і 
жінка з молодим хлопцем. Ми знову розташувались по трикутнику й 
почали чекали. Здавалося, чоловік щось шукав, напевно, ключ. Кив
нувши один одному, ми швидко відчинили двері й усі троє націлили піс
толети на, як виявилось, власників будинку та їхнього сина.

Коли власники будинку увійшли, ми вибачилися за безлад, який 
влаштували у їхньому підвалі, й пішли. Ми знову повернулися до берега 
річки і поглянули на місто на протилежному боці. Вперше в житті 
побачили американських солдатів в їхніх уніформах та на військових 
машинах. На наш превеликий подив, німецьким дітлахам та жінкам,



34

що аплодували воякам, американці розкидали апельсини, плитки шо
коладу та, найважливіше, пачки сигарет. Більше року після завершення 
війни сигарети були мірою обміну, за яку можна було купити майже 
все, заплатити за квиток на поїзд чи зняти кімнату в готелі.

Ми викинули пістолети й пішли до шляху, де зупинились на узбіччі, 
чекаючи на американців, тому що не знали, куди йти. За якийсь час 
з’явився джип з двома солдатами. На щастя, Ромко знав три слова ан
глійською і навчив їх нас: “Ми не німець!” Джип зупинився, з нього вий
шов солдат, наказав нам тримати руки вгорі. Він обшукав кожного з 
нас по черзі. Я був глибоко вражений, коли солдат забрав у мене два 
моїх єдиних надбання: зняв із зап’ястка ручний годинник та вийняв з 
кишені складаний ніж. Який парадокс, який контраст! Раніше ми поба
чили, як американські військовослужбовці розкидали в натовп те, що 
було справді на вагу золота для ворожого народу, а тепер забирали речі 
у нас так, ніби вони були солдатами Червоної армії, які, як ми довіда
лись пізніше, постійно таке робили в центральноєвропейських держа
вах. Потім солдат вказав нам сісти на капот джипа перед скляною за
слоною. Ці солдати відвезли нас до міста і розташували у місці збору, 
де вже було багато людей різних національностей і віку.

Охоронець дав нам випити трохи води, а за кілька годин вишику
вали близько 150 чоловік і наказали маршувати з двома озброєними 
солдатами попереду колони та ще двома позаду. Було гаряче; спітнілі, 
втомлені, голодні, деякі поранені — ми ледь тягнули ноги. Під кінець 
важкого переходу нас заштовхнули у великий пустий гараж, який, 
певно, був призначений для вантажних або пожежних машин. Солдати 
роздали нам пляшки з водою і зачинили двері на ніч. Місця для відпо
чинку на цементній підлозі для всіх не вистачало, крім того, ми дуже 
потерпали від стухлого повітря. Вранці охоронці відчинили двері й до
зволили нам пройтися внутрішнім двориком, випрямити ноги та поди
хати свіжим повітрям. За якийсь час нам знову наказали повернутися 
до гаражу для того, певно, щоб чекати там на допит. Ромко тихо роз
мовляв німецькою з приязним з виду американським солдатом, кажучи 
йому, що ми лише троє молодих хлопців, і жестами питав, чи не міг би 
він закрити очі на те, щоб ми вийшли з подвір’я. Солдат справді був до
брою душею і дозволив нам утекти. Ми йшли полями, уникаючи до
роги, поки дісталися до невеличкого села. Там ми побачили порожній 
барак, який, мабуть, служив житлом для остарбайтерів (робітників зі 
Сходу). Ми зайшли в нього, впали на ліжка з голими матрацами і з по
легшенням зітхнули: ми вижили в найгірших умовах, тому в майбут-
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ньому нічого не могло статися настільки ж поганого як те, через що нам 
довелося пройти в ці останні кілька тижнів.

Події тих днів здавалися неймовірними, виникало враження, що 
вони були частиною сценарію фільму. Однак вони були реальністю, а не 
плодом уяви. Влітку 1957-го мене направили з Канади до женевської 
школи менеджменту, яка тоді називалась Центром навчання менедж
менту (пізніше — Міжнародний інститут менеджменту, МІМ-Женева). 
Десь у вересні, маючи кілька вільних днів, я поїхав до Німеччини з моєю 
дружиною Лені. Ми знайшли місто Ландсберґ і той будиночок, в якому 
я ховався 1945-го. Постукали в двері. Відчинила нам хазяйка будинку. 
Я одразу пізнав її, а вона мене. Вона дуже гостинно запросила нас 
увійти. Увійшовши до зали, побачив її чоловіка, і він теж зразу впізнав 
мене. Я розповів господарям, що запам’ятав з того доленосного ранку. 
Ця пані та її чоловік розказали, як все виглядало і що відчували вони. 
Нас запросили на обід. Вочевидь, вони пробачили трьом дивним моло
дикам, яким мимоволі врятували життя.

Повертаючись до розповіді про 1945 рік і барак, варто сказати, що 
ми з’ясували, що перебуваємо у селі біля міста Ландсберґ. Десь за го
дину до бараку прийшли виснажені люди, потім ще кілька груп. Всі 
вони являли собою строкату суміш: росіяни, українці, військовополо
нені, робітники, бійці армії Власова1, дехто з концентраційних таборів 
ще у таборових уніформах. Через те, що їжі в бараку не було, ми мали 
випрошувати її у німецьких селян. Нам трьом таланило, бо ми вчили 
німецьку в школах за німецької окупації і могли спілкуватися з селя
нами, які давали нам їжу. За кілька днів барак був повний. Враховуючи 
наш вік та західноукраїнський акцент, більшість людей ставилася до нас 
підозріло. Вони, як і ми, вже чули, що відповідно до Ялтинської угоди 
всі колишні громадяни Радянського Союзу будуть повернені на бать
ківщину, і дехто цьому дуже радів. Однак ми якимось чином дізналися, 
що якщо нас повернуть, то не додому. Фактично майже всіх колишніх 
громадян Радянського Союзу, які були репатрійовані, серед них 1,8 міль
йона українців, було заслано у місця, дуже далекі від їхніх рідних зе
мель. Радянський режим врахував, що ті, хто побував у Німеччині, на
віть під час війни, бачив, що ця країна значно багатша, в той час як 
радянська пропаганда стверджувала, що Радянський Союз був єдиним

1 Власов був генералом Червоної армії, але пізніше погодився сформувати невеличку 
армію з військовополонених для боротьби проти Радянського Союзу.
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раєм для пролетаріату, а в західних країнах люди жили у страшній бід
ності. Репатрійовані поділилися б своїми спостереженнями з родинами 
й близькими друзями, проте не наважилися б говорити про це з не
знайомими людьми.

Іжа залишалася великою проблемою, не стільки для нас, скільки для 
всіх інших “колег” по бараку. Якось кілька людей вирушили на пошуки 
їжі, а ми пішли за ними. Блукаючи трохи за селом, ми помітили кілька 
свиней за загорожею з колючого дроти. Одна з них лежала поблизу за
горожі. Я знав, як потрібно колоти свиней, адже мій батько двічі на рік 
колов їх, а я йому допомагав. Я позичив рушницю в одного з чоловіків, 
приставив її до свинячої грудини навпроти серця і вбив її одним пострі
лом, не створивши багато шуму. Ми швидко перерізали дріт, витягли 
тушу свині, сокирою розрубали її на великі частини, поклали їх у мішки 
та швидко віднесли на спинах до бараку. В міжчасі хтось знайшов пів 
бареля квашеної капусти. Наша група працювала, розрізаючи свинину 
ножами на невеличкі шматки, дещо відкладаючи, а все інше кладучи до 
великого казана, де м’ясо варилося разом із квашеною капустою, і це 
було щось на зразок російського борщу (український борщ робиться з 
додаванням червоних буряків).

Йшла підготовка до святкового обіду. За збігом обставин, один з 
росіян приніс велику каністру синтетичного спирту, який німці вико
ристовували як паливо для моторів літаків. Борщ розподілили по та
рілках, алкоголь розлили у кавові горнятка, і один росіянин, можливо 
лояльний комуніст, який сам себе вибрав головним на бенкеті, підняв 
тост: “За Родіну!” Ми втрьох, будучи добрими пластунами (скаутами), 
не підняли свої чашки, чим одразу ж привернули злі погляди “колег” 
по бараку. Пару секунд вагались: спробувати втекти чи просто вилити 
напій? Шанси вижити, так само як і здійснити такі спроби, були мізер
ними, тому ми підняли “келихи” і проковтнули пекучу рідину. Вплив її 
на мене був миттєвий. У напівнепритомному стані я спробував поїсти 
трохи борщу та м’яса, але натомість випив ще того огидного спирту. 
Пізніше мені розповідали, що я схопив рушницю та пішов бродити 
селом, стріляючи в повітря. Декотрі з людей осліпли, коли випили 
добру порцію того синтетичного алкоголю. Мені, однак, пощастило. 
Прокинувся серед ночі з кошмарним запахом блювоти. Страшенно бо
ліла голова і я відчував відразу до себе. Поклявся собі, що більше ніколи 
не питиму алкоголь, навіть якщо це коштуватиме мені життя.

Кілька днів потому приїхав капітан НКВД і сказав нам, що за
лишиться з нами й відповідатиме за нашу репатріацію “на родіну”. Ми
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втрьох були в розпачі й одразу почали планувати, як можна її уникнути. 
Ми з ностальгією поговорили з капітаном про те, як добре було б, якби 
у нас була музика. Я по-аматорськи міг грати на гітарі, Ромко сказав, 
що добре грає на скрипці, а Любко — на мандоліні. Ці три інструменти 
скоро з’явились: можливо, вони були реквізовані у місцевого населення 
чи добуті нашим офіцером НКВД. Ми грали після вечері. Харч у той 
час нам давала Адміністрація допомоги й реабілітації Об’єднаних Націй 
(АДРОН -  UNRRA). Ми грали українські та російські пісні й у такий 
спосіб заслужили певну симпатію і довіру всіх людей у бараку.

Одного дня офіцер НКВД радісно оголосив, що наступного ранку 
приїдуть вантажівки і ми вирушимо у подорож додому: “Поєдєм на Ро- 
діну!” Ми втрьох з удаваною радістю обмінялися поглядами, миттєво 
зрозумівши, що тікати потрібно тієї ночі. У зв’язку з тим, що й досі ли
шалась багато банд солдатів СС, які блукали довкола, кілька людей з 
бараку щоночі стояли на варті з рушницями. В останню ніч ми запро
понували, щоб на варті стояли ми троє, бо молоді й краще відпочи
ваємо після втоми. Усі спакували свої скромні пожитки та лягли спати. 
Я стояв на варті. Ромко й Любко чекали, що коли всі глибоко заснуть, 
я подам їм сигнал і з взуттям у руках ми тихо вийдемо й побіжимо до 
лісу. Це спрацювало.

З  т а б о р у  д о  т а б о р у
Одна проблема все ж лишилась. Німецькі ліси були 

добре доглянуті, але там важко було знайти їжу. Весь день і вечір ми 
блукали лісом, аж поки не відчули запах харчів. Ми обережно пішли в 
напрямі запаху і побачили сміттєві баки американської військової час
тини, розташованої на кордоні у лісі неподалік від невеличкого населе
ного пункту. Ми тихо відкрили баки і почали навпомацки шукати в них 
залишки харчів. Американську армію дуже добре забезпечували, і сол
дати викидали багато недоїдків. Те, що ми знайшли у баках, смакувало 
набагато краще, ніж те, що ми їли протягом останніх десяти місяців. 
Два вечори поспіль ми повторювали цю операцію, але на третій неспо
дівано почули крик американського вартового: “Стій!” Він наказав нам 
підняти руки догори і покликав сержанта, який добре оглянув нас із ліх
тарем. Добре, що він трохи розмовляв німецькою, тож ми пояснили, 
хто ми і що тут робимо. Він пішов до будинку, виніс три комплекти



38

робочого армійського одягу, сказав нам переодягнутись, показав, де 
нам переночувати, і пояснив, що ми можемо лишитися з їхньою військо
вою частиною, якщо будемо мити посуд і казани, а також виконувати 
інші дрібні доручення. Ми почувались як у раю. Солдати по-доброму, 
з гумором ставились до нас. їжі було більш ніж достатньо. Ми почали 
схоплювати деякі слова англійською. Кухар цієї частини, як, напевно, і 
всі армійські кухарі, сильно засмажував практично усе: картоплю, 
овочі, курячі стегенця, м’ясо та навіть яйця. Їжа була дуже жирна, але 
після майже року поганого харчування усе було надзвичайно смачним. 
Один із солдатів щодня їздив на джипі за 60 кілометрів до Мюнхена і 
привозив звідти банки з морозивом, яке ми їли зі звичайних супних та
рілок. Пізніше я “заплатив” за цю насолоду виразкою шлунку. Так чи 
інакше, ми з великою вдячністю, але водночас і з жалем попрощалися з 
цими доброзичливими американськими солдатами, коли їх направили 
до іншого пункту призначення, а самі пішки вирушили у напрямку 
Мюнхена.

Ми не знали, що шукатимемо, коли опинимося в Мюнхені. Спо
дівалися, що знайдемо табір для людей, яких не мали репатріювати до Ра
дянського Союзу. Випадково знайшли єврейський табір, а що я пам’ятав 
кілька слів на їдиші, які почув у своєму селі, вони прийняли нас. Проте гос
тинність швидко зникла. Ні Ромко, ані Любко не говорили на їдиші. Після 
влаштування у таборі ми стали спілкуватись між собою українською. Це 
почули і ввічливо попросили нас негайно покинути табір. Ми безцільно 
блукали вулицями, де було безліч таких само людей з різних країн. Від пе
рехожих дізнались, що десь був польський табір. Нам дуже пощастило, 
тому що всі ми досить вільно спілкувалися польською. Поляки, не будучи 
громадянами Радянського Союзу, не підлягали репатріації, проте могли 
повернутися до Польщі. Нас прийняли до табору, але щастя знову тривало 
лише кілька днів. У якийсь момент, коли ми думали, що поруч нікого нема, 
перейшли на українську мову, але нас хтось підслухав і ми знову опини
лися на вулиці. Після повторних пошуків знайшли табір для людей різних 
національностей, які жили у колишніх німецьких військових бараках — 
масивних п’ятиповерхівках із товстими стінами та дахом з черепиці, зовсім 
не схожих на занедбані дерев’яні бараки для робітників.

Нас поселили до великої кімнати з двадцятьма ліжками. Харчуван
ня, забезпеченого АДРОН, було достатньо і ми знову почувалися наба
гато краще. Лише одне питання тяжіло над нами: що буде далі? За яки
йсь час прибула група офіцерів ЦРУ і всіх нас по черзі викликали, щоб 
перевірити, чи нема серед нас німецьких колаборантів. Тих, кого
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запідозрювали, було од
разу відокремлено від реш
ти. Ми не знали, що з ни
ми сталося. Як і всі ті, хто 
мешкав у нашій кімнаті, я 
пройшов перевірку, все ще 
гадаючи, яким буде наше 
призначення. Скоро ми ді
зналися, що для людей з 
України споруджують та
бір у містечку Карлсфельд 
неподалік від Мюнхена.
Сумніваючись, що це прав
да, Ромко і Любко вирі
шили залишитись у Мюнхені, а я вирушив до Карлсфельда. Цього разу 
удача справді супроводжувала мене. Табір складався з кількох де
рев’яних бараків, які раніше були певно призначені для українських 
остарбайтерів, а тепер пристосованих АДРОН для українців. Нас за
безпечували їжею та всім необхідним. Мене поселили до кімнати з вісь
мома двохярусними ліжками та одним столом з двома вузькими лав
ками. Там вже жило 15 молодих хлопців з України.

Наближався вересень, тому деякі вчителі середніх шкіл з України 
вирішили провести курси завершального навчального року гімназії.

Посвідчення особи. Мюнхен, 1946р.

Табір українських біженців. Карлсфельд поблизу Мюнхена. 1945 р.
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Вони розуміли, що ті, хто ма
ють достатньо знань, могли б 
закінчити середню освіту в цій 
тимчасовій школі й потім у 
країнах, де вони опиняться, 
зможуть одразу вступати до 
університетів, а не повторю
вати рік чи два у середній шко
лі. Підручників не було. В кла
сі — лише дошка і крейда, а у 
нас — олівці й папір. Вчителі, 
однак, були хороші, а ще май
же половину класу становили 
дівчата. Навіть за таких обста
вин добре було знов поверну
тися до школи. Невдовзі орга
нізували гуртки українського 
Пласту і мені пощастило всту
пити в якості старшого плас
туна до куреня “Лісові Чор
ти”, членом якого залишаюсь 
і донині.

Одного разу в нашому та
борі проходив концерт хору 

бандуристів — ми відчули страшенну ностальгію за Україною і майже 
всі плакали від щастя та від жалю, що не можемо повернутися на рідну 
землю. Моє щастя тривало недовго: я захворів, мене забрали до госпі
талю в Мюнхені й поставили діагноз — виразка шлунку. Така була ціна 
за те, що я дозволяв собі жирну їжу в необмежених кількостях, пра
цюючи мискомиєм на кухні при американській армійській частині. 
Я пробув у лікарні чотири місяці. За цей час мій шлунок ще не досить 
загоївся, але сусід по палаті, єврейський лікар з Литви, що був там в 
якості пацієнта, прошепотів мені: “Я не маю права давати жодних 
порад, але тобі треба забиратися звідси і спробувати жити нормальним 
життям, а коли тобі буде шістдесят років, подумаєш, як лікувати свій 
шлунок”. Він був мудрою людиною.

На той час я вже знав, що мій старший брат Місько перебуває у та
борі АДРОН у Мангаймі. Я поїхав до того міста і записався до школи, 
подібної до тої, в яку ходив у Карлсфельді. У Мангаймі ми з братом від-

Відновлюємо Пласт. Курінь «Лісові Чорти». 
Богдан Гаврилишин з Влодком Галатом. 
Карлсфельд, 1946р.
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відували не тільки імпровізовану Українську католицьку церкву, а й Ук
раїнську православну також. Тоді я зрозумів, що сани там були одна
кові, служби Божі дуже схожі й різниці в догмах між двома церквами не 
було. Єдина відмінність — це те, що Українська греко-католицька цер
ква визнавала Папу Римського головою церкви, а православна мала 
свого Патріарха.

Серед однокласників я потоваришував з дівчиною зі Східної Украї
ни. Катерина Кричевська, яка походила з родини відомих художників, 
продовжувала сімейну традицію й пізніше стала відомою художницею 
у Каліфорнії. Цілковито випадково ми поновили контакт у 2009 р. — 
через шістдесят три роки після того як востаннє бачились у Мангаймі 
1946-го.

Саме тоді я відчув, яка красива українська мова. Зважаючи на те, 
що школа у Мангаймі була гіршою за карлсфельдську, за три тижні до 
випускних екзаменів повернувся до Карлсфельда. В потязі по дорозі 
туди я зустрів українську дівчину приблизно мого віку. Вона була з 
Полтавщини, відомої красою мови. Коли попросив її розповісти про 
Полтаву, область та її село, вона радісно погодилася й почала лагідно 
і мелодійно розповідати. Дівчина дуже поетично описувала все в дета
лях. На відміну від того, що зазвичай роблю, я слухав її, як зачарований. 
її розповідь тривала кілька годин. Був справді заворожений тим, як 
вона говорила, її мова звучала набагато приємніше, ніж наша в Гали
чині. Я ніколи більше її не бачив, але через десять років прочитав “За
чаровану Десну” Олександра Довженка (всесвітньо відомого режисера), 
написану мовою, дуже подібною до тої, якою говорила ця дівчина.

Прибувши до Карлсфельда, я позичив конспекти з різних предметів 
у своїх однокласників і сів готуватися до екзаменів. Коли кажу “сів”, 
звичайно, маю на увазі пряме значення цього слова. Я не міг навчатись 
у кімнаті, де, крім мене, було ще п’ятнадцять хлопців і хтось постійно 
виходив та заходив та де було дуже шумно. Тому я пішов до загального 
туалету в бараку, в якому було кілька окремих кабінок, і сів навчатися 
в одній з них. У тому туалеті провів три повних тижні. Мотивація склас
ти екзамени і потім мати можливість вступити до якогось університету 
була для мене надзвичайно сильною. Годинами просиджуючи в туале
ті з паперами на колінах під дуже тьмяним освітленням та дихаючи 
характерним ароматом, я сконцентровано вбирав і запам’ятовував 
знання з конспектів за останні вісім місяців навчання. Нагорода за цей 
свого роду мазохізм прийшла: я склав екзамени зі всіх предметів на 
“відмінно”.
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З атестатом в руках за кілька місяців я записався до університету, 
який влаштувала АДРОН у відомому Музеї науки в Мюнхені. Я знав, 
що це буде щось тимчасове, що всі студенти переїдуть до різних країн, 
як тільки буде можливо, і університет закриється. Тому відвідував 
небагато занять, але ходив на деякі з тих, що проводив професор 
Юрій Старосольський, який пізніше працював у Бібліотеці Конгресу 
США, був пластуном, належав до куреня “Лісові Чорти”, став авто
ром кращої книги українською мовою про скаутинг-пласт “Велика 
гра” (1948). Крім того, він став третім Начальним пластуном з часів 
заснування Пласту в 1912 р. Інший курс, який я час від часу відвіду
вав, вів доктор Матвій Стахів. Обидва ці професори були дуже ком
петентні й цікаві. Маю зізнатися, що в мене був ще один мотив всту
пити до цього університету. Як студент я міг отримати додаткові ку
пони на харчування, крім тих, які отримував у таборі для біженців у 
Карлсфельді.

Студентом університету я пробув недовго. Дізнався, що мій брат 
Місько разом з його родиною та з моїм батьком переїхали до табору 
для українських біженців у Еллвангені. Сестра Катруся з чоловіком 
Ярославом також жили там. Я вирішив приєднатися до родини і пере
їхав до Еллвангена.

Пригоди мого батька були дещо відмінними від наших. Коли Чер
вона армія наближалася до нашого дому під Жизномиром, він, як і ба
гато інших, наївно подумав, що американці не можуть бути союзни
ками Радянського Союзу. Був переконаний, що як тільки Німеччину пе
реможуть, американці оголосять війну Радянському Союзу і нарешті 
звільнять Україну від “російської окупації”. Він попрощався з матір’ю 
і подався на Захід. Попутним транспортом, а потім поїздом батько до
їхав до Австрії, знайшов там роботу помічника в м’ясарні. Коли фронт 
наближався, він далі рухався на захід, так дійшовши до американської 
окупаційної зони. Вирішив пошукати мене, ходив пішки від табору до 
табору, скрізь питаючи, чи хтось мене бачив або знає, де я живу. Про
йшовши більше 500 кілометрів, одного дня батько прямував до табору 
в Карлсфельді саме тоді, коли я виходив з нього. Через надзвичайно 
щасливий припадок ми стрінулись біля входу до табору.

В 1944 р., коли східний фронт почав наближатись, я переїхав 
до Дрогобича, щоб продовжувати навчання, а решта рідні поїхали до 
Славська в Карпатах, крім моєї мами. Мама не поїхала з ріднею, 
бо хотіла дочекатися повернення мого брата Славка, заарештованого
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і засудженого у Львові. Вона, як і ми всі, не знала, що на той час він вже 
був зліквідований. її доля була сумна: тільки-но радянська армія при
була до Бучача, мати пішла до нашого рідного села Коропця, де схова
лась у землянці на горбаку за нашою старою хатою. Ризикуючи бути 
заарештованими, час від часу мої родичі приносили матері їжу та воду. 
Вона померла у 1956 році від голоду, страху, виснаження, так і не по
бачивши Славка і не знаючи нічого про решту родини, бо листами ми 
наражали б її на небезпеку.

Недовге перебування у Еллвангені виявилося винятково корисним 
періодом мого життя, під час якого викристалізувалися мій світогляд і 
частково розділ власних “дороговказів у майбутнє”.

Якось я почув розмову між моїм братом Міськом та чоловіком сес
три Ярославом, який на 20 років був старший за мене. Місько казав: 
“Я очікую від людей тільки добрих речей, але, може, матиму кілька роз
чарувань у моєму житті”. Ярослав відповів: “А я не чекаю від людей ні
чого доброго. Якщо хтось зробить щось добре для мене, це буде при
ємною несподіванкою”.

За життя Міську ніколи не траплялися неприємні несподіванки, 
а Ярославу — жодних приємних. Як і Місько, я вірив у добро в людях. 
Розмова, яку випадково почув, укріпила мою віру та ставлення до 
цього. Пізніше в житті, читаючи про китайські філософські дебати, які 
2500 років тому відбувалися впродовж 150 років, я зрозумів, що біль
шість людей наділені й добрим, і поганим. Зі свого досвіду переконався, 
що якщо ти бачиш добро в людях, з якими спілкуєшся, це стимулює усе 
добре, що є в них. Воно набирає більшої питомої ваги й більше впливає 
на їхнє думання та поведінку.

Невдовзі я отримав ще кілька важливих уроків. Група українських 
пластунів збиралася організувати курені для старших пластунів і плас- 
тунок. Місько підійшов до мене і сказав: “Ти маєш бути зв’язковим куре
ня старших пластунів”. Здивовано я заперечив: “Як зможу? Я був лише 
у двох пластових таборах, коли мені було 11 і 12 років. Я майже нічого 
не знаю про скаутинг”. Місько відповів: “Якщо не знаєш, як щось ро
бити, то навчишся і будеш це робити добре. Не святі горшки ліплять”.

Я таки став зв’язковим куреня і перед виїздом до Канади був уже 
дуже досконалим у цьому.

Місько й далі ставив виклики для мене. Наступна авантюра була 
надто ризикована. Ми якось почули, що в нашому таборі у Еллвангені 
має виступити американський генерал. Коли він приїхав, спершу пого
ворив з директором табору — естонцем, що розмовляв англійською та



44

Таборуємо біля Еллвангена (став там скаутом-майстром -  зв’язковим куреня юна
ків). 1946р.

російською, але не українською. Цей естонець не любив українців. 
З трьох тисяч людей у таборі щонайменше півтори втиснулися до вели
кої зали. Місько, який тоді працював від АДРОН головним бухгалтером 
табору, притягнув мене з собою стояти на сцені за заслоною. Перекла
дача, який би знав українську й англійську, не було. Більшість людей у 
таборі походили з Західної України і не розуміли російської. Коли гене
рал вийшов на середину сцени й став перед мікрофоном, Місько виштов
хнув мене на сцену і сказав: “Іди і перекладай”. Директор табору був 
розлючений, а я боявся, проте вже не міг втекти, бо генерал приготу
вався говорити. На той час я вивчив лише кілька слів англійською, проте 
знав, про що він говоритиме, тому що чув про його виступи в інших та
борах, — а саме про Ялтинську угоду, згідно з якою всі колишні радян
ські громадяни мають бути репатрійовані до Радянського Союзу, що 
приїдуть радянські офіцери, а американські військові частини просте
жать, щоб репатріація відбулася належним чином. Початок промови був 
легкий: “Я, генерал Тейлор, представник американської адміністрації в 
цій зоні...” Далі було складніше, я розумів лише одне слово з десяти і
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здогадувався про значення ще 
якогось слова. Впевнений, од
наче, що ніхто з аудиторії не 
зрозуміє, що вигадую все інше, 
я казав речі, які, на мій погляд, 
логічно поєднували слова, які 
зрозумів. Промова генерала бу
ла, на щастя, коротка. Всі при
сутні лишились при думці, що 
я знаю англійську мову.

Людей з табору в Еллван- 
гені не було репатрійовано.
Коли американці допомагали 
з репатріацією з інших таборів, 
багато людей кінчали життя 
самогубством, вистрибували з 
вікон тощо. Спочатку амери
канці думали, що люди, які не 
хотіли повертатися, — злочин
ці. Після надто великої кіль
кості самогубств (деякі цілими 
сім’ями з малими дітьми) вони 
зрозуміли, що станеться з тими, кого відправлять “додому”. З майже 
двох мільйонів українців, які після війни перебували в Німеччині, 
близько 250 тисячам, переважно із Західної України, було дозволено за
лишитись у таборах, а пізніше — емігрувати за море.

Спираючись на мою репутацію людини, яка розмовляла англій
ською, мій брат Місько підштовхнув мене до іншого випробування. 
АДРОН шукала офіцера з постачання, який би відповідав за постачу і 
розподіл всього, що було потрібне для життєзабезпечення табору в Ел- 
лвангені.

Місько сказав: “Чому б тобі не подати свою кандидатуру?” Я від
повів: “Я нічого не знаю про потреби людей, скільки і якої потрібно їжі, 
який одяг, які ліки”. Брат зауважив: “Слухай, під твоїм керівництвом 
працюватиме 40 людей. Серед них є експерти з різних ділянок. Все, що 
тобі буде потрібно зробити, це отримати від них список необхідного і 
взяти його з собою до регіональної штаб квартири АДРОН”.

Це знову спрацювало. У двадцятирічному віці я став офіцером з по
стачання, отримав уніформу АДРОН, джип з водієм, спеціальне харчу-

Посвідчення офіцера з постачання АДРОН. 
Червень, 1947р.
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вання і, звичайно, 40 людей під моїм керівництвом. Так протягом тих 
кількох місяців сформувалися або укріпилися деякі з моїх основних 
принципів і ставлень до життя. Багато з них прийшли від Міська, а са
ме: віра у добро в людях, впевненість у власних силах і можливостях 
(якщо не знаю чогось, я навчуся цього), розуміння потреби постійно 
вчитись. Батько також час від часу казав мені деякі прислів’я, наприк
лад — “не святі горшки ліплять”, що означало: те, що роблять інші, ти 
теж можеш робити. Інше прислів’я — “м’яко стелиш, добре спиш” зна
чило, що кожен сам є творцем своєї долі. І ще одне — “брехнею можна 
дійти до краю світу, але назад дороги не буде”, що значило “говори 
правду”. Це все можна підсумувати так: “твоє майбутнє здебільшого у 
твоїх руках”, “ти можеш робити в житті усе, що сам вибереш” та “кажи 
правду”. Людині не потрібно набагато більше керівних принципів, щоб 
розпоряджатися власним життям.

Саме після такого досвіду й життєвих уроків, незважаючи на дуже 
хорошу посаду в АДРОН, я радісно зголосився поїхати до Канади пра
цювати лісорубом. Я розумів, що університет АДРОН та комфортна 
посада в таборі були тимчасові, а мої можливості отримати вищу освіту 
у Німеччині дуже обмежені. Більш за все я хотів поїхати до Нового 
Світу, до Канади з упевненістю, що якось зможу закінчити освіту і 
знайду гарну професію. У такому чудовому настрої я й вирушив до Бре- 
менгавена, портового міста на півночі Німеччини.



Ч а с т и н а  ІІ

У НОВОМУ СВІТІ

Д о  К анади
Подорож до Канади була дуже спокійна. Море помірно 
тихе, ночі ясні, сяяв місяць, а я все мріяв про Новий Світ. 
На кораблі були люди різних національностей. Нам на
віть вдалося випустити два номери газети.

31-го серпня прибули до Галіфакса. Маючи тимча
сові посвідчення, ми швидко пройшли паспортний конт
роль і митницю, де не потрібно було нічого декларувати, 
хоча в нас декларувати було нічого. Нас зустріли пред
ставники компанії “Абітібі Павер енд Пейпер” (Abitibi 
Power and Paper Company). На наш подив, кожен з нас 
отримав по п’ять доларів як вітальний подарунок. Мені 
це здалося величезною сумою. Все, що я привіз із собою, 
це був комплект білизни, пара шкарпеток і шорти у кри
хітній валізі, золота каблучка й три британських фунти, 
які батько дав мені на прощання. У нас було кілька 
годин до від’їзду до пунктів призначення, і нам дозво
лили прогулятися містом. У першій же крамниці, що зус
трілася нам на шляху, я купив апельсини і кілька плиток 
шоколаду. Яка розкіш!

Пізніше ми сіли на спеціальний поїзд і попрямували 
на захід. Для нас, шістдесятьох подорожуючих у сусідніх 
вагонах, мандрівка тривала три дні й три ночі. Ми їхали 
крізь усі головні міста, деякі з них проїжджали вночі, 
коли спали. Що вразило мене в перший же день — це 
широкі простори Канади. Довжина країни зі сходу на 
захід дорівнює відстані від Бременгавена до Галіфакса. 
На відстані близько 600 кілометрів в північно-західному 
напрямку від Садбері, що в Північному Онтаріо, потяг
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зупинився і нас попросили зі
йти. Станції не було. Ми не 
бачили назви місцевості, ли
ше помітили декілька великих 
хатин з брусу, які мали стати 
нашою домівкою на наступні 
десять місяців. Коли нас прове
ли до хатин, ми побачили, що 
у великій була кухня і їдальня, 
а в маленькій — офіс та крам
ничка. Скоро ми дізналися, 
що в крамниці продавались 
лише цигарки, шоколад, жу
вальні гумки та, звичайно ж, 
робочий одяг. Цей табір лісо
рубів називався Мініпюка. 
Ймовірно, це була індіанська 
назва. Інколи тут зупинялися 
поїзди, щоб відвантажити за
паси для табору або ж коли 
давали сигнал, щоб забрали 
пораненого чи важкохворого 
до найближчого містечка, де 
був лікар, — за 70 кілометрів 
від Мініпюки. У нашій хатині 
було шістнадцять ліжок, по ві
сім з кожного боку, стіл та кіль
ка лав посередині, піч, зроблена 

з бочки для нафти, та “димоходом” із залізної труби. Хата збудована з гру
бо вирізаних колод, між якими був викладений для ізолюції мох. Я спав 
головою до стіни і ногами до печі. Взимку вітер задував сніг крізь дірки 
між колодами. Іноді піч розжарювалась до червоного. Пізніше, коли я 
прочитав вислів: “Коли твоя голова в холодильнику, а ноги в печі, в серед
ньому маєш комфортну температуру тіла”, — я зразу зрозумів іронію.

Життя лісоруба здавалося досить сумним. Ми працювали по 
8-9 годин на день із сокирою та дуговою пилкою, деякі “професійні” 
лісоруби — навіть сім днів на тиждень. Після вечері місцеві лісоруби 
лягали у ліжка, розглядали календарі на стіні із зображеннями дівчат і 
засинали, іноді навіть не знімаючи одягу. Раз на тиждень вони йшли до

Тимчасове посвідчення особи Б. Гаврилишина 
(видане у Німеччині перед поїздкою до Ка
нади). 12 липня 1947р.
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Табір лісорубів. Мініпюка, Північне Онтаріо, 1947р.

сауни, розташованої у маленькій хатинці, виходили покачатися в снігу, 
а опісля милися, обливаючи себе водою з відер. Через десять місяців 
такої рутини вони їхали додому у відпустку, а потім поверталися на на
ступний сезон.

Один із таких лісорубів, який був родом із Шотландії (близько 
4000 км від Мініпюки), пропрацював у тому таборі 25 років. Він жод
ного разу не їздив додому. Пропрацювавши близько восьми місяців і 
назбиравши кілька тисяч доларів (у таборі просто не було на що їх ви
трачати: ні алкоголю, ні дівчат), він сідав на потяг додому, але зупи
нявся в Садбері, щоб випити кілька кухлів пива. За кілька днів, випивши 
багато пива і зустрівшись із кількома повіями, лишався без гроша. Він 
тоді йшов до офісу компанії, брав квиток назад до Мініпюки, і цикл по
вторювався. Яке сумне життя! Не все було таким чудовим у Канаді.

Були також сезонні лісоруби. Багато з них приїздили з ферм зі сте
пових провінцій Манітоба та Саскачеван, деякі з них українського по
ходження. Вони працювали протягом зими і поверталися додому на
весні, коли починалася робота на фермах. Вони краще тримали себе 
у формі, були охайнішими і навіть виписували українські тижневики.

Наша група відрізнялася від канадських лісорубів. Для нас лісоруб- 
ство було лише способом дістатися до Канади, потім заощадити гроші:
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Друзі-лісоруби. Мініпюка, 1947р.

Крім лісоруба, ще водонос і вчитель англійської 
мови. Мініпюка, 1947р.

комусь із нас для того, щоб продовжити навчання, а іншим — щоб по
їхати в місто і знайти там пристойну роботу. Ми швидко організува
лися. Передплатили кілька українських газет, робили вирізки з ціка
вими статтями, наклеювали їх на дошку, і таким чином у нас була “жива 
газета”. Ми також змайстрували хреста біля нашого табору і кожної не
ділі проводили імпровізовані богослужіння.

Я знав кілька слів англійською і привіз із собою німецько-англій
ський словник, тому запропонував проводити уроки англійської мови 
щодня після вечері для своїх 59 колег-лісорубів, які мали платити мені 
по 10 центів за урок, що якраз подвоювало мій денний заробіток. Це 
був сміливий вчинок. Першого дня я прокинувся раніше за інших і ви
вчив сорок слів англійською. Це були в основному назви оточуючих 
предметів, такі як ліжко, стіл, піч, а також деякі дієслова — наприклад, 
йти, мити тощо. В той день я змушував себе думати лише тими сло
вами. Думати тільки про сорок слів без можливості формувати ре
чення — це були справжні інтелектуальні тортури, хоча й надзвичайно 
корисні. Із першого дня я думав англійською, а не українською чи ні
мецькою мовами, а опісля в голові перекладав і говорив англійською, 
як це робили б люди в мовній школі. Кожного ранку я вивчав наступні 
сорок слів, біг до когось із місцевих лісорубів і питав, як вимовляються
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ті слова, адже, на відміну від німецької чи української, англійська мова 
не є фонетичною. Межі того, про що я міг думати, розширювалися. 
Кожного дня я ставав усе більш нормальною людською істотою. Для 
мене саме це було найвищою нагородою за такі особливі зусилля, а не 
додатково зароблені гроші. Це було великою мотивацією для мого на
вчання. За шість місяців я досить добре вивчив англійську. Не можу ска
зати того ж про моїх “учнів”, але вони набули щонайменше основних 
навиків, які допомогли їм влаштуватися на нових працях після закін
чення контракту.

Кілька перших тижнів роботи лісорубами нам платили по сім до
ларів двадцять центів за день, з яких відтягали долар і двадцять центів 
на кімнату та харчування. Це було для того, щоб ми пристосувалися 
до надзвичайно важкої фізичної праці. Після цього періоду нам платили 
за корд (стос дерева розміром чотири на чотири на вісім футів) за став
кою 10 доларів. Коли нам платили поденно, ми були чесними, працю
вали так старанно, як могли, й у нас виходило в середньому 3/4 корда 
на день. Коли перейшли на відрядну роботу, продуктивність знизилася 
до 1/2 корда на день. Управитель табору був розлючений і спантеличе
ний. Він думав, що ми ненормальні.

Головною причиною такої поведінки було те, що багато з нас були 
родом із сіл. На Україні вони жили у автократичній системі, далекій від 
ринкової, купували найнеобхідніше, таке як сіль і пальне для ламп. Піз
ніше більшість із нас були робітниками в Німеччині й працювали не за 
гроші, а за погану їжу, житло і жалюгідне вбрання. Після війни АДРОН 
опікувалася всіма нашими потребами, отже, у нас знову не було від
чуття незамінності грошей. Якимось чином я вмовив управителя табору 
надати усім чотири вихідних дні. Більшість із нас поїхали до Торонто і 
швидко усвідомили, що майже на кожному кроці потрібно за щось пла
тити. Після повернення до табору продуктивність відразу зросла вдвічі 
й становила в середньому один корд на день.

Я використав цю перерву, щоб поїхати до Манітоби. Там жила сі
мейна пара похилого віку родом із Коропця, в якої була процвітаюча 
ферма з гарними будівлями, але не було дітей. Вони сподівалися, що пе
редадуть ферму в спадок одному з хлопців з родини Гаврилишиних. 
Прийняли мене як сина, приготували вечерю, запросили більше два
дцяти сусідів, щоб представити мене як їхнього спадкоємця. Навіть зі
брали в сусідів для мене грошей, що стало традицією українців у Канаді 
в подібних ситуаціях. Я не хотів бути фермером і почувався надзви-
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чайно збентеженим, коли вони вручили мені 165 доларів (великі гроші 
на той час), тому що в Україні гроші давали лише жебракам. Замість 
того, щоб щиро подякувати усім, я встав і сказав, що віддам гроші на 
якесь добре діло, приголомшивши всіх. Можливо, нерозумно поклав 
край мріям моїх родичів про те, що у них є спадкоємець. Я міг бути ро
зумнішим, успадкувати ферму і продати її за кілька десятків тисяч до
ларів. Але це не був би я. Я не опортуніст і не можу обманювати людей, 
намагаюся казати тільки правду, навіть як це буває болюче.

Наступного дня поїхав від родичів, відвідав Вінніпег, “столицю” 
українців у Канаді в ті часи, завітав до кількох українських організацій, 
розмовляв з президентом Організації українсько-канадських жінок. 
Вона спитала про мої плани. Я сказав, що після того, як перестану пра
цювати лісорубом, вступлю до університету. Вона була шокована моїми 
амбіціями: “В депресію нам доводиться працювати за 25 центів на день. 
А ви тут хочете відразу до університету!”

Після того, як заспокоїлася, спитала мене, що б я хотів вивчати. 
Я сказав: “Політологію”. Вона знову була шокована. Спитала: “Що ви 
збираєтеся робити? Станете політиком? Вам слід вивчити щось прак
тичне, щоб ви змогли знайти роботу і заробляти гроші”. Я спитав: 
“А що є практичним?” Відповіла: “Професія інженера”.

Таким чином було прийнято одне з найважливіших рішень у моєму 
житті. Я згадав у той момент, як в 16 років хотів вивчати психологію, 
щоб пізнати себе краще. Через рік потому відкинув цю ідею, гадаючи, 
що міг би витратити на самопізнання все своє життя і що було б ціка
віше пізнати світ. Я подумав, що для цього мені слід вивчати іноземні 
мови. Через рік запитав себе, що я робив би з іноземними мовами. Ви
кладав? Циклічна і, ймовірно, нудна робота. Працював би усним пере
кладачем? Тоді я став би інструментом у чиїхось руках. Перекладачем 
літератури? Я перекладав би ідеї інших людей, а не писав власні. До і 
під час війни, побачивши, яким поганим було управління деяких країн, 
я подумав про вивчення політології, щоб спробувати поліпшити функ
ціонування країн. Після дискусії у Вінніпезі вирішив вивчити інженер
ний фах, щоб отримати пристойну роботу. З цими думками повернувся 
до Мініпюки.

В таборі ми займалися ще однією цікавою справою. Ми дізналися 
з однієї з газетних статей, що існує профспілка, керована комуністами, 
яка має назву “Братство лісорубів”. Профспілка писала до еміграцій
ного департаменту, що Канада не повинна дозволяти потенційним лі
сорубам зі Східної Європи приїжджати в країну. Приводом було те,
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що такі люди знали лише 
державні профспілки й то
му вони послаблять і змен
шать ефективність “Брат
ства лісорубів”. Мотивація 
петицій була така: проф
спілка проповідувала, що 
Радянський Союз був ра
єм для робітників і міг би 
стати ним в Канаді шля
хом переходу до комуніз
му і з тим зупинення екс
плуатації робітничого кла
су. Вони боялися, що люди зі Східної Європи протидіятимуть 
пропаганді цієї профспілки, поширюючи в Канаді правду про те, яким 
насправді є “робітничий рай” в Радянському Союзі.

Я запропонував своїм колегам стати членами профспілки і сформу
вати “зразковий” підрозділ у ній. Мене обрали його головою, я збирав 
місячні членські внески і, володіючи англійською мовою на достат
ньому рівні, писав звіти про нашу діяльність як членів профспілки до її 
штаб-квартири. Завдяки цьому мене запросили на щорічний конгрес 
профспілок, де я презентував свій звіт. Коли дійшло до прийняття ре
золюцій, профспілка не змогла знову написати петицію проти допуску 
в країну потенційних лісорубів зі східноєвропейських країн, побачивши, 
що насправді вони можуть бути її зразковими членами.

Наша ризикована справа дала свій результат, але я ледь не попла
тився за це власним життям. Одного дня, проходячи табором, почув від 
друга: “Стрибай!” Я стрибнув убік і побачив, що біля мене пролетіла 
сокира. Гадаю, профспілка вислала когось убити мене. Ким би не був 
цей чоловік, він дуже швидко зник. Слідство Королівської канадської 
кінної поліції нічого не виявило, жодного доказу того, що вбивцю ви
слала саме профспілка.

Я працював у звичному режимі, вечорами викладав англійську, за
ощаджував гроші, нетерпляче чекаючи на закінчення мого контракту. 
Але доля знову прийшла мені на допомогу. Мої чотири зуби мудрості 
почали страшенно боліти. Я сказав управителю табору, що мені по
трібно поїхати до зубного лікаря, бажано в Торонто, і не знаю, скільки 
часу триватиме лікування, але я повернуся до Мініпюки відразу після 
нього. Управитель, мабуть, був радий позбавитися мене, бо я став
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занадто важливою персоною в таборі, й великодушно заявив, що я можу 
вважати мій контракт закінченим і не повертатись. Я хотів поїхати до То
ронто, тому що це найбільше канадське місто, до того ж там була велика 
українська громада. Я знайшов українського дантиста, доктора Луцика, 
який, як дізнався пізніше, був також професором на факультеті дантистів 
Університету Торонто. Він був чудовий лікар. Не тільки вирвав мої чо
тири зуби мудрості, а й полікував кілька інших, оскільки це був мій пер
ший в житті візит до дантиста. Доктор Луцик був настільки досвідченим 
зубним лікарем, що я здійснив кілька подорожей з Женеви до Торонто 
в 60-х роках, щоб отримати справді добру професійну допомогу.

У Торонто я винайняв кімнату з видом на жваву вулицю; під моїми 
вікнами курсував трамвай. У кімнаті було жарко, парко і шумно. Я не
гайно розпочав пошуки роботи, тому що до початку занять в універси
теті, до якого сподівався вступити, лишалося чотири місяці. Мені тре
ба було заробити більше грошей, щоб вистачило на рік навчання і про
живання. Наступні кілька тижнів принесли мені, мабуть, більше 
розчарувань, ніж усе моє життя. Я був готовий до будь-якої роботи, та 
коли йшов кудись влаштовуватися, мене питали, чи маю досвід. У мене 
його не було і я не міг переконати роботодавців, що дуже швидко на
вчуся й буду взірцевим робітником. Коли готовий був працювати зби
рачем сміття, для чого досвід не потрібний, мені сказали: “Ти занадто 
розумний, щоб виконувати таку роботу”. Я й далі ходив, стукав у двері, 
але три тижні не було жодного результату. Ці три тижні здалися мені 
вічністю. Замість того, щоб поповнювати свої заощадження з Міні- 
пюки, я витрачав їх на оплату житла і харчів. Нарешті натрапив на го
тель з пивним баром, який називався “Нью Страскона Хаус” на Бей 
Стріт, недалеко від залізничної станції. Цей готель належав україн
цям — двом братам Морозенкам. їм стало жаль мене і вони запропо
нували працювати барменом, для чого не потрібно було спеціальних 
здібностей. Я просто мав розливати пиво по кухлях. У той час мій до
брий приятель з Мініпюки Василь закінчив свій контракт лісоруба і 
знайшов погану та втомлюючу працю в нічну зміну.

Моя робота була нудна, тому з цікавості став спостерігати за пове
дінкою клієнтів та за тим, який вплив мало вживання алкоголю на різ
них людей. Клієнтами були люди робітничого класу. В готелі було дві 
зали: одна для чоловіків, а інша для жінок. Чоловіки приходили прямо 
з роботи, між 5-ю та 6-ю годинами, і випивали стільки пива скільки 
могли. За законом, ми повинні були зачиняти бар між 7-ю і 8-ю годи-
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нами вечора, щоб клієнти могли піти додому або щонайменше щось пе
рекусити перед тим, як повернуться в бар о 8-й. Майже всі чоловіки 
стояли в черзі перед дверима ще до 8-ої години. Як тільки ми відчиняли 
двері, вони бігли до столів із відчайдушно спраглим виглядом. У ті ча
си кухоль пива коштував 10 центів. Відвідувачі навіть сипали собі трохи 
солі на тильну сторону лівої долоні й злизували її, щоб відчувати ще 
більшу спрагу. Вони пиячили до 11-ї години, до самого закриття. По 
суботах відвідувачі зазвичай пили пиво до 12-ї години, допоки ми не ви
штовхували їх і не замикали бар. Багато з них купували ящик пива, щоб 
пити в неділю, адже в неділю бари були зачинені.

Через те, що я не пив пива, тримав у холодильнику пляшку молока, 
і клієнти бару думали, що час від часу я пив молоко тільки щоб розва
жити їх. Спостерігаючи за ними, я бачив різні реакції, які вони виявляли 
після кількох кухлів пива. Деякі ставали веселіші, зав’язували розмову 
з сусідами, інші ставали похмурішими з кожним наступним кухлем. 
Я сформував гіпотезу: пиво підсилює і виявляє назовні внутрішній стан 
людини; той, хто в помірно гарному настрої, стає веселішим, сумний 
стає ще сумнішим, навіть входить в початкову стадію депресії. Мені 
було шкода цих людей. Здається, єдиним змістом їхнього життя було 
пиття пива. Працювали вони лише для того, щоб мати змогу його собі 
дозволити.

Одного дня я отримав повідомлення, що мене прийняли на авіа
ційне відділення інженерного факультету Університету Торонто. Н а
ступного дня на першій сторінці газети “Globe and Mail”, яка мала вели
чезний тираж, з’явилася моя фотографія з моїм молодшим другом 
Василем під заголовком: “Лісоруба-переселенця прийнято до Універси
тету Торонто”. Далі було подано довгу історію про моє життя, що ба
зувалася на інтерв’ю, яке у мене взяли напередодні. Офіціанти з нашої 
пивної зали вирізали цю статтю, приліпили її на внутрішній стороні 
вхідних дверей і примушували відвідувачів читати статтю перед тим, як 
їх обслуговувати. Вони сказали мені, що один із них працюватиме бар
меном, а я побуду офіціантом і зможу розмовляти з клієнтами. Офіці
анти дуже пишалися тим фактом, що один з-посеред них піде до універ
ситету. Коли я почав подавати пиво, відвідувачі бару стали дуже друж
німи, розмовляли зі мною, давали чайові, й це було не 5  чи 10 центів, 
як зазвичай, а 50 центів, 1 або 2 долари, а один навіть дав мені 5 доларів. 
Дуже несподіваним, а від того ще приємнішим було те, що відвідувачі 
казали мені: “Молодець, Боб (ім’я, яке мені приліпили в Канаді), ти зро
биш щось цікаве у твоєму житті” . Той, що дав мені 5 доларів, сказав:
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• ta r t  th e ir  engineering  tn in in g  at 
A jax next W ednesday will be one 
to whom  a university  W it t*  pen- 
h ap i m eani more than  to  any of the 
other*.

HI* name U W olodymyr Bohdan 
H ew ri'lyihyn He li 31 and he 
com et from Camp І ОТ, Çllwangen. 
in the United State» » n e  of Ger
many. One of the flrat D F t  to 
rn te r  th e  U niversity  of Toronto, he 
ha* worked for a year In the bush 
in order to fulfil a  life-long am bi
tion.

B ut even w ith  іш пяїсг employ
m ent, th e  pay he aaved a t  a  lum ber
jack would no t і «  him  through col
lege. A nother DP, who com et from 
the tam e village In the Ukraine bu t 
whom he didn 't m eet till he came to 
Canada, i t  helping him. Waay) 
K ury  lak. a  n igh t p o rte r Ln a hotel 
w ill eon trihu le p a rt of h la earnings 
toward hla friend4! education,

K ury lak, w hoie E nglish la not a» 
good as hla friend 's. Is now going 
to n igh t school. H e applied fo r en
trance a t  th e  university , too, b u t did 
not have the educational qualifica
tion!. L a te r on he will go to trade 
school, and It J> then th a t  Hawryly- 
shyn wll be able to help him, 

W o W jm jT  H awrylyahyu, known 
і W ally to hla fellow lum berjacks 

and Bob to h it  friends Ift-TorentoJ-^* 
h a t many b itte r experience* behind 
him.

B ora on hla fa th e r 's  farm  In the 
U kraine, he was able to get through 
public and secondary school before

had a few book* w ith  him  and  in 
th e  last few  w eekt he hsa been im
m ersed In scientific textbooks, try  
ing to get acquainted w ith  seter 
rifle expressions In English.

A lthough he w anted  to  JoLn th t  
RCAF his application was rejected 
becam e he was not a  Canadian 
cltixen. P erhaps he m igh t be able 
to la ter , but, m eanwhile, h e  la tak  
ing aeronautical engineering  so h< 
can be an  aeroplane builder. He 
can are a b righ t fu tu re  ahead of 
him . m uch b rig h te r than  he ever 
expected It could be in  those 
gloomy days In Germany.

W olodymyr has one potseasion he 
would never p art w ith. I t  Is a  gui
ta r he has ca rried  w ith  him In all 
hla w anderings. Of ал  evening, he 
will strum  it, and sing In a  hau n t
ing voice, th e  un forgettab le songs 
of h is homeland.

'I t  jua t m akes my h eart cry  to 
h ea r It." lays his landlady, Mrs 
John  Sawka, to  whom th e  melodie 
also b ring  memories,

Mr, and M rs. Sawka m et the tw 
boy* a t a  m eeting of Scouts Rover. 
Since then  the young DP's have 
beep living a t (heir home. S2 Kendal 
Ave. W olodym yr plans to  try  and 
get In fo r week-endt. sometimes, 
to visit these people who have 
alm ost become fa ste r parents »  
him, and to ae* hla friend Wasyl

Robert Fennell, re g is tra r of the
university . Mid yesterday  num er
ous refugees have found th e ir  way 
to  the university  during  *nd afte r 
the w ar, bu t th is i* the firs t DP 
fm m  Euroo* under th e  Im migra-

Стаття про вступ Б. Гаврилишина до 
університету у “Globe and Mail” від 18 вересня 
1948 р. Торонто, Канада

“Синку, зроби це для нас. Поди
вися на мене і моє життя. Я вже 
не можу його змінити. Але ти 
можеш зробити щось зі своїм 
життям, зроби це для нас”. Мене 
вразило, якою людяністю по
віяло від цих людей.

До кінця вечора у мене зі
бралось 96 доларів чайових — 
втричі більше моєї тижневої за
робітної платні. Я був глибоко 
зворушений тим вечором, коли 
ці люди відкривали мені свої 
думки і серця. Навіть через 14 ро
ків, уже ставши професором 
у Женеві, в Швейцарії, коли я 
повернувся до Канади, щоб про
відати членів родини, основ
ним наміром на моєму шляху 
було відвідати “Нью Страскона 
Хаус”. Я порозмовляв з офіці
антами й клієнтами закладу і 
навіть випив з ними кухоль 
пива. Через те, що 3/4 клієнтів 
були ті самі, для них, як і для 
мене, це було свято. Упродовж 
ще кількох наступних років я 
відвідував той бар. Так, навіть 
будучи барменом, я вивчив де
кілька важливих уроків: будь- 
яка робота може бути цікавою і 
корисною, якщо можеш вивчи
тися і зрозуміти щось нове, ви
конуючи її; а по-друге, в кожній 
людині є частинка людяності, 
якщо допомогти їй вийти на по
верхню.

Того літа я також познайо
мився з українською громадою
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Скаути. Онтаріо, 1948 р.

в Торонто. Разом з чотирма іншими 
пластунами, які приїхали з Німеччини, 
ми створили першу групу Пласту. Рух 
поширювався дуже швидко, тому що 
того літа багато пластунів приїхало до 
Канади з Німеччини, а також ми вербу
вали юнаків і юначок — уродженців 
Канади до Пласту. Я був у Крайовій 
раді і відповідав за відносини з органі
зацією канадських скаутів та іншими 
молодіжними організаціями. Саме пра
ця в Пласті чи для Пласту була дуже 
важливою частиною мого життя.

Одного дня я повів групу пласту- 
нок, більшість з яких були уродженками 
Канади, на прогулянку. Дівчата йшли за 
мною з захоплюючим щебетом. Здава
лося, чомусь я їм подобався. Серед них 
була моя майбутня дружина, Лені (Лео
ніда) Гайовська. Вона, як і інші дівчата, 
поглядала на мене. Я був у скаутській 3 майбутньою дружиною Лені 
уніформі й білих порваних шкарпетках, (Леонідою) Гайовською
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які виказували мою бідність. Мабуть, Лені стало шкода мене і вона за
бажала відремонтувати мої шкарпетки. Ми зустрічалися раніше в На
родному Домі (українському домі культури); я бачив, як вона співала в 
хорі. Після репетиції хору підійшов до неї поговорити, тому що мій друг 
Василь був закоханий у неї, але боявся з нею навіть поговорити. Вона 
нічого не знала про його почуття. Я сказав Лені, щоб вона була більш 
дружньою до Василя, тому що він дуже хороший хлопець. Незважаючи 
на свою сором’язливість, вона різко відреагувала: “А яке тобі до цього 
діло?” Це здивувало мене і я вдруге зупинив на ній довгий погляд. Вона 
подобалася мені. Кохання прийшло трохи пізніше. Ми одружилися 
після другого курсу мого навчання в університеті. Ми були дуже різні: 
вона виросла у сімейному коконі, а я вже мав важкий життєвий досвід, 
проте ми кохали одне одного, у нас склалося цікаве й чудове життя 
разом, троє дітей, семеро онуків. Цей спогад я пишу, вже відсвятку
вавши 60-ту річницю нашого подружнього життя.

У ніверситетські р ок и
Канадський уряд заохочував солдатів, а особливо тих, 

хто брав участь у Світовій війні, які не встигли розпочати навчання або 
перервали його, повертатися до університетів. їм надавали стипендії. 
В університетському містечку в Торонто не було місця, щоб розмістити 
всіх додаткових студентів. Зважаючи на це, перший курс інженерного 
факультету перемістили до Аякса, містечка на відстані 25 кілометрів від 
Торонто. Нас розмістили у військових бараках, деякі з них переробили 
на класні кімнати. Я побував у бараках у трудових таборах та таборах 
для біженців у Німеччині, у таборі лісорубів у Мініпюці, а тепер — в уні
верситетських бараках. Я навіть подумав — чи зможу колись “випус
титися” з бараків?

Фактично у мене була чотирирічна перерва в навчанні з 1944-го по 
1948-й рік, тому я дістав буклет для ветеранів війни про те, як навчатись. 
Він мені сподобався і я чітко дотримувався його принципів наступні 
чотири роки. Там було десять заповідей, які починалися так:

1. Залишатися в доброму здоров’ї.
2. Мати досить часу для дозвілля.
3. Висипатися.
4. Навчатися у визначені періоди, маючи для кожного періоду чітку 

мету. Потрібно вчитися періодами з максимальною тривалістю в одну
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годину і робити перерви приблизно по десять хвилин між навчальними 
періодами.

У нас було 48 годин навчання на тиждень, кожне заняття тривало 
50 хвилин з 10-хвилинними перервами між ними, під час яких можна 
було піти в іншу класну кімнату, зробити паузу або підготуватися до 
наступного уроку; також була година перерви на обід. Вдень для осо
бистого навчання часу не залишалось. Отже, я навчався періодами по 
50 хвилин після вечері о 7-й. У мене був сусід по кімнаті португаль
ського походження, з Трінідаду, Деніс Дос Сантос. Ми обидва любили 
грати в пінґ-понґ, у нас добре це виходило і ми грали щовечора після 
навчання від 22.00 до 22.30 з понеділка по п’ятницю, потім ішли до га
рячого душу і лягали спати точно об одинадцятій годині.

Суботніми вечорами я їздив до Торонто, зустрічався з друзями, 
ходив на танці або в кіно, в неділю вранці до церкви, потім брав участь 
у заходах, які організовував Пласт, і в неділю ввечері повертався 
до Аякса.

Навчання не було для мене таким легким, як завжди. У нас було 
небагато книг, тому ми мусили робити нотатки під час лекцій. Моя 
англійська мова, здавалося, була на достатньому рівні, але я не володів 
технічним словниковим запасом, який використовувався на лекціях. 
Я розумів хід лекції, проте в мене виникали труднощі, коли потрібно 
було одночасно слухати і записувати. Перші семестрові екзамени поча
лися перед Різдвом. Був шокований, коли отримав свої результати. 
Я провалив три екзамени з десяти. Негайно пішов до заступника декана 
і сказав йому, що повинен припинити навчання в університеті, тому що 
я недостатньо хороший студент. Заступник декана був дуже доброю лю
диною. Почувши, що у мене є акцент, він розпитав про моє поход
ження, історію мого попереднього навчання, знання різних мов тощо. 
Потім твердо сказав: “Ти повинен залишитись і продовжити навчання. 
Я гарантую, що ти будеш відмінним студентом”. З кожним роком мої 
результати поліпшувались і на четвертому курсі я закінчив навчання, 
зайнявши перше місце серед 96 випускників, при тому, що на першому 
курсі розпочали навчання 120 студентів.

Через 40 років цей заступник декана, який уже був на пенсії, про
читав у газеті, що я на той час був директором Міжнародного інститу
ту менеджменту в Женеві2, консультантом міжнародних підприємств

2 У 1981 році назву закладу з Центру індустріального навчання було змінено на Між
народний інститут менеджменту (МІМ).
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і радником кількох урядів. Він знайшов мою адресу, написав мені но
стальгійного листа і попросив про люб’язність: приїхати в Гамільтон, 
Онтаріо, і виступити у “Канадському клубі” з лекцією про стан світу. 
Із вдячності до людини, яка колись дала мені таку добру пораду, в кінці 
80-х я радо поїхав з Женеви до Гамільтона.

Влітку 1949 р. відбулося декілька важливих подій. По-перше, я знай
шов роботу на літо в одного із членів ради Університету Торонто Уол
тера Ґордона, який був власником великої фінансової компанії і за 
кілька років став міністром фінансів Федерального уряду Канади. 
У Ґордона була дружина, двоє дітей, водій і кухарка. Він мав великий 
літній будинок, город із деревами і велике приватне озеро. Моєю робо
тою було бути “добрим П ’ятницею”. Я мусив чистити, копати малий 
дренажний канал для стоку води, їздити на автомобілі до найближчого 
містечка купувати необхідні запаси і доглядати за дітьми, коли вони 
плавали. Перший тиждень був важкий. Я був один у цьому будинку й 
мав підготувати все за тиждень — до того, як приїде родина Ґордона. 
Я важко працював і в мене не було з ким спілкуватись. На той час я 
був закоханий в Лені, але батьки на два місяці забрали її до Едмон
тона в Альберті, де Лені народилась і жила перших десять років. 
Я щодня писав їй листи, а вона мені. Єдиною втіхою була можливість 
інколи плавати. Також у літньому будинку Уолтера Ґордона була 
гарна бібліотека. Я знайшов там і прочитав книгу Карла Маркса “Ка
пітал”. Я завжди був проти Карла Маркса, навіть не прочитавши жод
ної з його праць. Читання “Капіталу” навчило мене бути більш об’єк
тивним. Маркс зробив цікавий аналіз і навіть деякі прогнозування про 
комуністичну революцію, але не в Великій Британії, як він сподівався, 
а в Росії.

Уолтер Ґордон приїжджав провідати свою родину тільки на вихідні. 
В день свого першого приїзду він поставив мені велику кількість запи
тань про радянські реалії. Із першої ж зустрічі розмовляв зі мною, як з 
рівним. У більшості речей він розбирався краще, ніж я, але були також 
речі, про які я знав більше завдяки своєму досвіду. Міністр закордонних 
справ Канади Лестер Пірсон — людина, яку дуже поважали не тільки в 
Канаді, а й у світі, — був хорошим другом Уолтера Ґордона і відвідував 
його в літньому будинку. У мене був шанс спостерігати за Лестером 
Пірсоном зблизька й навіть перекинутися з ним кількома словами. Мо
жете собі уявити, в якому піднесеному настрої я був від того, що знайо
мий з такими поважними людьми і вони так добре ставляться до мене.
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Неймовірний контраст відчувався у ставленні до мене дружини Ґор- 
дона. Вона не сказала жодного слова безпосередньо мені. У моїй при
сутності, бувало, говорила кухарці: “Скажи Бобу взяти дітей плавати” 
або: “Скажи Бобу поїхати до міста купити таке й таке”. Кухарка кивала 
головою, але не передавала мені ці розпорядження, знаючи, що я все 
добре зрозумів. Я кивав і йшов виконувати доручення. Дивовижно, але 
мені не було гірко, що пані Ґордон ставилася до мене так, ніби я був чи
мось нижчим за людину. Мені було шкода її. Якою ж упередженою і 
дурною вона була!

Що цікаво й могло викликати іронічну посмішку — коли я працю
вав у літньому будинку Ґордона, одна дуже консервативна жіноча ор
ганізація з назвою на зразок “Дочки імперії” попросила мене написати 
статтю на тему: “Що таке свобода”. Цю статтю прочитали в усіх серед
ніх школах Онтаріо на початку шкільного року. Люди, які народилися 
в Канаді, а особливо діти, не задумувалися над питанням, що таке сво
бода. Вона просто була — як повітря. Проте коли я протиставив сво
боду її відсутності, якої я зазнав, це справило велике враження. Я став 
досить відомою молодою людиною в Онтаріо.

Ще цікавішим було те, що я час від часу мав контакти з Уолтером 
Ґордоном після того, як став викладати в Женеві, коли він вже був мі
ністром фінансів у Федеральному уряді Канади. Наприклад, я написав 
йому листа про закон щодо міжрегіонального урівноваження в Швеції. 
Закон створив такі умови, що компанії могли платити тільки 50 % по
датків. Решта 50 % надходили на спеціальний рахунок. Компанії могли 
використовувати ці гроші для інвестицій, але тільки у сферах і в тих 
районах, де уряд давав згоду. Це допомагало уряду країни уникнути по
треби надавати субсидії біднішим регіонам, а підприємствам заощадити 
50 % податків. Завдяки цьому закону трималася певна рівновага між ба
гатшими й біднішими регіонами Швеції. В Канаді ж федеральний уряд 
витрачав мільярди доларів на субсидії для трьох атлантичних провінцій, 
що не допомагало підняти рівень їхнього добробуту до рівня Централь
ної або Західної Канади. Я запропонував Ґордону подумати про швед
ський досвід встановлення рівноваги між канадськими провінціями.

Третім досвідом того ж року була подія, організована еміграційним 
департаментом на озері Коучічінг. Департамент запросив на триденний 
семінар кількох студентів — уродженців Канади, недавніх випускників, 
і кількох новоприбулих до Канади, яких називали “новими канадцями”. 
Метою цього семінару було допомогти двом групам взаємодіяти і, що 
більш важливо, відшукати ідеї, яку політику повинна впровадити
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Канада, щоб “нові канадці” стали “справжніми канадцями”. Нас роз
ділили на дві групи і попросили подебатувати й запропонувати деякі 
відповіді. Група, яку я очолював, вирішила презентувати наш висновок 
у вигляді пантоміми у трьох актах.

Акт перший: група англоканадців сиділа за столом і милувалася ка
надським мистецтвом, в основному ескімоським. На підлозі біля столу 
сиділа група людей, одягнених в китайський одяг, милуючись китай
ськими сувоями. Обидві групи час від часу позирали одна на одну з ці
кавістю, але їхні очі більше виражали ворожість. Перший акт так і за
кінчився. Він зобразив ідею ізоляції, коли групи, які становлять мен
шість, живуть у своїх культурних гетто, беручи участь в економічному 
житті країни, але не в культурному, політичному чи соціальному житті.

Акт другий починався так само, як перший. Цього разу група “ка
надців” дивилася на “китайців” із ще більшою ворожістю. Вони пороз
мовляли між собою, потім піднялися, взяли китайські сувої, викинули 
їх, зняли з китайців їхні традиційні халати, притягнули їх до канад
ського столу, посадили і примусили милуватися канадським мистец
твом. Це зобразило асиміляцію меншості в більшість, яка відрізала їх 
від їхніх культурних та лінгвістичних коренів і традицій.

Акт третій знову починався так само, але обидві групи спостерігали 
одна за одною зі щирим зацікавленням. Через деякий час канадці пі
дійшли до китайців і запросили їх сісти до свого столу, взявши з собою 
сувої, і обидві групи почали милуватись і канадськими, і китайськими 
витворами мистецтва. Через деякий час китайці, один за одним, зняли 
свої халати. Це зобразило процес інтеграції, де етнічні меншини могли 
брати участь у всіх сферах життя країни, одночасно підтримуючи свої 
культурні, кулінарні, мовні та інші традиції, цим роблячи країну різно
манітнішою і, як наслідок, багатшою.

Пізніше я спостерігав таку ізоляцію в житті, гетто існували у бага
тьох країнах, особливо в Європі. Асиміляція була методою, яку вико
ристовували в США, так званий “стоплювальний котел”. Це добре 
діяло на більшість білих іммігрантів. Але ця метода не була успішною 
стосовно темношкірих американців, а пізніше — іспаномовних амери
канців. Я пам’ятаю, як пізніше читав останню частину статті, написаної 
професором Новаком із Гарвардського університету. Він писав:

“Я заздрю нашим чорношкірим американцям. Вони мають право 
на свою історію. Ця історія не славетна, але вони мають на неї право. 
А я, онук словака, не маю право на свою історію. Я можу бути тільки 
американцем”.
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Десятиліттями пізніше після Коучічінг я спостерігав, як Канада ево
люціонувала від країни, в якій домінували англомовні канадці, до 
англо- і франкомовної Канади і врешті до багатокультурної країни. 
Кожна етнічна група почувається частиною країни, частиною Канади 
і може відкрито зберігати культуру й традиції країн свого походження. 
Я спостерігав за цим перевтіленням, тому що знав трьох людей укра
їнського походження, які відіграли важливу роль у тому, щоб Канада 
стала багатокультурною країною. Ними буди: професор М. Лупул 
з Університету Едмонтона в Альберті, який зробив внесок у розвиток 
поняття багатокультурності, другий — Рой Романов, колишній губер
натор провінції Саскачеван, видатний юрист, який працював над кон
ституційною та законодавчою сторонами багатокультурності, і, зреш
тою, — сенатор Старр з Онтаріо, який був активним пропонентом ба
гатокультурності в Сенаті. Європейські країни, особливо Франція та 
Великобританія, могли б багато взяти з канадського досвіду. їм по
трібні емігранти, щоб компенсувати старіння їхніх націй, але вони не в 
змозі належним чином інтегрувати тих емігрантів, а іноді і їхніх нащад
ків зі своїх колишніх колоній.

Другий курс університету я розпочав у студмістечку в Торонто, 
в новенькій будівлі, змінивши спеціальність з аеронавтики на інженерну 
механіку після того, як мені сказали, що аеронавтика пов’язана з вій
ськовою справою і як у емігранта в мене можуть виникнути труднощі з 
допуском до секретної інформації. Маючи стипендію і гроші, зібрані за 
літо, я зумів протягнути другий рік. Брав активну участь у житті Клубу 
українських студентів, Пласті, а також грав у футбольній команді 
факультету. Розклад лекцій і надалі був дуже насичений і деякі лекції 
здавалися мені нудними. Я перестав відвідувати заняття з описової гео- 
метрїї та фізичної металургії. Опи
сову геометрію викладав один і 
той самий професор протягом ос
танніх 25 років. У нього було 12 за
питань, 10 з яких він включав до 
підсумко во го екзамену кож ного 
року. Я позичив у старших сту
дентів відповіді на ці 12 запитань 
за день до іспиту і подумки “сфо
тографував” 12 розв’язань. Напи
сав 10 розв’язань за годину, в той

Посвідчення члена Українського 
студентського клубу Університету. 
Торонто, 1949 р.
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Футбольна команда Університету Торонто. Богдан Гаврилишин — другий 
справа у нижньому ряду. 1949 р.

час як на екзамен було надано 2,5 години, і вийшов із класу. Я отримав 
дев’яносто п’ять балів зі ста.

Екзамен з фізичної металургії склав іншим способом. Я попросив 
українського канадця Уолтера Курлюка, студента докторантури з фі
зичної металургії, навчити мене усіх необхідних речей із цього курсу за 
один день перед екзаменом. Йому це відмінно вдалося. Я чудово склав 
іспит і закінчив другий рік навчання з відзнакою, будучи серед кращих 
студентів курсу. Пізніше Курлюк став президентом Міжнародної ні- 
кельної компанії, що було найвищою позицією, досягнутою людиною 
українського походження в корпоративному світі Північної Америки. 
Він також працював позаштатним професором в Університеті Торонто, 
його alma mater.

Перебуваючи протягом того року в Торонто, міг без труднощів зу
стрічатися з Лені. 25 грудня 1949 року ми заручились і отримали бла
гословення її батьків, а 10 червня 1950-го — одружилися. Ще й досі 
святкуємо ці дві дати кожного місяця. Влітку 1952-го я поїхав на літо 
на роботу до Бопре (Beaupre), Квебек, на паперову фабрику Абітібі, в 
компанію, завдяки якій я потрапив до Канади лісорубом. Я отримав не
легку роботу — переконструювати значну частину водної системи на 
фабриці. Ще до одруження математично довів Лені, що один плюс один 
може дорівнювати одному, тобто що двоє людей можуть жити на ті самі 
гроші, що й один. Та це не була традиційна математика, й Лені мусила
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Весілля Богдана та Леоніди Гаврилишин. 10 червня 1950 р.

почати працювати відразу після нашого одруження. Моєї стипендії, 
хоча вона стала більшою, на нас двох не вистачало. Лені поїхала за 
мною і працювала офіціанткою в готелі “Святої Анни з Бопре”. Це міс
течко, а особливо костьол у ньому, мали репутацію чудотворного. Ба
гато людей із невиліковними хворобами приїжджали туди протягом 
літа. Хоча два згаданих містечка були розташовані на відстані лише кіль
кох кілометрів одне від одного, ми могли бачитися лише час від часу, 
бо наші робочі години не збігались.

Окрім професійного досвіду, того літа я зрозумів одну цікаву річ. 
Один студент із Норвегії працював на цій же паперовій фабриці й ми 
жили з ним в одному гостьовому будиночку. У багатьох речах ми були 
протилежностями. У мене була хороша релігійна освіта, а він був ате
їстом. Я не вживав алкоголю і не палив, а він палив і пиячив щовечора.
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Я був хорошим сім’янином, а він — бабієм. Але у нас було дещо спільне — 
наша дисципліна на роботі та кодекс етики, де основним було не зробити 
нічого такого, що б заподіяло шкоду іншим. Я зрозумів, що кодекс етики 
базується не тільки на релігії. Це заохотило мене вдосконалити та укріпити 
власний кодекс — що є добро і що є зло, що я можу робити і що — ні.

Мій третій курс почався в маленькому будиночку, який придбали 
батьки Лені й дозволили нам жити у ньому безкоштовно. Він був далеко 
на околиці міста в оточенні фермерських господарств. Лені працювала 
секретаркою і заробляла лише 25 доларів на тиждень. Ми жили дуже 
скромно. Навчання тривало у звичному режимі. Через те, що я набув ре
путацію дуже хорошого студента, двоє моїх однокурсників, які раніше 
дивилися на мене з погордою, особливо на першому курсі, попросили 
допомогти їм із навчанням, щоб вони могли просунутися з третини 
курсу із найнижчою успішністю до третини з успішністю середньою або 
високою. Ці двоє приходили до нашого будиночка після уроків, а іноді 
на вихідні. Я допоміг їм подолати труднощі у деяких предметах, а також 
показав, як вчитися ефективніше, витрачаючи менше сил і маючи кращі 
результати. Я робив це безплатно, хоча один із цих студентів походив із 
дуже багатої сім’ї. Лені готувала їм закуски і напої, а інколи повноцінний 
обід чи вечерю, як зробила б будь-яка українка. Мене, однак, шокувало 
те, що одного разу сказав Том Ґордон, який походив із багатої родини: 
“Мені так подобається приходити до тебе. Ти реально допоміг мені з на
вчанням, а твоя дружина проявила таку гостинність. — Він продовжив: 
— Я хотів би запросити тебе до себе додому, — потім зробив паузу, по
червонів і дуже збентежено промовив: — Але мої батьки не дозволять 
мені запросити тебе до нас”. Це вже вдруге я відчув, що деякі канадці, 
які належали до вищого класу, думали, що такі люди, як я, належимо до 
нижчої раси, навіть якщо можемо вчитись краще й мати кращі знання.

Четвертий навчальний рік почався в крихітній квартирці у підвалі. 
Будиночок, у якому ми жили раніше, розташовувався дуже далеко від 
міста. Ми не мали автомобіля. Було дуже важко мені добиратися до уні
верситету, Лені — на працю, а також кудись піти на вихідні. Ми вже 
самі платили за оренду квартири. Квартирка була дуже маленька: тісна 
кухня із маленьким столом, розрахованим лише на чотири особи, 
спальня з ліжком, яке ми витягали зі стіни на ніч і засували назад вдень. 
Спальня була настільки маленька, що коли спав з боку, дальшого від 
туалету, мусив іти по ліжку, щоб до нього дістатись. Час від часу до нас 
приходили гості й навіть деякі важливі люди, незважаючи на те, що тоді 
Лені була не дуже вправною кухаркою.
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Цей рік навчання пройшов яскраво. Найбільше мені подобалися 
економіка й філософія. Заняття з філософії були спільними для всіх фа
культетів, їх проводив ірландець — блискуча людина, незважаючи на 
те, що він полюбляв віскі. Інколи ми не були впевнені — він каже якісь 
речі тому, що це чиста правда, чи тому, що п’яний. Одного дня, коли 
половина аудиторії дрімала, професор сказав річ, від якої мене мов 
пройняло електричним струмом. Він мовив: “Саме ваш власний розсуд 
повинен вирішувати, що є добро, а що — зло, що є правда, а що — не
правда”. Для мене це було ніби вийти з “підвалу Арістотеля” й побачи
ти світло. В той коротенький момент я став справді вільною людиною, 
сталося те, про що я мріяв, чого я бажав, до чого був готовий більше 
десятка років, але не відчував, що маю право бути остаточним суддею. 
Це не тільки для того, щоб вирішувати, що є добре і що зле, а й для то
го, щоб вирішувати, що мені слід робити, а що — ні, себто мати власний 
код етики. Все це тривало менше хвилини, але стало каталізаційним мо
ментом, який укріпив мою філософію життя.

Коли у спеціальній брошурі опублікували результати екзаменів, моє 
ім’я було на першому місці серед 96 випускників мого курсу. Я з вели
кою гордістю написав батькові, який на той час був у Бразилії, що за
кінчив університет з найкращими оцінками. Отримав коротку відповідь 
від нього, де батько написав: “Дуже добре, синку, але я чув, що деякі 
люди навчаються і далі” . Мене ніби холодною водою обілляло. Я, од
наче, зрозумів натяк. Декан і кілька моїх головних професорів уже го
ворили перед випуском, що я повинен продовжити навчання, отримати 
ступінь магістра, потім доктора і стати професором. Якби я був на фа
культеті хімії чи електроніки, де речі швидко змінювалися, можливо, 
послухав би цієї поради. Але, беручи до уваги той факт, що у машино
будуванні в той час було дуже мало інновацій, я відповів: “Викладан
ня — це остання річ, яку б я хотів зробити у своєму житті” .

Впродовж кількох останніх місяців перед випуском багато рекруте- 
рів із різних великих підприємств організовували презентації їхніх ком
паній в студмістечку і навіть проводили попередні співбесіди для за
цікавлених кандидатів. У післявоєнний час попит на інженерів був дуже 
великий. Із моїми оцінками я мав багато пропозицій, особливо від аме
риканських компаній. Багато з них одразу ж відкидав. Ось один при
клад: віце-президент американської нафтової компанії “Тексако” на
голошував на відмінній пенсії в кінці кар’єри, яку пропонувала його 
компанія. Я був шокований і запитав: “Ви що — збираєтеся спокусити 
нас пенсією, яку ми отримаємо, коли пропрацюємо 40 років у вашій
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компанії, не згадуючи нічого про цікавість праці, виклики, високі ви
моги?” Віце-президент щось пробурмотів, але я миттю вийшов з кім
нати, навіть не попрощавшись із ним.

В ибір  п р о ф е с ії
Після закінчення університету я став відвідувати компа

нії, здебільшого в Штатах, які мене хоч трохи цікавили. Зарплати в 
США були на 30 % вищі, ніж у Канаді. Крім того, я мав ще один мотив: 
це була чудова нагода пізнати країну з перших рук. Я проїхав Штати 
вздовж і впоперек, з півночі на південь, зі сходу на захід. Було захоп
лююче відкривати Америку, яка, на подив, істотно відрізнялася від Ка
нади. В усіх відношеннях Канада була набагато ближчою до Європи, 
ніж Сполучені Штати, за її способом життя, у взаєминах між людьми, 
особливо через Квебек з його унікальним культурним життям. Штати 
вразили мене своєю потужною промисловістю, загальним економічним 
динамізмом, а також деякими університетами, які я відвідав у проміж
ках між візитами до компаній. Американці здавалися дружніми, прямі
шими, ніж європейці. Мені не дуже подобалась їхня система цінностей 
та зайвий матеріалізм. Я все ж вирішив, що не хотів би жити і працю
вати в США. Одною з причин був візит до великої хімічної компанії в 
одному з північних штатів. У ній працювало кілька сотень інженерів. 
Вибір у мене був великий, тому я попередив, що відвідаю цю компанію 
приблизно після обіду в суботу, зробивши це для того, щоб умістити в 
одну подорож якомога більше зустрічей. На мій подив, мене не просто 
прийняли суботнього дня, а сам головний інженер перервав вихідні, 
щоб провести день і вечір зі мною. Та це моє еґо не надуло, навпаки, 
мене цікавило інше: чи повинен буду також робити те, що зробив цей 
чоловік, якщо дійду до його статусу, тобто витрачати так багато влас
ного часу у вихідні для того, щоб привабити зухвалого зеленого юнака. 
Не допомогло навіть те, що віце-президент, підморгуючи, запропонував 
повечеряти з ним, а потім повести мене до нічного клубу. Це укріпило 
моє рішення. Я просто сказав йому, що не зацікавлений в пропозиції, 
хоч якою б щедрою вона була. Я не хотів стати людиною корпорації, 
я хотів лишитися вільною людиною.

Пропозиція ж, яку прийняв, була від компанії “Абітібі Пауер енд 
Пейпер”: на працю інженером у їхньому центральному офісі в Торон-
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то. Зарплатня була щедра й у нас вже була інша маленька квартира 
в Торонто, а також там була українська громада, Пласт, друзі. В цій ідеї 
було трохи романтики: раніше завербований у таборі біженців працю
вати лісорубом, а зараз — інженер цієї ж компанії. Сама робота не ви
правдала моїх сподівань. Мене посадили за дошку для креслень у кім
наті з тридцятьма іншими інженерами. Було спекотне задушливе літо, 
і я постійно випадково змазував те, що креслив.

Однак моє життя розвеселила одна важлива подія. Перед тим як я 
почав працювати українська молодіжна організація СУМ (Спілка ук
раїнської молоді) відправила мене в Оттаву взяти участь у конференції 
усіх молодіжних організацій Канади. Я був членом Пласту, а не СУМу, 
але мене попросили, бо я добре вмів дебатувати. На конференції мене 
несподівано вибрали до координаційного комітету Канади для Світової 
асамблеї молоді (САМ), який складався з п’яти осіб. САМ була ство
рена декількома роками раніше, до неї входила молодь з усіх демокра
тичних країн, на відміну від Світової молодіжної федерації, спонсорами 
якої були комуністи. Серед п’яти членів комітету були двоє англомов
них осіб, двоє франкомовних і я.

Взаємини між двома суспільствами — англо- і франкомовним — 
тоді були не дуже дружні (як це описано в “Двох самотностях”), тому 
було природно, що я став свого роду арбітром у комітеті. Ще менше 
очікував, що мене оберуть делегатом Канадської асоціації молоді для 
поїздки на конференцію САМ в Дакарі, Сенегал. Один репортер із 
“Time Magazine”, базований в Оттаві, дізнався про це і приїхав до То
ронто, щоб написати статтю для цього популярного журналу з великим 
тиражем про те, що “колишній лісоруб, блискучий студент, який ще на
віть не громадянин Канади — “особа без громадянства”, представля
тиме Канаду на конференції світового рівня. Він залишився в Торонто 
на кілька днів, запрошував мене на обіди й вечері, розпитуючи про все, 
що я пережив до цього часу, взяв інтерв’ю у кількох людей, які знали 
мене, включаючи редактора газети компанії, де я працював, і головного 
інженера. Редактор газети “Абітібі” написала статтю про те, що я в май
бутньому повинен би стати прем’єр-міністром країни. Ще гіршим було 
те, що фотограф зробив знімки на роботі, на яких стояв я, за мною всі 
інженери, а за ними, на задньому плані — головний інженер. Для ос
таннього це було дуже принизливо. Коли я запитав у нього, чи можу 
взяти відпустку, хоча б неоплачувану, на два тижні, він різко відповів 
мені: “Я не хочу, щоб мої інженери брали участь у якихось дивних не
професійних позаштатних заходах”. Я відповів миттєво, не давши собі
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шансу прикусити язика: “В такому ви
падку я відходжу з праці”. Це було 
тільки через три тижні, як я почав пра
цювати за професією.

Переді мною постали значні труд
нощі, напередодні подорожі до Аф
рики. Я не мав паспорта, було лише 
тимчасове посвідчення особи від аме
риканської окупаційної адміністрації 
в Німеччині. Тому, незважаючи на до
помогу еміграційного департаменту, 
який був постійно на зв’язку зі мною, 
було важко отримати візи не тільки до 
Сенегалу, а й до інших країн, де мені 
випадало зробити зупинки на шляху 
до Дакара і назад. Репортер із “Time 
Magazine” почав нервувати і хвилюва

тись. Він сподівався розмістити статтю про мене в наступному номері 
журналу перед тим, як мала початись конференція в Дакарі, кінцевий 
термін її подання був у п’ятницю. Мої візи не були готові в п’ятницю і 
не було гарантії, що вони прийдуть у суботу, він мусив поінформувати 
редактора журналу, що не зможе подати статтю вчасно. Редактор від
мовився публікувати її на тиждень пізніше, бо стаття мала стати сенса
ційною новиною, тоді як наступного тижня, коли б я уже був у Дакарі, 
вона не була б такою цікавою. Я отримав своє посвідчення з усіма ві
зами в суботу і наступного дня вирушив до Дакара, зупиняючись у 
Нью-Йорку, Гавані (Куба), Парамарибо (Суринам). Зупинки у різно
манітних місцях були ніби бонусом, бо навіть за короткий час я все ж 
таки отримав багато вражень від цих країн.

Під час підготовки до подорожі я проінформував про неї лідерів 
української спільноти в Торонто. Єпископ Ісидор Борецький, наприк
лад, не тільки благословив мене, а ще й дав 200 доларів.

Африка зачарувала мене. Люди, особливо жінки, були дуже яскраво 
вдягнені й навколо було багато музики. Люди співали і танцювали на
віть на похоронах. Абсолютна більшість були чорношкірими, а білі на 
їхньому фоні здавалися “білими воронами”. Пізніше, під час коротень
кої прогулянки в джунглі, я відкрив для себе дерева різних видів, деякі 
з величезним переплетеним корінням, яке простягалося понад землею.

Лист про те, що Б. Гаврилишин 
представлятиме Канаду на Світовій 
асамблеї молоді у Дакарі. 1952 р.
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Я не міг не згадати книги Джека Лондона про його відкриття різних, 
в тому числі африканського, континентів.

На конференції було 150 делегатів із 75 різних країн. Дізнавшись, що 
конференція проходитиме в Африці, французи, британці й навіть бель
гійці привезли з собою кількох автохтонів з Африки, яких довелося мало 
не на мотузах там тримати. Мені було ніяково за африканців. На другий 
день конференції місцеві почали говорити. Ніби попередньо домовившись, 
вони казали, що хочуть, щоб їхні країни стали незалежними. їхні коментарі 
викликали у мене велике співчуття. Інше, що вразило мене — серед деле
гатів були люди змішаних рас: індіанської, чорношкірої, білої, азіатської. 
Декілька дівчат такого змішаного походження були вражаюче гарними. 
Це швидко зруйнувало стереотипне поняття, що біла раса найгарніша.

У штаті конференції було двоє канадців — Моріс і Жанна Сове, які 
тоді працювали в ЮНЕСКО в Парижі. Ми стали добрими друзями. 
Моріс пізніше став міністром у Федеральному уряді Канади, а Жан
на — першою жінкою генерал-губернатором у Канаді. На конференції 
я також добре познайомився із Джоном Карефа-Смартом із Сьєрра- 
Леоне, з яким підтримую дружні стосунки до цього часу.

Після конференції було вибрано 20 делегатів з-поміж 150, їх поса
дили на літак і дали гіда — Фелікса Уфує-Буані, який за кілька років 
став першим президентом Кот-д'Івуару. Нам запропонували тур по 
французьких колоніях Західної Африки, ми відвідали такі важливі 
міста, як Бамако, Бобо Діолассо, Абіджан. Губернатори цих колоній 
зустрічали нас по-королівськи, ніби ми були послами наших країн. 
Вони з гордістю показували нам школи й лікарні, які побудувала фран
цузька адміністрація хоча б в основних містах. Пізніми вечорами ми по
бачили іншу сторону медалі. Деякі студенти, жителі тих міст, проводили 
нас подалі від центру і показували дуже бідненькі хатинки і, що мене 
особливо вразило, відкриті каналізаційні стоки посередині не асфаль
тованих доріг. Я зрозумів, чому студенти із французьких колоній вис
тупали за незалежність своїх країн. Я вирішив прочитати серію лекцій 
з цієї теми, коли повернуся до Канади.

На зворотному шляху під час дводенної зупинки на одному з Ка
рибських островів я усвідомив, яким тісним ставав світ. Я читав книгу 
австрійського журналіста, який був в Україні в роки Другої світової 
і описував події з німецького боку. Під час перебування у Харкові він 
розмовляв з офіцером танкової дивізії. Відклавши книгу, я зав’язав 
розмову з чоловіком, схожим на німця, який сидів за сусіднім столом. 
Він і був німець. Чоловік відмінно говорив англійською, тож мені не
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довелось використовувати свою обмежену німецьку. Він сказав, що є 
представником компанії “Сіменс” (Siemens) і продає медичне облад
нання до країн Центральної Америки. Дізнавшись, що я українець, за
значив, що був в Україні під час війни. Після кількох запитань вияви
лось, що він був тим самим офіцером танкової дивізії, про якого напи
сав австрійський журналіст у своїй книзі. Чи світ справді стає тіснішим, 
чи це мені щастило на такі збіги?

Я повернувся до Торонто, де мене привітала Лені, але її трохи за
смутило те, що я привіз лише шість фотографій з такої надзвичайної 
подорожі. Я прочитав першу лекцію, запланувавши цілу серію, в якій 
стверджував, що африканські колонії отримають незалежність через 
одне покоління. Я помилявся. Це сталося за десять років. Аудиторія від- 
реагувала на мої прогнози дуже скептично. Мене майже зігнали зі 
сцени. Хоч як би там було, моя подорож до Африки стала дуже корис
ним уроком: найкращим способом передбачення перспективи країни в 
межах 15-річної шкали часу є розуміння того, на що сподіваються і про 
яке майбутнє своїх країн мріють студенти-активісти.

Я знову був безробітний, але цього разу знайшов потрібну роботу 
всього за два дні. Я підійшов до декана свого факультету і пояснив йому 
ситуацію. Він одразу відреагував: “До мене щойно приходили з “Орр 
Асошіейтс” (Orr Associates), консалтингової компанії двох братів. Вони 
запитали, чи знаю я якогось випускника з оригінальним, креативним 
мисленням; у них є цікаве завдання. Гадаю, ти їм ідеально підійдеш”. 
Я негайно вирушив до офісу братів Орр і після 30-хвилинної співбесіди 
мені запропонували посаду консультанта. Я почав працювати наступ
ного ранку. “Орр Асошіейтс” щойно підписали контракт із 150-літньою 
компанією “Моріссон Брасс” (Morisson Brass) на змінення дизайну запо
біжного клапана для ємностей, які перебувають під тиском (стиснене по
вітря, пара). Ця компанія виробляє такі клапани вже близько 150 років, 
але вони хотіли надати їм сучаснішого вигляду. В компанії працює 40 ін
женерів і їхній продукт добре продається, але виглядає досить застаріло.

У молодшого брата Орра було художнє чуття й він почав проекту
вати щось схоже на ракету. Я запропонував у процесі змінення дизайну 
клапана вивчити, як він працює і, можливо, поліпшити його ефектив
ність. Вони погодились. Я повернувся до університету і запитав у того 
ж декана про можливість тестування клапана в лабораторії. Декан від
разу погодився, тому що він все ще сподівався, що одного дня я стану 
професором на факультеті машинобудування. Я найняв асистента, який
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допомагав мені встановити барильце для накачування стисненого по
вітря, на якому ми могли б поставити клапан компанії “Моріссон 
Брасс” та робити експерименти. У нас був барометр для вимірювання 
тиску в контейнері, а також інші інструменти, за допомогою яких 
можна було виміряти, яка кількість повітря витікатиме кожного разу, 
коли відкриватиметься клапан, і скільки часу забере, поки він закри
ється, як тільки тиск повітря в контейнері повернеться до нормального. 
Я працював у лабораторії з моїм асистентом, відкриваючи клапан і за
писуючи на міліметрівці, при якому тиску він відкрився, при якому за
крився і скільки повітря витікало кожного разу. У клапані було захисне 
кільце, яке дозволяло регулювати тиск, при якому він відкривався і за
кривався. Ця робота тривала кілька тижнів. Експеримент не привів до 
жодних суттєвих висновків або оригінальних ідей.

Одного ранку, наздоганяючи трамвай на Блур Стріт, я застрибнув 
на сходинку трамвая і схопився за ручку, щоб втриматися. В той момент 
у голові промайнула ідея. Потрібно змінити форму захисного кільця. 
Це був інтуїтивний стрибок у порожнечу. Я майже відпустив ручку 
трамвая і ледь не випав на вулицю, але якась добра душа схопила мене 
за руку і затягнула всередину. Прибігши в офіс, сів за дошку для крес
лення і нарисував, як, на мою думку, мало виглядати кільце. Я зайшов 
до кількох майстерень, показав їм дизайн клапана з точними розмірами 
кільця і через два дні клапан з новою формою й кільцем було змонто
вано. Я пішов з ним до лабораторії, і мій асистент встановив клапан з 
новим контрольним кільцем на контейнері. Це було як чудо, коли в тре
тій спробі, після того як я відрегулював захисне кільце, клапан при тому 
самому тиску випустив вдвічі більше повітря, ніж перед тим. Я скрикнув 
од радості, схопив асистента і ми разом почали стрибати і танцювати. 
Нам це вдалося! Винахід був дуже добрим. Стало можливим випускати 
нову модель клапана із сучасним дизайном, який виконує таку саму 
функцію, але на нього потрібно вдвічі менше металу й він коштуватиме 
вдвічі менше.

Це було чудово, але потрібно було запатентувати винахід, щоб кон
куренти “Моріссон Брасс” не змогли скопіювати новий клапан. Це було 
проблематично. Щоб отримати патент, я мав описати з позицій меха
ніки і термодинаміки, як працює клапан і чому він так працює. Винахід 
був зроблений інтуїтивно, тому мені довелося наступні шість місяців по
потіти, щоб написати належне наукове пояснення, чому він такий ефек
тивний. Ми зі старшим братом Орром поїхали до Колумбусу, що в 
штаті Огайо, в лабораторію Бателле — єдину установу в Північній Аме-
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риці, яка могла тестувати такі вироби й рекомендувати їх на отримання 
патенту. Це зробили швидко і того ж вечора ми влаштували свято з на
годи винаходу, запатентованого на моє прізвище.

Те, що трапилось потім, показало мені, який наївний я був. У кон
тракті з “Моріссон Брасс” було визначено, що ми повинні змінити 
тільки зовнішній вигляд клапана, а не поліпшити його функціону
вання. В принципі я міг би продати патент за велику суму грошей або 
підписати контракт із компанією “Моріссон Брасс” і отримувати автор
ський гонорар з кожного проданого клапана. Натомість я подумав: 
“Ну, я зробив цей винахід тільки тому, що працював по контракту з 
“Моріссон Брасс”. Тому передав патент компанії, що називається “за 
винагороду в сумі одного долара”. “Моріссон Брасс” стала заробляти 
десятки мільйонів доларів на рік на новому продукті. Я ж не отримав 
ані того долара, ані навіть листа-подяки. Все, що одержав — це поси
лений інтерес до того, як робляться винаходи. Через десять років я ви
кладав у Женеві предмет, який називався “Креативність”. У ньому опи
сувалися шляхи поліпшення креативності груп (сенектика) та окремих 
осіб з використанням біологічної аналогії, біоніки тощо.

Коли в університеті побачили, що я можу проводити експерименти 
і винаходити щось нове, то ще більше захотіли спокусити мене продов
жити навчання і колись стати професором. Мені обіцяли дуже щедру 
стипендію, а мій улюблений професор Сміт запропонував мені робити 
дослідження й писати магістерську дисертацію з фотоеластики — нової 
галузі. Це був спосіб експериментального визначення розподілу напруг 
у різних виробах, таких як лопатки турбін або компресорів тощо. Існу
вала можливість математичного підходу до таких завдань, але ком
п’ютери були надто слабкими для розв’язання дуже складних рівнянь.

Для мене знову організували лабораторію. Я виготовляв предмети 
зі спеціального пластику, імітував дію сил, яких вони могли зазнавати 
у реальному середовищі, робив поляризовані фотографії цих предме
тів і отримував оптичний образ розподілу напруг. Іноді виходили 
дуже гарні фотографії, вони нагадували райдугу, яка в деяких місцях 
була вужча, ніж в інших. Тоді я брав простий складаний ножик, за
кругляв краї, де була найбільша стресова напруга, а тому небезпека 
поломки, й повторював експеримент, і — “Еврика!” З цією методою 
можна було виробити пружніші компресори або турбінні лопатки та 
інші складні речі.

Я мав скласти екзамени з трьох предметів, але заради цікавості за
писався також на курс аеродинаміки у спеціальному дослідному центрі
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та на курс міжособових взаємин на факультеті менеджменту. Крім 
усього цього, мені вдавалося знайти трохи вільного часу й пограти в 
шахи зі своїми професорами. Я склав іспити, зробив усю дослідницьку 
роботу за шість місяців, але писати магістерську дисертацію було склад
ніше, ніж робити експерименти. Мені потрібно було описати експери
ментальну роботу, додати для наочності зображення, а також скласти 
багато математичних рівнянь для теоретичного розв’язання задач. Лені 
друкувала як мою бакалаврську, так і магістерську роботу. Мені кор
тіло якнайшвидше покінчити з цим, тому коли дописав роботу, Лені 
друкувала всю ніч і закінчила наступного ранку. Я отримав найвищі за 
всю історію університету оцінки, але не був впевнений, що справді 
заслужив це. Професор Сміт, мій керівник з магістерської дисертації, 
мабуть, не зрозумів складної математики, яку я написав; я також не був 
впевнений, що повністю зрозумів її сам.

Після того як я став магістром прикладних наук та інженерії, 
батько переїхав з Бразилії до Канади разом із моїм братом Міськом і 
його родиною. Я показав йому диплом магістра, сяючи від гордості і 
самовдоволення. Батькова реакція знову розчарувала мене: “Це чу
дово. Це те, що називають докторантура?” Цього разу він був навіть 
менш делікатний, ніж після мого бакалаврату. Однак у мене й далі не 
було наміру стати професором і я почав переглядати велику кількість 
пропозицій щодо роботи. Я не знав точно, чого саме шукав. Одного 
дня розмовляв із другом Ігорем Суховерським, який недавно приїхав 
до Канади, щоб працювати на Alcan Aluminium Company. Він навчався 
в Університеті Лувен, Бельгія, потім в ETH (відома інженерна школа в 
Цюриху) і його найняв філіал компанії “Алкан” у Швейцарії, а потім 
він переїхав до Кінґстону в Онтаріо. Він переконав мене прийняти про
позицію “Алкана”, привівши два аргументи: “Алкан” — компанія сві
тового значення, вона наймає людей різних національностей. Вони 
зможуть прийняти тебе таким, який ти є. По-друге, у них є дуже цікава 
школа менеджменту — Центр навчання менеджменту (ЦНМ), яку за
снували 1946 року в Женеві. Кожного року вони відбирають здібних 
і перспективних працівників різних національностей і посилають їх 
на однорічне навчання в цю школу”. Я не вагаючись прийняв про
позицію.

Мене разом із 40 іншими новачками послали на різні заводи “Ал
кана”, щоб ми зрозуміли всі фази виробництва алюмінію. Ще я мав 
пройти “каліфорнійський тест” на перевірку здібностей, щоб визначити,
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яку саме роботу мені слід доручити. Переглянувши запитання тесту, 
зрозумів: якщо заповню все правдиво, мене відправлять працювати в 
дослідницьку лабораторію. Однак на той час я був більше зацікавлений 
у менеджменті й сподівався одного дня поїхати до школи менеджменту 
в Женеві. Мабуть, мав би хороші результати у сфері досліджень, але 
я заповнив тест таким чином, щоб показати, що в мене кращі здібності 
у сфері менеджменту. Мене призначили інженером з ремонтування в 
Арвайді, в північному Квебеку — на найбільший на той час у світі завод 
з виробництва алюмінію, на якому працювало 8000 людей.

Перед початком роботи “Алкан” організував місячну програму 
з менеджменту, яку проводили чотири найвідоміші професори із Гар
вардської бізнес-школи. Програма була призначена для сорока но
вачків, деякі з них були випускниками МВА (магістерської програми 
бізнес-адміністрування) Гарвардської бізнес-школи, інші — з різних 
університетів, усі з відмінною освітою в різних галузях. Місцем прове
дення програми став Мемфрамагог (Memphramagog), гарне місце у 
провінції Квебек, в будівлі гольф-клубу. Ця будівля колись була мо
настирем, але з неї зробили гольф-клуб і конференц-центр. Ці чотири 
тижні були надзвичайно цікаві. Навчання базувалося на методі аналізу 
ситуацій, який потребував дуже активної участі з нашої сторони. Один 
із професорів, Поль Лоренс, зацікавився мною і запропонував мені піти 
до Гарвардської бізнес-школи на дворічну програму МВА, заува
живши, що він подбає про відповідну стипендію для мене. Я був при
голомшений, але заінтригував його, заявивши, що, хоча розумію за
слуги методу аналізу ситуацій і мені подобається програма, заснована 
на ньому, не погоджуюся з ідеєю, що можна навчити всього, що по
трібно знати та вміти робити менеджерам, використовуючи одну лише 
навчальну методу.

За кілька днів після початку програми віце-президент з персоналу 
“Алкан-Канада” приїхав до нас із візитом. Він запросив нас на прийом 
перед вечерею, сказав кілька слів, вітаючи нас у компанії, а потім вирі
шив коротко поговорити з кожним із сорока учасників. Коли він піді
йшов до мене і прочитав моє прізвище, то сказав: “У вас важке ім’я. Ви 
не могли би змінити його на щось таке як “Браун” чи “Сміт?”

Я відповів негайно, і мій тон був далекий від тону підлеглого: “Ви 
читали список усіх учасників?” — “Так”, — відповів він. — Я продов
жував: “Скільки там Браунів чи Смітів?” — Він завагався: “Ну, я думаю, 
двоє чи троє”. — Я різко відповів: “І в ньому лише один Гаврилишин, і 
ви запам’ятаєте його та його прізвище”.
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Він розвернувся і пішов. Я був не дуже дипломатичним, може навіть 
нахабним. До того часу отримав забагато порад щодо зміни свого пріз
вища, навіть від телефонних операторів, які говорили: “Як ви можете 
жити з таким прізвиськом?” Реакція віце-президента не була такою, як 
я побоювався. Від того часу я більше ніколи не мав проблем із моїм 
прізвищем у середовищі “Алкана”.

Одним з багатьох чудових набутків Мемфрамагозької програми 
став мій сусід по кімнаті Крістіан Деланой із Бельгії. Кожного ранку, 
як тільки прокидався, Кріс, як ми називали його, ставив грамофонні 
платівки концертів Бетховена для фортепіано. Він жив тією музикою. 
Моя любов до класичної музики ще підсилилася від тих часів, коли 
Дарка із Чорткова пробудила її. Однаково важливим під час програми 
було й те, що я знайшов кілька справжніх друзів. Деякі з цих дружніх 
взаємин тривали десятиліттями, а деякі й до цих пір.

Після закінчення програми дехто з нас став працювати в Арвайді. 
Деяким дали дуже прості, навіть принизливі для їхньої кваліфікації 
роботи. Один із представників ієрархічної верхівки “Алкана” мав 
дурну ідею, що молодих людей з видатними кваліфікаціями потрібно 
опускати обличчям у багнюку, щоб вони не мали надто високої думки 
про себе й не очікували швидких просувань на посади з високою від
повідальністю. Наприклад, Берт Твалфговен, голландець із дипломом 
МВА Гарвардської бізнес-школи, повинен був сортувати рахунки в 
бухгалтерії. Інший, Оскар Штангелянд, двомовний канадець, юрист, 
випускник МакГіллу, мав збирати з коробок, розташованих у різних 
частинах фабричного комплексу пропозиції співробітників щодо 
збільшення ефективності їхньої праці. Він мав перекладати їх з фран
цузької на англійську і представляти перед Комітетом з пропозицій, 
де був секретарем, який вирішував, скільки доларів отримає автор 
кожної пропозиції. Жоден із них не залишився надовго в Арвайді. 
Берт Твалфговен повернувся в Голландію, відкрив пральні самообслу
говування, швидко створив філіали у різних країнах, пізніше перейшов 
до більш витонченого бізнесу і став відомий як європейський “Містер 
Підприємець”. Він досі організовує програми з менеджменту для про
фесорів з різних європейських країн, щоб навчити, як викладати під
приємництво у школах менеджменту. Оскар Штангелянд, позбиравши 
деякий час пропозиції, а потім повідносивши по кілька доларів щасли
вим переможцям, пішов і його відразу найняла Міжнародна паперо
ва компанія на посаду секретаря компанії до головного офісу в Мон
реалі. Він працював секретарем ради директорів, готував важливі
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юридичні документи, а також виконував функції юрисконсульта 
компанії.

Мені пощастило більше. Я отримав в Арвайді роботу інженера з ре
монтування і працював в одному з чотирьох офісів, до яких належали 
400 майстрів та різних фахівців. Я мав робити ескізи деталей, які треба 
було змінити, допомагав діагностувати несправності деяких машин і в 
разі необхідності писав так зване “прохання на авторизацію” для заку
півлі запчастин, які потрібно було поміняти і які коштували більше 
тисячі доларів. Я працював на ділянці заводу, де виробляли вугільні 
аноди для електролізу при виробництві алюмінію. Це був дуже брудний 
процес. Вугілля потрібно було кальцинувати, розбивати майже на пил 
і, додаючи зв’язуючу рідину, формувати аноди величезними пресами. 
Вугільний пил був усюди, проникав скрізь. Навіть, коли я був далеко 
від заводу, ще два дні чхав вугільним пилом.

Мені досить швидко вдалося зробити свою роботу цікавою. Я вів 
щоденник, де записував, що робив і скільки часу займало кожне зав
дання. За кілька місяців написав звіт своєму шефу, той передав його 
своєму начальнику — і так аж до генерального директора заводу. Я на
писав, що робота, яку виконую, не потребує інженерної кваліфікації, 
тим більше — ступеня магістра. Я запропонував, щоб таку роботу ви
конували техніки із ПТУ, до того ж вони були б щасливі робити її за 
менш ніж половину моєї платні. Замість того, щоб оголосити догану за 
те, що я займаюся не своєю справою, керівництво створило посаду тех
ніка в усіх відділеннях з ремонтування.

Схожа ситуація була, коли я мав написати “клопотання про автори
зацію” для купівлі зубчастого колеса для печі з кальцинування, яке кош
тувало 1200 доларів. Я зробив фотографію колеса, на якій було видно, 
наскільки воно зношене, прикріпив фото на шматок паперу і написав: 
“На фотографії ясно видно, що колесо потрібно міняти. Я прошу до
зволу витратити на придбання нового 1200 доларів”. І дав аркуш своє
му шефу. Він був шокований і сказав: “Це робиться не так. Існує уста
лений порядок написання таких клопотань”. Я переписав його за ін
струкціями свого шефа і пішов до його керівника, який у свою чергу 
повернув мені прохання із коментарями та поправками. Цей процес по
вторився ще тричі, перш ніж прохання відправили в Монреаль до штаб- 
квартири компанії, щоб нам дали дозвіл. Я знову зробив нотатки, скільки 
часу витратив на це прохання і скільки часу з урахуванням їхніх гонорарів 
витратили всі боси, що стояли вище мене, і написав звіт, де зазначив, 
що ми витратили близько 1800 доларів, щоб отримати дозвіл витратити
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1200 доларів. Я запропонував це правило змінити, а саме — щоб ми від
силали до Монреалю лише “клопотання про авторизацію” деталей вар
тістю більше 5000 доларів, а не 1000. Для мене було приємним сюрпризом 
те, що рекомендацію взяли до уваги, я ставав майже героєм на нашому 
заводі, а не порушником порядку. Мою зарплатню істотно підвищили.

Третє, що я здійснив, — ремонт величезного машинного преса для 
виготовлення анодів. Цей прес був зроблений у Німеччині. Він функціо
нував, але недосить коректно. Це була головоломка. Навіть представ
ник виробника не міг вирішити проблему. Я позичив кінокамеру, зро
бив зйомку на нормальній швидкості, коли машина працювала, потім 
переглянув запис у сповільненому режимі й визначив точний момент, 
коли на шляху вниз прес рухався нерівно. Потім ми з оператором преса 
й кількома експертами з ремонту діагностували причину несправності 
й відремонтували його. Після цього в нас була зустріч із вищим керів
ництвом заводу, де я показав свій фільм, пояснив, у чому була проблема 
і як ми її розв’язали. Мене підвищили і я став безпосереднім босом мого 
першого начальника Лейна Джемісона. В цьому був певний драматизм. 
Проте згаданий чоловік був хорошою людиною — замість того щоб 
заздрити він дуже пишався, що працівник, який був у його команді, 
отримав заслужене підвищення і став його шефом.

Пробувши рік в Арвайді, я поговорив зі своїм начальством і сказав, 
що мене приваблює Центр навчання менеджменту (ЦНМ) у Женеві. Мені 
відповіли, що лише члени ради директорів і голова компанії вибирають 
з-поміж працівників молодих людей для навчання в цій школі. Пропра
цювавши другий рік, я поговорив з Холбруком Дейвісом, віце-президен
том компанії “Алкан”, котрий займався питаннями персоналу. Він сказав 
мені: “Ми посилаємо молодих менеджерів у Женеву, щоб вони дізналися 
більше про світ, стали інтернаціональними і могли працювати в будь- 
якому філіалі “Алкана” за кордоном. Ти знаєш кілька мов, ти відвідував 
деякі європейські країни, був у Африці. Ти вже інтернаціональний”.

Влітку 1956 р. відбулася ще одна конференція Світової асамблеї мо
лоді, цього разу в Західному Берліні. Ці конференції проводилися кожні 
чотири роки. Перша була проведена в Ітаці, США, 1948 року; її за
пам’ятали за промовою Елеонори Рузвельт, в якій вона сказала: “Мо
лоді люди, все у цьому світі можете змінювати ви”. Друга, яку відвідав 
я, відбулася в Дакарі, в Африці. Черга Європи прийшла у 1956 р.

Ми сформували канадську делегацію з двох осіб. Я був головою де
легації, а Жанна Сове — її членом. Асамблея відзначилася кількома
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подіями. Віллі Брандт, заступник мера Західного Берліна, у майбут
ньому канцлер Німеччини, виголосив промову про свободу, яка нади
хала. Мені пощастило особисто порозмовляти з ним.

Джон Карефа-Смарт із Сьєрра-Леоне виголосив промову, яка спра
вила велике враження на всіх учасників. Він почав з того, що колоніа
лізм зазвичай асоціюється з білими, які завоювали країни в Азії, Африці 
й Південній Америці та домінують над людьми інших рас. Продов
жуючи, він сказав: “Імперіалізм існує і серед білих. Найкращий приклад 
— Україна, яка була колонією Росії під царями протягом століть і досі 
залишається колонією в Радянському Союзі, де домінує Росія, під вла
дою комісарів”. Якби тоді сказав щось подібне я, багато хто прокомен
тував би це так: “А! Це український націоналіст”. Той факт, що це ска
зала чорношкіра людина з Африки, справило справді велике враження. 
Джон дуже щедро “відплатив” мені за нашу дружбу. Він був сином го
лови одного з племен у Сьєрра-Леоне, випускником медичної школи в 
Монреалі й Колумбійського Університету в Нью-Йорку як спеціаліст з 
охорони здоров’я. Джон в молодому віці став заступником генерального 
директора Світової організації здоров’я ООН в Женеві. 1961 року він до
мовився з урядом Великої Британії про незалежність його країни і став 
міністром землі, діамантових копалень і праці. Я познайомився з ним в 
Дакарі 1952 року, а в 1957-1958 рр. і від 1960 р., коли наша родина пере
їхала жити до Женеви, ми спілкувалися вже як дві рідні. У нас було троє 
дітей і в них були діти того самого віку. Ми були як родичі: наші діти їх 
кликали “дядьку”, “тітко”, а їхні — нас. Коли бували в ресторанах, то за 
круглим столом сиділи одне біле, друге чорне по порядку. Коли люди за 
сусідніми столами чули “дядьку Джон” чи “Тітко Лені”, то були здиво
вані й шоковані. Джон був одним із моїх найліпших приятелів і ми зали
шились у контакті аж до 2010 р. Так, у всіх народів, рас, цивілізацій є на
дзвичайно мудрі, освічені, добрі люди, і в усіх є свої негідники.

Третьою подією стало відвідання Східного Берліна. Ми побачили 
контраст між двома частинами міста, він був разючий. Західний Бер
лін, повністю відбудований, був наповнений різноманітними магази
нами, барами, ресторанами та кафе. У Східному Берліні була дуже 
довга Алея Сталіна із сірими будівлями по обох боках, усі в одному 
похмурому соціалістичному стилі. Життя на вулицях було ледь по
мітне. Контраст також полягав у зовнішньому вигляді людей: енергій
ні, гарно одягені з однієї сторони й бідно вбрані та похмурі — з іншої. 
В одній частині люди голосно спілкувалися, в іншій майже уникали 
одне одного.
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Після конференції я відвідав табір біженців біля Франкфурта, при
значений для людей, які втекли зі Східної Німеччини. Я сам був біжен
цем і хотів побачити, чому існує табір для біженців зі Східної Німеччини 
у Західній. Я дізнався, що на те було дві причини: він служив камерою 
для релаксації людей, яким потрібно було звикнути до свободи. У режим
ній Східній Європі люди жили за жорсткими правилами під наглядом 
міліції. У таборі для біженців вони мали звикнути дихати “вільним по
вітрям”. Другою причиною було навчити людей брати на себе відпові
дальність за власне життя, вирішувати, де вони хочуть жити, чим хочуть 
займатися, підшуковувати роботу. Вони звикли до того, що їх скерову
вали — що вивчати, де працювати і навіть відпочинок було організо
вано. Коли вони перетнули кордон, ніхто їм цього не казав. Потрібно 
було навчитися знаходити відповідну роботу, організовувати своє жит
тя. У мене був подібний досвід у 1970-х роках, коли спеціально відібра
них людей з Радянського Союзу посилали навчатися до школи менед
жменту в Женеві. Далі у книзі я повернуся до цієї теми.

Я продовжив своє перебування в Європі, щоб відвідати Швейца
рію — прекрасну країну, про яку так багато чув, а також женевський 
ЦНМ, де сподівався колись навчатись. Я перетнув східний кордон 
Швейцарії, зупинився в Роршаху, де був філіал компанії “Алкан”. Ди
ректор компанії зустрів мене на вокзалі й запросив на обід до вокзаль
ного ресторану. Я подумав, що він хоче мене задешево пригостити, але 
побачив, що ресторан дуже гарний, ідеально чистий і з відмінною їжею. 
Принаймні в той час усі ресторани на залізничних станціях Швейцарії 
були відмінними. Там мене дуже вразило те, що французькою назива
лось la rechauffe. Страву подавали не безпосередньо в тарілках, а на 
срібних блюдах, поставлених на маленький гриль, під яким були ма
ленькі свічки, щоб їжа залишалась теплою, допоки офіціанти подавали 
її маленькими порціями поки її не закінчили їсти.

Коли розпочав подорож у напрямку Женеви, дивився праворуч і лі
воруч, захоплювався гарним краєвидом, гарненькими швейцарськими 
будиночками. Я був зачарований тим, що за кожним квадратним мет
ром території хтось доглядав, ідеальний порядок і чистота були навіть 
уздовж залізничних колій.

Женева була гарна, із собором Святого Петра у старому місті, з чу
довим озером (lac Leman), Женевським фонтаном (Jet d’Eau), квітковим 
годинником, зі зразковою чистотою на вулицях. Я пішов до Центру на
вчання менеджменту, який був розташований на околиці біля поля фер
мера у прекрасному садку в чудовому старому будинку із гарно виріза-
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ними дерев’яними панелями всередині. У мене була коротка зустріч із 
директором — доктором Полом М. Генні та одним із професорів. Я по
вернувся до Канади зі ще більшою рішучістю, що одного дня, тим чи 
іншим способом, буду навчатися в Женеві.

Навесні 1957-го, після третього року в Арвайді, коли у мене вже ури
вався терпець, розпочалась офіційна відкрита процедура відбору для на
вчання в Женеві. Серед 44 кандидатів, які подали заявки, із “Алкан- 
Канади” для поїздки в Женеву було обрано трьох. Алілуя! Через два 
місяці ми пакували речі і з двома маленькими дітьми поїхали до Мон
реаля й сіли на грецький корабель “Гомерік”. Ми вирушали у надзви
чайно приємну подорож назустріч новим чудовим пригодам.

Рік у  ЦНМ
“Гомерік” був дуже гарним судном у власності греків, 

проте мав італійську команду та обслугу. Там була вишукана їдальня, 
столи в якій накривали як для якоїсь особливої нагоди, відмінна їжа, жи
ва музика, танці. Цього разу я повертався до Європи у великій розкоші,
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не так, як виїжджав з неї до Нового Світу на “Ліберті”, маючи лише 
найнеобхідніше. Двоє наших дітей, трьохрічний Лесик та півторарічна 
Туся, поводилися напрочуд добре. Це дозволило мені й Лені вповні на
солодитися подорожжю. Щовечора ми танцювали. Досі пам’ятаємо со
ліста музичної групи, який погано знав англійську, проте дуже гарно 
співав і випромінював справжній італійський шарм. Одна з його пісень 
досі звучить у моїх вухах:

Позабудемо про завтра,
Позабудемо про завтра,
Позабудемо про завтра —
Завтра буде новий день.

Зміст був зрозумілий: насолоджуйся нинішнім днем допоки він три
ває. Ми так і робили під час тієї подорожі. Після танців ішли на палубу, 
де Лені мріяла про відкриття Європи, так само як я мріяв про життя у 
Новому Світі на “Ліберті” у 1947-му.

Ми зійшли на берег у Генуї (Італія) й поїхали поїздом до Женеви. Най
першим завданням було знайти житло. Нам поталанило. Велика замож
на родина мала три дачі на одній території біля Аньєр (Anieres) (15 кіло
метрів від центру Женеви) поблизу озера Леман, з тенісним кортом та 
кількома човнами, пришвартованими до берега. Та родина ці будиноч
ки ніколи раніше не здавала в оренду. Мені вдалося переконати голову 
родини здати в оренду два з трьох будинків на десять місяців, пообіцяв
ши, що влітку, коли будинки використовувались, вони знов матимуть 
їх у своєму розпорядженні. Ми обрали для себе менший і більш сучас
ний будинок за скромну орендну платню у 300 швейцарських франків 
на місяць, а більший та старіший будинок запропонували ще одній ка
надській парі, Хенку та Фаї Армстронґ, які теж були направлені компа
нією “Алкан” на навчання у Женеву.

Програма розпочалась. Окрім директора, який також викладав, там 
було чотири професори: двоє американців — Дік Вайт, який викладав 
фінанси, та Пітер Гіл, який викладав управління персоналом, німець Улі 
фон Фрайберг, який викладав маркетинг, і швейцарець, ім’я та предмет 
якого я навіть не запам’ятав, бо він був нецікавим. Сила інституту поля
гала не у цьому малочисельному викладацькому складі. Інститут мав 
кількох постійних запрошених викладачів з Женевського Університету 
і багато запрошених викладачів, які вчили нас розуміти світ. Деякі з них 
справили величезний вплив на мене, на моє подальше життя та працю. 
Серед них — леді Барбара Ворд (Леді Джексон), заступник головного 
редактора “The Economist”, авторка кількох книжок, таких як “П ’ять
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Богдан Гаврилишин — студент ЦНМ. Женева, 
1957-1958 рр.

ідей, як і заво ю вал и  св іт” , “Захист Заходу” , “ В іра т а  св о б о д а” . Щ е був 
В ільгельм  Рипке, який  викладав  у Вищ ій ш колі м іж народних  студій3 в 
Ж еневі. Він був батько м  концепції соц іальної р и н к о во ї економ іки , р ад 
н и ко м  з економ ічн их  п и тан ь  к ан ц л ер а  А ден ауера, як и й  зап р о в ад и в  
соц іальну  ри н к о ву  економ іку  в Н ім еччині. Був теж  А ндре Зіґф рід , член 
Ф р ан ц у зько ї академ ії, географ , х о ч а  я н азвав  би й ого  гу м ан ітар н о -п о 
л ітичн им  гео гр аф о м  т а  особливим  культурним  ан тр о п о л о го м .

О стан н ьо ю  зн ан о ю  о соб и стістю , дуж е в ідм ін н ою  від інш их, був 
М о р іс  А ллє, економ іст, проф есор  В ищ ої н ац іо н ал ьн о ї інж енерної ш к о 
ли  в П ар и ж і. Т р ь о м а  десятил іттям и  п ізніш е він о тр и м ав  Н об ел івську  
прем ію  в галузі економ іки , ставш и  перш им  ф ранцузом , н агородж ен и м  
так о ю  високою  відзнакою .

О собливо  ц ікави м  він здався мені з однієї причини . Н аш  д иректор , 
д о к то р  Генні, сказав  мені, щ о н а  кінець р о ку  я м аю  н ап и сати  н аукову  
р о б о ту  н а  тем у “П о р івн ян н я  п р о м и сл о во го  р о зви тк у  С Ш А  т а  С Р С Р ” . 
У  своїй  лекц ії М о р іс  А ллє згад ав , щ о він ц ікави ться С РС Р . П ід  час п е
рерви  я спитав й о го , в чом у  саме п о лягає  й ого  зац ікавлен н я, і він в ід
повів , щ о це —  п ор івн ян н я р о зви тк у  пром и словості С Ш А  і С РС Р . Він 
о д р азу  ж  п о казав  мені результати  ц ьо го  ан ал ізу  н а  л огари ф м ічн и х  г р а 
фіках. К о л и  я вже п очав  п р ац ю вати  над  своєю  тем ою , то  використову
вав описовий  і ан ал іти чн и й  способи , вклю чивш и статистичн і дан і про 
обсяги  виробн иц тва сталі, наф ти  тощ о. А ллє зробив  свій аналіз і п росто  
п о казав  індустр іальн ий  р о зв и то к  н а  двох  гр аф іках  без ж одних  супро-
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відних коментарів. Побачивши моє зацікавлення його роботою, він 
запросив відвідати його офіс у Парижі, що невдовзі я і зробив. У його 
офісі був стіл, кілька стільців, на стінах висіли прості дерев’яні полиці з 
папками логарифмічних паперів, результатами численних досліджень. 
Коли за тридцять років він отримав Нобелівську премію в економіці, ба
гато хто був здивований. Я ж був дуже щасливий, особливо тому, що 
Аллє написав мені й запросив приїхати до Парижа в Сорбонну, де від
бувалося святкування з нагоди вручення премії. Я поїхав і навіть зміг 
поговорити з ним кілька хвилин. Це було надзвичайно цікаво і приємно.

Барбара Ворд вразила мене з іншої причини. Вона віртуозно та з 
пристрастю говорила англійською, підлаштовуючи мову під свої по
треби, формуючи фрази, які одразу приковували увагу. Для мене вона 
була взірцем найефективнішого використання мови, для чого треба мати 
дуже багатий словниковий запас, виходити за рамки звичного способу 
мовлення. Мені поталанило також тому, що пізніше в житті ми брали 
участь у спеціальних зустрічах людей, стурбованих станом світу та до
вкілля, організованих видатним канадцем Морісом Стронґом, який ор
ганізував велику конференцію з охорони довкілля у Ріо-де-Жанейро.

Вільгельм Рипке дуже відрізнявся. Його мова була майже по-німецьки 
правильною за структурою. Він у деталях пояснював, як працює еконо
міка, які зв’язки між економікою та політикою важливі в його типі соці
альної ринкової економіки, де роль уряду була визначною. Рипке не вірив 
у “невидиму руку ринку”4. Він дав концептуальне підґрунтя для мого пе
реконання, що бізнес і економіка існують для того, щоб забезпечити по
треби людей, відкидаючи те, що завдання людей було тільки працювати 
для забезпечення ефективної економіки, прибуткового бізнесу та збага
чення власників. Рипке жив у Женеві, тому дав цілі серії лекцій у ЦНМ, і 
саме від нього я дізнався про ключові елементи економіки задовго до того, 
як вирішив зробити докторат на факультеті економіки й суспільних наук. 
З виду він був дуже серйозною, строгою людиною, протее, коли якось я 
спитав його: “Чи не обтяжливо вам жити зі слуховим апаратом?”, він 
усміхнувся й сказав: “Навпаки. Я часто знімаю його і це рятує мене від 
того, щоб чути багато дурниць”. Він мав добре почуття гумору.

Проте найбільше вплинув на мене Андре Зіґфрід. Він розповідав про 
різні країни5, і не тільки про географію, економіку та політику, не тільки 
описував, як люди поводяться у різних суспільствах, а й пояснював, чому

4 Принципи вільної торгівлі, або “невидима рука ринку” — термін, введений Адамом 
Смітом.

5 Одна з його книг має назву “Швейцарія як модель демократії”.
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вони так поводяться. Ця частина мене цікавила найбільше і тому під час 
написання моєї книги “До ефективних суспільств: Дороговкази в май
бутнє” двома десятиліттями пізніше я глибоко занурився в те, що саме 
визначає поведінку людей у різних країнах, суспільствах та цивілізаціях.

Навесні 1958 р. був також доповідач, який дав тільки одну лекцію, з 
яким я гостро посперечався. Він був губернатором Заїру6. Я сказав: “Кі
нець колоніалізму не за горами, дуже скоро африканські країни стануть 
незалежними”. Доповідач відповів: “Можливо, британські чи фран
цузькі колонії, але тільки не Заїр. Таке ніколи не станеться”. Здавалося, 
він мав повну впевненість у цьому. Навряд чи міг подумати, що за ко
роткі три роки після кількох внутрішніх заворушень у Заїрі всі бельгійці 
просто втечуть, залишивши в керівництві країною лише 13 випускників 
університету. Британці вчинили набагато краще, коли поступово зали
шали свої колонії, починаючи від Індії у 1947-му та в Африці наприкінці 
1950-х. Вони залишили більш освічених місцевих жителів та доволі ком
петентні державні служби. Так із часом справджувалося моє припу
щення, що найкращою базою для передбачення перспектив країни є сту- 
денти-активісти (такі як Джон Кафера-Смарт), те, що вони думають, на 
що сподіваються та до чого підготовлені професійно у майбутньому.

Доктор Генні багато в чому був видатною особистістю. Він мав док
торський ступінь з фізичної металургії, але цікавився усім. Він створив 
свою написану від руки енциклопедію. Де б він був, завжди мав у ки
шені кілька папірців малого формату. Хоча б що почув нове — будь то 
факт, цікава статистика чи концепція — усе записував на окремих па
пірцях. У нього були невеличкі чорні папки-підшивки, в яких він збирав 
свої різноманітні нотатки. Коли помер, ми знайшли 87 таких папок з 
розділювачами, кожна з яких стосувалась окремої сфери знань. На від
міну від багатотомних енциклопедій, в яких зазвичай друкували щороку 
один том як додаток, доктор Генні оновлював і збагачував свою пер
сональну енциклопедію щодня. Це було феноменальне досягнення, 
проте з дуже обмеженим вжитком — адже він був єдиною людиною, яка 
користувалася цією енциклопедією.

Доктор Генні знав багато цікавих людей з академічного, бізнесо
вого й політичного світу і міг запрошувати їх як викладачів до ЦНМ. 
Замість гонорарів запрошені спікери отримували книгу про Женеву з 
підписами усіх студентів центру, проте вони все одно знову повер
тались. Він відкрив мені секрет того, як зміг встановити та підтриму-

6 Після здобуття незалежності у 1960 р. — Конго.
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вати  так і взаєм ини . К о л и  в ідвідував цих лю дей, він  д арував  п арф ум и  
їхнім  секр етар кам . Н а  зн ак  п о д яки  во н и  завж д и  в л аш то в у в ал и  для 
н ьо го  зустр іч і у п о тр іб н и й  час, д ав ал и  необх ідн у  ін ф о р м ац ію  п ро  
лю дей, їхні інституції чи  ком панії.

Д о к т о р  Генні го во р и в  п искляви м , м айж е ж ін очи м  го л о со м  і й ого  
ан гл ій ськ а  б у ла  дещ о кум едною . У  своїх  лекц іях  він  м ав зви ч ку  п е
р ев ер тати  р еч і з н іг  н а  го л о в у . Д ля  мене це було ко р и сн о , бо  ко л и  я 
н ам агався  усвідом ити , яким  є п р ави л ьн и й  стан  речей, зд обував  глибш е 
т а  ясніш е їх розум іння. Від н ього  я дізнався п ро  винятково  корисн і речі, 
так і я к  концепція п оряд ку  величин, т а  б ільш  специф ічні —  н ап р и клад , 
ви зн ач ен н я  п р и б л и зн о ї в ар то ст і сп орудж ен н я зав о д у  з в и р о б н и ц тв а  
алю м ін ію , стал і чи  інш ого  в п ер ер ах у н ку  за  то н н у  їх н ьо ї п р о п у скн о ї 
здатн ості н а  рік. З того  часу я  м іг ш видко вираховувати  п рибли зну  в ар 
тість великих п роектів  у р ізних секторах  виробн иц тва.

У  ли стоп ад і 1957-го, п ісля двох місяців м ого  н авчан н я  у центрі, д о 
ктор  Генні викликав мене до свого кабінету. Й о го  обличчя м ало дивний 
вигляд. Здавалося, він м ав відмінний настрій . П очав  з того , щ о р озказав  
мені історію  і п ричи ни  створен н я Ц Н М , а  так о ж  п ро  те, чом у  він став 
й ого  директором . Я  дуже добре п ам ’ятаю  цю  розп овідь , бо во н а  була 
враж аю чою . Д о к то р  Генні п очав  так:

“К ом ісія  з п р и р о д н и х  ресурсів  К и та ю  п р и  уряд і Ч а н  К ай  Ш ек а  у 
1943 р о ц і п о ч а л а  п л а н у в а ти  сп о р у д ж ен н я  вел и чезн о ї д ам б и  н а  р ічц і 
Я н ц зи  для ви роб лен н я деш евої гідроелектроенергії, а  так о ж  х о тіл а  п о 
будувати  ком плекс із в и р о б н и ц тв а  алю м ін ію . В и р о б н и ц тво  од н о го  к і
л о г р а м а  алю м ін ію  п о тр еб у вал о  ш істн ад ц ять  к іл о в ат -го д и н  ел ек тр о 
енергії. П р и  п ер ед ач і ел ек тр о ен ер г ії н а  д о вг і в ід стан і завж д и  були  
зн ач н і втр ати . А л ю м ін ій  я к  дуж е б агат о ф у н к ц іо н ал ь н и й  м етал  м іг 
стати  економ ічн о  вигідним  сп особ ом  тр ан сп о р ту в ан н я  “п ак ет ів ” елек
т р о ен ер г ії до б у д ь -яко ї то ч к и  п лан ети . У  1944 р . ком іс ія  н а п р а в и л а  
груп у  ки тай ськи х  інж енерів т а  к ількох  економ істів  до С Ш А  з зап и то м  
до д ер ж д еп ар там ен ту  о р ган ізу вати  їм  стаж у ван н я  в алю м ін ієвій  к о м 
панії. Г рупу  в ідряди ли  до ко м п ан ії A L C O A 7 у П ітсбурзі. В ин и кла п р о 
блема: ця ком пан ія  п р ац ю вал а  виклю чно для ам ер и кан сько го  ри нку  і 
том у  її менедж мент не хотів м ати  сп раву  з ц ією  груп ою  китайців. їх  від
п р ави л и  до ком пан ії “А л к а н ” у М он реал і, я к а  в то й  час б ула  “ ком па- 
н ією -п о б р ати м о м ” A L C O A . “А л к ан ” експ ортувала алю м ін ій  по всьому

7 Американська компанія з виробництва алюмінію.



світу й мала дочірні компанії в різних країнах. Сподівалися, що хтось 
із менеджерів цієї компанії знатиме, що робити з групою. Президент 
“Алкана” також був дещо стурбований, але вирішив відправити групу 
до Кінґстона, Онтаріо, де я був директором дослідницького центру ком
панії. Таке рішення президента пояснювалось тим, що я багато знав про 
світ і тому зможу впоратися з групою. Замість детального пояснення 
всіх фаз виробництва алюмінію я направляв згадану групу до Арвайди, 
потім до інших заводів “Алкана”, щоб вони на свої очі побачили різні 
процеси й отримали необхідні пояснення від інженерів прямо на місцях. 
Раз на тиждень, по п’ятницях, я і моя покійна дружина, яка була добре 
освіченою людиною запрошували групу на вечерю до себе додому. Ми 
обговорювали з китайцями різні філософії, політичні та економічні сис
теми, напрямки в еволюції людського мислення. Лідер групи мав писати 
щотижневі звіти про те, чого вони навчилися, представникові Комісії з 
природних ресурсів Китаю в Нью-Йорку та контактній особі з держде
партаменту США. В одному з таких звітів він написав: “Ми вивчаємо 
деякі речі про виробництво алюмінію, але, що важливіше, отримуємо 
ключі до розуміння світу”. Контактна особа з держдепартаменту надіс
лала копію звіту президенту “Алкана”, який був настільки вражений, 
що запросив мене прийти до його офісу наступного ж дня.

Коли я прийшов, містер Девіс сказав мені: “Пол, я хочу, щоб ти ство
рив школу менеджменту, де б навчив наших молодших менеджерів того, 
чого навчив цих китайців”. — Я відповів: “Я нічого не знаю про менедж
мент!” — Президент у свою чергу сказав: “Це не важливо, ти знаєш ба
гато про світ і це саме те, чого маєш навчити наших молодших менед
жерів. Вони знають багато про алюміній, але недостатньо про світ”.

Він не хотів продовжувати подальшої дискусії, заявивши: “Ти ма
тимеш 300 000 доларів для початку. Коли буде потрібно більше, ска
жи — і все отримаєш. Можеш сам вирішити, де хочеш заснувати таку 
школу, чого навчатимеш в ній наших менеджерів і як ти це робитимеш”.

Я вирушив у “паломництво”. Спочатку відвідав Гарвардську бізнес- 
школу (ГБШ), яка вже мала репутацію у світі, провів там місяць, поспіл
кувався з різними професорами, але наприкінці місяця зробив висновок: 
“Я не хочу, щоб мій міжнародний інститут з менеджменту був інтелекту
альним сателітом національної бізнес-школи, навіть якщо та має світову 
репутацію”. У ГБШ вони дивилися на світ тільки крізь призму американ
ського досвіду. Наступним пунктом призначення мого паломництва у 
1945 р. став Лондон, де я відвідав відому Лондонську школу економіки. 
Я був вражений школою, зробив багато нотаток, але, можливо, з певним
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цинізмом прийшов до висновку: “Якщо я створю свій інститут у Лондоні, 
то навчатиму своїх студентів скоріше того, яким світ був, а не яким буде”. 
Я, звичайно ж, передбачав кінець Британської імперії.

Наступну зупинку здійснив у Парижі, де відвідав l’ENA (Ecole Natio
nal ^Administration — Школа державної адміністрації), яка в той час була 
у процесі створення. З цієї школи пізніше вийшли всі державні службовці 
вищого рангу та деякі провідні політики. Мене дуже вразив високий інте
лектуальний рівень цієї інституції, я запозичив від неї багато ідей, але 
знову підсумував: “Французи настільки зайняті своєю культурною місією, 
що якщо я збудую свою школу в Парижі, студенти дивитимуться на світ 
через французьку призму”. Зрештою я опинився в Женеві, бо там можна 
бути інтелектуально екстериторіальним. Швейцарський спосіб мислення 
й праці не є стандартом для порівняння, як це у США. Крім того, сталося 
так, що у Женеві я мав будинок на шеман де Пінша 11 (11 chemin de Pin
chat). Отже, я започаткував Центр навчання менеджменту 1946 року у 
своїй вітальні з одним студентом з Норвегії Арне Голлумом на початку 
року та десятьма студентами — в його кінці. Восени 1947-го я перемістив 
школу до великого будинку на рут де Дріз 4 (4 route de Drize)”.

По закінченні цієї дивовижної історії доктор Генні раптово пере
йшов на іншу тему. Він сказав: “Я вийду на пенсію 25 грудня 1966 року”.

Я відповів: “Кожен колись має виходити на пенсію”.
Він продовжив: “Але хтось має мене замінити і ця людина повинна 

мати синтетичне мислення”. Під цим він мав на увазі людину, яка ро
зумітиме співвідношення між різними речами, сферами дослідження та 
буде спроможною синтезувати ці знання. З наголосом додав, показуючи 
пальцем на мене: “А ти маєш синтетичне мислення”.

Я був шокований. Він пропонував мені, студенту, який щойно 
почав навчання на однорічному курсі з менеджменту, позицію дирек
тора за дев’ять років? Одразу ж відповів: “Пол, я не знатиму, чого на
вчати, як навчати, і мені це не подобатиметься”.

Він відповів: “Боб, я запевняю тебе: ти знайдеш щось цікаве, чого 
можна було б навчити, знайдеш спосіб, у який це можна робити, і тобі 
сподобається викладання”.

Я згадав про наш маленький будиночок у Арвайді, який Лені пере
творила на тепле сімейне гніздечко, про свій швидкий прогрес на роботі 
й відповів Полу: “Дякую, Пол, але я повернуся до Канади”.

Найцікавішою частиною річної навчальної програми у ЦНМ були 
унікальні складові — навчальне стажування та експериментальні дослід-
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ження. Жодна інша інституція нічого такого не проводила. Наприкінці 
листопада 1957 р. наша група з 35 студентів поїхала на десятиденне ста
жування до Парижа, де ми відвідали різні компанії, їхні виробничі май
данчики, спілкувалися з найвищим керівництвом компаній. Стажування 
було добре організовано. Десять членів нашої групи були призначені 
відповідальними за візити до десяти з відвідуваних компаній. По чотири 
чи п’ять інших студентів відповідали за підготовку запитань у різних 
сферах (виробництво, маркетинг, фінанси тощо) для кожної компанії. 
Мене було призначено відповідальним за візит до “Сен Гобен” (St. Go- 
bain) — фабрики з виробництва скла, створеної Колбертом 300 років 
тому, яка вважалася “королевою” компанії у Франції. її президентом 
був граф Арно де Вогуе. Він був не тільки графом і джентльменом — 
він також захоплювався поезією. Ми відвідали фабрику “Сен Гобен” з 
виробництва листового скла у Шантерені, а потім мали дискусію з гра
фом де Вогуе та ще трьома представниками керівництва компанії, 
включаючи директора з досліджень і розвитку.

За рік до цього невеличка британська скляна компанія “Пілкінгтон 
Бразерс” винайшла новий спосіб виробництва листового скла, що зробило 
революцію у скляній індустрії. Тому я запитав графа де Вогуе: “Чому б “Сен 
Гобен” не купити ліцензію у “Пілкінгтон Бразерс?” Директор з досліджень 
та розвитку зверхньо глянув на мене і віповів: “Сен Гобен” завжди була пе
редовою у технологіях виробництва скла і такою залишиться”.

Коли ми повернулися до Парижа, мені потрібно було написати оці
ночний звіт про компанію “Сен Гобен”, який мав містити не тільки 
опис того, що ми бачили та чули, а й аналіз управління компанії. Я на
писав, що, напевно, великою помилкою компанії є те, що з гордощів 
вона не хотіла купляти ліцензію у меншої компанії і тому може по
страждати від наслідків цього рішення. На моє велике здивування, 
граф де Вогуе написав мені довгого листа з подякою за такий відвертий 
звіт, додавши, що приїде до ЦНМ дати лекцію про історію “Сен Го
бен” і ми зможемо провести дискусію про її минулий, теперішній і дещо 
про майбутній стан.

Додатковим бонусом цього візиту стало те, що я вперше в житті по
бачив Париж і зміг відчути настрої людей у ньому. Вони були досить 
песимістичні. Люди, здавалося, йшли з опущеними головами. Коли я 
знову побачив Париж наступного літа після приходу до влади генерала 
де Голля, люди йшли з піднятими головами та з надією в очах.

Взимку 1957-го ми здійснили другу поїздку — до Бірмінгема, Ве
лика Британія. Це була дуже жива демонстрація того, чим є “стара,
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добра Англія”. Одразу ж після прибуття ми зрозуміли, що означало 
“чорна країна”. У передмістях Бірмінгема було кілька вугільних шахт 
та багато підприємств важкої промисловості. Суміш вугільного пилу й 
бруду з фабрик вкрила все, включаючи сніг на землі, тонким шаром 
чорного кольору. Ми зупинились у дуже старому готелі з лабіринтом 
зі сходів і коридорів, що значно ускладнювало пошук кімнат. Снідали 
та вечеряли у готелі. Типовий англійський сніданок добре смакував. Ве
чері були майже неїстівні: нам подавали курча чи якесь інше м’ясо з кар
топлею, бобами, морквою та брюссельською капустою, причому все це 
було переварене. Було важко розрізнити смак різних овочів, окрім до
мінантного смаку брюссельської капусти. Я більше ніколи не їв її після 
того пам’ятного тижня. Газові обігрівачі у наших номерах, куди за раз 
можна було кидати тільки один шилінг, щоб обігрівач працював дві го
дини, були основною гордістю готелю. Ми мали прокидатися двічі чи 
тричі на ніч, щоб створити в кімнаті хоча б те, що називалося “ком
фортною англійською температурою” в 17 градусів. Я пообіцяв собі, 
що більше ніколи й ноги моєї не буде на англійській землі.

На щастя, в цієї подорожі був інший бік медалі. Візити до ІСІ (Im
perial Chemical Industries — “Імперська хімічна індустрія”), “Брітіш 
Мотор”, яка випускала дуже популярні міні-автомашини, та інших зна
них компаній були дуже цікавими. Виробничі майданчики вражали. Ке
рівництво вільно відповідало на запитання і запрошувало нас на ланчі, 
деякі з відмінним копченим лососем та іншими делікатесами, тому ми 
могли сказати, що в середньому їжа в Англії була в порядку.

У деяких аспектах навчальні поїздки малими групами були навіть 
цікавіші, ніж поїздки на стажування цілого класу. Для таких досліджень 
нас поділили на групи з трьох учасників з різних країн. Кожна група 
отримала тему для вивчення, рушала у подорож, відвідувала компанії 
та інші інституції з більш ніж десяти країн Європи протягом двохмісяч- 
ного періоду. В моїй групі був індієць Магеш Такар та ірландець Ренді 
Гілдіч. Для дослідження нам дісталася широка тема, а саме — стосунки 
між керівництвом та працівниками, різні види профспілок, їхня роль у 
цьому. Крім того, що подивилися на різноманітні країни через призму 
виробничих стосунків, ми також навчилися розуміти ментальність різ
них націй, дізнались про деякі речі з їхньої культури, звичок в роботі та 
відпочинку. Коротше кажучи, ми пізнали Європу в усьому її розмаїтті. 
Такою й була мета цих поїздок: побачити, послухати, відчути.

В Іспанії, звідки почалась наша подорож, ми дізналися, чому такою 
важливою була сієста, чому люди вечеряють так пізно, пізнали природу
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політичного режиму (генерал Франсиско Франко все ще був при владі), 
побачили бої биків. Ми дивувалися, чому держава така бідна, зважаючи 
на її славне минуле, коли іспанці награбували так багато золота й срібла 
в країнах Центральної і Латинської Америки. В моїй пам’яті закарбува
лася картинка: селянин оре поле однією виснаженою кобилою, а позаду 
стоїть імпозантний замок. Гострий контраст між минулим та сучасним.

Ми також багато дізналися одне про одного. У мене був “Жук” (ма
ленька машина “Фольксваґен”), тому я запропонував подорожувати на 
ній та ділити вартість бензину на трьох. Я не враховував амортизацію, 
вартість страховки тощо. З нас трьох я був єдиний, хто міг, крім англій
ської, розмовляти ще кількома мовами, тому замовляв обіди й  вечері у 
ресторанах. Знаючи латину, я міг зрозуміти кілька основних слів іспан
ською, французькою та італійською. Офіціанти чи офіціантки прино
сили рахунок за все мені. Мій ірландський товариш наполягав, щоб ми 
підраховували, що кожен з нас їв та пив і скільки має заплатити, навіть 
якщо зазвичай наше меню, за винятком напоїв, збігалось. Я завжди 
брав мінеральну воду, а двоє інших — вино чи пиво. В Іспанії вино, при
наймні те, яке пили мої колеги, було дешевше за мінеральну воду, яку 
замовляв я (в інших країнах було навпаки). Така процедура повторюва
лась протягом усієї подорожі, хоча різниця в тому, скільки ми платили, 
ніколи не становила більше 10-15 центів.

У Франції, в час перебування у маленькому містечку в Піренеях, менед
жер бокситової шахти “Алкана” запросив нас до ресторану, де в нас був обід 
з п’яти страв. Вже тоді я зрозумів важливість їжі у французькій культурі.

У Британії ми зупинились у Банбері-он-Оксон. Ми знов перекона
лися, що в Об’єднаному Королівстві були деякі заводи з надсучасними 
технологіями, як наприклад на Алюмінієвому роликовому заводі. З та
ким само зацікавленням ми відвідали англійський паб у готелі “Білий 
кінь”. Порівняно з пивним баром “Нью Страскона Хаус” в Торонто це 
місце більше призначалося для спілкування, а пиво було лише каталі
затором. Я пошкодував, що не п’ю пиво, тому що не зміг повністю по
ринути у цей досвід та зрозуміти, в чому була така неймовірна приваб
ливість пабів. Університет Оксфорда був неподалік від Банбері, тому 
ми вирішили відвідати цю славну освітню інституцію. Стратфорд-он- 
Ейвон також був недалеко від Оксфорда, отже, ми поглибили знання 
англійської культури, подивившись п’єсу Шекспіра. Стратфорд-он- 
Ейвон — найкраще місце для цього.

Наші дослідження були цікавими і дозволили багато дізнатися про 
європейську політику, економіку, лінгвістику й культурну мозаїку. При-
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гадую, наприклад, що 1957 року було підписано договір в Римі, який став 
базою для створення ЄС. Ми повернулися до Женеви, де мали предста
вити свій звіт. Потому була церемонія випуску, на якій доктор Генні вру
чив нам сертифікати, сказавши кілька слів про кожного. Його оцінка 
більшості випускників була дуже позитивною; деякі коментарі було ска
зано з гумором, а деякі досить жорстко і майже цинічно, що могло мати 
руйнуючий ефект на тих, кого це стосувалось. На той час всі ми вже 
добре знали доктора Генні й тому могли сприйняти найгостріші з його 
коментарів дещо скептично. Церемонія продовжилася скромною вече
рею, ми попрощалися з професорами та один з одним з великою носталь
гією, відчуваючи, що для всіх нас це був один з найцікавіших років життя.

На розпутті
У липні 1958 р. ми з Лені спакували речі й поїхали до Ка

нади, де мене призначили інженером з проектів. Я не тільки був пони
жений в статусі, у мене з’явилось надто багато ідей після бурхливого та 
цікавого року в Женеві. Там можна було цікавитись будь-чим, що 
відбувалось у світі. Містечко 
Арвайда, побудоване для пра
цівників нашої компанії в Пів
нічному Квебеку, не було інте
лектуальним середовищем. Щоб 
побороти це, я швидко створив 
там книжковий клуб, де ми 
обирали книжки зі списку ста 
кращих, члени клубу читали 
книжки і скорочено розпові
дали іншим їхній зміст, потім 
ми обговорювали їх на наших 
регулярних клубних зустрічах.
Я створив також шаховий 
клуб — дуже добре грав у шахи 
у віці 13 років, але й у 32 зали
шався кращим за більшість чле
нів клубу. Сюрпризом для мене Богдан Гаврилишин -  засновник та президент 
стало обрання мене президен- шахового клубу у м. Арвайда. Канада, 1957р.
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том Арвайдської хорової спілки, яка ставила оперети Гілберта й Сал- 
лівана, в одній з яких я часто співав одну з головних партій. Я не міг би 
похвалитись якістю наших виступів, проте у культурній пустелі Ар- 
вайди вони подобались як учасникам, так і глядачам. Пік артистичної 
кар’єри для мене та Лені наступив тоді, коли нас попросили виконати 
українські народні танці для регіональної телевізійної програми.

Для розмаїття я навіть став займатися зимою (яка тривала шість мі
сяців) лижним спортом при температурі у -20 С на схилі близько двох
сот метрів завдовжки та з підйомником, яким слугувала мотузка, за неї 
потрібно було хапатися, щоб дістатись вершини. Мене призначили 
також заступником регіонального керівника Канадської асоціації бой
скаутів (крім мене, пластунів в Арвайді не було). Я водив скаутів у зи
мові походи на лижах. Одного разу була сніговія і ми застрягли в снігу 
на цілих дві доби. У січні шар снігу становив близько одного метра, і 
вночі, коли був сильний вітер, наш маленький “Фольксваґен”, при
паркований на вулиці біля хати, повністю вкривався снігом. Темпера
тура навіть вдень сходила до 40 градусів морозу. Працювати надворі 
було важко. Одне слово, з якого боку не подивитись, життя і праця в 
Арвайді були далекими від мрій.

Доктор Генні час від часу писав мені, цікавлячись, що я роблю і як 
почуваюся. Під час відпустки на Різдво в грудні 1959 р., коли ми поїхали 
на свята до батьків Лені в Торонто, він подзвонив мені. Побажав нам 
щасливого Різдва й веселого Нового Року, а потім, не церемонячись, ви
палив: “Чи хотів би ти повернутися до Женеви?” Я закляк, проте прокри
чав Лені, яка була в сусідній кімнаті: “Ти хотіла б поїхати до Женеви?” 
Вона подумала, що я пожартував або просто планую подорож, і відпо
віла: “Чому б ні?” Я сказав: “Так, Пол, я повернуся до Центру”. І поклав 
слухавку. Саме в той момент я вирішив докорінно змінити свою кар’єру.

П ов ер н ен н я  в ЦНМ
У липні 1960 р. я поїхав до Женеви сам, бо поки що пла

нував взяти участь в одномісячній програмі для майбутніх викладачів 
менеджменту, організованій Європейським агентством продуктивнос
ті. Програма проводилась у Лідінгьо, передмісті Стокгольма, в на
вчальному центрі шведської профспілки під керівництвом дуже ори
гінальної особистості — професора Суне Карлсона з Університету
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Уппсала. Однією з речей, яку він робив, було дослідження робочого 
часу та пересування вищого керівництва кількох великих шведських 
компаній. Із секундоміром він просиджував у кабінетах керівників і 
точно фіксував, що вони робили: говорили по телефону, зустрічалися з 
вищими управлінцями, читали пошту, диктували листи тощо. Карлсон 
прийшов до цікавого спостереження: президенти зустрічалися найчас
тіше з колегами, чиї офіси були розташовані найближче, при цьому не
залежно від рівня ієрархії чи важливості тем, обговорюваних на зу
стрічах. Це дослідження стали враховувати архітектори і дизайнери при 
плануванні офісів. Можливо, робити це професорові економіки не зов
сім доцільно, але згадане дослідження було однією з причин, чому його 
послуги з консалтингу замовляли для вирішення різноманітних органі
заційних проблем навіть в ООН.

Більшість предметів програми мені сподобались, але під питанням 
були такі, як, наприклад, метод кейсів чи, що суттєвіше, те, що назива
лося “груповою динамікою”, або “чайною групою”, яка саме тоді 
увійшла в моду. Все відбувалося так: нас садовили в коло, щоб усі по
чувалися рівними, викладач-модератор вправи заходив до класу й ка
зав: “Отже, от і ми”. За цим коментарем наступала повна тиша. Але в 
тиші, як у вакуумі, довго перебувати важко. Десь за півхвилини хтось 
не витримував і нетерпляче запитував: “Що ми будемо зараз робити?” 
Модератор реагував так: “Те, що захочете”. Метою цієї вправи, так зва
ної “чайної групи”, було показати людям, ким вони є насправді, а потім 
вони вислуховували враження групи про те, як кожен виглядав збоку: 
лідером, співробітником чи підлеглим. Наприкінці я назвав цю вправу 
психологічним стриптизом і в мене з’явилось кілька чітких спостере
жень, а саме, що її можна використовувати у деяких культурах і країнах, 
таких як США, де люди люблять виявляти свої думки й почуття, але не 
в таких, як Японія, де для завоювання самоповаги і поваги інших по
трібно дотримуватися суворої самодисципліни та не показувати свої по
чуття, емоції, вподобання чи антипатії, а особливо незгоду. Я прийшов 
до висновку, що цю вправу не можна застосовувати для груп з багато
національним складом, тому що вона може призвести навіть до психо
логічних зривів, як це спостерігалося, коли метод стали надто швидко 
розповсюджувати й використовувати в міжнародних компаніях у гру
пах шефів різних національностей та їхніх підлеглих за невідповідних 
обставин та з хибною метою. Згодом від нього відмовились.

У літаку до Женеви я турбувався про дві речі: я міг запам’ятати 
сотні телефонних номерів, проте важко запам’ятовував імена. У ЦНМ
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професори знали не тільки прізвище, а й ім’я кожного студента (яких 
було близько 35). Як я буду викладати, якщо не зможу запам’ятати іме
на своїх студентів? Поміркувавши, висунув гіпотезу, чому не міг за
пам’ятати багато імен. Я все ж пам’ятав кілька, таких як ім’я президента 
компанії, на яку працював, ім’я прем’єр-міністра Канади тощо. Поду
мав, що, напевно, підсвідомо запам’ятовую імена тільки важливих для 
мене людей. Вважаю, це не була здатність мого мозку, а скоріше моє 
ставлення до того, що варто запам’ятовувати. Після приїзду до ЦНМ 
я знайшов список з іменами й фотографіями тридцяти п’яти студентів, 
заняття з якими починались у вересні, уважно прочитав його і за два
дцять хвилин усіх запам’ятав. Пізніше на різних програмах ЦНМ що
року навчалося тисяча двісті студентів і, крім того, я зустрічав ще близь
ко двох тисяч людей на ділових зустрічах та на лекціях у різних країнах. 
Я легко запам’ятовував усі імена. Ще раз переконався, що формування 
правильної гіпотези надзвичайно важливе для розуміння причини і на
слідку різних феноменів.

Іншою турботою було — чого я навчатиму. В літаку я читав книгу 
Волта Ростова під назвою “Стадії економічного зростання”. Якщо ко
ротко, ця книга описувала, що у своєму розвитку країни проходять че
рез різні фази, такі як початок, передумови розвитку, зрив, поширення 
економічної структури, зрілість, суспільство масового споживання. 
Я одразу ж вирішив, що викладатиму курс “Соціологія економічного 
зростання”, тому що хотів зрозуміти, чому деякі країни розвивались ра
ніше та швидше, ніж інші, й те, яку роль у цьому процесі відігравали 
люди, їхні цінності, знання, поведінка в робочому контексті.

На осінньому семестрі 1960 р. я став викладати два різних предмети. 
Один називався “Управління виробництвом”, з якого мав певний прак
тичний досвід, інший — “Соціологія економічного зростання”. Для під
готовки останнього курсу я попросив Суна Карлсона, знаного швед
ського економіста, порекомендувати мені книгу з економіки не тільки 
з аналізу концепції, законів, економічних відносин, а яка також містила 
б соціологічні аспекти, зокрема — як поведінка людей впливає на еко
номічні результати. Я також попросив професора Жіро, соціолога з Же
невського Університету, порадити мені книгу з соціології, у змісті якої 
були б розділи про індивідуальну чи групову поведінку в економічному 
контексті. Прочитавши дві рекомендовані книги, я задав сам собі серію 
запитань — наприклад, чому деякі суспільства розвиваються еконо
мічно швидше, ніж інші, чи мають вони проходити через ті самі фази
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розвитку , чи  м ож уть їх п ередбачити  (н ап ри клад , від економ іки , б а зо в а 
н о ї н а  с ільськом у господарстві, копальнях, до економ іки  послуг, не п р о 
ходячи  через ф азу  індустріалізації) тощ о. Ц і зап и тан н я  стали  н азвам и  
м ох лекц ій . Я  ви б р ав  так и й  п ідхід , бо зн ав , щ о серед учасн и ків  п р о 
гр ам и  буде к іл ька  економ істів , двоє  з них із д о к то р ато м , а  так о ж  ф а
х івці з д и п л о м ам и  з соц іології. М ій  курс був не п р о сто  сер ією  д о бр е  
структуровани х  лекцій , в яком у  я з упевненістю  п оясню вав, щ о сприяло 
том у, щ о деякі країни  розвивали ся ш видш е, н іж  інші, а  радш е серією  за 
п и тан ь  з певним и гіпотезам и  і п р оп ози ц іям и  для обговоренн я. М етою  
курсу було стим улю вати  учасників дум ати , а  не тільки  зап ам ’ятовувати . 
Т ак о ж  під час п ерш ої лекції я  оголосив, щ о кож ен учасник має написати  
р о б о ту  н а  20-30  стор ін ок  з описом  історії, сучасного стану т а  майбутніх 
п ерсп екти в  р о зв и тк у  еко н о м іки  р ід н о ї кр а їн и  і вр учи ти  її мені о 8.30 
15-го грудня.

Я  ставив це завдан ня і в подальш ом у  п р отягом  ш ести років . Р оботи  
студентів виявилися справж нім  дж ерелом  зн ан ня і розум іння. Я  зібрав  
колекц ію  з дуж е хорош и х р о б іт  п ро  бли зько  50 країн . Н а  то й  час уже 
зн ав  деякі теор ії економ ічн ого  зростанн я , але, щ о більш  важ ливо , уяв
ляв  сучасний  стан  т а  м айбутн і перспективи  р ізних країн  н а  р ізних ко н 
тинентах. В аж ливим  уроком  для мене стало  те, щ о м ож на навчитись б а 
гато  не в б ібл іотеках , а  від лю дей, н ав іть  від своїх студентів.

У  1967-му я облиш ив ви кл ад ати  вищ езгадан и й  курс, бо став  н еп о 
ко їтися , щ о якщ о  ш ви дке економ ічн е зр о стан н я  п родо вж у вати м еться  
за  рах у н о к  зл овж и ван н я п ри род н и м и  ресурсам и, п ородж ую чи  заб р у д 
нення тощ о , д о вго стр о ко в і наслідки  для світу будуть дуже серйозні. За  
р ік  після цього  ріш ення п очав  ц ікавитися Рим ським  К лубом , створеним  
А уреліо  П еччеї т а  А лексан дром  К ін гом  1968 р о ку  в Римі.

Н е м енш  важ ливим  було й те, щ о вже п р о тяго м  п ерш ого  р о ку  ви 
кл ад ан н я  “С о ц іо л о гії еко н о м іч н о го  зр о ста н н я” я б агато  д ізнався п ро  
м ентальн ість  р ізн их  н ац іо н ал ьн о стей . П р и кл ад : двоє  з тр ьо х  яп он ц ів  
п ровели  останн і дві ноч і перед д ато ю  здач і курсово ї у ш кільн ій  б іб л іо 
теці, в ідш ліф ували  свої р о б о ти , н ад рукували  їх гар н о ю  ан гл ійською  і, 
звичай н о  ж , усі тр о є  вручили  їх мені точно  в п р и зн ачен и й  час. Н а  в ід
м іну від них, один  зі слухачів , англ ієць, випускник Л о н д о н сько ї ш коли  
економ іки , п рий ш ов  до мене і сказав: “С подіваю сь, ви не будете п роти , 
як щ о  я зд ам  р о б о т у  п ісля Р іздвян и х  свят. Х о ч у  п р о ч и т ат и  щ е к іл ька  
п рац ь, а  потім  н ап иш у сво ю ” . Я  відповів  йом у дещ о цинічно: “Д евіде, 
не хвилю йся. Я к щ о  ти  ти п о ви й  ан гл ієц ь , дум аю , щ о я вже зн аю  п р и 
н ай м н і к о р о т к о ст р о к о в і п ерсп екти ви  ек о н о м іч н о го  р о зв и тк у  тво єї
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кра їн и ” . І я був правий , бо п ротягом  того  десятиліття Італія , як а  н а  його 
п очатку  м ала  п олови н у  ВВП  н а  душ у населення порівняно з Британ ією , 
н азд о гн ал а  її завдяки  так  зван о м у  “ італ ійськом у диву” .

Я п о н ц і п родем он стрували  величезну в іддан ість п рац і, зр азк о ву  са 
м одисципліну  т а  о б о в ’язковість. К о л и  щ ось тр еб а  було зр о б и ти , вони  
роб и ли , н езваж аю чи  н а  п отр ібн і для ц ьо го  зусилля. Т о м у  я не був зд и 
вовани й , коли  у 1962 р. п о чало ся  “яп он ське економ ічне д и в о ” т а  т р и 
вало  м айж е тр и  десятиліття зі щ орічним  зростанн ям  у 10 %.

Н а  другом у  роц і ви клад ан н я згад ан о го  курсу я з ’ясував, щ о го лови  
й ген еральн і д и р екто р и  н ав іть  великих м ультин ац іон альн и х  ком паній  
п родум ували  стратегії т а  п лан и  р о зви тк у  своїх ком пан ій  н а  д овол і к о 
р о тк о стр о к о в у  перспективу. В літку 1962 р. я в ідвідав “А л к а н ” у М о н 
реалі, де м ав дискусію  з Н атан іелем  Д евісом , го л о во ю  “А л кан  А лю м і- 
ніум Л ім ітед” . Я  зап и тав  й ого , як  д овго  д овол і м о л о д а  алю м ін ієва г а 
лузь зм ож е зр о стати  щ орічно  н а  7 %, я к  це відбувалось  у то й  час. Він 
здивувався: “Я к  це, “я к  д о в го ”? В она зростати м е в так о м у  ж  тем пі з а 
вж ди ” . Я  сказав: “Н ате , завж ди  —  це дуже д овги й  час. Щ орічн е зр о с
тан н я  н а  7 % о зн ач ати м е  зб ільш ен н я  обсягів  у д воє  кож ні 10 р о к ів ” . 
У зявш и  за  осн ову  10 м лн  то н н  ал ю м ін ієво ї п р о д у к ц ії н а  р ік , щ о п р и 
близно дор івн ю вало  обсягам  ви р о б н и ц тва  в то й  час, я п ідрахував перед 
Н атан іелем  Д евісом , я к  зб ільш увати м еться то н н аж  зі зростанн ям  у 7 %. 
К о л и  дійш ов до обсягів  360 млн тон н , як і виробляти м уться  через 50 р о 
ків, він зупинив мене, сказавш и: “В це не м ож н а п овірити . Ц е н ем ож 
л и в о ” . Я  сказав: “О сь чом у я й п остави в  своє зап и тан н я” .

П ан  Д евіс був інтел ігентною , добре освіченою  лю ди н ою  з великим  
досвідом , яку  я дуж е п оваж ав . Я к р аз  перед зустріччю  я часто  роб и в  так  
зване гіпотетичне моделю вання. Н ап р и кл ад , Я пон ія  у 1962 р. оголоси ла 
щ о п одво їть  п ри б утки  за  сім рок ів  (зі щ орічни м  зр о стан н ям  н а  10 %). 
Я  п ід р ах у вав , як и м  буде В В П  н а  душ у н аселенн я Я п о н ії в 2000 ро ц і, 
якщ о країна п ідтримуватиме цей темп зростання. О трим ана ц иф ра дорів
н ю вала 300 000 доларів  н а душ у населення. Це, звісно ж, було абсурдним 
числом . В аж ко уявити, щ о б лю ди  р о б и л и  з таки м и  грош и м а.

За к ілька років  до того  “А л к ан ” запустив проект зі зб ільш ення обся
гів ви р о б н и ц тва  у Б р и тан ськ ій  К олум бії, як и й  кош тував  550 м лн  д о л а 
рів, см іливо припустивш и, щ о попит н а  алю міній  зростатим е н а  7 % щ о 
р ічно . П о п и т , однак , зм енш ився, то м у  ц і величезн і інвестиції не було 
ви п равд ан о  ф інансово .

Ін ш ий  ц ікавий  досвід  п р о тяго м  м ого  перш ого  р оку  викладан ня був 
отр и м ан и й  зі спостереж ення, я к  з ’являю ться  л ідери  груп. Н а  загальн и й
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подив, у том у  роц і таки м  л ідером  став  К о б ін а  А гу м ан у -М р у ба з Гани. 
Він був дуже п о вн и й , з н егарн и м  обли ччям , п роте м ав б агато  ш арм у, 
був м удрий  т а  щ е й м ав д обре  почуття  гум ору. К о л и  дискусія ставал а  
н адто  гострою , загрож ую чи  п ерерости  у конф лікт, він дуже дел ікатно  
т а  з гу м ором  казав  к іл ька  слів, н ікого  не об р аж аю чи , і то н  дебатів  о д 
р азу  ж  п о м ’якш увався, а  д іал о г  ставав  п родуктивн іш им . Д ругим  л іде
ром  став ш вед А дольф  Л ю ндін. У  травн і 1961 р. ми планували  здійснити 
п о д о р о ж  н а  стаж уван ня до Ш веції. А дольф  звернувся до д о к то р а  Генні 
й до мене (за  6 м ісяців п ісля п о ч атк у  ви к л ад ан н я  у Ц ен тр і мене було 
п р и зн ач ен о  д и р ек то р о м  з н а в ч а л ь н о ї ч асти н и) і зап р о п о н у в ав  у р аз і 
н аш о ї згоди  д ати  й ом у тр и  вихідні, щ об  п о їхати  до Ш веції т а  зо р ган і
зувати  добре стаж ування. У  Ш веції А дольф  м ав зв ’язки  н а  н ай ви щ ом у 
рівні. Він орган ізував  н ай кращ е і най при єм н іш е стаж ування, яке коли- 
небудь було у студенів Ц ентру. В оно р о зп о чало ся  н а  п івн очі з ш ахти  з 
ви д о б у тку  зал ізн о ї руди  у К ерун і т а  п р о д о в ж и л о сь  у п івден н ом у  н а 
п рям ку  з зуп ин кам и  в н ай важ ли віш и х ком паніях , де нас скрізь  зустр і
ч ало  і п ри й м ало  вищ е керівництво .

У  тій  груп і 1960/61 рр . було щ е к іл ька  б агато о б іц яю ч и х  учасників: 
А лекс К рауер , ш вейцарець з ком панії “С іба-Г ай гі” (C iba-G eigy), Н ігель 
К ерм оуд  із В ел и ко б р и тан ії з п ер ш о к ласн о ю  осв ітою  т а  зн ан н ям  світу, 
Д ейвід  М о р то н  з “ П івн іч н о ї алю м ін ієво ї к о м п ан ії” , ф іл іалу  “А л к а н а ” 
у В ели кобритан ії. В кінці р о ку  я склав сп и сок  ко м ан ди  ви щ ого  кер ів 
н и ц тва , яке б хотів  м ати , як б и  уп равляв  б агато м іл ьяр д н о ю  ком панією . 
А д о л ьф  Л ю н д ін  т а  інш і т р о є  згад ан и х  м н ою  лю дей  були  в ц ьо м у  
списку. К ерм оуд  не п р о до вж и в  ко р п о р ати в н у  к а р ’єру. Він одруж ився, 
лиш ився у Ш вей ц ар ії і вир іш ив п р ац ю вати  у сф ері д о б о р у  персоналу. 
А лекс К р ау ер  став  го л о во ю  сп о ч атку  “ С іб а -Г ай г і” , п отім  “Н о в а р т іс ” 
(М оѵагЬз) і вреш ті го л о во ю  U B S, ко л и  то й  о б ’єднався з SBS —  другим  
н ай б іл ьш и м  б ан ко м  Ш вейц ар ії. А д о л ьф  Л ю ндін  став  чудови м  п ід п р и 
ємцем . Він створи в  ком п ан ію  “Л ю ндін  П етр о л еу м ” , а  т ак о ж  ком п ан ії 
з ви д об утку  зо л о та  й міді, інвестував у інш і ком панії. Він н ав іть  купив 
к іл ькав ідсо тко ву  частку  у “ Г азп р о м і” (загал ьн а  кап італ ізац ія  в то й  час 
стан о в и л а  400 м лрд  долар ів). Д евід  М о р т о н  став  п рези дентом , а  потім  
го л о во ю  п р авл ін н я  “А л кан  А лю м ін іум  Л ім ітед ” . Т р о є  з ч о ти р ьо х  к а н 
дидатів  у м оєм у  списку зр о б и л и  н ав іть  кр ащ і к а р ’єри, н іж  я оч ікував. 
З усім а я  п ідтри м ував  к о н так т . З п одібни х  п ри клад ів  д ійш ов висновку, 
щ о м о ж н а безп ом и лково  оц інити  п отен ц іал  лю дей, як і п р о дем о н стр у 
вал и  сво ї зд ібн о ст і п ісля 6-8  р о к ів  п р о ф есій н о ї д іяльн ості. П ізн іш е я 
зр о зу м ів , ч о м у  р о д и н а  В ал л ен б ер г , я к а  к о н т р о л ю в а л а  т а к  б а га т о
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ш ведських ком пан ій , о б и р а л а  лю дей  у віці м іж  32 т а  35 р о кам и  н а  пост 
п р ези д ен та  ком пан ії.

Я  й н ад ал і вносив зм іни  у свої н авч альн і курси  і вводив нові. В и
кладав  креати вн ість , ш ляхи  її п ідвищ ення за  д о п о м о го ю  різних метод, 
таки х  я к  б іологіч н и й  ан ал із, б іо н іка  т а  креати вн ість  груп , си нектика . 
К р ім  то го , я  ви кл ад ав  так і курси, я к  “С ередовищ е м іж н ар о д н о го  б із
несу” , “У п равл ін н я м іж н ародн им и  о п ер ац іям и ” . П ісля о тр и м ан н я  д о 
кто р сько го  ступеня з економ іки  перейш ов до ви клад ан н я п о л іто л о гії і 
геоп ол іти ки . М о ї зац ікавл ен н я  зм ін ю вали ся  від п оліп ш енн я еф екти в
ності окрем их особистостей  до еф ективності груп , потім  до цілих к о р 
п орац ій , а  п ізніш е —  до уп равл ін н я чи радш е керуванн я країн ам и.

К о л и  я п очав  ви кл ад ати  у Ц Н М  1960 року , середній вік груп и  був 
лиш е н а  р ік  м енш ий за  мій. Б ільш ість учасників при їж дж али  з д руж и 
нам и . В они були  не т ільки  м оїм и  студентам и  —  вони  ставал и  н аш им и  
друзям и. М и  сп ілкувалися, н а  вихідні р азо м  їздили  катати ся  н а  лиж ах. 
К о л и  н ап рик ін ц і р о ку  всі вони  поїхали, я і Л ен і п очувалися дуже засм у
ченим и, як  н іби  зали ш и лись у Ж еневі сам і без друзів. За  який сь час ми 
п р и й н ял и  інш у груп у  і всі н аступ н і з так о ю  сам о  в ідкр и тістю  душ і й 
серця. З ч асом  зви кли  до ц ьо го  ф еномену. З азви ч ай  н а  други й  місяць 
після п о чатку  н авчан н я  ми ставал и  друзям и  з н ови м и  учасн и кам и  п р о 
грам . К о л о  друзів, з яким и  сп ілкувалися, зб ільш увалося  щ ороку , вкл ю 
чаю чи  кількох, як і ж или  у Ж еневі, —  я к  ш вейцарц ів, т а к  і іноземців.

Я к  я вже згадував , для о тр и м ан н я  д и п л о м а слухачі м али  н ап исати  
невелику роб о ту , я к  п р ави л о , н а  о б р ан у  ним и  тему. З випуску 1962 р. 
мені дуже зап ам ’ятал ася  р о б о та , н ап и сан а  В ільям ом  К ассісом . Він був 
єги п тян и ном  л іван сько го  походж ення, власн и ком  і кер івн и ком  серед
н ього  бізнесу. У  н ього  не було ун іверситетської освіти, п роте він б агато  
ч и тав  і в груп і всі вваж ал и  й ого  най освічен іш и м . Згідно  з п р ав и л ам и  
У ніверситету Ж еневи, до складу якого  входив Ц ентр , К ассіс не міг о тр и 
м ати  диплом  Ц Н М , а  лиш е сертиф ікат п ро  відвідування курсу. У н івер 
ситети  даю ть  н аукову  ступінь відповідно до результатів  екзам енів, а  не 
о б о в ’язк о во  за  р еальн і зн ан ня . В ільям  н ап и сав  свою  р о б о т у  н а  тему: 
“Щ о  Схід (м аю чи  н а  увазі ком уністи чни й  блок) т а  Захід м ож уть зр о 
бити  для менш  розвинених економ ічно кр а їн ” . Ф інальним  реченням  р о 
боти  було таке: “Схід і Захід мож уть навчити нас, як  мати більше. Н і Схід, 
ні Захід не м ож уть н авчи ти  нас, я к  бути  б ільш и м и ” . Він мав н а  увазі —  
чесно, м о р альн о , духовно б ільш им и. Ц е було глибоке спостереж ення, 
яке виявилося п ророчи м .
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З часу в ідкриття у 1946 р. Ц Н М  м ав лиш е одну п ро гр ам у  н а  рік, як а  
н ази вал ася  “ М іж н ар о д н а  п р о гр ам а  з р о зви тк у  м енедж м енту” , подібну 
до М В А  (м агістр  б ізнес-адм ін істрування), але з н аголосом  н а  розум інн і 
світу. Ін о д і ми п р о во д и л и  сп ец іальн і сем інари  для груп  м енедж ерів з 
“А л кан а” , як і перебували у Ш вейцарії. У  1963 році нас відвідав директор 
з персоналу т а  соц іальних питань  ком панії Phillips з А йндговена, Н ід ер 
ланди . Н а  той  час “Phillips” м ала  250 000 прац івників  по всьом у світу та  
п р о во д и л а  екстенсивні внутріш ні курси з р о зв и тк у  м енедж менту. Ц ей  
директор  пояснив: “К ом п ан ія  т ак а  велика й успіш на, щ о їй загрож увало  
те, щ о виникне відчуття, н іби  всі потр ібн і ком панії ідеї треб а  ш укати  в 
самій компанії; однак  більш ість таких ідей і знань є у зовніш ньом у світі” . 
Він зап роп онував  Ц ентру розп о чати  чотиритиж неву м іж народну у п рав
л інську п рограм у , н а  яку  “P hillips” н ап равить  щ онайм енш е третину слу
хачів, допом ож е знайти  інш их учасників т а  виступить ф інансовим  спів- 
сп он сором . Він т а  я м али  стати  сп івди р екто р ам и  п р о гр ам и , н азв ан о ї 
“М іж н ародна управлінська п р о гр ам а” . Ц е стало п очатком  непланованої 
диверсиф ікац ії Ц Н М . М и  в п одальш ом у  п ровод и ли  управлінську п р о 
грам у у співпраці з “Phillips” , а  потім  н а  їхню  пропозицію  п р о гр ам а стала 
стандартною  відкритою  п рограм ою  наш ого Ц ентру. “Phillips” лиш илася 
наш и м  найбільш им  корп орати вн и м  клієнтом  і після д о д ач і щ е к ількох  
п р о гр ам ; ко л и  я зал и ш ав  ш колу , в н ас  н ав ч ал о ся  500 слухачів від к о м 
п ан ії “P h illips” н а  р ізних п р о гр ам ах , вклю чаю чи  п р о гр ам и  для п р ези 
дентів ком пан ій  т а  гол ів  н аглядових  рад.

Н а  відм іну від б агатьо х  інституцій , де т ільки  п роф есори  оц іню ю ть 
студентів, н аш і “студен ти ” так о ж  оц ін ю вали  п роф есорів  і зап рош ени х  
спікерів. У  1964 р. я  став  п р оф есором  з н ай ви щ и м  рейтингом . Ц е ств о 
р и ло  певні п роблем и . З н аб ли ж ен н ям  часу  виходу  н а  пенсію  д о к то р у  
Генні все б ільш е ставало  не по собі. У  н ього  було п ’ятеро  дітей, але всі 
вони  вже виросли, а  ро д и н н о го  й соц іальн ого  ж и ття п о за  Ц ен тр о м  він 
не мав. Т ом у Ц Н М  ф актично став його  родиною . Т ой  ф акт, щ о мене так  
високо оц інили, о зн ач ав , щ о я зм ож у успіш но й ого  зам ін и ти , я к  він сам 
зап р о п о н у вав  щ е 1957 року , п роте, вочевидь, він хотів  відтягнути  свій 
відхід н а  пенсію . З о б р ан о го  засту п н и ка  т а  м айж е си н а для н ього , м о ж 
л и во  п ідсвідом о, я  п еретвори вся  н а  й ого  суперника. С еред  лю дей, як і 
м али  в ід ігравати  зн ачну  р о л ь  у вибор і н аступ н ика, він став  р о зп о всю д 
ж увати  думку, н іби , хоч я і добре викладав , як  особистість не п ідходив 
для то го , щ об  м ати  сп раву  з лю дьм и  н ай ви щ о го  р ан гу  в академ ічних, 
б ізнесових т а  п олітичних колах , щ о так  необхідно для д и р екто р а  Ц Н М .
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К рім  “н ей трал ізац ії” мене, він доби вався щ е однієї мети. Д ум ав, щ о 
його  понад  двадцятирічне директорство  вваж атим уть дуже ефективним, 
якщ о  він зм ож е й ого  зак ін чити  з таки м  сам о бю дж етом , з яким  р о зп о 
чав у 1946 р. Він зроб ив  ж иття викладац ького  складу таким  важ ким , щ о 
к іл ька  лю дей  п іш ли  у в ідставку  і н ап ри к ін ц і 1966 р. у ш таті було лиш е 
тр о є  лю дей: він, я  і щ е один , як и й  не дуж е-то і п ідходив для цієї роб оти . 
Я  п о ст ій н о  п р о п о н у в ав  п отен ц ій н и х  членів  в и к л ад ац ьк о го  складу , 
проте він їх ігнорував. І хоч раніш е я все робив  п равильн о , тепер доктор  
Генні зм уш ував мене вваж ати , щ о я все р о б лю  не так . Я  п очувався не 
н ай кр ащ и м  чин ом  і хотів звільнитися. М о я  друж и на Л ен і якось  зм о гл а  
мене п ереконати  не р о б и ти  ц ьо го  і ск азал а , щ о якщ о  піду у відставку, 
то  визнаю  п оразку , в то й  час я к  всі інш і вваж али  мене дуже успіш ним 
я к  п р о ф есо р а  т а  п р ед ставн и ка  Ц ентру.

П о п р и  сп од іван н я д о к т о р а  Генні зали ш и ти сь  д и р екто р о м  1966 р. 
н агл яд о в а  р а д а  Ц Н М , я к а  досі складалася  з к ількох високоп осадовц ів  
з “А л к а н а ” , п р и зн ач и л а  н овим  директо р о м  Ц ентру  ф ран ц уза  Ж а н а  Ів а  
А й ш ен б ергера  з ко н тр ак то м  н а  чо ти р и  роки . А йш енбергер  був одним  
із менедж ерів “А л к а н а” , п рац ю вав  у А ф ри ц і н а  високом у посту, потім  
у Ф р ан ц ії і й ого  високо ц інували  в “А л к ан і” . Він м ав чудові о р ган іза 
ційні навички , був добре освіченою  і, щ о найваж ливіш е, дуже п орядною  
лю диною . П ісля ш ести місяців п рац і за  ко н тр ак то м  він сказав  мені: “Т и  
н ай кр ащ е кв ал іф іко ван а  для ц ієї р о б о ти  л ю ди н а і сам е тебе м али  п р и 
зн ачити  д иректором . Я  залиш уся н а  цій посаді стільки, ск ільки  буде п о 
тр ібн о  для то го , щ об  д о п о м о гти  то б і її зай н яти ” .

У  1967 р. н а  зас іданн і н агл яд о во ї р ад и  А йш енбергер  сказав , щ о не 
зали ш атим еться  н а  п осад і всі чо ти р и  р о ки  і щ о й ого  н аступ н иком  п о 
тр ібн о  п р и зн ач и ти  мене. Д и во ви ж н о , але кл ю ч о ва  р о л ь  у м оєм у п р и 
значенні н ал еж ал а  не А йш енбергеру , а  проф есору  Т ом асу  Грейвсу, к о 
лиш ньом у заступнику декана Г арвардсько ї б ізнес-ш коли (Г Б Ш ), а  в той  
час декану  б ізнес-ш коли  IM E D E  у Л озан н і. Ц ю  ш колу  було створено 
за  д о п о м о го ю  Г Б Ш  н а  п р о х ан н я  т а  за  сп ри ян н я ко м п ан ії “Н естл е” у 
1957 р. й во н а  стал а  основним  п рям и м  кон курентом  Ц Н М . Н а  п очатку  
1968 р. Т о м ас  Грейвс, який  був дуже коректн ою  лю диною , написав Д іну 
Д ейвіду, коли ш н ьом у  декану Г Б Ш , президенту  Ф он ду  Ф о р д а , в п л и во 
вом у члену правління “А л к ан а” , щ ось подібного  змісту: “А л к ан ” ще раз 
ш укатим е нового  д иректора Ц Н М , але н ай кр ащ а для цього  лю ди н а вже 
там  і її звати  Б о гд ан  Г ав р и л и ш и н ” . Н евдовзі я  о тр и м ав  л и ста  від Д ін а  
Д ей віда з зап рош енн ям  п ри їхати  н а  зустріч  з ним  до Н ью -Й о р к а . П ісля 
го д и н н о ї р о зм о в и  з ц ією  ви зн ач н о ю  л ю д и н о ю  я був впевн ен и й , щ о
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стан у  третім  д и р ек то р о м  Ц Н М . У  т р ав н і 1968 р. мене було оф іц ійно  
п ризн ачен о  д и ректором , п о чи н аю чи  від 1 ж овтн я того  ж  року.

1968-й, зви ч ай н о  ж, зал и ш и ться  в істор ії я к  р ік  великих сп од івань, 
але і я к  р ік  зр уй н ован и х  надій . У  В ’єтн ам і п р о х о ди л и  ан ти во єн н і м ан і
ф естації. М ар т ін  Л ю тер  К ін ґ п р о б и в ав  ш лях для б ільш их п р ав  ч о р н о 
ш кірих лю дей т а  більш их свобод  для інш их. Й о го  вбили. Б обб і (Роберт) 
К ен н ед і п р о д о в ж и в  вести  А м ер и к у  н ови м  ш ляхом , р о зп о ч а ти м  й ого  
б р ато м  Д ж о н о м , н ад зви ч ай н о  п оп улярн и м  п рези дентом , але й ого  т а 
ко ж  вбили . Н ел ьсо н а  М ан делу , л ід ер а  ан ти ап ар те їд н о го  руху, заа р еш 
тували . Було б агато  студентських  рухів у С Ш А  і студен тська р ев о л ю 
ція в П ариж і, як і спричинили  розри в  стосунків м іж  д во м а п околінням и, 
але зм усили  б а га т о  ч о го  п ер ед у м ати . Т а к о ж  б у ла  ч у д о в а  “п р а зь к а  
в есн а” , а  п о т ім  б р у тал ьн и й  р ад ян сь к и й  н ап ад  н а  Ч ех о сл о в ач ч и н у  в 
серпні 1968-го.

О соби сто  для мене 1968-й був дуж е н аси ч ен и й  п од іям и . Ж а н  Ів 
А й ш енбергер  п ідш товхнув д одати  щ е одну п р о гр ам у  до н аш о го  п о р т 
ф оліо , том у  ми збудували  ти м часови й  п ав ільй он  т а  о голоси ли  п ро  п о 
ч ато к  10-тижневої “М іж н арод н о ї п ідвищ еної п р о гр ам и  з м енедж м енту” 
(М П П М ) у травн і. К ласн у  к ім н ату  в п ав ільй он і сп лан ував  М ак с  Д етві- 
лер , як и й  був заступн и ком  д и р екто р а  з адм ін істрац ії. П р о й ш л о  чотири  
десятиліття —  п ав ільй он  усе щ е стоїть , а  кл асн а  к ім н ата  в н ьом у  л и ш а
ється однією  з н ай кр ащ и х  ауди тор ій  світу з то ч ку  зору  естетики, к о м 
ф орту  т а  акустики , а  так о ж  із чудовим  оточен ням  зовні.

Я  п р и гаду ю  співбесіди  з кан д и д атам и  н а  М П П М . О дним  з них був 
П ер  Г іл л ен гам м ар , ел еган тн и й  ш вед , п ер ш и й  в іц е-п р ези ден т  “ С к а н 
д ії” —  н ай б іл ьш о ї стр ах о во ї ко м п ан ії С кан дин ав ії. Він був дуж е п р я 
м олін ійний . С казав: “М П П М  для мене н а  д ругом у  місці. Я  хотів  п іти  
н а  п од ібну  п р о гр ам у  в Г ар в ар д ську  ш колу , але там  існує вікове о б м е
ж ення у 35 р ок ів , а  мені т ільки  33. Я кщ о  ви мене п рийм ете, я  н ав ч а т и 
мусь у вас н а  М П П М ” . П ісля п ’яти  хвили н  р о зм о в и  з П ер о м  я вже був 
у так о м у  захоп лен н і, щ о лад ен  був сам  п лати ти  й ом у за  участь  у п р о 
грам і. Р о ко м  пізніш е, будучи  впевненим  у п ом и лц і, я к о ї п рип усти лася  
Г Б Ш  з Г ілл ен гам м ар о м , я  п ерекон ав  своїх  колег п р и й н яти  н а  М П П М  
Є вген іо  Р ей са К л ар іо н а , 26-р ічного  в іце-прези дента сім ейної ком п ан ії 
в М ексиці, як и й  вже в ідп овідав  за  сп орудж ен н я заво д у  з ви р о б н и ц тв а  
стал і. Я  п ри й н яв  й о го  за  одн іє ї ум ови  —  якщ о й о го  м ай б утн і колеги  
по  п р о гр а м і п р и й м у ть  й о го  я к  ч л ен а  гр у п и , він  зм о ж е п р о д о в ж и ти  
н ав ч а н н я , як щ о  н і —  п о вер н еться  н азад  до  М ек си ки  п ісля п ер ш о го
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ти ж н я н ав ч ан н я . П ісля  зак ін ч ен н я  
М П П М  Є вген іо  став  п р ези ден то м  
ком пан ії, ш ви дко  ро зви н у в  її і став 
о д н и м  з б ізнес-л ідер ів  м іж н ар о д 
н ого  р івня.

У  п ерш і дн і п ер ш о ї М П П М  я 
д а в а в  л ек ц ію , я к  ф о р м у в ат и  к о р 
п о р ати в н у  стратегію . Щ о й н о  п р о 
читав книгу про корпоративну  стра
тегію , н ап и сан у  п р о ф есо р о м  з м е
н едж м енту  Ш к о л и  п р о м и сл о во го  
уп равл ін н я К арн еґі М еллом  Ігорем  
А н соф ф ом . Я  т а к о ж  зн ав , я к  А л ь 
ф ред С лоун , п рези ден т “Д ж ен ерал  
М о т о р с ” , сф о р м у лю вав  стр атег ію  
своєї компанії щ е н а початку  20-х р о 
ків. Т о м у  л егко  п очу вався , в и к л а 
даю чи  цей предм ет. Я  пояснив, щ о 
к о р п о р ац ія  п о в и н н а  м ати : м ісію , 
мету, стратегію , розум ію чи  під тим  

в и б ір , щ о п р о д у к у в а т и , д ля  як и х  р и н к ів  і куди  сп р я м о в у в ат и  інвес
ти ц ії. Р ап то во  П ер  Г іл л ен гам м ар  п ідняв  р уку  і зап и тав : “Я к о ю  є в а 
ш а  стратегія?”

Я  спитав : “Ч и я?  Ц Н М ? ” Я  був схоп лен и й  зн ен ац ьк а . З д авал о ся , 
у мене під н о гам и  зем ля п ровали лась . В агаю чись, відповів: “Ц ен тр  м ає 
місію: ро б и ти  менедж ерів б ільш  проф есійним и т а  готувати  їх до р о б о ти  
н а  м іж н ародн ом у  р івн і” .

П ер  н ап олягав : “А  я к  щ одо  стратегії?”
Я  відповів: “Т ак , дивно, щ о цей інститут з м енедж менту існував два  

д есяти р іч чя  без ви зн ач ен н я  сво єї стратегії. Я  за р а з  п р и п и н ю  лекц ію , 
розд ілю  вас н а  дві груп и  й дам  завд ан н я  до кінця дня сп р о б у вати  сф о р 
м у вати  стр атег ію  д ля  Ц Н М . М и  о б го в о р и м о  ваш і п р о п о зи ц ії в к ін 
ц і дня і як щ о  вони  будуть  ц ікави м и , я  п о п р ац ю ю  н ад  ним и  й п резен 
тую  їх н а  зас іданн і н агл яд о во ї р ад и  1  ж овтн я, коли  стану  директо р о м  
Ц ен тр у ” .

С лухач і взяли ся за  це зав д ан н я  з ен тузіазм ом . В они  виступи ли  з 
п р оп ози ц іям и  щ одо  то го , як і н ові п р о гр ам и  п отр ібн о  д о д ати  до н еб а
гатьох  наявних, чого  т а  як  ми маєм о н авчати  н а них. Ц ей досвід допом іг 
мені зрозум іти , щ о бути  в ідкритим  зі слухачам и, дослухатися до них і

З Пером Гілленгаммаром. Червень 1968 р.
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залучати  до ф орм ування м айбутнього  інституту дуже корисно. Н е менш  
важ ливим  був результат. П ісля зак інчення п рограм и  я дещ о опрацю вав, 
п о го во р и в  з ви кл ад ачам и , сказавш и , щ о ми п овинні ч ітко відповісти  н а 
тр и  зап и тан ня: чого  м аєм о н авчати , кого  і як. П ізн іш е п ідготував  п р е
зен тац ію  ч о ти р и р іч н о ї стратегії розвитку Ц Н М  для членів  н агл яд о в о ї 
ради . К лю ч ов і елем енти стратегії: м ати  п р о гр ам и  для лю дей  трьох  р із
них р івнів  ієрарх ії п р и й н яття  р іш ень —  стр атег ічн о го , ад м ін істр ати в 
н ого  й оп ерац ійн ого  т а  ф ункц іональн і п р о гр ам и , так і як  м аркети н г, ф і
нанси, продукція тощ о, так о ж  для лю дей трьох  рівнів п рий н яття ріш ень 
(див. граф ік). Зап р о п о н о ван а  стратегія була ш видко сп ри йн ята членам и 
н агл яд о в о ї р ад и  Ц ен тр у  під  час п ер ш о го  зас ідан н я зі м ною  н а  п осад і 
д и р екто р а . П р о тя го м  н аступ н их  ч о ти р ьо х  р о к ів  ми д о д ал и  н о ві п р о 
гр ам и  до н аш о го  п ортф ол іо , вдесятеро п ом н ож и ли  п рибутки  від п лати  
за  н ав ч ан н я , зм енш или  д о тац ії “А л к а н а ” з 80 % до м енш е н іж  40 %. 
Т ак о ж  ми отри м али  трирічний  гр ан т  у розм ір і 250 000 доларів  від “Ф ун
дац ії Ф о р д а ” н а  р о зв и то к  “П р о гр ам и  б ізнес-п артн ерства” .
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Лекція для наглядової ради, МІМ-Женева

Д уж е важ л и во ю  ск лад о во ю  р о зв и тк у  Ц Н М  ста л а  зм ін а  складу  н а 
гл я д о в о ї р ад и . Д о  1968 р. в о н а  ск л а д а л ася  з ч о т и р ь о х  топ -м ен едж е- 
р ів  “А л кан а” , один з яких постійно перебував у Ж еневі. Л иш е один з них 
д обре  зн ався н а  р о зв и тк у  м енедж м енту і м ав особистий  м іж н ародн ий  
авторитет. П ротягом  кількох наступних років  кількість членів рад и  було 
розш и рен о  до ш істнадцяти , в н ій  ком пан ію  “А л к а н ” представляв лиш е 
її президент. С еред членів р а д и  були  А у р ел іо  П еччеї, С аб у р о  О к іта  й 
інш і відомі лю ди з Азії, С Ш А , Л ати н сько ї А м ерики  т а  к ількох  євр о п е- 
ськи х  країн. Г оловою  н агл яд о в о ї р ад и  став  М о р іс  С тр о н ґ, в и н ятк о в а  
особистість, канадійський  п ідприєм ець і колиш ній  заступн и к Г ен ераль
н ого  секретаря  О б ’єднаних Н ац ій , президент н аф то во ї ком пан ії “П ет- 
р о -К а н а д а ” , як и й  пізніш е я к  Г ен еральн ий  секретар  орган ізував  велику 
кон ф ерен ц ію  О О Н  з п и тан ь  д о вк іл л я  т а  р о зв и тк у  (С в іто ви й  С ам м іт) 
Р іо -де-Ж ан ей р о  1992 року . Він став  п ерш им  ви к о н авч и м  д и р екто р о м  
П р о гр ам и  р о зви тк у  О б ’єднаних Н ацій .

М и  зап р о вад и л и  систему, за  як о ї н агл яд о в а  р а д а  об и рати м е нових 
членів чи  переоби рати м е наявних  н а  період у два  роки , з м аксим альним  
строком  перебування у рад і ш ість років . Ц е була впли вова груп а  лю дей, 
дуж е ц ілісна, з гар н и м и  зв ’язк ам и  т а  б агать м а  ор и гін ал ьн и м и  ідеями. 
Всі вони  були  чи  потім  ставали  м оїм и  особи сти м и  друзям и, коли  пра-
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ц ю вали  у раді. В они п ідтрим ували  мене я к  д и ректора , п роте якби  я зр о 
бив щ ось всупереч інтересам  Ц ентру , вони  б в ідкри то  й гостро  це р о з 
кри ти кували .

О сновним  досягненням  ран н іх  рок ів  м ого  д и р екто р ства  було ство 
рення “М ереж і б ізнес-п артн ерства” , як о ї не було у ж о д н о ї ш коли  з ме
недж м енту. Д о  п р о гр ам и  п ар тн ер ств а  н ам  вдал о ся  зал у ч и ти  50 дуже 
важ ливих ком пан ій  з усього світу. К о ж н а  ком пан ія  р о б и л а  членський  
внесок. Ч асти н у  цих грош ей  ми ви кори стовували  для р озш и рен н я д о 
сл ідни ц ько ї части н и  т а  публікац ій , а  зал и ш о к  сп рям овувався н а  о р га 
н ізац ію  щ ор ічного  одноден н ого  сем інару  з обм іну  досвідом  для у п р ав 
лінців вищ ого  р ан гу  усіх ком паній -учасниць, дводенну сесію для лю дей 
зі стратегічн ого  п ланування, а  так о ж  окрем о для менедж ерів з розвитку  
персоналу. З останн ьою  груп ою  ми обго во р ю вал и , щ о м ож уть вивчати  
м енедж ери з фаху, чого  їх п о тр ібн о  н авчати  н а  внутріш ніх п р о гр ам ах  
ком паній  і з якою  м етою  н ап равляти  до інститутів з менедж менту т а  біз- 
нес-ш кіл. М и  зд ійснили  окрем і в ізити  до кож н о ї ком п ан ії для о б го в о 
рення то го , як і канди дати  м аю ть  п риходи ти  н а  кож ну з п р о гр ам  Ц Н М , 
а  т ак о ж  п о р еко м ен ду вал и , кого  п о тр іб н о  н ап р ав л яти  до інш их ш кіл. 
Н а п р и к л ад , як щ о  п л ан у вал и  р о зв и т о к  м іж н ар о д н о ї к а р ’єри , ми р е 
ком ен дували  їм  в ідп равляти  лю дей  до Ц Н М , IM E D E  в Л о зан н і чи  до 
IN S E A D  у Ф он тебльо  у Ф ранції. Тих, хто п ланував  п р ац ю вати  у С Ш А , 
кращ е було н ап р ави ти  до однієї з ам ери кан ськи х  ш кіл. Б ізнес-партнер- 
ство  сп равд і було п р о гр ам о ю  сп івроб ітн и ц тва . К ом п ан ії-у часн и ки  не 
т ільки  м огли , а  й вносили  п роп ози ц ії, н а  як і тем и  ми п ови н н і р о б и ти  
досл ідж ен ня для о тр и м ан н я  н ови х  зн ан ь , р ад и л и , як і н о в і п р о гр ам и  
тр еб а  зап ускати  т а  інше.

М и  так о ж  п р и го ту вал и  презентац ію  п ро  Ц Н М  т р ь о м а  м овам и: ан 
глійською , ф ранцузькою  т а  н ім ецькою . В она м істила ф ілософ ію  Ц ентру 
стосовно м енедж ерської освіти з поясненням и, чого  ми н авчаєм о  н а  р із
них п р о гр ам ах  та , щ о н ай важ ли віш е, як і м етоди  ви ко р и сто ву єм о  для 
н авчанн я, ф орм уван н я світогляду  і п ракти чни х  вмінь. К ож н и й  член ви 
кл ад ац ько го  колективу  м ав ум іти  зр о б и ти  так у  презентац ію  будь-якою  
згад ан о ю  м овою  н а  свій  вибір . Ц е  було дуж е кори сн о  й для вн утр іш 
н ьо го  вж итку, бо ми м али  сп ільну ф ілософ ію  і сп івпрацю  в том у, чого  
і я к  н ав ч ал и , а  т а к о ж  для зо в н іш н ьо го  вж и тку  —  для п ош уку  нови х  
ком пан ій -кл ієн тів , н аб о р у  ко м ан д  від одн ієї ко м п ан ії н а  ту  сам у  п р о 
грам у . К о м п ан ії були  враж ені ч іткою  ф ілософ ією , візією  т а  стратегією  
інституту. Ц е стало  зн ачн ою  п еревагою  інституту в й ого  м айбутн ьом у 
розвитку .
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З а в е р ш ал ь н и м  етап о м  п ер ш о ї М П П М  с т а л а  п о їзд к а  н а  ст а ж у 
в ан н я  до П р а ги  у л и п н і 1968 р. Із  засо б ів  ін ф о р м ац ії м и  зн ал и  п р о  
“п р азь к у  весн у” під  п р о во д о м  сл о в ак а  н а  п р ізви щ е Д убчек . О д р азу  ж  
п ісля п ри їзд у  до П р а ги  м и  в ідчули , щ о о зн ач ал а  “п р а зь к а  в есн а” : о б 
л и ч ч я  л ю д ей  були  “ в ід к р и т и м и ” , б а г а т о  хто  всм іхався  й м ав  п ід н е
сений  н астр ій . Ц іл о ю  гру п о ю  м и п іш ли  до  р ес то р ан у  під вели ки м  г о 
д и н н и ко м  б іля ц ен тру  м іста. Л ю ди  за  сто л ам и  р о зм о в л ял и , а  з а  одним  
н ав іть  п о ч ал и  сп івати  “П р а г а  п р ек р а сн а” . С ко р о  всі в р есто р ан і сп і
вали , м и  теж  п ід сп івували  м елод ію . Л ю ди  п ід н ім али сь , о б н ім ал и  одне 
о д н о го  за  плечі, п р о д о вж у ю ч и  сп іви , а  п о т ім  зап р о си л и  і нас. Н астр ій  
був сп р авд і чудовий .

Ін ш ою  дем онстрац ією  со ц іальн о-п ол іти чн ого  кл ім ату  Ч ехословач - 
чини  став  візит і дискусія з м ін істром  освіти  п ан ом  К адлец ом . Він п р и 
вітав н ас  т а  зам ість  д о вго ї п р о м о ви  п ро  освітн і досягнення, я к  зробив  
би  д во м а м ісяцями ран іш е, сказав: “Я  п р о чи тав  список учасників. Знаю  
хто ви і звідки. Я  бачу, щ о ви п рой ш ли  через 19 р ізних систем  освіти. 
П о ставте  себе н а  м оє місце, уявіть, щ о ви м ож ете створи ти  ідеальну, н а  
ваш у думку, освітню  систему й скаж іть, щ о я м аю  р о б и т и ” . П р и н ай м н і 
к ількох  учасників не п о тр ібн о  було п роси ти  двічі, вони  о д р азу  п о чали  
п ро п о н у вати  щ ось м іністру. П отім  б ула  ж вава  дискусія, а  п отім  міністр 
зап роси в  нас н а  л ан ч  для п родовж енн я розм ови . Я  бував у П р азі к ілька 
разів  ран іш е, н ав іть  відвідав р ек то р а  К ар л о в о го  У ніверситету. Те, щ о 
р о б и в  з н ам и  м ін істр  освіти , зд ав ал о ся  мені н ей м ов ірн и м . В перш е у 
своєм у  ж и тті я  зро зу м ів , щ о о зн ач ал о  п о л іти ч н е й со ц іал ьн е  в ід р о д 
ж ення. Н а  ж аль , р івно  через м ісяць, 21-го серпня, р ад ян ськ і тан ки  
в ’їхали  в П р агу , зруй нувавш и  те, щ о зд авал о сь  п рекрасн ою  мрією .



Ч а с т и н а  ІІІ

ЗАЛИШАЮСЬ УКРАЇНЦЕМ

Р озп р а в л я ю ч и  к р и л а
Т о го  ж  л іта  я взяв участь  у щ е одній  ц ікавій  події, ц ього  
р азу  в Рим і. Ц е суттєво  впли н уло  н а  м ою  п о д альш у  
п рац ю . Я  д авав  лекц ії у т а к  зван о м у  “У ніверситеті для 
м олод и х  п р ези ден тів” . 500 членів  О р ган ізац ії м олодих  
президентів  зі своїм и друж инам и  зібралися в Рим і й п р о 
водили  там  тиж день, п р отягом  як о го  щ одня відбувалось 
п ’ять  чи  ш ість п аралельн и х  сесій н а  р ізн о м ан ітн і теми. 
У часн и ки  о б и р а л и  т і сесії, як і зд ав ал и ся  їм  н ай ц ік а в і
ш им и. С еред інш их спікерів були  д о кто р  О тто  ф он  Г аб 
сб у р г  т а  А уреліо  П еччеї, о б и д в а  в и д атн і особи стості. 
М ен і п ощ астило  зустріти  їх обох.

К о л и  я згад ав  д о к то р у  ф он  Г абсбургу , щ о я у к р а ї
нець, він о дразу  запитав: “З Г али чи н и?” і коли  я кивнув, 
сказав : “Я  т а к  б агато  зн аю  п ро  цю  части н у  світу. М ій  
батько  служ ив кадетом  у К о л о м и ї в К ар п атах . Він часто  
згадував  К о л о м и ю  т а  весь регіон  з вели кою  теп лотою . 
Я  н ав іть  зад у м ався  —  щ о в н ьо го  там  стал о ся , щ о він 
м ає так і теп л і с п о гад и ” . М и  о д р азу  ж  п о т о в а р и ш у в а 
ли. Д о к т о р  ф он  Г аб сб у р г  був н ад зв и ч ай н о  осв ічени й , 
дуже добре володів ш істьм а м овам и, був відмінним ж ур
н ал істо м , п исав  ч удов і статт і п р о  р ізн і кр а їн и , в яких 
бував  ран іш е і зн ав  зі сво го  досвіду . Я  зап р о си в  й ого  
при їхати  до Ц Н М  т а  д ати  к іл ька  лекцій , щ о він і робив  
б агато  років  підряд. Й о го  вваж али  одним  з н ай кращ и х  
зап рош ени х  л ектор ів  серед усіх, хто  колись до нас п р и 
їж дж ав. П а м ’ятаю , я к  він колись сказав: “К о р о л ь  Х уан  
К ар л о с  д обре  п о п р ац ю є для п о л іти ч н о ї тр ан сф о р м ац ії 
Іспан ії. Він не н аст іл ьки  р озум н и й , а  я це зн аю , бо він
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мій  р о д и ч , щ о б  сп р о б у вати  
зр о б и ти  це власноруч , але він 
д о статн ьо  м удри й , щ об  о б 
р ат и  для  ц ьо го  п р ави л ьн и х  
л ю д ей ” . П ізн іш е я зустр ічав  
А дольф о  С уареса і Г он салеса8 
т а  нещ одавн о  м ав м ож ливість 
п о говори ти  з королем  Х уаном  
К ар л о со м  І І  і п ересвідчився , 
щ о О тто фон Габсбург був пов
ністю  правий .

З доктор°м Otto фон Габсбург°м під час П ісля зустріч і з О тто  ф он
лекції для «Університету молодих президентів».
Рим, липень 1968р. Г аб сб у р гом  я п іш ов п о сл у 

х ати  лекц ію  А уреліо  П еччеї.
Він го во р и в , щ о ми ж ивем о за  р ахун ок  то н ко ї о б о ло н ки  б іосф ери, як а  
оточує землю : п овітря , води , зем лі т а  м інералів  у ній. Зі зн ачни м  зб іль 
ш енням  населення т а  ш видким  р о зви тко м  технологій  ми н адто  ш видко  
вичерпуєм о біосферу. М и  використовуєм о  п ри род н і ресурси, як і не від
н овлю ю ться, забрудню єм о  п овітря , воду т а  ґрунт. Він п ідкреслив, щ о 
нам  або  п отр ібн о  зм ін ити  те, щ о і як  р о б л ять  деякі лю ди  т а  п ід п ри єм 
ства, або  за  яки й сь  ч ас  ми зіткн ем ося з дуж е серйозн и м  п р о бл ем ам и , 
м ож ливо, н ав іть  зі сп равж н ьою  катастроф ою . М ене захоп и ла розповідь  
П еччеї. Ц ей  п р о м и сл о вец ь , як и й  сп орудив  вели кі ф аб р и ки  в к ількох  
к р а їн ах , серед яких  А р ген ти н а  т а  К и та й , н ем о л о д и й , п р о те  щ е дуж е 
п ри ваб ли ви й  ч о ло в ік  з хвилястим  сивим  волоссям , говори в  п ро  за гр о з 
ливі п роблем и  в м ’як о м у  тон і т а  з д обри м  ви р азо м  в очах. Він вразив 
мене я к  справж ній  гум аніст, ким  справд і був. Він так о ж  став моїм  д о 
брим  приятелем , п роте я б ільш е вваж ав  й ого  ідеологічним  п атр іар х о м , 
ан іж  другом . С ам е ц ього  л іта  в Рим і А уреліо  П еччеї р азо м  з д о кто р о м  
А лексан д ром  К ін ґо м , ш отлан д ц ем , в то й  час д и р екто р о м  тех н о л о гіч 
н ого  д еп ар там ен ту  О р ган ізац ії еко н о м іч н о ї ко о п ер ац ії т а  р озви тку , в 
присутності к ількох  інш их лю дей  створи ли  Р им ський  К луб.

У  серпні то го  ж  р о к у  з Л ен і й н аш и м и  д ітьм и  —  13-річним Л еси- 
ком , 11-річною  Тусею  т а  9 -р ічною  Т ін о ю  п о їхали  м аш и н ою  до Грец ії 
н а  д воти ж н еву  відпустку. М и  п еретнули  А льпи  і п о тр ап и л и  до Італ ії,

8 Перший прем’єр-міністр Іспанії, обраний демократичним шляхом після диктатури 
Франко.
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п оїхали  н а  південь, в ідвідали  П ом п еї, п о вер н у л и  н а  п івн іч  і п о т ім  ч е 
рез Трієст поїхали вздовж  Д алм атійського узбереж жя Ю гославії. М и  п ро
їхали через Д убровнік, провівш и ніч у маленькому готелі “Свет С теф ан ” , 
щ о повн істю  займ ав невеличкий острів, після чого  повернулися н а узбе
режжя, щ об відвідати С араєво . Ц е місто ц ікавило нас із двох причин: там  
у 1913 р. було вбито п ри н ц а ф он Г абсбурга і це стало  п ричи ною  П ерш ої 
світової війни, а  також  ми хотіли п обачи ти  мусульманських слов’ян, то б 
то християн  сл о в ’ян ського  походж ення, здебільш ого сербів, яких н ав ер 
н ули  до Ісл ам у  п р о тяго м  500 років  п анування турків. В они го вори ли  з 
н ам и  сербсько-хорватською , але ж інки були вдягнені та  виглядали  дуже 
по-мусульманськи. М и  також  відвідали колиш ній  гарем . П ісля того  п р о 
їхали М акедонію  без ж одних яскравих враж ень про С коп ’є.

К о л и  пізно ввечері ми перетнули  грец ьки й  кордон , то  п обачи л и  яс
кр ави й  н ео н о ви й  п о к азн и к  “Г о тел ь  М ан гетте н ” . Д уж е втом лен і, ми 
увійш ли і спитали , чи  є в них к ім н ати  для нас. В ідповідь була така: “М и 
м аєм о  одну велику к ім нату , де ви всі зм ож ете розм іститись. Ц е ко ш ту 
вати м е вам  1 д о л а р  за  л ю д и н у ” . К о л и  я згад ав  п ’яти зір к о в і го тел і в 
Н ь ю -Й о р к у  в р ай о н і М ангеттену , де я  вже бував, мене ш о к у вал а  зан е
д б ан ість  ц ьо го  “ М ан геттен у ” т а  н и зьк і ц іни . М и  засп о к о їл и сь , коли  
п о бачи л и , щ о л іж ка були  досить  зручні з абсолю тн о  чистою  та в и п р а
суваною  п остільн ою  б ілизною . М и  п р и гадали , щ о б агато  разів  зуп ин я
лись п обли зу  м аленьких х ати н о к  біля дор іг  у Х о р ват ії і завж ди  о три м у
вали  дуже см ачну свіжу їжу також  за дуже низьким и  цінам и. Всю дорогу  
наш і д іти  сп івали  п р и в італьн у  пісню . В они зн али , щ о мене п ри зн ачи ли  
д и р екто р о м  Ц Н М , були сам і щ асливі з ц ьо го  і хотіли , щ об  я так о ж  п о 
чувався щ асливим . Т іна, н ай м о л о д ш а д очка , си д іла за  м ною  і м асаж у
вала мені плечі, щ об хоч якось  зн яти  втом у під час так о ї д о вго ї п о д о 
р ож і за керм ом .

М и  дал і їхали  по Греції до н аш о го  пункту  п ризн ачен н я —  до пляж у 
“Г ідр а” (“H y d ra  b each ”), де побачи ли  частково лазурну, частково темно- 
синю  м орську  воду. М и  зупинились у н евели чком у б ілом у  б уди н очку  
серед оливкови х  дерев, п роте об ідали  т а  вечеряли  у р есторан і готелю . 
Б ільш ість часу п роводи ли  н а  пляжі, п лаваю чи  т а  граю чись у воді, незва
ж аю чи  н а  медуз. М и  здійснили екскурсію  н а  острів “Г ід р а” , проїхалися 
дуже вузьким и вулицям и на віслю ках, п осп остер ігали  за  л ю дьм и  у б а 
рах  біля м аленького  порту. Щ о нас здивувало найбільш е, то  це я к  б іль
ш ість грец ьки х  б атьк ів  стави ли ся  до своїх  д ітей  н а п ляж і “ Г ід р а” . Т і 
грецькі туристи , м абуть, були зам ож ні, бо з ним и були няні, як і п іклува
лися д ітьми, самі ж  вони  приділяли  дітям  м ало часу, а якщ о й приділяли,
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то були з ним и надто  різкі. Н авіть  
н аш і діти це пом ітили.

Н аш і враж ення про Грецію  та  
грек ів  дуж е зм інились, ко л и  за  
к іл ька  рок ів  н ас  зап р о си л и  н а  ве
сілля двох  м оїх студентів: К он - 
стан т ін а  А н гел о п у ло са  т а  А нни  
М ар ії П ап ан д р ак о п о л ю . К о стан - 
т ін  був си н ом  стал ево го  м агн ата , 
а  А н н а М ар ія  —  д очкою  м ін істра 
закордонних справ Греції. Вони за 
кохалися під час н авчанн я у Ц Н М  
у 1970-1971 рр., попросили  б ла
го сл о вен н я  у мене т а  Л ен і, а  п із
н іш е зап р о си л и  н ас  н а  весілля до 
А фін (покривш и всі наш і витрати). 
Ц е було красиве весілля з радісною  
ц ер ко вн о ю  церем онією . Завдяки  
ц ій  церем онії я  щ е кращ е зрозум ів, 
чом у  князь К и ївсько ї Русі у 988 р. 

п рий н яв  Х ри сти ян ство  від К о н стан ти н о п о л я , а  не від Риму. Ц ер к в а  у 
б ар о ко во м у  стилі була дуже яскрава, а  служ ба р ад існ а й красива. Б ула 
щ е інш а річ, я к а  зр о б и л а  наш е перебування в А ф інах таким  п ам ’ятним . 
Ц е був н ічний  клуб, де зам ість тан ц ів  н ап івоголен и х  ж ін ок  ми почули  
б агато  музики “С ір так і” , п обачи ли  й п очули  Н ін у  М оскурі, я к а  сп івала 
у своєм у н еп овторн ом у стилі, щ о й зробило  її такою  п опулярною  в Є в
роп і п р отягом  кількох десятиліть.

П о в ер таю ч и сь  до Ж ен еви , м и  п еретн ули  А д р іати чн е  м оре н а  к о 
рабл і, висадились у Б ар і в Італ ії і ранн ім  вечором  по їхали  далі н а  північ 
м аш иною . За  к іл ька  кілом етрів  від Б ар і н аш і д іти  п о бачи л и  р есто р ан 
чи к  і заявили , щ о хочуть їсти. Я  всім зам ови в  по піці. Ц е б ула  н ай см ач 
н іш а п іца, як у  кож ен  з н ас  колись куш тував. Всі ми досі її п а м ’ятаєм о , 
х о ч а  яп о н ська  тем пура, ки тай ське курч а  з м игдалем  та, звісно ж , у к р а 
їнські варен и ки  тепер перебуваю ть н аб агато  вищ е п іци  у списку наш их 
улю блених кул інарних  страв.

Щ е до то го , я к  став  д и р ек то р о м  Ц Н М , я зай м ався  р ізн о ю  д ія л ь 
н істю  п о за  інститутом , п одорож ував , читав  лекції, головував  н а  кон ф е
ренціях, давав  п орад и , був консультантом . П ісля 1968 р. т ак а  д іяльність

На острові Гідра. Греція, серпень 1968 р.
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зн ачно  р озш и ри лась . Я  більш е п одо р о ж у вав  т а  зай м ався  сп равам и , як і 
не були  н ап р ям у  п о в ’язан і з інститутом , п роте певним  чин ом  д о п о м а
гал и  йом у. Н а  в ідм іну від деяких декан ів  ам ер и кан ськи х  б ізнес-ш кіл, 
як і часто  п риходять  з високих посад  у ком паніях  і чиє головн е завдан ня 
зб и р ати  кош ти  для своїх ш кіл, я був б ільш е інтелектуальним  л ідером , 
ан іж  ад м ін істр ато р о м . Я  вп р о вад ж у вав  н ові курси, н о в і ідеї і в так и й  
спосіб був н іби  п р ап о р о м  для Ц Н М , х о ч а  б де був і хоч би щ о робив. 
М о я  д іяльн ість п о за  інститутом  п ідви щ увала престиж  ш коли .

К о л и  я став  д и р екто р о м , одни м  з моїх перш и х зав д ан ь  було н а й 
н яти  нових викладачів , щ об  уп орати ся  з б ільш ою  кількістю  п р о гр ам  та  
зап р о вад ж у вати  нові, для яких були п о тр ібн і н ові кваліф ікац ії. В и кл а
д ац ьки й  склад  стр ім ко  розш и ри вся , але у відповідності до того  сам ого  
п равила , яке я  застосовував до учасників будь-якої п рограм и : не більш е 
10 % кож н ої н ац іон альн ості. Ц е п р ави л о  я застосував  і до членів н агл я 
дово ї ради , я к а  з чотирьох  топ-менедж ерів “А л к ан а” тран сф орм увалася 
н а  групу  із зазви чай  ш істн ад ц ятьм а в ідом им и  лю дьм и  з р ізних к о н ти 
нентів. Н а  м оє п ереконанн я, ці п р ав и л а  були  єдиним  сп особом  упевни
тись, щ о ми не вж и вали  п р акти ку  лиш е однієї кра їн и  як  стан д ар т  для 
п ор івн ян н я, якщ о ш к о л а  була сп равд і м іж народною .

О дн им  із членів  ко л екти ву , як о го  теп ер  зн ає  б агато  лю дей , був 
К л ау с  Ш ваб , прези дент С віто во го  екон ом іч н ого  ф орум у. Я  не ш укав 
його . Він сам  зн ай ш ов  н аш  інститут. У  то й  час він п р ац ю вав  н а  “Е ш ер 
Вісс К о м п ан і” (E scher W yss C om pany). К лаус Ш ваб  написав мені листа, 
зазн ачи вш и , щ о хотів  би  п р ац ю вати  у Ц Н М , і д одав  своє резю м е, яке 
п ідтвердж увало  й ого  блискучу освіту: П о л ітехн іка у Ц ю ріху, М ассачу- 
сетський  інститут технологій , Г ар вар д . Я  в ідповів  т а  зап роси в  й ого  н а 
співбесіду. П ерш им  моїм  зап и тан ням  було: “Ч о м у  ви хочете п рац ю вати  
у Ц Н М ?” Він відповів: “Т ом у  щ о хочу п исати  кн и гу” .

Я  м ав п о ясн и ти  й ом у, щ о для о тр и м ан н я  п л атн і п о тр іб н о  буде її 
зар о б и т и  і він  не зм ож е ц ьо го  р о б и ти , як щ о  т іл ьк и  п и сати м е книгу. 
О сновним  сп особом  зар о б л яти  п латн ю  в н аш ом у  інституті було в и к л а
дання. Я  зап и тав , чи  колись він викладав . Він відповів: “Н і” . —  Я  п р о 
довж ив: “Ч и  зм ож ете ви зн ай ти  щ ось ц ікаве т а  д обре  це викладати ?” —  
Б ез ваган ь  він відповів: “Т ак , зм о ж у ” .

Тоді я  сказав йому, щ о він має двадцять хвилин для підготовки 15-хви- 
л и н н о ї лекц ії, як у  буду слухати  я т а  щ е д во є  ви к л ад ач ів . Я к щ о  ми 
вваж ати м ем о , щ о він м ає  п о тен ц іал  стати  х орош и м  ви кл ад ачем , тод і 
я о д р азу  ж  в ізьм у  й о го  н а  п р ац ю . Він дав  лекц ію  п р о  “Е ш ер  В ісс” , 
розп овівш и  п ро  стратегію  ком панії. Було очевидно, щ о він мож е струк-
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турувати  свої ідеї, п резен тувати  їх у п рави л ьн ій  посл ідовн ості й ч ітко 
говорити , використовую чи свою  дещ о особливу англійську. Було також  
видно, щ о він впевнений у соб і й не трем тітим е перед аудиторією . Я  о д 
р азу  ж  п рийняв  й ого  н а  працю . Н евдовзі він став  ви клад ати  курс “Ф о р 
м ування стратегії” . Й о го  добре сприйняли, особливо слухачі однорічної 
п рограм и .

У  1969 р. ми п о ч ал и  д у м ати , я к  в ід зн ач и ти  25-р ічни й  ю вілей  ств о 
рен н я Ц Н М , щ о м ав в ідбути сь через р ік . О кр ім  сам о го  святку ван н я , 
я  хотів  в ідв ідати  п р ези д ен та  К о н ф ед ер ац ії т а  п о д я к у в ати  й о м у  за  те, 
щ о Ц ен тр  т а к  д о бр е  п р ац ю є  я к  м іж н ар о д н а  інституц ія  сам е том у , щ о 
р о зт а ш о в а н и й  н а  т е р и т о р ії Ш в е й ц а р ії у дуж е м іж н ар о д н о м у  м істі 
Ж енева . З н аб ли ж ен н ям  ю вілею  я зап и тав  у сво го  засту п н и ка , ш вей 
ц ар ц я  М а к с а  Д етв іл ер а , я к  м о ж н а  б уло  б в л аш ту в ати  зустр іч  з п р е 
зи д ен то м  Ш в е й ц ар с ь к о ї К о н ф ед ер ац ії. В ін ск азав : “Н а п и ш іт ь  й о м у  
л и с т а ” . —  “Щ о  я м аю  н ап и сати ?” —  “ П р о сто  н ап и ш іть , ч о м у  хочете 
й о го  б а ч и т и ” .

Я  п роди ктував  ко р о тк о го  листа, не особливо  спод іваю чись н а  від
повідь. За  тр и  дні м оя секр етар ка  вб ігл а  до оф ісу і з хвилю ван н ям  п р о 
м овила: “С ек р етар к а  п р ези ден та  Т ш уді н а  телеф оні й зап и тує, чи  н а 
ступної середи о 15.00 вам  буде зручно  п обачи ти сь  із п резидентом ?”

К о л и  п р и й ш о в  то й  день, я по їхав  до Б ерн а. Д ещ о п о б л у кав  п оки  
зн ай ш ов , де р о зташ о ван и й  оф іс п рези дента Ш вей ц арсько ї К о н ф ед ер а
ції. Я  п ід ійш ов до відкритих воріт, б іля яких мене зустрів  з виду н ео з
б р о єн и й  о х орон ец ь. П о к а за в  й о м у  л и ста , щ о п ід тверд ж ував  м ою  зу 
стріч  з п рези дентом , і о х о рон ец ь  п росто  сказав: “Він н а  тр етьо м у  п о 
в ер сі” . Я  п ідн явся  н а  тр ет ій  п оверх  і зап и тав  ч о л о в ік а , як и й  сам е 
п роходи в  ко р и д о р о м , де оф іс п рези дента Тш уді. Ч о л о в ік  сказав: “Він 
у кім наті 322” . —  Я  запитав: “Т о  щ о мені р обити ?” —  Він відповів дещ о 
ірон ічно, зм усивш и мене зн іяковіти: “ П остукай те в двер і” .

К о л и  я так  і зроб и в , почув голос: “ Заходьте!” П резиден т, як и й  там  
був, п іднявся, потиснув мені руку  і п редставив свого  р ад н и к а  з питань  
н ауки  т а  освіти . М іж  н ам и  відбулась дуже н еф орм альн а, н ав іть  друж ня 
р о зм о в а , я к а  т р и в а л а  45 хвилин . Я  був сп ан тели чени й . Х іб а  м о ж н а 
уяви ти  в ізит до п р ези ден та  будь-яко ї кра їн и  без ж одних  п ер ев ір о к  т а  
п ротокол ів?  Т ільки  тод і я  зрозум ів , щ о таке  п р ям а  ш вей ц ар ська  дем о 
кратія , я к  керую ть країн ою , яким и  лю дьм и  є сім ф едеральних радників  
(в інш их кра їн ах  їх н ази вал и  б м ін істрам и), один  з яких п р о тяго м  ро ку  
виконував  ф ункції п рези ден та країни . Всі вони  м али  досить  обм еж ені
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п о вн о важ ен н я  у п р и й н ятт і р іш ень, п р ац ю вал и  ко л егіальн о , в кон сен 
сусі, зазви чай  походили  з чоти р ьо х  р ізних партій , м али  скром ні зар п л а 
ти, приїж дж али  н а  р о б о ту  н а малих “ф ольксваґенах” чи н а  велосипедах. 
Р аз н а  р ік  без ж одн о ї охорон и  вони  вируш али  у дводенну п о д о р о ж  до 
кантон у , з як о го  походив  то го р ічн и й  президент. К о л и  р о кам и  пізніш е 
я говорив  з президентом  К уртом  Ф урглером , я спитав: “П ід  час ц ієї щ о 
р ічн о ї п о до р о ж і хтось мож е вбити  всіх сімох радників . Ч и  це щ ось зм і
н и ть?” В ін ем оц ій но , але з н о то ю  гум ору , в ідповів : “ Зви чай н о . Д ля  
род и н  цих семи р ад н и к ів ” .

П ісля зустр іч і з п р ези ден то м  Т ш уд і я сп и тав  й о го  секр етар ку , чи 
м ож у п о дзво н и ти  до інш ого  ф едеральн ого  р ад н и к а  Р одж ера Б онвена. 
Я  зустрічав  й ого  вл ітку  1962 р ., коли  ми були  н а  відпустці в ш але д о к 
т о р а  П о л а  Генні у Ш алон-сю р-С он . Бонвен  був свояком  д октора. Я кось  
я п обачи в , щ о д о кто р  Генні п ідн ім ається крутою  вузькою  гірською  д о 
р іж кою  до ш але, а  за  ним  іде ч о ло в ік  у пох ідн ом у одязі з р ю кзако м  н а 
п лечах . Д о к т о р  Г енн і п р ед стави в  ч о л о в ік а  я к  Р о д ж ер а  Б о н вен а , с к а 
завш и , щ о то й  в р ю кзаку  несе р ад іо , яке нам  зн ад о би ться  під час в ід
пустки. Я к  я з ’ясував пізніш е, у грудні 1961 р. Б о н вен а  було о б р ан о  н а 
ч о ти ри р ічн и й  стр о к  н а  п осаду  ф едеральн ого  р ад н и к а  і він п очав  п р а 
ц ю вати  у січні 1962-го.

Я  п одзвон ив  секретарц і Б о н вен а  з оф ісу Т ш уді й сказав , щ о мав 
щ ойно зустріч з президентом  Тш уді і в разі м ож ливості хотів би зай ти  до 
р ад н и ка  Б он вен а привітатись. В она відповіла, щ о радн ик  Б онвен  зараз 
у парлам енті, але повернеться за  10 хвилин, том у  я мож у прийти  і п оче
кати  н а  нього . Ц е щ е зб ільш ило м оє здивування і щ е ясніш е п оказало , 
хто і як  керує Ш вейцарією . Р окам и  пізніш е це дозволило мені написати  
статтю  до ам ериканської газети  про прям у ш вейцарську  дем ократію  під 
н азвою  “Ш вейцарія , ф едерація без верху” (Sw itzerland, a  Topless F ed era
tion). Я  був упевнений, щ о п ри н ай м н і ч олов іки  п р о чи таю ть  статтю  з 
такою  спокусливою  назвою , хоч дехто, мож ливо, розчарується її змістом.

К о л и  н ап р и к ін ц і 1969 р. м и п о ч ал и  го ту в ати  велике святк у ван н я  
25 -л іття інституту , К л ау с  Ш ваб  дуж е ак ти вн о  зал у ч ався  до о б г о в о 
рення. В певний  м ом ент він зап р о п о н у вав  зам ість  стан д ар тн о ї под ії з 
п ром овам и  т а  вечерею  орган ізувати  визначну н авчальн у  подію . Він зга 
дав , щ о у С хідній  Ш вейцар ії, в Д аво сі —  н а  зн ан о м у  лиж ном у  курорті, 
є д обре  вл аш то ван и й  зал , де п р о во д и ться  б агато  конф еренцій . Він з а 
п р о п о н у вав  о р ган ізу вати  д во ти ж н еви й  сим позіум  з м енедж м енту для 
б ли зько  500 топ -м енедж ер ів  і н азв ати  це “ Є вр о п ей ськи м  ф орум ом  з
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м енедж м ен ту” . Д ехто  з ко л ег  дуж е н еп о ко ївся  щ о д о  н аш о ї сп р о м о ж 
ності о рган ізувати  таку  подію , а  так о ж  щ одо  п о в ’язан о го  з цим  серй оз
н ого  ф ін ан сового  ризику. К л ау с  поїхав  н а  к іл ька  днів і, повернувш ись, 
сказав , щ о г о л о в а  ком п ан ії “Е ш ер  В ісс” дасть  м ільй он  ш вей ц арськи х  
ф ранків  у р азі виникнення ф інансових труднощ ів. Я  п огоди вся  н а  о р 
ган ізац ію  зап р о п о н о в ан о ї події.

В раховую чи  те, щ о ідея н ал еж ал а  К лаусу , я  був впевнений , щ о він 
зм ож е о р ган ізу вати  кон ф еренц ію , то м у  н ад ав  й ом у  оф іс у п ав іл ьй о н і 
т а  п р и зн ач и в  о д н у  з д о св ічен и х  се к р ета р о к . Р азо м  во н и  п р ац ю в а л и  
дуж е еф екти вно . К л ау с  п о п р о си в  д ати  й о м у  п и сьм о ви й  д о зв іл  в и к о 
р и сто в у вати  ім ’я Ц Н М  у будь-яки й  н еобх ідн ий  д ля  о р ган ізац ії си м п о 
зіум у спосіб . Він ви кон ував  б ільш у части н у  р о б о ти , п о тр іб н о ї для п ід 
го то в к и  заходу . В то й  ч ас  так і п о д ії не були  звичн им и . К л ау с  п ід го ту 
вав  п р о гр ам у  т а  р о зк л ад  сим позіум у  з лекц іям и  і дискусіям и  зр ан ку  та  
к іл ьк аго д и н н о ю  п ерервою , п ід  ч ас  я к о ї б агато  учасн и ків  м о гл и  п о к а 
тати ся  н а  лиж ах . С и м п озіум  м ав п р о д о в ж у в ати ся  п ісля об ід у  т а  вве
чері, вкл ю чаю чи  р о б о ч і сесії, вечері, інод і з р о зв агам и , так и м и  як , н а 
п р и к л ад , зап р о ш ен н я  Ж іл ьб ер а  Б еко , ф р ан ц у зько го  сп івака , зн ан о го  
я к  “л ю д и н а  у 100 ти сяч  в о л ь т ” . З а п л а н о в а н а  п р о г р а м а  д о бр е  п р о су 
вал ася  й усі п о б о ю в ан н я  ч асти н и  в и к л ад ац ьк о го  складу  Ц Н М , щ о ви- 
со к о п о сад о вц і п ід  б л аго ви д н и м  в и п р ав д ан н я м  участі в освітн ій  події 
приїдуть н а  курорт, виявилися зайвим и. С им позіум  р о зп о ч ався  у січні 
1971 р. з 500 п л атн и м и  учасн и кам и . Я  в ідкри в  кон ф еренц ію , п р о во д и в  
сесії. П ер ш и м  д о п о в ід ачем  був ам ер и кан ськи й  п р о ф есо р  к ан ад ськ о го  
п ох о дж ен н я  Д ж о н  Г елб рей т, зн ан и й  ав то р  б агат ь о х  бестселерів  з ек о 
н ом іки , р ад н и к  ам ер и кан ськи х  п рези дентів , а  п ізн іш е п осол .

Н а  ц ьом у  п ерш ом у сим позіум і б ільш ість доповідач ів  були  п р о ф е
сори , к іл ьк а  п о заш татн и х  в и кл ад ач ів  Ц Н М , а  т ак о ж  інш і —  з р ізних 
університетів  т а  інституцій. М и  були р ад і гар н о м у  початку . У спіх, н а 
віть ф інансовий , був забезпечений.

В раховую чи  успіх п о д ії т а  сум ніви  к ількох  членів  н аш о го  в и к л а 
д ац ьк о го  складу  щ одо  доц ільності проведення п одібни х  заход ів  н аш о 
ю інституцією , К лаус виріш ив створити  ф ундацію  під н азвою  “Є вропей
ський  ф орум  з м енедж м енту” (Є Ф М ), щ об  орган ізовувати  щ орічну ко н 
ф еренц ію  у Д ав о с і ц іл ко м  н езалеж н о  від Ц Н М . Він п р о д о вж у вав  
ви к л ад ан н я  свого  курсу  в Ц ен тр і н аступ н і д в а  р о ки , потім  й о го  було 
п р и зн ач ен о  п р о ф есо р о м  н а  ф акультеті екон ом іки  т а  соц іальн и х  н ау к  
У ніверси тету  Ж еневи . Т ак о ж  він  п ро до вж у вав  п р о во д и ти  і в д о ск о н а
л ю вати  сим позіум . За  к іл ька  років  зм інив н азву  ф ундації і сим позіум у
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н а  “С вітови й  економ ічний  ф о р у м ” (С Е Ф ), який  відтоді п р и ваб л ю є до 
2500 осіб, серед яких  б агато  зн ан их  голів  н ай більш и х ко р п о р ац ій , п р е
зидентів  т а  п р ем ’єр-м ін істрів  країн , як і виступаю ть як  го л о вн і д о п о в і
дачі. П од ібн і заходи  п роходять  в окрем их країнах  т а  цілих регіонах , з а 
п очаткован о  видавничі й інш і проекти . К онф еренція в Д авосі стал а  н ай 
важ ли віш ою  св ітовою  н еуряд овою  подією  не т іл ьки  для б ізнесм енів і 
топ -м енедж ерів, а  й для клю чови х  п ол іти чн и х  лідерів . Я  зали ш и вся у 
н ор м ал ьн и х  стосунках  з К лаусом , бо ц інував й ого  вин ятков і зд ібності 
до кон цептуал ізац ії, п лан уван н я т а  виконанн я. Я  п обував  н а  ряд і си м 
позіум ів, особливо  коли  зап р о ш у вал и  президентів  чи  п р ем ’єр-м ін істрів 
У кр а їн и . Н ай п р и єм н іш о ю  р ічч ю  стал о  те, щ о К л ау с  і й о го  д р у ж и н а 
Г ільде п рий ш ли  н а  святкуван ня м ого  80-річчя, о р ган ізо ван о го  ко л и ш 
нім и  в и к л ад ач ам и  Ц Н М , н а  як о м у  К л ау с  щ и ро  сказав , щ о дуж е мене 
п о важ ає  і навчився від мене б агатьо х  речей.

У  відповідь н а  студентську револю цію  в П ар и ж і у 1968 р. було ство 
рен о  щ е один  важ л и ви й  си м п озіум , як и й  п о ч ав  п р ац ю в ати  у тр ав н і 
1971-го в У ніверситеті Св. Г ал л а  (St. G allen), Ш вейц ар ія . За  о р ган іза 
ц ією  т а  п роведенням  він дуже в ідрізнявся від д аво сько го . М етою  ц ього  
сим позіум у було побудувати  міст м іж  д во м а  п окол інням и: студентам и 
т а  го л о вам и  кор п о р ац ій . В ольф ган г Ш ю рер , випускник У ніверситету  
Св. Г ал л а  т а  г о л о в а  н евели ко ї к о н сал ти н го во ї ком пан ії, створи в  сту 
дентський  орган ізац ійн и й  ком ітет з к ільком а десяткам и членів. К ом ітет 
ро зд іли л и  н а  к іл ька  груп  з р ізн им и  ф ункціям и . О д н а м а л а  д о п о м о гти  
спланувати  триденну п рограм у , вислати  зап рош енн я для доповідачів  та  
учасників сим позіум у. Ін ш а  гр у п а  м ал а  п р и й м ати  спікерів т а  о р ган ізу 
вати  їхній тран сф ер  з аер о п о р ту  Ц ю р и х а  до Св. Г алла. Щ е інш а була 
в ідповідальна за  реєстрацію  т а  інф ормацію ; остання ж  груп а п р ац ю вала  
оф іц іантам и  й о ф іц іанткам и  під час перерв т а  обідів.

У ніверситет С в Г ал л а  —  дуже кон сервативн ий , він спеціалізується 
н а  економ іці, бізнесі т а  праві. Б ільш ість студентів походять із зам ож них 
родин , б агато  хто з н ім ец ьком овни х  країн . Б агато  з них удом а звикли  
м ати  д о м аш н ю  обслугу  т а  водіїв . П ід  ч ас  си м п озіум у  студен ти  сам і 
п ови н н і були  п р ац ю вати  водіям и  т а  оф іц іантам и . У  В о л ьф ган га  Ш ю - 
р ер а  був великий  список кон тактів  й він міг зап р о ш у вати  дуже п о важ 
них осіб  я к  сп ікер ів : п р о ф есо р ів , б ізн ес-л ідер ів , го л ів  у р яд у  т а  м іж 
н ар о д н и х  о р ган ізац ій . Т ам  було  600 б ізн ес-у ч асн и к ів , як і п л а ти л и  
зн ачн і кош ти , щ о дозво л яло  о р ган ізато р ам  зап р о ш у вати  400 студентів 
з р ізн их  кр а їн  взяти  участь безплатно . Те, щ о сим позіум  став зустріччю
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двох ген ерац ій  і щ о студенти зай м али сь  й ого  орган ізац ією , було його  
ун ікальни м и  озн акам и .

Н а  перш і д ва  сим позіум и , де кож ен  день вели р ізн і лю ди , мене з а 
п р о си л и  виступи ти  з ко р о тк и м и  п р о м о в ам и  т а  п р о вести  дискусії. Н а  
третій  симпозіум  зап роси ли  вести один  день, а  з наступного  року  і вп р о 
довж  24 років  п ідряд зап рош ували  головувати  п р отягом  усіх трьох  днів 
сим позіум у. Л екції, доповід і й дискусії проводи лися н ім ецькою , ф р ан 
ц у зьк о ю  т а  ан гл ій ськ о ю  м о в ам и  з си н х р о н н и м  п ер екладо м . С ам е н а  
цьом у симпозіум і я познайом ився , будучи головою , з рядом  виняткових 
особистостей  з усіх континентів . Ц е н адзви чай но  д оп ом огло  мені в усій 
моїй  п одальш ій  прац і.

Я к  го л о в а  я зробив  дві речі, як і створи ли  особливу  атм осф еру. Д о 
V IP -персон  стави вся  т а к  сам о , я к  і до інш их учасн и ків  т а  студентів . 
Ц е було дуже корисно  студентам , адж е таки м  чин ом  вони  м огли  навіть  
стави ти  п р о во кац ій н і зап и тан н я , вступати  у дискусії з б ізнесм енам и чи 
спікерам и під час перерв н а каву, обідів т а  вечері. Я  так о ж  підсум овував 
усі допов ід і н а  п лен арн их  засіданнях , яких  було бли зько  20 , о д р азу  ж  
після о стан н ього  допов ідача . Я  ви б и рав  тр и  речення чи  ідеї з виступу 
ко ж н о го  д о п о в ід ач а  в так и й  спосіб , щ о зд авалося , щ о існував зв ’язо к  
м іж  усім а різним  тем ам и  плен арн их  засідань. Ц е д обре  сприйняли , бо 
учасники  п обачи л и  сим позіум  я к  одне ціле, а  не я к  серію  р ізн ом ан ітни х  
лекцій . З м ого  боку  це п отр еб у вал о  зн ач н о ї ко н ц ен тр ац ії уваги , енергії
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т а  н ав іть  певної в ідваги , щ об  ск о р о ти ти  кож ну з 20 п івгодинних  лекцій  
до трьох  ідей і зр о б и ти  п ідсум ок усіх виступів за  д вадц ять  хвилин.

У  70-х я  ставав  усе більш е затребуваний  я к  лектор , радн ик , консуль
тан т  і дал і р о зп р авл яв  крила. Щ о мені б ільш е всього  п о до б ал о ся , то  це 
м одерац ія  сем інарів  з ф ілософ ії в Ін сти туті гум ан істичних студій  в Ас- 
пені, К о л о р ад о . Ін сти ту т  було ство р ен о  ам ер и кан ськи м  ф ілософ ом  
М ортім ером  Д ж ером ом  А длером , експертом  з п рац ь  А рістотеля. Г о л о 
вою  п равл ін н я інституту був Р оберт О. А ндерсон , успіш ний бізнесмен, 
го л о в а  н аф то в о ї ком пан ії “А тл ан тік  Р ічф ілд” , а  прези дентом  інститу
ту  —  Д ж озеф  Е. С лейтер . Д ж о зеф  (Д ж ов) С лей тер  в ід іграв  важ ли ву  
р о л ь  у в ідбудові Н ім ечч и н и  п ісля Д р у го ї св іто в о ї в ійни , м ав ш и р о к і 
зн ан н я  й досв ід  і, м аю чи  еко н о м іч н у  освіту , був щ е й сп равж н ім  гу 
м аністом .

Б агато  рок ів  я був м о д ер ато р о м  двотиж невих сем інарів  для у п р ав 
л інц ів . С т р у к ту р а  сем інар ів  б у ла  так а : зар ах о ву в ал о ся  24 у часн и ки , 
б ільш ість з яких —  керівники  ком паній  н ай ви щ ої л ан ки , к ілька ви соко
п оставлен и х  д ерж авн и х  служ бовців , к іл ька  академ ік ів  т а  інод і л ідери  
проф спілок. У  н ас були різном ан ітн і тем и для обговорення н а  сем інарах 
і бли зько  50 сто р ін о к  м атеріал ів  до ко ж н о ї тем и, вибран и х  із п рац ь  р із
них авторів : ки тай ськ і т а  грец ьк і ф ілософ и, ф ілософ и грец ько го  рен е
сансу, а  так о ж  сучасніш і автори , так і я к  Д ж он  Л о к , К ар л  М аркс, М а 
х атм а  К . Г анді. Ч и т а т и  м о ж н а  було п ісля об іду  чи  ввечері, а  о б г о в о 
рення п р о ч и тан о го  відбувалося щ о р ан к у  п р о тяго м  ч о ти р ьо х  годин  за  
круглим  столом .

Н е було ж одн их  лекц ій . У часн и ки  п о ч и н ал и  ко м ен ту вати  п р о ч и 
тан е. М о їм  зав д ан н я м  було зр о б и ти  так , щ об  во н и  р еагу вал и  н а  ідеї 
інш их учасників, а  не т ільки  н а  ідеї з п р о чи тан о го . Н ап р и к ін ц і кож н о ї 
сесії я  п ідсум овував р ан ко в і дебати  таки м  чином , щ об  п о казати , який  
внесок  зр о б и л и  р ізн і у ч асн и ки  до т а к  зв ан о ї ар х ітекту р и  чи  систем и 
ідей, не висновки , а  зб ірку  в заєм о п о в ’язани х  дум ок. М ен і п одо б ал о сь  
д ав ати  лекції, го л о ву в ати  н а  конф еренц іях  чи  зустр ічах , п роте висту
п ати  в рол і м о д ер ато р а  ім понувало  найбільш е, том у  щ о це був дуже де
м ократи чн и й  процес. Л екц ії —  авто кр ати ч н и й  процес. Ви виголош уєте 
к іл ька  ідей і певним  чи н ом  н ам агаєтесь  н а в ’язати  їх ауди тор ії, н ав іть  
як щ о  лю ди  й м ож уть  стави ти  зап и тан н я  чи  сп еречатися  з вам и  після 
лекції. Г оловування н а  конф еренціях теж  досить автократичн е, коли  д о 
п овідачем  н а в ’язується  п евн а  ди сц и п л ін а  і п р и м ається  р іш ен н я, ком у  
н ад ати  слово  для ком ен тар ів  чи  зап и тан ь , а  ком у  ні. Будучи ж  м одера-
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то р о м , л ю ди н а лиш е д о п о м а
гає  у ч асн и кам  ви р ази ти  їхні 
погляди , а  потім  кращ е зр о зу 
м іти  важ ли вість  п о гляд ів  ін 
ш их учасн и ків . П ідсум ки  д о 
п о м ага ю ть  сл ухачам  так о ж  
зрозум іти , н аск ільки  їхні дум 
ки  в ідп овідаю ть дебатам .

За  д о п о м о го ю  п р ац і в Ас- 
пен і я  не т іл ьк и  п ізнав  к л ю 
ч о в і ідеї б агать о х  ф ілософ ів , 
п о л іти ч н о -н ау ко в и х  ф іл о со 
фів т а  ви д атн и х  п и сьм ен н и 
ків, а  й п о зн ай о м и в ся  з ц ік а 
вим и лю дьм и  серед учасників, д екотр і з яких зай м али  дуже високі п о 
сади. П ри гадую , я к  н а  другий  день об го во р ен н я  тем и “О собистість та  
суспільство” ми п о чали  го во р и ти  про  нацистську  Н ім еччину. П ан у вал а  
атм осф ера в ідкритості. Р ап том  один  ам ери кан ец ь, який  виріс у Н ім еч 
чин і, сказав : “Я  був член ом  м о л о д іж н о го  г ітл ер івськ о го  руху і, з г а 
дую чи, як и й  п оліти чни й  контекст був тод і в Н ім еччин і, не дум аю , щ о 
р об и в  щ ось п о ган е” . Всі зац іпен іли  т а  н а  мить зап ан у вал а  тиш а. С и ту а
цію  вр яту вал а  Ш и р л і Т еркл , доцент соц іології з М ІТ . В она сказала , щ о 
н ещ одавн о  б ула  у П івденній  А ф риц і, в ідвідую чи там  своїх родич ів , як і 
всі були  євреям и. Ї ї  в р ази л о , щ о , н езваж аю чи  н а  ф акт, щ о євреї с т р а 
ш енно п остр аж дали  під владою  нацистів , у П івденній  А ф ри ц і вони  н а 
солодж увалися своїм  статусом  білих лю дей, не в ідчуваю чи  ан і зан еп о 
коєння, ан і п рови н и  в том у, щ о чорнош кір і лю ди  дуже п остраж дали  від 
апартеїду. В она сказала , щ о не дум ає, щ о всі н ім ці п оган і, а  всі євреї х о 
рош і. У  кож ній  н ац ії чи  етнічній  груп і є хорош і й п о ган і лю ди , а  п о л і
тичні, економ ічн і чи соц іальн і о бстави ни  м ож уть ви кл и кати  добре чи 
п о ган е  у лю дях. Ц і к іл ька  хвили н  були  дуже зворуш ли ві. Всі ми були 
схви льован і згад ан о ю  дискусією .

Н а  тр ет ій  день сем інару , як и й  п р о х о ди в  ц ік аво  і де я, вочеви дь, 
д о б р е  ви ко н у вав  р о л ь  м о д ер а то р а , ми зр о б и л и  зви ч ай н у  п ерерву  н а  
фурш ет. Я  йш ов з тар іл ко ю  н а  терасу, ш укаю чи  вільний  столи к , коли  
мене зупинив один  з учасників сем інару і сказав: “Бобе, будь ласка, п р и 
єднуйтесь до н ас” . С то л и к  був н а  ч о ти р ьо х  і тр о є  учасників уже сиділи 
за  ним. Я  відчував, щ о всі вони  високо ц іную ть мене. О дин  з них був 
зн ан им  п роф есором , другий  —  л ідером  проф сп ілки , а  третій  —  високо-
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п о сад о вц ем  з д еп ар там ен ту  о х о р о н и  з д о р о в ’я, осв іти  й со ц іал ьн о го  
забезп ечен н я. К о л и  я п о чав  їсти , той , хто зап р о си в  мене, сказав : “ Ви 
єврей, Б обе, чи не так?” —  Я  відповів: “Н і, я п росто  укр а їн ец ь” . —  Він 
о д р азу  ж  сказав: “Д ивно . Ви, без сумніву, д остатн ьо  розум ні, щ об  бу
ти  євреєм ” .

Н ап р и к ін ц і д во ти ж н ево го  сем інару  мені п о дяку вал и  за  д о б р у  р о 
боту , н ав іть  н ап и сали  к іл ька  вірш ів для мене і п ро  мене. Я  тод і всім по 
черзі п о д яку вав  і з н о тк о ю  гу м о р у  сказав : “Н а й к р ащ о ю  п о д яко ю  т а  
в и н аго р о д о ю  для мене стало  те, щ о я отр и м ав  почесне єврейське г р о 
м адян ство ” .

Н а  сем інарах  було к іл ька  лю дей, з яким и  я зап ри ятелю вав . У  н ай 
бли ж чом у ко н так т і зали ш и вся з К асп ар о м  В ай нбергером , яки й  був м і
н істром  о хорон и  зд о р о в ’я, освіти  й соц іальн ого  забезпечення. П ізн іш е 
він став м ін істром  о б о р о н и  і зак ін чив  свою  п оліти чну  к а р ’єру н а  цій  же 
посаді. С им волічним  у наш их стосунках  став той  ф акт, щ о я був у й ого  
офісі в той  день, коли  він зали ш ав  П ентагон .

У  А спені я в ідкрив для себе інш у А м ерику, хоч думав, щ о вже добре 
її зн ав . Т ам  б у ла  л ітн я  си м ф о н ічн а  ш к о л а , я к а  ко ж н о го  дня по  об ід і 
д ав ал а  кон ц ерти  з в ідом им и  солістам и . Б у л а  так о ж  о п ерн а труп а, як а  
виступала к ілька вечорів. Б ули  там  і м іж народн і конф еренції для різних 
п р о ф есіо н ал ів . А спен, н ай к р ащ е  зн ан и й  я к  чудови й  л и ж н и й  к у р о р т , 
влітку був справж нім  культурним  і академ ічним  центром . С ам е в А спені 
н ап рикінц і одного  з сем інарів Д ж ов С лейтер удостоїв мене звання “Л ю 
дини  ренесансу” . Він вірив, щ о я зн аю  п отроху  п ро  все, том у  невдовзі 
залуч и в  мене до  ш и р о к о го  р ізн о м ан іття  п од ій  і п р о ект ів , де сам  в ід і
гр ав ав  важ ливу  роль.

П р о тяго м  того  десятил іття я  став  членом  трьох  м іж народних  орга- 
н ізац ій -асоц іац ій : Р им ський  К луб  (РК ), М іж н ар о д н а  академ ія м енедж 
менту, С в іто ва  академ ія м и стецтва т а  науки . Зустрівш и А уреліо  П еччеї 
в Римі, я зац ікавився РК . Влітку 1972 р. летів з Ж еневи  до К іото , ко л и ш 
н ьо ї столиц і Я пон ії, через М оскву  над  С иб іром , ш и р о то ю  якого  був з а 
чар о ван и й . М ене втретє було зап рош ено  д ати  лекц ії для У ніверситету  
м олодих  президентів , ц ього  разу  н а  тем у м іж н арод н ого  бізнес-середо- 
вищ а. В л ітаку  я чи тав  перш и й  звіт  Р им ського  К лубу, який  вийш ов під 
н азв о ю  “ М еж і ек о н о м іч н о го  зр о с т а н н я ” . К н и га  о п и су вал а  п р о гн о з , 
яким  буде стан  світу в 2050 р ., якщ о  зб ільш увати м еться населення, так  
сам о ш видко  зростатим е індустріалізація, якщ о все активн іш е в и ко р и с
товувати м уться  п р и р о д н і ресурси, а  забрудненн я п овітря , води  й зем лі 
продовж иться в усе б ільш ому темпі. Р оботу  було створено в М ассачусет-
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ськом у інституті техн ології (М ІТ ) груп ою  м олодих  дослідників  різних 
н ац іон альн остей  під керівництвом  Д еніса М едовса з використанням  ме
тоду  індустріальної динам іки , р озроб лен ого  проф есором  Д ж еєм  Ф орес
тер о м  у М ІТ . Н а  це дослідж ення Р К  одерж ав  гр ан т  у 300 000 д олар ів  
С Ш А  від “Ф у н дац ії Ф о л ь к св а ґен ” . З часом  й о го  н ад р у ку в ал и  16 м о 
вам и  ти раж ем  у 37 м ільйонів  п рим ірників . В исновком  звіту  було те, щ о 
якщ о  всі згад ан і тенденції п р о д о вж аться  до 2050 року , станеться г л о 
б ал ьн а  катастр о ф а .

Реакц ія н а  цю  книгу  б ула  м и ттєва . Д ілові кола, б агато  п олітиків  та  
б ільш ість економ істів виступили н адзвичайно  критично. В они називали  
членів Р К  “лю дьм и н ульового  зр о стан н я” , “зловіщ им и п р о р о к ам и ” , н о 
вим и  м альтузіан ц ям и . З інш ого  б оку , л ю ди  з р ізн их  сф ер сусп ільства 
п ози ти вн о  в ідреагували  н а  книгу, я к а  сп р и чи н и л а виникнення о р ган і
зован их  екологічних рухів, а  п ізніш е —  зелених політичних партій . Х оч  
я і розум ів , щ о в книзі були  деякі спрощ ення, во н а  в р ази л а  і зво р у ш и л а 
мене, том у  щ о п о казу в ал а  кон кретн і п равдоп од ібн і результати  зло вж и 
ван ня біосф ерою , я к  передбачав  і А уреліо  П еччеї під час й ого  виступів 
у Рим і 1968 р. В л ітаку  я виріш ив зм інити  тем у своєї лекц ії в У ніверси 
теті м олодих  президентів  для то го , щ об п о го во р и ти  п ро  “М еж і ек о н о 
м ічного  зр о стан н я” . М о я  лекц ія  б ула  не н адто  успіш на, адж е “ О р ган і
зац ія  м олодих  п р ези ден тів” складал ася  з успіш них бізнесм енів, як і не 
т ільки  м ріяли, а  й п лан ували , я к  ш видш е р о зш и р и ти  свій бізнес. Ц е не 
вплинуло н а  мене, том у  щ о я п рагн ув  п риєднатися  до Р К  й п ри свячу
вати  себе р о б о т і в ньом у. Я  так и  став  дуже активн им  членом  клубу, у 
д ва  р ізн і періоди  був членом  ви ко н авч о го  ком ітету  т а  1980 р. н аписав  
свій звіт для Р им ського  К лубу  під н азво ю  “Д о еф ективних суспільств: 
Д о р о го в к ази  в м ай б у тн є” , як и й  п ізн іш е ви д ал и  д ев ’я т ь м а  р ізн им  м о 
вам и. Було щ е одне м оє сим волічне залучен ня до Р К , бо у 1972 р. клуб 
було зар еєстр о ван о  як  ш вей ц арську  ор ган ізац ію  за  ю ри ди чною  ад р е
сою : Ш ем ан  де К о н ш  4, Ж ен ева  —  то б то  за  адресою  Ц Н М .

У  К іо то  я в ідв ідав  к іл ь к а  ц ікави х  лекц ій  н а  р ізн і тем и , але н а й 
б ільш е мені сп о д о б ал ася  л екц ія  Д ж ей м са М ічен ер а , а в т о р а  к ількох  
гран д іозн и х  історичних ром ан ів , таки х  я к  “О повід і п ро  п івденний  т и 
хо о кеан ськи й  р ег іо н ” , “ П оверн ен н я до р а ю ” , “С а й о н а р а ” , “Г а в а ї” та  
інш их. У  л ітаку  по  д о р о зі н азад  знову  над  С иб іром  я м ав п риєм н у  р о з 
м ову з М іченером . М ені було ц ікаво  знати , скільки п отр ібн о  історичних 
дослідж ень для книги, я к  їх роб и ти , чом у  він о б р ав  сам е ті тем и і н ап и 
сав  сам е п р о  т і кра їн и . М іченер  вияви вся дуж е п р и єм н о ю  лю ди н ою : 
скром ний, відвертий, він з легкістю  ділився своїм и  ідеями. З ним  було
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легко  сп ілкуватись і він 
був дуже відкритим. Ін о 
ді, ко л и  зустр іч аєш  а в 
т о р а  кн и ги , я к а  дуж е 
сподобалась, особистість 
сам о го  а в т о р а  не в ід 
д зер кал ю є  н ап и сан о го  
ним . Т а к  сам о  буває  з 
п р о ф есо р ам и : те, чого  
вони  вчать , і те, щ о в о 
ни  ро б лять , часто  супе
речи ть  одне одном у.

М іж н ар о д н а  ак ад е 
мія м енедж м енту за  р ів 
нем і важ ливістю  п осту
палася Римському Клубу. 

К р и тер ії в ідб ору  кан д и датів  у членство  в акад ем ії були  такі: зн ач н и й  
внесок у теор ію  або  п р акти ку  менедж менту. Х о ч а  лю ди , як і стали  чле
н ам и  академ ії, й в ідповідали  цим  двом  критеріям , п роте сам а академ ія 
м ал а  н езначний  вплив. Н аш і зустріч і в ідбувались у р ізних країн ах , н а  
р ізн их  ко н ти н ен тах , інод і п р о х о д и л и  д оси ть  ц ік ав і л екц ії т а  д ебати . 
О д н ак  було б важ ко  довод и ти , щ о академ ія  як  т а к а  о п убл ікувала  щ ось 
дуж е важ ли ве з у п р ав л ін ськ о ї осв іти  чи  з м енедж м ен ту  к о р п о р ац ій . 
У  той  сам ий  час у Р К  були  три  кри тер ії в ідбору  у членство:

• велике зац ікавлен н я долею  лю дства,
• м ож ливість інф орм увати  лю дей  через книги , лекції, дискусії про 

стан  світу та, нареш ті,
• спром ож ність  зр о б и ти  щ ось для то го , щ об  п оліп ш и ти  долю  л ю д 

ства.
Ц е ми п робували  робити , пиш учи  книги  як  звіти  для Р им ського  

Клубу, також  допом агали створю вати національні асоціаціії РК, впливати 
н а  лю дей, як і ухвалю ю ть важ ливі ріш ення. Ч ленство у Рим ськом у К лубі 
обмеж увалося кількістю  в сто осіб, щ об ми м огли знати  одне одного.

У  нас були дуже ц ікав і зустріч і з деяким и кер івн и кам и  країн . Я  вже 
згад у в ав  П ’єр а  Т р ю д о , п р ем ’єр -м ін істр а  К ан ад и . Н е  м енш  ц ікави м и  
були  зустріч і з п р ем ’єр-м ін істром  Ш веції, кан ц л ер о м  А встрії. П ід  час 
н аш о ї зустріч і з п р ем ’єр-м ін істром  Ш веції ми зосередились н а  п итанн і 
атом ни х  електростанц ій ; ми н ав іть  зм огли  м оделю вати  наслідки  в и к о 
ри стан н я р ізних  дж ерел енергії.

Богдан Гаврилишин, віце-президент Міжнародної 
академії менеджменту Педро Нуено та Адріан Кадбері
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С віто ва  академ ія  м и стецтва т а  н ауки  —  це зн ачно  б ільш а о р ган іза 
ц ія , н іж  Р К . В о н а н ал ічує  б ільш е 700 членів  з р ізн их  кра їн , м ож ли во , 
п ер еваж н о  з П ів н іч н о ї А м ерики . С еред  членів  акад ем ії було  і зар аз  
є к іл ька  лауреатів  Н об ел івсько ї премії. Я  вваж аю  п оєдн ан ня м истецтва 
й науки  дуже ц ікавим . У  н ас  відбулося к іл ька  н ад зви чай но  ц ікавих ко н 
ференцій; найбільш і з них проходи ли  раз н а  ч отири  роки . Згодом  я о п и 
нився у складі н агл яд о во ї рад и  А кадем ії, х оча зосередж ував свою  д іяль
н ість н а  п р ац і для У країн и  й том у  не був дуже активн им  її членом .

К онтакти з  Р адянським  С ою зом
П ід  ч ас  “х о л о д н о ї в ій н и ” Ж ен ева  б ула  єдиним  місцем , 

де м ож н а було зустріти  лю дей  з У країни . П ри чи н и  очевидні: там  р о з 
м іщ увалася ш таб -к в ар ти р а  О О Н , і У кр а їн а  я к  ч лен-засн овик  О б ’єдн а
них Н ац ій  м ал а  певні п р ава , україн ц і м огли  п р ац ю вати  у р ізних аген 
ціях т а  відділах О О Н . П ерш и м и, з ким  я зустрівся, була с ім ’я Б ілорусів. 
О лег Б ілорус п рац ю вав  у Ж еневі в К ом ісії О О Н  з економ ічних питань  
Є вроп и . Ч ер ез те, щ о м енедж м ент в ід іграє  важ ли ву  р о л ь  в економ іц і, 
т ем а  освіти  з м енедж м енту м о гл а  бути  дуж е ц ік аво ю  для О л ега  Б іл о 
руса. О дн ого  дня він потелеф онував  до мене і зап и тав , чи м ож н а відві
д ати  Ц Н М . Він п рий ш ов, п редставився т а  п остави в  серію  проф есійних 
зап и тан ь. П ісля того  ми іноді зустрічались у н ас вдом а чи в пом еш канн і 
Б ілорусів . Б іл о р у с  був дуж е в ід кр и то ю  лю ди н о ю . П ід  ч ас  п ер ш о ї зу 
стр іч і він  сказав : “ М и  м ож ем о зустр іч ати сь , але т іл ьк и  тр и ч і н а  рік. 
Т а к а  кількість зустрічей  мож е бути  ви п р авд ан а  моїм  проф есійним  зац і
кавленням . В інш ом у вип адку  виникнуть п ід о зр и ” . Ц и м  він дав  зр о зу 
м іти, щ о м ає зв ітувати  п ро  н аш і зустрічі.

Н аш і стосунки  з Б іл о р у сам и  були  дуж е друж н ім и  т а  п ри єм н и м и . 
В они  о б о є  були  з У к р а їн и , го в о р и л и  су ч асн о ю  у к р а їн сь к о ю  м овою . 
Й о го  д р у ж и н а  гар н о  сп івала, а  Б іл о р у с  зн ав  б агато  так и х  п ісень, яких  
м и  н ав іть  не чули . М и  ч удово  п р о во д и л и  ч ас  за  вечерею  т а  п існям и , 
о б м ін ю в ал и сь  д у м к ам и  п р о  р ізн і реч і, о д н а к  були  о б ер еж н и м и  і не 
т о р к ал и сь  дел ікатн и х  тем . Б іл о р у с  п р и м у др явся  го в о р и ти  н а  п о л іти ч 
н і тем и  зі м ною  в так и й  спосіб , щ о н ав іть  як б и  р о зм о ву  зап и сали , во н а  
не ста л а  б для н ьо го  н ад то  н ебезпечною . Я  т ак о ж  був дуж е обереж ни й  
і не стави в  за п и т а н ь , як і м о гл и  б б ути  п о т р а к т о в а н и м и  я к  ан т и р а - 
дянські.
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Я  зустрічав  к іл ька  делегац ій  з Р адян ського  С ою зу, як і в ідвідували  
Ц Н М . О со бл и во  д о бр е  з а п а м ’ятав  одну  з них, то м у  щ о це б у ла  най - 
вп л и в о в іш а  д елегац ія , я к а  бу дь-ко ли  п р и їж д ж ал а  зв ідти  до н аш о ї 
ш коли . М ен і п отелеф он ував  В адим  П ер чи к , м о л о д и й  укра їн ец ь  з р а 
дян сько ї м ісії п ри  О О Н . Він сказав , щ о в Ж еневі перебуває делегац ія з 
дев’яти  осіб з Р ад ян ського  С ою зу, в складі як о ї є дуже п оваж н і лю ди, 
як і хотіли  б відвідати  Ц Н М  і п о говори ти  зі мною . П ерчи к  назвав  к ілька 
клю чових  осіб, серед яких  були заступн и к  го л о ви  Г осплану, д иректор  
тр ак то р н о го  заво д у  з Б ілорусії, н а  то й  час н ай б ільш ого  в Р адян ськом у 
С ою зі, а  так о ж  укра їн ськи й  академ ік  С теф ан  Я м п о льськи й . О станній  
був для мене найцікавіш им .

П ер чи к  сказав , щ о делегац ію  ц ікави ть , як о ю  є м іж н арод н а ш к о л а  з 
м енедж менту, щ о во н а  р о б и ть  і як. Він зап и тав , чи  м ож у я її прийняти . 
Я  п о го ди вся . К о л и  вони  п р и б у л и  і р о зташ у вал и сь  у кон ф ерен ц -зал і, 
я  к о р о тк о  п ри в ітав  їх ан гл ійською  і зап и тав , як о ю  м овою  мені кращ е 
розп о від ати  п ро  ш колу: англ ійською  чи українською . Я м п о льськи й  о д 
р азу  відповів: “Я сн а  річ, у кр а їн сько ю ” . Ц е ш окувало  інш их членів д е
легац ії і дещ о збентеж ило мене, бо я вперш е в ж итті мав го во р и ти  про 
осв іту  з м енедж м енту  у кр а їн сько ю . М ене н еп о ко їл о , щ о я не зм ож у 
зн ай ти  відповідну терм інологію . К о л и  п очав  го во р и ти  й п исати  дещ о 
н а  дош ці, П ерчи к , як и й  сидів п о р яд  із заступ н и ком  го л о ви  Г осплану, 
п очав  й ом у тихо п ерекладати  з укра їн сько ї н а  російську. Я м п о льськи й  
зразу  голосно сказав П ерчику: “П ерестаньте перекладати . М ихайло Ів а 
н о ви ч 9 н ародився  в У країн і й м ає розум іти  укр а їн ську ” . Я  був у зах о п 
ленні від см іливості Я м п о льсько го , яки й  не побоявся  ск азати  так і речі 
публічно й голосн о . П ерчи к , п очервон івш и , зам овк , і я  п родовж и в л ек 
ц ію  без ж одних переш код . О після було п оставлен о  к іл ька  зап и тан ь , в 
осн овном у тр ь о м а  п рисутн ім и  українцям и , х о ч а  в делегац ії було так о ж  
тр о є  осіб з М оскви  і тр о є  з Б ілорусії.

П ісля лекц ії я потиснув руку  делегатам , з кож ним  обм інявся к іль
ко м а  словам и , п роте м ав н ай довш у р о зм о ву  з Я м п ольськи м . Я  сказав  
йому: “Я кщ о  ви вільн і ввечері, м ож ли во , м огли  б при їхати  до мене д о 
дом у н а  вечерю ?” Він погодився. П ри їхав  із П ерчи ком , яки й  був в як о с
ті гіда, але в ірогідн іш е —  для збереж ення зви ч н о ї в то й  час процедури  
зв ітуванн я в К Г Б  п ро  н аш і розм ови . Я м п о льськи й  ставив мені й Л ені 
безліч зап и тан ь. Він оглянув м ою  б ібл іотеку  й п о бачи в  У країн ську  ен- 9

9 Михайло Іванович Міснік — заступник голови Госплану з 1966 по 1973 роки. Наро
дився в Чернігові, Україна.
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циклопедію , видану Н ауковим  товари ством  ім. Т ар аса  Ш евченка у С ар- 
селі, Ф ран ц ія . В итягнув один  том , ро зго р н у в  й ого  й п очав  уголос ч и 
тати  п ро  С теп ан а  Б ан д ер у 10. П отім  сказав: “Б ан д ер а  був видатн ою  о со 
бистістю . Я к  сталося, щ о п ро  н ього  так  м ало  н ап и сан о?” Я м п о льськи й  
н ап о л егл и в о  д ем о н стр у вав , щ о він —  укр а їн ец ь  і не б о їться  р еакц ії 
влади . Г ад аю , й ого  п о сад а  б ула  д оси ть  висока, том у  д о зв о л я л а  й ом у 
п очувати сь  у безпеці. Він н ародився  в Х арков і, у досить  м олодом у  віці 
став  постійним  членом  А кадем ії н аук  У Р С Р  у К иєві, потім  —  р ектором  
Л ьв ів ськ о ї п ол ітехн іки , п ізн іш е —  інш ої п ол ітехн іки  десь у С хідній  
У країн і, потом у  ставш и директором  Інституту  економ іки  А кадем ії н аук 
у К иєві. П ісля  ц іє ї зустр іч і ми не м али  ж од н и х  к о н так т ів , п р о те  ця 
справді сильна особистість сп рави ла н а  н ас велике враж ення. П ісля того  
я к  У к р а їн а  ста л а  н езалеж н ою , й о го  он ук  п р ац ю вав  у О О Н  в Ж еневі. 
Я ко сь  він п одзвон ив  мені й переказав  вітання від свого діда, який  хотів, 
щ об  ми зн али , щ о й ом у дуже сп одобався  в ізит до інституту, а  особливо  
до н аш о го  дому.

За інш ої н агоди  відбувся ще один  несподіваний  візит до нас лю дини  
з У країн и . Ч о л о в ік  приїхав  до Ж еневи  о тр и м ати  прем ію  за  захист прав  
лю дини. Я  був п рисутній  н а  церем онії н агородж ен н я в О О Н , де п осп іл 
кувався з ним  т а  зап роси в  до себе в гості. Він п рий ш ов  і н ам агався  ви 
п р ав д ати  себе. Був доси ть  в ідвертий . К о л и  я сказав: “ Ц ікаво , щ о вам  
д ал и  п рем ію  з зах и сту  п р ав  лю ди н и . Н е  дум аю , щ о в Р ад ян сько м у  
С о ю зі х тось  засл у го ву є  н а  н е ї” . В ін м айж е ви б ач ав ся  за  те, щ о й ом у 
д ал и  цю  прем ію , сказавш и : “Т ак , я розум ію . А ле, зн аєте , м и  сп равд і 
м аєм о  д оси ть  л іб ер ал ьн у  кон сти туц ію . Я  р о б л ю  все м ож ли ве д ля  з а 
хисту лю дей , щ о д ію ть у р ам к ах  конституц ії. Я  н ам агаю ся  д о во д и ти , 
щ о зад екл ар о ван е  конституц ією  м ає реалізувати ся н а  п р ак ти ц і” .

К о н так ти  з Р адян ськи м  С ою зом  зд ійсню валися не т ільки  з лю дьм и  
з У кр аїн сько ї Р С Р . Ц е ставалося  не з м оєї ін іц іативи , я  лиш е в ідповідав 
н а  ін іц іати ву  інш их. У  Р ад ян сько м у  С ою зі б ула важ л и ва  о р ган ізац ія , 
я к а  н ази вал ася  “Д ерж авн и й  ком ітет з п и тан ь  н ауки  і техн іки ” . К ом ітет  
н ап р ям у  зв ітував  Р ад і м іністрів, а  не окрем ом у м ін істру чи го л о в і Ради  
м ін істр ів . О р ган ізац ія  м а л а  ф о р м ал ь н о го  го л о ву . D e  facto  го л о в о ю  і 
особою , я к а  в ідп ов ід ала  за  стосунки  з зовніш нім  світом , був Д ж ерм ен  
Г віш иані, за  походж енням  грузин, зять  го лови  Ради  м іністрів К осигіна. 
Він був заступн и ком  го л о ви  К ом ітету , а  так о ж  д и р екто р о м  Ін сти туту

10 Лідер Організації українських націоналістів.
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ан ал ізу  систем. Х оч  як  дивно, 
цей ч о ло в ік  захистив д о к т о р 
ську дисертац ію  з менедж мен
ту і б агато  знав п ро  цю  д ілян 
ку. Д еяк і ам ер и кан ськ і п у б 
л ік ац ії зви н у вач у вал и  й о го  в 
том у , щ о він о ч о лю є р ад я н 
ський  п ром и слови й  ш піонаж . 
Н а сп р ав д і він був дуж е ін 
тел ігентною  т а  приєм ною  л ю 
диною . Завдяки  д о к т о р ат у  
Г віш иані зн ав  п ро  мене з л іте
р ату р и  з м енедж м енту, хоча, 
н ап евн о , й від д елегатів , як і 
в ідвідали  Ц Н М . Він зв ’язався 
зі м ною  н а  п о чатку  1969 р. та  
зап и тав  п ро  м ож ливість  п р и 
їхати  до Ж еневи  і п осп ілкува

тися зі мною . Я  був за ін три гован и й . Знав, щ о він м ав високий  статус у 
Р адян ськом у  С ою зі завд яки  й ого  ро л і в Ін сти туті т а  К ом ітеті.

М и  дом овили ся , щ о він прий де до н ас  н а  обід , під час як о го  зм о 
ж ем о п о го во р и ти . Я  п ри їхав  заб р ати  й ого  з “ О тель дю  Р о н ” 11, зап ар к у 
вав м аш ину н ап р о ти  входу й зателеф он ував  до й ого  н ом ера. Він спус
ти вся  у вести бю ль. К о л и  я п р о в ів  й о го  до м аш и ни , зап р о си в  сідати , 
а  сам  сів за  керм о, він здавався  спантеличеним . Я  це пом ітив  і запитав: 
“Ви здивован і, щ о у мене н ем ає водія, я к  у вас? Ц е кап італ істи чна, а  не 
соц іал істи чн а к р а їн а” . Він посм іхнувся.

Г віш иані мав витончен і м анери. Н а  обіді з н ам и  були  двоє наш их 
дочок , як і зазви чай  д о п о м агал и  своїй  м атер і з п ід го то вко ю  будь-яких 
п ри й н ять , том у  щ о м оя д руж и н а все го ту в ал а  власноруч. Г віш иані це 
теж  здивувало. П р и в ітавш и  наш их дочок , він сів за  ф ортеп іан о , зіграв  
“П існю  ко х ан н я” (Love Song) з одной м енн ого  ф ільм у т а  щ е к іл ька  м е
лодій , популярних  н а  Заході. К о л и  зак ін чив  гру, ми сіли об ідати . В той  
ч ас  н аш і д о ч к и  не дуж е д о б р е  р о зм о в л ял и  у кр а їн сько ю , то м у  щ о в 
Ж еневі було щ е т ільки  двоє  дітей, з яким и  вони  м огли  час від часу  сп іл
куватись  цією  м овою . Є диним и лю дьм и , з яким и  в особливих випадках  
вони  го в о р и л и  у країн ською , були  ми, їхні б атьки . Н а  ц ьом у  обід і без

М. Детвілер, Дж. Гвішиані та Б. Гаврилишин 
у ЦНМ. Женева, 1969 р.

Тепер цей готель називається “Мандарин Орієнталь”.
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Туся, Дж. Гвішиані, Тіна та Лені Гаврилишини в домі Гаврилишиних.
Женева, 1969 р.

ж од н и х  р о зп о р яд ж ен ь  з н аш о го  б о к у  во н и  го в о р и л и  т іл ьк и  у к р а їн 
ською , радш е ніж  більш  звичною  для них англійською  чи ф ранцузькою . 
Г віш иані був враж ений  і н ав іть  спитав: “Я к  пояснити , щ о ваш і д іти  г о 
ворять  україн ською ?” Я  пояснив, щ о м оя д руж и на україн ського  п о х о д 
ж ення в другом у  п окол інн і, н ар о д ж ен а в К ан ад і, а  д іти  є україн ц ям и  в 
третьо м у  покол інн і, н ародж ен і в К ан ад і. Я  спитав, чи  й ого  д іти  го в о 
р ять  грузинською . Він зм інився в обли чч і й сказав: “З росій ською  д р у 
ж и н ою  т а  ж ивучи  в М оскві? Д ум аєте, м о ї д іти  го в о р и ти м у ть  гр у зи н 
ською ?” Й о го  оч і стали  вологи м и . Здавалося , він го во р и в  з ж алем , щ о 
не мож е передати  дещ о від себе своїм  дітям .

П отім  ми перейш ли  до розм о ви  п ро  Ц Н М . Він виступив із п р о п о 
зицією : “Ч и  м ож ли во  було б укласти  б ар тер н у  угоду  м іж  Д ерж авн и м  
ком ітетом  з н ауки  й техніки  і Ц ен тр о м ?” Він пояснив, щ о згідно  з д о го 
во р о м  Д ер ж к о м ітет  п р и си л ати м е  по  к іл ьк а  осіб н а  р ізн і п р о гр ам и  у 
Ц Н М , а  Ц ен тр  у свою  чергу  в ідп равляти м е учасників п р о гр ам  М В А  н а 
стаж ування до Радянського  С ою зу. Н е м ало бути між  нам и  ж одних гр о 
ш ови х  тр ан сакц ій , ми м огли  б р ах у вати  лю ди н одн і, п роведен і стаж у- 
в ал ьн и к ам и  з С Р С Р  у Ц Н М , а  н аш і студен ти  п р о во д и л и  б так у  сам у 
кількість лю динодн ів  у С РС Р . Т а к а  б ар тер н а  у го д а  б ула  важ ли вою  для 
Р ад ян ського  С ою зу, бо вони  не м али  доступу до зак о р д о н н о ї валю ти. 
Н а с  в о н а  т ак о ж  в л аш то в у в ал а . Я  п о го д и в ся  н а  угоду, д ум аю чи , щ о
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наш и м  слухачам  н а  р ізних п р о гр ам ах  буде ц ікаво  м ати  п оруч  слухачів 
з Радянського  С ою зу, так  сам о як  ц ікаво  буде тим , хто стаж уватим еться 
в С Р С Р  і зм ож е п ізнати  реальн у  ситуац ію  в тій країн і. У часн и кам  з Р а 
дян ського  С ою зу, звичай н о , буде ц ікаво  д ізнатися п ро  досвід зах ідного  
світу. Т ак  вони  зм ож уть безпосередньо вчитись м енедж м енту т а  еф ек
ти вн о  ви кори стовувати  здобуті зн ан ня, як і суперечили  радян ськ ій  п р о 
п аган д і. У  п о дальш ом у  Д ерж ком ітет  п рисилав  н ам  п роф есорів , навіть  
к іл ька  деканів  ф акультетів  з р ізних  університетів, а  так о ж  чиновників  
високого  рангу , в основном у з М ін істерства зак о р д о н н о ї торгівл і т а  ім 
п ортно-експортн и х  орган ізац ій . Ц і лю ди  м огли  не тільки  ви кори стати  
зн ан ня п ро  те, як  п рац ю є “кап італ істи чни й  св іт” , а  й п о ш и р и ти  їх ш л я
хом  ви кл ад ан н я  чи  публікац ій  в Р адян ськом у  С ою зі.

П роцедура була проста: К ом ітет надсилав нам  список імен т а  резю ме 
кандидатів  н а  окрем і п рограм и , ми їх переглядали  і якщ о кандидати  п ід
ходили за  освітою , професійним досвідом, відповідності напрям ові о б р а
но ї ним и п рограм и , ми їх прийм али . Я кщ о  ні —  давали  несхвальні ко 
м ентарі про одного  чи двох кандидатів , яких К ом ітет потім  зам іняв ін
ш ими. Ц я сп івпраця була дуже ц ікавою , не тільки  під час занять , а  й у 
процесі спостереж ення за  тим , як  лю ди з Радянського С ою зу поводились 
у різних ситуаціях. П ерш а річ, як а  нас вразила, сталася в день прильоту  
п ерш ої групи. Н езваж аю чи  н а  те, щ о ми заздалегідь  по ін ф орм ували  їх 
про готель, в яком у вони  зупиняться, коли  і де почнуться їхні п рограм и  і 
т. д., вони  чекали, щ о хтось зустріне їх в аеропорту , привезе до готелю  і 
скаже, щ о робити  та  як а  п р о гр ам а  для них п риготован а, вклю чаю чи су
боти  й неділі. Т ом у для відвідувачів з Радянського  С ою зу зробили  так: 
п ідготували чітку програм у, щ об їх скрізь хтось супроводж ував і вони н і
коли  не залиш алися самі, куди б не піш ли. Д ругим  ш оком  стало  те, щ о 
вони  не розум іли  деякі базові речі з економ іки, наприклад , як  ціни утво
рю ю ться п опи том  і пропозицією , хоча й читали  щ ось про це.

Н айц ікавіш им  було те, щ о робили  радянські відвідувачі після п овер
нення до своїх інституцій т а  робочих місць. Вони публікували коротк і чи 
довгі статті, іноді навіть книги, де описували досвід і уроки, як і отрим али  
під час н авчання в Ц Н М . С татті завж ди  починалися цитатам и з М аркса, 
Леніна, Брежнєва, потім йш ов опис того, щ о вони “нібито вивчили ” і з а 
вж ди закінчувалися приблизно такою  фразою : “Зваж аю чи  н а  наш  пере
довий  радянський  досвід, ми не дізналися н ічого нового . М и, однак, п о 
винні й далі в ідправляти  наш их делегатів до Ц Н М  для того , щ об п о ка
зати  учасникам  п рограм  з інш их країн  наш і передові знання в багатьох  
сф ерах” . А вто р и  зазви чай  п ередавали  свої статті чи  книги  мені через
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наступних учасників п рограм  Ц Н М . їх  завж ди  супроводж увала записка: 
“Ви зрозум ієте” . Звісно, я розумів. Ц е був єдиний спосіб поділитися ко 
рисним и знанням и  про західний світ, при  ц ьом у залиш ивш ись в ідпові
дальним и  членам и партії та  лояльни м и  радянським и  гром адянам и.

О собливо  д обре мені зап ам ’ятався  один  учасн и к з Н овоси б ірська , 
який  щ е н азивали  “академ ічним  м істечком ” . Н авіть  тепер там  сконцен
трован о  багато  університетів, інститутів т а  дослідницьких центрів. У час
н и ка  звали  О лександр В еліхотський і він навчався н а  “П ідвищ еній п р о 
грам і з менедж менту” . Й о го  англійська була досить обмеж ена, том у він 
сидів п оряд  з учасником  з П ольщ і, А ндж еєм  К л о п о то вськи м  і то й  п о 
ш епки перекладав йом у лекції та  дискусії російською . Веліхотський особ
ливо ц ікавився курсом  з ф орм ування стратегії. П ісля повернення до Н о 
восибірська він написав статтю  н а  54 сторінки. Ц я стаття стала н ай біль
ш ою  серед усіх, будь-коли написаних про Ц Н М . У  ній автор  описав, яким 
чином  буде мож ливо використовувати  у плановій  економ іці методи, які 
вж иваю ть великі м іж народн і ком панії при  ф орм уванн і їхньої ко р п о р а
тивної стратегії. Ц ей  п риклад  показує, яким и були ц ікавим и  т а  як  впли
вали  н а  учасників з Р адянського  С ою зу знання, отрим ан і в Ц Н М .

У Радянськом у С ою зі
У  1971 р. Дж. Гвішиані запросив мене з дружиною  та 17-річ- 

ним  сином  Л есиком  відвідати  Р адян ськи й  С ою з в якості гостей  уряду 
н а  п о д яку  за  усп іш не втілення угоди , п ід п и сан о ї д ва  р о к и  том у . М и  
м али  відвідати  р ізн і м іста, взяти  участь  у культурних подіях, зустрітися 
з ц ікави м и  лю дьм и . Д р у ж и н а  сум нівалася, чи  в ар то  п р и й м ати  з а п р о 
ш ення. У  Радянськом у С ою зі усіх, кого  вваж али  ворогом  народу, м огли  
у в’язн и ти  чи  навіть  розстріляти . Я  переконав її, щ о ми будемо у безпеці, 
н езваж аю чи  н а  те, щ о я україн ськи й  н ац іон ал іст , яки й  давав  лекц ії та  
п исав  п ро  те, щ о У кр а їн а  м ає  бути  н езалеж ною  держ авою , а  не к о л о 
нією  радянсько ї імперії. В кількох країнах  Є вропи  т а  П івнічної А м ерики  
у мене були  знайом і, як і зай м али  дуже високі посади  і зд ійняли  б гал ас  
т а  сп робували  нати сн ути  н а  Р адян ськи й  С ою з, як б и  щ ось зі м ною  ста 
лось. О тж е, ми п о їхали  з великою  ц ікавістю  т а  в ідчуттям  безпеки.

Д ля п ід готовки  н аш о ї п о їздки  Г віш иані н ап р ави в  Ір и н у  Л у к ’янову, 
я к а  п р ац ю вал а  у Д ерж ком ітеті й ран іш е б р ал а  участь  у М іж н арод н ом у  
сем інарі з інф орм ац ійних  систем  у Ц Н М . П р о тя го м  двох тиж нів Ір и н а
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відвідувала нас щ одня т а  н асолодж увалася купанням  у н аш ом у  басейні. 
Д ень за  днем  во н а  стави л а  зап и тан н я , куди б ми хотіли  п о їхати , як і о р 
ган ізац ії в ідвідати  тощ о , то б то  ті, н а  як і я  вже д авав  відповідь. Я  п о яс
нив, щ о ми хотіли  б відвідати  к іл ька  інститутів  у М оскві, потім  по їхати  
до “д р у го ї сто л и ц і” —  Л ен ін гр ад а , п ровести  д ва  чи  тр и  дні у К и єв і й 
к іл ька  днів у Л ьвов і. Н аго л о си в , щ о ми т ак о ж  хотіли  б в ідв ідати  м оє 
рідне село К о р о п ец ь  п обли зу  К ар п ат  у Західн ій  У країн і. П ісля д во ти ж 
невих щ оденних н аб р и д ан ь  Ір и н а  нареш ті сказала , щ о все буде о р ган і
зо ван о  відповідно до наш их п обаж ан ь .

К о л и  ми прибули  до М оскви , в аероп орту  нас зустрів приєм ний  м о
лоди й  ч оловік , який  н авчався  у М ассачусетськом у інституті технології. 
Він чудово володів  ан гл ійською  і п рац ю вав  н а  Д ерж ком ітет. Г віш иані 
сам  ц ікави вся М ІТ , як и й  часто  був ген ер ато р о м  б агатьо х  нових техн о
логій , в результаті чого  у Б остон і створили  ц ілий ряд п ідприєм ств. Н аш  
гід привіз нас до готелю  “У к р а їн а” —  величезної будівлі з 4000 номерів. 
Він ш видко  зареєстрував  нас, п ровів  до к ім н ат і сказав , щ о ми м ож ем о 
в ідпочити , а  потім  він відвезе нас до Д ерж ком ітету , щ об  детальн о  о б 
го во р и ти  п р о гр ам у  н аш о го  візиту. Д о  Д ерж ком ітету  я поїхав  сам. Т ам  
мене зустр іла Ір и н а  т а  щ е двоє  чиновників .

П ри в ітавш ись, я запитав: “Ч и  п ого дж ен а н ам и  п р о гр ам а  дійсна?”
Ір и н а  відповіла: “Т ак , так . З а  вин ятком  однієї д р іб н и ч ки ” .
Я  спитав: “Я ко ї?”
В она сказала: “Н е м ож ем о зн ай ти  к ім нати  для вас у ж одн ом у  з г о 

телів Л ь в о в а ” .
Я  з н едовірою  п одивився н а  них і сказав: “Ви не м ож ете д істати  дві 

к ім н ати  для н ас  у ж одн ом у  готел і у Л ьвов і?”
В ибачаю чись, в о н а  відповіла: “Н а  ж аль, н і” .
Т оді я  сказав: “Я  переоцінив вагу  Д ерж комітету. Я кщ о  ви не мож ете 

н ав іть  зн ай ти  д в а  го тел ьн и х  н о м ер и  в ц ілом у  Л ьво в і, дум аю , Д ерж - 
ком ітет не м ає тут особливого  впливу. Т ом у, будь ласка, купіть нам  три  
зво р о тн и х  кви тки  до Ж еневи  н а  за в т р а ” .

Ір и н а  ск азал а : “А ле, п ан е Г ав р и л и ш и н ... Буде дуж е ш к о д а , бо , 
бачте, ми хотіли  б п р о д о вж и ти  ваш е п еребуван ня у М о скві х о ч а  б н а  
один  день, то м у  щ о т а к  б агато  д и р екто р ів  р ізн их  інститутів  хотіли  б 
зустрітися з в ам и ...”

Я  сказав: “Н і, я п о вто р ю  те, щ о сказав: або  у н ас є готельн і ном ери  
у Л ьвові, або  ми п овертаєм ося до Ж ен еви ” .

П ісля кількох  ко р о тки х  телеф онних дзвінків  к ім н ати  у Л ьво в і було 
знайдено.
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Т од і я  спитав: “А  як  щ одо поїздки  до м ого р ідного  села К ороп ец ь?”
Ір и н а  п о червон іла  і сказала: “П ане Г аври ли ш и н , це справд і н ем ож 

ливо, але з інш ої причини. Ваш е село дуже близько до К ар п ат , а  в цьом у 
регіон і б агато  в ійськових о б ’єктів, том у  село перебуває п о за  зон ою  д о 
ступу для будь-кого  з-за  к о р д о н у ”.

Я  вагався , п р о те  подум ав : “У  ко ж н о м у  р азі, м и  х о ч а  б будем о в 
К иєв і т а  Л ьвові. Т о м у  варто  залиш итись. М ож ли во , нам  вдасться зр о 
бити  щ ось із в ізитом  до села після при їзду  до К и є в а”.

В ізити в М оскві були  ц ікави м и , а  перебування в готел і ж ахливим . 
З а  н ам и  було зак р іп л ен о  сп ец іал ьн и й  сто л и к  в од н о м у  з р есто р ан ів . 
У  готел і було к іл ька  ресторан ів , п роте ми м огли  ходити  тільки  до того  
і м али  завж ди  сидіти за  тим  самим столиком . У  н ас була си льн а п ідозра, 
щ о під ш вейцарським  п рап орцем  н а  н аш ом у  столи ку  був м ікроф он , але 
м и  не м али  зм о ги  це п ерев іри ти . Щ е гірш и м  було те, щ о о ф іц іан тки  
стояли  й б ал акал и  м іж  собою , зовсім  не звертаю чи  н а  нас уваги . Ін од і 
н ам  д оводи лося  ч екати  до 20 хвилин  д оки  о д н а  з них вреш ті п ідходила 
до нас. В о н а п о к азу в ал а  меню , а  коли  ми щ ось ви б и р ал и , казал а , щ о 
ц ьо го  сьогодн і немає. Н а  зап и тан н я , щ о у них є, о три м ували  відповідь: 
“Б удь-щ о зі списку” . К о л и  ми зам о вл яли  будь-щ о інш е, во н а  йш ли  н а 
кухню , п оверталася т а  казала, щ о цього  теж  нема. Н ам  доводилося двічі 
чи  три чі р о б и ти  зам овлен н я, д оки  ми о три м ували  щ ось поїсти . С ервіс 
у М оскві був далеко  не друж ній.

Д о  нас було п риставлен о  гіда, але не то го , хто н ас  зустрів в аер о 
порту. Ц е був м олодий  ч о ло в ік  25 років . Й о го  звали  В іктор. Він був н а 
д зви чай но  елегантно вдягнений , В іктор  ф актичн о  не м ав н а  собі н ічого  
радян ського  виробн иц тва. У  нього  був ш вейцарський  годинник , італ ій 
ське взуття, ан гл ій ськ и й  костю м . Він в ідм інно  го в о р и в  ан гл ій сько ю . 
П евн о , В іктор  був ком петен тною  лю ди н ою , як ій  довіряли . Н езад о вго  
до н аш ого  приїзду він супроводж ував м ін істра закордон н их  справ Ш ве
ції п р о тяго м  й ого  двоти ж н евого  візиту до Р адян ського  С ою зу. П ід  час 
вечері з В іктором  за  к іл ька  столиків  від нас ми п ом ітили  м олоду  жінку. 
В іктор  заго во р и в  з наш им  сином  Л есиком , зап и тавш и  його: “Б ачи ш  цю  
дівчину? Ч и  в о н а  не красуня? Х отів  би  зустрітися з нею ?” О чі Л есика 
загор іли ся , він спалахнув, був явн о  зац ікавлен и й , п роте побоявся  десь 
виходити  сам.

У  Л ен інград і ми в ідвідали  Е р м ітаж  —  справд і ф ан тасти чн ий  музей, 
сходи ли  н а  балет. За  об ід ом  (друж и н а о д р азу  ж  це п ом іти ла) т а  сам а 
д івчина, яку  ми бачили  в М оскві, зн ову  сид іла н еп одал ік  від нас. В оче
видь, В іктор  н ам агався  вплутати  н аш о го  си н а у р о м ан ти ч н і стосунки
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з н ад ією  о тр и м ати  д о д атк о в у  ін ф орм ац ію  п р о  м ою  діяльн ість. П еред  
п о їздкою  до Р ад ян ського  С ою зу  я сказав  Ір и н і Л у к ’яновій: “Ви знаєте, 
щ о я україн ськи й  п атр іо т , щ о к ількох  членів м оєї р один и  було л ікв ід о 
вано  у Р адян ськом у  С ою зі?” В она відповіла: “Т ак , так , Б о гд ан е  Д м и т
р ови ч у , н ам  все п р о  вас  в ідом о. А ле ми сп івп р ац ю єм о  з вам и  п р о ф е
сійно, а  не в п ол іти чном у  п л ан і” .

П еред  описом  н аш ого  п еребуван ня в У країн і хотілося б п р и гадати , 
щ о у 1960-х реж им  в Р адян ській  У країн і став  б ільш  л іберальн и м  т а  п о 
блаж ливим . В продовж  кількох років  відбувалося часткове відродж ення 
у кра їн сько ї культури  й б ула  п евна п о л іти ч н а свобода . П о ети  стали  п и 
сати  в ільн іш е і не т ільки  п р о  те, щ о зам о вл я л и  зго р и . З ’яви ли ся  н о ві 
ком позитори  та  автори  пісень. Л ю ди почувались вільніше. Х о ч а  у 1971 р. 
політичний  реж им став ж орстокіш им , все щ е лиш алися певні озн аки  тієї 
“п о л іти ч н о ї в ід л и ги ” . М и  п о б ач и л и  к іл ька  п р и клад ів  ц ьо го . В іктор  з 
якихось  п ричи н  був укра їн оф об ом  і н а  кож ном у  кроц і скарж ився н а  н е
ком петен тн ість  і н и зьку  акти вн ість  лю дей  в У країн і. Л ю ди  в ідчували  
таке ставлення й гр ал и  з ним  у певну гру, показую чи , щ о те, щ о він п р и 
їхав з М оскви  зі сп ец іальним и  п овн оваж енн ям и , завдяки  яким  всі й ого  
н ак ази  м али  б ш ви дко  ви ко н у вати сь , не дуж е їх хви лю вало . Н а в іть  в 
готел і “Ін ту р и ст” (тепер “Д н іп р о ”) лю ди  розігрували  його . Він р о зм о в 
ляв з ним и, н іби  був їхнім  прям им  н ач альн и ком . В они ки вали  головою , 
п роте не виконували  того , щ о він каж е. К о л и  ми були н а  п рогулянц і к о 
р аб л ем  по  Д н іп ру , м о л о д а  д івчин а-гід  вела екскурсію  р осій ською , як  
було зазви чай  п рий н ято . К о л и  ми сказали  їй, щ о ми україн ц і зі Ш вей 
царії, д івчина не зм оргнувш и оком  перейш ла н а  українську  без ж одного  
страху  перед В іктором .

О дин інцидент став  д обри м  п р и к ладо м  результатів  п оведінки  В ік
то р а . Я к р аз  перед в ід ’їздом  до Л ь в о в а  я н агад ав  йом у, щ о було б добре 
п о о б ід ати  в К иєві. Зваж аю чи  н а  те, щ о н аш  л ітак  в ідл ітав в об ідн ій  час, 
об ідати  у Л ьвові було б зап ізно. В іктор піш ов до директорки  ресторану, 
я к а  ск азал а  йому: “ М и  в ідкри ваєм ось о 13 годині, а  зар аз  лиш е д ван ад 
ц ята, том у  п о дати  обід  ваш им  гостям  н ем о ж ли во ” . В іктор  був р о зл ю 
чений . Т о д і я  сам  п іш ов до д и р ек то р к и  і п оясн и в , щ о м и у кр а їн ц і зі 
Ш вей ц ар ії, зд ійсню єм о п о їздку  кр а їн о ю  і п о п р о си в  п о д ати  н ам  обід. 
В она сказала: “Зви чай н о!” , в ідкр и л а  р есто р ан  і ми зм о гл и  п ооб ід ати . 
Ц е щ е більш е вивело В ікто р а  з р івноваги .

Н евд о в зі п ісля п р и б у ття  до К и є в а  я п о тел еф о н у вав  В адим у П е р 
чику, яки й , я к  уж е згад у вал о ся , р ан іш е п р ац ю вав  у р ад ян ськ ій  м ісії
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в Ж еневі, але повернувся до К иєва перед тим, як  ми приїхали. Я  розповів 
й ом у про н аш у  п о д о р о ж  і п ро  баж ан н я так и  в ідвідати  м оє рідне село. 
Я  згадав, щ о нам  сказали “ні” в М оскві, проте зараз ми в У країнській РСР, 
том у  в К иєві хтось міг би  сказати  нам  “т а к ” . Він ш видко і якось  зн ер во 
вано сказав: “Я  чекатим у н а  вас у холі готелю  за  45 хвили н ” . Було зр о 
зум іло, щ о так і речі не м ож на о б го во р ю вати  по телефону.

К о л и  ми зустрілися в холі, В адим , ш видко  озирнувш ись, тихо  п р о 
мовив: “Все го то во . Ви зм ож ете відвідати  К ороп ец ь . К о л и  заселитесь у 
свій готельни й  ном ер  у Л ьвові, п одзвон іть  за  цим  ном ером  (він дав мені 
н евеличкий  кусник паперу), скаж іть  хто ви і повідом те, щ о хочете в ід
в ідати  за в о д ” .

Я  сказав: “А ле мені не п отр ібен  завод , я  хочу п о їхати  до К о р о п ц я  з 
Л ен і й н аш им  си н о м ” .

В адим  відповів: “Н е зваж ай те , п р о сто  р о б іть  те, щ о я сказав . Все 
зо р ган ізу ю ть” .

Н асту п н о го  дня він  зап р о си в  н ас  п ри їхати  н а  їхню  дачу . Ц е була 
лиш е м ален ька  дерев’ян а  хати н ка , але п оряд  був город , н а  як о м у  в и р о 
щ ували  кар то п л ю  т а  інш і овочі, б ільш ість з яких м ари н ували  н а  зиму. 
В так и й  спосіб  р о д и н а  В адим а, я к  і б агато  ж ителів К и єв а  т а  інш их міст 
У кр а їн и , д о л ал и  нестачу  п р о ду к тів  х ар ч у ван н я  у коли ш н ій  “ж и тн иц і 
Є в р о п и ” .

У  К иєв і в ідбулося щ е к ілька ц ікавих  зустрічей . У  мене була за п л а 
н о в а н а  зустріч  з ак ад ем іком  В. Г луш кови м , д и р екто р о м  Ін сти туту  к і
бернетики, дуже впливової орган ізац ії з 3000 прац івників, щ о виробляла 
п р о гр ам н е  заб езп еч ен н я , п ереваж н о  в ій сько во го  п р и зн ач ен н я  т а  для 
косм он автики . Г луш ков був зн ан о ю  особистістю . Він був одним  з двох 
осіб з У країн и , як і м али  членство  в А кадем ії н аук  Р адян ського  С ою зу. 
Він н ародився  в Росії, але д обре  аклім ати зувався  в К иєві. К о л и  я п р и 
йш ов до інституту, мене зустріли  три  заступники  директора, як і ви б ач и 
лись і повідом и ли , щ о Г луш ков сам е був н а  ш ляху з М оскви , п роте  мав 
скоро  приїхати . Т им  часом  вони  хотіли  посп ілкувалися зі мною . Д во є  з 
них го во р и л и  російською . Т ретій  н а  прізвищ е Д о б р о в , в ідом ий  ак ад е
мік, в ідм інно розм о вл яв  укра їн ською , том у  ми д обре  п осп ілкувалися . 
З а  три дц ять  хвилин  зай ш л а секретарка  й п овідом и ла, щ о Г луш ков п р и 
був і хотів  би  мене п обачи ти . Я  зай ш ов. З Г луш ковим  була д івчина, як а  
м ал а  б п ерекладати  з у кра їн сько ї чи ан гл ійсько ї н а  російську. Заступ 
н ики  д и р екто р а  н ав іть  не зн али , щ о він го во р и ть  українською . М и  п о 
тиснули  один  одном у руку  і я  зап и тав  Г луш кова, як о ю  м овою  будемо 
п р о д о вж у вати  сп ілкування. Без ваган ь  він відповів: “ Звісно ж  україн -
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сь к о ю ” . Г луш ков  був одни м  з росіян , яки х , м ож ли во , н ап р ав и л и  в 
У країн у , щ об  д о п о м о гти  з її русиф ікац ією  і частко во  д о п о м о гти  к о н 
тр о л ю вати  країну  політично. Він залиш ився росіянином , п роте н адавав  
п еревагу  україн ській  культурі, стилю  ж и ття т а  стосункам  між  лю дьм и. 
В цьом у сенсі він н ав іть  став  м ісцевим п атр іотом .

Н а  час н аш о го  п еребуван ня в К иєв і Ін сти тут к ібернетики  виділив 
н ам  м аш ину з водієм , а  так о ж  одного  з інж енерів я к  гіда. В одієві було 
ш істдесят р о к ів  і серед інш ого  він  в ідм інно  сп івав  тен о р о м . Він р о з 
повів , щ о в й ого  родин і було о дин адц ять  дітей і щ о вони  сп іваю ть у чу
д овом у  до м аш н ьо м у  хорі. Н аш  гід, який  чудово  го во р и в  українською , 
п о казав  нам  основні будівлі т а  установи  К иєва. В один  м ом ент він п р о 
ш епотів  нам : “Знаєте, ми про їж дж ати м ем о  п оруч  з музеєм  Л есі У к р а 
їнки. М ож е, ви хотіли  б заскоч и ти  туди н а  п ар у  хвилин?” Він додав, щ о 
й ого  м ати  —  д и р екто р ка  того  музею. К о л и  ми увійш ли, там  було к ілька 
лю дей  і д и р екто р ка  укра їн ською  ч и тал а  ц и тати  з твор ів  Л есі У країн ки , 
н ап исан і н а  стінах, але д ав ал а  пояснення до них російською . В ту хви 
лину, коли  в ідвідувачі перейш ли  до н аступ н ої зали , во н а  о дразу  ж  п е
р ей ш л а н а  українську . В ідрізнялася не тільки  м ова, а  й зм іст розп овід і 
п ро  Л есю  У країнку . В она го в о р и л а  п ро  неї не я к  п ро  револю ціонерку, 
в ідповідно до р ад ян сько ї п р о п аган ди , а  як  п ро  сп равж н ю  українку , як а  
турб увалася  долею  свого  н ар о д у  і своєї нації.

Н айп ідступн іш и й  ж ар т  доля з ігр ал а  з В іктором , коли  ми п рибули  
в Б орисп ільський  аеропорт, щ об  вируш ити  до Л ьвова. Н аш  водій, який  
співав усю д орогу  до аеропорту , п одарував  Л ен і величезний кавун. Л ені 
в зял а  каву н а , п р о те  ледве зм о гл а  втр и м ати , то м у  о д р азу  ж  п ер ед ал а  
й ого  В іктору. М и  подум ки  добре посм іялися, коли  цей  елегантно вдяг
нений  м осквич був зм уш ений  весь ч ас  тр и м ати  кавун  н а  кол ін ах  в л і
таку , а  потім  по п рибуттю  до Л ь в о в а  —  в м аш ині д о р о го ю  до готелю .

У  Л ьвів  ми п р и л ет іл и  п ісля об іду . В иконую чи  н астан о в у  В ад и м а 
П ер чи ка , я п о дзво н и в  за  н ом ером , як и й  він  мені дав , н азвався  і сказав , 
щ о хочу в ідв ідати  заво д . Ч о л о в ік , як и й  відповів , дуже ввічливо  п р ед 
ставився й зап роп он ував  п ід ійти  до й ого  офісу і все о б го во р и ти  детал ь
ніш е. Я  п іш ов туди  п іш ки , бо оф іс був н еп о д ал ік  від н аш о го  готелю . 
В иявилося, щ о то й  ч о ло в ік  —  заступн и к  го лови  о б ласн о ї ради . Він мав 
російське прізвищ е, о д н ак  чудово  го во р и в  україн ською . Він о д р азу  ж  
повідом ив, щ о н аш у п о їздку  до К о р о п ц я  ор ган ізо ван о , водій  н а  оф іц ій
н ій  м аш и н і ч екати м е н а  н ас  б іля го тел ю  о ш остій  го д и н і н асту п н о го  
ран ку . П о тім  він  дещ о дивн о  п р о до вж и в : “ Зн аєте, у н ас  у Л ь во в і є
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к іл ька  важ ливих завод ів , серед них —  великий  заво д  з ви р о б н и ц тв а  а в 
тобусів . М и , о д н ак , не зн аєм о , для ко го  ви р о б л яєм о  т і автобуси . М и  
п р о сто  н ап р ав л яєм о  їх до М о ск ви  за  д ер ж авн и м и  ц ін ам и , а  п о т ім  їх 
експ ортую ть  до р ізн их  к р а їн ” . Ч о л о в ік  вів далі: “М ен і ск азал и , щ о у 
вас  є ч у до в і з в ’язк и  у р ізн и х  к р а їн ах . Я к щ о  б ви м о гл и  в л аш ту в ати  
як ісь  к о н т ак т и  д ля  н ас, щ о б  м и  м о гл и  п р о д а в а т и  св о ї ав то б у си  н а 
п рям у  до тих країн , а  не через М оскву . Ц е дуж е б д о п о м о гл о  економ іц і 
н аш о ї о б ласт і” . Я  з ж алем  відповів , щ о н авряд  М о ск ва  коли-небудь д о 
зв о л и ть  їм  п р о д а в а т и  ав то б у си  н ап р ям у . Н а о с т а н о к  п о п р о си в  й о го  
д ати  тел егр ам у  м оїй  д вою рідн ій  сестрі в К о р о п ц і, щ о м и при їдем о  до 
них п іслязавтра.

М и  зупинились у в ідом ом у л ьв івсько м у  го тел і “Ж о р ж ” , як и й  було 
зб у д о в ан о  п ід  ч ас  а в с т р ій сь к о го  п ер іо ду . В вечер і п іш ли  до  клуб у  з 
ж и во ю  м узи кою . Я  н ам а гав ся  в стан о в и ти  я к о м о г а  б ільш е ко н так т ів  
з л ю д ьм и  з У кр аїн и . К о л и  ми зай ш л и  до п ри м іщ ен н я , п о б ач и в  за  с то 
л и к о м  п ар у  м олод и х  лю дей. Я  п ід ій ш ов до них і сказав : “ М и  п ри їхали  
сю ди  я к  го ст і р ад ян сь к о го  уряду, ми у кр а їн ц і зі Ш вей ц ар ії. Ч и  м о ж н а 
н ам  п р и єд н а ти с я  до  в ас?” В они  д о д а л и  щ е о д и н  ст іл ец ь  і н аш  син 
т ак о ж  сів з нам и . М и  о д р азу  ж  п о ч ал и  р о зп и ту в ат и , хто вони . В ияви 
лося , щ о м о л о д и й  ч о л о в ік  в іком  30-31 р о к у  п р ац ю вав  н ей рох ірургом . 
В ін  щ о д н я  р о б и в  п о  дв і о п ер ац ії н а  м озку . Н а в ч а в с я  у Л ен ін гр а д і, 
п о т ім  п о вер н у в ся  до Л ь в о в а , зв ід к и  п о х о д и в . С к аза в , щ о  за зв и ч а й  
лиш е о д н а  з двох  о п ер ац ій  п р о х о д и л а  усп іш но, і додав: “С ьо го д н і був 
о д и н  з ти х  дн ів , к о л и  в д ал и ся  о б и д в і о п ер ац ії. М и  св ятк у єм о  цю  
п о д ію ” . Й о го  д івч и н а в іком  2 5 -2 6  рок ів  п р ац ю в а л а  б іологом . К о л и  ми 
р о ззн ай о м и л и ся , л ік ар  сказав : “Я к щ о  ви зі Ш вей ц ар ії, м ож е, зн аєте, 
я к  там  Ж а н  П ’яж е? Ч и  досі так и й  сам о  акти вн и й ?” Я  п одум ав , щ о н ей 
р о х ір у р г , п евно , чув п р о  Ж а н а  П ’яж е, бо то й  ц ікави вся  ін тел екту аль 
н им  р о зв и тк о м  дітей , і в ідп овів , щ о  П ’яж е часто  п р о їж д ж ає  н а  в ел о 
сипеді через н аш у  о ко л и ц ю  і, здається , він у чудовій  ф орм і. Щ е б ільш е 
мене зд и ву вал о  н аступ н е зап и тан н я  н ей р о х ір у р га : “Ч и  О д ер м атт  н а 
п и сав  як ісь  н о в і п ’єси?” Х о ч  я й ж ив у Ш в е й ц ар ії вж е о д и н ад ц ять  
р о к ів , чув п р о  О д ер м а тта  лиш е том у , щ о х тось  із н аш и х  д ітей  чи тав  
од и н  з й о го  тво р ів . Т о м у  в ідп ов ів , щ о не зн аю , чи  він  н ап и сав  щ ось 
нове. П о тім  він сп и тав  п р о  М ак са  Ф р іш а. П р и со р о м л ен и й , я зап и тав : 
“ В ибачте, а  хто він?” —  “ Ш вей ц ар ськ и й  п и сьм ен н и к” . Ц е був н ад зв и 
ч ай н о  си л ьн и й  зн а к  д ля  мене. У яв іть , м о л о д и й  н ей р о х ір у р г  з У кр а їн и  
зн ав  п р о  к л ю ч о в і ф ігури  ш в ей ц ар сь к о ї л ітер ату р и . П о я сн ен н я  ц іє ї 
за га д к и  з ’я су вал о ся  п ізн іш е: в У к р а їн і щ о м ісяц я  ви х о д и в  ж у р н ал
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заруб іж н о ї л ітератури  “ В сесвіт” і для б агатьо х  лю дей  в У країн і це була 
єд и н а  м о ж ли вість  д ізн ати ся  п р о  те, щ о в ідб увається  у св ітов ій  л іт е р а 
турі. Ц е був один  з н еб агатьо х  сп особ ів , яки м  у кр а їн ц і м огли  в ідкри ти  
дещ о п р о  світ, ч и таю ч и  зар у б іж н у  л ітер ату р у .

М о л о д и й  б іолог, О ля М о р о з, зап и тал а , чи  м огли  б м и  вислати  їй 
“тест Р о р ш ах а” . П си хологи  користую ться цим  тестом  для визначення 
типу характеру  лю дей. М ене здивувало, навіщ о це потрібно біологу, але 
я п ооб іц яв  їй  й ого  вислати . В она сказал а , щ о у неї є м о л о д ш а 18-річна 
сестра Н атал я , і п о ч ал а  розм о ву  п ро  сучасну музику з наш им  сином . Ц е 
стало  ще одним  сю рпризом . О ля п оясн и ла, щ о коли  м олод і лю ди  п р и 
їж дж али  з-за кордону, вони  п ривози ли  з собою  касети  з записам и. З цих 
касет о дразу  ж  п ідп ільно ро б и л и  б агато  коп ій  і розп овсю дж ували  серед 
бли зьки х  друзів. Т а к а  п р ак ти к а  була дуже пош и рен а. К о л и  н аш  син зу 
стрівся з Н атал ею , було абсолю тн о  нейм овірним  те, щ о все, щ о він знав 
п ро  сучасні гурти , в о н а  зн ал а  т а к  сам о д обре , н іби  вони  о б о є  ж или  в 
одній  західн ій  країн і.

К ул ьм ін ац ією  н аш о го  в ізиту  до Л ь в о в а  стало  в ідв іданн я др у го го  
дня О л и н о ї дом івки . Звісно ж, ми п іш ли  туди таєм н о , н аш  гід  В іктор  
н ічого  п ро  це не знав. М и  дом овили ся , щ о в о н а  чекатим е нас н а  вулиці 
за  100 метрів від н аш ого  готелю . ї ї  батько  був проф есором  університету 
імені Ів ан а  Ф р ан ка  у Л ьвові. М и  знов побачили , як  лю ди  знаходять сп о
сіб непом ітно кри ти кувати  Р адян ськи й  С ою з. П роф есор  М о р о з д істав 
з д ал ьн ьо го  кутка  своєї б ібл іотеки  м аленьку  книж ечку. Ц е був буклет 
ф отокоп ій  поезій  Т ар а са  Ш евченка, нап исан их  від руки  ав то р о м  з дея
ки м и  ви п равлен н ям и . Він т ак о ж  дав  інш е видан н я вже н ад р у ко ван и х  
поезій  Ш евченка, сказавш и: “М ож ли во , вам  було б ц ікаво  переглянути  
ц і д ва  ви д ан н я  ти х  сам и х  тво р ів  Ш ев ч ен к а” . М и  п о б ач и л и , я к  в 
Р ад ян сько м у  С о ю зі п ер ек р у чу вал и  н аш у  л ітер ату р н у  сп адщ и н у. Д ля  
Р ад ян сько го  С о ю зу  Т а р а с  Ш евчен ко  був р ево л ю ц іо н ер о м , х о ч а  н а 
справді він був худож ником  і поетом , який  сприяв ренесансу української 
м ови , м и стецтва й історії. З а  кри ти ку  Р осійсько ї ім перії Ш евчен ка  зм у
сили  служ ити  ряд о ви м  со л д ато м , в ідп р ави ли  у засл ан н я  з заб о р о н о ю  
м алю вати  т а  писати . Він пом ер  у м олодом у  віці, 47-річним . П роф есор  
М о р о з , не ск азавш и  ж о д н о го  к р и ти чн о го  сл о ва , дуж е д о бр е  дон іс до 
н ас  свої сп равж н і думки.

Н асту п н о го  дня м и  ви руш и ли  у п о д о р о ж  до К о р о п ц я . В ік то р а  з 
нам и  не було. В розм ові з заступником  голови  обласної ради  я попросив 
зн ай ти  п оваж н у  п ричи ну  зали ш и ти  н аш ого  “ян го л а-о х о р о н ц я” з М о с
кви  у Л ьвові. В присутності В ікто р а  нам  було б дуже незручно зустрі-
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чати ся з р о д и ч ам и 12. М и  виїхали  о ш остій  годин і ранку . Н а  ш ляху нам  
зустрілися к ілька п редставників  Д А І (чи хто б вони  були). В они зуп и 
няли  м аш ину, н аш  водій  п оказував  який сь пап ірець і н ас  о д р азу  ж  в ід
пускали. П о д о р о ж  була добре спланована. Н а  в ’їзді до К о р о п ц я  нас зус
тр іли  го л о ва  колгоспу, го л о ва  р ай о н н о ї р ад и  і моя плем інниця М аруся. 
В они пересадили  н ас  в інш у м аш ину, відвезли до ц ен тр ал ьн о ї будівлі у 
селі —  Б уд и н ку  культури , де н а  н ас  уже ч екало  б агато  родич ів . Було 
безліч квітів, усі були н ад зви ч ай н о  р ад і н ас бачити . Д о  ц ьо го  м ом енту 
вони  не зн али , де я  і щ о сталося зі м ною  т а  моїм  б атько м , б р ато м  і сес
трою . Звістка п ро  н аш  приїзд  п р и й ш л а лиш е за  к іл ька  годин  до н аш ого  
п рибуття до К о р о п ц я . П отім  сталася дивн а річ. К о л и  м оя друж и на Л ені 
ви й ш ла з м аш ини, во н а  вдихнула п о вітр я  і р ап то м  з п оди вом  у голосі 
п ром овила: “Я  тут належ у!” Ц е було справж нє дивом . В она н ародилася 
в кан адськ о м у  м істі Е д м о н то н , не зн ал а  с ільського  ж иття. А  тут р а п 
то в о  в ідчула, щ о сп р ав д і п о ч у в ає  себе в д о м а  там , де її кор ін н я . Від 
ц ього  м ом енту во н а  стал а  Л еон ідою  П етр івн ою  і гордилася своїм  ім ’ям , 
тод і я к  в К ан ад і б ула  просто  Лені.

Н аш і родичі намагалися пош епки передати нам  прохання робити  усе, 
щ о скаж е го л о ва  колгоспу. Він запропонував почати  з відвідин середньої 
ш коли , де н а  н ас вже чекали  учні й учителі. Я  сказав: “Я  щ ойно дізнався, 
щ о моя т ітка  захворіла. Д ум аю , потрібно перш ою  відвідати саме її” . М ої 
родичі були ш окован і тим, щ о я посмів таке сказати. П роте у голови  кол
госпу не було вибору. Й ого  поінф орм ували  зі Л ьвова, щ о до них їде дуже 
важ лива особ а  зі Ш вейцарії і том у  п отрібно сприяти  виконанню  її п о б а
ж ань. П ісля візиту до тітки, він сказав, щ о наступним  пунктом  н аш ого  
гр аф іка  м ає бути  в ізит до Будинку культури. Я  знову  в ідм овився, ск а 
завш и: “Т ут поблизу  кладовищ е, там  п о х о ван а  м оя мати. Я  хотів би п о 
бачити  її м оги лу” . Ц е знову  викликало  певний конфуз. П о то м у  го л о ва  
колгоспу знову  запитав , чи  не хотіли  б ми відвідати ш колу. Ц ьо го  разу  я 
відповів, щ о перед візитом  до ш коли  хочу п обачи ти  хату, де народився. 
К о л и  ми туди йш ли, я пом ітив, щ о старо ї церкви, як а  була справж ньою  
перлиною  архітектури, вже нема. Я  запитав , щ о з нею  сталося. Г о л о ва  
рай рад и  відповів, щ о ц ерква була надто  стара, том у її спалили.

В реш ті ми п р и й ш л и  до ш к о ли . М ен і стал о  ш к о д а  б ідн их  ш к о л я 
р ів , адж е всіх учн ів  стар ш и х  класів  тр и м ал и  у кл асах  д о к и  ми не п р и 
їдемо. Я  сказав дітям , щ о народився в К оропц і, проте ж иву у Ш вейцарії.

12 Дехто з них кілька років був у засланні в Сибіру і зміг повернутися, коли до влади 
прийшов Хрущов.
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Розповів також, що бачив багато різних країн на різних континентах. 
Потім процитував кілька рядків з однієї з поем Шевченка:

Не дуріте самі себе,
Учітесь, читайте,
І чужому научайтесь,
Й свого не цурайтесь.

Це знову стало шоком для директора та вчителів, бо, зважаючи на 
русифікацію, слова Шевченка звучали дещо революційно. Втім, я від
чув, що їм подобається чути, що колишній коропецький хлопець на сві
товому рівні доводить важливість українських речей.

Всі відчули полегшення, коли нас та наших родичів запросили на 
вечерю до Будинку культури. Голова колгоспу Кудровський за освітою 
був історик. Після вітальної промови він запитав мене:

“Богдане Дмитровичу, я знаю, що ви дуже поважна людина, але 
чим ви займаєтесь?” (Мабуть, він думав, що я був першим секретарем 
Комуністичної партії Швейцарії...)

Я відповів: “Я не важлива персона. Я лише професор та директор 
школи з менеджменту”.

“О! Менеджмент? Це дуже важливо!”
Я спитав: “Чому ви вважаєте, що менеджмент дуже важливий?”
Він пояснив: “Нещодавно я відвідував курси, де нам розповіли про 

десять важливих подій у розвитку менеджменту та управлінської освіти”.
Голова попросив свого помічника принести його нотатки. Після 

його повернення Кудровський продовжив:
“Першим був Фридерик Тейлор, який в кінці дев’ятнадцятого сто

ліття почав вивчати менеджмент із секундоміром з метою вивчення тру
дового процесу в часі” .

Я підтвердив: “Це справді так”.
“Потім було створено першу справжню школу з менеджменту в 

Гарварді, США”.
Я знав, що це не зовсім так, тому що насправді першою колегіаль

ною бізнес-школою стала започаткована у 1881 р. Вортонська школа 
фінансів у Філадельфії. Однак не став цього коментувати.

Кудровський продовжив: “У 1922 році Форд написав книгу про те, 
як він створив свій автомобільний завод”.

Я сказав: “Цієї книги не читав, проте, якщо ви так кажете, я впев
нений, що вона існує”.

Він продовжив: “Альфред Слоун, який сворив “Дженерал Моторз”, 
був перший, хто замислився над стратегією”.

Я був вражений.
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Н есп одіван о  він продовж ив: “У  1946 р о ц і було зап о ч атк о в ан о  п ер 
ш у М іж н арод н у  ш колу  з м енедж м енту в Ж ен еві” .

З усм іш кою  я сказав: “Ч у д о во , щ о у Р адян ськом у  С ою зі це в важ а
ється важ ли вою  подією . Т а к  сталося, щ о я є д и р екто р о м  ц ієї ш к о л и ” .

О чі К у д р о в ськ о го  сп алахн ули  від зад о во л ен н я  й п олегш ен н я, він 
п о вер н у вся  до м оєї п лем ін н и ц і й сказав : “М ар у сю , теп ер  у тебе буде 
н ови й  д ах ” . П отім  я д ізнався, щ о в її хаті п р о тікав  дах  і во н а  вже д овго  
б л агал а  К у др о всько го  вид ілити  м атер іали , щ об  й ого  п о лаго ди ти , але 
їй  постійно  відм овляти . Д ізнавш ись, щ о я є дир екто р о м  відом ої ш коли , 
він м иттю  виріш ив, щ о тепер плем інниці м ож н а зам ін и ти  дах.

Щ асли в і й задоволен і ми п родовж и ли  святкуван ня аж  до п ізнього  
вечора. К о л и  п рий ш ов  час в ід’їж дж ати , К удровськи й , го л о в а  р ай о н н о ї 
рад и  та  наш і родич і виріш или  провести  нас за  десять кілом етрів  до к о р 
дону  короп ец ьки х  зем ель т а  лісів. Т ам  вони  зупинилися, витягли  п ляш 
ку у кра їн ського  ш ам п ан сько го , ко ш и к  із закускам и , застелили  ск атер 
ти ною  кап о т  н аш о ї м аш и ни  і ми випили  к іл ька  останніх  келихів, засп і
вали  “ М н о гая  л іт а ” й зі сльозам и  н а  очах  розп рощ али сь . М и  вируш или 
в н ап р ям к у  Б уч ач а . Б уло  б ли зько  д ван ад ц ято ї го д и н и , н іч  б у ла  дуже 
тем на. Я  н ап рочуд  д обре ор ієнтувався , коли  п отр ібн о  п о вер тати  п р а 
воруч  чи  л іворуч , адж е н аш  водій  д о р о ги  не знав. В останнє я був у К о 
р о п ц і 1943 року . Т епер  був 1971-й. Я ки м о сь  дивом  у моїй  п ам ’яті зб е
рігся кож ен к ілом етр  тієї дороги .

За  тр и  к ілом етри  до Б у ч ач а  д о р о га  п іш ла стр ім ко вниз і я  зрозум ів, 
щ о ми п обли зу  будинку, в як о м у  м еш кав з 1930 р., він був н аш и м  аж  до 
то го  часу, ко л и  б атько  зали ш и в  й ого  у 1944-му. В ті часи  д о р о га , щ о 
п р о х о д и л а  б іля н аш о го  будинку , б у ла  дуж е в у зьк а  й кручен а. М и  ж  
їхали  по  р івн ій  т а  ш ирокій . Я  не м іг н ічого  п о б ачи ти  в тем ряві. В цей 
час назустр іч  н ам  п овільно  їх ал а  н а  го р у  ван таж івка , ми зупинили  її і 
я  зап и тав  водія: “К о л и сь  тут н еп о д ал ік  м еш кала  р о д и н а  Г авр и ли ш и - 
н и х ” . Він сказав: “Звичайно , будинок і досі там . Він л іворуч  від вас десь 
за  60 метрів звідси” . Я  виріш ив відвідати будинок, ми п ройш ли  до нього  
і постукали  в двері. У  С Р С Р  стук серед ночі м іг о зн ачати  загрозу  ареш ту 
т а  заслан ня до С ибіру. Т о м у  я ш видко  пояснив н ал якан и м  хазяям , щ о 
ж ив у ц ьом у  будинку з 1930 по 1944 роки . В они о дразу  сказали : “ В т а 
ком у разі, це ваш  дім і ви м ож ете заб р ати  й ого  н азад , коли  забаж аєте. 
Він ваш , а  не н аш ” . Ц е було дуже зворуш ли во , о д н ак  я зап евн ив , щ о не 
хочу заб и р ати  будинок. Від тих лю дей  довідався , щ о род и н а, я к а  м еш 
к а л а  за  дві х ати  від н аш о ї і б у ла  д еп о р т о в а н а  до С и б ір у  в 1940 роц і, 
як р аз  ко л и  я ховався  в їхній  стайн і, п овернулась . Я  ш ви дко  п іш ов до
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того  будинку і зап и тав  п ро  м ого  д р у га  д и ти н ства  М іська  (М и хай ла), з 
яким  ми завж ди  ходили  р азо м  до ш коли . Й о го  б атько  сказав , щ о М і
сько  м еш кає в Бучачі. М и  зн ай ли  й ого  кварти ру . Було бли зько  п ерш ої 
годин и  ночі. К о л и  я постукав  у двері, який сь час п ан у вал а  ти ш а. П отім  
їх відчинив н алякан ий  чоловік  і я  одразу  сказав: “М іську, це я, Д ан к о 13” . 
Він глянув н а  мене н едовірли во , але впізнав  м оє обличчя. Д ля н ьо го  це 
було наче диво. М ісько  впав н а  ко л ін а  й поц ілував  м ою  руку. Я  п лакав  
від щ астя, але, зваж аю чи  н а  ж ест М іська, це був один  з н ай болю чіш их 
м ом ентів  м ого  ж иття. М и  тр охи  п о го во р и л и  про м оє ж и ття н а  Заході 
т а  й ого  ж иття у С ибіру. В они з друж и ною  хотіли  п ри гости ти  н ас  і з а 
п роп о н у вал и  холодн у  варен у  картоп лю . М и  дуже д обре  повечеряли  в 
К о р о п ц і й уже давно м али  б бути у Л ьвові, том у п опрощ ались і поїхали.

Д о львівського готелю  ми прибули  о 3-й годині н очі й побачи ли  бід
н ого  В іктора, щ о був дуже блідий і весь трем тів . Він вим овив: “Ч о м у  ви 
так  пізно? Д е ви були? У  н ас л ітак  до М оскви  о 5-й ранку!” —  Я  запитав: 
“Ч ом у? М и  м али  п овертати ся  тільки  ввечері” . —  Він відповів: “Н а  вас 
чекає д о кто р  Г віш иані. Ц е дуже важ ливо . Н а м  тр еб а  їх ати ” .

М и  дуже здивувались, п роте ш ви дко  сп акували  свої речі, сіли у л і
так , прибули  до М оскви  й повернулися до готелю  “У кр а їн а” . М и  сиділи 
у н аш ій  к ім наті й чекали , але н ічого  не відбувалось. Я  н ам агався  п о те
леф он увати  Г віш иані, але мені сказали , щ о й ого  нем ає н а  місці. Я  сп р о 
бував зв ’язатися  з й ого  заступн и ком  —  і знов н ічого . В ікто р а  так о ж  не 
було. П о в н а  тиш а. М о я  друж и на н ал якал ась  і н евдовзі я  так о ж  п очав  
турбуватись. Т о й  ф акт, щ о із ж одним  з лю дей, як і н ас зап роси ли , з я к о 
їсь п ричини  нем ож ливо було зв ’язатися, справд і був вагом и м  п риводом  
для хвилю ван н я. Я  п о дзво н и в  кан адськ о м у  п ослу  і сказав  йому: “ М и 
гр о м ад ян и  К ан ад и  і, здається, ми у небезпеці. Ч и  м ож ете ви щ ось зр о 
би ти ?” К о л и  п р и їх ал и  до кан ад ськ о го  п о со л ьств а , п о со л  ж естам и  
п о п р о си в  Л ео н іду  П етр ів н у  го л о сн о  п о го в о р и ти  з й о го  д руж и н ою , 
а  сам  н ап и сав  кр ей д о ю  н а  н евели чкій  дош ці: “Х о д ім о  в с а д о к ” . М и  
п рой ш ли  до саду. Він сказав , щ о не мож е го в о р и ти  зі м ною  в будинку, 
том у  щ о там  все п рослуховується, і зап и тав , у чом у  п о лягає  п роблем а. 
Я  пояснив ситуацію . Він сказав: “В ибачте, але я  м ож у діяти  тільки  у ви 
падку, якщ о  з вам и  щ ось трап и ться . Я кщ о  вас заареш тую ть , я  спробую  
втрути ти сь . А ле п о ки  щ о з вам и  н іч о го  не стал о ся , то м у  я н іч о го  не 
м ож у зр о б и ти ” .

13 Так мене називали до того, як забрали до Німеччини.
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Т а  ніч була не н ай к р ащ а  в н аш ом у  ж итті. В ранці н ам  нареш ті п о 
дзвонив чоловік , який  зустрів нас, коли  ми вперш е п рибули  до М оскви . 
Він по інф орм ував, щ о після обіду ми зм ож ем о відлетіти  до Ж еневи. М и  
п о їхали  до аер о п о р ту  усе щ е страш ен н о  стурбован і. К о л и  сіли в л ітак  
(“П аки стан ськ і м іж н ародн і ав іал ін ії” ), я  д істав англ ійську  газету  й п р о 
читав заголовок: “ 104 особи з п осольства Радянського  С ою зу в Л ондон і 
оголош ен і персон ам и  n o n  g ra ta  й в ідправлен і до М о ск ви ” . Г в іш иан і та  
інш і лю ди , як і, м ож ли во , були  п о в ’язан і з п р о м и сл о ви м  ш п іонаж ем , 
певно, м али  купу клопотів . Г адаю , щ о це було поясненням  то го , чом у 
н ас  зали ш и ли  н а  24 годин и  н ап ри зволящ е у суцільній  тиш і.

Д о го в ір  з Д ерж ком ітетом  С Р С Р  усе щ е діяв, п роте я став в ідчувати  
певне розчарування. Б агато  разів  н аголош ував  його  представникам , щ о 
я українець з У країн и , і зап и тував , чом у  всі лю ди , яких н ап р авл яв  К о 
м ітет, були  р о сіян ам и . У  Р ад ян сько м у  С о ю зі п ’ятн ад ц ять  республ ік . 
Ч о м у  п р и їж д ж ал и  т іл ьк и  з Росії? В они  о б іц яли  щ ось із ц им  зр о б и ти . 
П р о те  н ічого  не зм інилось. Н ам , н ап р и клад , н ап р авл ял и  анкети  ч о ти 
рьох  канди датів , із них двоє з У країн и . О д н ак  за  д ва  чи тр и  дні до п о 
ч атк у  п р о гр ам и  м и  о тр и м у в ал и  телекс, де п о в ід о м л ял и , щ о тих  двох  
кан д и датів  з У кр аїн и  п ризн ачен о  н а  дуже важ ли ві п осади , і п р о п о н у 
вали  зам ін и ти  їх інш им и, я к  і оч ікувалося —  з Росії. М ене все б ільш е й 
б ільш е д р ату в ал а  ця гра. В реш ті, коли  арм ія Р ад ян ського  С ою зу  втор- 
глася до А ф ган істану , я  ро зір вав  угоду п ро  сп івроб ітн иц тво  з Д ерж ко- 
м ітетом  з п и тан ь  н ауки  т а  техніки.

У  1972 р. я  о т р и м ав  дуж е н ео ч ік у ван е  зап р о ш е н н я . Ф у н д ац ія  
Ф о р д а  д о м о ви л ася  з А кадем ією  н ау к  Р ад ян сько го  С ою зу  о р ган ізувати  
ти ж н еви й  сем інар  у К и єв і н а  тем у  “П л ан у в ан н я  о р ган ізац ій н о ї стр у к 
т у р и ” . Д в а н а д ц ять  кр ащ и х  ам ер и кан ськи х  п р оф есор ів  —  експертів  з 
м енедж м ен ту  т а  п л ан у ван н я  о р ган ізац ій н о ї стр у к ту р и  —  були  в ід іб 
р ан і Ф ун дац ією  Ф о р д а , а  А кадем ія  н ау к  Р ад ян сько го  С ою зу  в ід іб р ал а  
д ван ад ц ять  своїх  акад ем ік ів , зац ікавл ен и х  д ан о ю  тем ою . М ене з а п р о 
сили  я к  “н ей тр ал ь н о го  сп о стер ігач а  із Зах ід н о ї Є в р о п и ” . М ар ш ал  Ро- 
б ін сон , в іц е-п р ези ден т  Ф у н д ац ії Ф о р д а , д о б р е  м ене зн ав  і 1971 р о к у  
н ав іть  ви д іли в  г р а н т  у 250 ти сяч  д о л а р ів  н а  р о зв и т о к  “ П р о г р а м и  
д іл о в о го  п ар т н ер ст в а” у Ц Н М . В ін, в ідп ов ід н о , зап р о п о н у в ав  з а п р о 
сити  мене. З б о ку  А к ад ем ії н ау к  ідея зап р о си ти  мене, п евно , н ал еж а
л а  Г луш кову . Я к  вияви лося , В іктор  Г луш ков  був го л о в о ю  то го  сем і
н ар у , як и й  п р о в о д и в с я  в Ін ст и т у т і те о р е т и ч н о ї ф ізи ки  у Ф ео ф ан ії,
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ч у д о в ій  м ісц ево ст і п о б л и зу  К и є в а , о то ч ен ій  л ісам и . П ід  ч ас  п ерерв  
було  п р и єм н о  п р о гу л я ти ся  т а  п о сл у х ал и  сп іви  с о л о в ’їв у цей  п ер іод  
п ізн ьо ї весни.

С ем інар  був ц ікави й  з к ількох  причин . П ерш и м  виступав Г луш ков. 
П ри в ітавш и  нас, він п очав  свою  лекцію  словам и: “У  Р адян ськом у С о ю 
зі ми п р и й м аєм о  десять у п ’ятн ад ц ято м у  ступені уп равл ін ськи х  р іш ень 
щ о р о к у ” . Я  о д р азу  ж  п о д у м ав  п ро  всі ц і нулі. Ц и ф р а  б у л а  а с т р о н о 
м ічна. М ене зац ікави л о , я к  вони  в ідстеж ую ть всі ті р іш ення. П одум ав: 
“М аб у ть , він д о б р и й  теорети к , але не м ає п р ак ти ч н о го  розум ін ня , щ о 
таке у менедж менті управл інські р іш ен н я” . М о ї ам ери кан ськ і друзі, о д 
н аче, були  враж ен і. Я  зн ав  д еко го  з них, о со б л и в о  д о б р е  Іг о р а  А н- 
соф ф а, як и й  н ар о д и вся  у В ладивостоц і, п р ац ю вав  п ро ф есо р о м  Ш ко л и  
п р о м и сл о во ї адм ін істрац ії п ри  У ніверситеті К ар н еґі-М ел л о н а  т а  н ап и 
сав п ерш у книгу  з к о р п о р ати в н о ї стр атег ії у 1964 р. Г луш ков  п р о д о в 
ж ив лекц ію  н ап и сан н ям  ряду  м атем ати ч н и х  ф орм ул  н а  дош ці. Т о н  се
м ін ару  було зад ан о .

Н аступ ни м  доповідачем  був ам ери кан ськи й  п роф есор  з М ІТ , який  
го во р и в  п ро  р ізн і ф орм и  о р ган ізац ій н о ї структури , щ о вж и вали  залеж 
но від п р и р о д и  т а  род у  д іяльн ості орган ізац ії. П о то м у  виступав есто
нець, член  А кадем ії наук, го л о в а  Р ади  м ін істрів Е сто н сько ї республіки . 
В ін го в о р и в  п ро  сп ец іальн у  п р о гр ам у  з п л ан у ван н я  о р ган ізац ій н и х  
структур, яку  вони  розр о б и л и  у С РС Р. П ісля введення в ком п ’ю тер кіль
кох клю чових  х арактери сти к , п р и р о д и  т а  спрям ованості орган ізац ії, ця 
п р о гр ам а  д о зво л яла  видрукувати  о рган ізац ій н у  схему, в як ій  в ід о б р а
ж ались усі основні посади  з ко р о тк и м  описом  в ідп овідальності кож н о ї 
лю дини  н а  цих посадах. Н а  дош ці він написав усі м атем атичні формули, 
як і ви користовували сь  ц ією  п р о гр ам о ю . В они враж али , однак, дум аю , 
були  за  м еж ам и розум ін ня усіх ам ери кан ськи х  п роф есор ів , як і не зан у 
рю вались у вищ у м атем атику , п ланую чи  орган ізац ійн і структури. Ф о р 
мули точн о  були за  м еж ам и і м ого  розум ін ня й викликали  скептицизм  
відносно того , щ о всі питання орган ізац ійних структур м ож на виріш ити 
за  д о п о м о го ю  вищ ої м атем ати ки  т а  к о м п ’ю терів.

М о є скептичне ставлення скоро  виправдалося . П ід  час третього  дня 
сем інару я п іш ов до секретаріату  і запитав , чи м огли  б вони  п ідтвердити 
мій кви то к  до Ж еневи . У  секретар іаті таке п р о х ан н я  викликало  здиву
ван ня і вони  сказали : “Н і, ми н ічого  не м ож ем о зробити . В ам  потр ібн о  
їхати  до оф ісу А ер о ф ло ту ” .

Я  зап и тав : “Ч ом у? Х іб а  ви не м ож ете п р о сто  зател еф о н у вати  їм , 
адж е я м аю  кви ток  і п овинен  лиш е й ого  п ід тверд и ти ” .
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Зам ість відповіді вони  виділили мені м аш ину й водія, том у  я сам  п о 
їхав  до оф ісу А ероф лоту . Т ам  мені довелося  тр о х и  п о ч екати , п отім  я 
п ід ійш ов до в іконц я і п опросив  п ідтвердити  мій переліт. М ен і сказали : 
“Н а м  п о тр ібн о  в ідп рави ти  телеграм у  з ваш им  п рохан ням  у М о ск ву ” .

Я  спитав: “Н ав іщ о  вам  в ід п р ав л яти  тел егр ам у  до М о ск ви , якщ о  
рейс в ідп равляється з К и єв а  й у мене вже є кви то к  з К и єв а  до Ж еневи?”

В ідповідь б ула  така: “В будь-яком у вип адку  ми м аєм о  в ідп рави ти  
телеграм у  до М о ск ви ” .

Я  сказав: “Д обре , я  п о ч екаю ” .
В они відповіли: “Н і, ні! Ви не м ож ете почекати . П риходьте за в т р а ” .
Н асту п н о го  дня я повернувся туди й зап и тав , чи п рий ш ло п ідтвер

дж ення. М ені сказали , щ о н ічого  з М оскви  не отри м ували . Я  зап р о п о 
нував  п о д зво н и ти  до М о ск ви  за  мій р ахун ок . У  в ідповідь  почув: “Н і, 
ми не мож емо цього  зробити , потрібно почекати , доки  прийде відповідь 
тел егр аф о м ” .

М ене н ад зви чай н о  зд и ву вал а  ця п р о ц еду р а  і особливо  кон тр аст  із 
передовим и  теоретичн им и  “ноу-хау” , як і дем онстрували  радян ськ і а к а 
деміки. Я  повернувся до н аш о ї резиденції, де п роходи в  сем інар. З а  о б і
дом  в р о зм о в і із одним  з м осковських  академ іків  я  розп овів  п ро  всі сво ї 
п р и го д и  з квитком . Він сказав: “ Знаєте, я м ож у вам  д оп ом огти . Г о л о ва  
А ероф лоту  —  мій друг, я  потелеф оную  йом у ввечері й він виріш ить п р о 
б лем у ” . Т а к  все і сталося . Він то го  сам о го  веч о р а  п о дзво н и в  т о в а р и 
ш еві, а  наступ н ого  дня я поїхав  до офісу А ероф лоту  й отр и м ав  п ідтвер
дж ення свого  квитка.

Я  описую  цей інцидент в таких  деталях , том у  щ о він переконливо  
довів  те, щ о я вже знав: у Р ад ян ськом у  С ою зі було б агато  н аукови х  д о 
сягнень, н ав іть  ген іальних, дуже передових, б агато  відм інних м атем а
тиків , ф ізиків, хіміків. О д н ак  тран сф о р м ац ія  їхніх “н оу-хау” в процеси , 
п родукти  т а  п роцедури  була н ад зви чай н о  недоскон ала. Ц е п р ац ю вало  
лиш е у в ійськовом у секторі, том у  щ о в ійськові знали , щ о їм  п отр ібн о , 
н ап р и к лад  р ад ар  чи  ком ун ікац ій н і системи. В они точн о  ви зн ач али  свої 
п отреб и , і в ідповідний  інститут р о зр о б л яв  необхідний  п родукт, а  в ій 
ськові завод и  й ого  виготовляли . У  ц ивільн ом у  сектор і ця тр ан сф о р м а
ція взагал і не п р ац ю вала , том у  щ о невійськові ф абри ки  виготовляли  те, 
щ о казав  ви го то вл яти  Г осплан , і для сп о ж и вач а  не було ж одн о ї м ож ли 
вості н а  н ього  вплинути.

М о я к н и га  “Д о  еф ективних суспільств: Д о р о го в к ази  в м ай б у тн є” 
ви й ш л а  у св іт н а  п о ч атк у  80-х. М ен ш  н іж  за  п ів р о к у  мені п о дзво н и в
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українець, яки й  п рац ю вав  у Східній Н ім еччині. Він сказав  мені, щ о п р о 
ч и тав  книгу , ви д р у ку ван у  в н ім ец ько м у  ви д авн и ц тв і, її н а зв а  р о с ій 
ською  —  “Г ло бальн ы е вопросы  соврем ен ности ” . Він повідом ив: “Т ам  
дуже б агато  ц и тат  із ваш о ї книги. Я  в ідп равлю  вам  коп ії стор ін ок , н а  
яких вас п роци тували . У  мене лиш е один  п ри м ірн и к  ц ьо го  видан н я і я 
не хочу  в ід п р авл яти  її п о вн істю ” . К о л и  я о тр и м ав  згад ан і сто р ін ки  й 
п очав  ч и тати , то  дуж е здивувався. Я  не був упевнений, щ о м ою  книгу  
р озп овсю дять  у Р адян ськом у  С ою зі, том у  щ о в н ій  п ередбачив  розп ад  
С РС Р . Я ки м  же чином  м огли  з ’яви тися довгі ц и тати  з м ого  твору? З га 
д ан а  кн и га  була н ап и сан а  д во м а авто р ам и  —  Іван ом  Ф роловим , го л о в 
ним  р ед ак то р о м  “П р а в д и ” , т а  В адим ом  Заглад ін им , членом  Ц К  К о м 
п ар т ії з п и тан ь  зак о р д о н н и х  ком ун істи чни х  п ар тій . К н и га  б у ла  ц ік а 
ва  —  п о бачи в  це з назв розділів . А вто р и  ц итували  п убл ікац ії тих, кого  
вони  вваж али  о б ізнани м и  і хто н ап исав  зн ачн і п р ац і у сф ерах тех н о л о 
гій, екології, економ іки , п ол іти ки  т а  соц іології.

У  той  час я вже знав, щ о в М оскві існує спец іальна б ібл іотека (спец
ф онд). Л иш е обм еж ене коло осіб у Р ад ян ськом у  С ою зі м али  до н ього  
доступ . Я  т ак о ж  зн ав , щ о д и р ек то р к о ю  тіє ї б іб л іотеки  б у ла  д р у ж и н а 
Г віш иані, д о ч к а  К оси гін а. К о л и  п р о чи тав  ц итати , стало  зрозум іло , ч о 
му з ’яви лася т а к а  ш ви дка  реакц ія  н а  м ою  книгу. Р адян ськи й  С ою з був 
серед країн , як і я  дослідж ував і яким  зап р о п о н у вав , щ о м ож н а зр о б и ти  
для поліпш ення їхньо ї еф ективності, використовую чи  політи чни й , еко 
н ом ічн и й  т а  соц іальни й  кри тер ії еф ективності. М о ї реком ен дац ії щ одо 
Р ад ян ського  С ою зу  були так і, щ о С Р С Р  м ає п о чати  п роцес дец ен трал і
зац ії екон ом іки , п ереходячи  н а  “со ц іал ьн у  в ільн у  р и н к о ву  си стем у” . 
Т ак о ж  зап роп онував  їм зроб и ти  адм ін істративну реф орм у, але дуже п о 
вільно, якщ о б вони  не хотіли, щ об  кр а їн а  р озп алась . Я  писав, щ о ідео
логія , систем а ц інностей  і н о р м  п оведінки  лю дей  п оступ ово  зм іняться 
під впливом  н о во ї економ ічн о ї системи т а  б ільш ої п ол іти ч н о ї свободи . 
Я  застер іг , щ о Р ад ян ськи й  С ою з р о зп ад еться , як щ о  не сп ром ож еться  
п ровести  згад ан і реф орм и.

Згодом  я д істав російську  коп ію  тієї книги. Ц и тат  з м оєї п р ац і було 
м айж е стільки  ж  б агато  і вони  були м айж е так  сам о довгі, я к  ц и тати  з 
п рац ь  М ар к са , Л ен іна т а  н ав іть  Б реж нєва. Ін ш ою  н есподіванкою  стало 
те, щ о вони  дуже відверто  п роц и ту вал и  усі м о ї реком ендац ії. Н е було 
ж одних викривлен ь чи  ф альсиф ікац ій  зм істу м ого  тексту. Я  з гум ором  
п р о чи тав  к інцевий  ком ен тар  самих авторів : “Г аври ли ш и н  реком ендує 
нам  перейти  до кап італ істи чної системи. О тж е, й ого  книгу  п отр ібн о  н а 
звати  “Д о р о го вк ази  в м инуле” , а  не “Д о р о го вк ази  в м ай б у тн є” .
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Зустр іч і з  Ф роловим ,
П римаковим і Г орбачовим
За  зб іго м  о б стави н  н асту п н о го  р о к у  я в ідв ідав  ко н ф е

ренц ію  у Гельсінкі, н а  як ій  так о ж  був п рисутній  Ів ан  Ф ролов . П ід  час 
перерви  він п ід ійш ов до мене і зап и тав : “Ви розум ієте, Б о гд ан е  Д м и т
ровичу , чом у  ми н ап исали , щ о ваш у книгу  слід н азвати  ‘Д о р о го вк ази  в 
м инуле?’” Я  сказав , щ о, звичай н о  ж , розум ію . Р ан іш е згадував , я к  учас
н и к и  п р о гр ам  Ц Н М  з Р ад ян ськ о го  С о ю зу  дуж е п р ав д и в о  оп исували  
уроки , як і о тр и м ал и  в Ц ентр і, п роте для захисту  від п ол іти ч н ого  тиску 
вони  р о б и л и  так і ком ен тар і чи  п о д авал и  так і ц и тати , які, зд авалося  б, 
зн ец іню вали  усе написане в їхніх статтях  чи  книгах.

У  своїй  книзі я  так о ж  п рогн о зу вав , чи  п рий м уть  і втілять  описан і 
м ною  країн и  ті зм іни, як і зап р о п о н у вав , і якщ о  ні —  п ередбачав  ум ови, 
в яких вони  опиняться за  десять чи п ’ятн адц ять  років  від часу н аписання 
книги. Р адянський  С ою з м оїми п о р ад ам и  не скористався, н а  відміну від 
К и таю , яки й  п очав  реф орм и  у 1982 р. і завд яки  ц ьом у  став  за  ко р о тки й  
час економ ічним  гіган том .

М ихайло Г орбачов не хотів розпаду Радянського Сою зу. Він прагнув 
реф орм увати  його для виріш ення нагальних потреб: існувала економ ічна 
стагнація, кра їн а не м огла п ідтрим увати  гонку  озброєнь із С Ш А . Т акож

Богдан Гаврилишин з віце-президентом Китаю Ю Чилі. Пекін, 1982 р.
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Г орбачов  хотів дати  б ільш ої політичної свободи. Отже, він почав полі
тичну “перестройку” , вилучивш и комуністичну партію  з системи управлін
ня. В ті часи  всі важ ливі ріш ення н а  всіх рівнях прийм алися ком уністич
ною  партією , а  ф орм альн і урядові орган ізац ії їх виконували. Н апри клад , 
85 % підприємств У країни  управлялися н апрям у з М оскви  і кон тролю ва
лися партією . Т ом у не дивно, щ о коли  п артія  —  “червона н и тк а” , як а  все 
утрим увала разом , —  була відсторонена від держ авних ріш ень, усе р о з
палося. Відстежую чи спроби  Г о р б ачо ва  провести  реф орм и, я зали ш ався 
впевненим , щ о Р адян ськи й  С ою з розп адеться.

Ц ік аво ю  б ула  й м оя р о зм о в а  з Є вген ом  П р и м ак о ви м , як о го  я зу 
стрів поблизу  Відня у М іж н ародном у інституті аналізу  систем14. Н а  том у 
етап і сво єї к а р ’єри  П р и м ак о в , зн авец ь  ар аб ськ и х  м ов, був го л о во ю  
ш піонаж у, а  після р о звал у  Р адян ського  С ою зу  став п р ем ’єр-м ін істром  
Р осій сько ї Ф едерац ії. Я  сп и тав  його : “Н евж е в аш а  ро с ій ська  ел іта  не 
розум іє, щ о у теперіш ні часи  бути  так о ю  імперію , я к  Р адян ськи й  С ою з, 
невигідно? У  далеком у м инулом у р озм ір  країни , її населення і особливо 
п р и р о д н і ресурси й п лодю чість  зем лі ви зн ач али  її б агатство  т а  в и р о б 
ничий  п отенціал . Зар аз  б агатство  країн и  ви зн ач аю ть  баж анн я п р ац ю 
вати , н оу-хау , д о б р а  си стем а екон ом іки  т а  уп равл ін н я. П о гл ян ьте  н а  
Я п о н ію  чи  Ш вейцар ію . Д ля  то го , щ об і дал і бути  імперією , необхідно 
заб агато  п ол іти чно ї енергії, великі витрати  н а  в ійськовий  сектор т а  без
п ек у ” . П р и м ак о в  в ідповів  з п осм іш кою : “ М и  інакш е стави м о ся  до 
ц ь о го ” . За  к іл ька  рок ів  він з так о ю  сам о п осм іш кою  п р и в ітав  мене вже 
я к  п р ем ’єр-м ін істр, коли  я п рий ш ов  до й ого  кабін ету  в К рем лі.

У  мене б ула  н аго д а  зустрітися з М и х ай ло м  Г о р б ач о ви м  н а  різних 
заходах . В перш е ми зустрілися, коли  він усе щ е н о м ін ал ьн о  був п ри  
владі, у В ольф сбурзі, де тод і розташ о ву вал ася  ш таб -квар ти р а  ком панії 
“Ф ольксваґен ” . У  то й  час виконавчим  директором  “Ф о л ьксваґен а” був 
ф ранцуз. Він був ц ік аво ю  особи стістю  і, х о ч а  об ій м ав  так и й  високи й  
пост, глибоко  ц ікавився освітою , довкіллям  т а  п оліти чною  ситуацією  у 
світі. Він створив спеціальну орган ізац ію  для проведення конф еренцій  
н ай ви щ ого  р івня для клю чових лю дей  зі С ходу й Заходу. К онф еренція , 
в як ій  я взяв участь, була п рисвячена Р адян ськом у С ою зу і відбувалась 
як р аз  під час й ого  розвалу . П резидент “Ф о л ьксваґен а” запросив  Г о р б а
чова , Ш уш кевича, голову  п арлам енту  Б ілорусько ї республіки  та  К р а в 
чука, якого  не так  давно об рали  президентом  У країни . К р авч у к  не зм іг

14 Міжнародний інститут аналізу систем — спільний американсько-радянський інсти
тут, започаткований Дж. Гвішиані.



149

приїхати , том у  я поїхав зам ість н ього  д ати  доповідь про У країну , її п о 
точну ситуацію  т а  мож ливе майбутнє. Д ля аудиторії, як а  складалася з 
більш  ніж  чотирьохсот запрош ених, та  для Г орбачова було сю рпризом те, 
щ о я представляв У країну і говорив англійською , а  не російською , як  усі 
зазвичай  чекали. П ісля трьох  виступів і обговорень була вечеря. Я  й Л ео
н іда П етр івн а сиділи за  сусіднім столом  з Г орбачови м , його  друж иною  
Раїсою  та  щ е кількома інш ими лю дьми. Я  повернувся до Г орбачова й при
вітався з ним українською , сказавш и: “Д оброго  вечора!” Він з усміш кою  
відповів: “Ви знаєте, я  розумію  українську і навіть мож у трохи  нею  р о з
мовляти, бо народився у С таврополі н а  К убан і15. В дитинстві я бавився зі 
своїми ш кільним и друзями і між собою  ми розм овляти  українською ” . П о 
тім він гордо додав: “М оя дружина Раїса —  чистокровна українка. Ї ї дідусь 
мав прізвищ е Т итаренко і народився в У країн і” . Реакція Раїси дуже від
різнялася від реакції М ихайла С ергійовича. К оли  я представив свою  дру
ж ину подруж ж ю  Г орбачови х , Р аїса М акси м івн а  сказала , щ о не зн ає  й 
слова українською , а  потім  во н а  просто  ун и кал а  сп ілкування з н ам и . 
В о н а  х о т іл а , щ об  її в важ ал и  ч и с т о к р о в н о ю  р о сіян к о ю .

Зго д о м  я зустр ів  Г о р б а ч о в а  н а  к ількох  зах о д ах  у Ж еневі. К о л и  
М ІМ -Ж е н е в а 16 виріш ив о б ’єднатися з інш ою  ш ко ло ю  м енедж м енту та  
створи ти  IM D  (Інститут розви тку  менедж менту) у Л озан н і, ми п родали  
уряду Ж еневи  нерухом ість М ІМ у  в К онш і. Т ам  було ч о ти р и  з п о л о в и 
н ою  гек тар и  зем лі н ад  р ічкою  А рв  з чудовим и  садам и  т а  к іл ько м а  г а р 
н им и  старови н н и м и  будівлям и, дві з яких вваж алися п а м ’ятк ам и  ар х і
тектури . У  власн ості М ІМ у  б у ла  т ак о ж  сучасна , п р о те  не т а к а  г ар н а  
вілла. Г о р б ачо в , як и й  тод і створи в  “Ф ундацію  Зеленого  Х р еста” , п р и 
їхав до Ж еневи , щ об  відвідати  офіс ф онду, який  і м істився у згадан ій  су
ч асн ій  віллі. В іллу зап р о п о н у в ал а  в л ад а  Ж ен еви  н а  п р о х ан н я  п р ези 
д ен та  “ Ф о л ьксв аґен а” .

У  той  час М ІМ  щ е використовував  свою  власність. М ене запросили  
н а  зустріч  “Зеленого  Х р еста” у віллі. Я  був єдиною  лю ди н ою  н а  зас і
д ан н і, я к а  м о гл а  ро зу м іти  Г о р б ач о в а , ко л и  він  го в о р и в  росій ською . 
П ісля зустріч і м ал а  відбутися прес-конф еренція у пав ільй он і М ІМ у. М и 
йш ли  з в ілли до п ав ільй он у  і д о р о го ю  розм овляли . Я  го во р и в  у кр а їн 
ською , а  Г о р б ач о в  —  російською . Я  м ав п ро во д и ти  прес-конф еренцію , 
я к а  п р о х о д и л а  ф р ан ц у зько ю  т а  р о сій сько ю  м овам и . Г о р б ач о в  п о во -

15 Регіон, який належить Росії, але серед населення багато українців, предки яких (зде
більшого козаки) мігрували з України після зруйнування Запорозької Січі.

16 ЦНМ було перейменовано на МІМ (Міжнародний інститут менеджменту) в 1981 р.



150

дився дуж е д р у ж н ьо , в ід 
кри то  в ідповідав  н а  усі з а 
п и тан н я , п отім  теп ло  п о 
д якував  мені з а  те, щ о  я 
п р о в ів  прес-конф еренцію . 
За  к іл ька  р о к ів  він ви сту
п ав  перед А м ерикан ськи м  
К л у б о м  Ж ен еви  і ми теж  
м али  невеличку розм ову.

Щ е за  к іл ьк а  р о к ів  я 
зустрів Г о р б ач о в а  у М о с
кві. Р им ський  К луб саме 
п роводи в  конф еренцію  н а 
тем у “М ай б у тн є  Р осійсь
кої Ф едерації” . Н е всі чле
ни Р К  брали  участь у кон 
ференції. Н а с  було тільки  
п ’ятнадцять  —  ті, хто ц іка

вився та  щ ось знав про Російську Ф едерацію . З російської сторони  участь 
б рали  б агато  важ ливих осіб. Був П р и м ак о в , Г о р б ач о в , інш і п оліти ки  
н айвищ ого ран гу  т а  знан і академ іки. У  2009 р. я знову мав коротку  р о з
м ову з Г орб ачови м , коли  він роб и в  доповідь в О рган ізац ії О б ’єднаних 
Н ацій  у Ж еневі. Він стояв н а  трибуні, а  я сидів у перш ом у ряду саме перед 
ним . П ісля доповід і він спустився т а  ми обм інялися к ільком а ф разам и . 
Г орбачов  був прогресивною  лю диною  й досить приєм ною  особистістю . 
Він, одначе, не досить добре розумівся н а  політичних процесах. Я сн а  річ, 
у нього  не було найм енш ого баж ання р озвали ти  Радянський  С ою з. Ц е 
сталося тому, щ о він розп очав  реф орм и  у Радянськом у С ою зі з того , щ о 
відсторонив від влади ком уністичну партію . Т аке ріш ення стало катал і
затором , який  прискорив дезінтеграцію  Р адянського  Сою зу.

Н а  мій п ревел и ки й  п о ди в  п ід  ч ас  п ерерви  н а  каву  н а  н аш ій  к о н 
ф еренції в М оскві до мене п ід ійш ов доси ть  м олод и й  ч о ло в ік  і сказав: 
“Ви мене п ам ’ятаєте? Я  ваш  колиш ній  студент. Я  був н а  п р о гр ам і Ц Н М  
у 70-х. О стан н і д ва  р о ки  п р ац ю ю  м ін істром  н ауки  Р осійсько ї Ф ед ер а
ц ії” . Н а  мене ч екал а  щ е о д н а  н есподіванка. К онф ерен ц ія  п роводи лась  
у М осковськом у  університеті. Р ектором  університету виявився академ ік 
С ад івничий , який  н ар о д и вся  й виріс у Х арков і. Він дуж е д обре  р о зм о в 
ляв україн ською  і ми сп ілкувалися виклю чно нею . П ізн іш е він став  чле
ном  Р им ського  К лубу. С віт тісний.

Під час візиту М. Горбачова до офісу “Фундації 
Зеленого Хреста”, МІМ-Женева. 1995 р.



Ч а с т и н а  I V

ДУМАТИ ГЛОБАЛЬНО, 
ДІЯТИ ЛОКАЛЬНО

Преамбула
Д оля була дуже щ едрою  до мене. М о ї м рії п ізнати  світ, 
як і виникли завдяки  читанню  книг К ар л а  М ая  про різні 
країни , зд ійсню валися. С ам е після о бран ня директором  
Ц Н М  я став  б агато  п о до р о ж у вати  з р ізним и  ц ілям и до 
різних країн. Н а  кінець 70-х устиг п обувати  у близько сім
десяти країнах н а  різних континентах. У  кож ній  з країн  я 
зробив щ ось корисне. Я  не подорож ував у ролі туриста. 
В б агатьо х  країн ах  м оя діяльн ість обм еж илася тим , щ о 
давав  лекції, головував н а  н ац іональних, регіональних та  
м іж народних конф еренціях, займ ався консалтингом  для 
б агатон ац іон альн и х  ком паній , іноді давав  деякі п оради  
урядам . У  деяких країнах  я був залучений до визначних 
подій  і залиш ив слід по собі, серйозно вплинувш и н а  п о 
дальш ий ро зви то к  тих країн . Т ак  сталося в А встралії та  
А ргентині. Я  н еод н оразово  приїздив до К ан ад и  з п р аг 
ненням віддячити за  все те добро, яке д ал а  мені ця країна.

К ан ада
Згадаю  лиш е деяку мою  діяльність, як а  створила резонанс 
і м ала  певний ефект. Ж ан н а  С ове, про яку  я вже писав, 
коли  розповідав  про С вітову асам блею  молоді, стала  спі
кером  П алати  гром ад  (парламенту). Г ’ю Ф олкнер, випус
кник Ц Н М , став м іністром Ф едерального  уряду К анади . 
Ц і двоє разом  запросили  мене приїхати  до О ттави  і п р о 
вести спеціальний семінар для вісімдесяти членів парла-
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менту з різних п артій , 
як і, н а  дум ку  м оїх д р у 
зів , були  н ай ц ік ав іш и 
ми парламентаріями. Те
м а семінару —  “Різні мо
делі д ем о к р ат ії” , як и й  
ми п о чали  у п арлам енті 
о д р азу  в п ісляоб ідн ій  
час. Я  п р о ч и тав  к іл ька  
лекц ій , а  потім  р о зго р і
лися  п р и стр асн і ди ску
сії, щ о т р и вал и  до п із 
н ьо го  вечора. П ісля ве

чер і ми о б го в о р ю в ал и  п о зи ти в н і сто р о н и  й н ед ол іки  к а н ад ськ о ї 
д ем о кр ат ії і н ап рик ін ц і сем інару  я зр о б и в  к іл ька  висновків  т а  дав  деякі 
п о р ад и , як  її поліпш ити . Реакц ія б ільш ості членів п ар л ам ен ту  б ула  н а 
д зви чай но  п озити вн а. Я  бачив  б агато  листів, як і вони  н ап и сали  Ж ан н і 
С ове. В они вперш е зіткнулися з тим , щ о існує не один  тип  дем ократії —  
ан глосаксон ськи й  (як у В еликій  Б р и тан ії т а  К ан ад і), а  щ о є р ізн і й ого  
типи. Н айц ікав іш ою  для них стала  п р ям а дем ократія з децентралізацією  
влади  (як у Ш вейцар ії), де зам ість  го л о ви  держ ави  існує гр у п а  лю дей, 
яких н ази ваю ть  ф едеральним и  р ад н и к ам и  і як і п ри й м аю ть  н ай важ л и 
віш і р іш ення після дискусій  н а  базі консенсусу. О сновною  ри сою  так о ї 
д ем о кр ат ії є те, щ о лю ди  м аю ть зм огу  зм ін ю вати  конституц ію , ан улю 
вати  зако н , п рий н яти й  п ар л ам ен то м , або  висунути н ови й  закон .

Інш ою  річчю , яку я зробив у К анаді, стало спеціальне вивчення однієї 
з найбільш их п роблем , як а  тр и вал а  десятиліттям и: нерівність між  п р о 
вінціями. П рим орські провінції —  Н о в а  Ш отландія, Н ью  Брансвік та  О с
трів П р и н ц а  Е д вар да  —  були значно бідніш і за  реш ту К ан ади , особливо 
у порівнянні з тако ю  провінцією  як  О нтаріо  —  фінансовим  і пром и сло
вим серцем К ан ади . Від п очатку  м ого викладання у Ц Н М  я часто відві
дував Ш вецію . Н ай б іл ь ш а  кількість слухачів Ц ентру  п о х о ди л а  саме 
звідти, до того  ж  сам а країн а була ц ікавою  завдяки  своїй прогресивності. 
Д ехто оціню вав її дуже позитивно, дехто —  вкрай  негативно, том у щ о, 
н а  думку останніх, ця кра їн а є “держ авою  загальн ого  д оброб уту” , надто  
соціалістичною , надто прогресивною . К оли  я добре пізнав цю  країну, моє 
особисте ставлення до неї було позитивним. М ені вона здавалася країною  
з реальною  дем ократією , в як ій  б агато  зам ож них лю дей, еф ективна еко
ном іка, однак  і соц іальна справедливість та  відсутність бідних.

Вручення Б. Гаврилишину диплома почесного доктора 
Йоркського університету. Канада, 3 листопада 1984р.



153

Після урочистої церемонії вручення диплома почесного доктора Університету 
Альберти. Канада, 1986р.

Ш веція м ала надзвичайно прогресивну податкову  систему, як а  зм у
сила деяких багатих лю дей і підприємців виїхати до інших країн або запро
вадж увати свій бізнес за  межами Ш веції. Т а  все ж  там  були деякі аспекти, 
як і здалися мені надзвичайно мудрими. О дин з них стосувався виріш ення 
регіональної нерівності. Н ерівність була спричинена географ ічним р озта
ш уванням (країна простягається з півночі н а  південь і том у має різні клі
матичні зони) та  нерівномірною  присутністю  природних ресурсів. Д ля п о
долання регіональної нерівності було запровадж ено таку  політику: замість 
того, щ об збирати  з корпорац ій  податки  в повном у обсязі й потім  давати  
з ц ьо го  субсидії б ідн іш им  р егіо н ам , уряд  видав  спец іальне р о зп о р я д 
ж ення, яке д о зво л яло  п лати ти  лиш е 50 % п о датк ів , а  реш ту  зал и ш ати  
н а  спеціальному рахунку, який контролю вався урядом. К омпанії могли ви
користовувати ці грош і, коли хотіли зробити інвестиції, однак узгоджували 
з урядом, де їх р о б и ти  т а  н ав іть  п о р у  року , коли  їх м ож н а було робити . 
Т аки м  чином  дер ж ава  у н и кла  зай во ї б ю рократії, т ак о ї як  зб и р ан н я  п о 
датків  і н ад ан н я  субсидій , а  п ідприєм ці зао щ ад и л и  кош ти. Забезпечен
ня б одай  п евної р івності було ц ілкови то  в руках  ком паній .
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М ене так  захоп и в  цей  закон , 
щ о я н ап и сав  п р о  н ьо го  м ін іст
ру ф інансів К ан ад и  пану  В олтеру 
Ґордону, пояснивш и закон та  його 
еф ективність. Г ад аю , цю  ін ф о р 
м ацію  розповсю дили  між  к ілько
м а інш им и лю дьм и , том у  щ о м е
не зап роси в  М о р іс  С трон ґ, у той  
час засн о вн и к  т а  перш и й  п р ези 
ден т C ID A 17, п р и їх ати  до К а 
нади , в ідв ідати  п р и м о р ськ і п р о 
вінції, ви вч и ти  си туац ію  й д ати  
реком ен дац ії. Д есяти л іття  ф еде
р ал ьн и й  уряд  вид іляв  м ільярди  

долар ів  н а  субсидії для цих п ровінц ій , як і все одно не н аб ли ж ал и  їх до 
успіш ніш их регіон ів. Ц е завд ан н я  здалося  мені захоплю ю чим . Я  відві
дував згадан і провінції, ком панії, спілкувався з р ізним и лю дьм и і вреш ті 
н ап исав  звіт з м оїм и  реком ендац іям и . Н е дум аю , щ о я суттєво допом іг  
виріш ити  цю  проблем у, але хоч а  б п оказав  лю дям  з уряду, щ о існую ть 
інш і ш ляхи виріш ення проблем и  нерівності, ан іж  просто давати  субсидії.

О днією  з н ай ц ікав іш их подій , в як ій  я брав  участь  р азо м  з д руж и 
н о ю  т а  д ітьм и , ста л а  ц ерем он ія  ін авгу р ац ії п ер ш о ї ж ін ки  ген ерал- 
гу б ер н ато р а  К ан ад и  Ж ан н и  С ове у 1984 р. Всі ми були н а  церем онії у 
П ал ат і п арлам енту , а  потім  Ж ан н а  С ове зап р о си л а  мене з друж иною  до 
Р ідо Х о л л а  (R id eau  H all) —  резиденції ген ерал-губерн атора . Т ам  було 
спец іальне п р и й н яття  для го ловн и х  політиків , клю чови х  осіб з р ізних 
сектор ів  кан ад ськ о го  сусп ільства  т а  к ількох  особ и сти х  друзів  Ж ан и  
С ове. П ’єр Т рю до , коли ш н ій  п р ем ’єр-м ін істр, був серед гостей. Він, н а 
певно, був одним  з н ай ви датн іш и х  п р ем ’єрів К ан ад и  всіх часів. Т рю до 
був д обре  освічений, п овн істю  д во м о вн и й 18, в ідкритий , м ав креативне 
мислення. Він п робув п рем ’єром  д ва  терм іни, п роте й ого  не п ереобрали  
н а  третій . Він надто  прогресивно мислив, випередж аю чи свій електорат. 
Т рю до зустрічався з В иконавчим  ком ітетом  Р им ського  К лубу, серйозно 
зац ікави вся п итанн ям и  довк ілля т а  інш им и тем ам их св ітово ї п р о б л ем а
тики . Він не т ільки  го во р и в  п ро  це, а  й н ам агав ся  втіли ти  деякі з цих 17 18

17 Canadian International Development Agency (Канадська міжнародна агенція з 
розвитку).

18 Він вільно володів англійською та французькою, бо походив зі змішаної родини: 
його мати була англійкою, а батько франкомовним канадійцем.

Інавгурація Жанни Сове, генерал- 
губернатора Канади. Оттава, 1984 р.
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Будинок Парламенту. Оттава, Канада.

ідей в урядовій  політиці. К р ім  того , він не міг терп іти  п оган о ї поведінки, 
том у  іноді р о б и в  о б р азл и в і зауваж ен ня членам  п арлам енту .

К о л и  я зустрів  й ого  у Р ідо Х оллі, він виявився зовсім  інш ою  л ю д и 
ною , ніж “публічний” П ’єр Трю до. Н асправді він був скромний, доступний, 
його було легко залучити до розмови. Він не виявляв жодних ознак  зверх
ності, як  іноді робив н а публіці. П ісля розмови про Римський К луб я сказав 
дещ о зухвало: “Я  мож у запропонувати  вам роботу. Н еоплачувану. Було б 
чудово , як б и  ви м огли  стати  прези дентом  Р им ського  К л у б у ” . Я  поду
мав, щ о він як  лю дина з таким  досвідом, відомий у світі, з видатними здіб
ностям и та  харизмою , один з найцікавіш их осіб, яких я зустрічав, міг би 
бути відмінним наступником  А уреліо П еччеї19, президента Рим ського 
Клубу. Він з ц ікавістю  поглянув н а мене, зовсім не образивш ись. Н а  мою  
пропозицію  не відреагував, лиш е посміхнувся, і ми закінчили розмову.

Я  дуж е п о важ ав  зд ібн о ст і Т р ю д о  і в н аш ій  р о зм о в і зн о ву  п ер е
конався , щ о справд і м асш табн і особистості, як і н ад зви ч ай н о  впевнені 
у собі, не п отребую ть  ставлення до себе з особливою  п о ваго ю  —  кращ е 
до них ставитись, як  до “н орм альн и х  лю дей ” .

19 На той час Ауреліо Печчеї вже помер.
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Ш вейцарія
Ш вейцарія стала ідеальною  країною  для мене та  моєї р о 

дини. Д ля м оєї р об оти  Ж енева п ідходила якнайкращ е. К р а їн а  б агато 
мовна: дію ть чотири  мови, три  державні (німецька —  ш вейцарський д іа
лект, ф ранцузька й італійська) та  одна регіональна (ретороманська). В Ж е
неві розташ ована європейська ш таб-квартира О О Н , багато  міжнародних 
недержавних організацій, ш таб-квартири багатьох м іжнародних корп ора
цій. Т ам  п роходить нем ало зустрічей, м іж народних конф еренцій і, зв а 
ж аю чи на традиційну ш вейцарську  нейтральність, відбувається багато  
переговорів та дискусій, іноді навіть між тими, хто між собою  не має дип
ломатичних відносин. У  цьом у контексті легко бути професором та  дирек
тором  М іж народного  інституту менеджменту. Я  з ентузіазмом займався 
справам и н а  м іж народному рівні, зовсім немож ливими у П івнічному К ве
беку, особливо в А рвайді, де мож на було щ ось робити  лиш е н а  рівні міс
цевому. Т акож  Ш вейцарія й особливо Ж енева значно відрізняю ться від 
Сполучених Ш татів  —  країни ем ігрантів, “плавильного ко тл а” , в яком у 
доводилось асим ілю ватися та ставати  просто  ам ериканцем , відрізавш и 
себе від власного культурного коріння. Ш вейцарії потрібно було 700 років 
для того, щ об стати такою , якою  вона є зараз, —  через приєднання сусідніх 
територій (тепер кантонів), які частково втрачали свою  автономію , стаю чи 
частиною  Ш вейцарської К онф едерації (Конфедерація Гельвеція).

У  Ш вейцарії іноземці м аю ть зм огу залучатися чи виконувати  якусь 
п рац ю  від найниж чого  рівня соц іальної, адм ін істрати вної структури, 
а деякі —  до найвищ ого. П ервинними організаціями Ш вейцарії є так  звані 
“А соціації спільних інтересів”20, як і о б ’єдную ть кілька лю дей, щ о живуть 
на одній  вулиці чи  в одном у невеличком у районі. М и  п ридбали  віллу в 
новом у район і у селищ і В ер’є (Veyrier) за  6 кілометрів до центру Ж еневи, 
н а  приватн ій  вулиці під назвою  Репозуар (R eposoir). Н а  вулиці було лиш е 
12 вілл. О дного дня скликали зібрання всіх власників вілл з тієї вулиці й 
створили “А соціацію  спільних інтересів Р епозуар” . Я к  і всі інші, я  приєд
нався до неї та навіть став членом  виконавчого  комітету. В той  час я  вже 
подорож ував світом  і ц ікавився долею  цілого лю дства. У часть у цій асо
ціації була як  антидот, на коротку  мить вона звуж увала рам ки  мого мис
лення, п овер тал а  на зем лю , ф окусую чи м ої дум ки на вулиці Репозуар. 
А соціація м ала річні зустрічі. Ч лени  обирали  виконачий  комітет: прези
дента, скарбника та секретаря. В иконавчий ком ітет був уповноваж ений

20Associations des Intérêt.
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діяти  від імені асоціації, представляти  її перед ком унальною  владою  та  
іноді витрачати  певні грош і й виріш увати проблем и загальн ого  інтересу 
всіх членів. К оли  я прийш ов н а друге щ орічне зібрання та  послухав звіт 
президента, а  потім  скарбника, який доповів, щ о наш і адміністративні ви
трати  нараховували  “астроном ічну” суму в 5,90 ш вейцарських ф ранків, 
я не міг не усміхнутися, думаю чи про те, яким  незначним  усе тут було.

К о л и  мене вже обрали  до виконавчого  ком ітету, в порядку  денном у 
п о стал о  одне особ ли ве  п и тан н я . Р еп о зу ар  б у ла  п р и в атн о ю  д о р о го ю , 
я к а  вела до різних вілл, том у  й н алеж ала  во н а  усім власникам  вілл. А со
ц іація в ідп ов ід ала  за  утри м ан н я д о р о ги  й м ал а  р аз  н а  к іл ька  років  о ч и 
щ у вати  кан ал ізац ій н і стоки . Д ля  ц ьо го  п о т р іб н а  б у ла  сп ец іал ьн а  м а 
ш и н а для видалення нечистот із колектор ів , як і вели до великих ком у
нальн и х  стічних труб. Н а  засіданн і виконавчого  ком ітету  один  із членів 
сказав: “Я  зн аю  лю дину, я к а  бере 240 ф ранків  за  годин у  р о б о ти  так о ї 
м аш ини . Р о б о т а  зай н ял а  б 2 -3  го д и н и ” . Ін ш и й  член  ком ітету  заявив: 
“Я  зн аю  надійне п ідприєм ство , яке бере 250 ф ранків  і відм інно виконує 
свою  р о б о т у ” . П отім  п о чалася  д о вга  дискусія п ро  те, кого  з них тр еб а  
н ай н яти  н а  цю  п рацю . П о б ач и вш и , щ о загал ь н а  вартість  станови тим е 
к іл ька  сотень ф ранків , п рези дент ви ко н авч о го  ком ітету  сказав , щ о ми 
не м ож ем о п р и й н яти  так е  р іш ен н я, то ж  п о тр іб н о  ск л и кати  зага л ь н і 
зб о р и  всіх членів. Т од і я зап роп онував : “Ч о м у  б нам  н а  загальн и х  зб о 
рах  не зап р о вад и ти  р ічний  бю дж ет ком ітету  в 2 тисячі ф ранків? З таким  
бю дж етом  ви ко н авч и й  ком ітет зм ож е п р и й м ати  р іш ення п ро  необхідні 
ви трати , не скли каю чи  п о зач ер го в і зб о р и  членів асоц іац ії” . За  цю  “ге
н іал ьн у ” ідею  я став  м ало не героєм  серед н аш и х сусідів.

Я к  р о д и н а ми так о ж  брали  участь у ж итті гр о м ад и  В ер’є. Н аш і діти 
ходили  до м ісцевої ком унальн о ї ш коли . В н ій  було б агато  різних свят
кувань і ми познайом илися з рядом  батьків  інш их дітей. В ті часи  у В ер’є 
м еш кало близько  7000 осіб. С тавш и директором  Ц Н М , я часто давав  ін
тер в ’ю ж еневській  пресі п ро  Ш вейцарію , Є вропу, світ. Я  став добре ві
дом и м  у н аш ій  гром ад і. Ч ерез к іл ька  років  сталась  абсолю тн о  н ей м о 
в ірна подія. М ад ам  Т он га, мер В ер’є, зап р о п о н у вал а  рад і гром ади , щ об 
я зам ість неї виголосив традиційну пром ову 1 серпня21. У  той  час тривали  
гар яч і дискусії, чи  в ар то  Ш вей ц ар ії п ри єд н увати ся  до європ ей сько ї 
сп ільноти. Ввечері після п араду  лю ди зібралися н а  площ і перед церквою  
і я  виголосив пром ову. Всі були ш окован і й здивовані. Б агато  хто думав,

21 1 серпня — Національний День Швейцарії, не день незалежності, а день початку іс
нування Швейцарської Федерації.
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щ о п риєднанн я буде кори сн и м  для ш вей ц арсько ї економ іки , інш і в ва
ж али , щ о через це Ш вейцарія втрати ть  свою  прям у дем ократію . Я  почав 
п р о м о ву  з того , щ о європ ей ська сп іл ьн о та  м ає п риєднатися  до Ш вей 
царії, а  не навпаки . Ц им  я м ав н а  увазі те, щ о європ ей ська сп ільн ота п о 
вин н а п рий н яти  ш вей ц арськи й  тип  п р ям о ї дем ократії, якщ о хоче добре 
ф ун кц іонувати  і щ об  лю ди  з р ізних держ ав-член ів  сп ільн оти  довіряли  
їй , зн аю ч и , щ о м аю ть  яки й сь  вплив н а  загал ь н у  п ол іти ку . Я к щ о  б 
Ш вей ц ар ія  м ал а  п ри єд н ати ся  до європ ей сько ї сп ільн оти  (тепер Є в р о 
п ейський  С ою з), в о н а  м усила б зректися  своєї п р ям о ї д ем ократії, ун і
кальн о ї п олітичної системи, як а  була клю човою  причиною , чом у кра їн а 
зм о гл а  о б ’єдн ати  лю дей  з р ізн и м и  м о вам и , рел ігіям и , к у л ьту р ам и  й 
д обре  ф ункц іонувати  економ ічно.

М оя діяльність н а  р івні кантон у  дещ о відрізнялась. У ніверситет Ж е
неви —  кан то н ал ьн и й  і том у  ф інансується кан тон ом . Ц Н М  був ф іл іа
лом  У ніверситету  Ж еневи , хоч а  й ого  уп равл ін н я т а  ф інансування здійс
н ю валося  незалеж но від н ього . Він не отри м ував  ж одн о ї п ідтри м ки  від 
кантону. П ри бутки  інститут отрим ував від вартості п рограм , членських 
внесків А соціац ії б ізнес-партнерів  т а  щ е к ількох гран тів . У  мене, однак, 
були д обр і ко н такти  з кан тон альн и м  урядом , особливо з м ін істрам и ос
віти, чи  як  їх н ази вал и  —  го л о вам и  деп артам ен ту  гр о м ад сько ї освіти. 
Я  м ав р ізн ом ан ітни й  досвід  у освіті й мені були в ідом і к іл ька  освітніх 
систем, том у ми м али ц ікаві дискусії н а  цю  тему. Я  так о ж  знав декількох 
голів кан то н ал ьн о го  уряду, том у  щ о вони  вваж ал и  мене добри м  пред
ставн и ком  уряду кан то н у  н а  м іж н ародн их  подіях.

П а м ’ятаю  особливо  ц ікав і дискусії з Гі О л ів ’є С егондом . Він н а  моє 
п р о х ан н я  п рий м ав  перш у групу  українц ів , як і в ідвідали  Ш вей ц ар ію  у 
1989 р ., ко л и  У к р а їн а  щ е б у ла  ч асти н о ю  Р ад ян ськ о го  С ою зу. Г р у п а 
п р и їх ал а  з Ін сти ту ту  інозем н их  м ов22 у К иєв і. Всі вони  вчи лись  н а  
ф акультеті ф ран ц узько ї мови. К о л и  вони  при їхали  до Ж еневи , Гі О л ів ’є 
С егонд, у той  час го л о в а  ж еневського  уряду, зап роси в  їх н а  п рий ом  до 
г а р н о ї істо р и ч н о ї зал и , сп ілкувався  зі студ ен там и , стави вся  до них 
н ем овби  вони  посли  У країн и . Й о го  вр ази л а  їхня в ідм інна ф ран ц узька 
т а  д о б р е  зн ан н я  си туац ії в У кр аїн і. В п о д іб н и й  спосіб  без ж о д н ого  
сп ец іального  м ан д ата  мене було залучено до р о б о ти  н а  р ізних  р івнях 
адм ін істрац ії кан то н у  Ж еневи.

Т акож  м ож на було робити  деякі речі н а  нац іональном у рівні. Серед 
інш ого залиш ається моє членство у Ш вейцарськом у ф орумі м іж народної

22 Тепер Київський національний лінгвістичний університет.
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п оліти ки , членам и  як о го  є к ілька к о 
лиш ніх  послів  Ш вейцар ії, к іл ька  л ю 
дей з О О Н , к іл ька  академ іків . Т ам  ми 
п р о во д и м о  л екц ії н а  тем у  св ітових  
п од ій , як о сь  п о в ’язан и х  зі Ш в е й ц а
р ією , а  п отім  о б го во р ю єм о  їх. М ене 
зап роси ли  д ати  три  лекц ії н а  цих кон- 
ф еренціях-зустрічах форуму. П ерш и й  
р аз  це сто су вал о сь  У кр а їн и , я к а  щ е 
входи ла до складу  Р ад ян ського  С о ю 
зу, але я  п р о гн о зу вав , щ о во н а  стане 
н езал еж н о ю  д ерж авою . К о л и  т а к  і 
сталось, я  виступив з лекц ією  н а  тем у 
стану  У країн и , її п ол іти ч н о ї і економ ічн ої ситуац ії т а  перспективи  м ай 
б утнього . Т р етя  лекц ія б ула  п рисвячена стан ови щ у у світі.

Н ай ц ікав іш о ю  для мене вияви лась  участь  у деяких подіях  н а  ф еде
р ал ьн о м у  р івні, іноді у н еоч ікуван ій  ролі. К у р т  Ф еглер23, ф едеральн и й  
р ад н и к  уряду  Ш вей ц ар ії т а  г о л о в а  д еп ар там ен ту  економ ічн их  в ід н о 
син, скли кав  д оси ть  н езвичне зас іданн я, яке в ідбулось  у Л ю церні. Він 
зап р о си в  го л ів  м іж н ар о д н и х  ко м п ан ій , р о зт а ш о в а н и х  у Ш вей ц ар ії, 
таки х  я к  “С іба-Г айгі” , “Гоф ф м анн  Л а  Р о ш ” , “Н естле” . Він так о ж  зап р о 
сив голів р ізних п роф сп ілок . К р ім  то го , були  п рисутн і к іл ька  лю дей  з 
ф едеральної адм іністрації. Т ем ою  зустріч і було “Ц ін оутворенн я у т р а н 
сакц іях ” . М іж н ар о д н і ко м п ан ії м аю ть  б агато  дочірн іх  ф ірм  т а  ф ілій  у 
р ізн их  країн ах . В они п р о во д ять  безліч  тр ан сакц ій  м іж  своїм и  п ід р о з
д ілам и , куп ляю чи  чи  п р о д аю ч и  деяк і складо в і, си р о ви н у  то щ о . К о м 
п ан ії встан о вл ю ю ть  ціни , за  яки м и  в ідбувається то р гівл я  м іж  р ізним и  
їхн ім и  части н ам и . К л ю ч о в и й  кри тер ій  тр ан сф ер тн о го  ц ін о у тво р ен н я  
п ростий: м акси м ізувати  дохід  ко м п ан ії в кр а їн ах  з н ай н и ж чи м и  п о д а т 
кам и . Ін тереси  гол ів  п р о ф сп іло к  п о л я гал и  в інш ом у: зб ер егти  р о б о ч і 
м ісця у Ш вей ц ар ії т а  о тр и м ати  н ай ви щ у зар п л атн ю  для членів  п р о ф 
сп ілок. У ряд , у свою  чергу , м ав свій  інтерес: з іб р ати  я к о м о г а  б ільш е 
п о д атк ів  для п оп овн ен н я бю дж ету.

Богдан Гаврилишин з президентом 
Швейцарії Паскалем Деламюра. 
1989 р.

23 Курта Феглера, який походив з Св. Галла, обрали до федерального уряду 8 грудня 
1971 р. Він був головою департаменту юстиції та поліції з 1972 по 1982 рр., потім головою 
департаменту економічних відносин з 1983 по 1986 рр. Його призначали президентом 
Швейцарської Конфедерації тричі: у 1977, 1981 та 1985 рр. Феглер був добрим приятелем 
Богдана Гаврилишина й у 90-х рр. був членом Консультативно-дорадчої ради при Верхов
ній Раді України.
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З президентом Швейцарії Деламюра та Картероном — президентом 
Фундації форуму Універсаліс (нині — форум Кран Монтана). 1991 р.

Я  був єдиним  зап р о ш ен и м  п р о ф есо р о м , не н ал еж ав  до ж о д н о ї з 
тр ьох  категор ій  і н ав іть  не був гр о м ад ян и н о м  Ш вейцар ії. Н а  ц ьом у з а 
сіданні в мене були  дуже ш и рокі п овн оваж енн я і ж одн ого  сп ец іального  
завдан ня . Я  міг вступати  в дискусію  в будь-яки й  час і д ав ати  п оради . 
Т од і я вже зн ав  б агато  п ро  уп равл ін н я м іж н ародн им и  ком паніям и , бо 
вів курс із ц ьо го  п р ед м ета  т а  був ко н су л ьтан то м  деяких із них. М ене 
рад о  п рий н яли  як го л о ви  ш вейцарських ком паній , так  і л ідери  проф сп і
л о к , як і з м ого  ж иттєпису  знали , щ о я сам  був членом  п роф сп ілки , коли  
п рац ю вав  у К ан ад і.

Д искусія зач іп ал а  дел ікатну тем у і її в ідкритість здивувала мене. Г о 
л о ви  ком пан ій  “ в ідкри вали  к а р т и ” , описую чи п роцедуру  встановлення 
тран сф ертн их  цін. Л ідери  п р о ф сп іло к  дуже відверто  го во р и л и  п ро  свої 
інтереси. К у р т  Ф еглер т а  к ілька його  колег з уряду го вори ли  про го л о в 
ний  інтерес країни . Ч есн о  каж учи , я  не міг уявити  таку  дискусію  в п о 
д ібн ій  атм о сф ер і в ж од н ій  інш ій  країн і. Ц е стал о  м ож ли ви м  завд яки  
ш вей ц арськ ій  п рям ій  д ем о кр ат ії і том у, щ о після великих дем онстрац ій  
п роф сп ілок  у Ж еневі 1937 року , як і зак ін чили ся см ертю  д ван адц ятьох  
р о б ітн и к ів , було  п ідп исан о  угоду  м іж  п р ед став н и к ам и  ф ед ер ал ьн о го  
уряду, ком пан ій  т а  п роф сп ілок  п ро  сп івпрацю  між  ком пан іям и  і їхніми 
р о б ітн и кам и  за  п осередн и цтва проф сп ілок .

Ін ш и й  п ри к лад  д іяльності н а  ф едеральн ом у р івн і був щ е нейм овір- 
н іш им . Я ко сь  мені п о д зв о н и л а  Рут Д рейф усс, м ін істр екології. Всі м ін і
стри  ох о р о н и  д о вк о л и ш н ьо го  сер ед о ви щ а європ ей ськи х  кр а їн  зустрі-
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Леннарт Мері — президент Естонії, Жан-Поль Картерон — голова форуму 
Кран Монтана і Богдан Гаврилишин. Женева, 1992 р.

ч аю ться  р аз  н а  ч о ти р и  р о ки . Н а сту п н а  кон ф ерен ц ія  м а л а  в ідбутись 
у С оф ії, Б о л гар ія , в ж о втн і 1995 р. Рут Д рейф усс п о п р о си л а  мене п о 
їхати  з нею  н а  цю  конф еренцію  в складі ш вей ц арсько ї делегації. П ід  час 
перельоту  в м аленьком у урядовом у л ітаку  відбулася ц ікава  р о зм о ва . Н а  
конф еренц ії ми сиділи  за  величезним  круглим  столом  і мене здивувало 
те, щ о я сидів п оряд  із нею . Зазви ч ай  кож н а делегац ія складалася  з ч о 
ти р ьо х  лю дей . Д вох  інш их членів ш вей ц арсько ї делегації, а  саме секре
тар я  держ ави  (заступ ни к  м ін істра) т а  д и р екто р а  деп артам ен ту  охорон и  
довк ілля п осадили  за  н ам и  у другом у ряду. Знову, навіть  не будучи г р о 
м адяни н ом  Ш вейцар ії, я  входив до складу  оф іц ійної делегації, до того  
ж  у статусі вищ ом у, н іж  заступн и к  м ін істра. В цій  под ії був щ е один  ц і
кави й  м ом ент. Д елегац ії розсадж ували  в алф авітн ом у порядку  (за  л а т и 
ницею ), том у  п оряд  зі ш вей ц арською  делегац ією  м ала  б сидіти  ту р ец ь
ка. З якоїсь п ричини  турец ька делегація не з ’явилась  і п оруч  зі ш вей ц ар
ською  си д іла делегац ія з У країни .

Д о зво л ю  соб і повернутися н а  ч о ти р и  ро ки  назад: другим  м ін істром  
о хорон и  д о вко л и ш н ьо го  середови щ а У країн и  після Ю рія Щ ер б ак а  був 
Ю рій  К остенко  —  мій добри й  приятель. В они удвох б рали  участь у д во 
тиж невом у сем інарі в Ж еневі 1991 р. Ц е був перш ий  сем інар, о р ган ізо 
ван и й  С в іто во ю  акад ем ією  о х о р о н и  д о вк іл л я , як у  було ство р ен о  за  
к іл ька  м ісяців до ц ьо го . А кадем ія  зап р о п о н у в ал а  о п лати ти  п олови н у  
в и тр а т  (100 ти сяч  ф ран ків ), а  інш у п о л о в и н у  сп лати в  я зав д яки  під-
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Моріс Стронґ і Богдан Гаврилишин. Відкриття Світової академії охорони 
довкілля. Женева, червень 1991 р.

трим ці М іж н ародного  ф онду “В ідродж ення” в У країн і. Т ем ою  сем інару 
був “ М енедж м ент довк ілля в У країн і у п ор івн ян н і з європейським  д о 
св ідом ” . Я  зап роси в  д вадц ять  чо ти р и  особи  з У країни: забрудню вач ів , 
то б то  голів  великих ком пан ій , д ек ілька регулю вальни ків , то б то  членів 
п ар л ам ен ту  й м іських рад , к іл ька  академ іків  т а  н ауковц ів , як і знали , як  
справитися із забрудненням  довкілля технічними засобам и . Ц ей  семінар 
п рой ш ов  дуже успіш но. В ідбулося к іл ька  висококласни х  лекцій . Я  г о 
л о ву вав  п р о тяго м  о д н о го  ти ж н я сем інару , а  Ю рій  Щ ер б ак  —  під  час 
н аступного . Щ о  ж  було ун ікального  у цьом у семінарі? Н ап р и к ін ц і його  
учасники  з У кр аїн и  м али  сп о ч атку  усно, а  потім  письм ово  описати , як  
вони  втілять у ж и ття те, чого  н авчи лися під час д воти ж н евого  сп ілку
вання. Д и р екто р  А кадем ії сказав , щ о ми опубл ікуєм о  укра їн ською  та  
ан гл ійською  м овам и  зо б о в ’язанн я , як і візьме н а  себе кож ен з учасників. 
Я  так о ж  додав, щ о за  д ва  чи  тр и  р о ки  знову  зберу  всіх у К иєві, де п р о 
слухаю  звіти  п ро  те, чи  д отрим алися вони  своїх зо б о в ’язань. Н а й б іл ь 
ш им успіхом семінару став той  ф акт, щ о у подальш ом у троє його  учасни
ків були м ін істрам и  охорон и  довкілля: Ю рій  Щ ер б ак , Ю рій  К остен ко
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т а  Іван  Заєць. К о л и  ж  я так и  зіб рав  п одібну  зустріч  за  тр и  р о ки  в К иєві, 
лиш е ч о ти р н ад ц ять  із д вад ц яти  ч о ти р ь о х  зм о гл и  п р и їх ати , то м у  щ о 
д воє  з них стали  послам и  т а  були за  корд он ом , двоє пом ерли , у к ількох 
були  серйозн і причи ни , як і завад и л и  бути  присутнім и . Д и вови ж н о , але 
ті ч о ти р н ад ц ять  учасників зр о б и л и  н ав іть  б ільш е, н іж  п ообіц яли . В они 
оп убл ікували  кн и ги  т а  статті п ро  довк ілля , п ідготували  к іл ька  зак о н о 
давчих  актів  тощ о.

А ле п овернем ося до кон ф еренц ії у С оф ії. Ч ер ез те, щ о Т уреччи н а 
б ула  відсутня, Ю рій  К остен ко , який  сидів п оряд  зі м ною , прош епотів : 
“Ч о м у  б вам  не стати  так о ж  членом  у кра їн сько ї делегації?” Я  опинився 
у ц ікавом у  становищ і: будучи членом  ш вей ц арсько ї делегації, дискуту
вав  з го л о во ю  укра їн сько ї делегації, п роте в один  м ом ент б рав  участь  у 
загальн и х  дискусіях від імені У країн и . М о ї ш вей ц арськ і колеги  не м али  
н ічого  п роти . Н а  то й  час стосунки  м іж  У країн ою  т а  Ш вейц ар ією  були 
д обре  н алагодж ен и м и  і досить  друж нім и.

Б разилія , Чилі, В ен есуел а

Бразилія
У  70-х р о ках  к іл ька  випускників Ц Н М  т а  двоє б р ази л ь 

ських академ іків , як і зн али  інститут, п ерекон али  мене ство р и ти  філію  
Ц ентру. Ц е зб ігалося  з н аш и м и  п лан ам и  щ одо  створен н я й ого  філій н а  
р ізних кон ти нентах , щ об  стати  ще б ільш  інтерн ац іон альни м и . М айж е 
в то й  сам ий  час ми в ідкрили  відділ Ц Н М  у С інгапурі.

К о л и  я вперш е приїхав до Р іо-де-Ж анейро, мене одразу  заво р о ж и л а 
й ого  п р и р о д а , лю ди , н ад зви ч ай н о  красиве м істо, оточене тем но-синім  
м орем  з чудови м и  п ляж ам и  К о п а к аб ан а  т а  Іп ан ем а, ви сока  го р а  зі с та 
туєю  Ісуса Х ри ста , який  п р о стягає  руки  до неба. Ц я  г ар н а  ком пози ц ія  
була н іби  створен а  для картини: ясне синє м оре, зол о ті пляж і, ро зк іш н а 
зелень. Я  зупинився в готел і “ О ро В ерде” н а  К о п акаб ан і, б іля яко го  бу
л а  набереж на, щ о о ги н ала  лінію  узбереж ж я, викладена мозаїкою . О крім  
п р и р о д и , сильне враж ення н а  мене сп рави ли  й лю ди. Т ам  б ула  досить  
д о б р а  інтеграц ія  р ізних н ац іон альн остей  і рас. Здавалося , усі вони  л ю 
били  ф утбол , к а р н ав ал , ч о р н у  каву , втім , т ак о ж  м огли  д о бр е  п р ац ю 
вати , але н ай важ л и віш е те, щ о вони  не були  с о р о м ’язли в і, осо б л и во  
ж інки. В они п р о гу лю вал и ся  н абереж ною  К о п а к аб ан и  л егко  вдягнені,



164

Бразилія. Ріо-де-Жанейро

б агато  хто  п росто  в бікіні, й н іби  вип ром ін ю вали  рад ість  ж и ття, н еза
леж но від ко л ьо р у  ш кіри , обли ччя , ф ігури т а  ваги . Здавалося , щ о лю ди  
в Р іо , але не у С ао  П аоло*, зако х ан і у ж иття. С отн і лю дей  в ідп очи вали  
н а  пляж і, дехто п лавав , дехто гр ав  у ім п ровізован и й  ф утбол чи  волей 
бол, а  б агато  хто просто  леж ав н а  п іску т а  ніж ився під яскрави м  со н 
цем  —  інш им и словам и , кож ен по-своєм у  н асолодж увався ж иттям .

М и виріш или провести  два  види семінарів: один для власників і топ- 
м енедж ерів  великих  б р ази л ьськи х  ко м п ан ій , за  щ о я в ідп ов ід ав  о со 
бисто , і щ е двоти ж н ев і сем інари  для ви щ ого  кер івн и ц тва , де я  так о ж  
давав  лекції, але за  як і в ідповідав  мій ко л ега  з Ц Н М . С п о ч атк у  ми п р о 
води л и  сем інари  у Р іо -д е -Ж ан ей р о , а  п о т ім  п еренесли  п р о гр ам у  для 
уп р авл ін ц ів  до сп ец іал ьн о го  готелю , де м о ж н а  було п р о во д и ти  н е
величкі конф еренції, н а  околи ц і м іста К ам п ін ас  недалеко  від С ао  П а о 
ло  —  ф інансової, д іл о во ї т а  п р о м и сл о во ї столиц і Бразилії. Н а  відміну 
від Р іо , С ао  П ао л о  —  це м істо, в як о м у  лю ди  зм уш ені ж ити , як щ о  не 
м аю ть інш ого вибору: високі будівлі, скрізь суцільний цемент і асф альт, 
ж о р сто ка  спека т а  ж о д н о ї зелені.

У  Р іо  я п ровів  лекц ію  для М іж н ар о д н о ї асоц іац ії ди р екто р ів , в ід 
п овідальних  за  р о зви то к  кадрів  управл іння їхніх орган ізац ій . В они п р и 
їх ал и  з б ли зько  со р о к а  кр а їн  з усіх кон ти н ен тів . В ау д и то р ії було

* В українських джерелах — Сан-Паулу. (Прим. ред.)
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1500 осіб. Д ля мене це було н іби  екзамен: чи  зм ож у я справитися з т а 
кою  величезною  аудиторією . Я к  завж ди, у мене не було ж одних н отаток . 
П резиден т А соціац ії вийш ов зі м ною  н а  середину сцени, ко р о тк о  п ред 
ставив мене й п іш ов. Я  зали ш и вся один  перед п ів то р а  ти сячам и  лю дей. 
О зи рн увся, п о б ач и в  стілець, перен іс й ого  н а  передню  ч асти н у  сцени, 
сів, схрестив н оги  й п очав  так: “Я  знаю , щ о для б ільш ості з вас, я к  і для 
мене, англ ійська м ова  є іноземною . Д ля перевірки, чи ви мене розум ієте, 
р о зкаж у  історію . Я кщ о  ви засм ієтесь, тод і я  п родовж у  свою  лекцію . Ц е 
сталось  у Т о р о н то  в К ан ад і. С кром н и й  ч о ло в ік  п рий ш ов до ексклю зив
н о го  клубу, б аж аю ч и  стати  й о го  членом . К л у б  м ав сувор і кр и тер ії 
вступу, том у  ч о ло в іко в і п остави ли  к іл ька  зап и тан ь.

“Я к  вас звати ?” —  “ В асиль К о н д р ат ю к ” .
“Я к и й  ваш  род и н н и й  стан?” —  “Н е р о зу м ію ” .
“Н у, чи  є у вас д руж и н а і д іти .” —  “У  мене є д руж и н а М ар ія  і три  

д о ч к и ...”
“Я к и й  у вас ф інансовий  стан?” —  “Н е р о зу м ію ” .
“Н у, скільки у вас є грош ей?” —  “А  —  грош і? 87 м ільйонів д олар ів” .
“С ер, ви сказали  —  87 м ільйонів  долар ів?” —  “Т а к ” .
“С кільки  ви ж ивете в ц ій  країн і?” —  “ 10 р о к ів ” .
“Ц е не для анкети , але чи не м огли  б ви н ам  сказати , як  вам  вдалося 

за  так и й  к о р о тк и й  час зар о б и ти  87 м ільйонів  долар ів?”
“Зви чай н о , скаж у. (Д ал і він розп овів  п о ган о ю  англійською ). Я  п о 

ч и н ати  з м иття посуду. Заощ ади в  грош ей  —  купити  м аленького  візка, 
потім  купити  б ан ан и  —  п р о д ати  бан ан и , купити  б ан ан и  —  п р о д ати  б а 
н ан и , потім  зб ер егти  гр о ш ей  і куп и ти  соб і в ан таж ів ку  і зн о в  куп и ти  
б ан ан и  —  п р о д ати  бан ан и , купити  б ан ан и  —  п р о д ати  бан ан и . І потім  
через ш ість м ісяців  п о м ер  мій д яд ько  з Н ь ю -Й о р к а  і зал и ш и ти  мені 
87 м ільйонів  д о л а р ів ” .

Зал  вибухнув см іхом  і я  п о ч ав  лекц ію , о д р азу  п ер ей ш о вш и  до  її 
тем и. П ід  час виступу я щ е кращ е зрозум ів , щ о м о ж н а вваж ати  успіш 
н ою  лекцією . Н ай гір ш и й  спосіб  —  це ч и тати  заздалегідь  п р и го то ван и й  
текст, а  так о ж  п о чи н ати  з н ец ікаво ї бан альн ост і. П о тр іб н о  привернути  
увагу  ауди тор ії д во м а  чи  т р ь о м а  п ерш им и реченням и , добре оглянути  
зал , д ати  кож ном у зрозум іти , щ о ти  дивиш ся н а  них, го во р и ш  з ним и. 
Я кщ о  вдало  п очати , в ауд и тор ії стає  дуже тихо й ти  відчуваєш , щ о всі 
дивляться н а  тебе і слухаю ть тебе. Ц е є ф орм ою  ти хого  резонансу . Т од і 
у тебе п очи н аю ть  р о зп равляти ся  кр и л а  і виникає відчуття, щ о ти  летиш  
н ад  слухачам и, і тебе охоп лю є ейф орія, н іби  ти  ак то р , х о ч а  й дієш  не за  
сценарієм , а  радш е граєш  власну роль.
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П р о вед ен н я  сем інар ів  у К ам п ін ас і було  вели ки м  зад о во л ен н ям . 
Я  ш ви дко  зрозум ів , щ о Б р ази л ія  м ає  хо р о ш і п ерсп ективи  стати  вели 
кою  екон ом ічн ою  і в ідповідно  п о л іти ч н о ю  потуж ністю  не т ільки  за в 
д яки  своїм  н ад зви ч ай н о  б агати м  п р и р о д н и м  ресурсам , а  й завд яки  
лю дям , як і в ірять у м айбутн є своєї країни , м ож уть м ислити  гл о бал ьн о  
й здатн і н аб р ати  необхідн і зн ан ня з м енедж м енту для уп равл ін н я д ер 
ж авою  т а  великим и  корп орац іям и . С ам е невм іле уп равл ін н я держ авою  
вп род овж  десятиліть три м ало  її п о зад у  інш их.

П ід  час семінарів у К ам пінасі один м олодий  проте досить зам ож ний 
бр ази л ьськи й  бізнесм ен яко сь  зап р о си в  мене в ідв ідати  й ого  дачу. Він 
м ав не т ільки  б агато  грош ей , а  й до бр и й  см ак. Й о го  хоб і було вирощ у
вання вин ограду  й виробн иц тво  вина, а  так о ж  перегони  н а  конях. Я кб и  
бідні б рази льц і з ф авел м огли  ж ити  у й ого  стайнях, вони  б їм  здавали ся 
розк іш н и м  п алац ом .

П ригадую  свою  най кращ у поїздку до Бразилії, як а  виявилися сп рав
жнім випробуванням  не тільки  моєї ф ізичної, а  й інтелектуальної витри 
валості. Я  прибув до Р іо й о д р азу  після поселення в готель  у ш ви дком у 
тем пі став  в ідвідувати  голів  ком паній . У  кож ній  ком п ан ії щ оп івгоди ни  
мені п о д авал и  ч аш ку  дуже со л о д ко ї ч о р н о ї кави  і це д о п о м агал о  мені 
зал и ш ати ся  енергійним . Р ан о  ввечері то го  ж  дня я сів у л іт ак  до С ао  
П ао л о , де наступ н ого  р ан ку  відвідав к ілька ком пан ій  і виступив з п р о 
м овою  у Б рази л ьсько -ам ер и кан ськ ій  то р го в ій  п ал ат і перед аудитор ією  
з б ли зько  ч о ти р ьо х со т  осіб. П ісля п р и ватн и х  р о зм о в  з к іл ь к о м а  б р а 
зильцям и  т а  ам ери кан ц ям и  я повернувся до Ріо. Н аступ н ого  р ан ку  сп а
кував валізу, зв ільнив  свій  н ом ер  у готел і й п іш ов до го л о вн о го  офісу 
б р ази л ьс ьк о ї н аф т о в о ї ко м п ан ії “П е т р о б р а с ” , де з д ев ’я т о ї р ан к у  до 
п ’ято ї веч о р а  п ровод и в  сем інар для всієї рад и  д иректор ів  н а  чолі з ге
нералом  А ракен ом  де О лівейра. О дин із членів рад и  був яп он ського  п о 
ходж ення, н а  то й  час м ін істр енергетики, а  так о ж  член р ад и  директор ів  
М ІМ -Ж ен ев а . М етою  сем інару було розглян ути  так і теми, як  о б о в ’язки  
членів рад и  директорів , роль  рад и  у ф орм уванн і стратегії, кон троль  над 
топ -м енедж ерам и  й найеф ективн іш і способи  ф ункц іонування ради : р о 
б о та  в ком ітетах  чи р азо м , забезпечення інф орм ац ією , п о тр ібн о ю  для її 
членів, ч асто та  зустрічей  т а  інше. Я  вів сем інар вісім годин  без перерви. 
О с ім н ад ц ятій  го д и н і мене в ідвезли  в ае р о п о р т  і я  сів н а  б о р т  “К о н 
к о р д а ” , який  то го  вечора п рям ував  до П ар и ж а. У  П ар и ж і я  мав п ере
сісти н а  л ітак  до Брю сселя, потім  н а  таксі при їхати  до IB M  W atso n  C en
tre  у Л а  Х ульпе, де н а  мене чекали  35 менедж ерів ком пан ії ІВ М  з різних 
європейських країн , щ об  я їм провів  дві лекц ії з дев’ято ї р ан ку  до обіду.
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Л іт ак  зд ійснив зап л ан о в ан у  зуп ин ку  в Д ак ар і, С енегал . П ісля злету  я 
стеж ив за  м ахм етром  —  п о казн и ко м  ш ви дкості л ітака , який  з нуля зм і
нився до майж е двійки, щ о означало  —  н аш а ш видкість більш  ніж  удвічі 
п ер еви щ у вал а  ш ви дк ість  звуку. Я к и х о сь  осо б л и ви х  в ідчуттів  п ід  час 
п о л ьо ту  н а  так ій  ш ви дкості у мене не було. Г у р ко ту  двигун ів  не було 
чути, бо він зали ш ався за  нам и , в ікн а  були  дуже м аленькі, сидіння —  не 
так і ком ф ортн і, як  у п ерш ом у класі р еакти вн и х  лайнерів . Я  вже м айж е 
засин ав , коли  р ап то м  почув страш ен н ий  ш ум і п обачи в , щ о п о казн и к  
м ах м етр а  стр ім ко  зн изи вся до 0,5. П асаж и р ам  о го л о си л и , щ о один  із 
дви гун ів  вий ш ов з л ад у  і то м у  ми зм уш ен і п оверн ути ся  до Д а к а р у  й 
зд ійснити  там  вим уш ену посадку. Я  не злякався, п роте п очав  н еп о ко ї
тись, як  зм ож у д істатися Л а  Х ульпе. Н а  щ астя, в Д ак ар і сам е п ри зем 
лився л ітак  “Л ю ф тган зи ” , як и й  прям ував  до Ф р ан кф у р та . Всі м ісця в 
н ьом у  були зайняті, але мені так и  вдалося п о тр ап и ти  н а  цей  рейс, хоча 
довелося сидіти  н а  одном у  сидінні з чиєю сь дитиною . У  Ф ран кф у р ті в 
мене не було часу  п оп еред и ти  Л а  Х ульпе п р о  своє зап ізн ен ня , бо п о 
щ астило одразу  сісти н а  рейс до Брю сселя. Д о Л а  Х ульпе я прибув з п ів
годин н им  зап ізненням  після трьох  н апруж ених днів у Б разил ії, безсон 
н о ї ночі, п р и го д и  н а  “К о н к о р д і” , неголений  т а  змучений. Я  н іколи  не 
читаю  лекц ії з аркуш ів, але й цього  разу  зм іг дати  дві 45-хвилинні лекції, 
ко ж н а  з яких  зак ін чувалася  п івгодин н ою  дискусією . Н е  п ригадую , щ о 
сам е я розп овідав ; здається, мій розум  сам  н іби  в ідтвори в  уже зап и сан і 
лекції. Я к  мені розп овідали  пізніш е, лекц ії були високо оцінені. П о обіді 
я сів н а  л ітак  до Ж еневи , н а  годин у  зай ш ов  до оф ісу і вже наступ н ого  
р ан ку  давав  лекц ію  у Ц Н М . У  м оєм у ж и тті було б агато  виснаж ливих 
п одорож ей , п роте сам е ця —  до Б р ази л ії через всі п ри год и  найбільш е 
зак ар б у вал ась  у п ам ’яті.

Чилі
У  1978 р. н а  мій дом аш ній  телеф он подзвон ив  Ф ернандо  

Л еніз із С ан тьяго , Ч и л і. К о р о тк о  пояснив, щ о він бізнесмен, був м ін іс
тр о м  економ іки  в уряді П ін о чета  з 1973 по 1975 рр ., а  так о ж  є го л о во ю  
газети  “Е ль  М ер к у р іо ” . Він хотів о р ган ізувати  три денн и й  сем інар  для 
тр и д ц ять о х  топ -м енедж ерів , серед як и х  г о л о в а  Ц е н тр а л ь н о го  бан ку , 
к іл ька  власників  т а  голів  н ай більш и х чилійських ком паній , а  так о ж  п о 
л ітиків  і академ іків . Д ля  ц ього  сем інару й ом у п отр ібен  таки й  д и р екто р 
го л о ва-м о д ер ато р , як о го  б сп ри й н яла  ця гр у п а  уп равлінц ів  н ай ви щ ого  
р івня . В ін д зво н и в  до к іл ько х  о р ган ізац ій  С Ш А  з п р о х ан н ям  зн ай ти
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н ай к р ащ у  л ю ди н у  для ц іє ї п о д ії і й о м у  п о р еко м ен д у вал и  мене. Я  в ід 
п о в ів  й ом у , щ о з р ад істю  п о го д и в ся  б п р о в о д и т и  сем ін ар , о д н а к  дві 
м о ї д о чки , як и м  то д і було  19 т а  21 р ік , дуж е ідеал істи чн і. С еред  сту 
дентів  у них є друзі з А р ген ти н и  т а  Ч и л і й вони  в кр ай  н егати вн о  н а 
л а ш т о в а н і до  в ій с ьк о в о ї хун ти  в А р ген ти н і й д и к т а т у р и  П ін о ч е т а  у 
Ч и л і. Я  ск азав , щ о зм ож у  п о їх ати  т іл ьк и  за  ум ови , як щ о  він  сп о ч атку  
п р и їд е  до Ж ен еви  і п ер ек о н а є  м оїх  д о ч о к  в то м у , щ о м ен і сп р ав д і 
в ар то  туди  п о їхати . Я к щ о  я п о їду  без їх н ьо ї зго д и , д о ч к и  м ож уть  н а 
в іть  п ер естати  п о в а ж а т и  м ене я к  сво го  б ат ь к а . Л ен із  п о го д и в ся  і за  
к іл ь к а  м ісяців  п ри їхав . У  то й  ч ас  м о єї д р у ж и н и  не було вдо м а, том у  
д о ч к и  П а т р и ц ія  (Т уся) т а  Х р и ст и н а  (Т ін а) сам і п р и го т у в а л и  об ід , 
а  потім  вл аш ту вал и  Ф ер н ан д о  Л ен ізу  сп р авж н ю  “ ін к в ізи ц ію ” . П евн о , 
до зустріч і з ним  вони  оч ікували  п о б ач и ти  вели кого , п ідлого  н а  вигляд 
ч о л о в ік а  “з к р о в ’ю н а  р у к а х ” . Н а сп р ав д і ж  він  ви яви вся  н еви со ки м , 
ск р о м н и м , дуж е в ідкр и ти м  т а  п р и єм н и м  ч о л о в ік о м , б ать к о м  д ев ’яти  
дітей . Ф ер н ан д о  ск азав , щ о як щ о  о д н а  з м оїх д о ч о к  чи  й о б и д в і з а б а 
ж аю ть  т а к о ж  п о їх ати  до С ан тья го , во н и  м о гл и  б зу п и н и ти ся  в й ого  
буди н ку , п о сп іл к у вати ся  з й о го  д ітьм и , зу стр іти ся  з м о л о д и м и  а к т и 
в істам и  т а  о п о зи ц іо н ер ам и  реж им у  П ін о ч ета  й т а к  дал і. З а  дві го д и н и  
м ої д ів ч ата  д али  мені “б л а го сл о в ен н я” п о їх ати  до Ч и л і, щ о я й зр о б и в  
через д в а  м ісяці.

У  то й  час Т ін а  зак ін ч у вал а  перш ий  р ік  н авчан н я  в У ніверситеті Т о 
ро н то , спец іалізую чись н а  історії К и таю  після встан овлен ня там  ко м у 
н істи чн о го  реж им у  в 1949 р . М и  з д р уж и н ою  щ о й н о  зд ійсни ли  н аш у  
п ерш у п о їздк у  до К и та ю  і мені х о т іл о ся  п о р ів н яти  сво ї вр аж ен н я  від 
країн и  з тим , чого  н авчали  в університеті Тіну. Д ля ц ьо го  я орган ізував  
її переліт з Т о р о н то  до С ан тьяго  і ми зустрілися в аеропорту . Ф ернандо  
Л еніз заб р ав  нас і відвіз мене до готелю , а  Т іну —  до себе додом у. В она 
д обре  п о то вар и ш у вал а  з й ого  д ітьм и , як і влаш тували  їй  зустріч і з р із 
ним и м олодим и  лю дьм и , вклю чаю чи  запеклих м арксистів .

Щ е одн ією  з ум ов м ого  п р и їзд у  до Ч и л і було  б аж ан н я  зустр іти ся  
з к іл ь к о м а  вп л и во ви м и  л ю дьм и  з р ізн и х  сектор ів  сусп ільства, щ об  о т 
р и м ати  перед  сем інаром  кр ащ е уявлен н я п ро  країн у . Ф ер н ан д о  п о г о 
д и вся  о р га н ізу в а т и  всі зу стр іч і, п р о  як і я п р о си в . П ер ш и м  зустр ів  
Х орхе А лессан д р і —  к о л и ш н ьо го  п р ези д ен та  Ч и л і. Він ч удово  в ід п о 
відав  ф р азі “ap rès  m o i, le d é lu g e” (після н ас  —  хоч  п о то п ), як щ о  м ати  
н а  увазі те, щ о ко л и  він  був п р ези д ен то м  Ч и л і, к р а їн о ю  д о б р е  кер у 
вал и  і все було чудово . К о л и  до кер м а  став  П ін о чет , си туац ія  в Ч и л і 
ста л а  ж ахли вою . І щ одо  ц ьо го  він сп р авд і був п р ави й . П о т ім  у мене
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б у л а  зустр іч  з кл ю ч о во ю  о со б о ю  у Ч и л і —  отц ем  Р ен ато  П р о б л ете . 
Від своєї дочки  Тусі, я к а  п р о вел а  попередній  р ік  у Л ати н ськ ій  А м ериц і 
(в Б р ази л ії, П еру , Б ол ів ії, де в о н а  п о д о р о ж у в а л а  авто б у со м ), я  зн ав , 
щ о к а т о л и ц ь к а  ц ер ква , о со б л и во  ця сп ец іал ьн а  п р о гр а м а  A ccion  C at- 
h o lica , б у л а  м ал о  не єд и н о ю  о р ган ізац ією  Л а т и н с ь к о ї А м ер и к и , я к а  
сп р авд і зр о б и л а  б агато  д о б р а  лю дям . Д о  своєї п о їздк и  до Л ати н сь к о ї 
А м ер и ки  Т уся не д о в ір я л а  ц еркві, п р о те  по п овер н ен н і в о н а  б у ла  п е
р ек о н ан а , щ о ц ер к в а  м ож е в ід ігр ав ати  й в ід ігр ає  дуж е важ л и ву  р о л ь  у 
деяких  суспільствах .

Н асту п н а  зустріч  відбулася з директо р о м  “Е ль  М ер к у р іо ” А ртуро  
Ф онтеном . Ц я газета  була досить незалеж на, о б ’єктивна, п равди во  оп и 
сувала  ситуац ію  у Ч и л і т а  події у світі. Д и р екто р  м ав як  ш и роке  й гл и 
боке розум ін ня п оліти чно ї, економ ічн о ї т а  со ц іал ьн о ї ситуац ії у Ч и л і, 
т ак  і, звісно ж, розум ін ня відносин  ц ієї кра їн и  з таки м и  держ авам и  як, 
н ап р и к л ад , С Ш А . Н а ш а  дискусія б у ла  дуж е в ідкри тою . Він не н а м а 
гався  ігнорувати  н ав іть  най дел ікатн іш і питання.

Н ай ц ікав іш о ю  виявилася зустріч  з п резидентом  проф сп ілки  видо- 
бувачів  міді —  Б ерн ард ін о  К астій о  К астійо . Він був м улат, го во р и в  про 
тр у д н о щ і р о б ітн и к ів  у Ч и л і в то й  час, п р о  н еобх ідн ість  д іал о гу  між  
проф сп ілкам и , власн и кам и  й урядом , то б то  п ро  інтереси ц ілої держ ави , 
а  не тільки  видобувачів  міді. Н а  н аш у розм ову , певно, вплинуло те, щ о 
я р о зп о в ів , щ о під  ч ас  р о б о т и  л ісо р у б о м  у К ан ад і, я сам  був членом  
спілки “Б р атство  л ісо р у б ів” , був го л о во ю  проф сп ілки  н аш о го  табору , 
а  так о ж  взяв участь у щ орічн ій  конф еренц ії проф сп ілок . Т ак и м  чином  
ми зм огли  го во р и ти  однією  м овою .

За  к іл ька  днів після зустрічей  у С ан тьяго  ми п о їхали  м аш и ною  до 
В інья-дель-М ар, курортн ого  м істечка біля м оря, за  со р о к  кілом етрів  від 
столи ц і, яке було чудови м  м ісцем  для п р о веден н я  н аш о го  сем інару . 
Я  давав  лекц ію  п ро  визначн і чин н ики  еф ективності країни , так і я к  п о 
л іти ч н а  св о б о д а , еко н о м іч н и й  д о б р о б у т  і со ц іал ь н а  сп равед ли вість . 
Ц ьо го  м ож н а досягти , якщ о  систем а ц інностей , п оліти чн і інституції та  
екон ом ічн а систем а перебуваю ть у гарм он ії. Б агато  дискусій  було н ав 
ко л о  то го , як і зм іни  п о тр іб н і у п ол іти чн ій , економ ічн ій  т а  соц іальн ій  
сф ерах Ч и л і для то го , щ об  кр а їн а  в ідп ов ід ала критеріям  еф ективності, 
щ о т ак о ж  м о ж н а  н азв ати  м іж н ар о д н о ю  ко н ку р ен то сп р о м о ж н істю . 
Я  м ав враж енн я, щ о тр и м ав  керм о д ер ж ави  у своїх  руках . Щ е к іл ька  
р азів  в ідв ідував  Ч и л і й д искутував  із гр у п ам и  учасн и ків  сем ін ару  у 
В інья-дель-М ар  п ро  р о зв и то к  ситуац ії в Ч илі.
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Венесуела
К о л и  каж еш  “ В енесуела” , н ем о вб и  лун ою  д о н о си ться  

слово  “н аф т а” . Н а ф т а  н асп равд і є н ай б ільш и м  б агатство м  Венесуели, 
х о ч а  в кра їн і є й інш і п ри род н і ресурси, так і я к  зал ізн а  руда, деякі інш і 
м інерали, великі ліси й плодю чі землі. К р а їн а  т а  її населення в принцип і 
м али  б бути  зам ож н им и . Т ам  є б агат і лю ди , деякі н ав іть  дуже б агат і й 
м аю ть п ом еш кан н я у Ф лори д і т а  н ав іть  квар ти р и  у Н ь ю -Й о р к у  з в ік
н ам и  н а  Ц ен тр ал ь н и й  п ар к . П о  д о р о зі з а ер о п о р ту  до К а р а к а с а  п ер 
ш им и пом ічаєш  занедбан і халупи н а крутих схилах обаб іч  дороги . Вони 
зб у д о в ан і зі ш м атк ів  го ф р о в а н о ї стал і, д ер ева  т а  н ав іть  п ласти ко ви х  
листів. В иникає враж ення, щ о ці убогі конструкції разом  з лю дьм и  у них 
м ож уть скотити ся з го р и  і заб л о ку в ати  д о р о гу  до міста. С ам  К ар ак ас  
так о ж  оточен ий  схилам и, вищ а ч асти н а яких  створю є уявний  п ояс б ід 
ності н авко л о  б агато го  ц ен тру  з чудовим и  сучасним и оф існим и будів
лям и , оточен им и  ж и тловою  зо н о ю  з виш укан и м и  п р и ватн и м и  буди н 
кам и. Знову  вин и кає  враж ення, щ о мож е статися револю ція , коли  ф а- 
вели  п р о сто  з ій дуть  з г ір  і п р и д у ш ать  столи ц ю . Т ак , В енесуела дуж е 
зам о ж н а країна, але усе ж  там  н адто  багато  бідних лю дей і з а  ро ки  п р ав 
л інн я У го  Ч а в еса  б агатство  не зм о гл и  в ідп овідн о  р о зп о д іл и ти . П ісля 
н ац іон ал ізац ії м іж н ародн их  н аф тови х  ко р п о р ац ій , як і п р ац ю вали  у Ве
несуелі, в ідбулася д еяк а  інд устр іал ізац ія . П о б у д у вал и  зав о д и  з в и д о 
бутку  сталі, з в и р о б н и ц тва  алю м ін ію  т а  деякі інш і п ідприєм ства, як і п о 
требували  б агато  деш евої енергії, як о ї у Венесуелі було вдосталь. О дин 
із парадоксів  Венесуели п олягав  у том у, щ о за  великого рівня безробіття 
в країн і там  п р ац ю вало  бли зько  трьох  м ільйонів колум бійц ів , адж е м іс
цеві ж ителі п росто  не хотіли  ви ко н у вати  непрестиж ну, важ ку, брудну 
роб о ту , з а  яку  з рад істю  бралися  б ідніш і колум бійці.

У  Венесуелі у мене був чудовий  друг —  Ів ан  Л ан д сб ерг Енрікес. Він 
єврейського походж ення, н ародився в К ю расао , колиш ній  голландській  
колонії, як а  живе з торгівл і й туризм у і в якій  м ало не кож ен ж итель знає 
тр и  чи ч о ти р и  мови: м ісцеву мову, яку  н ази ваю ть  п ап ьям ен то , а  так о ж  
голлан дську , іспанську т а  англ ійську . З цих ч о ти р ьо х  м ов пап ьям ен то  
звучи ть н ай кращ е, але ця м о ва  використовується  лиш е н а  острові К ю 
расао . Іван  Л андсберг, окрім  цих м ов, так о ж  володів  н ім ецькою  і ф р ан 
цузькою . Він був успіш ний бізнесмен, займ ався брокерською  діяльністю  
у сф ері стр ах о ви х  послуг, м аю чи  оф іси  по  всій Л ати н ськ ій  А м ериц і. 
К р ім  ц ього , він був одним  з н ай начи тан іш и х лю дей, яких я коли-небудь 
зустр іч ав  у своєм у  ж итті. Д о д а т к о в о  Ів ан  в и к л ад ав  в ун іверси теті
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Бідні квартали. Каракас. Венесуела

К ар ак аса , д о п о м агав  ство р ю вати  там  бізнес-ш колу. Він був вин ятково  
ч ар івн о ю  особи стістю  і вм ів м айстерн о  р о зп о в ід ати  ан екдоти , н езв а 
ж аю чи  н а  те, щ о й ого  друж и на Ж озет  взагал і не м ала  почуття  гум ору, 
м абуть том у, щ о виховувалася католи ц ьким и  м онахиням и  у Ш вейцарії. 
Ів ан  Л ан д сб ер г брав  акти вн у  участь  у м іж н ародн их  подіях, в ідвідував 
ф орум  у Д авосі, ш ість рок ів  був у р ад і директор ів  Ц Н М . Він так о ж  був 
у п р о во д і М іж н ар о д н о ї о р ган ізац ії м енедж м енту (C IO S), я к а  о р ган ізо 
ву вал а  світові конф еренції, щ о проводи лися кож ні чо ти р и  р о ки  н а  р із 
них континентах . Б удучи  го л о во ю  C IO S -В ен есуела Іван  Л ан д сб ерг о р 
ган ізував  ч ергову  конф еренцію  у К ар ак ас і 1974 р оку  й запросив мене як  
одного  з головних  доповідачів . С еред спікерів т а  учасників конф еренції 
я зустрів  б агато  ц ікави х  лю дей , щ о д о зво л и л о  р о зш и р и ти  коло  моїх 
знайом ств. С ам е там  я п отовариш ував  з Г. В агнером , го ловою  ком панії 
“Ш елл” , як а  стала  однією  з д ілових партнерів  Ц Н М  в Ж еневі. К ом п ан ія  
н ап р авл ял а  б агато  лю дей н а  наш і п рограм и , а  я  давав  лекц ії н а  зовн іш 
ніх п р о гр ам ах  для вищ ого менедж менту в н авчальн ом у  центрі “Ш ел л ” , 
щ о н а  річці Т ем зі в передмісті Л он дон а.

З Л ан д сб ергам и  ми п ідтри м ували  бли зькі стосунки, в ідвідували  їх 
у К аракасі, а  вони  приїж дж али  до нас в Ж еневу. Т ако ж  я запросив  Іван а  
п р о ч и т ат и  к іл ь к а  лекц ій  н а  К ар и б ськ и х  сем ін арах  з м енедж м енту, 
яким и  я керував і як і проводи лися н а  р ізних островах . Н а  Я м ай ц і я в ід
відував й ого  лекції, а  він мої.
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Я ко сь  п ісля одн ієї з м оїх лекц ій  він  н есп од івано  і д оси ть  н ахаб н о  
сказав: “Ч о м у  б то б і не п рип и ни ти  інтелектуальн і м астурбац ії і не н а 
писати  книгу? В она ж  уже у тво їй  голові, п отр ібн о  лиш е сісти і записати  
її” . Зн аю чи  й о го  я к  сп р авж н ьо го  дж ен тльм ен а, я  був ш о к о ван и й , але 
зрозум ів , щ о так о го  п ош товху  п отребував. Т ак  сталося, щ о сам е в той  
час А уреліо  П еччеї п оп роси в  мене п ід го ту вати  лекц ію  до десято ї р іч 
ниц і створен н я Р им ського  К лубу , зап л ан о ван у  н а  л іто  1978 р. Зазви чай  
я не готую  ж одних текстів для своїх лекцій , але ц ьо го  р азу  мене п о п р о 
сили п ід готувати  д р у ко ван у  копію , щ об  лекц ію  м ож н а було вклю чити  
до м атеріал ів  ю вілейного засідання клубу. П ісля повернення до Ж еневи  
я проди ктував  текст, яки й  пізніш е ф актично  став перш им  розд ілом  моєї 
кн и ги  (“Д о р о го в к ази  у м ай б у тн є”), як у  я зак ін чив  н а  п о ч атк у  1979 р. 
В ідчувш и н атх н ен н я , то го  ж  в еч о р а  я п р о д и кту в ав  п лан  зм істу  всієї 
кн и ги  й клю чові ідеї до кож ного  розділу. П евн о , цей дещ о грубуватий  
вислів Ів а н а  змусив мене зр о б и ти  те, щ о виявилося н ад зви чай н о  ко р и с
ним  у всій м оїй  п одальш ій  прац і.

Я  й дал і пер іодично  п рац ю вав  у Венесуелі. П ісля конф еренц ії C IO S 
мене сп о ч атку  зап р о си л и  н а  зустріч  із р ад о ю  д и р екто р ів  д ер ж авн о ї н а 
ф то во ї ко м п ан ії “ П етр о лео с  де В енесуела” , де я  п ровів  о дноден н ий  се
м ін ар , я к  м ає ф ун кц іонувати  р а д а  д и ректор ів . П о тім  виступив у р о л і 
го л о вн о го  д о п о в ід ач а  н а  одно- т а  д воти ж н евом у  сем інарах  для в и к о 
н авч и х  д и р ек то р ів , як і п р ац ю в а л и  в зак о р д о н н и х  н аф то в и д о б у в н и х  
ком паніях  у Венесуелі, а  після н ац іон ал ізац ії стали  дир екто р ам и  чи  чле
н ам и  н агл яд о ви х  р ад  тих  ком п ан ій , як і стали  в ідд ілам и  “П етр о лео с  де 
В енесуела” . П ерш и й  так и й  сем інар  відбувся н а  остр о в і н а  н аф то во м у  
о зер і М а р а к а їб о . М ен е в р ази в , але в о д н о ч ас  і дещ о н ал я к ав  вигляд  
сотень  і сотень н аф то ви х  бурови х  ви ш о к  т а  пом п . У сі інш і сем інари , 
н а  яки х  я д ав ав  лекц ії, в ідбулися н а  вен есуельськом у о стр о в і М ар га - 
ри ти , доси ть  далеко  від К ар а к а с а , туди  п о тр іб н о  було летіти  л ітако м . 
Б у й н а  р о сл и н н ість , в и ш у кан и й  го тел ь , г а р н и й  пляж , теп л а  м о р с ьк а  
вода, тем пература яко ї зали ш алася  незм інною  впродовж  усього р оку  —  
все це д о зв о л и л о  мені вп о вн і н асо л о д и ти ся  п р ац ею . Ц е н агад у в ал о  
д о б р е  о п л ач у в ан у  в ідпустку . Д о в к о л и ш н є  сер ед о ви щ е д о п о м агал о  
ство р и ти  р о зсл аб л ен у  атм осф еру  і зав д яки  ц ьо м у  п роц ес  ви кл ад ан н я  
став  дуж е еф ективним  у п о єд н ан н і з дискусіям и, зап и тан н ям и  п ро  су
часн і п р акти ки , ген еруван н ям  ідей, як о ю  м аю ть  бути  стратегія , о р г а 
н ізац ій н а  ст р у к т у р а  т а  сти ль  у п р ав л ін н я  “ П е тр о л е о с  де В ен есуела” . 
Т ак и м  чин ом  мені вдалося  дещ о впли н ути  н а  “сер ц е” вен есуельсько ї 
економ іки .
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Л ітаю ч и  з К ар а к а с а  до о стр о в а  М ар гар и ти , п онад  хм арам и  я п о м і
тив одну чар івну  річ. Зазви чай  хм ари  не м аю ть ч іткої ф орм и —  їхні ко н 
тури  розм и ті й постійно зм іню ю ться. А ле в том у  місці, коли  лети ш  у л і
таку , п о м ічаєш , щ о х м ари  м аю ть  ф орм у  гео м етр и чн и х  стру кту р  —  
кубів, інш их ф ігур, і здається, щ о вони  витесані зі снігу, а  не становлять  
п росто  хаоти ч н і скупчення крапель  вологи . Ц е єдине місце н а  планеті, 
де я  бачив  под ібн і хм ари . Н а  ж аль, я так  ним и захопився, щ о н ав іть  не 
подум ав зроб и ти  к ілька знімків, як і м огли  б стати  основою  для у н ікаль
н о ї ф отови ставки .

М оя останн я п о д о р о ж  до о стр о в а  М ар гар и ти  б ула  дуже п риєм на. 
П овернення звідти, однак, виявилося найж ахливіш ою  поїздкою  в моєму 
ж итті. К о л и  я викладав , Л ен і в ідвідувала своїх батьків  у К ан ад і. М и  д о 
м овилися, щ о поїдем о р азо м  н а  тиж невий  в ідп очи н ок  до о стр о ва  С вя
то го  М ар ти н а , як и й  ч астк о во  н алеж и ть  Г олланд ії, ч астк о во  Ф ран ц ії. 
М и  узгодили  свої граф іки : во н а  м ал а  призем литися н а  о стров і С вятого  
М ар ти н а  н а  й ого  голлан дськ ій  сторон і, де р о зташ о ван и й  єдиний  аер о 
п орт, а  я  мав п риєднатися до неї за  п івгодини , щ об  потім  р азо м  по їхати  
до ф ран ц узько ї частини , де ми й хотіли  п ровести  відпустку. У  мене був 
кви то к  з о стр о в а  М ар гар и ти  до К ар ак аса , де мені п отр ібн о  було п ере
сісти  н а  л іт ак  до К ю р асао , а  п отім  сісти н а  л ітак  до о стр о в а  С вято го  
М арти н а. Л ітак  до К ар ак аса  зап ізнився і я  не встиг н а  рейс до К ю расао . 
Я  переж ивав, щ о Л ені доведеться сам ій  сидіти  й ч екати  н а  мене в аер о 
порту, том у  зап и тав , чи м ож ливо н ай няти  п риватн и й  л ітак  до К ю расао . 
Л ітак  одразу  знайш ли , але й ого  п ілот-власник зі сп очатку  незрозум ілих 
мені п ричи н  затягував  п ід готовку  до вильоту , а  п отім  п ід ійш ов до мене 
і сказав , щ о ми вже не зм ож ем о вчасно долетіти  до К ю р асао , щ об  п о 
тр ап и ти  н а  л ітак  до о стр о в а  С вятого  М ар ти н а . Я  почувався б езп о р ад 
ним. Л ітак  до К ю расао  мав кош тувати  мені 300 доларів —  досить доступ
н а  сума. П ілот, як и й  виявився справж нім  аф еристом , л ю б ’язно  зап р о 
понував: “Знаєте, я  м ож у відвезти  вас прям о до С вятого  М ар т и н а” . —  
“С кільки  це кош туватим е?” —  “В сього 1500 д о л а р ів .”

Н а  то й  час це була вели ка сум а грош ей , але я не м ав вибору , том у  
п огоди вся  і ми злетіли , п р и ч о м у  я почувався героєм , щ о зм ож у п р и л е
тіти  до о стр о ва  м айж е о дразу  після п рибуття  Л ені. К о л и  л ітак  н аб р ав  
висоту, стало  дуже холодн о . Я  був одягнений  ш видш е для кари б ського  
кл ім ату , н іж  для ар к ти ч н о го , том у  п остій но  п роси в  п іл о та  зб ільш и ти  
оп ален н я салону. Він р аз  за  р азо м  п о вто р ю вав , щ о не мож е ц ьо го  зр о 
бити , бо це призведе до зн ач н о ї ви тр ати  п ал ьн о го . Н ап р и к ін ц і п о д о 
р ож і я  вже леж ав н а  п ідлозі в п озі ем бр іон а і дриж ав  від холоду. К о л и
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вий ш ов з л іт а к а  н а  о стр о в і С вято го  М ар ти н а , в мене л и ш и л о ся  в р а 
ж ення, щ о го д и н у  і со р о к  п ’ять  хвили н  я п ереб ував  у хо л о ди л ьн и ку . 
Л ен і зустріла мене з ш и рокою  усм іш кою . В она ч екала  н а  мене лиш е п ів
годин и , я к  і п ередбачали  н аш і граф іки , й н ічого  н ав іть  не п ідозрю вала. 
Н а  щ астя, в ідпустка н а  ф ран ц узькій  сторон і о стр о ва  б ула  в усіх в ідн о
ш еннях незабутньою , том у  щ о ми ж или у прекрасн ом у готелі з чудовою  
ф ранцузькою  кухнею  н а  красивом у узбережжі. Згадки  про м ою  ж ахливу 
п о їздку  п оступ ово  згасали , п роте так  і не забулись.

Індія
Зустр іч і з лиш е д в о м а-т р ь о м а  лю дьм и  з п евн о ї кр а їн и  

м ож уть сф о р м у вати  загальн е  ставленн я до неї. К о л и  їдеш  до кр а їн и  і 
зн ай ом и ш ся з б агать м а  лю дьм и , п ізнаєш  її особливості, зн ан ня р о зш и 
рю ю ться, п роте основне ставленн я —  п озити вн е чи н егативне —  зал и 
ш ається  м айж е незм ін ни м . С ам е т а к  у мене стал о ся  з Інд ією . К о л и  я 
п о ч ав  в и к л ад ати  у Ц Н М  1960 р о ку , в н ас  було т р о є  слухачів  з Інд ії. 
Д іпен  М ітр а  з й ого  друж и ною  Ш улі з К ал ьку тти  т а  двоє  братів  з Б о м 
бею  (тепер М ум бай ) н а  прізвищ е Ш а, як і були  п осл ідовн икам и  д ж ай 
нізму. Д іп ен  М ітр а  був інж енер-м ехан ік , але п р ац ю вав  м енедж ером  з 
п ерсон алу  в індійській  ком пан ії з ви р о б н и ц тва  алю м ін ію  “Ін д ал у к о ” у 
К алькутті. Він був ком петентний  і точни й , щ о ство р ю вал о  ц ікаве п о єд 
н ан ня дуже р ац іо н ал ьн о го , ан ал іти чн о го  з м істичним: він м іг би  легко  
зак ін чити  ж и ття в ідлю дником  у аш рам і. Ш улі б ула  н ад зви ч ай н о  с о р о 
м ’язли вою , але п риєм н ою  лю ди н ою , я к а  ви п р о м ін ю вал а  д о б р о ту  і як а  
стал а  п ри ятелькою  Лені.

Д іпен  М іт р а  був чудови м  слухачем , то м у  в к ін ц і р о к у  я н ад іслав  
л и с та  до у п р ав л яю ч о го  д и р е к то р а  й ого  ко м п ан ії з п р о х ан н ям  д о зв о 
л и ти  й ом у зали ш и ти ся щ е н а  р ік  і п р ац ю вати  в р о л і м ого  п ом ічн и ка. 
Я  ви к л ад ав  д ва  предм ети : “ С о ц іо л о г ія  ек о н о м іч н о го  зр о с т а н н я ” т а  
“У правл ін ня в и р о б н и ц тв о м ” . П ісля складанн я списку тем  з обох  п ред 
метів попросив  Д іп ен а п ід готувати  н о татки , як і б р о зд ав ал и  слухачам  
перед  п о ч атк о м  моїх лекц ій . К о л и  п р о ч и тав  н о татк и  до двох  перш их 
тем, як і п ідготував Д іпен, мені здалося, щ о їх писав я сам. Я  не перевіряв 
ж одних наступних н о тато к , як і він готував  і р о зд авав  слухачам .

Ч етв ер ти м  індусом , як о го  зустр ів  і з яки м  ми зал и ш ал и сь  дуж е 
бли зьки м и  друзям и  аж  до й ого  см ерті, став  П рем  П анді. Н евели ки й  н а
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зріст, неговіркий , він, проте, був автори тетн ою  лю диною  і всі ставилися 
до н ього  з п овагою . Й о го  д обре  зн али  в Ін д ії я к  ко ли ш н ього  чем п іона 
з тенісу. У  1964 р., коли  п ри їхав  н авчати ся  н а  ч отири ти ж н евій  М іж н а
родн ій  п р о гр ам і з м енедж менту, він був директо р о м  “М етал  Б о кс  К ом - 
п а н і” (к о м п ан ії з в и р о б н и ц тв а  м еталевих  к о р о б о к ), вел и ко го  інд ій 
ського  ф іліалу б р и тан сько ї ком панії.

В перш е ми з Л ен і п о їхали  до Ін д ії у 1968 р. М ене зап р о си л и  д ати  
лекц ію  для К ал ь к у ттсь к о ї асо ц іац ії м енедж м енту. Н а ш  л іт ак  п р и зем 
лився у К ал ьк у тт і о п ’ятій  ранку . Д о р о га  з аер о п о р ту  до го тел ю  п р о 
х о д и л а  через дуже б ідний  р ай о н  м іста з пей заж ам и , як і ш окували  нас. 
Н а  тих вулицях народж увалися, ж или  та  п ом и рали  400 тисяч лю дей. Н а  
д о р о зі во н и  сп р авл ял и  сво ї п о тр еб и , п р ал и  б іли зн у  п ід  к р ан о м , іноді 
там  сам о готували  їжу, н ап р и к лад , просто  п ід ігр івали  банан . В они сп а
ли  н а  брудних п р ости рад лах , розстелених прям о н а  вулиці, вкри валися 
інш им  п р о сти р ад л о м , а  зам ість  подуш ки  п ід кл адали  під го л о ву  руки. 
В К ал ьку тт і була сп еко тн а  й в о л о га  п о го да , том у  їм п ри н ай м н і не д о 
води лось турбуватися, щ о зм ож уть зм ерзнути . П о б ач и вш и  все це, Л ен і 
б оялася зали ш атися  сам а  н ав іть  у готельн ом у  ном ері

Н асту п н о го  дня після сн іданку ми вийш ли  н а  вулицю . В раж ало  ве
личезне скупчення лю дей, в як о м у  було н ем ож ливо  вирізнити  окрем их 
осіб. Ц е було схож е н а  р ічку  з лю дей  з б агать м а  течіям и , адж е лю дськ і 
п о то ки  рухались у р ізних н ап р ям к ах  одночасно.

С еред індусів було кілька, як і п ройш ли  н авчанн я у Ц Н М  т а  здобули 
високі п осади . О дин  з них, Б одх і Н ан д а , ввечері о р ган ізу вав  чудовий  
п р и й о м  н а  н аш у  честь. Він ж ив у гар н о м у  й п р о сто р о м у  д во п о в ер х о 
вом у будинку з краси ви м  садком , оточен им  високою  огорож ею  з зал із
н о ї сітки. Б уд и н ок  і садо к  були  чудово освітлені. Ч о лов іки -оф іц іан ти , 
як і м али  бездоганний  вигляд  у н акрохм ален их  т а  випрасуваних ун іф ор
мах, обслуговували  нас т а  щ е п ’ятдесятьох  зап рош ени х  гостей  у садку. 
Ц е мав би  бути  ідеальний  вечір. О дн ак , коли  п рий ом  почався, ми стали  
п ом ічали  все б ільш е й б ільш е бідно вдягнених дітей, п рикутих  до о го 
рож і: вони  спостер ігали , я к  б агат і ш икую ть т а  їдять  відм інну їжу. Т ого  
вечора я  не зм іг н ічого  з ’їсти, а  п р отягом  наступних к ількох днів їв дуже 
м ало , бо мене п ереслідували  го л о дн і очі тих бідних дітей. Я  не забув, 
я к  під час війни п р о тяго м  к ількох днів мені довелося харчуватися о б ’їд 
кам и  зі см іттєвих баків  ам ери кан сько ї в ійськово ї частини. Н аступ н ого  
дня ми відвідали к ілька п ам ’ято к  культури, а  так о ж  деякі офіси й заводи  
“Ін д ал у к о ” , п ісля чого  П рем  П ан д і п ереконав  нас п о їхати  до Н ью -Д ел і



176

й п о б ач и ти  інш е о б л и ч ч я  Індії. 
Й о го  д р у ж и н а  С о н я  п р о вел а  для 
н ас екскурсію : ми п обачи ли  Ч е р в о 
н ий  Ф о р т , п р ези ден тськи й  п ал ац  
т а  інш і враж аю чі м ісця Н ью -Д елі.

Ч ер ез  ч о ти р и  р о к и  п ісля то го  
в ізиту  П рем  П ан д і зап р о си в  мене 
приїхати  до Індії т а  п рочи тати  п о в 
н ий  курс лекц ій  з п р о гр ам и  для 
у п равл ін ц ів  ви щ о го  р ан гу , з а п р о 
вадж еної Всеіндійською  асоціацією  
менедж менту, в як ій  П рем  був п р е
зи дентом . П р о г р а м а  п р о х о д и л а  в 
К аш м ір і —  у п ал ац і в Ш р ін агар і, 
як и й  ран іш е н ал еж ав  м агар ад ж і, 
тепер й ого  п еретвори ли  н а  готель. 
Я  виріш ив взяти  з соб ою  Тусю . їй  
було м айж е 16  р о к ів  і я  п о ду м ав , 
щ о ц ікаво  буде не т ільки  доньц і зі 
м н ою , а  й мені з нею . К о л и  д іти  
були  м ален ькі, м и  часто  їзд и л и  у 

в ідп устку  до Іспан ії. К о л и  вони  п ідросли , я п о ду м ав , щ о  кр ащ е буде 
б р ати  ко ж н о го  з них у м о ї р о б о ч і п о їздки . В так и й  спосіб  во н и  м али  
зм огу  узнати  світ з перш их рук  і кращ е зрозум іти  зм іст м оєї р о б о ти . Я  у 
свою  ч ергу  гли б ш е п ізн авав  к р а їн и , як і вж е зн ав , д ивлячи сь  н а  них 
очим а своїх дітей. Т ак  створю валися н ові стосунки з м оїми дітьми, коли  
вони  н авчали ся  від мене, а  я  —  від них. П ід  час н аш о го  перебування у 
Д елі С оня вдягла  Т усю  у гар н е  індуське сар і, том у  в о н а  в и гл яд ала  як  
сп равж н я індуска, х о ч а  м ал а  біляве волосся т а  б ілу ш кіру. Д еяк і індуси 
дум али , щ о Т уся м оя друж ина, і це дуже мені лестило.

З огляду  н а  те, щ о Л ені лиш илась  у Ж еневі з д во м а інш им и н аш им и  
дітьм и , П рем  зап роп он ував , щ об  С оня п о їхала  зі м ною  і Тусею  до Ш рі- 
нагару . П рем  ж ив у готелі, де п р о х о д и л а  п р о гр ам а , а  С оня, Туся і я  зу 
пинились у плавучом у  дом і н а  озері Н агін , за  великим  озером  Д ал , н а  
як о м у  б агато  п лаву чи х  будинків  зд ав ал и  в орен д у  ту р и стам . Ц е був 
н ови й  буди н ок  з виш невого  дерева, яке м ало  чудовий  запах . У  н ьом у 
було тр и  спальн і, їдальн я, в італьн я т а  гар н а  палуба . Він був п р и ш вар 
т о в ан и й  до б ер ега  озера , п о р у ч  у н евел и ко м у  ч о вн і ж ив вл асн и к  б у 
д ин ку  зі своєю  р о д и н о ю . В они  зай м ал и ся  зак у п к ам и , го ту в ал и  їж у,

Соня Панді і Туся Гаврилишин
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п р и б и р ал и , п о д авал и  нам  страви  і р о б и л и  все, щ о було п отр ібн о . Щ о 
р ан ку  я п одо р о ж у вав  до готелю , де п роходи ли  лекції, а  ввечері п о вер 
тався н азад  н а  м аленьком у весловом у човні, яким  керував м олодий  хл о 
пець. Вдень м іж  плавучи м и  будинкам и  курсували  торгівц і з н ай р ізн о 
м ан ітн іш и м и  то в ар ам и : ю вел ірни м и  ви р о б ам и , кв ітам и , зр о б л ен и м и  
вручну речам и . К ож ен  торгівець по-своєм у  р еклам ував  власний  товар . 
К в ітк ар  вигукував співучим  голосом : “ Ц е м істер К раси вий : я  везу к р а 
сиві, свіж і квіти !”

Н адвеч ір  ми б р ал и  човен , щ о звався “ш ік а р а” : в ньом у був м атрац , 
н а  як и й  було зручно  сп и р ати сь , і н ав іс  зі св ітл о ї ткан и н и . М и , я к  з а 
ч ар о в ан і, м и лувалися чистим  небом  з яскр ави м и  зорям и . В есла н а  ш і- 
кар ах  були  зао к р у гл ен о ї ф орм и , том у  хлопц і м огли  веслувати  й у п р ав 
ляти  човн ом  без ж одн ого  звуку. Є диним  ш ум ом  був легкий  ш епіт листя 
водяни х  л ілій , як і т о р к ал и ся  бортів . У се це ств о р ю в ал о  н ад зви ч ай н о  
р о м а н ти ч н у  атм осф еру , ідилію , т а к  д ал еку  від то го , щ о м и б ач и л и  у 
К алькутті.

Д ві події дуже яскр аво  в ідбились у моїй  п ам ’яті. О дн ого  дня, коли  
були посередині о зера Н агін , ми п обачи ли  невеликий човен, щ о ш видко
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н абли ж ався  до нас. Ч о л о в ік  н а  н ьом у  голосн о  вигукував: “М істер  Г ав 
рилиш ин! М істер Г аврилиш ин!” М и  пом ахали  рукою , човен  наблизився 
і чоловік , як и й  виявився п ош тарем , сказав: “У  мене тел егр ам а для вас, 
сер ” . В о н а п р и й ш л а  від Ф у н дац ії Ф о р д а  у Н ь ю -Й о р к у  і в н ій  п о в і
дом лялося , щ о н а  п о дальш и й  р о зв и то к  Ц Н М  виділено гр ан т  в розм ір і 
250 тисяч  долар ів .

Ін ш о го  дня С оня й Туся виріш или  п о їхати  зр ан ку  зі м ною , щ об  п о 
хо д и ти  по м агази н ах  у Ш р ін агар і, кр ім  то го , Т уся х о т іл а  в ідв ідати  
к іл ька  моїх лекцій . К о л и  ми переїж дж али  з о зер а  Н агін  до Д ал , до нас 
н аб ли зи лася  гр у п а  хлопчиків , вони  зап р о п о н у вал и  купити  свіж і водяні 
лілії. О дин з хлопчиків , яком у  було п рибли зно  п ’ять  років , з гарн и м  о б 
л и ч ч ям  т а  сяю чи м и  о ч и м а , л іво ю  р у ко ю  тр и м ав ся  за  б о р т  н аш о ї ш і- 
кари , а  в п рав ій  три м ав  чудову ж овту  водяну лілію  і посм іхався нам . Ц е 
була м и ла кар ти н а, том у  я чи  Туся сф отограф ували  хлопця. Й о го  звали  
Н агіп . П ісля повернення до Ж еневи  ми надрукували  великі ф отограф ії 
(постери) ц ього  кадру. Зн ім ок був настільки  чарівний, щ о й ого  м ож на 
було б використовувати  для реклам и відпочинку в К аш м ірі. Н аступного  
ро ку  я повернувся н а  цей сам ий  плавучий  будинок з С онею , ц ього  разу
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зі м ною  п о їхала Т іна, як ій  тоді виповнилося п ’ятн адц ять . У  тубі ми п р и 
везли з собою  постер з ф отограф ією  того  хлопця. Я к  і м инулого року  ми 
зустріли  групу хлопців і зап и тал и  у них п ро  Н агіп а. Н а  третій  день він 
з ’явився. М и  вийняли  постер з туби, розгорн ули  й ого  і п о казал и  Н агіп у  
й інш им хлопцям . Всі вони  онім іли  від несподіванки  й щ астя.

Б ільш ість індусів вваж али , щ о К аш м ір  —  це к о р о н а  н а  голові Індії. 
К о р о н а , однак, виявилася тернистим  вінцем. Н аселення К аш м ір у  в ос
н о вн о м у  ск л ад ал о ся  з м усульм ан , я к  і в й о го  п аки стан ськ ій  части н і. 
Ч асти н а  населення п р агн у ла  приєднатися до своїх мусульм анських б р а 
тів. У  К аш м ір і ро зп о чався  оп ір  індійській  окупац ії, який  з часом  набув 
гр у б о ї ф орм и. Індуси стави ли ся до каш м ірц ів  з певною  зневагою . Індія 
дуж е ж орстко  п р и д у ш у вал а  цей оп ір , в р езультаті ч о го  було знищ ено 
дж ерело основного  прибутку  К аш м іру , адже його  економ іка базувалася 
н а  туризмі: готелі, плавучі будинки, виробн иц тво  килим ів, доріж ок, р із
н ом ан ітн і рем есла. Те, щ о здалося мені раєм , коли  я це вперш е побачи в , 
перетвори лося  н а  пекло.

Т о го  р о к у  я п о їхав  з Т ін о ю  до М ад р ас а , Б о м б ея  (тепер  М ум б аї), 
Г ай д а р а б а д а  й н ав іть  до Ц ейлон у , п ізн іш е п ер ей м ен о ван о го  н а  Ш рі- 
Л ан ку . У  тій  п одорож і н а  мене оч ікувало  д ва  великих сю рпризи . П ер 
ш ий стався у військовій  академ ії у Г айдарабад і. К о л и  ми зай ш ли  до ак а 
демії, я  о дразу  ж  пом ітив  стіну, н а  як ій  був н ам альо ван и й  величезний 
гр аф ік  з т а к  зван и м и  “ кри ви м и  Г ав р и л и ш и н а” . Ц ей  гр аф ік  було вм і
щ ено у моїй  перш ій  статті з м енедж м енту 1962 р. Він п оказував , який  
м етод  н ай еф ективн іш и й  для р о зв и тк у  р ізн их  вм інь, п о тр ібн и х  м енед
ж еру (почуття п р іори тету , п о чуття  актуальн ост і, д іагностичн і вм іння, 
прий н яття  ріш ень, ком унікації, м оти вац ія  тощ о). Н а  то й  час я вже знав, 
щ о згад ан а  стаття  під н азво ю  “ П ід го то в к а  м енедж ерів до уп равл ін н я 
н а  м іж н ародн ом у  р івн і” б ула  о п у бл іко ван а  д ван ад ц ятьм а  р ізним и  м о 
вам и. Я  н іколи  не оч ікував п о б ачи ти  гр аф ік  із неї у в ійськовій  академ ії, 
до того  ж  зб ільш ений  до таких  розм ір ів , щ о він зай м ав  ц ілу стіну.

В аж ливою  подією , я к а  дуже впли н ула н а  м оє ставлення т а  п о д ал ь 
ш у поведінку, став  ви п ад о к  у К алькутті. Я ко сь  ми з Т іною  п р о гу л ю в а
лися  н евели чки м  п ар к о м , а  за  н ам и  п остій но  й ш ов  х л о п ч и к  в іком  
бли зько  п ’яти  років  і весь час н ам агався  як о м о га  б ільш е до н ас  н аб л и 
зи тися , н іби  хотів  взяти  Т ін у  за  руку. Т ін а  зуп и н и лась , об ерн улася , 
взял а  й ого  за  руку  і ск азал а  мені: “Т ату , я  хочу  всиновити  ц ьо го  х л о п 
ч и к а ” . П о тім  п оясн и ла , щ о це буде лиш е ф інансове вси новлен н я, для
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ч о го  в о н а  в ідп р авл яти м е до сп ец іал ьн о ї о р ган ізац ії 15 д о л ар ів  щ о м і
сяця. Х лоп ец ь зм ож е п іти  до п о ч атк о в о ї ш коли  і потім  п р о до вж и ти  н а 
вчанн я у середній. “Т ак и м  чином , у хлопця буде м ож ливість зн ай ти  р о 
б о ту  і не ж еб р ак у в ати  все ж и т т я ” . В о н а д о дала : “Я  хочу  ви к о н у вати  
якусь р о б оту , щ об  зар о б л яти  ці 15 д олар ів  н а  м ісяць, том у  це реальн о  
буде м оя опіка, а  не тв о я ” . Я  був ш окований . Х лоп чи к  належ ав до інш ої 
раси , м ав інш ий кол ір  ш кіри , релігію  т а  культурне коріння. М іг би  зр о 
зум іти, якби  во н а  зах о тіл а  всиновити  україн ського  хлопця, але Т ін а  н а 
п о л я гал а  і я  погодився. Н а  то й  час я  вже б рав  активн у  участь у д іял ь
ності Рим ського  К лубу, ж ив світовим и проблем ам и  і нам агався яким ось 
ч и н о м  п о л іп ш и ти  м ай б у тн є  ц іл о го  л ю дства . О сновн им  ар гу м ен то м  
Т ін и  було: “Т и  хочеш  впли н ути  н а  ж и ття  всього  л ю дства , а  я —  н а  
ж и ття лиш е однієї м ален ько ї л ю д и н и ” . З то го  часу  я став  в ідп овідати  
н а  всі листи , ад р есо ван і мені, н езалеж н о  від то го , зв ідки  і ко л и  вони  
п риходи ли  і якою  б ула  їхня тем а. Н ам агав ся  так о ж  зустрітися з усіма, 
хто хотів  зі м н ою  п о бач и ти сь , як щ о  це було ф ізично м ож ли во . І дал і 
п р ац ю ю ч и  в “ ін телектуальн ій  стр ато сф ер і” , м ав  сп р аву  з о кр ем и м и  
лю дьм и  і часто  з їхнім и м аленьки м и  проханням и .

Вже пізніш е я зр о б и в  свій внесок у р о зв и то к  Індії. 1979 року , всупе
реч п о р ад ам  м оїх коллег, п рий н яв  двох  д вадц яти д вор іч н и х  індусів —  
Г ар ш а  Г венку т а  Д іп ак а  К ай т ан а , н а  н аш у  п р о гр ам у  М В А . С ередній  
вік слухачів н а  п р о гр ам і був десь 33 роки . О д н ак  я знав , щ о ці хлопц і 
представляю ть  д ва  великих сімейних бізнеси у К алькутті, а  в сімейних 
ком паніях  хлопців  залучаю ть  до сп рав  з 15 років . В они чую ть розм о ви  
п ро  так і п и тан н я  уп равл ін н я, я к  стратегія , н о ва  ви р о б н и ч а  сп ец іал іза
ц ія , ф ін ан си , м ар кети н г, п ерсон ал . Д о  2 2 -р іч н ого  в іку  Г ар ш  і Д іп ак  
зн али  п р о  п р іо р и тети  ви щ ого  уп равл ін н я б ільш е, н іж  зн ач н а  ч асти н а 
33-річних учасників, як і п р ац ю вали  у великих зах ідних ко р п о р ац іях  в 
яко ст і м олодш и х менедж ерів. Ц і двоє  індусів були  дуж е д о бр и м и  сту
ден там и  й н евдовзі п ісля п о вер н ен н я  в Ін д ію  д істал и  ви сок і п осади . 
Г ар ш  Г вен ка  став  ви к о н авч и м  д и р ек то р о м  т а  го л о во ю  п ід р о зд ілу  сі
м ейної ком панії, р о зташ о ван о ї у Б ом беї, я к а  м ал а  р ічн і п р о даж і в р о з 
мірі 300 м ільйонів доларів . Ц ьо го  він досяг у 28 років . Т о го  р оку  батьки  
Г ар ш а  й Д іп ак а  б р ал и  участь  у н аш ій  п р о гр ам і для членів н аглядових  
рад . В они  б агато  д ізн али ся  п ро  те, я к  м ає ф у н кц іо н у вати  н агл я д о в а  
р ад а , п р и ч о м у  ця п р о гр а м а  їм  сп о д о б ал ась  не менш е, н іж  п р о гр а м а  
М В А  їхньом у сину. Б атьки  обох  індусів п ри їхали  до Ж еневи  н а  випуск 
синів. В они п оп роси ли  П р ем а  П ан д і п о їхати  з ним и. Всіх трьох  ми з а 
п р о си л и  н а  вечерю  до н ас  додом у . Р а м а  Г вен ка  о д р азу  п ерей ш ов  до
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Основні доповідачі на 18-му Світовому конгресі з менеджменту. Нью-Делі, Індія, 
5-8 грудня 1978 р.

осн овно ї мети їхнього  візиту  й сказав: “Я к б и  ви п огоди лися створи ти  
ш к о лу  в Д елі, п о д іб н о  до ваш ої, м и  б п р о ф ін ан су вал и  її ство р ен н я  і 
д іяльн ість” . Я  зауваж ив, щ о в Д елі н ем ож ливо  створи ти  таку  сам у м іж 
н ар о д н у  ш колу , я к  у Ж еневі. П р о т е  я м ав б аж ан н я  ств о р и ти  ш колу , 
то м у  о д р азу  ск азав , щ о П рем  П ан д і був би  чудови м  її д и р екто р о м . 
В ін д о бр е  зн ав  М ІМ -Ж е н е в а , був досв ідчен им  м енедж ером  т а  м ав
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18-й Світовий конгрес з менеджменту. Нью-Делі, Індія, 5-8 грудня 1978 р.

вин ятково  д обр і ко н так ти  в Індії. Г вен ка і К ай тан  п огоди лись, але п о 
п роси ли  мене стати  го л о во ю  н агл яд о в о ї р ад и  ш коли , як у  ми н азвал и  
М іж н ародни й  інститут менедж менту -  Індія. У ся ця дискусія тр и вал а  не 
б ільш е п івгод и н и  і потім  н ам  зал и ш и л о сь  п р о сто  зр о б и ти  те, п ро  щ о 
ми говорили .

Я  обговори в  наш е ріш ення з к ільком а своїм и коллегам и, зокр ем а з 
індійським  проф есором  В ідж аєм Д ж оллі, випускником  п р о гр ам и  D B A  
(Д октор  бізнес-адміністрації) Г арвард сько ї Б ізнес-Ш коли , який  був п ер
ш окласн им  викладачем  стратегії. М и  виріш или, щ о н ай кращ и м  п о ч ат
ком  буде створен н я “д ах у ” , а  не ф ундам енту , як  це р о б и л а  б ільш ість 
ш кіл: вони  п очи н али  з м агістерських п р о гр ам  для студентів, як і щ ойно 
випустилися з ун іверситетів , п отім  вп р о вад ж у вал и  п р о гр ам у  М В А  і 
вреш ті вводили п рограм и  для середнього та  вищ ого керівництва. Т ільки 
М ІМ -Ж е н е в а  зм іг зап усти ти  п р о гр ам у  для топ-м енедж ерів  у 1969 р., 
а  потім  для членів н аглядових  р ад  у 1979 р ., цим  збудувавш и свій “д ах ” .

М и ш видко спроектували  триденну п рограм у  н а тему “Ф орм ування 
д о вго стр о ко в о ї стратегії т а  впровадж енн я її у д ем ократи чн и х  кр а їн ах ” ,
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Професор Пітер Ріц, директор МІМ-Індія Прем Панді, Лені Гаврилишин, Соня 
Панді. Делі, Індія, 1983 р.

я к а  м ал а  б п роходи ти  в А грі. М и  виріш или  п рисвяти ти  її п итанн ю  —  
чом у вп ровад и ти  до вго стр о ко ву  стратегію  легш е у Ш вейц ар ії з її п осл і
д о вн о ю  п ол іти ко ю , адж е кр а їн о ю  у п р авл яю ть  н а  засад ах  консенсусу, 
н іж  в О б ’єдн ан ом у  К о р о л івств і чи  К ан ад і, том у  щ о там  досить  ко р о тк і 
виборч і ц икли  й п остій на м іж п артій н а б о р о тьб а  за  владу, щ о заваж ає  
ф орм уван н ю  д о вго стр о ко ви х  план ів . Я к  спікер я зап роси в  п р ед ставн и 
ків з ко ж н о ї зі згад ан и х  країн  —  лю дей, як і м али  досвід  р о б о ти  в каб і
неті м іністрів. Т ак о ж  я зап роси в  ви сокоп осад овц я з К и таю , щ об  п о к а 
зати , щ о д о в го с тр о к о в у  стр атег ію  л егш е ф о р м у в ати  в реж им і д и к т а 
тури , н іж  за  умов дем ократії. У  н ас  було 45 учасників —  в осн овном у з 
Індії, а  так о ж  з д ван адц яти  р ізних країн , серед яких був м ін істр за к о р 
донних справ К ан ад и , заступн и ки  м ін істрів, го лови  великих п риватн и х  
т а  держ авних  ком пан ій , к іл ька  членів п арлам енту .

З авд як и  ви б о р у  тем и, квал іф іко ван и м  д о п о в ід ач ам  т а  ви со ко м у  
р івню  учасників сем інар  п рой ш ов  дуже успіш но.

П еред сем інаром  я зустрівся з п рем ’єр-м ін істром  Інд ії Ін д ірою  Ганді 
т а  запросив  її приєднатися до нас в А гр і у будь-якій  зручний  для неї час.
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З прем’єр-міністром Індірою Ганді. Нью Делі, 14 грудня 1981 року

В она п оясн и ла, щ о гр аф ік  р о б о ти  не д озволяє  їй так о ї розкош і. Н а т о 
м ість во н а  зап р о си л а  н ас  після сем інару  при їхати  в Д елі, щ об провести  
годин у  з нею , розп овісти  п ро  висновки  три денн ого  сем інару  й п опи ти  
чаю . К о л и  ми п ри їхали , во н а  зустр іла нас, с іла н а  канапу, зап р о п о н у 
в ал а  мені сісти п оруч  із нею  і п о п р о си л а  мене я к  л ідер а  сем інару  р о зп о 
вісти про  наш і основні висновки. В она була ч удовою  лю диною , ан і п ре
тензійною , ан і зверхньою , том у  мені легко  було встан ови ти  з нею  д о 
брий  кон такт. В она о тр и м ал а  середню  освіту  в Л о зан н і ф ран ц узькою  
м овою , том у  з явним  задоволен ням  т а  певною  ностальгією  у п риватн ій  
р о зм о в і зі м ною  перей ш ла н а  ф ранцузьку .

М и  були  у скром н ій  п ри й м альн і, б ільш ість  учасників  стояли  біля 
стін. К о л и  я п очав  свій  “зв іт” п ро  сем інар  в А грі, Ін д ір а  Г анді, зд ав а 
лося, слухала, п роте одночасно  вдивлялася в обли ччя учасників, н а м а 
гаю чись п о б ачи ти  знайом их. Ц е трохи  мене знервувало . Я  вваж ав , щ о 
під ч ас  моєї р о зп о в ід і во н а  м ал а  б дивитися н а  мене. В иріш ив перев і
ри ти , чи уваж но во н а  слухає, і зупинився н а  п олови н і речення. В она о д 
разу  ж  повернулася до мене і сказала: “П родовж уйте, будь л аск а” . П ісля
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зак ін ч ен н я  “зв іту ” я вир іш и в п р о вести  щ е одну  п ерев ірку  для Ін д ір и  
Ганді. Я  сказав: “П ан і п р ем ’єр-м ін істр, тепер ви п очули  все, про щ о ми 
говори ли , і всі н аш і висновки. Н ам  всім було б дуже ц ікаво  п очути  ваш і 
ко м ен тар і” . В она зрозум іла, щ о я гр аю  з нею  у невеличку гру, посм іх
н улась  і ч ітко  п р о к о м ен ту в ал а  кож ни й  з клю чови х  пунктів , п ро  як і я 
розповів . В она п огоди лася  з деяким и висновкам и , п о стави л а  під сумнів 
інш і й потім  в ідм ітила, як і ідеї звіту  вваж ає  корисним и  для ф орм уван н я 
стратегії т а  п ол іти ки  Індії.

Вже під кінець сем інару  в А грі, а  потім  після н аш о ї зустріч і з Інді- 
рою  Г анді індійські учасники  невеличким и  груп ам и  п ідходили  до мене 
й, зокрем а, казали : “Н а  сем інар і ми н авчи лися б агато  н о во го . Було б 
сп равд і чудово, як б и  Ви т а  М ІМ -Ін д ія  м огли  о р ган ізувати  довш ий  се
м ін ар  —  від семи до десяти  днів  для кер івн и ків  н аш и х  р ізн о м ан ітн и х  
ком пан ій  т а  для заступників  м іністрів, особливо  тих, як і м аю ть сп раву  
з еко н о м іч н и м и  п и тан н ям и , б ізн ес-ком п ан іям и . Н е турбуйтеся  п ро  
п о ш у к  учасн и ків  для так и х  сем інарів : ми н ап р ав и м о  н а  них б агато  
лю дей  з н аш и х  ко м п ан ій  чи  у р яд у ” . З а  м ісяць ми п р о вел и  так у  п р о 
грам у . Н а п р и к ін ц і у ч асн и ки  п о в то р и л и  п од іб н е  п р о х ан н я : “Я к б и  ви 
т ільки  захотіли  о р ган ізувати  довш у п р о гр ам у , скаж ім о н а  м ісяць, для 
н аш и х менедж ерів вищ ої л ан ки , директор ів  філій, голів  п ідрозд ілів , ми 
гар ан ту єм о , щ о у вас буде д остатн ьо  учасн и ків” . З а  два  місяці п р о й ш ла  
п ер ш а п р о гр ам а  для управлінц ів . Істор ія  п о вто р и л ася  щ е раз, том у  щ о 
учасн и ки  тр етьо ї п р о гр ам и  М ІМ -Ін д ія  сказали : “ Було б дуже кори сн о , 
як б и  М ІМ  м іг п ровести  р ічну п р о гр ам у  М В А  для н аш и х м олодш и х ме
недж ерів, яких ми проф інансуєм о , а  так о ж  і для тих, хто захоче сам о 
стій н о  п р и єд н ати ся  до  п р о гр ам и  і к о го  п отім  зм о ж у ть  н ай н я ти  н аш і 
ком панії” . Т аки м  чином , менш е ніж  за  р ік  у н ас вже була п ірам іда з п р о 
гр ам  —  п о чи н аю чи  з м олодих  спеціалістів і зак ін чую чи  власн и кам и  ве
ли ки х  сім ейних ком п ан ій , го л о вам и  н агл яд о в и х  рад , д и р екто р ам и  та  
в и со ко п о сад о вц ям и . Все було зр о б л ен о  без ти сяч  б р о ш у р , р ек лам и  й 
спец іальних заход ів  для н аб о р у  учасників.

Б удувати  н ову  інституцію  в так и й  спосіб було дуже ц ікаво . Д о стат 
ньо  лиш е к ілька нових ідей, трохи  уяви й в ідваги  —  і це п еретворю вало  
п роцес н а  дещ о р о м ан ти ч н у  пригоду. Д ля  порівняння: 2010 р о ку  в Інд ії 
було створено ш колу менеджменту, діяльність яко ї сфокусовано н а управ
л ін н і п р о ектам и . З асн о вн и кам  зн ад о б и л о ся  тр и  п о вн и х  р о к и  н а  п ід 
го то в ку  д во то м н и к а  б ізнес-плану н а  400 стор ін ок , о рган ізац ію  т а  в ід
кр и ття  н о во ї ш коли .
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С еред усіх освітніх подій  М ІМ -Ін д ія  найваж ливіш им  був триденний 
щ ор ічни й  захід для власників  потуж них сімейних ком паній , голів  вели
ких держ авних  п ідприєм ств, к ількох  ц ікавих  т а  відом их особистостей  з 
п р и ватн о го  й д ерж авн ого  секторів . Р одзи н кою  заходу  стал а  участь ч о 
ти р ьо х  послів  з р ізних країн  в Індії. К ільк ість  учасників ми обм еж или  
три дц ятьм а і проводи ли  захід щ оразу  в інш их місцях, таких як  Д ж айпур 
(в п ал ац і м агар ад ж і), Д ж о д п у р , Б ен арес, Г оа. Ф о р м а т  п р о гр ам и  п о 
вністю  відрізнявся від п ер ш о го  сем інару  в А грі. П ісля ввідн о ї сесії та  
лекц ії в ідо м о го  зап р о ш ен о го  сп ікера  (н ап р и кл ад  Ш и р л і В ільям с, я к а  
б ула  екс-м ін істром  в уряді лейбористів  В еликобритан ії, тепер барон еса  
В ільямс, член П ал ати  лорд ів) я д ілив учасників н а  групи  з п ’яти  осіб і 
вони  м али  оц інити  п ото чн и й  стан  Ін д ії у б алах  від одного  до п ’яти  (не
зад о в ільн о  —  відм інно). О ц ін ю ван н я  п р о во д и л о ся  за  р ізн и м и  ф а к т о 
рам и , таки м и  я к  п р и р о д н і ресурси, дем ограф ія , екологія , р івень освіти , 
н ау ка  й технології, еко н о м іч н а  систем а т а  структура, п оліти чн і інсти 
туції. В кож ній  груп і вони  м али  д ом овити сь  і представи ти  результати  
н а  п р о зо р и х  сторінках . П о тім  я сум іщ ав п ’ять  сто р ін о к  і дем онстрував
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їх н а  п роектор і. Результати  
двіч і зд и ву вал и  учасників.
П ер ш и й  п оди в  ви кл и кал о  
те, щ о хоч ми й н ам агалися 
ф орм увати  групи таким  чи 
н ом , щ об  у них були  уч ас
н и ки  з р ізн им  д осв ідом , 
п оліти чни м и  п оглядам и  та  
ідеологіям и , всі члени  гр у 
пи  п о го д ж у вали ся  м іж  со 
бою  в оц ін ц і то д іш н ьо го  
стану країни. Б ільш им сю р
п р и зо м  стал о  те, щ о р е 
зу л ьтати  п ’яти  груп  були  
м айж е ідентичні, хоч  я к  і в 
інш их д ем о к р ати ч н и х  д ер 
ж а в а х , в Ін д ії існ у вав  ряд  
р ізн и х  д у м о к  щ о д о  стан у  
к р а їн и  т а  го стр і н еп о р о зу м ін н я  і н ав іть  ко н ф л ікти  м іж  п ар т іям и .

Н а  другій  р о б о ч ій  сесії груп и  м али  оц інити  баж ан и й  т а  м ож ливий  
стан  Інд ії через десять років . Х о ч а  результати  к ількох груп  дещ о відр із
н яли сь , о д н а к  дум ки  учасн и ків  щ о д о  то го , де буде Ін д ія  через десять 
рок ів , були подібним и.

У  тр ет ій  і н ай ц ікав іш ій  гр у п о в ій  р о б о т і у часн и ки  м али  н ап и сати  
сп и сок  реко м ен д ац ій  щ од о  то го , хто  і щ о м ає зр о б и ти  для то го , щ об  
Ін д ія  д осягла  б аж ан ого  стану. Р еком ендац ії м істили зм іни в зак о н о д ав 
стві, деяких урядових  інституціях і в ідносинах між  урядом , б ізнесом  та  
проф сп ілкам и . П рисутн ість  послів  (зазви чай  з В ели кобритан ії, С Ш А , 
Н ім еччин и  т а  Ш вейцар ії) дуж е д о п о м агал а . Б еручи  участь  у вправах , 
вони  в ід ігравали  р о л ь  н ей тральн и х , б ільш  о б ’єкти вн и х  спостер ігач ів , 
інод і п о вер таю ч и  н ад то  о п ти м істи ч н и х  індусів н а  зем лю . С ем ін ари  
т ак о ж  були  ко р и сн и м и , то м у  щ о у ч асн и ки  м али  п о о б іц яти , щ о вони  
особисто  сп робую ть зробити , щ об  Індія п р о й ш л а  необхідн і тр ан сф о р 
мації. Всі учасники  зай м али  досить впливові посади , том у  м ож ливо, щ о 
вони  зр о б и л и  свій  внесок  у тр ан сф о р м ац ію  т а  ш ви дки й  економ ічн ий  
р о зв и то к , як і відбулися в Ін д ії за  о стан н є  десятиліття. Ц ей  м етод  о ц і
н ю ванн я сучасного  стану  країн и  т а  її оч ікуваного  м ай б утн ього  я ств о 
рив ран іш е і застосовував  й ого  в б агатьо х  країн ах  т а  р ізних п р о гр ам ах  
у ш колі в Ж еневі.

Богдан Гаврилишин з баронесою Ширлі Вільямс 
біля МІМ-Женева. Січень 1983 р.
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Н а  всі п о д ії я п ри їж дж ав  
разо м  з Л ен і й це допом огло  нам  
п ізн ати  Ін д ію  н ав іть  кращ е. 
Б уло  ч удово  м еш кати  у п ал ац і 
м агарадж і, де в н ас  був величез
ний  д о рого  обставлен и й  ном ер  з 
д во м а  сп ал ьн ям и , їдал ьн ею , в і
тальнею  т а  ванною  з б ілого  м а р 
муру, б ільш ою  за  в італ ьн ю  н а  
н аш ій  в ілл і в Ж еневі. М а г а р а 
д ж а  був д оси ть  м о л о д о ю  со ц і
ал ьн о  п р о гр еси в н о ю  л ю ди н о ю  
і стави вся  до о то ч у ю ч о ї сп іл ь 

н оти  більш е я к  до рівних, а  не я к  хазяїн  до підданих.
Н ай ц ікав іш и м  н ам  зд алося  п еребуван ня н а  Г о а , коли ш н ій  п о р ту 

гал ьськ ій  колон ії. Б іл ьш а ч асти н а  н аселення там  р и м о -к ато л и к и , але 
служ би в їхніх ц ер квах  п р о х о дять  дуж е рад існ о , н ав іть  у п ор івн ян н і з 
українським и. П ри хож ан и  сп іваю ть під аком панем ент групи  гітаристів. 
Ц е все дуже в ідрізнялося від суворості служб у враж аю чи х готи чн и х  со 
б орах  чи  в російських п равославн и х  церквах , де м олиш ся скоріш е з б о 
язн і до Б о га , н іж  з л ю бо в і до нього .

Я  п обував  в Інд ії бли зько  тр и дц яти  разів , м айж е так  сам о  часто  як  
у С Ш А , Ф ран ц ії т а  Ш веції. В аж ко судити, чи  зр о б и в  якийсь д о вго тр и 
валий  внесок у р о зв и то к  країн и , х о ч а  М ІМ -Ін д ія  дотепер  п р ац ю є і д о 
сить д обре  оц іню ється серед 900 інш их бізнес-ш кіл Індії. О собисто  для 
н ас  це був неоц іненний  досвід. П рем  П ан д і був не т ільки  п ар тн ер о м  у 
наш их спільних проектах: ми стали  і зали ш али ся дуже бли зьки м и  д р у 
зям и. С оня п о п р о си л а  мене бути  її “н азван и м  б р а т о м ” (R ak h i b ro th e r)  і 
в то й  же час стал а  кр ащ о ю  п одругою  Л ені. У  грудні 1978 р. ми відвіду
вали  р од и н у  П ан д і, Л ен і р азо м  з кухарям и  С он і го ту в ал а  тр ад и ц ій н у  
у країн ську  р іздвяну  вечерю . С оня зап р о си л а  к ількох  н аш и х бли зьки х  
індійських друзів  і з горд істю  р о зп о в ід ал а  п ро  кож ну страву.

О д н о го  р азу  м и  святк у вал и  Н о в и й  Р ік  р азо м  з р о д и н о ю  П ан д і в 
К атм ан д у  в Н епалі. М и  з П рем ом  п іш ли  п рогуляти ся околи ц ям и  міста. 
Н а  одній  з алей п ом ітили  десятирічного  п о ган о  вдягненого  хлопця у д і
р явом у  взутті, який  постійно йш ов за  н ам и  н а  в ідстані к ількох  метрів. 
З а  яки й сь  ч ас  він  н аб р ав ся  х о р о б р о ст і, п ід ій ш ов до  мене і зап и тав : 
“Звідки ви, сер?” —  “Зі Ш вейц ар ії” , —  відповів я. —  “В аш а столиця —  
Б ер н ” , —  о дразу  ж  в ідповів  х л о п ец ь” .

Святкування Нового року. Катманду, Непал, 
грудень 1978 р.
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Я  впевнений, щ о небагато ам ериканців знаю ть, щ о це саме Берн, а  не 
Ц ю ріх  чи  Ж енева. Т о м у  зап и тав  його: “С кільки  столи ц ь  ти  зн аєш ?” —  
“Б а г а т о ” , —  відповів  він.

“С толиц я Західної Н ім еччин и ?” —  спитав я. —  “Б о н н ” .
“Н орвегії?” —  “О сл о ” .
“Ш веції?” —  “С то к го л ьм ” .
“Я пон ії?” —  “Т о к іо ” .
“В енесуели?” —  “К а р а к а с ” .
Щ о б  зао щ ад и ти  мій час н а  п ерерахуванн я усіх країн  світу, хлопчи к  

сказав: “В аш а вал ю та  —  ф р ан к ” .
Я  зап и тав : “А  ти  знаєш  валю ти  інш их країн ?”
Він сказав: “Т а к ” .
“Б ри тан ії?” —  “Ф у н т” .
“Н ім еччин и ?” —  “М а р к а ” .
“Ф інляндії?” —  “Ф ін ська м а р к а ” .
“Н орвегії?” —  “К р о н а ” .
“А рген ти н и?” —  “П есо ” .
“Т аїлан ду?” —  “Б а т ” .
“Я пон ії?” —  “Є н а” .
Т о д і я  п родовж и в: “А  ти  зн аєш  вартість  усіх тих вал ю т по в ід н о 

ш енню  до ам ери кан ського  д о л ар а?” З п охи б кою  у 10-15 % він знав усі 
курси обм іну. Я  не м іг у це п овірити . П о б у вавш и  в усіх згад ан и х  сто л и 
цях, я  зн ав  ці валю ти . А  як  м іг це зн ати  він?

Він сказав: “У  нас буває б агато  туристів. Я  супроводж у їх і п итаю  
п ро  столи ц і т а  інш е” . —  “Я к  же ти  н авчився так  д обре  р о зм о вл яти  ан 
гл ій ськ о ю ?” —  “У  н ас  у ш к о л і є м о л о д и й  ч о л о в ік  з ам ер и к ан ськ о го  
К орпусу  М иру, він ви кл ад ає  н ам  ан гл ій ську” .

Я  п остави в  й ом у щ е к іл ька  зап и тан ь. Х лоп ец ь був одним  із д ев ’яти  
дітей  у родин і, т а  лиш е тр о є  з них м огли  н авчатися , том у  щ о н ав іть  п о 
ч атк о в а  ш к о л а  в Н еп ал і п латн а. Й о го  батьки  були бідні й не м огли  собі 
до зво л и ти  ви тр ач ати  по 30 непальських  руп ій  н а  кож ну дити н у  щ о м і
сячно. Т р о є  дітей , як і ходили  до ш коли , н ав ч ал и  в д о м а  своїх б р ат ів  і 
сестер. Ц е було щ е одним  д о казо м  то го , щ о ж о д н а кр а їн а  не м ає м о н о 
п олії н а  таланти .

М ен і хотілося заб р ати  ц ьо го  м ален ького  генія, в ідп рави ти  н ав ч а 
тися до к р ащ о ї ш коли , п отім  —  до в ідом ого  університету. Я  го во р и в  
про  це з Л ені, але ми виріш или, щ о було б ри зиковано  в ідривати  дитину 
від й ого  родини , м іста, країни . Я к  м ож на було гар ан ту вати , щ о він р о з 
квітне, а  не з а в ’яне —  я к  росли н а, яку  вийняли  з ґрун ту  без коріння?
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Іран
1976 р о ку  в мене був один  із н ай ц ікав іш их т а  най б ільш  

п ізнавальн их  візитів  —  в Іран і. Ф ундац ія  П ах лав і (тепер Б он дж ад), як а  
н ал еж ал а  ш аху Ірану , зап р о си л а  сотню  “ інтелектуалів  св іту” в ідвідати  
Т егеран , Ісф ахан  т а  Ш и р аз, а  так о ж  п ’ять  днів п обути  у П ерсеполі. Н ас  
зап роси ли  для то го , щ об  ми п ослухали  зв іти , щ о було зроблен о  в Ір ан і 
за  останні двадцять  років , і оц інили їх, а  так о ж  ознайом илися з план ам и  
н а  наступ н і д вадц ять  рок ів  т а  визн ачи ли , чи  м ож ли во  їх р еал ізувати . 
П л ан и  було п ід го то в ан о  з м етою  тр ан сф о р м у вати  Ір а н  за  д вад ц ять  
років  таки м  чином , щ об зали ш и ти  кра їн у  в д о бр о м у  стан і синові ш аха, 
яки й  стане й ого  наступником . П резиден та А спенського  інституту гу м а
н істичних студій  Д ж о С лей тера п опросили  в ід ібрати  “ інтелектуалів” та  
о чоли ти  групу. Р еал ізувати  цей п роект п оп роси ли  саме А спенський  ін
ститут, нап евно  том у, щ о ш ахбан у  (друж ина ш аха) в ідв ідувала А спен у 
К о л о р ад о  т а  б ула  дуже враж ена, том у  й сп р и ял а  ц ій  ідеї. М и  п о їхали  
до Ір ан у  після святкування 2500-ліття П ерсько ї імперії т а  Д ар іуса В ели
кого. Т ом у  в П ерсеполі усе щ е стояв великий ім перський нам ет, в яком у 
п ри й м али  важ ливих гостей  святкування.

Д о  н ас  стави л и ся  з вели кою  щ едрістю : п ерел іт  у п ер ш о м у  класі, 
о п ер а  в Т егеран і лиш е для нас, в ізити  до Ісф ахан а, п рий ом  у л ітньом у  
п ал ац і ш ах а  в Ш иразі. У  П ерсеполі в н ас  було п ’ять  р о б очи х  днів, к о ж 
ний  з яких о ч олю вав  один  із впливових  іранців  т а  один  “ інтелектуал” . 
Я  головував в один із днів разом  з головою  іранської н аф тово ї компанії. 
С початку  Е м ір-А ббас Г овейда, к ілька міністрів т а  троє  ректор ів  універ
ситетів представляли  зв іти  про те, щ о було зроб лен о  в Ір ан і п р о тяго м  
двох останн іх  десятиліть. З а  кож ною  п резентац ією  іш ла в ідкр и та  д ис
кусія. П о д іб н о ю  б ула  й п р о ц ед у р а  п резен тац ії т а  о б го во р ен н я  план ів  
н а  м айбутн і двадц ять  років . У  нас, звісно ж, було трохи  в ільн ого  часу  і 
ми зм огли  не тільки  відвідати  руїни  П ерсеполя, а  й одного  дня навіть  
поїхали  до сусіднього поселення, щ об  п обачити , я к  ж ивуть прості лю ди. 
Т р о є  “ інтелектуалів” го вори ли  перською , тож  ми м огли  посп ілкуватися 
з м ісцевим и ж ителям и.

К ілька  лю дей з н аш о ї групи  були дуже враж ені минулим и досягнен
н ям и  т а  п л ан ам и  н а  м айбутн є. Д ехто  стави вся  до  всього  скеп тичн о . 
У  Т егеран і я  м ав р о зм о ву  з членом  однієї з най зам ож ніш и х  і найвпли- 
вовіш их р о д и н  в ір м ен сько ї к о л о н ії в Ір ан і. Ц я  р о зм о в а , н а  д о д а т о к  
до то го , щ о я вже п р о чи тав  і зн ав  п ро  Ір ан , д о д ал а  мені скептицизм у. 
Н а  те було к іл ька  причин . П о-перш е, ш ах не походив  з д авн ьо го  роду
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п р ави тел ів . Й о го  б ать к о  з д о си ть  ск р о м н о ю  б іо гр аф ією  був перш им  
ш ахом . П о-д руге, лиш е н евели чка ч асти н а  населення з р ізних п р о ш а р 
ків л о ял ьн о  стави л ася  до ш аха , а  сам е в ійськов і, як и м  ш ах  д о го д ж ав  
ти м , щ о куп ував  будь-яку  п о тр іб н у  їм  зб р о ю , служ б а р о зв ід к и  т а  а д 
м ін істрац ія , я к а  ск л ад ал ася  зд еб ільш о го  з д оси ть  м о л о д и х  лю дей , б а 
гато  з яких  здобули  освіту за  корд он ом . С еляни , од н ак , були  дуж е р о з 
ч ар о в ан і, то м у  щ о о б іц я н а  ш ахом  “ б іл а  р ев о л ю ц ія” у с іл ьсько м у  го с 
п о д а р с т в і п р а к т и ч н о  не в ідб у л ася . Зем лю  м іж  сел ян ам и  не було  
р о зп о д іл ен о  і во н и  зал и ш ал и ся  б ідним и. П р и  ц ьо м у  во н и  стан о в и л и  
зн ач н у  части н у  населення. Я  п о б ачи в  це, коли  м и  в ідв ідали  поселення, 
яке, м аб у ть , б уло  о д н и м  з м енш  б ідн их . Д іти  дуж е в б о го  вдягн ен і, 
єдине, щ о вони  н ам  вигукували , було п р ізви щ е в ідом ого  н а  то й  час н і
м ец ь к о го  ф у тб о л іс та  Б ек ен б ау ер а . їх н і б а т ь к и  т а к о ж  не зд ав ал и ся  
о со б л и во  усп іш ним и.

Я вн и м  ко н тр асто м  виглядало  очевидне б агатство  ш аха, п р о д ем о н 
строван е  нам  н а  вечері в ім перськом у нам еті, де нас п р и й м ал а  ш абану . 
В еликі д о р о го ц ін н і чаш і були н ап овн ен і ср іблястою  ікрою , н а  стол і —  
спец іально виготовлен і зол о ті тар ілки . У се, вклю чаю чи  нам ет, ви кл и 
кало  відчуття, щ о золото  висить над  нам и , оточує нас. Т ак , мені н адзви 
чай но  сп одобалося за  імперським  столом , але я не міг не дум ати  п ро  р а 
зю чу р ізницю  м іж  б агатство м  т а  бідністю  в Іран і. Ц е враж ення щ е п ід 
силилося під час п ри й ом у  у л ітн ьом у  п ал ац і ш аха. В еличезний сад був 
укри ти й  д о р о ги м и  перським и  ки лим ам и  і мені було м айж е боляче д и 
витись, як  друж ини  деяких “ інтелектуалів” п р о б и вал и  їх своїм и кабл у 
кам и -ш п илькам и . М ен і р о зказал и , щ о коли  ш ах їхав до Ш и р а за  м аш и 
ною , д о р о гу  вкри вали  таки м и  сам о ки лим ам и , щ об зр о б и ти  й ого  п ере
їзд м ’якш им .

Я  знав, щ о т ак а  ситуація д овго  не триватим е. Я  не думав, однак, щ о 
за  тр и  р о ки  Х ом ейн і зап и ш е свої п р о м о ви  у П ариж і, касети  з записом  
будуть ш видко  пош и рен і серед москів в Ір ан і і їх почую ть дуже б агато  
вірую чих. Ш ах а  п овалили , ш абан у  т а  її син виїхали за  кордон . Релігійні 
л ідери  захоп и ли  владу, створи ли  іслам ську держ аву, великі п лан и  р о з 
витку, представлен і нам  у П ерсеполі, стали  не д орож чі паперу, н а  якому 
вони  були надрукован і. Д ля мене це стало чудовою  дем онстрацією  того , 
щ о м ож уть зр о б и ти  н о в і техн ології, як н ещ о д авн о  сп р ац ю в ал а  інш а 
н о ва  технологія , в и к о р и стан а  під час виборів  п рези дента С Ш А  Б ар а к а  
О бам и.
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Я понія
Від слухачів  р ізн их  п р о гр ам  у Ц Н М  я д ізнався  б агато  

речей  про Я пон ію . С еред них: сам одисци п лін а, володін ня своїм и ем о
ціями, а  не їх вираж ення, в іддана п рац я, розвин ен а здатн ість п рац ю вати  
в ком анді, р о б о т а  н а  одном у й том у  сам ом у місці т а  д о тр и м ан н я  п р и н 
ципу старш и нства . Щ о р о к у  слухачі з Я п он ії, я к  і п редставн ики  інш их 
н ац іон альн остей  н а  п р о гр ам ах  М В А , влаш товували  культурні вечори. 
їх н і друж ини  п р и к р аш ал и  їдальн ю  інституту в яп он ськом у  стилі, го ту 
вали  яп он ську  вечерю  з суш і, тем п ура  і н ав іть  сукіякі. В они вдягали  к і
м оно й п о давал и  нам  вечерю  під аком п ан ем ен т яп он сько ї музики. Роль 
х азя їн а  н а  ку л ьту р н о м у  вечор і ви ко н у вав  н ай стар ш и й  у ч асн и к  п р о 
гр ам и , як и й  р о б и в  не н ай б ільш е для й ого  о р ган ізац ії т а  не н ай кр ащ е 
го во р и в  ан гл ійською . О дн ого  р азу  президент яп о н сько ї ком пан ії п р и 
їхав д ати  лекц ію  у Ц Н М , том у  щ о тр о є  й ого  м олодш их менедж ерів н а 
вчалися н а  тій  же п р о гр ам і інституту. Зн ову-таки  —  й ого  лекц ію  п ере
кладав  не то й  слухач, як и й  н ай кращ е володів  ан гл ійською , а  н ай стар 
ш ий, хоч а  й ого  ан гл ій ська  була д ал ека  від ідеалу. К о л и  він мучився з 
п ер ек лад о м , й о го  колеги  усм іхалися т а  ки вал и  го л о вам и , н іби  він 
сп равд і роб и в  відм інну роботу .

З 1968 р. я п очав  розум іти  Я п о н ію  зн ачно  кращ е, а  сам е —  я к  вони  
п оводи лись  і чим  було зум овлене таке  ставлення одне до одного . М ене 
зап р о си л и  до Я п о н сько го  ц ен тру  п родуктивн ості (Я Ц П ) у Т окіо . У  з а 
п рош ен н і зазн ач ал о ся , щ о вони  хотіли  б, щ об  н аш  інститут за  к іл ька  
м ісяців орган ізував  тиж невий  курс для груп и  яп он ськи х  менедж ерів н а 
тем у ам ери кан ськи х  інвестицій  у Є вропі. Д о того  часу  в н ас  вже було 
к іл ька  груп  яп он ськи х  менедж ерів, як і п ри їзди ли  з ко р о тк и м и  візитам и  
т а  стави ли  усі м ож ливі зап и тан н я  п ро  інститут, й ого  ф ілософ ію , в и к л а
д ац ьки й  склад, п р о гр ам и . Я  зрад ів , коли  отри м ав  зап рош енн я до Я п о 
нії, але не розум ів, навіщ о їм потрібен  спеціальний курс н а  згадан у  тему. 
Щ о я зрозум ів , це те, чом у  вони  проси ли  сам е н аш  інститут о р ган ізу 
вати  так у  п рограм у . О дн а з яп он ськи х  груп, я к а  в ідв ідала н ас  т а  п о ста 
ви ла  нем ало  зап и тан ь, зр о б и л а  б агато  зн ім ків , певно, в ідв ідала й інш і 
ш коли  менедж менту в Є вроп і т а  зап роп он увала  Я Ц П  звернутися з їхнім 
п рохан ням  до н аш ого  інституту.

К о л и  я п рибув  до оф ісу Я Ц П  у Т о к іо , то  п о б ач и в  б іб л іо теку  з 
бли зько  5000 п ап ок , як і м істили звіти  про візити  сотень груп  японських 
менедж ерів до р ізних країн , ком пан ій , досл ідницьких  т а  освітн іх інсти 
туц ій . Звіти  були  ч ітко  в ід со р то ван і за  к р а їн о ю , секто р о м  д іял ьн о ст і
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тощ о. З іставляю чи  р ізн і звіти , Я п о н ськи й  ц ен тр  п родукти вн ості знав , 
хто є клю чови м и  особ ам и  н а  п ідприєм ствах  у р ізних секторах , як і ноу- 
хау  н ай еф ективн іш и х  тех н о л о гій  ви к о р и сто ву ю ться  у п роцесі в и р о б 
н и ц тв а  т а  інш е. У ся з іб р а н а  ін ф о р м ац ія  б у ла  д о сту п н а  зац ікавл ен и м  
ком пан іям  і п редставн икам  уряду.

У  сво їй  р о зм о в і з в іц е -п р ези д ен то м  Я Ц П  я зап и т ав , н ав іщ о  гр у п і 
м енедж ер ів  в и т р а ч а т и  ти ж д ен ь  н а  те, щ о б  сл у х ати  п р о  ам ер и к ан сь к і 
ін в ести ц ії в Є в р о п і. В ін  у х и лявся  від  п р я м о ї в ід п о в ід і, то м у  м и  сам і 
м у си л и  с к л а ст и  н а в ч а л ь н и й  п л а н  д л я  т и ж н е в о ї п р о г р а м и . Б ув  к в і
тен ь , ск р ізь  к в ітл и  ч ер еш н і. Я  с п о в н а  н асо л о д и в с я  к іл ь к о м а  д н ям и  
в Т о к іо  й н а в іт ь  зу стр ів ся  з гр у п о ю  я п о н с ь к и х  в и п у ск н и к ів  Ц Н М . 
Д о  Ж е н е в и  п о в е р н у в с я  все щ е р о зг у б л е н и й , п р о т е  за д о в о л е н и й . 
З Я Ц П  м и  д о м о в и л и ся , щ о  з г а д а н и й  ку р с  буде п р о в е д е н о  у ч ер в н і 
т о го  ж  р о ку .

М и  р о зп о ч а л и  курс з ан ал ізу  ти п ів  інвестицій , як і зр о б и л и  ам ер и 
кан ц і в Є вр о п у , т а  оц ін ки  їх н ьо ї усп іш ності. Н а сту п н о го  дня, о д н ак , 
у своїй  лекц ії я  сказав: “Щ о б вам  тр еб а  було зр о б и ти  —  це п ерекласти  
я п о н сь к о ю  м о в о ю  кн и гу , о п у б л ік о в ан у  1967 р . ф р ан ц у зо м  Ж а н - 
Ж а к о м  С ер в ан -Ш р ай б ер о м  “А м ер и к ан ськи й  в и к л и к ” (“ Le D éfit A m e
ric a in ”) і п р о ч и т ат и  її п еред  ц им  к у р с о м ” . У сі яп о н ц і слухн ян о  з а к и 
в ал и  го л о в а м и , але н іч о го  не ск азал и . У  п ер ер в і м іж  л екц іям и  л ідер  
гр у п и , в и б ач аю ч и с ь , ск азав  мені: “ З г а д а н а  вам и  к н и га  п ер ек л а д е н а  
яп о н ськ о ю  у кв ітн і й усі у ч асн и ки  м аю ть  її ко п ії т а  п р о ч и тал и  перед  
ку р со м ” . Ц ю  книгу , п ри свячен у  ам ер и кан ськи м  інвести ціям  у Є вроп і, 
п ер еклал и  ан гл ій сько ю  т іл ьки  у серпні 1968 р. і це щ е б ільш е мене зд и 
вувало . С ам е то д і я зр о зу м ів , щ о яп о н ц і д у м аю ть  і п л ан у ю ть  д о в г о 
стр о к о во , ось чом у  Я Ц П  п опросив  нас ор ган ізу вати  курс. Ч ер ез стр ім 
ки й  еко н о м іч н и й  р о зв и т о к  Я п о н ії і зн ач н и й  ек сп о р т  в Є вр о п у  т а  П ів 
н іч н у  А м ер и к у  яп о н ц і зн ал и , щ о  з а  д есять  р о к ів  п о ч н у ть  р о б и т и  
ін вести ц ії, щ о б  в и р о б л я т и  я п о н сь к і т о в а р и  у к р а їн ах , до  як и х  во н и  
зар а з  їх експ ортую ть.

У  Я п о н ії було  те, щ о я н ази ваю  “ек о н о м іч н и м  струн н и м  к в а р т е 
т о м ” . Існ у в ал о  М ін істер ство  м іж н ар о д н о ї т о р г івл і т а  п р о м и сл о во ст і 
(М М Т П ). В оно публ ікувало  звіти  й п р о гн о зи  щ одо  то го , я к  будуть зм і
н ю ватися п отреби , як і сектори  яп он сько ї п ром и словості м аю ть ш видко 
р о зви вати сь , я к  зо р ієн ту вати  експорт. М ін істерство  ф інансів  р ізним и  
ш ляхам и  заб езп еч увало  буд івн иц тво  н ови х  ф аб р и к  у згад ан и х  сек то 
рах . Т ретім  “гр ав ц ем ” квар тету  був К ей дан р ен  (А соціац ія  п ідприєм ців  
і п р ом и словц ів ). І н ар еш ті —  тр и  великі З ай б ац у  (“М іц у б іс і” , “С умі-



194

т о м о ” , “М іц у ї”)24. Р азом  з д во м а  згад ан и м и  м ін істерствам и, К ей данрен  
т а  Зайбац у  гр ал и  р азом , об говорю вали  плани, стратегії розвитку  різних 
секторів, ком паній , п огодж ували  —  хто йтим е і н а  який  ри н о к  тощ о. Ц е 
було уп равл ін н я ш ляхом  консенсусу.

У  1970 р. мене ще р аз  зап роси ли  до Я пон ії, ц ього  р азу  з друж иною  
Л ені. О сновн ою  м етою  п о їздки  стал а  С в іто в а  ви ставка  (W orld  E xpo), 
я к а  п р о во д и л ась  у О сац і. Ідея зап р о си ти  мене н ал еж ал а  ш вей ц ар ц ю , 
п р ед ставн и к у  “А л к а н а ” К ан ад и , як и й  б ільш е десяти  р о к ів  п р о ж и в  у 
Я п о н ії, в ільн о  волод ів  яп о н ськ о ю  і дуж е д о бр е  зн ав  яп о н ськ і звичаї. 
Ін ш о ю  лю ди н о ю , я к а  п ід тр и м ал а  зап р о ш ен н я , став  ви п ускн и к  Ц Н М  
М ац у ї Іто , п р авн у к  ко ли ш н ього  п р ем ’єр-м ін істра Іто . Він п рац ю вав  у 
ком п ан ії легки х  м еталів  “ С ум іто м о ” , і саме п ан  Т ан ак а , го л о в а  к о м п а
нії, ф о р м альн о  п р и й м ав  нас. П ан  Т ан ак а , дуж е п о в а ж ан а  л ю д и н а  в 
яп он ськ ій  бізнесовій  сп ільноті, дав  у наш е р озп оряд ж ен н я дві м аш ини  
з водіям и, а  так о ж  попросив  своїх д о чо к  Іко  т а  Т еруко  бути  н аш и м и  г і
дам и  й перекладачам и . М и  пом пезно п о дорож ували  у ш и карни х  м аш и 
н ах  з подуш кам и , кри ти м и  н акр о х м ал ен о ю  ткан и н о ю  т а  ш оф ерам и  у 
білих рукави чках . М и  їхали  в одній  м аш ині, а  інш а сл ідувала за  н ам и  з 
н аш и м  багаж ем .

Д о  ц ього  ми вже відвідували  “Е ксп о ” в Брю сселі, том у  м али  з чим 
п о р івн яти  “Е к сп о ” в О саці. Я п о н ц і п ерш окласн о  спорудили  т а  осн ас
ти ли  сво ї п ав ільй о н и , а  так о ж  д о п о м о гл и  інш им  кр а їн ам  п обуд увати  
їхні. К о л и  ми переходили  від п ав ільй о н у  до п ав ільй ону , б агато  л ітніх  
яп о н о к  диви лися н а  н ас  із Л ен і й п о тай к и  см іялися, зату л яю чи  р о т  
рукою . К іл ь к а  разів  вони  зап и ту вал и  щ ось у Т еруко , я к а  б ула  наш им  
гідом  н а  виставці. В она в ідп ов ід ала  їм , н ічого  нам  не поясню ю чи. М и 
нареш ті зап и тал и , щ о відбувається. В она в ідповіла, щ о б агато  відвіду
вач ів  ви став ки  —  селяни , як і н ік о л и  не б ач и л и  б ілих лю дей . їм  було 
дуже ц ікаво  д ізнатись, я к а  н аш а  ш к ір а  н а  дотик . К о л и  н аступ н а ж інка 
заго в о р и л а  до Т еруко , я  попросив  сказати , щ о во н а  мож е до нас д о т о р 
кнутися. Ж ін ки  виш икувались у чергу  і од н а  за  одною  то р кали ся  м оєї 
руки  т а  руки  Л ені, потім  см іялись і н и зько  вклон ялися з вдячн істю  за  
так и й  привілей . П ри гадую , щ о сам  колись зр о б и в  те саме, коли  вперш е 
п о бачи в  тем нош кіру  лю дину.

24 Група компаній, яка продукувала озброєння Японії і яка офіційно розпалася, проте 
й далі неформально існувала. Президенти компаній в кожному Зайбацу збиралися щомісяця 
та координували, що має робити кожна з компаній. У кожній групі був банк, торгова ком
панія та виробничі компанії у різних секторах.
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Д івч ата  Т ан ак а  возили  у місця, як і вваж али  найцікавіш им и для нас. 
М и  відвідали К іото , колиш ню  столицю  Я пон ії з безліччю  красивих істо
ричних  будівель, де б ільш ість ж ін ок  вдягнені у їхні тради ц ій н і к ім оно, 
з ц ікави м и  вузьким и вуличкам и  т а  м агази н ам и  і тр ади ц ій н им и  яп о н 
ськими готелями. В ізит до острова М ікім ото  теж  сподобався як  мені, так  
і Лені. Д руж ина була враж ена тим , як  м олоді д івчата там  п ірнали  н а  гли
бину близько десяти метрів, ш укаю чи муш лі з перлинам . Вони випливали 
на поверхню  з муш лями в руках, н аб и рали  кілька ковтків  повітря і знову 
п ірнали. М и  запитали , скільки разів д івчата мож уть п ірнати  без довш ого 
відпочинку й скільки років  мож уть виконувати  таку  виснаж ливу роботу. 
Т ак о ж  ми були враж ені, але одночасно й ш оковані, коли  споглядали , як  
яп он ськ і р и бо л о вн і ч овн и  виван таж ували  свій улов. Д р іб н а  о кеан ська 
р и б а  зазвичай  трим ається великими групам и  й ці ри боловн і човни  п р о 
сто всм октую ть її великими трубам и  з потуж ним и насосам и. П роц ес ви
вантаж ення полягав  у зміні н апрям ку  течії у трубах. Н а  інш ому виді ч о в
нів ловили  більш у рибу за допом огою  гарпунів, а деякі човни нагадували  
невеличкі ф абрики , де велику рибу мили і зам орож ували , а  так о ж  пере
р о б лял и  дрібніш у. Вже тод і м ож на було передбачити  н адм ірну  р и б о 
ловлю  т а  наступне зникнення багатьох  видів риб. М и  ж или в індустріа
л ізо ван о м у  світі, так о м у  далеком у від ри бальства  я к  спорту. В П івн іч 
ном у К вебеку я полю бляв ловити  ф орель н а  вудку з черв’яком  н а гачку. 
К о л и  виловлю вав три  чи чотири  невеличкі форелі, я розпалю вав  багаття 
і смаж ив їх з маслом. Ц е було спортом  і ф актично неш кідливим, том у щ о 
озера у П івнічном у К вебеку були перенасичені фореллю .

Н езабутн ім  було наш е перебування в р ьо кан і (тради ц ій н ом у  яп о н 
ськом у готелі) біля свящ енної го р и  Ф удзі. У  н аш ій  к ім наті не було н і
ч о го , крім  м аленького  і дуже н и зько го  столи ка  та  двох  невеличких п о 
душ ок, н а  яких ми сиділи  в п озі л о то са , коли  їли. К ім н ата  оф о р м л ен а у 
к о л ь о р ах  б ам б у к о в о ї со л о м к и , а в ікна зр о б л ен і з р и со в о го  паперу. 
С тіну п р и кр аш ав  лиш е один  сувій, а  з в ікна в ідкривався чудовий  вид н а 
го р у  Ф удзі. Ж о д н и х  інш их, зай вих  о б ’єктів  не було. За  к іл ька  хвилин  
ми відчули особливи й  спокій . М и  не м едитували, о д н ак  н аш  розум  не 
був зай н яти й  ж одним и  дум кам и  п ро  те, щ о треб а  роб и ти , щ о буде далі 
то щ о . В вечері м и  н асо л о д и ли ся  яп о н ськ о ю  ван н о ю , коли , п р о сто  
стоячи  розд ягн ен і на д ер ев’ян ій  п ідлозі, н ам и лю вали ся м илом  і потім  
зл и вали  з в ідр а  воду соб і н а  голову . О чистивш ись, ми зал ізли  у к в ад 
р атн у  д ер ев’ян у  ванну, вбудован у  в підлогу.

Н ас  зап роси ли  в гості до Т ан ак а , де ми п озн ай ом и ли ся з усім а чле
н ам и  родин и : п ан о м  т а  п ан і Т ан ак а , Ік о  т а  Т ер у ко , їхнім  м олодш и м
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б р ато м  т а  стар ш о ю  одруж ен ою  сестрою  Й осі. Й о с і б у ла  худож ниця. 
Щ о р о ку  во н а  їзд и ла  до А встрії, Ш вей ц ар ії чи  Ф ран ц ії, ф о то гр аф у вала  
альп ійські квіти, потім  ви ш и вал а  їх, потім  ф о то гр аф у вала  виш иті квіти 
і п убл ікувала альбо м  з колекц ією  ф отограф ій . В цій  ц ари н і в о н а  була 
ун ікальна . У сі д іти  Т а н а к а  потім  в ідвідали  н ас  у Ж еневі, а  в наступн і 
поїздки  до Я п о н ії я  так о ж  відвідав і їхні дом івки. Т ак  сталося, щ о навіть 
своє  п ’ятд есяти р ічч я  святку вав  з р о д и н о ю  Т а н а к а  у Т о к іо , зі своєю  
“яп он ською  сім ’єю ” .

П ід  час м оїх п о їздо к  до Я п о н ії я  в ідвідував великі ком панії, зустр і
чався з випускникам и  М ІМ -Ж ен ев а , іноді давав  лекції. Було лиш е дві 
події, де я в ід іграв  пом ітну  роль. П ер ш а п одія  відбулась, коли  був чле
ном  Д о р ад ч о ї р ад и  груп и  “С ан к ен ” (S anken  g roup). Ц я  гр у п а  ск л а д а 
лася з 24 голів  н ай більш и х і н айпрестиж ніш их кор п о р ац ій . К о л и  вин и 
кало  п итанн я, яким  не зай м ався  ні уряд , ні інш і інституції, гр у п а  зб и р а 
лася  й ви р іш у вала , щ о з цим  р о б и ти . Т о го  р азу  ви н и кл о  п и тан н я , як  
кр а їн а  мож е успіш но розви вати сь  економ ічно  і ком пан ії еф ективно уп 
равляти сь , якщ о нем ає ж одн о ї б ізнес-ш коли  чи інституту менедж менту. 
У  С Ш А , кр а їн і-етал о н і для Я п о н ії, існували  сотн і б ізнес-ш кіл, тисячі 
п роф есорів  м енедж м енту чи  кон сультан тів  т а  десятки  тисяч публікац ій  
з д ан ого  напрям у. П еред  н аш о ю  зустріччю  п р о ф есо р а  яп о н сько го  п о 
ходж ення з Г арвард сько ї б ізнес-ш коли п опросили  нап исати  р о б о ту  про 
освіту з м енедж менту. Н а  три денн у  зустріч  групи  “ С ан кен ” так о ж  з а 
проси ли  п ’ять  експертів-радників  з д ан о го  предм ета. Зі С Ш А  приїхав  
віце-президент Ф он ду  Ф о р д а, яки й  був в ідп овідальни й  за  науку , п убл і
кац ії т а  освіту з менедж менту, а  так о ж  президент У ніверситету  К арн егі- 
М еллон , в яком у діяла Ш ко л а  індустріальної адм іністрації (де працю вав 
єди н ий  п р о ф есо р , як и й  о тр и м ав  Н о б ел евську  п рем ію  з економ іки). 
З Є вроп и  зап р о си л и  ф р ан ц узького  п роф есора , зн ам ени того  л ек то р а  з 
м енедж менту, колись р ек то р а  усіх п ари зьки х  університетів, як и й  потім  
був заступником  м ін істра освіти. Були так о ж  ш вед, го л о ва  б ізнес-ш коли 
п ри  Ш ко л і економ іки  у С токгольм і, і я.

Р ізниця у п овед ін ц і ам ери кан ц ів  і європ ей ц ів  б ула  р азю ч а. А м ер и 
канц і п овод и ли сь  т а к  сам о , я к  їхні п о л іти ки  й д и п л о м ати . В они  вказу 
вали  груп і “ С ан к ен ” , щ о ті м аю ть вир іш и ти  і я к  це р іш ення втіли ти  в 
ж и ття. М и, європейц і, н ам агал и ся  зрозум іти , чом у  гр у п а  “ С ан к ен ” з а 
н еп о к о єн а  в ідсутн істю  ш к іл  з м енедж м ен ту , то м у  стави л и  з а п и т а н 
ня, —  як , н ап р и клад , зах ідний  тип  б ізнес-ш коли  чи інституту з м енедж 
м енту  м о ж н а п р и сто су вати  до яп о н сько ї культури  управл іння? Я п о н ц і 
не п рий м аю ть  ш видких ріш ень. С початку  вони  консультую ться з усіма,
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З Сабуро Окітою, міністром закордонних справ Японії. МІМ-Женева, 1982 р.

хто  мож е бути  залучений  до справи . Т о м у  п р о й ш о в  певний  час, перш  
н іж  ми о тр и м ал и  листи  від го л о ви  груп и  “С ан кен ” , в яких іш лося про 
те, щ о в У ніверситеті ^ й о  п обли зу  Т окіо  буде створен о  перш у бізнес- 
ш колу , д екан о м  я к о ї стане п р о ф есо р  Н о р іт а к е  К о б аяс і. К о б а яс і був 
моїм  добри м  приятелем . Він приїздив до Ц Н М  у Ж еневі як  запрош ений  
лектор , а  я відвідував й ого  дом івку  кож ного  разу , коли  був у Т окіо . Біз- 
нес-ш кола ^ й о  виросла, во н а  д обре  ф ункціонує, о д н ак  я м аю  сум ніви 
з п ри вод у  то го , чи  т а к  вже сильно во н а  д о п о м о гл а  зр о б и ти  яп он ськи й  
м енедж м ент еф екти вн іш и м , то м у  щ о зд еб ільш о го  в п р о в ад ж у в ал а  в 
Я п о н ії західний , особливо  ам ери кан ськи й , досвід. Я п о н ськи й  стиль уп 
р авл ін н я  п оєдн ував  так і риси , я к  п р ац евл аш ту ван н я  в одн ій  ком п ан ії 
н а  все ж и ття , п л атн я  залеж но  від віку, а  т ак о ж  п р и н ц и п , щ о р іш ення 
мож е ін іц ію вати  кож ний роб ітник. Будь-хто мож е щ ось зап роп онувати , 
потім  це п р оходи ть  всім а р івням и  ієрарх ії управл інц ів , у процесі п р о 
п озиц ія  зм іню ється т а  вдоскон алю ється  і вреш ті н агл яд о в а  р а д а  п р и й 
м ає остаточн е ріш ення. Ц е вже не стільки  р іш ення, ск ільки  дозвіл  п о 
ч и н ати  р о б оту , том у  щ о у тр и вал о м у  процесі, до яко го  зал у ч ал и  всіх, 
хто м іг би взяти  участь у втіленні п ропози ц ії, до того  часу, як  дозвіл  о т 
р и м ан о , усі вже точно  знали , щ о і як  п о тр ібн о  зробити .

У  С получених Ш татах  п роцес суттєво відрізнявся. Р іш ення ін іц ію 
валося  й п р и й м ало ся  н а  н ай ви щ о м у  р івні, потім  ін ф орм ували  лю дей, 
як і м аю ть й ого  втілю вати , за  цим  іш ов д овги й  процес об го во р ен н я  —
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хто, щ о м ає р о б и ти  і як. 
К о л и  яп о н ськ і й ам ер и 
кан ськ і к о м п ан ії п о го д 
ж ували ся  м ати  сп ільне 
п ідприєм ство, ам ери кан 
ці завж д и  ту р б у вал и ся , 
ч о м у  яп о н ц ям  п о тр іб н о  
так  багато  часу, щ об при
й н яти  о стато ч н е  р іш ен 
ня, а  яп он ц і в свою  чергу 
не розум іли , чом у ам ери 
канц ям  п отр ібн о  так  б а 
гат о  часу  для  втілення 

Моріс Стронґ, Богдан Гаврилишин і Сабуро Окіта п ри й н ято го  ріш ення. 
на відкритті Міжнародної академії охорони довкілля.
Женева, 1991 р. С п о ч атк у ам ер и к ан 

ці зах о п л ю вал и ся  я п о н 
ським  стилем  уп равл ін н я завдяки  й ого  високій  еф ективності, потім  п о 
ч и н ал и  в ідч увати  н езр у ч н о сті й н ав іть  л як ал и ся  ко н ку р ен ц ії з ним и, 
а  потім  стали  тиснути  н а  яп он ців , щ об ті зм інили  більш ість своїх п ідхо
дів, таким  чином  руйную чи “яп он ськи й  сти ль” прац і, б азован и й  більш е 
н а  д о в ір ’ї, н іж  н а  ю ри ди чном у кон тр акті, який  ви зн ачає  кож ен  крок , як  
це р о б и ться  в А м ериці.

Д руга, важ ли в іш а подія в ідбулась у Т ок іо  в ли стоп ад і 1984 р. В го 
телі “Ім п ер іал ” було орган ізо ван о  конф еренцію  для 250 голів  н ай б іл ь 
ш их яп о н ськи х  п ідп риєм ств  і для д ел егац ії з Є вр о п ей сько го  С ою зу  
н а  тем у “Р оль яп он сько ї економ іки  у світі” . Д о кто р  О кіта25 і я  були спів- 
головам и  конференції. У  н ас було к ілька запрош ених доповідачів , серед 
яких м ін істр зак о р до н н и х  справ Я п он ії, Г еннінг К рістоф ерсен  —  віце- 
п рези дент Є вроп ей сько ї ком ісії, кер івн и к делегац ії з 69 п редставників  
Є вропи , щ о здеб ільш ого  складалася  з голів  великих європейських к о р 
порац ій . Ц е була дуже важ лива конф еренція, том у щ о проходило багато  
відкритих дискусій  н ав іть  н а  так і дел ікатн і тем и, я к  дисбалан с  у за к о р 
д онн ій  то р гівл і м іж  Я п о н ією , П івденн ою  А м ер и ко ю  і європ ей ськи м и  
країнам и. А тм осф ера дискусій відрізнялася від урядових переговорів  чи 
дискусій  у засобах  м едіа т а  гостри х  н ап ад о к  н а  яп он ськи й  досвід.

25 Як згадано у попередньому розділі, д-р Сабуро Окіта був архітектором японського 
економічного дива, головою Японського агентства допомоги та кооперації, потім обіймав 
посаду міністра закордонних справ Японії.
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М ені п ощ астило  д обре  п ізнати  Я п о н ію  і зрозум іти  країну , інш у ц и 
вілізац ію  з синто їзм ом  (політеїстичною  релігією ), з буддизм ом  т а  кон- 
ф уц іанською  ф ілософ ською  спадщ иною . К р а їн а  складається  з к ількох 
остр о в ів , але п о зб а в л е н а  п р и р о д н и х  ресурсів. Ц е г ір сь к а  к р а їн а  з 
н езн ач н о ю  к іл ьк істю  п л о д ю ч и х  зем ель. У  д еяк і п ер іо д и  сво є ї істор ії 
в о н а  б у ла  п овн істю  зак р и т а  для зо вн іш н ьо го  світу, а  п отім  н астав  п е
р іо д  в ід к р и то ст і й ви вч ен н я св іто в о го  досв іду . Н а й б іл ь ш а  ц ін н ість  
Я п о н ії —  це її лю ди: д исци п лін ован і, лояльн і, в іддан і т а  зд атн і до сп ів
п рац і. Те, щ о у мене було к іл ька  відм інних слухачів  п р о гр ам  з Я п он ії, 
к іл ь к а  ко р и сн и х  сп р ав  у Я п о н ії т а  д ек іл ь к а  дуж е д о б р и х  друзів , до 
дом ів яких мене зап рош ували  (щ о дуже винятково) —  це певною  м ірою  
вже досягнення.

А встралія
У  період із 1970 по 1990 рр. я  побував більш е ніж  у 70 краї

н ах  світу  н а  всіх кон ти нентах , у деяких по б агато  разів  і щ ось р об и в  у 
кож ній  з них. П р о те  лиш е в к ількох  кр а їн ах  м оє п еребуван ня і п р ац я  
м али  зн ачни й  вплив. Д ві країни , н а  як і я певним  чин ом  вплинув, —  це 
А встрал ія  т а  А рген ти н а, р івновіддален і від Ж еневи  —  о д н а н а  п івден
н ий  схід, а  інш а н а  п івденний  захід. У  н аш и х п р о гр ам ах  у Ц Н М , п ізн і
ш е —  М ІМ  (М іж н ародн ий  інститут менедж менту), було б агато  учасн и 
ків з А встралії. їм  п о до б ався  о тр и м ан и й  досвід, том у  щ о вони  н ав ч а 
лися  б ач и ти  світ у й о го  сукупності, р ад ш е н іж  через п р и зм у  світу, 
зн ач н о ю  м ірою  спираю чись н а  В ели кобритан ію  і частко во  н а  С Ш А  як  
еталони . О дин  із н аш и х випускників був д и р екто р о м  м іж н арод н о ї к о м 
п ан ії ІВ М  в А в стр ал ії і о ч о л ю в ав  А в стр ал ій ську  асо ц іац ію  м енед
жменту. Він переконав членів асоціац ії зап роси ти  мене п р о чи тати  лекції 
т а  стати  го л о во ю  вели кої конф еренц ії для керівників  із р ізних секторів  
австр ал ій сько го  суспільства. К о л и  я о тр и м ав  зап р о ш ен н я  і п ро чи тав , 
щ о подія п роходи ти м е в Б удинку  опери  у Сіднеї, п рийняв  й ого  без н ай 
м енш ого  ваган н я . Я  б ач и в  ф ото  ц іє ї у л ьтр ам о д ер н о ї, п р о те  н ад зв и 
ч ай н о  кр аси во ї будівлі. К о л и  ми диви м ось у н ап р ям к у  м оря й Будинку 
опери, то захоплю єм ося цим  прекрасним  уособленням  сучасної арх ітек
тури. О собливо  дивовиж но він виглядає, коли  дивитися н а  н ього  н а  з а 
ході сонця. Я к  “н а го р о д а” за  м ою  р о б о ту  вулиці С іднея були  р івненько 
устелені ч ервони м и  п елю сткам и  дерева д ж акар ан д и , н іби  оч ікую чи  н а
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одруж ення м ол о д о ї інд іан сько ї пари . Був л истоп ад , у ли стоп ад і дж ака- 
р ан д а  в повн ом у цвіту, а  потім  пелю стки ш видко оп адаю ть і створю ю ть 
м айж е театр ал ьн у  атм осф еру.

Т ем ою  конф еренц ії була “А встрал ія  у кон курентн и х  80-х” . К р а їн а  
хвилю валася, щ о деякі сх ідно-азіатськ і держ ави  дуже ш видко  р о зв и в а
лись, і все в А встрал ії було зап овнене то в ар ам и  яп о н сько го  в и р о б н и ц 
тва. їм  п отр ібн о  переор ієнтовувати  свої то р го в і п о то ки  ш видш е в н а 
п р ям к у  до азіатськи х  сусідів, н іж  н о стал ьгічн о  тр и м ати ся  за  В ел и ко 
британ ію  і С Ш А , географ ічн о  так і далекі від А встралії. Існувало  навіть 
висловлю ван ня , щ о А встрал ія  мож е стати  ж итницею , дж ерелом  м іне
рал ів  і р о зп о д іл ьчи м  складо м  для яп о н ськи х  то вар ів . Ч о т и р и с т а  осіб 
було зап рош ено  до участі у триденн ій  конф еренції. С еред них був віце- 
п р ем ’єр м ін істр Л інч , секретар  скарб н и ц і С тоун  (в інш их країн ах  його  
п о сад а  н ази вається  —  м ін істр ф інансів), деякі інш і ви со ко п о сад о вц і з 
уряду, го л о ва  оп озиц ії Гейден, тр и  керівники  н ай більш и х п ідприєм ств 
у сільськогосподарськом у, видобувном у т а  п ром исловом у секторах  еко
ном іки , зі сф ери послуг, а  так о ж  к іл ька  л ідерів  проф сп ілок .

М оя п ерш а лекц ія  була п ро  те, щ о р о б и ть  країн у  кон ку р ен то сп р о 
м ож ною  н а  св ітовом у ри нку  і потім  тр и  дні я  головував  н а  презентац іях  
т а  дискусіях. Л інч  і С тоун  го в о р и л и  п ро  стр атегії, як і уряд  сп робує  
зап р о в ад и ти , щ об  сп ри яти  р о сту  кон ку р ен то сп р о м о ж н о сті А встралії.
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Гейден р ізко  висловився, щ о то лиш е п орож н і об іцянки, щ о теперіш ній  
уряд  не сп ром ож ни й  зм інити  ситуац ію  н а  кращ е. Й о го  гол о вн о ю  ідеєю  
було: “Г олосуй те за  н ас  —  і А встр ал ія  через ш ість м ісяців зн ову  буде 
усп іш н ою ” . Д ля мене то  звучало  тр охи  н аївно , бо справд і —  чи змож е 
хтось п ід готувати  і п рий н яти  всі необхідн і зако н и , зн ай ти  н ови х  лю дей 
н а  різн і позиц ії т а  п ідготувати  їх, н алаш тувати  населення н а  н ові ш ляхи 
лиш е за  ш ість місяців?

Т роє бізнесменів пропонували , щ об уряд допом іг діяльності, а  отже, 
і конкурентоспром ож ності в їхніх трьох  перспективних секторах. П роте 
висловлю вання п рези дента проф сп ілки  електриків  врази ло  мене н ай 
більше: “М и  в А встралії, тобто  уряд, бізнес і робітники , повинні навчи
тися яко м о га  кращ е співпрацю вати р азо м ” . Він був правий. А встралія не 
була зразком  співпраці цих трьох секторів суспільства. В она була далека 
від ситуації, властивої деяким сусіднім азіатським країнам , особливо Я п о 
нії. П о  зак ін ч ен н і тр и д ен н о ї кон ф ерен ц ії я зр о б и в  висновки , п ід кр ес
л и вш и  необхідність сп івпрац і й нав івш и  п р и клад  к ількох країн , таких  
я к  Ш вец ія  чи  К о р ея , де т а к а  сп івп р ац я  н асп р ав д і д о п о м о гл а  їм  бути  
кон курентн и м и . М о ї висновки  зап и сали  і через к іл ька  днів вони  були 
ви д ан і у вигляд і б р о ш у р и  в гар н ен ьк ій  ср іблястій  п ал ітурц і. Г ад аю , 
во н а  була розп овсю дж ен а досить  ш и р о ко . У  мене є в ідчуття, щ о саме 
ц і висновки  з ігр ал и  свою  р о л ь  у том у, щ о сталося  з А встралією  через 
к іл ька  років . У  1983 р. Боб  Г ок —  найвідом іш ий лідер проф спілки роб іт
ників А встралії був обран ий  п рем ’єр-м іністром. С еред його  перш их дій 
стало запрош ення н а  зустріч н а  два з половиною  дні 200 осіб з уряду, б із
несу й проф спілок т а  кількох академіків у столиці А встралії К анберрі. Він 
оголосив, щ о м ета зустрічі —  спільно обговорити , як  країн а мож е м ати  
ясне бачення свого майбутнього, сформувати стратегію  розвитку і змінити 
стиль відносин між урядом, бізнесом та  профспілками. Зустріч була досить 
дем ократична, ні до кого не ставились як  до м олодш ого брата, учасники 
відкрито вносили пропозиції, щ о дуже відрізнялось від звичного спілку
вання між  лю дьм и зі згаданих секторів. Усі м али відчуття, щ о вони були 
справжніми “акціонерам и” в ситуації, н а  яку вони могли впливати, а  отже, 
б р ати  активн іш у участь у п рийнятті ріш ення. Я  вірю , щ о зустріч м ала 
б ільш ий вплив, ніж  м али б три  чи навіть п ’ять чудових книж ок про те, як 
А встралія мож е стати  більш  конкурентною , якою  згодом  вона стала.

Я  через якийсь час повернувся до А встралії, де чи тав  лекц ії і керу
вав  д во м а  подіям и, щ о відбувалися п ар ал ел ьн о , але з р ізн им  граф іком  і 
в р ізн и х  м істах: у С іднеї т а  К ан б ер р і. У  С іднеї б у ла  кон ф ерен ц ія  для 
п о н ад  100 менедж ерів вищ ої л ан ки , я к а  зосередилась н а  ан ал ізі сучас-



202

н о го  стан у  А встр ал ії, її б аж ан о м у  стан і через 10 р о к ів  і п о д ал ьш о м у  
д етальн ом у  ви п р ац ю ван і то го , я к  перейти  від теп ер іш н ьо ї ситуац ії до 
баж аної. Я  вже описав цей ти п  н авчан н я  у розд іл і п ро  Індію .

М ій  австрал ійський  асистент заздалегідь  роздав  учасникам  конф е
ренції мою  досить розлогу  статтю  про її мету, як  обирались критерії оці
ню вання і схеми, за  допом огою  яких учасники, п рацю ю чи  в групах, бу
дуть п роводи ти  оц іню вання. Я  відкрив конф еренцію , відповів н а  зап и 
тання і передав справу в руки  кількох лю дей, яких п ідготував до роботи  
з группами т а  як і відповіли б н а запитання і виріш или мож ливі проблеми. 
А  сам  пом чався в аероп орт н а п риватн и й  л ітак  і полетів у К ан берру  від
кри вати  того  сам ого  дня тиж невий  сем інар для осіб, як і п рац ю ю ть у р із
них галузях  уряду. С ем ін ар  ф ін ан сувався  к о м п ан ією ” Ш ел л ” (Shell) в 
А встрал ії як  вияв гр о м ад сько ї активності. Н а  цей  сем інар  було зап р о 
ш ено к іл ька  доповідач ів . Я  п р о чи тав  три  свої лекц ії у перш ий  і другий  
день і п олетів  н азад  до С іднею  —  п еревірив ситуац ію  н а  конф еренції, 
п р о чи тав  к іл ька  лекц ій  і полетів  н азад  у К ан б ер р у  —  зали ш и вся н а  з а 
клю чну церем онію  і повернувся для того  ж  у Сідней. Ц і п ерельоти  туди 
і н азад  виглядали  як  циркови й  трю к. П роте все сп рац ю вало  добре, хоча 
я не був впевнений  —  чи  обидві груп и  просто  були  ввічливі й терпим і 
зі м ною , чи їм  справд і сп о д о балась  м оя в ідвага  зд ійснити  те, щ о ви гля
д ал о  нем ож ливим , а  так о ж  м оя ф ізична витри вал ість , особливо  з у р а 
хуванням  п ерельоту  з Ж еневи  до С іднея в неділю  і п о ч атку  двох  подій  
у понеділок.

А встр ал ія  —  вели ка  кра їн а , кон ти нент з р ізн о м ан ітн о ю  ф л о р о ю  і 
ф ауною , величезним и  пустелям и, б агати м и  п р и р о д н и м и  ресурсам и, з 
негусто заселеним  т а  р ізним  населенням , чудовим и  п ляж ам и , у н ікаль
ним  ко р ало ви м  риф ом , лю дьм и , як і л ю блять  сп орт і дуж е легкі у сп іл
куванні. Я  не поїхав  у М ельбурн , щ об взяти  участь  у тен існом у турн ір і, 
але все-таки  зіграв  к іл ька  п артій  у С іднеї і н ав іть  одну в К ан берр і. М о ї 
в ізити  були  к о р о тк і, насичен і, але п р и н о си л и  зад о во л ен н я  й в ідчуття 
то го , щ о я вочевидь зроб ив  щ ось корисне.

А ргентина
А рген ти н у  я в ідвідав лиш е тричі. П ер ш о го  р азу  був к о 

р о тки й  в ізит у 1979 р. по  д о р о зі з Ч и л і. Р ан іш е я чи тав  п р о  величезн і 
б агат с т в а  А р ген ти н и , щ о базу ю ться  в о сн о вн о м у  н а  експ орті я л о в и 
чини , як и й  заб езп ечую ть  б агат і зем левласн ики , щ о р о зв о д я ть  велику
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р о гату  худобу. В кінці X IX  —  н а  п очатку  X X  ст. вони  звикли їздити  н а 
в ідпочинок до П ариж а, беручи з собою  н а  корабл і корів для того , щ об 
м ати  свіже м олоко протягом  усієї подорож і. Я  знав, щ о ш отландц і там  
побудували  залізничну мережу, щ о там  була зн ачна англійська колонія 
і, звичайно, про  Буенос-А йрес, який  називали  П ариж ем  Л атинсько ї А м е
рики. П ерш ою  лю диною , яку  я зустрів, був чоловік  ш вейцарського  п о 
ходж ення, котри й  попередні к ілька років  був м іністром  економ іки  та  фі
нансів. А рген ти н а не асим ілю вала ім м ігрантів  різних рас, як  це було в 
С Ш А . Т ам  були ш вейцарські, англійські, німецькі та  інші колонії. Ш вей 
царець, про якого  я згадував, був також  видавцем  тиж невика н ім ецькою  
м овою , розр ах о ван о го  н а  ш вейцарську  спільноту. Він справив н а  мене 
сильне враж ення. Ч ітк о  і конструктивно аналізував  нещ одавнє минуле 
А ргентини , її сучасний стан  і особливо деякі проблем и  т а  виклики, як і 
стоять перед нею.

М ене зап р о си л и  п ровести  один  вечір  за  м еж ам и  Б уен ос-А й реса в 
клуб і Б ерл ін гей м  (B urlingam e). Я  не м іг п о в ір и ти  своїм  оч ам . У  мене 
склалося  враж ення, щ о я впав з м ісяця в англ ійський  кантр і-клуб . А р 
х ітекту р а  будівл і, п р ед ставл ен і види  сп о р ту  —  все було виклю чн о
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Пам’ятник Т. Г. Шевченкові, відкритий 3 грудня 1971 року. Скульптор Леонід 
М олодож анин. Парк Трете-Фебреро, Буенос-Айрес.

ан гл ійське, хоча, н а  п ревели ке щ астя , їж а  б у ла  п р и н ай м н і ч астк о во  
аргенти н ська.

Я  зн ав , щ о  в Б уен ос-А й ресі є п а м ’я тн и к  Т а р а с а  Ш евчен ко ві, але 
було дивовиж но п обачи ти  цей враж аю чи й  монум ент у ц ентральн ій  ч ас
ти н і м іста, в м аленьком у парку , і щ о най важ ли віш е —  дуже бли зько  до 
п ам ’ятн и к а  Д ж о р д ж а В аш и н гтона , п ро  як о го  Т ар ас  Ш евченко писав у 
своїх  поезіях . Я  зустр івся  з к іл ь к о м а  л ю дьм и  з у к р а їн ськ о ї д іасп о р и , 
к о тр а  н а  той  час в Буенос-А йресі не була н адто  численною . Б ільш ість 
українц ів  ви їхала  до А рген ти н и  щ е до П ер ш о ї св ітово ї війни, а  деякі —  
до другої. Б ли зько  300 000 з них м еш кали  в п івнічній  с ільсько го сп о дар 
ській  п ровін ц ії М іссьйонес.

Ц е мож е здати ся дивним , але зізнаю ся, щ о най б ільш е враж ень під 
ч ас  м о го  п ер ш о го  в ізиту  сп р ав и л а  н а  мене ар ген ти н сь к а  ял о в и ч и н а . 
В она дуже н іж на, дуж е со ко ви та , н ад зви ч ай н о  см ачн а, її п одаю ть  вели
ким и  ш м аткам и , іноді т ільки  з хлібом . Г ар н а  ял о ви чи н а є і в У р у гваї та  
в Б р ази л ії. А ле р аз  ску ш ту вавш и  ар ген ти н ську , я став  н ад зви ч ай н о  
важ ко  сп ри й м ати  ял о ви чи н у  в інш их країнах .
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Д р у ги й  в ізит  до  А р ген ти н и  в ідбувся у серпн і 1981 р . Н а  з а п р о 
ш ення п р ези ден та  н аф то в о ї ко м п ан ії “Е С С О  П етр о лео с  А р ген ти н а” я 
п ри їхав  п р о ч и тати  десять лекц ій . М и  зустр ічали ся  за  к іл ька  рок ів  до 
ц ьо го , коли  я ч и тав  лекц ії у Ф л о р и д і 80 п рези дентам  ко м п ан ій  р ізних 
країн , щ о входять  до складу  “Е С С О ” , в о сн овн ом у  із Ц ен тр ал ьн о ї та  
П ів д ен н о ї А м ер и ки . 1981 р о к у  “Е С С О ” в А р ген ти н і св ятк у в а л а  100- 
р ічн и й  ю вілей  від дня заснуван н я. Н а  зн ак  вдячн ості кр а їн і ко м п ан ія  
зас н у в ал а  н о ви й  н евел и чки й  ш п и тал ь  і я к  др у ги й  п о д а р у н о к , м енш  
м асш табн и й , вони  о п л ати л и  м ої 10 лекц ій  у дек ількох  м істах, в о сн о в 
н ом у в ун іверситетах . П р и ч и н о ю  для д ругого  стало  наступне: оск ільки  
в ідбувалася  т а к  зв ан а  Ф о л кл ен д ська  в ійн а (для А р ген ти н и  то  б у ла  Las 
M alv inas) м іж  В ели коб ри тан ією  і А рген ти н ою , для А р ген ти н и  н ем о ж 
л и во  було о тр и м ати  п р аво  від в и д ав н и ц тв а  “ П ер гам о н  П р есс” (P erg a
m o n  p ress) в О к сф о р д і н а  в и д ан н я  м о єї кн и ги  “Д о р о г о в к а зи  у м а й 
б у тн є” ісп ан ською  м овою . Д еяк і п роф есори  п р о ч и тал и  м ою  книгу  ан 
гл ій ськ о ю , п ер ек л ал и  її і зр о б и л и  ко п ії у вели кій  к іл ько ст і, а  потім  
в и к о р и сто ву вал и  я к  п ідручни к, особ ли во  н а  ф акультетах  п о л ітології, 
економ іки  і, м ож ли во , щ е деяких інш их. Я к  т іл ьки  п ри їхав  до Буенос- 
А йреса, я усвідом ив, щ о завдяки  своїй  книзі став  досить  відом им  в а к а 
дем ічних т а  п ол іти чн и х  колах . С ам е через це сім м оїх лекц ій  були  в ід
кр и ти м и  для гр о м ад ян , а  тр и  ви голош ен і виклю чн о  для ко м ан ду ван н я  
арм ії, ав іац ії і м о р ськ о го  ф лоту. М ета  зрозум іла: А р ген ти н а  н а  то й  час 
б ула  п ід  у п равл ін н ям  в ій сько во ї хунти. Т о  б ула  д и к тату р а  з обм еж ен 
ням  п ол іти чн и х  п р ав  лю дей  і в усіх аспектах  зовсім  н ееф ективна. Н е 
зад о в о л ен н я  н аселенн я зр о стал о . Д еяк і з ген ерал ів  стали  зам и сл ю в а
тися —  чи  не п ередати  їм  владу  ц ивільн и м , о дначе вони  вагали сь , бо 
не хотіли  бачити  “д ем ократи чн у  ан ар х ію ” . Завдан н ям  моїх лекц ій  було 
п оясн и ти , щ о існує в ел и ка  к ількість  систем  уп равл ін н я, вклю чаю чи  й 
п о бу д о ван і н а  ко ал іц ії д екількох  п артій , як , до п ри кладу , ш вей ц ар ська  
п р ям а  д ем о к р ат ія  з узгодж еним  п р и й н яттям  р іш ень н а  всіх р івнях  п о 
л іти ч н о ї т а  ад м ін істр ати вн о ї структури . У  моїх лекц іях  б ула  зак л ад ен а  
ідея, щ о п ер ед ач а  влади  ц ивільн и м  не о б о в ’язк о во  зак ін ч и ться  “д ем о 
кр ати ч н о ю  ан ар х ією ” . З ап и тан н я  і дискусії п ісля цих тр ьо х  лекц ій  н о 
сили дел ікатн и й  х арактер . Речі м али  стати  зрозум ілим и , я  їх не н ази вав  
“п о ім ен н о ” .

Ч ерез к іл ька  м ісяців після м ого  візиту  в ій ськова хун та оголоси ла, 
щ о восени в ідбудуться до стр о ко в і вибори . У  мене не було впевненості, 
щ о це були прям і п ри чи н и  і насл ідки , п о в ’язан і з м оїм и  лекц іям и , але 
очевидно дві речі зб іглися не випадково .



206

П ісля ц ьо го  о го л о ш ен н я  зі м н ою  з в ’язався  п ан  К о ген , п рези дент 
асо ц іац ії р ек л ам о д ав ц ів , із зап р о ш ен н ям  п о вер н у ти ся  до А рген ти н и . 
Зд авал о ся  см іш ним  для т а к о ї асо ц іац ії р о б и ти  це, але газети  і м едіа 
зн ач н о ю  м ірою  зал еж ать  від р ек лам н и х  н ад ходж ен ь, то м у  асо ц іац ія  
б ула  дуже впл и во во ю  групою . Я  п огоди вся  за  ум ови в, щ о буду в А р 
гентині всього  48 годин .

Ц я третя  п о д о р о ж  б ула  н ай к о р о тш а , але н ай ц ікав іш а  і, до п евної 
м іри, несподівана. 1983 року , коли  я сів н а  л ітак  в Р іо-де-Ж анейро і п р я 
м ував  до Б уен ос-А й реса , там  р о зд ав ал и  газети . Я  не во л о д ію  ісп ан 
ською , але н а  перш ій  сторінц і, окрім  н азви  газети  і дати , великим и л і
терам и  було н аписано  щ е два  слова: “П Р И ЇЖ Д Ж А Є  Г А В Р И Л И Ш И Н ” . 
Я  відчув, щ о мене п ідн если  до к атего р ії ам ер и к ан ськ о го  єван гел іста  
Б ілл і Г рехем а, який  п одо р о ж у вав  світом , н авер таю ч и  лю дей  до Б о га  і 
таки м  чин ом  рятую чи  їхні душ і. Звучало, н іби  я при їж дж аю , щ об п о р я 
тувати  А ргентину. В Буенос-А йресі мене зустріли  м аш и ною  біля л ітак а  
і п ровели  без п асп о р тн о го  ко н тр о л ю  й м итниці. Щ е в зон і аер о п о р ту  
в мене взяли  інтерв’ю і через д вадц ять  хвилин , п оки  щ е був у м аш ині, 
почув й ого  по  радіо .

О р ган ізато р и  зап л ан у вал и  м ою  в ідкриту  лекц ію  для вели кої к іл ь 
кості лю дей  із академ ічно ї, б ізнесово ї т а  п о л іти ч н о ї еліти. В наступ н і 
д ва  дні у го ловн и х  аргенти н ськи х  газетах  вийш ло ш істн адц ять  статей  
п ро  м оє інтерв’ю н а  рад іо  т а  цю  лекцію . Т ак о ж  було о р ган ізо ван о  од- 
н огоди н н і дебати  з т р ь о м а  л ідерам и  п оліти чни х  п ар тій  н а  тем у б аж а
н ого  п ол іти ч н ого  л ад у  в А р ген ти н і.26 Я  д оводи в, щ о ідеальним  було б 
сф орм увати  після виборів  У ряд  н ац іо н ал ьн о ї єдності, до складу  яко го  
увійш ли б клю чові партії. В еличезною  п роблем ою  А ргентини  упродовж  
б агатьо х  років  було те, щ о б агати й  клас не мав своєї п ол іти ч н о ї партії. 
К о л и  президент з л івого  кр и л а  П ер о н  був п ри  влад і й сам овільн о  зай 
мався перерозподілом  багатства, зам ож ні лю ди  звернулися по допом огу  
до в ійськових, щ об  ті взяли  уряд у свої руки.

П ісля теледебатів  ц і тр о є  лю дей  за  п о вн о ї п ідтри м ки  асоц іац ії р ек 
лам о д авц ів  п оп роси ли  мене п ри їхати  зн ову  через к іл ька  тиж нів. М ені 
зап р о п о н у вал и  зустрітися з усім а кан д и датам и  н а  п осаду  п рези дента у 
безпечном у місці й без преси  т а  сп р о б у вати  п ереконати  їх сф орм увати  
К оал іц ій ни й  уряд н ац іон альн о ї єдності. Ц е не м ож на було виріш ити  під 
час ц ієї зустрічі, том у  щ о кан д и дати  від р ізних п ар тій  вже були  відомі,

26 Один із трьох — пан Ентелмен, юрист за покликанням, залишався зі мною в контакті 
майже двадцять років після цієї поїздки.
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а  канди дат від пероністів буде визначений  лиш е н а  п очатку  вересня. Н а  
ж аль, і, м абуть , нем удро, я  сказав , щ о не зм ож у при їхати  у зап р о п о н о 
ван ий  час, том у  щ о вже обіцяв ви кл ад ати  н а  п р о гр ам і для менедж ерів 
ви щ о ї л ан к и  ІВ М  у їхній  ш та б -к в ар ти р і в А р м о н ку , С Ш А . О дн им  із 
м оїх п рин ц ип ів , яки м  я п иш ався, було: як щ о  д аю  об іц янку  щ ось з р о 
бити  чи  десь бути , я о б о в ’язк о в о  її виконую , зв аж аю ч и  н а  те, яки м и  
ц ікави м и  чи  кори сн и м и  м ож уть бути  інш і м ож ливості. У  ц ьом у  ко н к 
р етн ом у  вип адку , м ож ли во , мені вдалося  б п ер еко н ати  кан д и датів  н а  
п о сад у  п р ези д ен та  в А р ген ти н і сф о р м у вати  ко ал іц ій н и й  уряд  н а ц іо 
н ал ьн о ї єдності. Н ато м ість  я читав  лекц ії для ІВ М  —  роб и в  те, щ о й де
сятки  разів  до цього .

Я  зі сп івчуттям  спостерігав  за  резу л ьтатам и  виборів  у А рген ти н і й 
за  тим , я к  р о зви вал и ся  п о д ії потім . Я к , н ап евн о , всі зн аю ть , о б р ан и й  
прези дент був зовсім  не еф ективний , я к  і й ого  п осл ідовн и ки  —  аж  до 
н едавн іх  часів . М ене вт іш ал о  те, щ о , м ож ли во , я  д о п о м іг  в ійськовій  
хунті п ер ед ати  вл ад у  ц и в ільн и м  і так и м  чи н ом  вплинув н а  п о д ал ьш і 
події. Т а к а  м ож ливість дається не кож ном у. М аб уть , мені п ощ астило .



Ч А С Т И Н А  V

УКРАЇНА

П о в ер н ен н я  в У країну
Вже у 70-х р о ках  у своїх лекц іях я п р о гн о зу вав  м ай б у т
н ій  р о зп ад  Р ад ян ськ о го  С ою зу . 1980-го у кн и зі R o a d 
m aps to  the F u tu re  (“Д о р о го вк ази  у м ай б у тн є”) пояснив, 
чом у  це м ає статись, я к  усі руш ійні сили  ведуть до ц ієї 
події. Зв існо , я  не м іг то ч н о  п ер ед б ач и ти , ко л и  і я к  це 
станеться. Впевненість у том у, щ о Радянський  С ою з р о з
падеться, п ідш товхнула мене у 1984 р. п рийняти  ріш ення 
п ро  якн ай ш ви д ш е п оверненн я до У країн и . Щ о б  п ід го 
ту вати  соб і зам іну , я п ов ід ом и в  р ад у  д и р екто р ів , щ о у 
1986 р. зб и раю ся п іти  н а  пенсію . Т о го  р о ку  м и  святку
вали  40-річчя М ІМ -Ж ен ев а . М о ї колеги , особливо  В ік
тор ія  К ер зо н  і М ак с  Д етвілер , орган ізували  чудове свят
куван н я. М и  зап р о си л и  400 гостей , серед них деяких 
н аш и х  вип ускни ків  з усього  світу , гол ів  п ар тн ер ськи х  
ком пан ій , Д ев ід а  К у л вер а  —  го л о ву  “А л к а н а ” , ком па- 
н ії-засновника , т а  деяких видатних  п ром овц ів , таки х  як  
колиш ній  канц лер  Н ім еччин и  Г ельм ут Ш м ідт і в ідом ий 
британський  історик т а  інші. Д воденне святкування п р о 
ходило  у сім ейн ій  атм осф ері. Б а га т о  п рисутн іх  зн али  
одне одного й між  ним и т а  ш колою  склались друж ні сто 
сунки, сповнені в ідданості м ісії інституту. Т ак о ж  сп ри я
л а  “р о д и н н ій ” атм осф ері зв істка п ро  те, щ о у М он реал і 
у п ерш и й  день святк у ван н я  н ар о д и л ася  н а ш а  п ер ш а 
он ука А натол ія . Я  зазначив: “ С тарш и й  відходить, а  м о 
лодш и й  щ ой н о  п р и й ш о в ” .

М и  о б го во р ю в ал и  си туац ію  у світі, о ч іку ван н я  від 
н ай б л и ж ч о го  м ай б у тн ьо го , а  т ак о ж  п р іо р и тетн і з а в 
дан ня уп равл ін н я й освіти  у галузі управління. Д ек ілька
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п ром ов  адресували  мені виклад ач і н аш о го  ф акультету , випускники  та  
ком панії-партнери і, звісно ж, Девід Кулвер. Всі чудово знали, щ о пост ди
ректора  М ІМ  не був для мене просто роб отою  або к а р ’єрою , це була моя 
місія. Т ом у пром ови  були дуже теплі. П ід час виступу Д евіда К улвера в 
один з моментів у н ього  з ’явилися сльози  н а  очах, і він, не приховую чи 
ц ього , сказав , звертаю чись до мене: “Існує б агато  вчителів, але за  своє 
ж иття я знав тільки  двох справж ніх майстрів , і ви —  один  з н их” . Т ой  
ф акт, щ о голова  б агато н ац іо н ал ьн о ї ком панії, в як ій  п р ац ю вало  вже 
понад  60 000 чоловік  в усьому світі, мож е бути таким  теплим і сентимен
тальним , додав особливого  ш арм у наш ом у святкуванню . Ц е був також  
вагом ий доказ того, щ о не всі великі бізнесмени —  черстві капіталісти, не 
всі з кам ’яним и серцями, деякі з них дуже лю дяні. У  день, коли я передав 
важ ливі документи своєму наступнику Х уану Рада, чилійцю , н ай м олод
ш ом у викладачу факультету, я  перейш ов до інш ого офісу і став займатись 
дослідною  працею , очікую чи на свій ш анс повернутись до У країни.

М ені довелося чекати  д ва  довгих роки . У  1988 р. ми з друж иною  о т 
ри м али  зап рош енн я відвідати  У країн у  (У країнську  Р адян ську  С оц іал іс
ти чн у  Республіку) гостям и  Т о в ар и ств а  “У к р а їн а” . Ц е о б ’єдн ан н я п ід 
тр и м увало  зв ’язки  з україн ц ям и , щ о п р о ж и ваю ть  за  кор д о н о м , але г о 
л о в н и м  ч и н о м  з у к р а їн ц ям и -к о м у н істам и , яки х  н а  то й  ч ас  у К ан ад і 
н арах о ву вал о сь  бли зько  3000. В о б ’єднанн і знали , щ о я був н ац іо н ал іс
том , а не ком уністом , але вони  вже розум іли , щ о н астав  час щ ось зм і
н ю вати , і, до то го  ж , їм  було в ідом о, щ о мене вже зап р о ш у вал и  до  Р а 
дян ського  С ою зу, вклю чно з У країн ою , у 1971 т а  1972 рр. О тр и м ати  з а 
п р о ш ен н я  було для  мене н ад зви ч ай н и м  п олегш ен н ям . М и  сп аку вал и  
свої речі й вируш или  до  К иєва.

Зупинились у готелі “Д ніпро” неподалік Інституту літератури. Тільки- 
но розп акували  речі, як  я  п ід ійш ов до  інституту, щ об передати  конф іден
ц ій н ого  л и ста  й ого  д и р екто р о в і М и ко л і Ж улинськом у. Він став  моєю  
перш ою  кон тактною  особою  і ми й нині залиш аєм ось друзями. Звідти я 
попрям ував до С пілки письм енників н а  Б анковій  вулиці. Т ам  ми одразу  
ж  вступили  у п алку  дискусію  з в ідом им  п оетом  Д м и тр о м  П авли чком . 
В один із моментів ми сиділи на б ільярдном у столі і я  зм альовував сус
п ільний  устрій, щ о має бути збудований  в У країн і, я к  тільки вона стане 
незалеж ною , тобто  характер  політичних інститутів, економ ічну систему, 
основні ц інності та поведінку, як і м аю ть ідеально поєднуватись.

П р о тяго м  того  візиту до К иєва я  зустрічався і розм овляв  переваж но 
з п о етам и  т а  коли ш н ім и  в ’язн ям и , а  не л ю дьм и  з уряду  або  екон ом іс
там и. П оети  й письм енники м аю ть ф антазію , вони  дум аю ть у категоріях
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Діалог Івана Дзюби і Богдана Гаврилишина. Київ, жовтень 1989 р.

“ Г еш т ал ьт” , стр у к ту р ам и , ф о р м ам и  т а  си м во л ам и . П о л іти ч н і в ’язн і 
дуже добре знали , наскільки  розповсю дж еним  в У країн і було прагнення 
незалеж ності. В они  зн ал и , я к  л ю д и  були  го то в і стр аж д ати  т а  н ав іть  
вм ерти  зар ади  досягнення цієї мети, вони  сам і були н ай кращ и м  п р и к л а
дом  так и х  лю дей. С еред  коли ш н іх  п о л іти ч н и х  в ’язн ів , з як и м и  я п о 
зн ай ом и вся , були  В ’ячеслав Ч о р н о в іл , Л евко  Л у к ’ян ен ко , як и й  довш е 
за  інш их п ереб ував  в у в ’язнен і, т а  т р о є  б р ат ів  Г о р и н ів  зі Л ь во в а . Д о  
м оєї мереж і кон тактів  так о ж  н алеж али  Іван  Д зю ба , н ай кр ащ и й  л ітер а 
турн ий  кри ти к , який  був ув’язнений  у 1972 р. з а  н ап и сан н я книж ки  “Ін 
тер н ац іо н ал ізм  чи  р уси ф ікац ія” , Ів ан  Д р ач , як и й  писав сповнен і п р и 
стр аст і п оезії і виступав  з п ал ки м и  п р о м о в ам и  н а  важ ли ви х  заходах . 
М ен і так о ж  п ощ астило  п озн ай ом и ти ся  з О лесем Г о н ч ар о м  (його  д р у 
ж и н а В алентина го ту вал а  н ай кращ і вареники  з сиром , як і я  коли-небудь 
куш тував).

М и  були у К иєві не дуже довго . Т о вар и ство  “У к р а їн а” , яке нас п р и 
й м ало , хотіло  п о к азати  нам  р ізн і ч асти н и  У країн и  й о рган ізувало  п о 
д о р о ж і до Л ь в о в а , м о го  р ід н о го  села К о р о п ц я , П о ч а є в а  т а  н ав іть  до 
Я л ти  в К рим у. У  Л ьвові, м оєм у найулю блен іш ом у місті, ми подивились 
п ам ’ятн и ки  і я  дав  прес-конф еренцію , під час як о ї в ідверто  заяви в , щ о 
очікую  н а  ш видкий  розп ад  Радянського  С ою зу т а  набуття У країн ою  не
залеж ності. Ч ерез те, щ о до 1988 р. вже п о чалася  п о л іти ч н а в ідли га під 
кер івн и цтвом  М и х ай л а  Г о р б ач о в а , я не боявся, щ о п р о ти  мене будуть 
засто со в ан і як ісь  сан к ц ії за  б удь-як і “р ев о л ю ц ій н і” п ер ек о н ан н я , ви-
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словлен і п убл ічно . Б уло  о со б 
ливо  п риєм н о , коли  після прес- 
ко н ф ер ен ц ії в о б ласн ій  газет і 
“Л ен ін ськ а  м о л о д ь ” з ’яви л ась  
дуже п о зи ти вн а  стаття  п ро  ме
не під заго л о в к о м  “Ф ен ом ен  
Г ав р и л и ш и н а” .

У  П о ч аєв і є в ідом ий м о н ас
ти р  і ц ер ква , де м и  в ідв ідали  
служ бу. П ісля служ би відбулася 
зустріч  з настоятелем . Він дуже 
тепло н ас  п ривітав  і сказав , щ о 
буде чудово, якщ о ми завітаєм о 
знову. Н а  це я о дразу  відповів:
“П ан е н астоятелю , ми о б о в ’я з 
ково  т а к  зр о б и м о , як  тільки  ви 
почнете ч и тати  п роповід і у к р а 
їнською, а  не російською мовою ” .

У  Я л т і для нас було за б р о 
н ьо в ан о  н о м ер и  в го тел і “Я л 
т а ” —  величезній  будівлі з п р о 
сто р о ю  їдал ьн ею , ко н ц ер тн и м  
зал о м  і тан ц м ай д ан чи ко м . Н а 
то м ість  н о м ер и  були  дуж е м а 
лен ьк і. О д н ак  це не зав аж ал о  
лю дям  зб и р ати ся  в одній  з м а 
лен ьки х  к ім н ат, їсти  ч о р н и й  
хліб, п ом ідори , цибулю  і, звісно ж , п ити  гор ілку  т а  сп івати . М и, у к р а 
їнці, робим о  н а  “в ідм інно” не так  б агато  речей, але беззаперечно вміємо 
відм інно сп івати  й  тан ц ю вати .

Х о ч а  б куди ми їхали , нас суп роводж увала ж ін ка середнього  віку, 
Ір и н а , я к а  зай м алася  б рон ю ван н ям  готелів , ресторан ів , зал ізн ичн их  б і
летів , т а  чоловік , який  був чи  то кап ітан ом , чи  м ай о р о м  К Д Б . Він сте
ж ив за  кож ним  н аш и м  кр о ко м , був присутній  н а  всіх моїх лекц іях і н а 
віть н а  п ри ватн и х  зустрічах. О чевидно, він мав зв ітувати , щ о сам е ми 
об говорю вали , і, м ож ливо, не дати  мені м ож ливості завдати  зан ад то  ве
л и к о ї п ол іти ч н о ї ш коди . Він зн ов  суп роводж ував  нас, коли  ми п о вер 
нулись до У країн и  через к іл ька  місяців. П о зи ти вн и м  у ц ьом у  “янгол і- 
о х о р о н ц еві” було те, щ о , м ож ливо, сам  того  не усвідом лю ю чи, він був

З Олесем Гончарем біля його дачі. Київ, 
15 травня 1989р.
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навернений  до ідеї н езалеж ної У країни , я к  ро зказал и  нам  дві його  дочки  
п ід  час тел еф о н н о ї р о зм о в и  д ва  р о к и  п о то м у , ко л и  він  вже п іш ов 
із К Д Б .

Засн ув ан н я  інституцій

МІМ-Київ
П ід час перш их двох п одорож ей  до К и єв а  я спостерігав, 

слухав, вивчав, зустрічався з лю дьм и  й н ал аго д ж у вав  кон такти . З тр е
тьо го  візиту  став  б ільш  активн им . М ене зап р о си л и  до інституту зі спе
ц іальн и м и  п р о гр ам ам и  для вищ их керівних кадрів  уряду, вклю чно з з а 
ступ н икам и  м іністрів. Я  п р о чи тав  лекц ію  в и кл ад ац ько м у  п ерсон алу  з 
25 осіб н а  тем у ро зр о б л ен н я  н авчальн и х  п рограм : визначення мети н а 
вчанн я, р о зр о б л ен н я  н алеж н ого  розкл аду , д об ір  м етодів  виклад ан н я , 
щ о в ідп ов ідає  катего р іям  м атер іалу , як и й  вивчається , то б то  знан ням , 
н ал аш то ван істю  і н ави чкам . П ісля лекц ії р екто р  то го  інституту сказав: 
“Ви, очевидно, володієте великим и зн ан ням и  і досвідом  ви клад ан н я в 
б агатьо х  кра їн ах  у сф ері освіти  адм ін істрати вни х  кадрів . М и  тут н а м а 
гаєм ось  ви к л ад ати  основи  м енедж м енту лю дям , як і п р ац ю ю ть  в у ста
н о вах , м етою  яки х  є не о тр и м ан н я  п р и б у тку , а ск л ад ан н я  бю дж етів , 
стр у к ту р у ван н я  о р ган ізац ії та  у п р авл ін н я  лю дьм и . Б а га т о  осн овни х  
п ринцип ів  і м етодів  м енедж м енту так і сам і, я к  і в сфері бізнесу. Ч о м у  б 
вам  не стати  на чолі інституту  й вир іш увати , щ о сам е викладати , ком у 
і як ?” Ц е б у ла  дуж е п р и в аб л и в а  п р о п о зи ц ія . Б уд івля  інсти туту  б ула  
дуже гар н а , п р о сто р а  та  вигідно р о зташ о ван а , тож  спокуса п ристати  на 
п р о п о зи ц ію  б у ла  вели ка. О д н ак  я ц ьо го  не зр о б и в , то м у  щ о не хотів  
опинитись у п озиц ії п ід п о р яд ко ван о ст і уряду.

П овернувш ись до Ж еневи , я  п ідготував  невеличку п роп ози ц ію  сто 
совно створення М іж народного  інституту менедж менту в К иєві. У  цьом у 
мені допом іг  Г ’ю Ф олкн ер , коли ш н ій  м ін істр ф едеральн ого  уряду К а 
нади, який  р ік  п рац ю вав  у М іж н ародном у  інституті менедж менту в Ж е
неві я к  “д и р ек то р  н а  стаж у в ан н і” . Ідея п о л я га л а  у ство р ен н і ін сти 
туту  —  сп ільн ого  п ід п ри єм ства  М ІМ -Ж е н е в а  т а  Ін сти туту  економ іки  
А кадем ії н аук  У країн и . Т од і президія Н А Н  У країн и  м о гл а  затверди ти  
р іш ен н я без зверн ен ня до Р ад и  м ін істр ів  т а  о тр и м ан н я  її д о зво л у  н а  
ство р ен н я  так о го  інституту . В інш ом у р аз і Р ад і м ін істр ів  довел о ся  б
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На зведенні нової будівлі МІМ-Київ. 2002 р.

звертатися до М оскви , а  М о сква  в ідповіла б або  “н і” , або  щ о “подібний  
інститут п о тр ібн о  в ідкри вати  в М оскві, а  не в К и єв і” . У  грудні 1988 р. 
я зн ову  повернувся до К иєва.

За порадою  проф есора О лега Б ілоруса, який  б агато  років  п рацю вав  
у Ж еневі в складі Є вроп ей сько ї економ ічн о ї ком ісії О б ’єднаних Н ац ій , 
я представив  п ропози ц ію  н а  розгляд  президії А кадем ії н аук  під го л о ву 
ван ням  Б о р и са  Є вген овича П ато н а . Я  попросив  О лега  Б іл о р у са  п ере
класти  мій докум ент укр а їн сько ю . К о л и  мені принесли  докум ент, п ере
кладений  російською , я  сказав  Білорусу: “Я  не піду н а  зустріч  з П ато - 
ном  з д окум ентом  н а  російській  мові. П ато н  —  президент укра їн сько ї 
А кадем ії н ау к ” . Т од і п ропози ц ію  п ереклали  у країн ською , і ми з Б іл о 
русом  в ідвідали  оф іс Б о р и са  П ато н а . Він сидів за  столом  для н ар ад  в 
оточен н і членів президії А кадем ії. П ато н  п ривітав  мене словам и : “ Б о г 
дане Д м итровичу, я  чув, щ о ви дуже лю бите У країн у” . Н а  щ о я відповів: 
“Я  лю блю  увесь світ, але особливо  У країн у , бо це м оя Б ать к ів щ и н а” . 
М и  сіли за  стіл і п р о тяго м  п івто р и  годин и  виріш или:

• ств о р и ти  М іж н ар о д н и й  інсти тут м енедж м енту  у К и єв і (М ІМ -  
К иїв) як  спільне ш вейцарсько-українське п ідприєм ство М ІМ -Ж е- 
н ева з Ін сти тутом  економ іки  п ри  А кадем ії;



214

Засновники МІМ-Київ

• я  м ав д ати  500 000 д олар ів  С Ш А  т а  б ібл іотеку  л ітер ату р и  з м е
недж м енту з М ІМ -Ж ен ев а ;

• А кадем ія інвестує 600 000 карбован ц ів ;
• створити  наглядову  раду, в складі яко ї будуть українц і т а  іноземці 

р ізних н ац іон альн остей , зац ікавлен і в освіті у галузі уп равл ін н я 
й здатн і до п о м о гти  п о р ад о ю , м іж н ародн им и  зв ’язкам и  т а  ф ін ан 
суванням ;

• О лег Б ілорус п ри зн ач ається  директо р о м  інституту.
В тілен н я  р іш ен ь  в ід б у в ал о сь  п о в іл ьн іш е : г о т у в а л и  ст а т у т и , д а 

в ал и  їх  н а  зат в ер д ж е н н я  і, щ о  н а й в а ж л и в іш е , р еєст р у в ал и  в К и їв 
сь к о м у  у п р ав л ін н і М ін істер ств а  ф ін ан сів  У Р С Р . Ц ей  п р о ц ес  тр и в а в  
до 7 серпн я 1989 р о ку . П ісл я  то го  п о д ії р о зв и в ал и ся  ш ви дш е. П р о т я 
гом  ч о ти р ьо х  м ісяців  стіни  в о д н ом у  кри л і будівл і А к ад ем ії д ер ж авн о ї 
служ би  було зр у й н о в ан о , н ато м ість  п о б у д у в ал и  н о ве  п р и м іщ ен н я  —  
з ау д и то р іям и , оф ісам и , м еблям и , к о м п ’ю терам и , б іб л іо теко ю ; в и к л а 
д ач ів  п р и й н ято , п ер ш у  гр у п у  к ан д и д ат ів  н а  о тр и м ан н я  ступ ен я M B A  
н аб р ан о . 2 січня 1990 р о к у  п о ч ал ася  п ер ш а п р о гр а м а  M B A . Т о й  ф акт, 
щ о все це вдал о ся  р еал ізу в ати , став  сенсац ією . Н а в іт ь  у газет і “И зв ес 
т и я ” то д і ж  б у л а  о п у б л ік о в ан а  стаття , в як ій  го в о р и л о сь : “Я к щ о  ви 
б аж а єт е  н ав ч и т и ся  ч о го с ь  п р о  у п р ав л ін н я  б ізн есо м , вам  н ео б х ід н о  
їх ати  до  К и є в а ” .
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Біля центрального входу в МІМ-Київ

За д ва  наступн і десятиліття в інституті було тр и  директори : п р о ф е
сор  О лег Б ілорус, як и й  п отім  став  п о сл о м  У к р а їн и  в С Ш А , А н др ій  
М асю к із С Ш А  т а  Б о гд ан  Б удзан , колиш ній  д и ректор  М іж н ар о д н о го  
ф он ду  “ В ідр о д ж ен н я” . Д ал і п р ези ден то м  був Ю рій  П о л у н єєв , а  нин і 
о ч о лю є Ір и н а  Т и х о м и р о ва . М ІМ -К и їв  п р о й ш о в  р ізн і етапи  р о зви тк у  
п р о тяго м  д овги х  рок ів  у р ізних орен довани х  прим іщ еннях, щ о не п о 
вністю  в ідп о в ід ал и  й о го  п о тр еб ам . Н а  цей  час він  зай м ає  власн у  б у 
дівлю , з найсучасн іш им  об ладн ан н ям , висококвал іф ікован и м  п ер со н а
лом  т а  сп ектром  р ізн ом ан ітни х  п рограм :

• M B A ;
• M B A  для уп равл ін ського  п ерсон алу  вищ ої ланки ;
• M B A  “ С учасний  м енедж м ент в охорон і зд о р о в ’я ” ;
• М В А  в ІТ -м енедж м енті;
• М ін і-M B A ;
• P M D  “У правл ін ня ф ін ан сам и ” ;
• P M D  “М ар к ети н г” ;
• P M D  “У правл ін ня п ерсон алом  т а  орган ізац ій н и й  р о зв и т о к ” ;
• Д о к то р  б ізнес-адм ін істрування (D B A );
• С пец іальн і ко р п о р ати вн і п рограм и .
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2009 р о ку  двадц яту  р ічн и цю  оф іц ійного  створен н я М ІМ -К и їв  в ід
святкували  сти льно  і п ом п езн о . С вяткуван н я  в ідбулось  у виставковій  
будівлі н а  східном у схилі р ічки  Д ніп ро . З ко р о тк и м и  п р о м о вам и  висту
пили  В італ ій  Г ай дук і я, деякі випускники  зр о б и л и  свої презентац ії, н а  
сцені ви ступ али  ч о ти р и  н ай к р ащ і сучасн і у кр а їн ськ і гр у п и , зо к р ем а  
“О кеан  Е л ь зи ” С л ав к а  В акарчука. Б уло  о р ган ізо ван о  ч астуван н я для 
1320 гостей , з яких 1200 —  випускники . З а  святкуван ням  спостер ігали  
сотн і випускників, учасників різних п р о гр ам  того  року , н а  великом у ек
ран і, встан овлен ом у ззовн і н а  будівлі. С вято  засвідчило, щ о М ІМ  п ере
тв о р и в ся  н а  сп р авд і вели ку  еф екти вну  інституцію . К о л и  я ходив від 
столу  до столу , щ об  перекин ути сь к іл ь к о м а  сл о в ам и  з вип ускни кам и  
р ізних років , всі вони  п о вто р ю вал и  дві ф рази: “М и  вивчили  не тільки  
р ізн і аспекти , м етоди , техн ології управління. Щ о най важ ли віш е —  н а 
вчання в М ІМ і зм інило наш е ж иття, розш и ри ло  н аш і уявлення, погляди  
н а  ж иття, те, я к  ми дивим ося н а  бізнес і м енедж м ент” . В они так о ж  д о 
давали : “Н а ш а  кр а їн а  т а  особливо  її уряд ф ункц іоную ть не дуж е еф ек
ти вн о , і том у, м аю чи  п о н ад  4500 випускників інституту, ми м аєм о п р и 
д ум ати , я к  усі р азо м  м ож ем о впли н ути  н а  уряд , й о го  п ол іти ку , й ого  
р о л ь  в економ іц і й стосунки  з б ізнесом ” . К о л и  я їх слухав, мені згад а 
лося, чом у  сам е п рагн ув  створи ти  цей інститут, і в мене виникло  гарн е 
відчуття, щ о п р и н ай м н і ця місія б ула  досягнута.

AIESEC
П р о п р ац ю вавш и  бли зько  трьох  десятиріч  у складі М іж 

н ар о д н о ї н агл яд о в о ї р ад и  A IE S E C  (М іж н ар о д н о ї асо ц іац ії студентів- 
економ істів), я  вваж ав , щ о в ар то  п осп рияти  її заснуван н ю  і р о зви тк у  в 
У кр аїн і. A IE S E C  м ає н а  м еті р о зш и р и ти  ко л о  інтересів  т а  св ітогляд  
своїх членів для то го , щ об  вони  зрозум іли  го л о вн і п роблем и , як і існу
ю ть я к  у кр а їн ах  їх н ьо го  п оходж ен н я , т а к  і н а  гл о б а л ьн о м у  рівні, 
а  т ак о ж  р о зв и в ат и  їхні л ідерськ і якості. Н а ц іо н ал ьн і п р ед став н и ц тв а  
A IE S E C  існую ть у п онад  100 країнах, до них належ ать майж е 50 000 осіб 
н а  всіх континентах .

У  1989 р. мені п ореком ен дували  студен та К и ївського  університету 
я к  лю дину, я к а  зд атн а  д ати  стар т  ц ій  орган ізац ії. Н а  ж аль, він б ільш е 
ц ікави вся б ільярдом , н іж  п р о гр ам о ю  A IE S E C , том у  стар ту вал и  ми п о 
вільно. 1994 р о ку  в ідбулася зустріч  A IE S E C  у К иєві. К іл ьк а  студенток 
п роявили  ріш учість і взяли н а  себе місію розвитку  організації. О собливо 
д обре  мені з а п а м ’ятал ась  О л ексан д р а  (С аш а) Б ак л ан о в а  з Л уган ська ,
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я к а  го в о р и л а  чудовою  україн ською  м овою  т а  відм інною  англійською . 
Ч ер ез к іл ька  рок ів  філії A IE S E C  існували  вже в б ільш  н іж  десяти  ун і
верситетах. В они о р ган ізо ву вали  місцеві, регіо н ал ьн і т а  всеукраїнські 
з іб р ан н я  й трен інги . Я  б рав  участь  у деяких із цих подій , виступав н а 
р ізн і тем и, д о п о м агав  їм м ислити  см іливіш е.

Я  був щ асливи й  го л о ву вати  н а  Г л о бальн ій  тем ати чн ій  конф еренції 
A IE S E C  у Б азел і, Ш вейц ар ія , в червн і 1997 р ., де виступали  к ілька п р о 
м овц ів  св іто во го  м асш таб у  т а  були  п р и су тн і ч о ти р и  сотн і членів  
A IE S E C  із різних країн . Я  особливо пиш ався тим , щ о четверо з них п р и 
були  з У країн и  і п р ац ю вали  дуже активно .

С уттєво  д о п о м о гло  п р о ц в ітан н ю  A IE S E C  в У кр аїн і те, щ о н а  м іж 
н ар о д н ій  зустріч і в Б арселон і делегац ія з У кр аїн и  за  п ідтри м ки  Х рис- 
тини  Б атрух о тр и м ал а  оф іційний статус A IE S E C -У кр а їн а . Д о  ц ього  м о 
м енту вваж алося , щ о во н а  б ула  ф іл іалом  A IE S E C -Р о с ія . С отн і студен
тів п ройш ли  через A IE SE C , її випускники залиш аю ться відданими ідеям 
орган ізац ії. Я  мав зм огу  в цьом у переконатися 2009 ро ку  н а  святкуванні 
15-ї р ічниці заснуван н я A IE S E C  у К иєві. Було п риєм н о , щ о к ілька со 
тень випускників і тодіш ніх членів о р ган ізац ії вваж аю ть  мене “хрещ е
ним  б ат ь к о м ” орган ізац ії. А  щ е важ ливіш им  є те, щ о вже к іл ька  років  
п осп іль  A IE S E C -У к р а їн а  в и зн ан а  м іж н арод н ою  ш таб -к в ар ти р о ю  о р 
ган ізац ії у Б рю ссел і н ай еф екти вн іш о ю  з усіх к р ай о в и х  о р ган ізац ій  
A IE S E C  у світі. С відченням  так о го  стану стало  призначення н а  п очатку  
2011 р. Т етяни  М и хай лю к виконавчи м  дир екто р о м  о рган ізац ії A IE S E C  
In te rn a tio n a l.

Міжнародний фонд “Відродження”
У  ли стоп ад і 1989 р. Р им ськи й  клуб зап р о си в  Д ж о р д ж а 

С о р о са  п р о ч и тати  лекц ію  п ро  н ові ф інансові інструм енти  т а  св ітовий  
ф інансовий  р и н о к  н а  р ічн ій  конф еренц ії в Г ан н овер і, Н ім еччина. П ісля 
зустріч і ми з п ан ом  С оросом  опинилися п оруч  за  столом  під час вечері, 
о р ган ізо ван о ї м ін істром -п рези ден том  Н и ж н ьо ї С аксон ії для в и к о н ав 
ч ого  ком ітету  Р им ського  клубу і С ороса. М и  п о чали  з ним  ж ваву  р о з 
мову. Він спитав п ро  м оє коріння. К о л и  сказав , щ о я українець, С о р о с  
о д р азу  ж  в ідреагував: “О , антисем іт!” —  Я  р ізко  спитав: “Ч о м у  це? Ч и  
в мене так  н а  л о б і н аписано?!.” —  Н а  щ о він сказав: “Н у, під час війни 
гр у п а  угорськи х  євреїв зазн ал а  утисків в У кр а їн і” .

Все щ е лю тий , я  сказав: “Ви знаєте, в історії п р о ти  євреїв в У країн і 
були  вчи н ен і н аб агат о  г ірш і речі. В ідбувалися  вели кі п о гр о м и , коли
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гетьм ан ом  був Х м ельницький . Ч и  ви коли-небудь зам ислю вали сь над  
тим , чом у  так і речі в ідбувалися, чи ви просто  вваж аєте, щ о всі євреї —  
святі, а  у кр а їн ц і —  п р о сто  д ияволи ? Я к  ви, н ап евн о , зн аєте , за  п о л ь 
ського  вол о дар ю ван н я  т а  ц ар сько го  реж им у євреям  заб о р о н ял о ся  во 
лодіти  зем лям и в У країн і. О дн ак  б агато  хто з них були розп орядни кам и  
зем ель відсутніх власників, інш і володіли  корч м ам и , в яких українські 
селяни чи  кр іп аки  п р о п и вал и  свої незначн і статки . Л егш е було ви кл и 
кати  гнів і ненависть  до євреїв, через яких  вони  страж д али , н іж  до зем 
левласників , яких  вони  н іколи  не б ач и л и ” .

Д ал і в ідбулася в ід кр и та  р о зм о в а  з деяким и  зіткн ен н ям и  п оглядів , 
але во н а  п ід кр іп лю вала  взаєм ну п овагу , щ о стал а  осн овою  наш их м ай 
бутніх  взаєм и н . Д ж о р д ж  С о р о с  р о зп о в ів  п р о  д іяльн ість  сво го  ф он ду  
“К у л ьту р н а  ін іц іати в а” у М о ск в і й сп и тав , чи  вар то  ств о р и ти  філію  
ц ього  ф онду в К иєві. Я  в ідповів , щ о вже зап ізно , і якщ о  він баж ає  зр о 
бити  щ ось в У країн і, це має бути окрем а ф ундація в У країн і, бо У країна, 
м абуть , стане незалеж ною  дуже скоро . С о р о с  зап и тав  мене, чи п о го д 
жусь я створи ти  так у  ф ундацію  і стати  її головою . Я  п огоди вся. Віе п о 
обіцяв н ад ати  необхідне ф інансування. Й о го  баж ан н я це зр о б и ти  зм іц 
н іло після зустріч і у Н ью -Й о р к у  з Іван о м  Д зю бо ю  —  видатн и м  л ітер а 
турн им  кри ти ком , скром н ою  т а  дуже п р и н ц и п о во ю  лю диною .

М іж н ар о д н и й  ф онд “В ідродж ення” (М Ф В  -  У країн а) було ство р е
но під час зас іданн я у К иєві 1990 р о ку  з п редставн икам и  р ізних у кр а їн 
ських орган ізац ій . Ц е були  Ю рій  Щ ер б ак  з о рган ізац ії “Зелений св іт” , 
П авл о  М о вчан  з “П р о св іти ” , Б о р и с О лійник з “Ф он ду  культури ” . В они 
стали  сп івзасн овни кам и  й членам и  р ад и  д иректор ів  М Ф В . Іван  Д зю ба , 
Д м и тр о  П авл и чко , В олоди м и р В асиленко, В алерій  М ещ еряков, В оло
д им ир  С авельєв , С ергій  К о н ев , Іго р  Ю хн овськи й  т а  В ален ти н  С и м о 
ненко —  добре в ідом і особи стості —  так о ж  п риєднали ся  до ради .

С початку  спектр р о б о ти  ф ундації був обмеж ений, але за  часів керів
н и ц тва  двох директор ів  —  В алерія Г рузіна й Б о гд ан а  Б удзан а її д іяль
н ість стал а  стр ім ко розвиватись . Ф ундац ія  д о п о м о гл а  тисячам  лю дей, 
сотням  груп  і десяткам  інституцій. П р о гр ам и , так і я к  “Т ран сф орм ац ія  
класичних мов т а  л ітер ату р и ” , у р ам ках  як о ї було написано  й оп убл іко
вано  більш е ста  нови х  п ідручників , або  “П ер еп ід го то вка  в ійськови х” , 
я к а  д о п о м о гл а  30 000 оф іцерів  і серж ан тів  п ереп роф ілю вати ся  н а  ц и 
вільні посади , були серед дуже очевидних результатів  р о б о ти  фундації.

У  ж овтн і 1996 р., перебуваю чи  в К иєві, С о р о с  заяви в , щ о М Ф В  був 
однією  з н ай кр ащ и х  ф ундацій  мереж і з п о н ад  40 ф ондів ц ього  типу, як і 
він ф інансував. Р ічний  бю дж ет М Ф В  станови в  10,5 м ільйонів  д олар ів
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С Ш А , д о д атк о в и х  7 м ільй он ів  було ви тр ач ен о  н а  безп осередн ю  п ід 
тр и м ку  спец іальних п р о гр ам  т а  інституцій  в У країн і.

Н ап р и к ін ц і 1997 р. стали  ви н и кати  певні труднощ і. Д ля  С о р о са  я 
був “у кр а їн ськи м  п а т р іо т о м ” ; це, м абу ть , о зн ач ал о , щ о я не зовсім  
о б ’єктивний , тод і як  деякі члени  ви к о н авч о го  ком ітету , як і ставились 
до си туац ії в У кр аїн і т а  в ф ундації кри ти чн іш е, стали , н а  й ого  думку, 
б ільш е в ар ти м и  довіри . В и н и кла н апруж ен ість  між  ч ленам и  в и к о н ав 
ч ого  ком ітету  і ви кон авч и м  д и р екто р о м  В ’ячеславом  П о к о ти л о м , як а  
зак ін чилась  безп ідставним  звільненням  о стан н ього  з посади.

Д ж о р д ж  С о р о с  доси ть  песим істично ставився до м ож ливого  ф ін ан 
сового  колап су  У країн и  з огляду  н а  св ітову  ф інансову  кризу, тод і я к  я 
дивився н а  ситуац ію  б ільш  оптим істично, том у  щ о мені хотілося вірити  
у її кращ е м айбутнє. З огляду  н а  це я  п іш ов з посади  го л о ви  н агл яд о во ї 
рад и  М іж н арод н ого  ф онду “В ідродж ення” у червні 1998 р. з надією , щ о 
ф ун дац ія  п р о д о в ж и ть  д о б р у  справу . М аю ч и  ш ість  п р ед ставн и ц тв  т а  
ком петентний  і в ідданий справі персонал , орган ізац ія , здавалося , м огла 
б і дал і п р ац ю вати  еф ективно й н ав іть  розш и рю вати сь . О д н ак  ц ього  не 
сталося. С орос виріш ив ур ізати  бю дж ет ф ундації до 5 м ільйонів доларів  
вже н а  1999 рік. М Ф В  м ає ш ляхетну місію , він досяг зн ачни х  зверш ень. 
Я  й б агато  інш их лю дей  в У країн і вдячні Д ж орд ж у  С оросу  за  ф інансу
ван ня М Ф В  у м инулом у й за  п ідтрим ку, яку  ор ган ізац ія  о тр и м ає  у м ай 
бутньом у.

Міжнародний центр перспективних досліджень —  

МЦПД
У  1990 р. не існувало ж одн о ї установи  для о б ’єкти вн ого  

ан ал ізу  т а  п р о п о зи ц ій  п о л іти ки  уряду  й адм ін істрац ії, п о тр еб а  в як ій  
б ула  очевидна. За р ах у н о к  ф інансування від С о р о са  я створи в  М Ц П Д . 
Я  взяв н а  р о б о ту  сп івр о б ітн и ка  з докто р ськи м  ступенем  з економ іки  та  
н ау к о в о го  сп івр о б ітн и к а . Ц я  м ал ен ьк а  у ста н о в а  п р а ц ю в а л а  п о ган о . 
З часом  во н а  р о б и л а  лиш е те, щ о ви м агав  Р ом ан  Ш пек, яки й  став ке
р івни ком  Ф он ду  держ м айна. Ц е була ко р и сн а  р о б о та  для ц ієї установи , 
але її м асш таби  були дуж е обмеж ені.

У  1994 р. В іра Н ан ів ська  стал а  кер івником  і в ідр о д и ла  або  скоріш е 
о р ган ізу вал а  й зап усти ла справж ній  центр  перспективних дослідж ень зі 
зн ачни м  ф інансуванням  з ф онду “В ідкрите сусп ільство” . В она п р ац ю 
в ал а  у С вітовом у  б ан ку  в М оскві, згод ом  у К и єв і й у неї були  ноу-хау 
у сф ері ан ал ізу , р ізн их  вар іан т ів  п о л іти ч н и х  р іш ень. Я  був го л о во ю
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н агляд ово ї рад и  інституту, членам и  якого  стали  прац івн и ки  Н ац іо н ал ь 
н ого  банку, М ін істерства економ іки , квал іф ікован і економ істи , к ілька 
бізнесменів. В ідновлений  Ц ен тр  о дразу  ж  п очав  п р ац ю вати  дуж е еф ек
ти вн о . Існувало  к іл ька  вин яткових  ф актор ів , як і ро б и л и  інститут п р о 
дуктивним , еф ективним, через щ о він ш видко здобув визнання й повагу: 
В іра Н ан івська  взяла н а  р о б о ту  дуже м олодих лю дей, вчораш ніх  випус
кників з економ ічною , п ол іти чною  т а  інш ою  освітою , і п о к л ал а  н а  них 
як  н а  керівників різних проектів  велику в ідповідальність. Д еякі проекти  
були  м ален ьки м и , к о р о тк о стр о к о в и м и  т а  з н евели чки м  бю дж етом . 
Інш і, як , н ап риклад , європ ей ська інтеграція, три вали  п онад  десятиліття 
і, в ідповідно, м али  дуж е великий  бю дж ет. Д р угою  складовою  стало  те, 
щ о місія Ц ен тр у  зм інилась. В она п о л ягал а  не лиш е в п ід го то вц і п р о п о 
зицій  для р ізних м ін істерств, а  й у сп роб і п еред авати  ноу-хау  —  із зал у 
ченням  лю дей  з р ізних галузей  уряду т а  адм ін істрац ії до участі у п р о ек 
тах , реком ен дац ії яких  вони  н ам агали ся  втілити  в ж иття. Ц ен тр  р о зп о 
чав  вип уск  серії п у бл ікац ій , н ап р и к л ад  “ Ін д екс  д о в ір и  сп о ж и в ач ів ” , 
з метою  як о м о га  ш и рш ого  розповсю дж ення знань. Т ретьою  особливою  
ри сою  стали  в ідкриті зустріч і н агл яд о во ї ради . Л ю ди , зац ікавлен і в р о 
б о т і Ц ен тр у , м о гл и  п р и х о д и ти  н а  її зас ідан н я , слухати  зв іти , б р ати  
участь  в об говоренн і. В они не м огли  лиш е б р ати  участь у голосуван н і 
з п р и й н яття  ф ін ан сових  зв ітів , бю дж ету  то щ о . Ц ік аво , щ о н аш і зас і
д ан н я  р егу л яр н о  в ідв ідували  к іл ь к а  послів  з р ізн их  кра їн , і, так и м  
чином , р о б о т а  Ц ентру  ставал а  в ідом ою  ряду  п редставн икам  зак о р д о н 
них урядів  або  установ, подібних до М Ц П Д .

Я  опиш у одне з засідань ради , яке д обре  дем онструє, як  сам е ф унк
ц іонував Ц ентр. Г оловним и  питанням и  н а  п орядку  денном у були десять 
п оточн и х  проектів , представлених десятьм а кер івн и кам и  проектів . Н а  
все це було виділено три дц ять  хвилин часу, то б то  кож ний керівник п р о 
екту  м ав р івно  тр и  хвилини  н а  п резен тац ію . О соби сто  я сум нівався в 
том у , щ о це м ож ли во . А ле їм вдалося. К ож ен  з кер івників  без зай вих  
вступних слів п р о дем о н стр у вав  н а  екр ан і один  слай д  з тр ь о м а  р еч ен 
ням и українською  м овою  зл іва т а  англійською  справа. Ц е був опис мети 
п роекту , використан их  м етодів  або  підходів т а  оч ікуваних  результатів . 
П резентац ії зак інчились рівно за  тридцять  хвилин. К ерівникам  проектів  
було  н а  вигляд  не б ільш е 25 рок ів . Всі учасн и ки  зас ідан н я  р ад и  були  
враж ені й зрозум іли , як і саме лю ди  ф орм уватим уть українську  політику  
через д ва  десятиліття.

У  2006 р ., п ісля д вад ц яти  р о к ів  р о б о т и  н а  п о сту  го л о в и , я зах о тів  
скласти  п о вн о важ ен н я , і, н а  щ астя, А л ексан дер  К васн євськи й , коли ш -



Ч асти н а  V. УКРАЇНА 

221

н ій  п р ези д е н т  П о л ь щ і, о х о ч е  ста в  м о їм  н аст у п н и к о м , т о м у  щ о він  
хо т ів  в и к о р и с тати  ц і зас ід ан н я  я к  тр и б у н у  д ля  п р о вед ен н я  сп ец іал ь 
них н ар ад  і ко н ф ер ен ц ій  для п ід тр и м ки  п р агн ен н я  У к р а їн и  стати  ч л е 
н ом  Є С .

Консультативно-дорадча рада
Л еонід  К равчук , який  н а  той  час був го ловою  В ерховної 

Ради, в ідвідав С вітови й  економ ічний  ф орум  у Д авосі у січні 1991 р. Ц е 
було щ орічне зібрання, яке тривало  тиж день і н а  яке у той  час збиралися 
1500 лідерів у сфері п ол іти ки  й бізнесу з усього  світу  для ан ал ізу  ста н о 
вищ а у світі т а  об го во р ен н я  м айбутн іх  нап рям ів  розвитку . Я к  уже з га 
дувалося, сим позіум  був ін іц ійований  1971 р. М іж н ародни м  інститутом  
м енедж м енту в Ж еневі для святкуван ня 25-ї р ічн и ці й ого  заснування.

В ідвідавш и сим позіум , Л еон ід  М ак ар о в и ч  при їхав  до нас у Ж еневі 
н а  вечерю . П ісля вечері він відвів мене вбік  і зап и тав , чи хочу я стати  
й ого  рад н и к о м . Я  п одум ав  хвили н ку  й відповів  йом у, щ о не вваж аю , 
щ о це г ар н а  дум ка. Він спитав —  чи  це через те, щ о я не хочу бути  р ад 
н иком  ком уніста, щ о я бою ся, щ о п одум аю ть  лю ди? Я  в ідповів , щ о це 
він мож е опинитись у хи тком у становищ і в очах  керівників ком уністич
н о ї п артії, якщ о  лю ди н а, в ідо м а я к  н ац іон ал іст  і п атр іо т  У країн и , стане 
його  радником . Н атом ість  я запропонував  створити  групу радників, так  
зван у  К о н су л ьтати в н о -д о р ад ч у  р ад у  в ск лад і в ідом и х  осіб з р ізних 
країн , як і б н ад авал и  консультац ії В ерховній Раді, де представлено різні 
п о л іти ч н і течії, а  не т іл ьки  її го л о ві. Л еон ід  М ак ар о в и ч  о д р азу  п о г о 
дився. Я  склав докум ент з м ож ли вим  колом  о б о в ’язків  рад и  т а  п р и н ц и 
пам и  її роботи . Д ал і звернувся до лю дей, б ільш ість з яких знав протягом  
багатьо х  років . Все це були лю ди  з політичним  досвідом  у законодавч ій  
т а  в и к о н авч ій  г іл ках  вл ад и  своїх  кр а їн  і з м іж н ар о д н и м  д о св ідо м  т а  
репутац ією .

Н а  мій подив, усі, до  кого  я звернувся, одразу  ж  прийняли  м ої п р о 
позиції. С клад, щ о з часом  зазнав незначних змін, виглядав таким  чином:

• п роф есор  Р ай м он д  Б ар р , член  п арлам енту , колиш ній  п р ем ’єр-м і
н істр Ф ранції;

• п р о ф есо р  К у р т  Х . Б ід ен коп ф , м ін істр -п рези ден т ф ед ер ал ьн о ї 
зем лі С аксон ія , Н ім еччина;

• д о к то р  Збіґнєв Б ж езінський , р ад н и к  Ц ен тр у  стратегічних  т а  м іж 
н арод н и х  дослідж ень, колиш ній  р ад н и к  п рези дента з п и тан ь  без
пеки  С Ш А ;
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• п роф есор  С теф ан  Б уренстам -Л індер , член  Є вроп ей ського  п а р л а 
менту, коли ш н ій  ректо р  Ш ко л и  економ іки  у С токгольм і, го л о ва  
п р авл ін н я  Ц ен тр ал ь н о го  б ан ку  Ш веції, коли ш н ій  м ін істр  з п и 
тан ь  зовн іш ньо ї торгівл і;

• д о кто р  К у р т  Ф урглер , колиш ній  в іце-президент Ш вейцар ії, член 
In te r-A ctio n  G ro u p  (40 колиш ніх  керівників  держ ав);

• д о кто р  Р ікардо  Д ієз-Г охлай тн ер , президент Р им ського  клубу;
• л о р д  Д ж еф ф рі Г оу, член  б р и тан ськ о ї П а л а т и  ло р д ів , коли ш н ій  

віце-прем ’єр-м ін істр В ели кобритан ії з зак о р до н н и х  справ;
• М ар к  Л ал о н д , ю рист, зай м ав  різн і посади  у ф едеральном у уряді 

К ан ади ;
• Р ом ан о  П род і, п роф есор , колиш ній  го л о в а  Р ади  м іністрів Італії;
• Р ой  Р ом ан ов , п р ем ’єр п ровін ц ії С аскачеван , К ан ад а;
• Д ж о р д ж  С орос, ф інансист т а  ф ілан троп , го л о в а  Ф он ду  С о р о са/ 

Ін сти туту  “В ідкрите сусп ільство” , С Ш А ;
• б ар о н еса  Ш и р л і В ільям с, член  б р и тан ськ о ї П ал ати  лорд ів , з а й 

м ал а  к ілька п осад  в уряді р о б ітн и ч о ї п ар т ії у В ели кобритан ії.
12 березн я 1991 р о к у  П р ези д ія  В ер х о вн о ї Р ад и  у х вал и ла  р іш ен н я 

п ро  оф іційне створен н я К о н су л ьтати вн о ї р ади , хоч а  нам  довелося д о 
дати , головн и м  чин ом  для вигляду, так у  сам о кількість українц ів  до її 
складу . Ц е було зроблен о , н езваж аю чи  н а  р ізкі п ротести  зі сторон и  дея
ких членів президії, н а  дум ку яких  зап р о п о н о в ан і україн ські канди дати  
не м али  б ільш их зн ан ь  чи  п о л іти ч н ого  досвіду, н іж  члени  президії. Ц е 
п итанн я виявилось неваж ливим , том у  щ о укр а їн ська  ч асти н а рад и  а т 
роф увалася  дуже ш видко.

Б ільш ість інозем них членів К о н су л ьтати вн о -д о р ад чо ї р ад и  п р о яв 
ляли  активність, ставш и насправд і перш им и послам и в У країн і —  навіть 
до н абуття У країн ою  незалеж ності. В они го вори ли  від імені У країн и  у 
р ізном ан ітних м іж народних орган ізац іях , таких  як  Р ад а  Є вроп и  т а  Є в
ропейський  п арлам ент. Б ільш ість із них к ілька разів  в ідвідала У країну  
для участі в сем інарах та  консультаціях стосовно орган ізац ії р ізн ом ан іт
них м іністерств, ф орм ування держ авної політики . Всі вони  зроб и ли  в а 
гом ий  внесок у н аписання н о во ї україн сько ї К онституції, висловлю вали  
зау ваги  до проектів  зак о н ів , н ад ав ал и  інф орм ац ію  щ одо  еф ективних 
структур законод авчо ї, ви кон авч о ї т а  судової г ілок  влади  тощ о.

Р ад а  м ал а  свій секретар іат  у К иєві, як и й  видавав  дайдж ест інозем 
н о ї преси  п ро  У кр аїн у  і н о ви н и  У країн и , щ о розп овсю дж увався  серед 
членів р ад и  т а  тих, ком у вони  вваж али  за  потр ібн е й ого  н ад авати , о р 
ган ізовував  візити  членів р ад и  й сем інари.
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Т о м у  з п очуттям  вели кої вдячності, але й із ж алем  я виріш ив р о з 
пустити  рад у  в березні 1998 року , том у  щ о, в ідповідно до н о во ї К о н сти 
туції, п рези д ія  п ар л ам ен ту  б ільш е не існувала. Б ільш е то го , а п ар а т  
п резидента , К аб ін ет  м іністрів т а  П ар лам ен т  зросли , б агато  членів цих 
р ізн ом ан ітни х  орган ів  здобули  певний  досвід зак о н о д авч о ї т а  в и к о н ав 
чо ї д іяльності у р ізних країн ах , з ’явилися численні груп и  радн ик ів  з Н і
меччини, С получених Ш татів , М іж н ар о д н о го  валю тн ого  ф онду, С віто 
вого  бан ку  то щ о .

Американо-український дорадчий комітет
Збіґнєв Б ж езінський  є в ідом ою  т а  ш ан о ван о ю  особою  в 

У країн і і його  м іж народна репутація цілком  виправдана. Він дуже добре 
зн ає  Росію  і У країн у  й б агато  зроб ив  для н аш о ї країни . О днією  з й ого  
ін іц іатив було створен н я А м ерикан о-україн ського  д о р ад ч о го  ком ітету. 
Й о го  завд ан н ям  було поліпш ення відносин  м іж  У кр аїн о ю  т а  С получе
ним и Ш татам и , а  так о ж  з інш им и впливовим и  зах ідним и країнам и. К о 
мітет м ав у своєм у складі дуже відомих лю дей з ам ери кан сько ї сторони . 
Ц е Генрі К іссіндж ер, колиш ній  м ін істр зако р до н н и х  справ, ген ерал  Ге- 
вайн, колиш ній  го л о в а  Н А Т О , Ф р ен к  К арлучч і, колиш ній  м іністр о б о 
р о н и , Д ж о р д ж  С о р о с  т а  к іл ька  керівників  великих м іж н ародн их  к о м 
п ан ій  з го л о вн и м и  оф ісам и  в С Ш А .

У п р о д о вж  існування К ом ітету  в 90-ті рр . я  був в ідп овідальни м  за  
його  українську сторону, використовую чи секретаріат К онсультативно- 
до р ад чо ї ради  для м он іторингу  д іяльності робочи х  груп  в У країн і т а  д о 
п о м о ги  у п ід го то в ц і зустрічей , як і в ідб ували ся  по черзі в С Ш А  т а  в 
У країн і. С клад  у кр а їн сько ї ч асти н и  К о м ітету  часто  зм ін ю вався, том у  
щ о, н а  відміну від С получених Ш татів , в У країн і не було ніяких коли ш 
ніх п оліти ків  чи  високоп осадовц ів , як і б м али  вплив, п одібни й  до того , 
щ о пан и  Б ж езінський  т а  К іссіндж ер м али  у С Ш А . Б ільш -м енш  т р и в а 
лий  час до н ього  входили: Б о р и с Т ар асю к , м ін істр зак о р до н н и х  справ, 
т а к  сам о  я к  і А н то н  Б утей ко , кол и ш н ій  р ад н и к  К р ав ч у к а , а  п ізн іш е 
п осол  у Румунії, Р ом ан  Ш пек, колиш ній  заступн и к п р ем ’єр-м ін істра, та  
В о л о ди м и р  Г о рб ул ін , р ад н и к  з п и тан ь  н ац іо н ал ь н о ї безпеки . Б ули  й 
інш і, як і приєднувалися до нас н а  одну або  дві зустріч і, як , н ап р и клад , 
В іктор  П и нзеник , коли ш н ій  заступ н и к  п р ем ’єр-м ін істра, п роф есор  В о
л о ди м и р  В асиленко, Є вген  М ар ч у к , який  в один  з періодів  об ійм ав п о 
саду  п р ем ’єр-м ін істра, т а  Л еон ід  К р ав ч у к  —  після зак ін чен ня терм іну  
м ан д ата  п рези ден та У країни .
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Американо-український дорадчий комітет: зустріч голови Верховної Ради О. Мороза, 
М. Василика, З. Бжезінського та Г. Кіссінджера. Київ, 23 вересня 1994року

Зустріч і зазви чай  тр и вал и  п ів то р а  дні, з п резен тац іям и  керівників  
р о б о ч и х  груп , о б го во р ен н ям и , п ід го то в к о ю  ко м ю н іке т а  н ао ста н о к  
прес-конф еренцією . Зазви чай  ком ю ніке м істили дев’ять  речень н а  одній  
сторінц і, по тр и  речення н а  кож ну з основних тем: економ іка, п о л іти ка  
т а  безп ека , і р о зп о всю д ж у вал и ся  серед осн овн и х  п о л іти ч н и х  ф ігур у 
С Ш А , У країн і т а  інш их країнах . Н а  мій погляд , ц і ком ю ніке м али  п ев
н ий  вплив не тільки  н а  відносини  м іж  С Ш А  т а  У країн ою , а  й н а  в ідн о
сини У країн и  із зах ідним  світом  загалом .

Зб іґн єв  Б ж езінський  стави в  ви сок і ви м о ги  до  н аш и х  зустр ічей  в 
У країн і, так і як  орган ізац ія  сн іданку, обіду й вечері за  участю  по черзі 
президента, го лови  В ерховної Ради  т а  п р ем ’єр-м ін істра для обм іну дум 
кам и  т а  в ідкр и то ї дискусії. П о д ібн і зустріч і було важ ко  ор ган ізу вати , 
але н ам  це в д авал о ся  зав д яки  м оїм  особ и сти м  гар н и м  стосун кам  з 
т р ь о м а  згад ан и м и  лю дьм и.

Х о ч а  деякі україн ц і в К ом ітеті не м али  “ в аги ” ам ери кан ськи х  п ер 
сон ал ій , я  п и ш ався  м оїм и  у кр а їн ськи м и  ко л егам и , зо к р е м а  так и м  як  
Б о р и с  Т арасю к. Н а  то й  час він був лиш е заступн и ком  м ін істра за к о р 
донних сп рав , але —  красн ом овни й , з ч іткою  л о гіко ю  —  н ап олегливо  
виступав за  вклю чення певних п и тан ь  у ком ю ніке й р об и в  це з усм іш 
кою , не створю ю чи  ж одн ого  напруж ення в групі.
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Американо-український дорадчий комітет: Г. Кіссінджер (другий зліва), 
Б. Гаврилишин, З. Бжезінський, Ф. Карлуччі. Київ, вересень 1994р.

Н а  зу стр ічах  тр ап л ял и сь  і веселі м ом енти . П ісля  о д н іє ї з них в ід 
булася  п р ес-ко н ф ер ен ц ія  за  п р и су тн о ст і численн и х  ж у р н ал іст ів  з к а 
м ерам и , десятків  коресп он д ен тів  —  я к  у кр а їн ськи х , т а к  і заруб іж н их . 
Я  го л о ву вав  н а  ц ій  конф еренц ії, де з ам ер и кан сько ї сто р о н и  були  п р и 
сутн і Б ж езін ськи й  т а  К іссіндж ер , а  з у к р а їн сько ї —  Ш п ек  і Т ар асю к . 
П ер ш і к іл ь к а  зап и тан ь  були  ад р есо ван і К іссіндж еру. Він в ідп о в ід ав  у 
л егк о м у , ін о д і т р о х и  ір о н іч н о м у  то н і. П ісл я  ч етв ер то го  за п и т а н н я

Американо-український дорадчий комітет: вечеря з прем’єр-міністром В. Масолом. 
Київ, 24 вересня 1994року
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підвівся і сказав : “ В ибачте, я п іду  н а  ф у тб о л ьн и й  м атч , то м у  щ о гр ає  
“Д и н а м о ” К и їв , а  це ч у д о в а  ко м ан да . А ле Б ж езінський  з р ад істю  в ід 
п овість  н а  будь-як і ваш і зап и тан н я , як і ви хо т іл и  б п о став и ти  м ен і” . 
Всі засм іяли ся. Г ен р і К іссін дж ер  вий ш ов і п р и єд н ався  до н ас  н а  об ід і 
з п р ем ’єр -м ін істр о м  В італ ієм  М асо л о м  зі сп ізн ен ням , н ав іть  не п ер е
п роси вш и.

Допомагаючи новому парламенту вчитись
П ар лам ен тськ і вибори  в березні 1990 ро ку  стали  сенса

цією . Х о ч а  оп озиц ій ни м  до ком ун істи чної п артіям  не було дозволено  
оф іц ій н о  р еєстр у вати сь , д ем о к р ати ч н і сили  —  у то й  ч ас  го л о вн и м  
чин ом  Рух —  отр и м ал и  трети н у  місць у В ерховній  Раді. М ені подум а- 
лося, щ о н овим  п ар л ам ен тар ям  буде кори сн о  вивчити  щ ось із досвіду 
р ізних країн  з п ар л ам ен тсько ю  системою .

П ер ш а сесія н о во го  п ар л ам ен ту  б ула  зап л ан о в ан а  н а  15 травн я, і я 
орган ізував  спец іальний  сем інар 20-21 тр авн я  у В ерховній  Р ад і н а  тем у 
“Д освід  р ізних п арлам ентських  систем ” . Ц е була, н ап евно , п ерш а подія 
так о го  род у  у світі.

Я  п о п р о си в  б ар о н есу  Ш и р л і В ільям с, к о л и ш н ьо го  ч лен а  роб ін и - 
ч о го  уряду  В ел и ко б р и тан ії, Г ’ю Ф о л кн ер а , к о л и ш н ьо го  ч л ен а  ф еде
р ал ьн о го  уряду К ан ад и , К у р та  Ф урглера , який  три ч і був президентом  
Ш вейцар ії, т а  п р о ф есо р а  К у р та  Б еденкопф а, який н а  то й  час об ійм ав

Міжнародна комісія з економічних ресурсів та співробітництва. Київ, червень 1993 р.
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п осад у  м ін істра-п рези д ен та С аксонії, п резен тувати  досвід  їхніх країн . 
Б ар о н еса  В ільямс, я к а  так о ж  дуже добре зн ал а  ф ран ц узьку  систему, та  
п р о ф есо р  Р іч ар д  Н ью стад , вели ки й  експерт з п и тан ь  п р ези д ен тськ о ї 
систем и С Ш А , р о зп овіли  про досвід цих двох країн  з п резидентською  
систем ою .

П роф есор  В. В асиленко, експерт з конституц ійного  п рава, т а  ю рист 
В. К исіль, н а  м оє п рохан н я п ідготували  невеличкий  буклет, у як о м у  ви 
клали  основні ф акти  п ро  п арлам ен тськ і й президентськ і систем и влади  
згад ан и х  країн . Я  так о ж  п опросив  доповідач ів  р о зк азати  не лиш е про 
п о зи ти вн і, а  й п ро  н егати вн і сто р о н и  д ем о к р ати ч н о го  досв іду  їхніх 
країн , особливо за  часів Х олод н о ї війни, коли  д ем ократи чн і країни  в ва
ж али ся  б езд о ган н и м и  у п о р івн ян н і з то тал ітар н и м и  реж и м ам и . Д ля  
мене було привілеєм  і задоволен ням  сидіти  у кріслі го л о ви  п арлам енту , 
д и вляч и сь, я к  н овосп ечен і д еп у тати  р о б л я ть  н о татк и  т а  п оруш ую ть 
деяк і дуж е ц ік ав і п и тан н я . П р о тя го м  н аступ н и х  ш ести  м ісяців  у ході 
п арлам ен тськи х  о б го во р ен ь  учасн и ки  сем інару  часто  згад у вал и  й ого , 
ц итували  доповідач ів .

В лада п о ч и н а є п оступ ати сь
Н а  п о ч атк у  1989 р. я п р о ч и тав  к іл ь к а  лекц ій  у К и єв і 

перед різним и аудиторіям и  у різних інститутах. Д екілька з них п ам ’ятаю  
особливо  ч ітко . О д н а з таких  лекц ій  відбулась у Д ерж авн ом у  інституті 
п лан уванн я, де п роф есор  О. Б ілорус об ійм ав посаду  засту п н и ка  д и р ек 
то р а . В ау д и то р ії з іб р ал о ся  п р и б л и зн о  45 осіб —  стар ш и й  н ау ко ви й  
склад  інституту, д о кто р и  т а  к іл ька  канди датів  наук, вклю чно  з М аксом  
А б р ам о в и ч ем  Г о л ьтц б ер го м  т а  Л ін о ю  М и х ай л івн о ю  Х асан -Б ек , як і 
стали  одним и  з перш их п роф есорів  М ІМ у  й до ц ьо го  дня зали ш аю ться  
одним и  з н ай кращ их . Я  вибачився за  свою  українську , яку  вваж ав  а р 
хаїчн ою , бо не зн ав  суч асн о ї р ад ян сь к о ї ек о н о м іч н о ї тер м ін о л о гії. 
К іл ьк а  присутніх  не зн али  українсько ї, одначе всі зазн ач и ли , щ о лекц ія 
була для них я к  ко в то к  свіж ого  п овітря  саме том у, щ о я не вж ивав уста
л ен о ї р ад ян сь к о ї тер м ін о л о гії. У  н ас  в и н и к л а  ж в ав а  дискусія , й , о ч е
видно, всі ці експерти в галузі економ іки  дуже хотіли  д ізнатися про різні 
вар іан ти  систем в ільного  ринку. Н а  зн ак  п одяки  О лег Б ілорус хотів п о 
д арувати  мені ш ість том ів  книж ок, опубл ікованих  інститутом . Я  глянув 
н а  них і п обачи в , щ о вони  нап исан і російською . П овернув їх, сказавш и:
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“М ені важ ко  чи тати  російською . Я к  тільки  інститут надрукує книж ки  
україн ською , я з рад істю  їх п рий м у в п о д ар у н о к ” .

Ін ш а  лекц ія, б ільш е схож а н а  сем інар , п р о й ш л а  в К и ївськом у  ун і
верситеті імені Т ар а са  Ш евчен ка  для деканів  р ізних ф акультетів . Т ем а 
л екц ії —  “М ето д и к а  в и к л ад ан н я ” , т о б то  еф екти вн і м етоди  п еред ач і 
знань, налаш тованість до лю дей чи ситуацій та  розвиток навичок. Ц е був 
ц ікави й  досвід, бо в ц ьом у  університеті, я к  і в б ільш ості інш их, в осн ов
ном у використовувався один  метод, тобто  лекц ії з коротким  пром іж ком  
часу  н а  зап и тан н я  й відповід і. П ісля  л екц ії п р о р ек т о р  ун іверси тету  
п о д ар у вав  мені кн и гу  п р о  ун іверситет. І зн о ву  ж  так и , н а  м оє  зд и ву 
вання, во н а  була н ап и сан а  російською . У  К иєві в університеті, який  н о 
сить  ім ’я Т а р а с а  Ш евчен ка , опис ун іверси тету  т а  й о го  д іяльн ості був 
н ад р у к о в ан и й  т іл ьк и  російською ! Я  її п оверн ув  п р о р ек то р о в і, за зн а 
чивш и: “Я к  т іл ьк и  н ад рукуєте  її у кр а їн сько ю , будь л аск а , н ад іш літь  
мені п р и м ір н и к” . І дав  й о м у  свою  візитку  з адресою .

Н ай б ільш е мене зд и ву вал а  лекц ія  у В ищ ій п артій н ій  ш колі27, п р о 
ч и тан а  н а  зап рош ен н я її п р о р екто р а . К о л и  я п очав  гово р и ти , в ау д и то 
рії почулися невдоволен і ф рази  російською : “Я  не р о зу м ію ” . Я  відреа- 
гував  з посм іш кою , сказавш и: “Я  охоче п р о чи таю  лекц ію  ан гл ійською  
або  ф р ан ц у зько ю ” . П ісля цих слів ауди тор ія  п овернулася до невдово- 
лених з виглядом , щ о, очевидно, о значав : “Зам овкн іть , д у р н і” . Я  сп о 
ч атк у  стисло  р о зп о в ів  п р о  світ у ц ілом у, п о т ім  п ерей ш ов  до Р ад я н 
сько го  С ою зу , зазн ач и вш и , щ о скор іш е за  все він  р о зп ад еться  через 
к іл ька  р ок ів , і п о ясн и вш и  п р и ч и н и  м ож ли вого  розп ад у . М ай б у тн і л і
дери  п ар тії були  ш окован і, але не п ротестували . Н а  заверш ен ня я ск а 
зав: “К о л и  зай ш о в  у цю  ау д и то р ію , я п о чу вався  так , н іби  зай ш о в  до 
кл ітки  з ти грам и . О д н ак  бачу, щ о ви, ти гри , стали  ц ілком  п ід ко р ен і” . 
Я  впевнений, щ о к іл ь к о м а  р о к а м и  р ан іш е мене за  ці сл о в а  заа р еш ту 
вали  б н а  місці.

О скільки  я знав , щ о п ри род н и ч і н ауки  в Р адян ськом у  С ою зі й, зв іс
но в У країні, викладали  н а  дуже високом у рівні, я відвідав кілька інститу
тів А кадем ії н аук  У країни . П ерш им  був Інститут надтвердих матеріалів. 
Ц е відносно н о ва  галузь  в У країн і, але во н а  вже б ула  д обре  розвин ута. 
Н ау ко вц і р о зр о б и л и  деякі н ові м етали  ви н ятко во ї м іцності. Ш ведська 
ком пан ія  “S an d v ik en ” н ав іть  н ам агал ася  п ерекон ати  інститут сп івп р а
ц ю вати  з ком пан ією  або  ство р и ти  спільне п ідприєм ство . Д и р екто р  ін
ституту  спитав п ро  ком панію , п ро  ступінь її над ійності, про  те, я к  саме

27 Нині — Інститут міжнародних відносин.
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Перша делегація з України, запрошена Б. Гаврилишиним до Швейцарії. Серед інших — 
В. Василенко, І. Юхновський, О. Мороз. Вілляр, 1990р.

інститут мож е з нею  сп івпрацю вати . Й о го  занепокоєння було викликане 
негати вни м  досвідом , який  вони  м али  до ц ього  з ком панією  “Д ж енерал  
електрик” (G eneral E lectric) зі С получених Ш татів . Інститут у К иєві п ер
ш ий  р о зр о б и в  технологію  синтезу алм азів . А  через к іл ька  років  “Д ж е
нерал  електрик” о тр и м ал а  п атен т н а  цей процес. Н а  щ астя і н а  диво, ін 
сти тутові вдалося в и гр ати  судову справу , й він був визнаний  вин ах ід 
н иком  синтетичних алм азів.

Ін ш и м  особливо  ц ікави м  інститутом  був зак л ад  у галузі хімії, який  
р о зр о б и в  со р б ен ти , щ о зд атн і аб со р б у в ати  й ви во д и ти  з л ю дськ о го  
орган ізм у  р ізн і токсини  та, до певної м іри, рад іонукліди . С погади  про 
Ч о р н о б и л ь  все щ е були  св іж им и , то м у  це було сп р авд і важ ли ве в ід 
кр и ття . О дин  із видів со р б ен ту  м ав вигляд  дуж е м ал ен ько ї кульки  з 
особливи м  чин ом  о б р о бл ен о го  вугілля д іам етром  менш е одного  м ілі
метра. Й о го  м олекулярна поверхня, якщ о р о зкл адати  її м олекула за  м о 
лекулою , стан ови ла 64 м2. К ом ічно-сум ним  ф актом  було те, щ о інститут 
не м ав зм оги  виробляти  його  н а  ком ерційном у рівні й розповсю дж увати  
через м ереж у аптек , бо в У країн і не існувало в и р о б н и ц тва  відповідних 
п акувальн и х  м атеріал ів . К р ім  ц ьо го , н а  відм іну від Ін сти туту  н ад твер 
дих м атер іал ів  і зваж аю ч и  н а  те, щ о я не був сп ец іал істом  у ц ій  гал у 
зі, я п окинув цей  інститут без впевненості в том у, щ о їхні вин аходи  н а 
сп равд і ефективні.
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Микола Хоменко і Богдан Гаврилишин

У  1989 р. зац ікавлен ість  в 
У кр а їн і я к  окрем ій  д ер ж аві 
зр о сл а  не лиш е серед західних 
п оліти к ів , а  й серед п р ед став 
ників бізнесу. Т о м у  ми о р ган і
зу вал и  три ден н и й  сем інар  у 
К и єв і для со р о к а  двох  б ізнес
менів укра їн ського  п оходж ен 
ня з К ан ад и  н а  тем у “Ін вести 
ц ії т а  то р г івл я  з У к р а їн о ю ” . 
З кан ад ськ о ї сто р о н и  за  о р г а 
н ізац ію  групи  був в ідповідаль

н ий  Б о гд ан  О нищ ук, а  В іктор  Я н о в сь к и й  з у к р а їн сь к о ї т а  я  сп ільно  
го л о ву вал и  н а  зустрічі. В ідбулося к іл ька  лекц ій , серед них виступ у к р а 
їнського  ю ри ста  В асиля К исіля стосовно ю ридичних аспектів торгівл і 
т а  інвестицій.

М и  зап роси ли  засту п н и ка  го л о ви  Р ади  м іністрів У кр аїн сько ї Р С Р  
п ан а  У рчук ін а  зав ітати  й ск азати  к ілька слів п ри в ітан н я аудиторії. Він 
п р и й ш о в  н ап р и к ін ц і ц ер ем о н ії в ідкр и ття . М ен і п о д ал и  зн ак , щ о він 
чекає за  кулісам и зап рош ен н я н а  сцену. Я  п іш ов п о го во р и ти  з ним , він 
звернувся до мене російською . Я  довол і р ізко  йом у н агад ав , щ о офіційні 
м ови  сем інару  ан гл ій ська т а  укра їн ська  і щ о він мож е звернутися до ау 
ди то р ії будь-якою  з них, але не російською . Д о дав , щ о якщ о  й ого  це не 
влаш товує, я не буду зап рош увати  й ого  н а  сцену для ко р о тк о ї пром ови. 
В ін був р о зл ю чен и й , але п о п р о си в  д ати  й ом у  к іл ьк а  хвили н  для  в и 
го л о ш ен н я  п р и в італ ь н о ї п р о м о в и  укра їн ською . Він вий ш ов н а  сцену, 
говори в  невпевнено українською , але таки  заслуж ив аплодисм ентів. Ц е 
стало  перш им  свідченням  то го , щ о вл ад а  вислизає з рук  ком уністичних 
п равител ів  У країни .

19 січня 1990 р о ку  я  мав зустріч  з У рчукіним  т а  доси ть  гостро  зап и 
тав  й ого , чом у  він затри м ує ро згл яд  бли зько  125 д ілових п роп ози ц ій  з- 
за  кордону. С клалася  д и вн а  ситуація: У рчукін  сидів у своєм у величез
н ом у кабінеті, з к іл ько м а п ом ічн и кам и  у п рий м альн і, оточен ий  си м во 
л ікою  влади, але вим уш ений був захищ атись. Н ато м ість  я, “ інозем ець” , 
як и й  не м ав влади , м андату , н ікого  не п редставляв , й ого  кри ти кував , 
бо У рчукін , напевно, виби рав  з надан их  п ропози ц ій  ті, з яких мав нам ір  
о тр и м ати  зиск  у м айбутньом у. С итуац ія  для н ьо го  б ула  неприєм на.

З будинку Ради  міністрів я  одразу  ж  попрям ував  до однокім натного  
оф ісу Руху, щ о р о зташ о ву в ав ся  за  200 м етр ів  у М у зей н ом у  п р о ву л к у
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н а  другом у  п оверсі стар о ї будівлі. Я  зай ш ов  до к ім нати , п о вн о ї лю дей. 
М и х ай л о  Г о р и н ь  сидів  за  н евели чки м  сто л о м , Ів ан  Д р ач  т а  Д м и тр о  
П авл и ч к о  сид іли  н ав п р о ти  н ьо го  н а  хи тки х  стільцях , тр ет ій  стілець 
вони  зап роп онували  мені. Реш та присутніх стояли під стінами. Ц я група 
лю дей  го ту в ал а  “ж и вий  л а н ц ю г” , як и й  через д ва  дн і з ’єднав Л ьвів  та  
К иїв  у р ічн и цю  п р оголош ен н я ч етвертого  ун іверсалу (22 січня 1918 р.) 
п р о  п о вн у  н езалеж ність  У к р а їн сь к о ї н ац іо н ал ь н о ї республ іки . Д а т а  
події була перенесена н а  один  день вперед, н а  21 січня.

Н а  столі стояв лиш е один  телеф он. Л ю ди  стояли, три м аю чи  в руках 
ол івц і т а  ли стки  паперу. Л у н ал и  зап и тан н я , н а  кш тал т  то го , хто буде 
стеж ити за  безпекою  в автобусах , хто виріш уватим е п итанн я з міліцією , 
хто зач и тає  вголос текст четвертого  універсалу, коли  ж ивий  лан ц ю г д о 
сягне К иєва. Завдан н я т а  сф ери в ідп овідальності були ш ви дко  р о зп о д і
лен і М и хай лом  Г оринем .

Я  був приголом ш ений . Г руп а з 17 осіб без технічних засобів  о р ган і
зо ву вал а  акцію , щ о м ала  через д ва  дні м об іл ізувати  більш е п івм ільйон а 
лю дей. У  них не було сим воліки  влади, але в них була сп равж н я влада. 
Ц ен тр  влади  перейш ов н а  якихось 200 метрів географ ічн о  —  але н а  всі 
180 градусів  політично. С ам е так  починалися деякі великі револю ції м и 
нулого. Було насправді нейм овірно відчувати  таке зм іщ ення справж ньої 
влади, яка , н а  ж аль, не була в и к о р и стан а  р ік  п отом у  для то го , щ об  ві
д іб р ати  уряд у ком уністів.

Декларація державного суверенітету
16 лип н я 1990 р о ку  було зроб лен о  щ е один  великий  та  

зн ач н и й  к р о к  н а  ш ляху до н езалеж ності У країн и . Т о го  дня було п р и 
й н ято  Д ек л ар ац ію  п р о  д ер ж авн и й  суверен ітет го л о сам и  м айж е всіх 
депутатів , щ о стало  сю рп ри зом  для б агатьо х  —  я к  в У країн і, т ак  і за  її 
меж ам и. О д н ак  ф ундам ент для т ак о ї п одії був м іцний. П ерш і к іл ька  м і
сяців р о б о ти  п арлам ен ту , о б р ан о го  доси ть  д ем о кр ати чн о , були  п а р а 
д оксальн і: чисельн о  м енш і д ем о к р ати  були  “ м о р ал ь н о ю  б іл ьш істю ” , 
в них б ула  яс н а  візія —  н езал еж н а  д ем о к р ати ч н а  У к р а їн а . В они  п о 
стійно атаку вал и , то д і я к  ком ун істи ч н а ідеологічн о  зб ан кр у т іл а  б іл ь 
ш ість посп іхом  відступала.

П роголош енн ю  Д екларац ії держ авного  суверенітету допом іг н еспо
д іван и й  в ід ’їзд  го л о в и  п ар л ам ен ту  В о л о д и м и р а  Ів аш к а , яки й , о т р и 
м авш и ви кли к  від М и х ай л а  Г о р б ач о в а , о дразу  поїхав  до М оскви , щ об 
о б ій н яти  п о сад у  д р у го го  секр етар я  всесою зно ї ко м у н істи ч н о ї п артії.
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Б ільш ість українських  п ар л ам ен тар ів  вклю чно  з ряд ом  ком уністів  п о 
чувалися прин и ж ен и м и  і зневаж еним и.

Т и м  не менш , Д ек л ар ац ія  не з ’яви л ася  сп о н тан н о . В о н а б у ла  р е 
тельно п ідготовлена. Було ц ікаво  п обачи ти  її п роект (який мені п оказав  
п р о ф есо р  В асиленко). А в то р и  Д ек л ар ац ії, дуж е м у д р о го  т а  ч удово  
зр о б л ен о го  д окум ента , були  членам и  Руху, але збентеж ені ком уністи , 
збиті з пантелику важ ливістю  моменту, прийняли  її, н іби  вон а  була їхня. 
Т екст Д екл ар ац ії окреслю вав  основні н ап р ям и  зовн іш ньо ї т а  внутр іш 
н ьо ї політики , як і залиш аю ться в силі до цього  моменту, хоча теперіш ня 
вл ад а  їх не завж ди  дотрим ується .

Д екларац ія  була н а  той  м ом ент п іком  ейф орії незалеж ності, як а  вже 
п о ч ал а  вирувати  1988 року . О д н ак  наступн і к іл ька  місяців сп остер іга
лося розчаруван ня , бо уряд У Р С Р  не зробив  н ічого для втілення в ж иття 
її п олож ень. Л іто  1990 р. м ож н а н азв ати  “п оліти чно  м ертви м ” .

Студентське голодування та бельгійський принц
Реакція н а  пасивність україн ського  уряду н ад ій ш ла з н е

сп од івано ї сторони : від студентів вищ их н авчальн и х  заклад ів . У  ж овтн і 
вони  орган ізували  й провели  величезний м ирний  стр ай к  н а  центральн ій  
п лощ і у К иєві. В они висунули п ’ять  вим ог до п арлам енту , як і здавалися 
неприйнятним и:

• в ідставка п р ем ’єр-м ін істра В італія М асола;
• заб о р о н а  н а  служ бу україн ськи х  вояків  за  кордон ом ;
• проведення нових виборів  до п ар л ам ен ту  навесн і 1991 року;
• н ац іон ал ізац ія  активів  у кра їн сько ї ком уністичної партії;
• в ід м о в а  від п ід п и сан н я д о го в о р у  п р о  в ідн овлен н я Р ад ян сько го  

С ою зу.
С початку  страйк  підняли н а  глум у парлам енті, потім  він став викли

кати  занепокоєння, бо п ідтрим ка страйкарів  серед студентів та  населення 
зростала. Зреш тою  парлам ент капітулю вав, приставш и н а  всі вимоги.

Н а п е р ед о д н і к ап іту л яц ії було  вр аж аю ч е  сп о стер ігати  з а  ти м , я к  
п ’ятер о  л ідер ів  сту д ен тсько го  руху ви сту п ал и  по  тел ебачен н ю , кож ен  
го в о р и в  п р о  о д н у  з п ’яти  в и м о г  у сп и ску  —  щ и р о , в п р авн о , без с т о 
р о н н ьо ї д опом оги . Ч ер ез к іл ька  днів я враж ено слухав з б ал к о н а  зали  
зас ід а н ь  В ер х о в н о ї Р ад и , я к  О лесь  Д о н ій , о д и н  із п ’я т и  л ідер ів  сту 
д ен тства , зв ер тав ся  до  п ар л ам ен ту , п о в то р ю ю ч и  в и м о ги  т а  н а  за в е р 
ш ен н я  за я в л я ю ч и , щ о в ін  р о зу м іє  —  д еп у тати  не м о ж у ть  п р и й н я т и  
так і складн і р іш ення одр азу , том у  він п оверн еться  через д вад ц ять  хви-
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л и н , щ о б  п о ч у ти  їхн є  р іш ен н я. М о ж н а  було  б п о д у м ати , щ о студен ти  
о т о ч и л и  п а р л а м е н т  з т а н к а м и  т а  ку л ем етам и , к о л и  Д о н ій  ви сував  
так и й  ульти м ату м . У  цей  п ер іод  було н езаб у тн ьо  сп о стер ігати  за  тим , 
я к  в од н и х  н а р о с т а є  т а  м іц н іє  вл ад а , а  в ком ун істів  в о н а  “ в и п а р о в у 
єт ьс я ” , зн и кає .

У  п ер іод  студ ен тського  стр ай к у  в ідбувалася  щ е о д н а  дуж е ц ік ав а  
подія. П р и н ц  Ф іліп  Б ельгійський , закон н и й  сп адкоєм ец ь бельгійського  
трон у , як о м у  н а  то й  час ви п о вн и л о ся  30 р ок ів , го ту вався  до своєї м ай 
бу тн ьо ї р о л і ко р о л я  за  н аставн и ц тв а  Г асто н а  Д ер ін га , о д н о го  з б ель
гій ськи х  “ м уд рец ів” . Г асто н  Д ер ін г, м ій д о б р и й  друг, зателеф он ував  
мені я к  р аз  у м ом ент, ко л и  м ало  п о ч ати ся  го л о д у ван н я . В ін зап и тав , 
чи  п огодж усь я п о дб ати  п ро  прин ц а, який  м ож е н а  к ілька днів п ри їхати  
до У країн и  інкогн іто , під вигадани м  ім ’ям , щ об  п ізнати  зовсім  відмінну 
від й о го  б ать к івщ и н и  кр а їн у . В ін ск азав , щ о  п р и н ц  б а га т о  зн ає  п ро  
ж и ття  у п ал ац і, але й ом у н еобхідн о  п о б ач и ти  р еальн е ж и ття  з зовсім  
інш ого  боку.

Я  п огоди вся , заб р о н ю вав  ном ер  для п р и н ц а  в готел і “Н а ц іо н ал ь 
н и й ” , який  н а  той  час щ е належ ав Ц К  К П У . Він зайш ов до моєї к ім нати  
з рю кзаком , виглядав бадьорим  та  готовим  до нового  досвіду. Я  запитав, 
чи  баж ає він відвідати  родин у  п риблизно  його  віку, п обачи ти , я к  вони 
ж ивуть. Він погодився, і я  запросив його  до родин и  Ю рія і Ю лії П олу- 
нєєвих, як і добре розм овляли  англійською , якою  і принц  добре володів.

Г осп одар і не знали , ким був їхній гість. Я  представив його  як  сина 
мого бельгійського друга. О дразу зав ’язалася ц ікава розм ова і П олунєєви
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зап и тали , чи  б аж ає  Ф іл іп  зали ш и ти сь у них. П р и н ц  вхопився за  таку  
мож ливість, незваж аю чи н а  те, щ о йом у довелося спати  майж е н а  п ідлозі 
у маленькій  кімнаті, щ о слугувала вітальнею , їдальнею  та  бібліотекою .

П р о тя го м  н аступних  ч о ти р ьо х  днів п ри н ц  щ оденно їздив у м етро 
н а  площ у, яку  п ізніш е н азвал и  М ай д ан  Н езалеж н ості, і п р о во д и в  цілі 
дн і зі стр ай к у ю чи м и  студен там и , р о зп и ту ю ч и  їх, о тр и м у ю чи  к о р о тк і 
уроки  з історії У країн и , її сучасного  стан о ви щ а т а  п рагн ен ь  її народу. 
К о ж н о го  веч о р а  п р и н ц  п р и б л и зн о  н а  го д и н у  п р и х о д и в  до мене в г о 
тельний  ном ер, щ об  “зв іту вати ” мені дуже схви льован о  п ро  те, щ о від
бувається у м аленьком у  н ам етовом у  м істечку, п ри  цьом у ц ілком  п о д і
ляю чи  ц ілі т а  п рагн ен ня студентів.

П р и н ц  був дуже л ю б ’язний. Ш ість місяців п о то м у  він н аписав  П о- 
лунєєвим , щ об п одякувати  їм  за  гостинність. Він р о зказав , ким  він є н а 
справді, а  т ак о ж  дозволи в  мені р о зкр и ти  й ого  особу, ком у я  вваж ати м у 
за  потр ібне. Ц е був ц ікави й  досвід —  слухати, я к  інозем ний  п ри н ц  оп и 
сує п оліти чну  д рам у  у моїй  країн і —  подію , я к а  з огляду  н а  то й  ф акт, 
щ о уряд  не застосував  до студентів ж одних наси льн и ц ьки х  м етодів, н е
двозн ачн о  свідчила про зн ачни й  кр о к  у н ап рям ку  дем ократії, а  за  р ік  —  
до н езалеж ної держ ави.

П р и н ц  не став  королем  Б ельгії, оск ільки  й ого  батько  пом ер  досить 
р ап то в о , том у  тр о н  перейш ов до дядька. Ч ерез десять років  я об ідав  з 
п рин ц ом  і ч о ти р м а  інш им и особ ам и  у резиденції п р и н ц а Н ік о л аса  ф он 
Л іхтенш тейна, п о сл а  в Є вроп ей ськом у С ою зі. П р и н ц  Ф іл іп  розп овід ав  
п ро  своє перебування в К иєв і з н о ткам и  н о стал ьгії я к  п ро  один  із н ай 
ц ікавіш их досвідів у своєм у ж итті. Він п опросив  мене п ереслати  й о м у  
якісь д р у ко ван і м атер іали  п ро  студентське голодуван н я для то го , щ об  
він міг оп исати  й о г о  у своїх спогадах .

Обід у  Вашингтоні
У  листоп ад і 1990 р ., через м ісяць після студентського го 

лодуванн я, Д ж о р д ж  С о р о с  чи тав  лекц ію  400 слухачам  у В аш и н гтон і н а  
тем у й ого  теор ії реф лексивності. Н а  то й  час ф ілософ и вваж али  С о р о са  
видатн и м  ф інансистом , а  ф інансисти  —  ц ікави м  ф ілософ ом . С о р о с  з а 
п росив мене н а  лекц ію  т а  н а  вечерю  після неї, о р ган ізо ван у  для 30 з а 
прош ених  гостей.

П ід  ч ас  вечері п о сл а  С Ш А  в К и т а ї п о п р о си л и  о п и сати  п о б и ття  
лю дей, щ о сталося під час студентських дем он страц ій  н а  п лощ і Т янь- 
аньм ень у червні 1989 р. Він описав події в деталях. Здавалось , ми чули,
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я к  тан ки  тр о щ ать  студентські черепи. О д разу  після й ого  лекц ії мене н е
спод івано  п оп роси ли  п р о ан ал ізу вати  ситуац ію  у С хідній  Є вропі. Я  з а 
п ропон ував  зосередитись н а  У країн і й представив слухачам  опис осн ов
них подій  н а  ш ляху У країн и  до незалеж ності. Я  описував ситуац ію  де
тал ьн о  т а  з п алки м  схваленням  н а  адресу студентів, як і б рали  участь у 
ж овтн евом у  голодуван н і, зо кр ем а то го  ф акту, щ о не було н аси л ьн и ц ь
ких дій і щ о п ар л ам ен т  п рийняв  вим оги  студентів. К о н тр аст  м іж  тим , 
щ о сталось  у П екіні, й тим , щ о в ідбулося в К иєві, був разю чи й  і, воче
видь, сп рави в  велике враж ення н а  слухачів.

Н аступного ранку перед сніданком до мене в готель прийш ов Д ж ордж  
С орос. Він сказав, щ о якщ о те, щ о я описав минулого вечора, мож ливе в 
У країні, я  мож у отрим ати  кілька мільйонів доларів, щ об спробувати  д о 
пом огти  там  зм іцнити  дем ократичн і процеси. К ош ти  м али надійти  від 
Ф онду К ар л а  П оппера в Ш вейцарії, який  фінансується родичем С ороса.

П ісля п о вер н ен н я  до Ж ен еви  я оп исав  кон ц еп ц ію , п лан , створи в  
бю дж ет р азо м  з Б о гд ан о м  Б атр у х о м  т а  о б го во р и в  й о го  з п равл ін н ям  
Ф онду К ар л а  П оппера. П роект був погодж ений без ж одних змін. Б огдан  
Б атр у х  відкрив офіс у Ж еневі для уп равл ін н я п р о гр ам о ю  К а р л а  П о п 
п ер а  для У країни .

П р о тя го м  н аступ н их  ч о ти р ьо х  р о к ів  п р и б л и зн о  40 п роектів  було 
р о зроб лен о  т а  втілено в ж иття, вони  в ідрізнялися сум ам и —  від кількох 
тисяч до кількох сотень тисяч доларів  і зм істом  —  від обм іну ф ерм ерам и 
м іж  У кр аїн о ю  т а  К ан ад о ю  т а  п ід готовки  українських  ж урналістів  у к а 
н ад ськ ій  т ел е р ад іо к о р п о р а ц ії до н ав ч ал ьн и х  п о д о р о ж ей  укр а їн ськи х  
парлам ентар ів  з а  кордон . П р о гр ам а  п р ац ю вала  впродовж  цих років  п а 
р ал ел ьн о , але ц іл ко м  н езалеж н о  від М іж н ар о д н о го  ф он ду  “ В ідр о д 
ж ен н я” .

Візит до Баварії
Я к  го л о в а  В ерховної Р ади  Л еонід  К р авч у к  був ф ак ти ч 

но  го л о во ю  країни . У кр а їн а  не б ула  оф іц ійно н езалеж ною  д ерж авою , 
але “в ільн а” зем ля Б авар ія  зап р о си л а  К р ав ч у к а  з оф іц ійною  делегацією  
з У кр аїн и  н а  в ізит до М ю н хен а у тр авн і 1991 р. М ене я к  го л о ву  К о н - 
су л ьтати вн о -до р адч о ї рад и  п ри  В ерховній  Р ад і Л еон ід  К р ав ч у к  за п р о 
сив приєднатися до делегації. Ц е було доречно , том у  щ о я го во р и в  н і
м ецькою  і п ровів  м айж е д ва  р о ки  після війни  у М ю нхен і або  п обли зу  
н ього . Д о складу  делегац ії увійш ли: м ін істр закордонних справ Анатолій 
Зленко, м енш  в ідом и й  м ін істр  із зо в н іш н ьо ек о н о м іч н и х  з в ’язк ів  т а



236

к іл ьк а  п р ед ставн и к ів  уряду, щ о 
зай м ал и ся  п и тан н ям и  зо в н іш 
н ьо ї то р г івл і й інвестицій . Н а с  
п ри й м али  я к  делегац ію  н езалеж 
н о ї д ер ж ави , р о зм істи л и  у н а й 
кр ащ о м у  готел і, н ад ал и  у н аш е 
р о зп о р яд ж ен н я  18 н ови х  а в т о 
м обілів  Б М В  з водіям и. М и  зус
тр ілися  з го л о в о ю  п ар л ам ен ту  
Б авар ії, м ін істром -президентом , 
м али  зустріч і з інш им  високоп о- 
садовц ям и  т а  н ап рик ін ц і дня бу
ли  п рисутні н а  оф іційній  вечері.

Н асту п н о го  дня н ас  з а п р о 
сили н а  п рогулянку  сусіднім озе
р о м  н а  н евели ком у  ко р абл і. П о  
об ід і н а  п р о х ан н я  великих  н і

мецьких ком паній  зі ш таб -квар ти р ам и  у Б авар ії ми м али  зустріч  з п ред 
ставн и кам и  їхнього  керівництва. Було дом овлено, щ о представники  м а
тим уть кож ен  по п івгодини , щ об  розп овісти , щ о вони  м ож уть р о б и ти  в 
У країн і. З а  столом  н а  м алій  сцені сидів К р авчу к , д ва  м ін істри  і я. К о л и  
п редставн ики  ком п ан ії “С ім енс” м айж е зак ін чили  гово р и ти , я  р ап то м  
усвідом ив, н аск ільки  н еп ідготовлен ою  була У к р а їн а  для р о б о ти  з п о 
тенц ійним и  зовн іш нім и  то р го вел ьн и м и  п ар тн ер ам и  або  інозем ним и ін
весторам и . П р едставн и к  п оясн ю вав , щ о й ого  ком пан ія  хоче в ідкри ти

Богдан Гаврилишин з Леонідом Кравчуком 
під час державного візиту до Баварії. 
Мюнхен, 1991 р.

Машини для делегації з України. Мюнхен, 1991 р.
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ф іл іал  в У кр аїн і, п о б у д у в ати  зав о д  для п евн о го  ряд у  п р о д у к тів  “ Сі- 
м енс” , н а  як і був би  п о п и т  в У країн і. Він пояснив, щ о для то го , щ об  вті
л и ти  описане у ж и ття, н еобх ідн о  п р и й н яти  певний  зак о н , як и й  би  г а 
р ан ту вав  захист інозем них інвестицій. Від н аш о ї делегац ії не було п о 
ставлен о  ж одн их  зап и тан ь . П ісля п р ед став н и к а  “С ім ен са” виступали  
інш і представники. П о  заверш енні кож ного  виступу К р авчу к  казав: “Те, 
п ро  щ о ви просите, буде зроблен е” . О дн ак  мене врази ло , щ о ж оден з м і
н істрів  не роб и в  н іяких н о тато к . В кінці здавалося , щ о н аш а  делегац ія 
б у ла  зад о в о л ен а  “у сп іш н и м ” о б го во р ен н ям . Ц е н агад ал о  мені в ізити  
п редставн ик ів  університетів  із соц іал істичних країн  до Ц Н М  у Ж еневі. 
Все, ч о го  вони  п р агн у ли , —  п ід п и сати  д о го в ір  п р о  сп івп рац ю . П ісля 
ц ього  н ічого  не відбувалось , але п ідписання д о го во р у  до зво л яло  згад а 
ним  п р ед ставн и к ам  в ідзв ітувати ся  п ісля п о вер н ен н я  н а  б атьк івщ и н у , 
щ о вони  н ал аго д и л и  сп івпрацю  зі всесвітньо відом им  інститутом .

Н езал еж н ість

Акт проголошення незалежності
1991 р оку  в К иєв і п ісля путчу, щ о відбувся 19-22 серпня, 

н а  суботу 24 серпня була скли кана спец іальна сесія В ерховної Ради. Від
чувалося, щ о м ає статися щ ось важливе. В п ’ятницю  23 серпня пізно вве
чері я  виріш ив н аступного  ран ку  вилетіти  до К иєва. З аероп орту  Б о р и с
п іль о дразу  попрям ував  до В ерховної Ради, де я к р аз  була п ерерва після 
зап еклих  вран іш ніх  дебатів  п ро  те, чи  розп усти ти  ком уністичну партію  
т а  п р о го ло си ти  незалеж ність, чи п о чати  з п рого ло ш ен н я  незалеж ності.

Я  п риєднався до групи  лю дей, щ о сиділи  за  круглим  столом  перед 
каб ін етом  го л о ви  В ерховної Р ади , як і вносили  останн і п р ав ки  в о ста 
точ н у  редакц ію  А кту  п рого ло ш ен н я  незалеж ності. Р ап том  виникло п и 
тан н я, як  буде нази ватися  країн а, незалеж ність як о ї зб и р ал ася  п р о го л о 
сити  В ер х о вн а Р ад а . О д р азу  п ер ш а  п ро п о зи ц ія : “ Звісно  ж , Д е м о к р а 
ти чн а  Республіка У к р а їн а” . А ле так  сам о ш видко  п р о лу н ала  реакц ія  у 
відповідь: “Н авк о л о  вже є б агато  так  званих  дем ократи чн и х  республік! 
Ч о м у  б не н азвати  Р еспубліка У країн а?” Т од і Д м и тро  П авл и чко  у своїй 
ем оційний  м анері вигукнув: “А  чом у б не п росто  У кр а їн а?” Всі в ідразу  
погоди лись. Т аки м  чином , доля  оф іц ійної н азви  країн и  б ула вир іш ена 
в ісьм ом а лю дьм и  м енш  н іж  за  п івхвилини.
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П ер ер ва  ск інчилась. О т-от  м ал а  п очати ся  сесія. О д н ак  було видно, 
щ о б агатьох  депутатів нем ає в залі, і кворум у не буде. Г о л о ва  В ерховної 
Ради  Л . К р авчу к  вправно  в ідкладав мом ент голосування, п оки  депутати  
п овільно  п овертали ся  до зали  засідань. П о тім  ходили  чутки , щ о к ілька 
депутатів  ком ун істи чної п ар т ії хотіли  п оки нути  будівлю  через п ідзем 
ний  хід, щ об  не б р ати  участь у голосуванні, але двері було заб локован о . 
Н а п р у га  в зал і зас ідань була н ад зви чай на.

Н ар еш ті А кт п остави ли  н а  голосуван ня і, н а  превеликий  подив, він 
був п ри й н яти й  м айж е одностай но . Д еяк і депутати  п ідб ігли  до в ікон  н а 
д ругом у  п оверсі будівлі В ерховної Р ади , п о в ід чи н ял и  їх т а  п р и в італ и  
лю дей, щ о зібралися перед нею. К о л и  я дивився н а  цих лю дей, як і захоп 
лено кричали: “С л ав а  У країн і!” , —  ледь стрим увався , аби  не стри бнути  
з в ікн а  і розд іли ти  рад ість  із ним и.

У  п онеділок 26 серпня, о 4-й годині, президія п арлам ен ту  зібралася , 
щ об  о б го во р и ти  лиш е один  пункт п оряд ку  денного: п ро  К ом ун істичн у  
п артію  У країн и . Д еяк і з членів президії т а  к іл ька  депутатів , щ о сиділи 
п озад у  к ім нати , ви м агали  н егай н ого  розп уску  ком уністичної п артії та  
н ац іо н ал ізац ії усіх її акти в ів . Г о л о ву ю ч и й  Л еон ід  К р ав ч у к  дуж е сп о 
кійно вислуховував ю ридичні п оради , особливо Г енерального  п р о ку р о 
р а  Ш иш кіна, щ об бути впевненим, щ о те, щ о буде зроблено, буде зак о н 
ним . Ч ерез п івтори  год и н и  дебатів  з ’ясувалося, щ о м ож н а заб о р о н и ти  
п ар тію , зам о р о зи ти  її ак ти ви , але зал и ш и ти  в ідкри ти м  один  р ах у н о к  
для вип лати  зар п л атн і її адм ін істрати вни м  служ бовцям  партії.

П ерш  н іж  п о став и ти  п р о п о зи ц ію  н а  го л о су ван н я , го л о ву ю ч и й  
К р ав ч у к  трохи  ірон ічно п оц ікавився , ск ільки  членів п резидії н іколи  не 
входили  до л ав  ком уністичної партії. П іднялася лиш е о д н а  рука: це був 
п ан  Л есь Т ан ю к. Р еш та , вклю чн о  з сам и м  Л ео н ідо м  М ак ар о в и ч ем  
К р авчу к о м , були її членам и, деякі здали  свої п артій н і кви тки  за  р ік  до 
того , деякі —  за  к іл ька  місяців до цих подій , деякі —  п р отягом  п оперед
ніх к ількох днів і н ав іть  кількох  годин , а  в декого  вони , н ап евно , все щ е 
леж али  в киш ені. Щ о ц ікаво  —  коли  після ц ього  зап и тан н я  резолю цію  
п ро  розп уск К ом ун істичн о ї п ар т ії У країн и  було п оставлен о  н а  го л о су 
вання, во н а  була затверд ж ен а одностай но .

К о м у н істи  вочеви д ь  н ак и в ал и  п ’ятам и . Ш к о д а , щ о п отім  у них 
з ’яви вся ш ан с п ерегруп увати ся . М ен ш  н іж  за  ч о ти р и  м ісяці д ем о к р а 
тичн і сили, як і були у м енш ості в п арлам ен ті, здобули  м о р альн у  п ере
вагу  і м огли  захопити  владу й створи ти  уряд з лю дей, як і н іколи  не були 
членам и  ком уністичної партії. О д н ак  ц ьо го  не сталось.
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Забезпечуючи незалежність
Ріш ення провести  реф ерендум  з п и тан н я  н аб уття  У к р а ї

н о ю  н езал еж н о сті т а  о д н о ч асн е  п р о веден н я  п рези ден тськи х  ви б ор ів  
1 грудня 1991 р о ку  було мудрим . В оно м ало  н ад ати  незалеж ності повну 
зак о н н ість  через волевиявлен н я її н ароду . Я к б и  п ар л ам ен т  зад о в о л ь 
нився своєю  Д екл ар ац ією  п ро  н езалеж ність, о стан н я  оп и н и лася  б під 
загр о зо ю . Реф ерендум  п р о й ш о в  без п р о бл ем  з дуж е п о зи ти вн и м и  р е 
зу л ьтатам и . Б ільш е 90 % н аселенн я п р о го л о су вал и  за  н езалеж ність. 
82 % лю дей  з росій ськи м  кор ін ням  в У кр аїн і так о ж  п р о го л о су вал и  за  
незалеж ність.

О ф іц ійна церем онія п р о го ло ш ен н я  незалеж ності У країн и  т а  п р и ве
дення до п рисяги  її п ерш ого  п рези ден та відбулися в п ар л ам ен ті 5 гр у д 
ня. Д ля мене т а  м оєї друж ини  було дуже зворуш ли во  дивитися н а  ц ере
монію  з балкон а, а  потім  слухати, як  хор імені Г. В ерьовки співав “Бож е 
великий, єди н ий ” .

Услід за  К ан адою  і П ольщ ею  більш ість країн  одна за  одною  визнали 
незалеж ність  У країн и . П ісля церем он ії прези дент Л . К р ав ч у к  зап и тав  
мене, чи  зм ож у я стати  його  радником . Я  одразу  пристав  н а  пропозиц ію  
і вваж ав її за  честь. К іл ьк а  днів п отом у  в Б ілорусі в ідбулася зустріч Л ео 
н іда К равчука, М и хай ла Г о р б ач о в а  та  кількох лідерів інш их радянських 
республік, під час як о ї Р адянський  С ою з оф іційно припинив своє існу
вання. Було створено С півдруж ність незалеж них держ ав (С Н Д ). Т им  не 
менш е, прези дент К р ав ч у к , як и й  б р ав  участь  у р озп уску  Р ад ян сько го  
С ою зу  т а  п осп ри яв  створен н ю  С Н Д , р о згл яд ав  остан н ю  як  части н у  
“п роцедури  розлученн я” , а  не як  будь-яку ф орм у зам іщ ення С РС Р.

Відкриття певних дверей
М о л о д а  укр а їн ська  д ер ж ава  м ал а  обмеж ене коло  за к о р 

донн и х  к о н так т ів  т а  н езн ачн і зн ан н я п ро  зовн іш ній  світ і м іж н ародн і 
інституції. 16 грудня 1991 р о к у  я зап р о п о н у в ав  п рези ден ту  К р ав ч у к у  
вступ ити  до С в іто в о го  б ан ку  й М іж н ар о д н о го  вал ю тн о го  ф онду. 
Я  п редставив й ом у п роекти  листів  україн ською  і ан гл ійською  м овам и, 
ад р есо ван і п рези ден тов і С віто во го  бан ку  т а  ген ер альн о м у  д и р екто р у  
М В Ф . Я  зап р о п о н у в ав , щ об  ц і л и сти  були  н ад р у к о в ан і н а  оф іц ійних 
бланках  т а  п ідписані ним  особисто , і щ об  консультант С вітового  банку, 
який  збирався до В аш ингтона, передав ці листи  особисто. Л еонід М а к а 
рович  н а  той  час н ебагато  знав про  ці орган ізац ії, але о дразу  ж  прийняв
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Робоча розмова з Л. Кравчуком

м ою  п ропози ц ію . Л исти  було доставлен о , я к  і об іц ялось, і У кр а їн а  н а 
тр и  тиж ні випередила Росію  у п оданн і заяв  н а  вступ до двох  згадан и х  
орган ізац ій .

Л еонід К равчук  відвідав симпозіум  С вітового  економ ічного ф оруму 
в Д ав о с і у січні 1991 р ., але н а  то й  ч ас  він  був го л о в о ю  п ар л ам ен ту  
У к р а їн сь к о ї р ад ян сь к о ї республ іки . Т еп ер  я к  п рези ден ту  н езал еж н о ї 
держ ави  й ом у  було важ ли во  виступати  н а  п лен ар н о м у  засіданн і, а  не 
п росто  б р ати  участь у якихось  другорядни х  подіях  н а  форумі. Ц е в ід
булося н ап р и к ін ц і січня 1992 р. Л еон ід  К р ав ч у к  виступав і поводи вся 
гідно , як  н алеж и ть п рези дентові вели кої держ ави . Він роб и в  те сам е під 
час наступних зустрічей  н а  н ай ви щ ом у  р івн і т а  дип лом ати чни х  з іб р ан 
нях. Д о б р е  було перебувати  п оруч  з ним  у Д авосі у склад і н евели чкої 
у кра їн сько ї делегації, щ об  д о п о м о гти  ор ган ізу вати  ряд  з зустрічей  з ін
ш им и  го л о вам и  держ ав т а  відвідати  оф іц ійн і вечері.

П ісля Д авосу  я взяв участь у к ількох п о до р о ж ах  у складі оф іц ійної 
делегац ії У країн и . М и  відвідали  С получене К о р о л івство , потім  Індію . 
В обох  вип адках  Л ео н іда  М ак ар о в и ч а  К р ав ч у к а  суп роводж увала й ого  
друж ина, А н то н ін а  М и ко л аївн а , а  мене суп роводж увала м оя друж ина. 
Д руж и на К р ав ч у к а  була дуже п риєм на, рел ігійна і скр о м н а лю ди н а, н е
зваж аю чи  н а  те, щ о во н а  б ула  п роф есором  економ іки  у К и ївськом у уні
верситеті імені Т а р а с а  Ш евченка. Д о  ц ьо го  в о н а  не п о д о р о ж у вал а  за  
ко р д о н , але м и  з нею  ш ви дко  п о р о зу м іл и сь  і вони  з м оєю  д руж и ною  
провели разом  багато  часу, вільного від виконання офіційних о б о в ’язків.
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Під час церемонії офіційного відкриття Києво-Могилянської Академії з ректором 
В. Брюховецьким та президентом Л. Кравчуком. Київ, вересень 1992 р.

Реакція , яку  викликав  Л . К р ав ч у к  п р о тяго м  цих візитів, б ула  дуже п о 
зи тивн а. Він вип ром ін ю вав  упевненість у соб і т а  гідність, як  і п ристало  
п рези дентові великої держ ави.

П р ац ю в ати  з п рези дентом  К р ав ч у к о м  було дуж е ц ікаво , але й во д 
н о ч ас  складно. Ц ікаво  том у, щ о він дуже км ітливий , вмів слухати  і д о 
слухатись п орад , м іг п ри й м ати  ш видкі р іш ення за  н аявн ості необхідної 
інф орм ації. К л ю ч о в і п осадовц і в адм ін істрац ії були  п атр іоти чн і, б іл ь 
ш ість із них —  д овол і ком петентні. О дного  разу  я побував  в офісі п ол і
тичного  рад н и ка К р авчу ка  А н то н а Бутейка, лю дини ц ільної та  сміливої. 
Я  слухав, я к  він відповідав н а дзвінок К равчука. Він казав: “Л еоніде М а 
кар о ви ч у , я  п ореком ен дував  н ай к р ащ и й  н ап р ям о к  дій  і дотрим ую сь 
своїх  реком ен дац ій . Я к щ о  вам  це не п о д о б ається , м ож ете мене зв іл ь 
н и ти ” . Він не був звільнений. С кладн ість п о л ягал а  в том у, щ о К равчук  
м ало  зн ав  економ іку . М ен і зн ад о б и л о сь  б агато  часу, щ об  зрозум іти , 
н аск іл ьки  м ало . П ереб уваю чи  у Д ав о с і 1993 року , я  о р ган ізу вав  обід  
з Р ай м он дом  Б арром , який  дуже простим и словам и  пояснив основи н а 
леж ної грош ової політики Л еоніду К равчуку. П ізніш е того  року  я н ареш 
ті виклав десять основних законів економ іки  в ільного ринку н а  одном у 
клаптику паперу і обговори в  їх із К равчуком . Н апри кін ц і цього  к о р о т 
кого  курсу, зам ість того , щ об почуватись ображ еним , він зап роп он ував
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мені взяти  н а  себе в ідп о
в ідальн ість  за  ек о н о м іч 
ний р о зв и то к  країни . Він 
сказав , щ о Р о м ан  Ш пек, 
як и й  був засту п н и ко м  
п р ем ’єр -м ін істра, стане 
м оєю  ко н так тн о ю  о со 
бою  у К аб інеті міністрів і 
п ередавати м е м ої р іш ен 
ня д ля  в и к о н ан н я . Я , 
звісно, був вдячний  і в р а 
ж ений , т а  це б у ла  не 
дуж е р еал істи ч н а  ідея. 
М ен і б зн ад о б и л ася  к о 
м ан д а  ком петентних спе
ц іалістів  і п о сад а  заступ 
н и к а  п р ем ’єр -м ін істр а  з 
економ ічн их  т а  ф ін ан со
вих п и тан ь . З у р ах у в ан 
ням  то го , я к  ф ун кц іонує 

К аб ін ет  м ін істр ів , а  о со б л и во  м ін істр  К аб ін ету  м ін істр ів  зі ш та то м  в 
600 б ю р о к р ат ів , як і м ож уть  заб л о к у в ати , п ер еп и сати  аб о  ви к р и ви ти  
будь-яке ріш ення, моя місія б ула  б п риречена н а  п ровал .

Т ого  л іта  у Запоріж ж і святкувалася 500-та р ічниця заснування Січі. 
С вяткування було орган ізован е у тради ц ій н ом у козац ьком у  стилі. Н а й 
важ ли віш ою  подією  став  м ом ент, коли  о там ан  козак ів  п ід ійш ов до 
К р ав ч у к а  і вручив йом у булаву, зі словам и: “Л еоніде М акар о ви ч у , ми 
передаєм о вам , президентові У країни , цей сим вол влади, але п ам ’ята й 
те, щ о ми мож емо у вас й ого  заб р ати ” . Ц е було досить різке нагадування 
про те, щ о ко зац ьк і отам ан и  обирались, а  не наслідували  владу. Р ік п о 
тому, під час виборів 1994 року, народ  і справді забрав  владу у К равчука.

Н а  тепер іш ній  час у Л ео н ід а  К р ав ч у к а  вже є тр о є  наступ н ик ів  н а  
п осад і президента. З них тільки  він зали ш ається  справж нім  держ авним  
муж ем. За  ц і майж е д ва  десятки  років  я  к іл ька  разів  з ним  зустрічався 
і щ о р азу  це був п риєм н и й  т а  кори сн и й  досвід. Я  відчуваю  до н ього  ве
лику  повагу .

За часів прези дентства К р ав ч у к а  відбувалися й інш і м іж н ародн і зі
б р ан н я , м енш  прести ж н і, н іж  д ер ж авн і в ізити . Забезпечен н я у часті 
У країни  в тих подіях видавалося також  важливим. О дним з таких зібрань

Святкування 500-річчя заснування Запорозької Січі 
(з Б. Батрухом, Ю. Костенком). Запоріжжя, липень 
1993 р.
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став  ф орум  К р ан  М о н тан а  н а  заход і Ш вейцар ії, де р аз  у р ік  н а  тр и  дні 
зб и рали ся  п р ем ’єр-м ін істри, м ін істри  р ізних держ ав і к іл ька  сотень біз- 
нес-лідерів. Я к  членові м іж н ар о д н о ї кон сультац ійн о ї рад и  ц ієї о р ган і
зац ії, де го л о ву в ав  коли ш н ій  п р ем ’єр -м ін істр  Ф р ан ц ії, мені було н е 
важ ко  о р ган ізу вати  зап р о ш ен н я  в іце-прем ’єр-м ін істру  Р ом ан у  Ш пеку  
т а  к ільком  засту п н и кам  м ін істрів  для участі у ц ій  події. Т аки м  чином  
була п редставлен а У країн а. П рисутн ість україн сько ї делегац ії не д о зво 
л ял а  російській  делегац ії н егати вно  висловився п ро  У країну.

С ам е під час ф орум у в К р ан  М о н тан а  я п озн ай ом и вся  з “прези ден 
т о м ” К ри м у  М єш ковим . Він вперш е поїхав за  ко р д о н  і здавався  р о згу б 
леним  н а  ц ьом у  зібранні. Він був зі своєю  друж иною , том у  я зі своєю  
друж иною  Л еон ідою  П етрівною  запросив їх н а  вечерю . М єш ков був р о 
сіянин , а  й о го  д р у ж и н а  —  у кр а їн сько го  п ох о дж ен н я  й р о зу м іл а  нас. 
У  неї були н ай прекрасн іш і очі з усіх ж інок, яких я коли-небудь зустр і
чав. В они о б оє  були дуже нам  вдячні т а  зап р о си л и  н ас  із оф іц ійним  ві
зи то м  до К р и м у , як и й  вваж ал и  скор іш е н езалеж н ою  д ер ж аво ю , а  не 
п росто  авто н о м н о ю  республікою  У країни . М и  п рий н яли  запрош ення. 
П о д о р о ж  до К р и м у  б у ла  н езаб у тн ьо ю . В ае р о п о р т  С ім ф ер о п о л я  н ас  
при їхав  зустріти  го л о в а  п р ед ставн и ц тва  М В Ф , але я к  т ільки  л ітак  п р и 
зем лився, го л о ва  служ би п р о то ко л у  М єш ко ва  зай ш ов до л ітак а  і з ап р о 
сив н ас  сісти  у величезний  л ім узи н  ЗІЛ . П р ед став н и к  М В Ф  поїхав  за  
н ам и  н а  своїй  м аленькій  м аш ині. Д в а  м іліц іонери  н а  м о то ц и кл ах  із си 
ренам и розган яли  п отік  маш ин, щ об н аш  лімузин міг їхати  дуже ш видко 
і безпечно. Ц е було н ад зви ч ай н е ш оу. М ене п р и й м али  я к  го л о ву  д ер 
ж ави. Н а  полови н і д о р о ги  до Я л ти  н аш  враж аю чи й  л ім узин  п очав  к аш 
ляти  й зупинився. Ш ви дко  й ого  відрем онтувати  не вдалося, тож  н а  п р е
великий  сор о м  тих, хто н ас  зустрічав , ми сіли в м аш ину п ред ставн и ка  
М В Ф , який  н а  то й  час н ас н азд огнав .

М и  п ри їхали  до п рези дентського  п алац у , у суп ровод і м отоц и кл ів , 
але н а  старій  маш ині. Н ас  зустріли  президент і й ого  друж и на й провели  
через сад до спеціальної вілли для офіційних гостей. За вечерею  друж ина 
сказала , щ о наступного  дня вони  святкуватим уть 25 р ічницю  свого  ве
сілля, але сперш у відбудеться церем онія вінчання, бо ран іш е в них від
булася лиш е ц ивільн а церем онія. В они виріш или  зап роси ти  н а  оф іційну 
вечерю  лиш е 25 лю дей. К ож ен  з гостей  по черзі п роголош ував  тост “за  
м о л о д ят” . Всі тости  лунали  російською . Я  підняв тост  українською , ск а
завш и , щ о це не лиш е м оя р ідн а  м ова, а  й о ф іц ій н а м о ва  У країн и . Н а  
м ить зап ал а  незручна ти ш а, а  потім  один  з гостей  п очав  сп івати  “М н о 
гая  л іта” українською , і всі присутні, вклю чно з друж иною  президента,
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Симпозіум в Університеті Св. Галла. 1993 р.

приєдналися до співу. П р о тяго м  наступної годин и  ми всі сп івали  у кр а
їнськ і н ар о д н і п існі з очевидним  зад оволен н ям . У се це було схож е н а  
м аскарад  або  н а  ури вок  з п ’єси театру  парадоксів .

В ідбулась інш а щ ор іч н а  м іж н ародн а подія у Ш вейцарії: триденний  
М іж н ародни й  симпозіум  менедж ерів, о рган ізован и й  в У ніверситеті Св. 
Г ал л а  для 600 бізнесменів з багатьо х  країн , 300 студентів з усього світу. 
Я  головував  н а  цих сим позіум ах п р отягом  24 років  п ідряд аж  до 1997
го. С им позіум  орган ізували  студенти університету під керівництвом  т а 
лан овитого  випускника В ольф ганга Ш ю рера, н а  н ьом у виступали д о п о 
відачі св ітового  рівня. Я  дуже хотів залучити  до участі українських сту
дентів. У  них не було корпоративних  спонсорів, але том у щ о я головував 
н а  тих симпозіумах, мені вдалося переконати  орган ізатор ів  сплатити  ви
тр ати  за  п ’ятьох  осіб з У країн и  уп родовж  трьох  років . Ц е були студенти 
з Т ерн оп оля, Л ь во в а  та  К иєва. М олоди м  українцям  було корисно зус
тр ітися та  посп ілкуватися зі студентам и з різних континентів .

У країнці, як і взяли участь у симпозіум і в травн і 1993 р., безумовно 
й ого  зап ам ’ятали . К ан ц лер  Г ельм ут К о л ь  був одним  з основних допов і
дачів. Я  ко р о тко  й ого  представив. Він п іднявся —  н ад зви ч ай н а особис
тість величезних розм ір ів  т а  велика п ол іти чн а ф ігура. Я  сидів поруч  і в 
пор івнянн і з ним  здавався зовсім  незначним , але був у кріслі го ловую 
чого . К ан цлер  К о л ь  говори в  виваж ено, ясно й переконливо. А удиторія  
слухала з напруж еною  увагою . Й о го  так о ж  слухали три  попередні допо-
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відачі: В ацлав К лаус, у той  час п рем ’єр- 
м іністр Ч ехословаччи ни , Л єш ек Бальце- 
рович, заступник п рем ’єр-міністра, автор  
в ідом ої ш оково ї терапії польсько ї еконо
міки, т а  м іністр ф інансів У горщ ини.

Я к  непереверш ений політик, канцлер 
К оль  скористався нагодою , щ об підкрес
лити, щ о основним  пріоритетом  зовніш 
н ьо ї п оліти ки  Н ім еччини  було встан ов
лення дружніх відносин з Ч ехословаччи- 
ною , У горщ ин ою  т а  П ольщ ею . П ісля 
тривалих оплесків він зійш ов зі сцени та  
сів у перш ом у ряду, задоволено усм іхаю 
чись від добре ви кон ан о ї рол і. К о л и  ап 
лодисм енти вщухли, я  сказав: “К анцлере 
К оль, ваш а п р о м о в а  була б ц ілком  від
м ін ною ... якби  тільки  ви не забули  н а 
звати  серед своїх політичних пріоритетів 
гарн і стосунки з У країною ” . А удиторія, добре знаю чи, щ о я українець, ре
готала . К анцлер  К оль лиш е здивовано озирався н авколо.

В арто  в іддати  належ не й ого  п а м ’яті т а  почуттю  гум ору. Д в а  ро ки  
п о то м у  К о л ь  при їхав  з оф іц ійним  в ізитом  до У країни . Я  був рад н и ком  
Ів а н а  П л ю щ а, го л о ви  В ерховно ї Ради. К о л и  він зай ш о в  до зал и  п р и 
й ом у й п о бачи в  мене, то  п ід ійш ов, п отис мені руку  і видав своє гр о м о 
подібне “ха-ха-ха!” перш  н іж  повернувся, щ об п р и в ітати  Ів а н а  П лю щ а. 
Ц е була щ е о д н а  н аго д а  пересвідчитись, щ о насп равд і важ ливі персони, 
до яки х  зазв и ч ай  ставл яться  з п ідви щ ен ою  ш ан о б л и в істю , л ю б л ять , 
коли  час від часу до них звертаю ться  я к  до звичай н их  лю дей, особливо  
коли  це р о б и ться  з гум ором .

Договір про ядерне роззброєння
О дним  із важ ли вих  крок ів  Л еон іда  К р ав ч у к а  стало  п ід 

п исан ня з п резидентом  С Ш А  Б іллом  К л ін то н о м  т а  п резидентом  Р осій 
сько ї Ф ед ер ац ії Б о р и со м  Є льц и н и м  14 січня 1994 р о к у  д о го в о р у  п ро  
ядерне р о ззб р о єн н я  У країн и . У кр а їн а  п о годи лась  передати  свої ядерн і 
б о єго л о в к и  усіх ти п ів  (м іж ко н ти н ен тал ьн і б ал істи чн і р ак ети , стр а те 
гічні б о м б ар д у вальн и ки  тощ о) Р осійській  Ф едерац ії для дем он таж у  та  
у ти л ізац ії урану. Ц е був д о б р о в іл ьн и й  кр о к  кр а їн и , я к а  м ал а  тр ет і за

Виступ канцлера Німеччини 
Гельмута Коля на симпозіумі. 
Університет Св. Галла, 1993 р.
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р о зм ір о м  зап аси  яд ер н о ї зб р о ї (після С Ш А  т а  Росії). Н а  ж аль , ж о д н а 
інш а країн а, я к а  н а  той  час вже м ал а  ядерн у  зб рою  або  р о зр о б л ял а  її, 
не н асл ідувала п ри клад  У країн и . У кр а їн а  п іш ла н а  цей кр о к  частково  
для то го , щ об зр о б и ти  свій  внесок у ядерне р о ззб р о єн н я  світу, а  так о ж  
через те, щ о у три м ан н я великого  арсен алу  яд ер н о ї зб р о ї п отреб увало  
значних витрат , як і У кр а їн а  н авряд  чи м о гл а  собі дозволи ти , зваж аю чи  
н а  своє скрутне економ ічне становищ е.

П роцес переміщ ення зброї, ядерних ракет із бункерів т а  перевезення 
їх у Росію  також  був досить затратний . С Ш А  пообіцяли  надати  значну 
ф інансову допом огу  для цих потреб. О днак час проходив без ж одних фі
нансових надходж ень. Н ареш ті українську  делегацію  запросили  до В а
ш и н гто н а  для обговоренн я п итанн я об іцяної ф інансової допом оги . Д о 
складу делегації увійш ли заступник прем ’єр-міністра Р ом ан  Ш пек, дирек
то р  п оліти чного  деп артам ен ту  президентської адм ін істрац ії А н тон  Бу- 
тейко, я  та  один експерт з ядерної зброї, який  чудово знав, яким  буде п р о 
цес ядерного  роззброєння і скільки він кош туватим е. М и  провели  у В а
ш ингтоні п ’ять днів, зустрічаю чись із представниками Д ерждепартаменту, 
Д епартам енту  безпеки та  К азначейства. П ісля тривалих дискусій нам  н а 
реш ті пообіцяли  156 мільйонів доларів. С получені Ш тати  одразу  ого л о 
сили, щ о У країн а стала третім  найбільш им  отримувачем  допом оги  С Ш А  
після Ізраїлю  та  Єгипту, хоча м асш таби  були дуже різні. Д оп ом ога  двом 
згаданим  країнам  обчислю валась у мільярдах, а  не м ільйонах доларів.

Знову  п рой ш ло  к іл ька  місяців, а  д о п о м о га  не н ад ій ш ла. Н а  то й  час 
другим  президентом  був о б р ан и й  Л еонід  Д ан и л о ви ч  К учм а. Б у л а  ство 
рено ком ісію  К у ч м и -Г о р а 28 для забезпечення виконанн я д о го во р у  про 
ядерне р о ззб р о єн н я . К у ч м а  гостро  вим агав , щ об  С Ш А  ви кон али  свої 
зо б о в ’язанн я . В р езультаті до К и єв а  п рибули  двоє  ам ери кан ц ів  —  ви- 
со к о п о сад о вец ь  із Д ер ж д еп ар там ен ту  т а  ген ерал  з Д еп ар там ен ту  без
пеки. В они п ривезли  з собою  альбо м  із ф отограф іям и  о б ладн ан н я , з а 
м овленого в ам ериканських ком паній, —  з підписами та  назвам и, датам и  
й ого  доставки . М и  здивован о  і, я  навіть  сказав  би, з в ідразою  п ро ди в
лялись альбом . С тало  очевидно, щ о У кр а їн а  не отр и м ає  ніяких грош ей, 
щ о все зам овлене обладн ан н я дуже дороге, з в ідстроченим и датам и  п о 
ставок, тоді як  певну й ого  частину м ож на було б купити в У країн і за  п ів
ціни, н априклад  електричні дрилі т а  свердла, п оказан і н а  ф ото в альбомі. 
Д о нас ставились як  до безграм отного  племені у дж унглях, яком у треба 
було н а  карти н ках  п оказувати , щ о таке електрична дриль.

28 Віце-президент США.
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У  мене є б агато  чудових спогад ів , п о в ’язани х  з ам ери кан ц ям и , до і 
після ц ієї події. У  їхній країн і я бачив б агато  м удрості й щ едрості. А  про 
цей  ви п ад о к  згад ав  для то го , щ об  п о казати , щ о н ав іть  н ай п отуж н іш а 
кр а їн а  у світі мож е час від часу  п рипускатись  дуж е грубих пом и лок .

Візит до мого регіону
Я  лю блю  моє рідне село К оропець, незваж аю чи н а те, щ о 

ми переїхали звідти , коли  мав лиш е 4 роки . Ц е велике село з населенням  
у 4 000 м еш канців, ро зташ о ван е  в долин і н а  обох берегах м аленько ї р іч 
ки з тією  сам ою  назвою , як а  у кінці села впадає в Д ністер. Я кщ о  ди ви 
тися вниз з одного  з п агорб ів  у б ік Д ністра , м ож на п обачи ти , як  він чу
дово  в ’ється, н іби  голублячи  один  берег р іки  т а  в ідш товхую чи  інш ий. 
Ц е нейм овірно гарн и й  вид. Я  пиш аю ся своїм  селом, том у  щ о воно було 
н ац іон альн о  свідоме, дуже п атр іоти чн е, м ало  надзви чай но  велику к іль
кість своїх м еш канців у л авах  У країн сько ї п овстан сько ї армії.

Я  відвідую  К о р о п ец ь  щ онайм енш е р аз  н а  р ік  з того  часу, як  п о вер 
нувся до У країн и , щ об  п ом олити сь  н а  м огил і м атері, в ідвідати  родич ів, 
як і переж или С ибір , та  двох плем інників —  М и р о н а  й В олоди м и ра Гав- 
рили ш и н и х з род и н ам и . М и р о н  —  єди н ий  л ік ар  у селі й ж иве в дом і,
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Перед рідною хатою. Коропець, квітень 1989 р.
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як и й  н алеж ав  м оєм у прадіду . В олоди м и р  зак ін чив  ю ри ди чни й  ф аку л ь
тет , але т а к о ж  не зр о б и в  с п р ав ж н ь о ї к а р ’єри , бо т о д і існ у вал о  н е 
п и сан е  п р ав и л о , щ о т р е б а  о б и р а т и  м іж  ч л ен ство м  у ко м у н істи ч н ій  
п ар т ії т а  р о д и н о ю  й селом . О б и д в а  о б р ал и  останн є.

П ід  вл ад о ю  А встр ії т а  П о л ьщ і село н ал еж ал о  до рег іо н у  Ів ан о - 
Ф р ан к івська  (тоді —  С таниславів). Я  досі в ідчуваю , щ о належ у до тієї 
части н и  країни , частко во  через те, щ о Ів ан о -Ф р ан к івськ  р о зташ о ван и й  
поблизу  К ар п ат , як і були й лиш аю ться для мене найулю бленіш ою  і най- 
п р и ваб л и в іш о ю  ч асти н о ю  У країн и . З а  р ад ян ськи х  часів  село р азо м  з 
п рилегли м и  тери тор іям и  було передано Т ерн оп ільській  області. П о д о 
бається це мені чи ні —  відтепер я належ у до Т ернополя і м аю  це “об лас
не гр о м ад ян ство ” . Д о  п евної м іри  в мене не було вибору , том у  щ о Т ер 
нопіль  заявив свої п р ав а  н а  мене. М ене об р ал и  президентом  Т ерн оп іль
сько ї акад ем ії н ац іо н ал ь н о ї еко н о м іки , р ек то р  я к о ї був ви н ятко во  
енергійним  ад м ін істратором , дуж е завзято ю  лю диною . Я  щ орічно  в ід
відував академ ію . М ені п о до б ал о ся  чи тати  лекц ії її уваж ним  т а  п атр іо 
ти чн о  н ал аш то в ан и м  студентам . Я  так о ж  го л о ву вав  н а  п о зач ер го ви х  
зас іданнях  В ченої Р ади  академ ії і п иш ався тим , щ о серед випускників 
ун іверси тету  були: кол и ш н ій  г о л о в а  Н а ц іо н ал ь н о го  б ан ку  У кр а їн и , 
а  згодом  п рем ’єр-міністр і президент В іктор Ю щ енко, ряд високопостав
лених представників  держ авн ої адм ін істрац ії, бізнесу, науки  і культури.

А к ад ем ія  м ал а  н а 
л аго д ж ен і к о н т ак т и  т а  
р еал ь н у  сп ів п р ац ю  з з а 
х ідним и  у н іверси тетам и , 
о со б л и в о  у Н ім ечч и н і, 
Г о л лан д ії т а  В ел и ко б р и 
танії. М и  п роводи ли  м іж 
н ародн і конф еренції з п и 
тан ь  ін т егр ац ії У к р а їн и  
до Є вр о п ей сь к о го  С о ю 
зу, як і п р о х о д и л и  у ф і
л іал і ак ад ем ії в К р и м у . 
Т р и  так і щ о р іч н і к о н ф е
р ен ц ії були  п р и свячен і 
р ізн им  аспектам  ін тегр а
ції. У  ц ьо м у  т а  деяких  
інш их п и тан н ях  академ ія  
ви п ередж ала  уряд.

На конференції «Україна і Європейський Союз». 
Київ, 1996р.
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В заєм ини з  Л еон ідом  Кучмою
Радник одного президента, який підтримує іншого?
К о л и  набли ж алися другі президентські вибори  у 1994 р., 

б агато  хто вваж ав , щ о вони  м ож уть взагал і не відбутись, а  якби  й від
булися, то  Л еон ід  К р авч у к , за  яки м  сто я л а  “п р о в л а д н а  п а р т ія ” т а  з а 
соби  м асово ї інф орм ац ії, з легкістю  перем іг би. У  той  час я  все щ е був 
р ад н и к о м  п ан а  К р авч у к а . Д есь за  ш ість тиж нів  до виборів  я виріш ив 
зустрітися з й ого  головним  опонентом  Л еонідом  Д аниловичем  К учм ою , 
як о го  зн ав  щ е до то го , як  він був п р ем ’єр-м ін істром  у 1992-1993 рр. Він 
н ав іть  був у н аш ій  хаті в Ш вей ц ар ії як  член  делегац ії з У країни . Я  хотів 
почути , щ о він зб и рається  роб и ти , якщ о й ого  оберуть.

У  н ас  в ідбулася суто п р и в атн а  зустріч . С еред  інш ого  я зап и тав  
К учм у про відносини У країн и  з Росією  т а  чом у він обіцяв зр о б и ти  р о 
сійську другою  держ авною  м овою  в У країн і. Я  погодився з ним  у тому, 
щ о для У країн и  н адзви чай но  важ ливо п ідтрим увати  н орм альн і то р го 
вельні в ідносини з Росією , але базуватися вони  м аю ть н а  ком ерційних, 
а  не н а  політичних засадах. Він н ам агався  уникнути  п рям о ї відповіді н а  
зап и тан ня про російську мову, але визнав, щ о виступав н а  п ідтрим ку т а 
кого  п роекту  лиш е через вибори . Я  йш ов із зустрічі з переконанням , щ о 
Л еонід  К учм а, колиш ній  п р ем ’єр-м іністр, не м ав н ам іру  п еретворю вати  
У країн у  н а  колон ію  Росії або  повн істю  інтегрувати  У країну  в С Н Д .

К іл ька  тиж нів  п отом у, як р аз  н ап е
р едодн і п рези дентських  вибор ів , я  д із
н ався , щ о по  всьом у  К и єву  ро зкл еєн о  
п л а к ат и  з н ап исом : “Л еон ід  К у ч м а  —  
єди н ий  п о л іти к , як и й  усв ідом лю є т р а 
гічн ість  си туац ії, але зн ає  ш лях  п о р я 
тунку. —  Б о гд ан  Г авр и ли ш и н , п р о ф е
сор, рад н и к  п резидента У країни , Ш вей 
ц ар ія ” . Я  був зд и вован и й  і ш оковани й .
П ісля роздум ів  зап ідозрив , щ о в ідп ові
д альн и м  за  цей  о б м ан  був Д м и тр о  Т а 
б ачни к , го л о в а  п еред ви б орч о ї кам п ан ії 
К у чм и , як и й  зн ав  п р о  м ою  п р и в атн у  
зустріч  з Л еон ідом  Д ан илови чем . Я  о д 
разу  ж  надіслав  л и ста  К учм і т а  н а  у к р а 
їнське телебачення, в як о м у  було н ап и 
сан о , щ о я не виступаю  н а  п ід тр и м ку

Плакати, що були розвішані по 
Києву
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ж одн ого  з канди датів  у президенти  і в будь-яком у вип адку  з м ого  боку  
було б дивно п р ац ю вати  р ад н и к о м  одного  президента, а  п ідтри м увати  
кан д и датуру  інш ого.

Ч ер ез 10 днів після др у го го  туру  виборів  у мене в ідбулася щ е о д н а  
п р и в ат н а  зустріч  з н о во о б р ан и м  п рези ден том  Л еон ідом  Д ан и лови чем  
К учм ою , під ч ас  я к о ї він вибачи вся  за  п л ак ати  і сп и тав , чи  не хотів  би 
я стати  “п ослан ц ем  п о р о зу м ін н я  і єдності з Зах ідн ою  У к р а їн о ю ” , я к а  
за  н ьо го  не п р о го ло су вал а . Я  п ого ди вся  за  ум ови , щ о не м атим у  ж о д 
н ого  оф іц ійного  статусу за  й ого  п рези дентства, бо м ож у вести ро зм о ву  
з ц ьо го  п р и во д у  з п р ед ставн и кам и  Зах ідн о ї У кр аїн и  лиш е від власн ого  
імені, як щ о  хочу і буду засл у го ву вати  н а  довіру . Н езаб ар о м  у мене в ід
булася  зустр іч  із ж и тел ям и  Л ь в о в а , о р га н ізо в а н а  С вя то сл ав о м  М ак - 
си м чуком  у театр і ім. З ан ь к о в ец ь к о ї з п р ям о ю  тр ан сл яц ією  по  р ег іо 
н ал ьн о м у  телебаченню . Я  зр о б и в  ко р о тк у  допов ідь , сидячи  н а  м ален ь
ко м у  ст іл ьц і п осеред  сцени . Л ю д и  п ер ед ал и  вели чезн у  к ільк ість  
зап и тан ь , і п ан  М акси м чу к  м ав в ідсортувати  їх для мене, щ об  я м іг в ід
п овісти  н а  них я к о м о га  кращ е. Я  не м іг стр и м ати сь  і не в ідповісти  н а  
одне з них  з гу м о р о м . З ап и тан н я  було  таке: “Ч и  п о д о б аю ть ся  вам  
ж інки?” Я  відповів: “Т ак , п одоб аю ться , але вам  доведеться зай ти  за  ку
ліси  п ісля виступу, щ об  у ц ьо м у  п ер ек о н ати сь” . Ц я  зустріч  з інтел іген 
цією  у Л ьво в і б ула  ц ік аво ю  т а  п риєм н ою . Зах ід н а У к р а їн а  потім  п р о 
д ем о н стр у в ал а  зн ач н у  п ід тр и м ку  п р ези д ен то в і К учм і, але, вочеви дь, 
го л о вн и м  чин ом  через й ого  наступ н і вчинки , а  не через м ою  зустріч  з 
“ел іто ю ” .

Плавна передача влади
Д р у ги й  раун д  згад ан и х  п рези дентських  ви б ор ів  зав ер 

ш ився у неділю  10 липня. У  понед ілок  11 лип н я о 4 годин і дня президія 
п ар л ам ен ту  зустрілася з го л о во ю  Ц ен тр альн о ї в и б о р ч о ї ком ісії Іван ом  
Є мцем. Г о л о ва  президії О лександр М о р о з зап и тав  й ого  п ро  результати  
виборів . Є м ець озвучив кількість голосів , в ідданих за  К р авчу к а , й к іл ь 
кість го л о сів  н а  п ід тр и м ку  К учм и  і о го л о си в , щ о  Л ео н ід  Д ан и л о ви ч  
К у ч м а  буде наступним  п резидентом  У країни . О д н ак  попередив, щ о він 
не буде ого л о ш у вати  оф іц ійних результатів  до в івто р ка , коли  у н ього  
будуть п р о то ко л и  з усіх 30 тисяч  виборчих  округів . Г о л о ва  О лександр 
О лексан дрови ч  М о р о з тод і сп и тав , чи  м аю ть члени  п резидії які-небудь 
зап и тан н я . Н іхто  н ічого  не зап и тав . П ісля ц ього  М о р о з зап роп он ував  
перейти  до наступ н ого  пункту  п о р яд ку  денного .
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Я  був приголом ш ений . Ц я незн ачна подія була щ е одним  важ ливим  
етап о м  н а  ш ляху  У к р а їн и  до д ем о к р ат ії. В ибори , в як і б агато  хто не 
в ірив , в ідбулися; кан д и д ат , як и й  м ав п ер ем о гти , п р о гр ав , і н іхто  не 
р о б и в  з ц ьо го  б агато  галасу . Т ак о ж  вр аж ало , коли  за  тр и  дні п о то м у  
було оголош ен о  оф іційні результати , і коли ш н ій  президент зустрівся з 
н ови м . В они  п отисли  один  одном у  руки , п ерекинулися к іл ько м а  сл о 
вам и  і н о ви й  п р ези ден т  п р и й ш о в  до влади . С тати  св ідком  цих двох  
подій  було для мене одним  із н ай яскрав іш и х  м ом ентів  в У країн і.

Поштовх до реформ
П резидент К равчук  провів відмінну роботу  з консолідації 

політичної незалеж ності У країни , але економ ічний стан  держ ави стрімко 
погірш увався. П резидент К учм а поставив собі за  мету щ ось зм інити н а 
економ ічн ом у ф ронті. Щ е о д н а  п р о гр ам а  реф орм  б ула  п ід готовлен а  
улітку 1994 р. —  ц ього  разу  серйозна. А натол ій  Г альчинський, головний  
рад н и к  президента з економ ічних питань, відповідав за  розроблен ня д о 
кумента. Я  п рочи тав  його  чернетку, зробив кілька ком ентарів, а  потім  з 
великим задоволенням  слухав, як  президент К учм а презентував програм у 
п арлам енту  11 ж овтня 1994 року. П р о гр ам а  не була бездоганна, але вона 
була досить см ілива. В она д авал а  нові п ідстави  для сподівань.

1996: “золоте ” літо, невдала осінь
П ротягом  трьох літніх місяців 1996 року  вдалося досягти 

більш ого, ніж  за  попередні два  роки. Н априкінц і червня прийняли нову 
Конституцію . Д о середини серпня інфляція нареш ті знизилася до прийнят
ного  рівня. Д ругого  вересня з величезним успіхом ввели нову валю ту —  
гривню . У  процесі ніхто не постраж дав, усі обміняли будь-які суми в кар 
бованцях, і, найважливіш е, гривня утрим увала курс по віднош енню  до до
л ар а  протягом  п івтора року, тоді як  у той  самий період одна з найміцні- 
ш их валю т у світі —  ш вейцарський ф ранк —  втратила 25 % своєї вартості.

Ц е м ало стати  новим  економ ічним стартом , але трансф орм ація укра
їнської економіки у відповідності з пропонованим и реф орм ами, представ
леними восени 1994 р., не вдалася. П ізніш е восени був представлений п р о 
ект держ авного бю дж ету н а  1997 р. н а  основі нового  закону про оп одат
кування, який  щ е не затвердили. У  новом у закон і існувала невідкладна 
потреба, і запропонований  варіант був досить раціональним . О днак всім 
мало бути очевидно, щ о прийняття бю джету н а основі неіснуючого закону
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суперечить конституції. О бговорення нового бю джету затягнулось, він н а
реш ті був затверджений у червні 1997 р. Імпульс, отриманий улітку 1996 р., 
було втрачено, країна виявилася відкинутою  н а кілька років назад.

Допомога у створенні реформаторської команди
Н авесн і 1997 р ., через к іл ька  тиж нів після призн ачен н я 

віце-прем ’єр-м ін істром  з економ ічних п итань , С ергій  Т ігіпко  зап роси в  
мене н а  зустріч. Він був дивовиж но відвертий. С казав , щ о зар о б и в  д о 
статньо  грош ей  як  банкір  і том у  йом у не потрібн і ніякі хабарі. П о-друге, 
він заяви в , щ о знає, я к  у п равляти  бан ком , але п отреб ує  д опом оги , щ об  
н авчи ти ся п р ац ю вати  в уряді. П о-третє, ствердж ував, щ о не зм ож е б а 
гато  досягти  без ко м ан ди  лю дей, в ідданих ідеї реф орм . Т ігіпко  зап и тав  
мене: “Ч и  м ож ете ви мені в том у  до п о м о гти ?”

М іж народний  центр перспективних досліджень, де я  був головою  н а
глядової ради, а  В іра Н анівська —  директором , з благословіння Сергія Ті- 
гіпка організував робочий  семінар протягом  святкових вихідних 2 -3  трав
ня. У  семінарі взяли участь п ’ятнадцять високопосадовців, безпосередньо 
відповідальних за  різні аспекти економічної політики. Серед них були: Вік
тор  Суслов, —  го л о ва  парлам ентського  ком ітету з питань бю джету, Ігор  
М ітю ков —  міністр фінансів, В іктор Ю щ енко —  голова  Н аціонального  
банку У країни, Ю рій Є хануров —  голова  Ф онду держ м айна.

М и  розд іли ли  учасників н а  тр и  групи. В они об р ал и  своїх д о п о в ід а
чів т а  гол ів  і п ерей ш ли  до о б го во р ен н я  п ер ш о го  п и тан н я: “Ч о г о  вже 
вдал о ся  д о сягти  в еко н о м іц і?” Р езу л ьтати  дискусій  було внесено в 
ко м п ’ю тер т а  п о казан о  н а  екрані. П ід  час п лен ар н о го  об го во р ен н я  всі 
учасники  п о го ди л и  п ерел ік  досягнень. Т ем ою  наступ н ого  об говорен н я 
стало: “Щ о  тр еб а  зр о б и ти  у д о вго стр о ко в ій  перспективі?” П роц ес  п о 
вторився . О стан н ій  р ау н д  було п ри свячен о  п итанн ю : “Щ о  н еобхідн о  
зр о б и ти  у н ай бли ж чі дев’ять  м ісяців?” П ісля п резен тац ії остаточн и х  р е
зультатів  С ергій  Т ігіпко  взяв н а  себе ро л ь  го л о ву ю ч о го  і зап и тав , чи є 
охочі взяти  н а  себе відповідальн ість  за  ви кон ан н я кож ного  із завдан ь, 
п ри  ц ьом у для кож ного  м ає знайтись “то в ар и ш ” . Н ап р и кл ад , п р и й н ят
тя  бю дж ету  було н ев ідкл адн и м  зав д ан н ям , В іктор  С услов п о го д и в ся  
стати  в ідповідальним  за  й ого  виконанн я, а  Іго р  М ітю ков  став  сп івп ра
ц івн и ком  у ц ьом у  процесі. Т а к  для кож ного  з клю чових  завд ан ь  було 
сф орм ован о  експертн і двоосібн і ком анди .

Було ц ікаво  керувати  цим  п роцесом  і спостер ігати , як  легко  м ож на 
ввести  р о зу м н і п р и н ц и п и  у п р авл ін н я  т а  м ето д о л о г ії у р о б о т у  р ізн их
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л а н о к  н аш о го  уряду. О д н ак  р езу л ьтати  вияви ли сь  д ал еко  не так и м и  
враж аю чи м и , хоч а  в кож ній  ком ан ді вдавалося  досягти  консенсусу. Б о , 
зреш тою , існував п ар л ам ен т , п р ези ден тська  ад м ін істрац ія  т а  К аб ін ет  
м ін істр ів , як і не п р о й ш л и  через то й  сам и й  н ав ч ал ь н и й  п р о ц ес  і не 
д ійш ли консенсусу. Т ігіпко , як и й  був дуже надійним , отр и м ав  щ е б іл ь 
ш е о б о в ’язків, а  саме —  головуван н я у трьох  м іж м іністерських комісіях: 
з економ ічних реф орм , реф орм  у сф ері сільського  го сп о д ар ства  т а  ад 
м ін істративних  реф орм . О д н ак  й ого  п овн оваж енн я не були п р о п о р ц ій 
ним и до його  о б о в ’язків. Ч а с  п оказав , щ о він не був настільки  ж  мудрим 
у політиц і, як  в економ ічних питаннях.

Україна святкує
У кр аїн а  —  це кр а їн а  п арадокс ів , і одним  з них є те, щ о 

й у н ай складн іш и й  час во н а  мож е святкувати  м асш табн о  т а  зі см аком . 
1998 рік став роком  урочистих подій. 23 серпня відбулася святкова зустріч 
з н агоди  сьом ої р ічниці незалеж ності, після як о ї в ідлунав ф антастичний  
кон ц ерт у П ал ац і культури  “У к р а їн а” .

Н асту п н о го  дня вперш е відбувся в ійськовий  п ар ад , для яко го  Х р е
щ ати к  —  ц ен тр ал ьн а  вулиця К и єв а  —  був в ідбудовани й  за  враж аю че 
ко р о тки й  трим ісячний  терм ін , тод і як  у так ій  еф ективній  західній  країн і 
я к  Ш вей ц ар ія  зн адоби ли ся б роки , щ об  заверш и ти  п од ібни й  проект.

17 вересня так о ж  у П ал ац і культури  “У к р а їн а” К и ївськи й  п олітех
н ічн ий  інститут у п р и сутн ості б ільш е 4000 гостей  святкував  соту  р іч 
ницю  свого створення. Було п риєм н о  чути  п ро  всесвітньовідом их уче
них т а  інж енерів , як і були  в и к л ад ач ам и  аб о  ви п у скн и кам и  інсти туту  
(нині —  У ніверси тет), зн о ву  ж  так и  в ідбувся вели ки й  ко н ц ер т , п ісля 
яко го  було о р ган ізо ван о  п р и й о м  для к ількох сотень запрош ених.

20 вересня стало кульмінацією  святкувань 1100-ї р ічниці заснування 
Галича, який  протягом  короткого  періоду був центром  українського кня
зівства. Разом  з президентом  К учм ою  т а  групою  вищ их офіційних осіб з 
адміністрації н а  його літаку я приїхав до Івано-Ф ранківська, звідти ми п о
їхали м аш инам и до Галича. В ідбулася чудова презентація різних періодів 
історії У країни , виступав величезний зб ірний  хор, лунали  гарн і п р о м о 
ви —  особливо пристрасн а т а  красн ом овна була виголош ена Д м итром  
П авличком . М и поспіш али н азад  до Іван о-Ф ранк івська н а офіційну зу
стріч у театрі, після яко ї знову ж  таки  відбувся щ е один чудовий концерт 
з р ізном анітним и виступами дуже високої якості (пісня у виконанні В а
силя Зінкевича “Д ень над  У країн ою ” була особливо зворуш лива).
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З 27 по 29 ж овтн я п роходи ло  святкуван ня 125-ї р ічниці створен н я 
Н а у ко в о го  то в ар и ств а  імені Ш евченка у Л ьвов і —  місці заснуван н я т о 
вариства; у п р о гр ам і були  п ерш окласн і лекції, дебати  т а  щ е одне свят
куван н я у зал і оп ери  з оф іц ійним и  п р о м о в ам и , врученн ям  н аго р о д , а 
так о ж  чудовим  концертом , н а  яком у  виступали хори , оркестри  й окрем і 
ар ти сти .

2 грудня відзначалася 80-та р ічниця А кадем ії н аук  У країни , як а  зб іг
лася з вісімдесятим  днем н ародж ен н я її п рези дента (п ротягом  останніх  
36 років) Б о р и са  Є вген ови ча  П ато н а . О сновні урочистості проходи ли  
в П ал ац і культури  “У к р а їн а” , де м айж е 100 зап рош ени х , м іж  ним и і я, 
сиділи  у п резидії н а  сцені т а  4000 —  у залі. П р о л у н ал и  п р о м о ви  п рези 
ден та К учм и, п рези дента Н А Н У  Б о р и са  П ато н а , го л о ви  В ерховної Р а 
ди  О лексан д ра  Т качен ка , м ера К и єв а  О лексан д ра  О м ельчен ка т а  п ред 
ставн и ка  Ю Н Е С К О . П отім  відбувся щ е один  чудовий  концерт за  участі 
враж аю чих м олодих артистів  —  соло н а  скрипці у виконанн і 10-річного 
т ал а н т а  у супрові сим ф он ічного  оркестру  К и ївсько ї опери , 12-річного 
сп ів ака  з М и к о л аєв а  у суп ровод і то го  ж  оркестру , до як о го  н а  зав ер 
ш ення п р и єд н али ся  д в а  о п ерн и х  тен о р и , ч и ї го л о си  були  м айж е н а 
стільки  ж  чудові, я к  го л о си  П л ач ідо  Д о м ін го , Х осе К ар р ер а са  т а  Л у 
чан о  П авар о тт і.

В аж ко було не потрап ити  під враж ення від усіх цих заходів. В У краї
ні каж уть, щ о лю дям  необхідно забувати  п ро  загальн у  гн ітю чу ситуацію  
в країн і за  д о п о м о го ю  регулярних святкувань. Зваж аю чи  н а  те, ск ільки  
днів  було о го л о ш ен о  вих ідним и , зал и ш ається  лиш е зд о гад у вати ся , 
ск ільки  то го  р о к у  було зр о б л ен о . У  п од іях  т ак о ж  ч асо м  в ідчувалася  
“н о стал ь г ія” за  р ад ян ськи м  м инулим , з п р о м о в ам и , сп овнени м и  б ра- 
вури, б агать м а  п озити вн им и  поси лан ням и  О лексан дра Т кач ен к а  н а  р а 
дянську  реальн ість  т а  зап ровад ж ен н ям  н ай ви щ о ї н аго р о д и  У країн и  —  
“Г ерой  У к р а їн и ” . У  н аш ом у  м инулом у було б агато  героїв , а  тепер ми 
“ш там п у вати м ем о ” нових.

Ми святкуємо
М и  н ап евн о  п ід хоп и ли  святк о ву  л и х о м ан ку , то м у  щ о 

п р о тяго м  наступних ч о ти р н ад ц яти  рок ів  ор ган ізу вал и  к іл ька  власних 
святкувань. Н а ш а  д о чка  Туся Ш м оргун  та  її ч оловік  Д ж он  ж или в К иєві 
з 1992 до 1998 р о ку  й м али  б агато  друзів і знайом их. У  них була дуже 
п р о с т о р а  к в а р т и р а  й во н и  1996 р о к у  о р ган ізу вал и  святк у ван н я  м ого  
70-го дня народж ення. Було зап рош ено  70 гостей  р ізн ого  віку, проф есій
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т а  нац іональностей . С еред них були: к ілька родичів  з м ого р ідного  села, 
д ва  заступн и ки  п р ем ’єр-м ін істра, д ва  ак то р и  театру  й кіно, скульп тор , 
худож ник, сп іваки  В идубицького  ц ерковн ого  хору. Було так о ж  к ілька 
послів  в У кр а їн і т а  Д ж о р д ж  С орос. Л ун ало  б агато  п р и в ітан ь  і к іл ька  
вірш ів, складених для мене, як і авто р и  п р о чи тал и  дуже ем оційно. З в а 
ж аю чи  н а  р о зм а їття  зап рош ен и х  гостей , р о зм о ви  велися ч о ти р м а  м о 
вам и  одночасно .

Н айб ільш  неочікуваною  і зворуш ливою  частиною  святкування став 
м ом ент, коли  ш ість н аш и х онуків, в іком  від 5 до 10 років , всі вдягнені 
у тр ад и ц ій н е  україн ське вбр ан н я , р ап то м  зай ш л и  до к ім н ати , стали  у 
р яд о ч о к  і засп івал и  “ М н о гая  л іт а ” . Д о  них п р и єд н ався  хор , а  потім  і 
б ільш ість гостей, деякі зі сльозам и  н а  очах. Д ля мене це була дуже р а 
д існа й щ асли ва  подія.

М ій 75-й день народж ення святкували з інш им розм ахом  т а  в інш ому 
стилі. Він був організований друзями й колегами у М алом у М арийському 
палац і, будівлі, щ о зазвичай  використовується для офіційних держ авних 
прийом ів. Було зап рош ено  250 гостей, були оф іційні п ром ови  й п ри в і
тання від різних лю дей т а  з різних місць, було б агато  квітів, подарунків, 
звучала кам ерн а музика. Д ва  подарунки були особливі. П ерш ий —  періо
дичне видання (Zeitschrift) —  книга під н азвою  “Перехід, уявлення та  ре
альність” . Розділи книги були написані моїми колегами з М ІМ -К и їв  (три 
директори), к ільком а проф есорам и з П ольщ і, головою  Рим ського клубу, 
одним  ам ери кан ц ем  т а  деканом  бізнес-ш коли  з Я понії.
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Д руги й  п о д ар у н о к  —  зовсім  інш ого х ар актер у  —  був п р езен то ва
н ий  в ідом ою  україн ською  сп івачкою  О ксан ою  Б ілозір . В один  з м ом ен 
тів під час святкування вон а  взяла в руки  м ікроф он  і сказала: “Я  хотіла б 
зап р о п о н у вати  вам , Б о гд ан е  Д м и тр о ви чу , п о д ар у н о к  від м ого  м іста —  
Л ь в о в а” . Д вері відчинились, близько  двадц яти  дітей віком  від 4 до 6 р о 
ків зай ш л и  до зали , виш икувались у д ва  р яд о ч ки  й засп івали  сп очатку  
“М н о гая  л іт а ” , потім  к іл ька  популярни х  українських  пісень з багатьм а 
рядкам и  без п ідказок  т а  без ж о д н о го  н еп р ави л ьн о го  звуку. Х о р  н ази 
вався “Ц ь о м к и ” , то б то  поц ілуночки . Н ав іть  зар аз, зап лю щ ую чи  очі, я 
бачу  цих дітей  т а  чую  їхні мелодії.

М ій 80-й день народж ення святкували в будинку наш ого сина Л есика 
т а  його  друж ини Ф іони  у, так  би мовити, розш иреном у родинном у колі. 
Я  не п ам ’ятаю  точної кількості гостей, це було дуже гарне зібрання людей, 
добрий  доказ того, щ о м ої взаєм ини з лю дьм и не структуровані залеж но 
від вікової групи, роду занять, статусу в суспільстві або національності. 
Знову були співи, танці, ц ікаві й несподівані подарунки. Ц е святкування 
м ало одну виняткову обставину. П ісля кількох тостів канадський  посол 
заявив: “Б огдан  належ ить К анаді, бо він гром адянин  К ан ад и ” .

П о со л  Ін д ії о д р азу  ж  підхопив: “А ле Б о гд ан  стільки  всього  зробив  
в Індії. В ін так  д обре зн ає  н аш у кра їн у  і т ак  її лю би ть . М и  вваж аєм о , 
щ о він н алеж и ть Ін д ії” .

П о со л  Ш вей ц ар ії відповів: “А ле він ж ив і ж иве у Ш вей ц ар ії н а б а 
гато  довш е, н іж  у будь-якій  інш ій країн і. Ш вейц ар ія  є базою , з як о ї він 
п рац ю є н а  м іж народном у рівні, н а  всіх континентах , том у  ми вваж аєм о, 
щ о він н алеж и ть Ш вей ц ар ії” .

П осол  У країн и  в Б ерн і заверш ив ко р о тк у  п р о м о ву  словам и: “Б о г 
дан  Д м и тр о ви ч  —  українець і том у  н асп равд і він н алеж и ть  У к р а їн і” .

Д о  п евної м іри  всі четверо  м али  рац ію . Я  н ародився  і виховувався 
в У країн і, п ідтрим ував з нею  зв ’язо к  п р о тяго м  к ількох десятиліть, перш  
н іж  зм іг  п о вер н у ти сь , але м о ї п о ч у ття  до  тр ьо х  інш их кр а їн  си льн і й 
щ ирі. Ц я  р ізн о п л ан о в а  належ ність  н іколи  не б ула  п р о бл ем о ю  ан і для 
мене, ан і для зазн ачен и х  ч о ти р ьо х  країн .

В У к р а їн і м и  святк у вал и  не лиш е м о ї дн і н ар о д ж ен н я . У  червн і 
2010 р. н аш і д іти  я к  сп р авж н ій  сю р п р и з о р ган ізу вал и  святк у ван н я  
60-річчя н аш о го  ш лю бу з Л еон ідою  П етр івною . Ц е святкуван ня в ідбу
валося в гар н о м у  т а  п р о сто р о м у  дом і н аш о го  сина Л есика і й ого  д р у 
ж ини Ф іони , р о зташ о ван о м у  п о за  К иєвом  у лісі з краси ви м и  деревам и. 
Б уло  зап р о ш ен о  р івно  60 гостей . Ц е був чудо ви й  спосіб  зав ер ш и ти  
серію  святкувань. Ц е о д р азу  нам  н агад ал о  м ом ент, коли  н аш і діти-під-
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літки  орган ізували  наш е перш е справж нє святкування річниці ш лю бу —  
25-ї, н а  яку  вони  зап роси ли  р івно  25 гостей. Я к  і тоді, гості були  о б р ан і 
з лю дей , як і, н а  дум ку н аш и х  д ітей , були  н ам  бли зьк і, з р ізн их  м ісць, 
проф есій  і р ізн о го  віку. С еред зап рош ени х  були: дуж е в ідом а сп івачка 
т а  член  п арлам ен ту  О ксан а  Б ілозір , в ідом ий  н ауковец ь  С ергій  К ом іса- 
ренко , який  так о ж  був п ослом  У країн и , т а  н аш  п лем інник В олодя Г ав 
ри ли ш и н  з м о го  р ід н о го  села. М и  п а м ’ятаєм о  цю  под ію  го л о вн и м  
чин ом  через те, з як о ю  щ ирістю  т а  захопленням  гості висловлю валися з 
п ри вод у  то го , я к  двоє  лю дей  м ож уть п ро ж и ти  р азо м  ш істдесят рок ів , 
збер ігаю чи  н іж ні почуття  одне до од ного , м аю чи  трьох  дітей т а  сімох 
онуків і п ідтрим ую чи  дуже теплі стосунки  з ним и  усіма. Ц е, я к  вони  н а 
голоси ли , д овол і р ідкісне явищ е в сучасном у світі.

Вибори 1999року
К у ч м а  о го л о си в , щ о  він  буде б ал о ту в ати ся  н а  други й  

терм ін . Д о ц ього  м ом енту  в У країн і вже ви н и кла  вели ка кількість п о л і
ти чн и х  п ар тій  і д о во л і б агато  кан д и датів  у п резиденти . Ч етвер о  най - 
сильн іш их кандидатів-опонентів  нам агалися дом овитись, хто з них має 
н ай кращ і ш анси, п ри  ц ьом у  реш та н ад ал и  б й ом у свою  п ідтрим ку. їм  
не вдалося д ійти  згоди , і К у ч м а  д овол і легко  перем іг н а  виборах . Д есь 
за  д ва  м ісяці до них я був н а  зустріч і з К учм ою  і сказав  йому: “Л еоніде 
Д ан и лови чу , вам  варто  п очи сти ти  свою  стайню  перед в и б о р ам и ” . Н а  
мій подив, він не о брази вся  і сказав: “Я  не зм ож у ц ього  зр о б и ти  до ви 
бор ів  (я зрозум ів  —  то м у  щ о л ю ди  в й о го  “ст а й н і” були  го л о вн и м и  
ф інансовим и  сп он сорам и  й ого  кам пан ії). А ле я зр о б л ю  це після н и х ” . 
Я  сказав: “Д ля  ц ього  вам  буде п о тр іб н а  сп равж н я воля т а  здатн ість  так  
вчинити . І я п обачу , чи  вам  це вдасться” . З ц ьо го  видно, як і взаєм ини  
склалися в мене з п ан ом  К учм ою . Я  міг п рий ти  до н ього  н а  зустріч  без 
попередж ення, п росто  зателеф он увавш и  до й ого  офісу, і якщ о  він був 
н а  місці, ми го во р и л и  по  телеф ону або  дом овлялись п ро  зустріч  у цей 
же аб о  в наступ н ий  день. Я  м іг й ом у  казати  все, щ о дум аю , н ав іть  не 
дуже д о би р аю ч и  слова. Він знав , щ о це р о б и ться  не для то го , щ об  п о 
кри ти кувати  чи н аш к о ди ти  йом у, а  для то го , щ об  й ом у допом огти .

Щ е один  п ри клад  то го , п ро  щ о вже йш лося: плівки , зап и сан і в к а 
б інеті К учм и , як і зго д о м  зазн ал и  гн івн о ї кри ти ки , н ед во зн ач н о  н а т я 
кали , щ о вбивство  ж урн ал іста  Г он гадзе було о р ган ізо ван е  за  н аказо м  
К учм и . Д ещ о п ізн іш е я п р и й ш о в  до й о го  оф ісу  і сказав : “А бо  ваш і 
служ би безпеки н астільки  неком петентні, щ о вбили  лю ди н у  таки м  чи-
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ном , щ об  й ого  го л о ву  т а  т іло  було т а к  легко  зн ай ти , або  вони  не дуже 
вам  в іддан і” . У  моїх ком ен тарях  м істилася п ідозра , щ о він таки  віддав 
цей  наказ. Знову  ж  так и  без о б р ази  він відповів: “Б о гд ан е  Д м и трови чу , 
ці речі так  не робляться. Н е р о зм овляю ть  із груп ою  генералів  там , де це 
м ож н а зап и сати  н а  п рихован и й  диктоф он . В ідводять одну лю дину в ку
то ч о к  і тихенько в іддаю ть н аказ, а  він зн айде спосіб належ ним  чином  
й ого  в и к о н ати ” . З м ого  сп ілкування з К учм ою  було м ало користі. Він 
не т ільки  не п очистив  “стай н ю ” , а  й д оп ом іг  ол ігарх ії консолідуватись 
і поси лити  свою  р о л ь  у владі.

Радник трьох п р ем ’єр -м ін істр ів

Віктор Андрійович Ющенко
Е ко н о м іч н и й  спад  тр и вав . У  грудн і 1999 р. К учм і в д а 

ло ся  п ер ек о н ати  В ікто р а  А н д р ій о в и ч а  Ю щ ен ка стати  п р ем ’єр -м ін іс
тром . Д ля  ц ьо го  зн ад о би л ася  п евн а  наполегливість . Ю щ енко був г а р 
ним  го л о во ю  Н а ц іо н ал ьн о го  банку, д обре  керував ф ін ан совою  п о л іти 
кою , м ав д обру  репутац ію  в У країн і т а  був визн ан и й  н а  м іж н ародн ом у 
р івні як  один  із н ай кращ их  керівників ц ентральних  банків  у світі. П роте 
й ого  не дуже п р и в аб л ю в ал а  п ерсп ектива переходу в політику . Я  дуже 
д о бр е  зн ав  В ікто р а  А н д р ій о в и ч а  з 1993 р ., д о во л і часто  з н им  зу стр і
чався , він  був член ом  н агл я д о в о ї р ад и  М ІМ -К и їв . Т о м у  ц іл ко м  п р и 
ро д н о , щ о він зап роси в  мене стати  й ого  п о заш татн и м  рад н и к о м , і я  з 
превеликим  задоволенням  прийняв його пропозицію . Я  здивував Ю щ ен
ка  т а  п ерсон ал  М ІМ -К и їв , нап исавш и  йом у л иста як  го л о ва  н агляд ово ї 
рад и  з п рохан ням  піти  з ради , том у  щ о п рем ’єр-м ін істр не п овинен  бути 
членом  рад и  ж о д н о ї орган ізац ії, щ об  й ого  не м огли  звин увати ти  у ко н 
ф лікті інтересів.

Ю лія Т и м ош енко  була п р и зн ач ен а  заступн и ком  п р ем ’єр-м ін істра й 
в ід ігр авал а  клю чову  р о л ь  у виріш енні економ ічних п итань , особливо  в 
енергетичном у секторі. Д о б р е  зн аю чи  цей  сектор , во н а  зм усила в и р о б 
нич і т а  д и стр и б у то р ськ і ко м п ан ії зм ін ити  б ар тер н і угод и  н а  гр о ш о в і 
тран сакц ії. К о л и  т і р о зр ах о ву вал и сь  о д н а  з одною  б ар тер о м , вони  не 
д екларували  ж одних прибутків  і, в ідповідно, не сп лачували  ж одних п о 
датків . К о л и  ком п ан ії перейш ли  н а  гр о ш о в і тран сакц ії, вони  стали  де
кл ар у вати  п ри б утки  й п лати ти  зн ачн і п одатки , як і були  таки м  н еобхід 
ним  доходом  для д ерж авн ого  бю дж ету. З а б о р го в ан о ст і з зар п л ати  та
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пенсій  були  ш видко  виплачен і, щ о зб ільш и ло  п о п и т  н а  то в ар и , й зав 
д яки  існ уван ню  д о д атк о в и х  в и р о б н и ч и х  п о туж н остей  п о ч ал о ся  дуж е 
ш видке зр о стан н я  економ іки  без зн ач н о ї інф ляції, щ о ви кли кало  в р а 
ж аю че зростан н я В В П  —  до 9 % у 2000 роц і, яке три вало  високим и тем 
п ам и  п р о тяго м  яко го сь  часу  після то го , як  Ю щ енко н а  вим огу  К учм и  
п іш ов у відставку .

Ю щ енко і Т и м ош енко  дуже добре п р ац ю вали  разом . К іл ьк а  разів  
п ід  ч ас  м о го  п ер еб у ван н я  у каб ін ет і Ю щ ен ка зах о д и л а  Ю лія Т и м о 
ш енко і казала: “В ікторе А н дрій овичу , нам  тр еб а  п рий н яти  ось таке р і
ш ення сьо го д н і до 5 год и н и . Х од ім о  до мене в каб ін ет  і п о го во р и м о  
к ілька хвили н ” . Ю щ енко займ ався загальн о ю  політикою , був м ’якіш ий, 
а  Т им ош енко  після консультац ій  з Ю щ енком  п р и й м ала  см іливі р іш ення 
і з її х ар актер о м  т а  енергією  р о б и л а  все для то го , щ об  ці р іш ення було 
втілено в ж иття.

Х о ч а  п р ац ю вати  з Ю щ енком  було п риєм н о  й плідно, були дві сф е
ри , в яких він був не н а  висоті. П ун ктуальн ість  не б ула  однією  з й ого  
чеснот. О дн ого  р азу  в суботу  він п опросив  мене п рий ти  до н ього  в к а 
бінет о 12 годин і дня. Я  чекав у п рий м альн і, го л о ва  й ого  канцеляр ії п ід 
ходив до мене кож ні 15 хвилин і казав, щ о у п рем ’єр-м ін істра все щ е тр и 
ває зустріч  з делегац ією  М В Ф . Т а  зустріч  зак ін чилася  лиш е о 13.15, о д 
р азу  після неї Ю щ енко дав  ім п ровізован у  прес-конф еренцію . Н ар еш ті 
о 13.50 він зап роси в  мене до свого  кабінету. К о л и  ми п о чали  розм ову , 
зай ш л а  п ан і Т и м ош енко  й п о п р о си л а  й ого  п іти  до її кабінету. О  14.30 
ми н ар еш ті сіли , п ерекуси ли , вип и ли  чаю  і м али  сп ок ій н у  т а  п р о д у к 
ти вн у  розм ову.

Ін ш и м  слабки м  п унктом  було те, щ о він д о би р ав  н едостатн ьо  к о м 
петентних ф ахівців до своїх служ б т а  до К аб ін ету  м іністрів. Ц е п р о яв и 
лося протягом  кількох наш их спільних подорож ей  до С получених Ш т а 
тів т а  Є вр о п ей сько го  С ою зу. К о л и  у В аш и н гтон і у н ас  б у ла  зустріч  з 
груп ою  конгресм ен ів, Ю щ енко зап евн ив  їх, щ о У к р а їн а  стане членом  
С О Т 29 до кінця 2000 року. Було б недоречно вип равляти  й ого  у ході зус
тр іч і, т ак о л и  ми й ш ли  н а  інш у зустр іч  з т а к  сам о  важ л и во ю  груп ою , 
один  з його  постійних радників  або  міністрів повинен  був сказати  йому, 
щ о членство  в С О Т  буде досягнуте не ран іш е, н іж  через к іл ька  років . 
Я  не вваж ав , щ о сам е мені слід ск азати  й ом у п ро  це. П р о тяго м  н аступ 
н о ї зустріч і він п о втори в  те саме. Б а  н ав іть  гірш е —  коли  за  д ва  тиж ні 
п о то м у  ми по їхали  до Брю сселя, де я п о зн ай о м и в  й ого  з Р ом ан о  П роді,

29 Світова організація торгівлі.
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який  н а  то й  час був президентом  Є вропейсько ї ком ісії (Є К), і м іж  двом а 
п о л іти кам и , зд ал о ся , з а в ’язал и ся  д о во л і п р и язн і в ідн оси н и , Ю щ енко  
зн ову  п овто р и в , щ о У кр а їн а  стане членом  С О Т 29 до кінця року . Ц е п і
д ірвало  д овіру  П р о д і до Ю щ енка, п ро  як о го  в усьом у інш ом у склалася 
дуж е гар н а  дум ка.

Ю щ енко  не т іл ьки  змусив економ іку  рухати сь , він  був сп равж н ім  
дем о кр ато м , прихи льни ком  Є С  т а  сп івпрац і з Н А Т О . Загал о м  й ого  д і
яльн ість  н а  п осад і п р ем ’єр-м ін істра мож е бути  оц інена я к  дуж е добра . 
О д н ак  не всі й о го  р іш ен н я були  до вп о д о б и  о л ігар х ам . П о-д руге, він 
ставав  зан ад то  популярним , а  том у  —  м ож ли вим  кон курентом  К учм и. 
Н ар еш ті, М едведчук, н ови й  го л о в а  адм ін істрац ії президента, п очав  се
р й о зн о  в п л и вати  н а  р іш ен н я К учм и . Т о м у  н ап р и к ін ц і т р ав н я  2001 р. 
президент, н а  здивуван н я н ароду , попросив  Ю щ ен ка п іти  у в ідставку  з 
п осади  п р ем ’єр-м ін істра.

Анатолій Кирилович Кінах
О дразу  після відставки Ю щ енка, н а  пропозиц ію  К учм и, 

В ерховна Р ад а п ризн ачи ла А натолія  К інаха н а  посаду п рем ’єр-м іністра. 
К інах  не мав тако ї харизм и як  Ю щ енко, однак  добре розум ів економ ічні 
проблем и, бо в м инулом у обійм ав посаду президента А соціац ії п ром и с
ловців та  підприємців (А П П ). К оли  А. К інах вийш ов із зали  засідань Вер
ховної Ради, він одразу ж  запитав у мене, чи мож у я стати  його радником . 
Я  в ідповів , щ о, зваж аю чи  н а  те, щ о був р ад н и ко м  Ю щ ен ка і зберігаю  
певну лояльність до нього , я  м аю  спочатку  порадитися з ним , чи  ставати  
радн иком  його  наступника. Я  подзвонив Ю щ енку, який  відреагував так: 
“Вам не тільки  слід, ви повинні прийняти  пропозиц ію  К інаха стати  його 
радником . Ц е буде корисно для У кр аїн и ” . Я  одразу  подзвонив К інаху й 
сказав, щ о з рад істю  стану його  радн иком  за  умови, щ о він буде р о зм о в
ляти  україн ською  під час публічних виступів, найперш е я к  п рем ’єр-м і
ністр. Він погодився. Зі своїх попередніх зустрічей з ним  я знав, щ о він 
володіє українською , але н а публіці говорив  лиш е російською .

Я  знав К інаха й до цього . Генеральний  секретар М іж н ародно ї т о р 
говельної п алати  (М Т П ), р озташ ован о ї у П ариж і, М арія  К аттав і зап р о 
сила мене приїхати  до П ар и ж а н а  один день, де мені розказали , щ о і як  
робить  М Т П  й особливо про її роль  м іж народного  арб ітраж н ого  суду в 
то р го ви х  п итаннях . В она заж ад ал а , щ об  я р о зворуш и в  україн ського  
представника М Т П , том у щ о А П П  була дуже пасивна, не н ап равляла де
легатів  н а  конф еренц ії М Т П , не кори стувався п ослугам и  орган ізац ії,
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особливо її арб ітраж ним  судом. П еред поверненням  до К и єва  я відвідав 
українське посольство в П ариж і, де мені вдалося знайти  д и п лом ата п о 
сольства, н а  якого  було покладено о б о в ’язки  кон тактної особи між М Т П  
й У країною , який, н а  глибоки й  ж аль, н іколи  навіть не відвідував М Т П , 
том у щ о думав, щ о вся їхня р о б о та  ведеться ф ранцузькою , а  він володів 
лиш е англійською . Н асп равд і оф іційною  м овою  орган ізац ії була англій 
ська, незваж аю чи н а  те, щ о ш таб-квар ти р а  розташ овувалась  у П ариж і. 
Ц е п риклад  нееф ективності деяких наш их диплом атів . Я  зустрівся з Кі- 
нахом  у К иєві, зробивш и зауваж ення про неактивну участь у М Т П , але 
також  висловивш и пропозицію , щ о необхідно знайти українського суддю 
чи ю риста з добрим  знанням  англійської мови, який  би став членом  А р 
б ітраж ного  суду М Т П . Я  міг посприяти  цьом у, бо н а  той  час головував 
у суді ш вейцарець, проф есор п р ав а  і мій дуже добри й  друг.

П р ац ю в ати  з К ін ахом  було легко . Я  п о до р о ж у вав  з ним  до С Ш А  
т а  Брю сселя. Він був добре п ідготовлений  т а  еф ективно використовував 
ресурси членів делегації. П ід  час оф іц ійного  візиту  до С Ш А  ми зуп ин и 
лися в Н ью -Й о р к у , де м али  зустріч  з представн икам и  Є врейського  ко н 
гресу, були  п р и й н ят і С тівом  Ф о р б со м , в л асн и ко м  відом и х  ж урн ал ів , 
відвідали служ бу в У країнській  греко-католицькій  церкві п ам ’яті лю дей, 
як і заги н ули  11 вересня під  час а т а к  н а  хм ар о чо си -б л и зн ю ки , а  потім  
п о їхали  у В аш и н гтон  для зустрічей  з урядом , С вітови м  б ан ко м , М В Ф . 
К інах  п опросив  мене п іти  окрем о н а  зустріч  з А м ерикан ською  ком ісією  
з культурно ї спадщ ини  зам ість  заступ н и ка  м ін істра культури  У країн и , 
як и й  т ак о ж  був у ск лад і делегац ії. В они  о б о є  п о ду м ал и , щ о я зм ож у 
кр ащ е в п о р ати ся  із зав д ан н ям  сп івп р ац і з ком ісією . Н а  мій п оди в , 
виявилося , щ о го л о в а  ком ісії п р и зн ач ається  прези дентом  С Ш А , який  
так о ж  м ав схвалю вати  кан д и датури  членів комісії. Т аки м  чином , у к о 
місії були  дуже зн ач н і п овн оваж ен н я. Г о л о в а  й усі члени  ком ісії були 
євреї, її м етою  н асп р ав д і було  о д ер ж ати  деякі культу р н і п а м ’ятк и  т а  
власн ість , щ о  н ал еж ал и  євреям  до засн у ван н я  Р ад ян сько го  С о ю зу  й 
були  н ац іон ал ізован і.

Основним питанням  обговорення з комісією було те, чи м ож на повер
нути колиш нє єврейське кладовищ е у Рівному. Воно було розташ оване на 
краю  міста, але з його розвитком  стало ближче до центру. Ц е був значний 
о б ’єкт власності, повернення якого  з культурних т а  ф інансових причин  
стало дуже важ ливим , але місту й усьому регіону було непросто від нього 
відм овитись. Я  слухав ком ісію  зі сп івчуттям , зауваж ую чи, щ о у нас в 
У країні є схожі проблем и з поверненням деяких клю чових артефактів три 
пільської культури, вивезених з У країни  і виставлених в Е рм ітаж і у Ленін-
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град і (С анкт-П етербурзі). М и  гарно  поговорили, але я  знав, щ о не змож у 
виріш ити  цю  проблем у. П р о тяго м  к ількох років  я  отрим ував листи  від 
комісії, щ о приязно ставилася до мене і нагадувала, як  я мож у найкращ им  
чином  вплинути н а  це складене питання з кладовищ ем.

За  К ін ах о м  не сто я л а  ж о д н а  си л ьн а  п ар т ія , він  не м ав п ід тр и м ки  
п арлам ен ту  чи  президента й був зм уш ений  п іти  у відставку  в л и с то п а 
ді 2002 р.

Віктор Федорович Янукович
У  день в ідставки  К ін а х а  В іктор  Ф ед о р о в и ч  Я н у к о ви ч  

був призначений  п рем ’єр-м іністром . У  січні 2003 р оку  він виріш ив взяти 
участь  у С вітовом у  економ ічн ом у ф орум і в Д авосі. За  тиж день до п о 
чатку  ф орум у мені подзвонили  з українського  п редставництва в Ж еневі, 
а  потім  і з М ін істерства зак о р до н н и х  справ У кр аїн и  т а  п оп роси ли  про 
д опом огу . У  Я н у к о ви ч а  був зап л ан о ван и й  сн іданок  н а  суботу  о 07.30, 
на як и й  м али  п р и й ти  бізнесмени, кер івники  великих ком пан ій , як і м о 
ж уть м ати  інтерес до інвестицій  або  інш их ф орм  бізнесу в У країн і. З в а 
ж аю чи  н а імідж , як и й  м ав Я н у ко ви ч  за м еж ам и країн и , п осадовц і, як і 
д зво н и л и , були  сту р б о в ан і ти м , щ о не буде б агато  охочих  п р и й ти  на 
сн іданок . В они сп и тали , чи  зм ож у я зр о б и ти  так , аби  зн ан і бізнесмени 
все-таки  п р и й ш л и  н а цю  зустріч . Я  р о зісл ав  п р и б л и зн о  п ’ятн ад ц ять  
е-мейлів лю дям , яких  добре зн ав , б ільш ість із них —  коли ш н і випуск
н ики  п р о гр ам  для президентів  п ідприєм ств у М ІМ -Ж ен ев а . Т ієї суботи  
о 09.30 р ан ку  В іктор  Ф едорови ч  п одзвон ив  мені д одом у  в Ж еневі. Він 
п очав  зі слів: “Я  вдячний  вам  за  те, щ о т ак а  кількість визнаних  б ізнес
менів з трьох  різних континентів  прийш ла на зустріч зі мною . Я  був гли 
б око  враж ений  тим , яких  верш ин досягли  ваш і коли ш н і вип ускни ки ” . 
Я н у к о ви ч  п родовж и в: “А ле в мене є п ро бл ем а. Я  зн аю  вас, але ви не 
зн аєте м ене” .

Я  в ідповів , м ож ли во , трохи  іронічно: “Я  дещ о п ро  вас ч ув” .
Він одразу  ж  відповів: “Я  розкаж у вам  історію . Р озм овляли  троє  ч о 

ловік ів , і один  сказав: ‘Я  зн аю  то го -т о ’. Д во є  інш их здивован о  т а  з п о 
вагою  підняли  брови . Д ругий  сказав: ‘А  я  знаю  того -то !’ Д во є  інш их ви 
гукнули: ‘В ау!’ Т о д і тр ет ій  сказав : ‘А  я зн аю  Б р еж н єв а ’. П о к и  двоє  
інш их, ц іл ко м  враж ен і, д о б и р ал и  сл о ва  для в ідп овід і, ч о л о в ік  додав: 
‘П р о б л ем а  в том у , щ о Б реж нєв не зн ає  м ене’. Я к  бачите, у ц ьом у  м оя 
п ро бл ем а, том у  щ о я справд і б агато  про вас знаю , а  ви мене не знаєте. 
1993 р о ку  ви п ровели  одноденний  сем інар  під егідою  С вітового  еконо-
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м ічного  ф орум у в К иєві. Я  був серед сім десяти  учасників н а  том у  сем і
н ар і, а  ви були  один  н а  сцені. Я  б агато  чого  н авчився завд яки  сем інару, 
за в ’язав  деякі корисн і знайом ства. Д ля мене це був дуже важ ливий  день. 
Т ом у  я добре вас зап ам ’я т а в ” . Я н укови ч  продовж ив: “З автр а  я в ідлітаю  
з Ц ю р іх а  до К и єв а  н а  своєм у л ітаку  й буду дуже вдячний, якщ о ви зм о 
ж ете до мене приєднатись. У  н ас  буде дві год и н и  під час п ольоту , п р о 
тягом  яких  я хотів  би п остави ти  вам  ряд  зап и тан ь  і ми м огли  б добре 
п о го во р и ти  н ао д и н ц і” .

Т ак  зб іглося, щ о я вже м ав н а  то й  день кви ток  Ж ен ева -К и їв , з п р о 
м іж ною  зуп ин кою  в Ц ю ріху  —  як р аз  вчасно, щ об  встигнути  н а  п рези 
дентський  л ітак . Я к  він п ооб іц яв , мене зустріли  в аероп орту , провели  
н а  л ітак  і зап роси ли  до п ерш ої кабіни , де зазви чай  л ітаю ть  президенти  
або  п р ем ’єр-м ін істри, і під час п о до р о ж і вони  м ож уть зап р о ш у вати  де
яки х  н ай ви щ и х  членів  д елегац ії для р о зм о в  аб о  кон сультац ій . О тж е, 
я  опинився там  разом  з Я нуковичем . М и  п ооб ід али  й потім  розм овляли  
без ж одних переш код  або  перерв до сам о ї п осадки  в Б ори сп ільськом у  
аеропорту . Н ап р и к ін ц і В іктор  Ф едорови ч  зап и тав  у мене, чи баж аю  я 
стати  й ого  рад н и ко м . Я  не дав  й ом у ч ітко ї відповіді.

П ід  час н асту п н о ї п о д о р о ж і до К и єв а  у березн і 2003 р ., я , н а  свій 
подив, п рочи тав  у газеті “У рядови й  кур’єр ”30, щ о р іш енням  К аб інету  мі
ністрів мене п ризн ачен о  п озаш татни м  радн иком  п рем ’єр-м ін істра Я н у 
ковича. К іл ька  днів по том у, в середу, від представників  Є С  я отри м ав  
коп ію  д окум ен та  під н азво ю  “Н о в а  п о л іти ка  сусідства Є С  у контексті 
ш и р ш о ї Є в р о п и ” . Я  о д р азу  ж  п р о чи тав  цей  48-стор інковий  докум ент. 
Знав, щ о реакц ія української диплом атії н а  н ього  була н егативна. У краї
н а  х отіла  бути  членом  Є С , а  не п росто  д обри м  сусідом. Я н у ко ви ч  п о 
винен був їхати  в Брю ссель н аступ н ого  п онед ілка н а  сам іт між  У к р а ї
н ою  т а  Є С , щ о відбувався кож ні п івроку. П о  обіді мені п одзвон и в  Р о 
м ан о  П р о д і, як и й  н а  то й  час був п р ези ден то м  Є в р о п ей сько ї ком ісії, 
яки й  вже б агато  років  був моїм  д обри м  другом . Він сказав: “ Б огдан е, 
ваш  н ови й  п р ем ’єр-м ін істр хоче зустрітися зі м ною  сам -на-сам  під час 
саміту. З огляду  н а  те, щ о я п ро  н ього  чув, я дуже не хотів  би  так о ї зу 
стрічі. Н а р аз і я  не зреагував  н а  прохан ня . Щ о ти  дум аєш ?”

Я  відповів: “Р о м ан о , Я н у ко ви ч  є п р ем ’єр-м ін істром  У країн и , том у  
вваж аю , щ о то б і в ар то  з н им  зустр іти ся  п о п р и  те, я к о ї ти  п р о  н ьо го  
дум ки . Я к щ о  то б і т а к  буде зручн іш е, я  м ож у п р и їх ати  н а  цю  зустріч  
р азо м  з ним , щ об  усе п рой ш ло  трохи  легш е” .

30 Щоденне видання Кабінету міністрів.



267

Н аступного  дня мені подзвонив керівник служби п ротоколу  п рем ’єр- 
м ін істра й п овідом ив, щ о я увійш ов до складу  делегації, я к а  відлітає в 
Брю ссель наступного понеділка. Я  зрозум ів, щ о Я н укови ч а  попередили, 
щ о в нього відбудеться п риватн а зустріч з П роді. Я  зателефонував до Вік
т о р а  Ф едоровича, щ об сказати , щ о є документ, н а  який  н аш а диплом атія 
відреагувала негативно, але згад ан а  п ол іти ка м істить ряд гарних м ож ли
востей для сп івпраці з Є С  і навіть для отрим ання деякого фінансування. 
Я  запропонував прийти  до нього і обговори ти  документ, мож ливості, які 
він відкриває, т а  його  недоліки. Я нукович  одразу  відреагував і запросив 
мене до себе н а  зустріч о третій  годині наступного дня. М и  провели  го 
дину і со р о к  п ’ять  хвилин  без ж одних телеф онів чи  інш их втручань. 
Я  читав докум ент р яд ок  за  рядком , п ідкреслю ю чи як  позитивні, т ак  і не
гативн і елементи. Ц е був ц ікавий досвід. Я нукович  уваж но слухав, як  хо 
рош ий  студент, і поставив лиш е кілька запитань. Це, м іж  інш им, одна з 
якостей, які я  в ньому п оваж ав. Він усвідомлю вав, щ о знає дуже мало про 
зовніш ній  світ, але був готовий  вчитись і не сором ився це п оказати . Щ е 
мені в ньом у подобається таке: коли Я нукович був губернатором  донець
кого  регіону, він не дозволяв російських інвестицій. Він сам  хотів бути 
кер івником , а  не слухати  н акази  з М оскви , як і б п о ч ал и  н адходи ти  з 
великим и російським и інвестиціям и у Д онецьку  область , чого , до речі, 
боялися донецькі олігархи.

Р ан о  в п о н ед іл о к  м и  в ідлетіли  до Б рю сселя. К о л и  п р и й ш л и  до 
Є вр о п ей сько ї ком ісії, Р о м ан о  П р о д і вий ш ов з будівл і п р и в ітати  нас, 
сп о ч атку  м іцно мене об ій н яв , а  п о т ім  я п р ед стави в  й ом у Я н у к о ви ч а . 
П р и в атн а  зустріч  так и  відбулась. Із  Р ом ан о  П р о д і був й ого  головн и й  
п оліти чни й  рад н и к , а  з Я нукови чем  —  я і Р о м ан  Ш пек, п осол  У країн и  
в ЄС, який  так о ж  виступав у рол і перекладача. Я нукови ч  почав розм ову  
к іл ько м а  реченням и , вочевидь п очуваю чись трохи  незручно. Я  п оп ере
див й ого  заздалегідь , щ о у якийсь із м ом ентів  зм ож у п р о до вж и ти  р о з 
мову. Я  так  і зроб и в , го во р и в  з П р о д і від імені У країн и . О бговорен ня 
т р и вал о  п р и б л и зн о  40 хвили н , П р о д і стави в  зап и тан н я  і р о б и в  деякі 
п р о п о зи ц ії. З усіх тих р азів , ко л и  я су п р о во дж у вав  прези дентів  чи 
п р ем ’єр-м ін істр ів  п ід  ч ас  оф іц ійних візитів  за  корд он , це був п ерш ий , 
коли  я взяв слово , а  п р ем ’єр-м ін істр відчував полегш ення, а  не образу . 
П ісля Б рю сселя я суп роводж ував  Я н у к о ви ч а  до Ц ю ріха, де в ідбулася 
зустріч  з великою  груп ою  ш вей ц арськи х  бізнесменів, п отім  він відлетів 
до К и єва , а  я повернувся до Ж еневи.

М ісяц ь  аб о  д в а  п о  то м у  м ен і зн о ву  п о д зв о н и в  кер ів н и к  служ би  
п р о т о к о л у  Я н у к о ви ч а , щ об  п о в ід о м и ти  , щ о я є в ск лад і делегац ії, як а
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суп р о во дж у вати м е п р ем ’єр -м ін істра  під  час оф іц ій н ого  в ізиту  до П а 
риж а. Я  сказав: “З рад істю  поїду, якщ о  там  в ід ігравати м у  якусь р о л ь ” . 
Я  вже бував у П ар и ж і п о н ад  50 разів  і не хотів  летіти  туди, щ об  суп ро
водж увати  Я н у ко ви ч а  з однієї зустрічі н а  іншу, сидіти й слухати. Б ільш е 
мені не дзвонили , тож  до П ар и ж а  я не полетів. М ені не дзвонили  з офісу 
п р ем ’єр -м ін істр а  й п ісля й о го  п оверн ен н я. П р и б л и зн о  через м ісяць я 
зн ову  п р о чи тав  в “У р яд о во м у  ку р ’єр і” : “Р іш енням  К аб ін ету  м іністрів 
Б о гд ан  Д м и трови ч  Г аври ли ш и н  звільнений  з посади  р ад н и к а  п р ем ’єр- 
м ін істр а” . Д у м аю , Я н у к о в и ч  був о б р аж ен и й  ти м , щ о я не зах о тів  су
п р о во д ж у вати  й ого  до П ари ж а.

Ч ерез к ілька місяців лю ди н а з академ ічних кіл, як а  добре зн ала Я н у 
кови ча , п о д зво н и л а  мені й ск азал а  м айж е пош епки , щ о Я н у ко ви ч  дуже 
хотів  би зі м ною  п о бачи ти сь  і щ о ця зустріч  буде суворо  конф іденцій 
ною . Я  в ідповів , щ о не м аю  ніяких особливи х  б аж ань  чи п отреб  н а  зу 
стріч  з Я нукови чем  і не знаю , чом у  він баж ає  бачити  мене. Ч ерез к ілька 
днів вищ езгаданий  посередник прийш ов до м ого офісу і сказав , щ о Я н у 
кови ч  хотів  зустр іти ся  зі м н ою , щ об  ви б ач и ти сь . Ч ер ез  день увечері 
мене заб р ав  урядовий  л ім узин  і відвіз за  К иїв  до держ авн о ї резиденції 
п рем ’єр-м іністра. Я нукови ч  ш видко перейш ов до суті. Він сказав: “П р и 
чин ою , з я к о ї К аб ін ет  м ін істр ів  зв ільн ив  вас із п о сад и  м о го  р ад н и к а , 
став дзвін ок  від К учм и  (на той  час президента), який  різко  мені наказав: 
“ П о зб ав ся  Г ав р и л и ш и н а” . Він додав: “ М ен і ш ко да , але я  п р о сто  був 
зм уш ений  це зр о б и ти ” . Ц е б ула  м оя останн я зустріч  віч-на-віч  з Я н у к о 
вичем . Д ум аю , щ о К у ч м а  дзвон и в  Я н у ко ви ч у  н а  п о р ад у  М едведчука, 
бо сам  К у ч м а  ставився до мене дуже позити вн о .

П ом аран чева р ев ол ю ц ія
С итуац ія  в У країн і п ісля 2002 р. б ула не особливо  б ага- 

тооб іц яю ча. Т ем п  економ ічн ого  зростанн я , яке п очалось  у 2000 р ., п о 
ступ ово  в тр ач ав  силу, і п р ав л ін н я  К учм и  стал о  ж орстк іш е. С в о б о д а  
преси  стал а  обм еж еною . Т елевізійники  о три м ували  таєм н і вказівки  від 
адм ін істрац ії п рези дента щ одо тем , як і м ож н а було об го во р ю вати , а  як і 
ні. Б ага т о  ж урн ал істів  в ідчували  ти ск  ц ен зури . С еред  н аселенн я п о 
всю ди все б ільш е й б ільш е н ар о стал о  незадоволення. Д о д ал и  п о ган о го  
н астр о ю  в суспільстві й загадко ве  вбивство  Г. Г онгадзе, який  зап о ч ат 
кував інтерн ет-ви данн я “У кр а їн ська  п р а в д а ” , і плівки , як і н ібито  були
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зап и сан і в каб ін ет і К у чм и  й вказу в ал и  н а  те, щ о н ак а з  п р о  вби вство  
Г о н гадзе  вий ш ов із ц ьо го  ж  кабінету . Ц е д о дало  п о л іти ч н о го  вогню , 
який  і так  уже тлів. Г учні дем он страц ії п ровод и лися під гаслом  “У к р а ї
н а  без К у ч м и ” . Б ага тьо х  д ем он стран тів  було заар еш то в ан о , деякі з а 
зн ал и  ф ізичного  знущ ання. Ц е викликало  щ е б ільш ий  гнів  у населення. 
Ч етвер ті вибори  п рези дента були  зап л ан о в ан і н а  31 ж овтн я 2004 року. 
Т а к  зван і д ем о к р ати ч н і, п атр іо ти ч н і й п р о зах ід н і п о л іти ч н і п ар т ії не 
були  о б ’єднан і, й п ерсп ективи  р езультатів  виборів  н а  кор и сть  “д ем о 
к р ат ів ” оптим ізм у  не викликали .

Н авесн і 2004 р. я  виріш ив сп р о б у вати  п ер ек о н ати  л ідерів  тр ьо х  п о 
л іти ч н и х  п ар т ій  в то м у , щ о во н и  м ож у ть  м ати  ш ан си  н а  п ер ем о гу  в 
ц их  в и б о р ах , як щ о  о б ’єд н аю ть  св о ї си ли  й ви сун уть  т іл ьк и  о д н о го  
к ан д и д ата . Я  зу стр іч ався  з Ю лією  В о л о д и м и р івн о ю  Т и м о ш ен к о , ми 
о б го в о р ю в ал и  так у  м ож ли вість , і в о н а  п о ясн ю в ал а  го то вн ість  д о м о 
вити ся  з Ю щ ен ко м  —  н ай б іл ьш  п р и й н ятн и м  кан д и д ато м , але л ю ди  з 
оточен ня Ю щ ен ка були п р о ти  так о ї коаліц ії. Т од і я ко р о тк о  о б говори в  
це п итанн я з О лександром  О лександровичем  М орозом , л ідером  С оц іа
л істичної партії У країни , колиш нім  головою  В ерховної Ради. М и  м али 
ан алогічн у  розм ову , в як ій  я не р о зго л о ш у вав  зм істу м оєї р о зм о ви  з 
Ю лією  Т имош енко. П отім  поїхав до В іктора А ндрійовича і в спілкуванні 
з ’ясував його  бачення переш код, як і заваж аю ть трьом  лю дям  о б ’єднати  
свої сили. У сі троє  були досить відкриті зі мною , бо знали, щ о я не мав 
особистого  інтересу в цій справі. Знаю чи їхні п очуття та  погляди , я пере
йш ов до другого  туру наш их розм ов. І тут уже був чіткіш ий у визначенні 
перепон, які заваж али  консолідації їхніх зусиль о б ’єднатись. Я  не був пев
ний, чи переконали  мої аргум енти тих трьох  політичних лідерів.

К о л и  в и б о р ч а  кам п ан ія  б ула  в п овн ом у  розп ал і, н апруж ення в су
спільстві стало відчутним. П резидент Росії В олодим ир П утін  своїм  в ізи
том  до К и єва , в ідкри тою  п ідтри м кою  кан д и датури  Я н у к о ви ч а  т а  звер 
н ен ням  н а  д ер ж авн о м у  телебачен н і гл яд ач ів  —  н іби  вони  були  й о го  
лю ди , а  не українц і, —  підлив ол ії в огонь. П отім  у вересні було о тр у 
єння Ю щ ен ка д іоксином , в яком у  п ідозрю вали  російські таєм н і служби. 
П о л іти ч н е  н ап р у ж ен н я  зр о стал о  щ е й  том у , щ о Я н у к о в и ч а  вваж ал и  
проросійським  канди датом .

С перш у було 26 кандидатів , але після перш ого  туру виборів  31 ж о в 
тн я 2004 р о к у  лиш е Ю щ ен ко  т а  Я н у к о ви ч , н аб р ав ш и  п р и б л и зн о  по 
40 % голосів  кож ен , ви й ш ли  у др у ги й  тур. І х о ч а  Ю щ ен ко  о тр и м ав  
тр охи  б ільш е голосів , н іж  Я н у ко ви ч , були серйозн і п ід озри  й  в ідкриті 
о б ви н уваченн я щ одо  вели кої к ількості ф альси ф ікац ій  у п ерш ом у турі
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н а  к о р и сть  Я н у к о ви ч а . У  д р у го м у  ту р і Я н у к о ви ч  вий ш ов н а  перш е 
місце, м абуть-таки , завдяки  м асовим  ф альсиф ікаціям . Ц е викликало  де
м он страц ії н а  М ай д ан і Н езалеж н ості в К иєв і наступ н ого  дня. В они н а 
д зви чай но  ш видко  н аб и р ал и  силу, і лю ди  з б ільш ості регіон ів , н ав іть  із 
сіл за  600 км від К и єва , приєднувалися до дем онстрантів . П о ч ал ася  П о 
м ар ан ч ева  револю ція.

Б у л а  зим а. Н а  щ астя, гр у п а  м олодих  лю дей  п р и го ту вал и  нам ети  з 
м атр ац ам и  т а  ко вд р ам и , і кияни  щ едро в ідреагували  —  п рин оси ли  їжу, 
теплий одяг, зап рош ували  дем онстрантів  у свої дом івки  відпочити. Н аш  
син Л есик, як и й  п рац ю вав  у К иєві, винайняв  к іл ька  к ім нат у готел і п о 
б ли зу  М ай д ан у , в яки х  д ем о н стр ан ти  м огли  п о зм ін н о  п о сп ати  по 
6 годин , їм  д авал и  їж у й одяг. У сі н аш і д іти  в ід іграли  певну р о л ь  у цій 
револю ції. М ен ш а д о ч к а  Т ін а  о р ган ізу в а л а  д ем о н стр ац ію  в Ж еневі 
перед О О Н  т а  б ула  н а  зв ’язку  з м ін істром  зак о р до н н и х  сп рав  Ш вей ц а
рії, я к а  з Ж еневи  н ад ісл ал а  л и ста  п ідтри м ки  дем он странтам .

П о м а р ан ч е в а  рево л ю ц ія , н а зв ан а  т а к  через си м вол ічн і к о л ьо р и , 
б ула  н ад зви ч ай н о ю  подією , ун ікальною  в історії не лиш е У країн и , а  й 
в істор ії світу. В о н а  б у ла  в и н ятк о во  м и рн ою , де не п о стр аж д а л а  і не 
вм ерла ж о д н а лю дина. Ц е була весела подія , лю ди  сп івали  “Р азом  нас 
б агато , н ас  не п о до л ати !” і “Ю щ енко —  Т ак !” Ю щ енко виходив н а  ім 
провізован у  сцену н а  М айдан і, трим аю чись за  руки  з Ю лею  Т им ош енко 
т а  О л ек сан д р о м  М о р о зо м . Н асп ів у ю ч и  л ю д и  в и сл о вл ю в ал и  єдин і
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вим оги: “П р авд а  і свобода!” Н іхто  не кричав, як  м ож на було очікувати: 
“М и  хочемо р о б о ту  і кращ у платню !” С правж ній  характер  українського  
н ар о д у  вийш ов н а  поверхню . Ч ерез свій м и рн ий  т а  веселий переб іг р е
волю ція стал а  еп іцентром  св ітово ї уваги.

П а м ’ятаю , я к  я  стояв н а  вулиці п обли зу  М ай д ан у  і бачив , я к  б агато  
лю дей  п л акал и . А ле п л а к ал и  від р ад о ст і. К о л и  я диви вся , я к  д ем о н 
стр ан ти  п р и к р аш ал и  охорон ців  і н ав іть  їхню  зб р о ю  квітам и , я  відчув, 
щ о то  б ула  п ер ем о га  д о б р а  н ад  злом  і п оверненн я н ац ії до ж иття. Т о  
було м айж е н ереальн о . К іл ь к а  ти сяч  м олод и х  лю дей , б агато  з них —  
м о р д о во р о т ів , було п ривезено  п о їздам и  з Д о н ец ька , щ об  зл ам ати  д е
м он страц ію . В они  п о н ап и вал и ся  по д о р о зі й п іш ли  до М ай д ан у  з к а 
м еню кам и , го то в і р о зп о ч ати  бійку. П р о те  онім іли , коли  дем он странти  
зустр іли  їх кв ітам и , а  не кам ен ю кам и  і л ай л и ви м и  словам и . їх  з а п р о 
сили  п р и єд н ати ся  до  дем о н стр ац ії. Збентеж ен і, вони  ро звер н у л и сь  і 
п овернули ся в Д онецьк . М ін істр  о б о р о н и  О лексан др  К у зьм у к  зробив  
публічну заяву, щ о арм ія існує для того , щ об захи щ ати  країну, а  не во ю 
вати  зі своїм  н арод ом . Б агато  в ійськових оф іцерів  т а  м іліціонерів  п р и 
єдналися до дем онстрантів .

Було п о б о ю ван н я , особ ли во  за  ко р д о н о м , щ о П о м ар ан ч ева  р ев о 
лю ція м ож е зак ін ч и ти ся  кр о в о п р о л и ттям . Т о м у  А лексан дер  К васн єв- 
ський  —  президент П о л ьщ і і В алдас А дам кус —  президент Л и тви , обоє 
сп равж н і друзі У країн и , при їхали  до К и єва  й зап р о п о н у вал и  виступити 
в р о л і м едіаторів  у конф лікті. М аб уть , завд яки  їхнім  пропози ц іям  п а р 
л ам ен т  виріш ив скасувати  результати  д ругого  туру. В ерховний  суд ви 
знав , щ о ф альси ф ікац ії м али  місце й том у  р езультати  другого  туру  в в а 
ж аю ться недійсними. П ісля переговор ів  з п резидентом  К учм ою , під час 
яких Ю щ енку довелося п іти  н а  поступки  щ одо  президентських п о вн о 
важ ень, другий  тур  було п ереголосован о  в кінці грудня і Ю щ енко ви 
йш ов ч ітким  перем ож цем .

В плив П о м ар ан ч ево ї револю ції був великий. С тавлен ня лю дей  з ц і
л о го  світу  до  у кра їн ц ів  стал о  дуж е п о зи ти в н и м , н ав іть  захоп лен и м . 
У  тен існом у клубі, до як о го  ходив у Ж еневі, я  р ап то м  став героєм  лиш е 
том у, щ о був українцем . І здавалось , щ о не м ав значення то й  ф акт, щ о 
до ц ього  часу  я був п роф есором , директо р о м  відом ого  інституту й а в 
то р о м  б агатьо х  роб іт . Р ап том  до мене п о чали  стави ти сь як  до когось  
о соб ли вого  і так о го , щ о заслуговує п оваги .

У країн а стала країною  сподівань і мож ливостей , сподівань, щ о вона 
стане п р и к лад о м  д ем ократії, за  яким  йтим уть інш і п острад ян ськ і р ес
п убл іки . М о ж л и во ст і для б ізнесу т а  інвестицій  ви гл яд али  чудови м и .
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Було відчуття н іби  м ільярди  д олар ів  висіли над  У країн ою  в оч ікуванн і 
н а  зн ак  і, б ільш  п р агм ати ч н о , —  н а  зако н , як и й  би  давав  ч ітк і гар ан т ії 
щ одо  п р ав а  власності й в ільно ї торгівл і. А ле ц ього  не сталось. І м ільяр
ди  п іш ли  деінде.

Гіркий п л ід  п ер ем оги
П ер ш і д в а  ти ж н і п ісля ви б о р ів  Ю щ ен ко  я к  п р ези ден т  

д о б р е  сп р авл явся  зі сво їм и  о б о в ’язк ам и . В ін зд ійсни в  к о р о тк і в ізити  
до М оскви , Брю сселя і до С Е Ф  у Д авосі. В Брю сселі й Д авосі й ого  п р и 
й м ал и  н ад зв и ч ай н о  д о б р е . В ін був вт ілен н ям  н о в о ї У кр а їн и . Н а  п о 
ч атку  січня в ідбулася у р о ч и ста  вечеря для к ількох  сотень осіб, н аб л и 
жених до Ю щ енка. В якийсь м ом ент він п опросив  мене нап исати  к ілька 
клю чови х  ідей, як і б м іг увести  в свою  допов ідь , яку  зб и р ався  р о б и ти  
у Д авосі. Я  був щ асливи й  зр о б и ти  це. І то  був н аш  о станн ій  особи сти й  
к о н так т . Ч ер ез к іл ька  тиж нів  си туац ія  стал а  п огірш уватись . Ю щ енко  
м іг тод і ство р и ти  м іцну коал іц ію  в уряд і й просун ути  ряд  необхідних 
п о л іти ч н и х  і економ ічн их  реф орм . Л ю ди  н ад ал и  й о м у  п овн о важ ен н я  
р о б и ти  це й оч ікували , щ о т а к  і буде. Він п очав  ко л и вати сь  м іж  ал ь ян 
сом  з Ю лією  Т и м ош ен ко  і, хоч  я к  дивн о  це м ож е звучати , з Я н у к о в и 
чем , чим  ви кли кав  р о зч ар у ван н я . Він став  неріш учий , зм ін ю ю чи  свою  
дум ку щ одо  типу коаліц ії, цим  викликав  розлю ченн я у потенційних п о 
л іти ч н и х  п ар тн ер ів  і в тр ати в  їхню  д овіру . Н іяки х  ч ітких  дій , н іякого  
зеленого  св ітл а  інозем ним  інвестиціям . Ч и  сталося  це через й ого  о тр у 
єння, результатом  яко го  стало  виснаж ення (йом у довелося зд ійсню вати  
щ о м ісяц я  п о їзд к у  до  Ж ен еви  н а  л ік у в ан н я  у ч у д о в о го  ф р ан ц у зько го  
д ер м ато ло га)?  О чевидн о , щ о так , п р и н ай м н і ч астко во . Д ля  л ю ди н и  зі 
слабш и м  зд о р о в ’ям  таке отруєнн я м огло  бути  см ертельним . П р о те  був 
так о ж  інш ий ф актор .

В іктора А н дрій овича оточила, я  грубо назвав  би, “бан да  ч о ти р ьо х ” : 
четверо важ ливих лю дей у президентській адміністрації. К ож ен  з них мав 
власні інтереси —  і бізнесові, й політичні. Р азом  вони  м огли ф ільтрувати  
інф орм ацію , як а  н ад ходи ла до президента, а  так о ж  ф ільтрувати  лю дей, 
як і б м али  доступ  до н ьо го , вклю чаю чи  п риб ічн и ків  Ю щ ен ка і н ав іть  
й ого  особистих друзів. Я  став ж ертвою  цього  спец іального  “верховного 
н агл яд у ” . Я к  коли ш н ьом у  р ад н и ку  й о соб и стом у  д ругові мені завж ди  
легко  було зв ’язатися з ним . Раніш е я просто  телеф онував до офісу —  і
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мене з ’єднували  аб о  п р и н ай м н і й ом у  п еред авали  п овідом лен н я, щ о я 
н ам агався  зв ’язатися з ним , і він передзвоню вав мені. Т епер  я мусив те
леф онувати  до офісу Т ретьякова , одного  із вищ езгаданих лю дей, і одна 
з й ого  трьох  секретарок  п овідом ляла, щ о Т ретьяков  не мож е прийняти  
мій дзвінок і п р о си л а  залиш ити  повідом лення. С екретарки  були н ад зви 
чай но  ввічливі, але ніхто не передзвоню вав. В очах  “банди  ч о ти р ьо х ” я 
був н ебаж аною  особою , бо міг спостерігати  й р о б и ти  зауваж ення, як і б 
не зб ігалися з тим , щ о го во р и л и  Ю щ енку вони.

У н асл ід о к  т ак о ї н естач і р іш учості й ч ітких  дій  інозем н і інвестори  
охололи  і серед населення стало  п ош и рю вати ся  розч ар у ван н я . В еликі 
оч ікування перетворилися н а  великі розчаруван ня . Щ ось дуже схоже н а 
весняну квітку, я к а  зран ку  розкіш н о цвіте, а  потім  під час м о р о зн о ї ночі 
втр ач ає  свої сили і в ’яне.

У  т р ав н і 2005 р. мені зател еф о н у вав  р ек то р  Т ер н о п іл ь сь к о ї ак ад е 
м ії н а р о д н о го  го с п о д а р с т в а  (Т А Н Г ). Н а б л и ж ал о ся  св ятк у ван н я  80-ї 
р ічн и ц і з дня її ство р ен н я  (сп о ч атк у  —  інституту), й він  зап р о си в  мене 
п ри їхати  і узяти  участь  у ц ій  важ ливій  події я к  п рези ден та Т А Н Г . Т оді, 
ко л и  ун іверси тети  м али  п р ав о  м ати  п рези ден тів , м ало  хто це р о б и в . 
Р о л ь  п р ези д ен та  зв о д и л ась  до сп р и ян н я  зр о ста н н ю  п р ести ж у  ін сти 
туту , го л о ву в ан н я  н а  зас ідан н ях  вчено ї р ад и  (з іб р ан н я  проф есури ) т а  
д о п о м о ги  з м іж н ар о д н и м и  з в ’я зк ам и . Р ек то р  с к азав , щ о  п р ези д ен т  
Ю щ ен ко  буде так о ж , то м у  щ о р ічн и ц я  зб ігл ася  з 30-р іччіям  й о го  ви 
пуску  з академ ії.

М ій  гр аф ік  був доси ть  н ап руж ен и й  і єдиною  м ож ливістю  п о їхати  
до Т ерн оп оля було п олетіти  р азо м  з Ю щ енком  н а  й ого  л ітаку . Я  зате
леф он ував  друж и ні п р ези ден та  К атер и н і Ю щ ен ко , я к а  п отім  р о зм о в 
л я л а  з особи сти м  п ом ічн и ко м  Ю щ ен ка В ірою  Ів ан івн о ю  У льян чен ко  
(щ о пізніш е стал а  го л о во ю  К и ївсько ї облдерж адм ін істрац ії). В іра Ів а 
н івн а  зателеф он увала  по  11 годин і веч о р а  й п овід ом и ла, щ о мені слід 
н ап равляти ся  п рям о  до п резидентського  л ітак а  у Б ори сп ол і н а  12 го д и 
ну дня. К атер и н а  Ю щ енко так о ж  потелеф он увала й сказала , щ о я поїду 
з п р ези ден то м  і м и  гар н о  п осп ілкуєм ося н а  л ітак у  т а  об м ін яєм ося 
дум кам и. Я к  т ільки  я зай ш ов  у друге відділення л ітака , де, як  п рави ло , 
сидять клю чові особи  делегації, мене збентеж еним и п оглядам и  зустріли  
д воє  з “бан ди  ч о ти р ь о х ” , за ін тр и го ван і й стурбован і, м абуть  том у, щ о 
для то го , щ об  п о тр ап и ти  н а  цей л ітак , п отр ібн о  було о тр и м ати  дозвіл  
Т ретьяко ва . Я  чекав, щ о після зльоту  мене зап р о сять  до кабіни  п р ези 
дента н а  розм ову, як  і о б іц яла К атер и н а Ю щ енко. А ле цього  не сталось. 
Л и ш е деяк і лю ди  з тр етьо го  відд ілення п о тр ап и л и  до н ьо го , щ об
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н акл асти  гри м  н а  обли ччя , яке все ще було п одразн ен е і п отр еб у вал о  
косм ети чн ого  догляду .

К о л и  ми призем лились у Т ернополі й готов і були виходити з л ітака, 
Ю щ енко п ідкли кав  мене до себе, п оклав  руку  н а  плече і ми р азо м  спус
тилися по трапу. Ц е мене здивувало , але я зрозум ів . Ц е б ула  “ м о я” о б 
ласть , я був п резидентом  А кадем ії й усі зн али  і п о важ ал и  мене. Т аким  
чином , то  був кр о к  п іару , щ об  п о казати  лю дям , як і там  стояли , щ о ми 
д о бр і друзі. Я  був і засм учений , і р о зч ар о ван и й . З коли ш н ього  д р у га  і 
р ад н и к а  я  п еретвори вся н а  інструм ент піару.

Н ас  тепло зустріли  ректор  А кадем ії і го л о ва  області. В они об и д ва 
супроводили  Ю щ ен ка й мене до офісу н а  п риватн у  розм ову. П отім  нас 
провели  в актову  залу  —  н а  сцену в президію  —  разо м  із лю дьм и  з адм і
н істрац ії п резидента . З ала  б ула  н ап о вн ен а  ви кл ад ачам и , студентам и  і 
деяким и батькам и. Л ю ди  навіть стояли у проходах. А тм осф ера була п ід
несена. Р ектор  керував урочистою  церем онією , сказав  к ілька слів і з а 
просив до слова Ю щ енка, найвідом іш ого  випускника академії. Ю щ ен
ко говорив  з ентузіазм ом , п ривітав  А кадем ію  зі значним  розвитком , але 
в ідчувалась і ностальгія  за  його  студентським и рокам и . Ю щ енко н ар о 
дився н а  п івн ічном у сході У країн и  і лиш е за  к ілька років  в А кадем ії пе
ретворився н а  сп равж н ього  українського  п атр іота. П отім  ректор  зап р о 
сив до слова голову  А дміністрації президента. Ц я лю дина не м ала нічого 
сп ільного  із систем ою  освіти  У країн и , я к  і яко го сь  в іднош ення до ц ієї 
області. П р и й ш л а  ч ер га  н аступ н ого  п р о м о вц я  —  теж  з оточен ня 
Ю щ енка. К о л и  зап роси ли  мене, я просто  відмовився. Ц е було схож е н а 
м аскарад: вихід з президентом  із л ітака , слухання виступів двох лю дей, 
як і там  і не м али  бути. Я  не хотів, щ об лю ди  з А кадем ії і з області відчу
вали , щ о я —  части н а оточення чи  А дм ін істрац ії президента, том у  щ о 
н а  то й  м ом ент і одне, й інш е вже були серйозно дискредитовані.

П ісля урочистостей  відбувся п р и й о м  із б ільш істю  колиш ніх  одно- 
групників Ю щ енка, впливовим и лю дьм и з А кадем ії та  області. А тмосф е
р а  б у ла  га р н а  і б агато  з присутн іх , зд авал о ся , все щ е м али  п о зи ти вн і 
враж ен н я п р о  Ю щ ен ка, сп од іваю ч и сь , щ о він  яки м сь  ч и н о м  спрям ує 
У країну  н а  п равильний  ш лях. П резидент планував поїхати  зі своїми д во 
м а п р и ятел ям и  у К ар п ати , де р о зташ о ван и й  й о го  сп ец іальни й  п р ези 
дентський  будинок. Я  п о п р о щ ався  щ е до то го , я к  п рий ом  зак інчився , 
і один  відомий випускник цілу ніч віз мене до К иєва, щ об я вчасно встиг 
н а  зустріч  наступ н ого  ранку.

Т ак , Ю щ енко був п атр іо то м , яки й  ц ікавився історією , культурою , 
ф о л ьк л о р о м  У кр а їн и , й о м у  вдалося  в ідн о ви ти  к іл ь к а  важ л и ви х  істо-
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ричних будівель, в ідновити  і п еретворити  А рсен ал31 н а  музей, мистецьку 
виставку, культурний  центр. П роте він залиш ив У країну  у “втом леном у 
с т а н і” з ім ідж ем  р ад ш е н ееф екти вн о ї д ер ж ави , н іж  м одел і для інш их 
Н о ви х  С ам остій н их  Д ерж ав, я к  усі сподівались. Т о м у  не дивно, щ о н а 
п рези дентських  в и б о р ах  2010 р. Ю щ ен ко  вщ ент п р о гр ав  своєм у  о п о 
ненту по П о м ар ан чевій  револю ції —  В ікторові Я нуковичу .

М айбутнє У країни —  
н о в а  ген ер ац ія
У ж е 2005 р о к у  я д ій ш о в  су м н о го  висновку : б іл ьш ість  

лю дей  в П а р л а м ен т і, К аб ін е т і м ін істр ів , у го л о вн и х  д ер ж авн и х  ін сти 
тутах , вкл ю чн о  з п р ези ден то м , го л о в о ю  п ар л ам ен ту  т а  п р ем ’єр -м ін іс
тр о м , не зд атн і п р о й ти  кр ізь  н еобх ідн і р еф о р м и  до  п р о ц в ітан н я  д ем о 
к р а т ії і п р и єд н ан н я  до  Є С . Б іл ьш ість  із цих  лю дей  були  п ер еж и тк ам и  
часів  р а д я н сь к о ї н о м ен к л ату р и , і б агат о  із них , ви к о р и сто ву ю ч и  сво ї 
ко л и ш н і з в ’я зк и  в ко м у н істи ч н ій  п ар т ії чи  ко м со м о л і, стал и  дуж е б а 
г а т и м и  д ал ек о  не ч есн и м  ш л ях о м . П ісл я  п ер ш о го  ш о к у  во н и  д о б р е  
влаш ту вал и ся  в н езалеж ній  У країн і. Ц е вияви лось  доси ть  кори сн о  для 
їхніх  власн и х  сп р ав . В они  н а  сво їх  п о важ н и х  п о стах  д іяли  у власн и х  
ін т ер есах  б іл ьш е, н іж  н а  к о р и ст ь  су сп іл ьств а . К о р у п ц ія  б у л а  п о 
в ал ь н а , м о ж ли в ість  п р ац ю в а т и  з р о зв и н ен и м  зах ід н и м  св іто м  о б м е
ж ена. Т о м у  я ви р іш и в , щ о бути  р ад н и к о м  п р ези ден тів , го л ів  В ер х о в 
н о ї Р ад и  чи  п р е м ’єр -м ін істр ів  —  пусте м ар н у в ан н я  часу , і к р ащ е з о 
сер ед и ти  м ою  ен ергію  й ресурси , як і в м ене були , н а  д о п о м о гу  п о яв і 
сп р а в ж н ь о ї п о л іт и ч н о ї ел іти  з н о в о ї ген ер ац ії, не о б т я ж е н о ї р а д я н 
сько ю  сп ад щ и н о ю .

Я  зай м ався  цим  п ар ал ел ьн о  з кон сультуван ням  основних п о л іти ч 
них л ідерів  в У країн і. Я  заснував ф онд “В ідродж ення” (F o n d a tio n  V id- 
rodgen ia) в Ж еневі, Ш вейц ар ія , вже в 1992 р. М и  орган ізо ву вали  спеці
ал ьн і сем інари  для студентів , н ад ав ал и  гр ан ти  н а  н ав ч ан н я  за  к о р д о 
н о м , о р ган ізо ву в ал и  об м ін н і п р о гр ам и . Я  т ак о ж  став  ак ти вн и м  в 
у кр а їн сько м у  скау тсько м у  русі —  в П л аст і. Зн ав , щ о зн ач н а  ч асти н а  
сп р авж н ьо ї еліти в україн ській  д іасп ор і н а  р ізних кон ти нентах  вий ш ла 
з П л асту  і п р о й ш л а  п ластове  н авчанн я. В они стали  суспільним и ліде-

31 Колишній завод боєприпасів. З 1991 р. будівлю зайняли військові. У березні 2005 р. 
вона була передана Київській державній адміністрації і перетворена на музей.
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р ам и , деякі д о сягл и  зн ач н и х  
р езу л ьтат ів  у сф ері н ау ки  т а  
освіти.

Я  був враж ени й  части н ою  
м олодого  п окол ін н я в У країн і. 
Ц е н ад зви ч ай н о  тал а н о в и т і 
лю ди  з гар н о ю  освітою . В они 
во л о д ію ть  інозем н им и  м о в а 
ми, п обували  за  корд он ом , ви
кори стовую ть  сучасні п ідходи  
т а  засо б и  ком ун ікац ії, н ал е 
ж ать до студентських мереж  чи 
сп ільн оти  випускників, м аю ть 
відмінний погляд  н а  світ зі зд о 
р о в о ю  си стем ою  ц інностей . 
Б агато  з них дум аю ть про м ай 
бутнє У країн и , дехто хоче і н а 
віть п р агн е  зр о б и ти  щ ось для 
цього .

Б еручи  до уваги  зазначене, 
у гр у д н і 2009 р . в К и єв і було 
ство р ен о  ф он д  (Б л аго д ій н и й  
ф онд Б о гд а н а  Г авр и л и ш и н а), 
щ об  д о п о м о гти  п о яв і за  8-10 
р о к ів  кр и ти ч н о ї м аси  сп р ав 
ж н ьо ї еліти. Я  спод іваю сь, щ о 
ц і м о л о д і лю ди  зай м у ть  к л ю 

чові посади  у п оліти чни х  т а  інш их інституціях і проведуть  країн у  крізь 
процес п еретворен н я до то го , щ о я н ази ваю  н о р м ал ьн о ю  країн ою , о з
н ако ю  як о ї є:

• п о вн а  п о л іти ч н а  свобода ,
• економ ічний  д о б р о б у т  і п ро ц в ітан н я  населення,
• со ц іал ьн а  справедливість,
• сп івж иття з п р и род ою , то б то  ж и ття в природ і, а  не її експ луата

ція, виснаж ення, засм ічення.
Ф он д  було створен о  у ф орм і ц ільового  кап італу  з грош ей , п о кл ад е

них н а  д еп о зи т  в у кр а їн ськи х  б ан ках , і лиш е в ідсотки , зар о б л ен і н а  
депозитах , використовую ться  н а  п ідтри м ку  р ізних проектів , як і п р о в о 
дяться м айбутн ьою  елітою , н а  п р о гр ам и , о р ган ізо ван і в п артн ерств і з

Король Швеції Густав IV прийняв Богдана 
Гаврилишина в братство Бадена Пауела 
світового скаутського руху. Замок Колдінг. 
Данія, 13 вересня 2003 р.
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р ізн и м и  м о л о д іж н и м и  н еу р яд о ви м и  г р о 
м адськ и м и  о р ган ізац іям и  (Н Г О ). У ч ас 
н ики  таких  п р о гр ам  м аю ть готу вати  п р о 
екти про тип  реф орм , чернетки  зак о н о д ав 
чих ак т ів  для т р ан сф о р м ац ії інституцій .
С п о д іваєм о сь , щ о у ч асн и ки  будуть  п р о 
д о вж у вати  так у  р о б о т у  і го ту в ати  м а й 
бутнє  У кр а їн и  до то го  часу, п о ки  зн ач н а  
кількість їх зм ож е взяти  участь  у виборах  
до м ісцевих і об ласн и х  о р ган ів  влади , 
а  зреш тою  —  до В ерховної Ради. Я  н ази ваю  їх “м о р ал ьн а  б ільш ість” .

П о тр іб н о , одначе, щ об  ці н ові лю ди  йш ли  н а  ви б о р и  ко м ан дам и , 
а  не поодинці. В они п ови н н і м ати  п огодж ен і одне з одним  п лан и  дій. 
Н а  держ авн ом у  р івн і вже м аю ть  бути  н ові сп равж н і п ар т ії (3 -4 ) з ч іт 
ким и ідеологіями, п р о гр ам ам и  дій, а  не з виборчим и  гаслам и. Ц е м аю ть 
бути  “критичн і м аси ” кандидатів . В орган ах  влади  є й нині деякі м олоді 
лю ди, в яких були й д обр і нам іри. Б ільш ість із них п іш ли туди поодинці, 
а  не як  члени  ком анд. П о тр ап и вш и  в опортуністичне, скорум п оване се
редовищ е, вони  з часом  адап тували ся  до н ього , ж ивуть у том у  політич-

В пластовому однострої. Київ,
2011 р.

Із пластунами. 1992 р.
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Благодійна вечеря на підтримку Пласту. О. Павленко, К. Ющенко, Б. Гаврилишин, 
Л. Гузар. МІМ-Київ, 16липня 2007р.
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З Патріархом Філаретом при вході до Палацу “Україна” в день відкриття 
ІІІ Всесвітнього форуму українців. Київ, 18 серпня 2001 р.

н ом у б о ло т і й д ію ть в особистих або  клан ови х  інтересах, а  не дбаю ть  
п ро  д обро  суспільства.

М ісією  Ф о н ду  є д о п о м о га  лю дям  з н о во ї ген ерац іі н авчи ти сь  п р а 
ц ю вати  в к о м ан д ах , п ід го ту в ати сь  до  п р о в ід н о ї р о л і в сусп ільств і, 
м о б іл ізу в ати ся , с тв о р и ти  “ к р и ти ч н і м асси ” , ак ти в ізу в ати ся  в п о л і
ти чн о м у  і сусп ільном у ж итті У країн и . Ч и  це мрія? —  Так! Ч и , мож е, це 
вж е й візія? —  Д у м аю , щ о так . Ч и  є вж е дум ки , я к  о сягн у ти  згад ан у  
мету? —  Вже є і вони  будуть ск р и стал ізо ван і в п р ац і з м ай б у тн ьо ю  елі
то ю  —  не з сам о п р о го ло ш ен и м и  л ідерам и , а  з ко м ан д ам и  заан гаж о в а- 
них лю дей.

П ер ш а п о д іб н а  ситуац ія у н ас  вже б ула  після виборів  до В ерховної 
Р ади  в березні 1990 р. У  то й  час У кр а їн а  щ е була части н ою  Радянського  
С ою зу . П и сьм ен н и ки , м итц і, ко л и ш н і п о л іт в ’язн і, в ільн одум ц і м али  
одну  трети н у  м ісць у В ерховній  Раді. Б удучи  ідеал істам и, вони , проте, 
м али  ясну візію  і мету: незалеж на, д ем о к р ати ч н а  У кр а їн а . В они  були 
“ м о р альн о ю  б ільш істю ” у том у  розум інні, щ о взяли  н а  себе ін іц іативу, 
п р о су вал и  зак о н и  так і, я к  Д ек л ар а ц ія  п р о  суверен ітет, А к т  н езал еж 
ності. В они н аступ али , а  ком уністи , як і були  в б ільш ості, відчули, щ о 
ком унізм  зазн ав  п о р азки , в ідступали  і п огодж ували сь  н а  те, щ о п р о п о 
н у вал а  “м о р ал ьн а  б ільш ість” .
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На зустрічі з Любомиром Гузаром. Київ, червень 2011 р.

Н а  превелике щ астя, у н ас  є і духовн а “м о р ал ьн а  б ільш ість” : Б ла- 
ж енніш ий Л ю б о м и р  Г узар , який  в ід іграв  так у  зн ачну  р о л ь  у відбудові 
У кр а їн сько ї гр ек о -к ат о л и ц ьк о ї ц еркви  т а  є великим  м о р альн и м  ав т о 
ри тетом  для ц іло ї У країн и , і п атр іар х  Ф іларет, який  з великою  ріш учіс
тю  та  в ідвагою  зумів зберегти  частину україн сько ї п р аво сл авн о ї церкви  
укра їн ською .

Роздум и

Деякі уроки життя
К ож ен  вчиться по-р ізном у  і кож ном у  з нас п о тр ібн о  р о 

бити  це п р о тяго м  усього  ж иття. Існую ть н авчальн і зак л ад и  —  від д и тя 
чих садк ів  до д о к то р ан ту р и , але дуж е важ ли во  вчи ти сь у ж и ття , а  не 
т ільки  від учителів т а  з книж ок. М и  м ож ем о навчи ти ся з то го , щ о б а 
чим о, ню хаєм о, торкаєм ось, см акуєм о, з того , де перебуваєм о, хоч який  
би  був н аш  досв ід  і з ким  би  м и  сп ілкувались: з б ать к ам и , друзям и , 
д ітьм и , ц ікави м и  особистостям и , з яким и  зустр ічаєм ося в н аш ій  рідній  
країн і та, якщ о це м ож ливо, в інш их країнах . М и  п ови н н і ф ільтрувати
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наш і спостереж ення, досвід, “п ер етр авл ю в ати ” їх і зб ер ігати  п озити вн і 
речі. М и  м ож ем о будувати  лиш е базую чись н а  п озити вн их  речах. К о 
ж ен з н ас м ає сильн і й слабк і сторон и , певні зд ібності. Н ай к р ащ е  зосе
редитись н а  своїх сильних якостях  і оп иратись  н а  них, а  не ви тр ачати  
енергію  н а  сп р о б и  усунути всі сво ї н едоліки  й слаб к і сторон и . З усп і
хам и та  з часом , слабкі сторон и  мож уть зникнути  або  принайм ні відійти 
н а  задн ій  п лан  і не заваж ати м у ть  н ам  ставати  кращ и м и , вартісн іш им и, 
б ільш  ам бітним и.

С лухати  —  важ ли віш е, н іж  го в о р и ти . К о л и  го в о р и ш , то  чуєш  те, 
щ о вже знаєш . К о л и  слухаєш , то  м ож еш  п очути  щ ось нове. Г оворити , 
од н аче , важ л и во  для то го , щ об  п ерев іри ти  сво ї ідеї, ви сл о ви ти  п о ч у 
ван ня й іноді сп он укати  лю дей  зм ін ю вати  себе і р о б и ти  щ ось корисне. 
К о л и  вчиш ся, н ай важ ли віш е засво їти  х оча б дві р ізн і галузі. В узькі спе
ц іал істи  необхідні, але лю ди , як і усвідом лю ю ть межі якої-небудь д іял ь
ності, як і м ож уть п оди вити сь  н а  ситуац ію , проблем у, виклики  з двох, 
а  щ е кращ е —  з к ількох  стор ін  знан ня , б агато  м удріш і й м ож уть п р и 
й м ати  к р ащ і р іш ення. Н а п р и к л ад , ву зьк о сп ец іал ізо ван і екон ом істи  
сп ри чи н или  ш коду  для лю дства, звузивш и м ірило всього  п рогресу  до 
зр о стан н я  В ВП , як и й  нечасто  поліпш ує ж и ття населення, зводи ть  в ар 
тість всього  до грош ей . К р и за  “д ар в ін ів сь к о го ” кап італ ізм у  —  це р е 
зу л ьтат  звуж еного  мислення.

Н а м  тр еб а  м ріяти , а  опісля зосередж увати  енергію  н а  кон кретни х  
д ілянках  і діях. Н еобхідно ри зикувати  і припускатися пом и лок , але вчи 
тись н а  них і тод і р о зп о ч и н ати  н ови й  ви то к  із мріям и.

П о тр іб н о  бач и ти  в лю дях д обре  і дем он струвати  це щ и р о ю  вірою  в 
них. У  кож н ого  з нас є д о б р о  і зло , але своїм  ставленням  до лю дей  ми 
м ож ем о до п о м о гти  д о б р о ті п ереваж ати  в них. Т од і лю ди  вип равдаю ть  
н аш у довіру , ту  думку, яку  ми м аєм о  п ро  них. Зви чай н о , будуть і р о з 
ч ар у ван н я , але т а к  м о ж н а до сягти  б ільш ого  в ж итті, й лю ди  д о п о м о 
ж уть виконати  завдання, реалізувати  мету, особливо коли  вон а  кори сн а 
і важ лива. Д овіряйте лю дям  і, добре дум аю чи про них, ви самоствердж у- 
ватим етесь. Д ай те лю дям  розум іти , щ о вони  м аю ть м ож ливість  і п раво  
ш у к ати  сво ї ш ляхи  у сп івп р ац і з вам и . Д о п о м о гт и  р еал ізо в у в ати  р і
ш ення —  це важ ли во , але зн ачно  важ ливіш е —  н авчи ти  лю дей  вир іш у
вати  сам остійно , як  ви кон увати  поставлене перед ним и  завдан ня . В они 
будуть б ільш  зац ікавлен і, творчі, віддані.

Н е існує б агато  абсолю тних істин навіть  у п риродничих  науках. М и  
м аєм о  бути  в ідкри ті, щ о б  п ереосм и сли ти  деяк і сво ї зн ан н я  чи  п ер е
ко н ан н я , не судити  інш их за  н аш и м и  власн и м и  стан д ар там и . В арто
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стави ти  себе н а  місце інш их лю дей, особливо  коли  вони  з інш их країн , 
цивілізацій . Т р еб а  н ам агати ся  зрозум іти , чом у  вони  в ірять у те, в щ о ві
рять , і д ію ть так , я к  д ію ть. Т р еб а  вивчати  релігійну, ф ілософ ську, п о л і
ти чн у  т а  соц іальну  сп адщ ину інш их, я к а  ви зн ач ає  п оведін ку  етнічних 
груп , н ац ій  і цивілізацій .

П р ац ю ю ч и  в науц і, в бізнесі, політиц і, соц іальн ій  сфері, ми п овинні 
о б и р ати  ті види д іяльності, в яких  н аш і зн ан ня, досвід, особисте став 
лення поєдную ться і д аю ть  зн ачни й  еф ект у створен н і н о вого  й ко р и с
ного . Ц е до зво л и ть  н ам  зр о б и ти  п рори в , який  зали ш и ть  п ом ітни й  слід 
у лю дей, в орган ізац іях , у кра їн і й, мож е, н ав іть  (а  чом у  б і не п о м р ія 
ти?..) у світі.

Мистецтво життя
П росуван н я у н аш ом у  особистістном у р о зви тк у  йде від 

зн ан ня до розум іння і вреш ті до м удрості. І сам е завдяки  м удрості ми 
м ож ем о р о зв и в ати ся , вчи ти сь  м и стец тва  ж иття. К л ю ч о в и м и  елем ен
там и  ц ього  м истецтва є здатн ість  сум іщ ати  те, щ о ми хочем о, з тим , щ о 
м ож ем о, р о б о ту  й сім ’ю, рац іо н ал ьн е  й ем оційне в нас, особисті д осяг
нення і вплив н а  ж и ття лю дей  п оряд  з н ам и  з м етою  зр о б и ти  й ого  к р а 
щ им , п овн іш им  і щ асливіш им . М и стец тво  ж и ття —  це п ош ук гарм он ії, 
ун икан ня конф ліктів  —  внутріш ніх т а  з інш ими.

В читися, м ріяти , д іяти. З ентузіазм ом , оп тим ізм ом , захопленням .



РЕЛІКТОВИЙ ПЕРСПЕКТИВНИЙ УКРАЇНЕЦЬ, 
АБО СІМ УРОКІВ ВІД БОГДАНА ГАВРИЛИШИНА

Пригадую, не так давно на каналі “Культура”мені трапився 
короткий документальний фільм про Богдана Гаврилишина. 
Камера супроводжувала його до рідного села Коропець, що в 
Тернопільській області. Не можна було не помітити, з якою 
повагою і водночас теплотою, пієтетом, але без штучного 
пафосу Богдан Дмитрович згадував про батьків та своє 
життя тут, на малій батьківщині. Тернопільщина початку 
минулого століття проступала з його розповіді у  виразних 
деталях і штрихах. Один із них врізався в мою пам’ять: 
в отчому домі, розповідав Богдан Гаврилишин, було тільки 
дві книги —  Біблія й “Кобзар” Шевченка.

Відтак Великі книги задали високу планку. Це перший 
урок, важливий для молоді сьогоднішнього світу.

Велика книга духовно зосередженому читачеві може 
дати значно більше, ніж безсистемне та невпорядковане 
поглинання терабайтів глобалізованого інформаційного 
простору. Але сприйняття та засвоєння таких текстів 
було б неможливе без благодатного етичного ґрунту, ро
зумової чутливості, цінностей, привнесених у  світ Богдана 
Дмитровича вже в ранньому віці. Зі спогадів відомо, що 
його батькові доводилося бувати у  світах, бачити, як жи
вуть люди там.

Другий ключовий урок: правильні пропорції світу.
Переконана: ще тоді сформувався широкий горизонт 

майбутнього члена Римського клубу.
Живій душі, що прагне росту, важливо знати, що у  світі 

є велика мрія. Потрібно щодня ставати на крок ближчим до 
неї. Думаю, вже на ранньому етапі Богдан Гаврилишин роз-
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винув у  собі той колосальний, але вибірковий, інтелектуаль
ний апетит, який упродовж життя дозволяє йому нанизу
вати цінні знання на вже сформовану ціннісну систему.

Потім на його життєвому шляху зустрінуться справ
жні велетні. Назву лише двох. Митрополит Андрей Шеп- 
тицький, благословення якого Богдан Дмитрович досі згадує 
зі вдячністю. А ще Отто фон Габсбург.

І  це урок третій: роль особистості в житті іншої осо
бистості.

Для мене, редакції “Д ня” і наших читачів важливо, що 
саме Богдан Дмитрович написав спеціально для газети свій 
спогад про неймовірну особистість, справжнього нереалізо
ваного Короля, який відійшов у  кращий світ у  липні цього 
року (див. статтю “Спогад про Отто фон Габсбурга” у  
“Д ні” №  119 від 12 липня 2011 року). Великий українець на
писав про великого австрійця і доброго друга нашого народу. 
Як все ж таки важливо, щоб українці, які все ще мають чи
мало привнесених комплексів, змогли оцінити розкіш мис
лити в унісон із неординарними особистостями.

Свою знамениту книгу “До ефективних суспільств: 
Дороговкази вмайбутнє” видатний вчений написав 1979року 
англійською мовою. Після цього книга з ’являється у  перекладі 
німецькою, французькою, іспанською, японською, корейською, 
а згодом польською мовами. Україна на той час перебувала в 
“консервній банці” Радянського Союзу, щільно закритій та 
ізольованій від надзвичайно цінних знань. На видання своєї 
книги рідною мовою, як зазначав автор, довелося чекати до 
1990 року. Часу великих змін.

Урок четвертий: як виглядає дієвий патріотизм.
Як тільки з ’явилася перша можливість, Богдан Дмит

рович приніс в інтелектуально збіднений український простір 
найцінніше з того, що надбав, —  сучасні знання —  Світову 
Проблематику.

Наше знайомство з Богданом Гаврилишиним також  
відбулося в ореолі освіти. З виходом першої книги із “Біб
ліотеки “Україна Incognita” я запланувала маршрут №  1 
університетами країни. Уже після першої зустрічі керів
ництво Ніжинського педагогічного звернулося до мене з 
проханням продовжити інтелектуальне спілкування зі
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студентами. Я  замислилася: знайомство з ким може бути 
найбільш переконливим, хто втілює розуміння широкого 
світу й водночас має концентрований заряд українськості? 
Відразу подумала про Богдана Гаврилишина. І  зателефону
вала. Хоча на той час (а це був 2002 рік) ми заледве були 
знайомі, він із легкістю погодився на спільну подорож до 
Ніжина. Для когось це місто, можливо, —  просто район
ний центр Чернігівської області, але для Богдана Гаврили
шина Ніжинський університет  —  Альма-матер Гоголя! 
Це й продиктувало формат його спілкування зі студен
тами, яке особисто для мене відкрило надзвичайну людську 
щедрість та колосальний потенціал педагога в широкому 
смислі цього слова.

Урок п ’ятий: могутня особистість, як правило, проста, 
очищена від суєти та марнославства.

Час від часу Богдан Дмитрович просто телефонує мені 
зі словами підтримки. Він дуже схвально відгукнувся про 
ідею Острозького клубу вільного інтелектуального спілку
вання молоді. І  захотів знайти час особисто поспілкуватися 
з його членами. Саме він підтримав видання “Екстракту 
+200” —  11-ї книги з нашої газетної бібліотеки. А дізнав
шись про роботу Літньої школи журналістики “Д ня” цього 
року, Богдан Дмитрович відразу заявив про намір зустрітися 
зі студентами. Особисте знайомство стало для студентів, 
можливо, такого ж масштабу подією, як для Богдана Гав- 
рилишина зустріч із його великими наставниками.

Урок шостий висловлений самим Богданом Гаврилиши- 
ним: “Віддавати щось —  приносить значно більше задово
лення, аніж споживати самому”.

У цьому звучить реліктовий перспективний українець.
Чимало наших співвітчизників різних хвиль еміграції, 

вписавшись у  Західний світ, здобули пристойний рівень 
життя, але не так багато стали всесвітньо відомими пуб
лічними інтелектуалами, не забуваючи при цьому, що вони —  
українці. Із вдячністю можемо згадати Івана Лисяка-Руд- 
ницького, Євгена Маланюка, Уласа Самчука, Романа Шпор
люка...

Богдан Гаврилишин поїхав з України ще 1943 року. За 
цей час пройшов шлях від табору для переміщених осіб
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до визнання у  світових колах, викладання в 70 країнах та 
консультування світових компаній. Він живе переважно за 
кордоном, але завжди залишається українцем. Знає багато 
мов, але його українська  —  природна й милозвучна.

Урок сьомий —  визначальний, він звучить майже як на
ціональна ідея: ідентичність і модернізація.

Коли йдеш, українцю, у  великий світ, не обов’язково 
ставати німцем, росіянином чи американцем.

Приклад Богдана Гаврилишина для української молоді 
можна сформулювати так: не бійтеся самостійно мислити 
і відважно мріяти.

Лариса ІВШИНА, 
головний редактор газети “День”
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Гаврилишин Б. Д.
Г12 Залишаюсь українцем: спогади / Богдан Гаврилишин.— К. : Унів. вид-во 

ПУЛЬСАРИ, 2011.— 288 с.: іл.— (Серія “Українці у світовій цивілізації”).
ISBN 966-7671-96-8 (серія)
ISBN 978-966-2171-98-3
Професор Богдан Гаврилишин — один із відомих у світі вчених, радників і консуль

тантів з питань управління та міжнародних відносин. До його думки дослухалися по
літики й економісти багатьох країн. Він змінив кілька професій, набувши багатого 
практичного досвіду з функціонування різноманітних організацій, а також з аналізу 
ефективності суспільств. Серед найяскравіших прогнозів розвитку різних націй-дер- 
жав — його передбачення про розпад СРСР більш ніж за 10 років до події.

У цій книжці Богдан Гаврилишин розповідає про свій цікавий і надзвичайно наси
чений життєвий шлях, перед читачем постають впливові особистості й важливі події, 
активним учасником яких був автор.

ББК 65г+66г

ISBN 978-966-2171-98-3
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